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Ο Πρόεδρος της Γαλλίας έστειλε ξεκάθαρο μή-
νυμα στο Κρεμλίνο για νατοϊκά στρατεύματα
στην Ουκρανία και ανάγκασε ορισμένα κρά-

τη-μέλη της Ε.Ε. να δουν πιο αποφασιστικά
την ενίσχυση του Κιέβου.H επιστροφή Πούτιν
στο πυρηνικό φόβητρο. Σελ. 22

ΠΟΛΕΜΟΣ ΣΤΗΝ ΟΥΚΡΑΝΙΑ

Οι ερμηνείες του χρησμού Μακρόν 

ΓΑΜΟΣ ΟΜΟΦΥΛΩΝ ΖΕΥΓΑΡΙΩΝ

Πόσο έτοιμες είναι
Πολιτεία-κοινωνία

Προεδρικό και κόμματα απαντούν στην «Κ»
για το ενδεχόμενο κατάθεσης νομοσχεδίου
για τον γάμο ομόφυλων ζευγαριών στην Κύ-
προ. Αδιευκρίνιστη παραμένει η χρονική
συγκυρία και το κατά πόσο υπάρχει βούληση
από την κυβέρνηση να καταθέσει νομοσχέδιο
για την ισότητα στον γάμο. Σελ. 9

ΣΚΑΝΔΑΛΟ ΕΠΣΤΑΪΝ

Αλλη δικαιοσύνη
για τους ισχυρούς

Η συγγραφέας και δημοσιογράφος της Miami
Herlad Τζούλι Μπράουν μιλάει στην «Κ».
Η δημοσιογράφος αποκάλυψε τη σκανδα-
λώδη συμφωνία και τους λάθος χειρισμούς
των δικαστικών αρχών, που επέτρεψαν
στον Επσταϊν να μην τιμωρηθεί ουσιωδώς
για τα εγκλήματά του. Τέχνες, σελ. 4

Δικαιοσύνη
Μία ευνομούμενη δημοκρατία
οφείλει να εμπνέει στους πο-
λίτες της το αίσθημα της δι-
καιοσύνης και να μην αφήνει
ίχνος σκιάς σε ό,τι αφορά δι-
καστικές ή άλλες δικονομικές
διαδικασίες. Ουδείς πρέπει
να βρίσκεται υπεράνω του νό-
μου, ή να θεωρεί πως οι νο-
μικές διαδικασίες είναι ζητή-
ματα απλής καθημερινότητας.
Τίποτε δεν πρέπει να μένει ή
να γίνεται εν κρυπτώ και πα-
ραβύστω ή με πλημμελή τρό-
πο προκειμένου να μη διασα-
λεύεται η πίστη του πολίτη
στην έννοια της δικαιοσύνης. 

Οσο γενναιόδωρη ήταν η κοι-
νωνία με τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη προεκλογικά, τόσο λιγότερο
ανεκτική φάνηκε κατά την πρώ-
τη διακυβέρνησή του, στην
οποία δεν συγχώρησε λάθη και

πειραματισμούς. Τον δεύτερο
χρόνο διακυβέρνησής του ο Πρό-
εδρος δεν έχει μόνο να διαχει-
ριστεί μία τσαλακωμένη εικόνα
αλλά και να αποδείξει πως μπορεί
να κυβερνήσει. Μεγάλες θεω-

ρούνται οι προκλήσεις στο Κυ-
πριακό και την οικονομία. Στοί-
χημα για τον ίδιο αποτελεί η συ-
νοχή εντός του κυβερνητικού
σχήματος. Θα είναι ένας πρό-
εδρος έρμαιο των κομματικών

επιδιώξεων; Ηδη τα κόμματα της
συγκυβέρνησης πάντως εργά-
ζονται για την επόμενη δική τους
ημέρα. Ορόσημο για το πώς θα
κινηθούν θα είναι το αποτέλεσμα
των ευρωεκλογών. Σελ. 4

ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΝΙΚΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ 

Τα αγκάθια του επόμενου χρόνου 
Πώς ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας μπορεί να επανακάμψει μετά από ένα πολύ κακό ξεκίνημα

ΤΕΡΜΑΤΙΚΟ ΒΑΣΙΛΙΚΟΥ

250.000 ευρώ στον αέρα 
Οσμή σκανδάλου αιωρείται στο τερματικό
Βασιλικού, με όσα βγαίνουν στην επιφάνεια
για το τι προηγήθηκε της έναρξης των κα-
τασκευαστικών έργων για την προμήθεια

φυσικού αερίου. Η ποινική έρευνα βρίσκεται
προ των πυλών και απομένει ο χρόνος
κατά τον οποίο ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας θα ανάψει το πράσινο φως. Σελ. 10

ΕΓΓΡΑΦΟ ΜΠΟΡΕΛ

«Λευκή σημαία»
της Λευκωσίας

«Λευκή πετσέτα», με οδηγίες Νίκου
Χριστοδουλίδη, έριξε η Λευκωσία
στην πρώτη μάχη αναφορικά με
το έγγραφο Μπορέλ, αποφεύγοντας
να διασυνδέσει τα ευρωτουρκικά
με το Κυπριακό. Σελ. 3

ΕΥΡΩΨΗΦΟΔΕΛΤΙΟ ΑΚΕΛ

Σε λεπτές
ισορροπίες

Το ΑΚΕΛ μπαίνει στη μάχη των ευ-
ρωεκλογών, γνωρίζοντας πως ου-
δέποτε αποτέλεσε το δυνατό του
χαρτί. Ελπίζει ωστόσο πως με τη
σφήνα των δημοτικών θα ξυπνήσει
ο κομματικός μηχανισμός. Σελ. 6

ΕΚΚΛΗΣΙΑ

«Αφορισμών»
συνέχεια για
τους γάμους

Τι λέει το Μαξίμου για την παρα-
τεινόμενη ένταση με την Εκκλησία,
μετά την ψήφιση του γάμου για τα
ομόφυλα ζευγάρια. Τι σχεδιάζεται
για την 25η Μαρτίου. Σελ. 20

ΜΕΤΑΠΟΛΙΤΕΥΣΗ

Ακτινογραφία
μισού αιώνα
Δημοκρατίας

Στο συνέδριο της «Κ» για τα 50 χρό-
νια από τη Μεταπολίτευση, πολι-
τικοί και προσωπικότητες του πνεύ-
ματος είχαν την ευκαιρία να κάνουν
τον δικό τους απολογισμό και να
ανταλλάξουν απόψεις. Σελ. 18-19

Νικόλας Παπαδόπουλος
Πρόεδρος ΔΗΚΟ

Δεν ζητήσαμε έγκριση 
από τον Πρόεδρο   

Σελ. 7

Αλέξης Βαφεάδης
Υπουργός Μεταφορών

Τρία βελτιωτικά
μέτρα  
Σελ. 16

Ο διεθνούς φήμης street artist Millo επέστρεψε στην Κύπρο, αυτή τη φορά στη Λεμεσό, και μιλάει στην «Κ» για τη δουλειά του. Ο Millo συμ-
μετέχει στο οικιστικό έργο Art Square, ζωγραφίζοντας μνημειώδη έργα τέχνης, που υψώνονται σε ύψος έξι ορόφων, με στόχο να συμβάλουν
στην υποψηφιότητα της πόλης για τον τίτλο της Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της Ευρώπης 2030. Ο Millo δεν είναι άγνωστος στην Κύπρο, μιας
και είχε συμμετάσχει και στο Πάφος 2017, με γκράφιτι –που είχε τη δική του περιπέτεια– που είχε δημιουργήσει στο πλαίσιο των εκδηλώσε-
ων της πολιτιστικής πρωτεύουσας της Ευρώπης που ήταν η Πάφος. Τέχνες, σελ. 1

ΥΠΟΘΕΣΗ 26ΧΡΟΝΟΥ ΕΘΝΟΦΡΟΥΡΟΥ

Δεκαεννιά χρόνια Γολγοθάς
Πώς η υπόθεση του 26χρονου εθνοφρου-
ρού Θανάση Νικολάου ταλανίζει εδώ και
δεκαεννιά χρόνια τις κυπριακές αρχές. Ο
Γολγοθάς της οικογένειας και οι ενδημικές

αδυναμίες της ποινικής δικαιοσύνης. Στην
«Κ» μιλάει ο καθηγητής Εγκληματολογίας
Ανδρέας Καπαρδής. Το χρονικό της υπό-
θεσης από το 2005 ώς σήμερα. Σελ. 8

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ζωγραφίζοντας τον κόσμο από ψηλά

Η δεύτερη ανάγνωση 
της πρωτοβουλίας 

του Νικόλα 
Σελ. 5
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΤΑΒΙΣΚΥ: Η ανακριτική επιτροπή διά το σκάνδαλον Σταβίσκυ, την
οποία συνέστησεν η Βουλή, επελήφθη ήδη του έργου της. Τα έγγρα-
φα τα οποία ετέθησαν υπ’ όψει της αποτελούν ογκώδεις φακέλ-
λους. Οι φάκελλοι περιλαμβάνουν αφ’ ενός τα στελέχη των τσεκ τα
οποία εξέδωσεν ο Σταβίσκυ και αφ’ ετέρου τας εκθέσεις των υπουρ-

γείων Εξωτερικών, Εσωτερι-
κών, Δικαιοσύνης, Οικονομι-
κών, Εμπορίου και Τ.Τ.Τ. Τρεις
αίθουσαι της Βουλής ετέθησαν
εις την διάθεσιν της επιτροπής.
Μία διά τας συζητήσεις, μία διά
την γραμματείαν και μία διά την
εξέτασιν των μαρτύρων. Τα έγ-
γραφα φυλάσσονται εντός χρη-
ματοκιβωτίου χάριν ασφαλείας.
[...] Η χήρα Σταβίσκυ [φωτ.]

εκλήθη σήμερον την πρωΐαν εις την ανάκρισιν, μετά σύντομον δε
εξέτασίν της υπό του ανακριτού εκρατήθη, εκδοθέντος εντάλματος
συλλήψεως εναντίον της. Αγγέλλεται εξ άλλου ότι η αστυνομία κα-
τέχει ήδη όλα τα στελέχη των επιταγών των εκδοθεισών υπό του με-
γαλοαπατεώνος. Οι λόγοι οίτινες ήγαγον τον ανακριτήν εις το να δια-
τάξη την σύλληψιν της χήρας του Σταβίσκυ είνε αφ’ ενός μεν η υπ’
αυτής απόκρυψις των στελεχών των επιταγών, αφ’ ετέρου δε η πλη-
ροφορία ότι αύτη ητοιμάζετο ν’ αναχωρήση εκ Γαλλίας.
ΑΠΕΤΡΑΠΗ: Απετράπη οριστικώς ο κίνδυνος της εισβολής της αυ-
στριακής εθνικοσοσιαλιστικής λεγεώνος εις την Αυστρίαν, κατόπιν
της παρατηρουμένης μεταβολής της στάσεως της εθνικοσοσιαλι-
στικής κυβερνήσεως έναντι της κυβερνήσεως Ντόλφους. Η μετα-
βολή αύτη θεωρείται ως ευοίωνον σύμπτωμα διά την βελτίωσιν
της καταστάσεως.
ΠΡΟΤΑΣΗ: Υπό του γενικού γραμματέως του υπουργείου της Παι-
δείας κ. Παλαιολόγου πρόκειται να προταθή κατά το προσεχές αρ-
χαιολογικόν Συμβούλιον όπως κατά την ενέργειαν των αρχαιολογι-
κών ανασκαφών εις έκαστον τμήμα της Αμερικανικής ζώνης παρί-
σταται ανά εις Ελλην αρχαιολόγος, προκειμένου να λαμβάνη και το
υπουργείον της Παιδείας γνώσιν των εκάστοτε αποκαλυπτομένων
αρχαιοτήτων.
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Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
3.3.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Στο διαμέρισμα της οδού Κωστή
Παλαμά η Ιουλία μοίραζε χαρτιά, η
Ρωσίδα σέρβιρε τα ποτά, η Ελλού
σιδέρωνε στο μέσα δωμάτιο και η
ξαδέλφη της οικοδέσποινας Ευφη-
μία Παλαιολόγου Τσαμπά, σε απευ-
θείας σύνδεση μέσω Zoom από τα
χαρακώματα του Κολωνακίου, σχο-
λίαζε με το γνωστό της ταπεραμέν-
το το συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ: «Αν κάτι
χρωστάμε στην Αριστερά είναι ότι
δεν μας αφήνει ποτέ να πλήξου-
με». «Α ρε Αλέξη» ψιθύρισε θλιμ-
μένα η αριστερή (με την καλή έν-
νοια) Κουλλίτσα Κυριακού.

Και τότε, έτσι ξαφνικά, μπούκαρε
στο καθιστικό η Ελλού με σημαία
της μια (πλισέ) φούστα. «Εν είσα-
στεν γεναίτζιες εσείς για να πιάννε-
τε τον Ρε Αλέξη στο στόμα σας!».
«Καλέ αυτή είναι τρελή» αντέδρα-
σε η ξαδέλφη Έφη, αλλά τη διέκο-
ψε η Ιουλία καθώς γνωρίζει καλά
την Ελλού και κατάλαβε αμέσως
την παρανόηση. «Τι ζόρι τραβάς
εσύ μωρή με τον Τσίπρα;». «Ποιον
Τσίπρα; Εγιώ μιλώ για τον Ρε Αλέξη!
Τον επαναστάτην που ο σύντροφος
Χάμπας ετίμησεν με τον ρότσον
έξω που τα γραφεία της ΕΚΑ».  

Η Ελλού ανέκαθεν υπήρξε ένθερ-
μη οπαδός του Πανίκου Χάμπα.
Ενός συνδικαλιστή με επαναστατι-
κή ιδιοσυγκρασία και επαναστατι-
κές απόψεις, όπως τη ρηξικέλευθη
καταγγελία του το 2016 όταν κατήλ-
θε ως υποψήφιος βουλευτής του
ΑΚΕΛ: «Μας χρησιμοποιούν ως πει-
ραματόζωα! Μας ψεκάζουν με σω-
ματίδια για να είναι καθαρή η ατμό-
σφαιρα για να μπορούν να κατα-
σκοπεύουν μέσω του Echelon, από
το Τρόοδος και τον Άγιο Νικόλαο τα
πεδία των μαχών στις αραβικές χώ-
ρες και τη Ρωσία. Τα σωματίδια αυ-
τά διώχνουν και τα βροχοφόρα σύν-
νεφα. Οι αρμόδιες υπηρεσίες κα-
λούνται να αναλάβουν τις ευθύνες
τους. Μολύνουν το περιβάλλον που
ζούμε, με απρόβλεπτες συνέπει-
ες… Ακούει κανείς;». Από τότε, κα-

τά την Κουλλίτσα Κυριακού που
έχει τις άκρες της στους ΑΚΕΛικούς
κύκλους: «Η Ελλού εν βκαίνει που
τον λλόον του».

Με αυτό λοιπόν το πολιτικό βιογρα-
φικό, καμία από τις κυρίες δεν από-
ρησε γιατί η Ελλού παθιάστηκε με το
πρόσφατο βίντεο όπου ο σύντροφος
Χάμπας έστειλε την καλημέρα του
από «τις παγερές Βρυξέλλες» επιμέ-
νοντας στην επαναστατική θεωρία
ότι ο ξεσηκωμός των Ευρωπαίων
αγροτών με τα τρακτέρ «ξεκίνησε
από τη μικρή Κύπρο». «Στον δρόμο
που χάραξε ο Ρε Αλέξης» σχολίασε

η Ιουλία και ζήτησε μπιριμπάκι.

«Ο δικός μας Αλέξης, πάντως, έφα-
γε τα μούτρα του» είπε μάλλον χαι-
ρέκακα η Ευφημία Παλαιολόγου
Τσαμπά, επαναφέροντας το καρέ
στην πολιτική πραγματικότητα. Και
δεν είχε άδικο βεβαίως, αφού στο
συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ το μόνο που
δεν είδαμε ήταν τη Σαπφώ Νοταρά
να ωρύεται: «Εδώ μέσα γίνονται
Σόδομα και Γόμορρα». Ήταν ένα
Βατερλό, τύπου b movie, το οποίο
λίγες ημέρες αργότερα καταγράφη-
κε στην έρευνα της MRB για την
πρόθεση ψήφου στις επερχόμενες

ευρωεκλογές ως εξής: Ν.Δ. 28%,
ΠΑΣΟΚ 9,7% και ΣΥΡΙΖΑ 8,8%.
«Μπουρλότο!» είπε η Ιουλία και πή-
ρε την παρτίδα. 

«Υπάρχουν και χειρότερα» σχολία-
σε η Ρενέ Κυπαρίσσι, εννοώντας,
όπως όλες κατάλαβαν βεβαίως,
«ευτυχώς υπάρχουν χειρότερα από
τα δικά μας». Για τη Ρενέ «δικά της»
είναι το μπάχαλο που επικρατεί στο
ΔΗΚΟ. «Τουτέστιν;» ενδιαφέρθηκε
να μάθει η Ευγενία η Καλαμαρού.
«Τουτέστιν από πού να το πιάσουμε
και πού να το αφήσουμε μάνα μου;
Από την πρωτοβουλία του Νικόλα

για το Κυπριακό που ουδείς κατάλα-
βε σε τι αφορά; Ή από την είδηση
του κομματικού ρεπορτάζ για την
πρόταση στην Ελένη Θεοχάρους να
είναι υποψήφια στις ευρωεκλογές
με το ΔΗΚΟ;». «Αυτό θα πει φρέ-
σκες ιδέες!». «Αυτό θα πει ο πνιγ-
μένος από τα μαλλιά του πιάνεται». 

Μοναδικό αντίδοτο στα δυσοίωνα
πολιτικά νέα είναι τα τεκταινόμενα
στο κοσμικό μέτωπο. Εκεί όπου τα
φώτα της δημοσιότητας έκλεψε ο
γάμος του γιου της Τερέζας Ηλιάδη,
Νίκου, με την Αγγελίνα Γεωργίου.
Το καρέ πληροφορήθηκε από αυτό-

πτη μάρτυρα ότι η διακόσμηση στο
Parklane «ήταν μαγική», γεγονός
που επιβεβαιώνει και τη νέα τάση
διεθνώς για «το τέλος της αθόρυ-
βης πολυτέλειας». Η Ιουλία, που
κάτι τέτοια τα παίζει στα δάκτυλα,
ενημέρωσε το καρέ ότι την πληθω-
ρική επιστροφή του γκλάμουρ δια-
κήρυξε και ο μετρ Τζόρτζιο Αρμάνι
στο πρόσφατο σόου του. «Τουτέ-
στιν;» αναρωτήθηκε η Ευγενία η
Καλαμαρού, η οποία ως γνωστόν σε
θέματα στιλ παίρνει απροβίβαστο.
«Τουτέστιν, πλούσιος δεν αρκεί να
είσαι αλλά και να φαίνεσαι».  

Στην Ολλανδία, πάλι, όπου κατά την
Κουλλίτσα «έχουν το γκλάμουρ γιόρ-
κιν ένεκα της βασιλείας» η επίσκε-
ψη του προέδρου Χριστοδουλίδη κι-
νήθηκε σε χαμηλούς τόνους. Η συ-
νάντηση με τον βασιλιά Willem-Ale-
xander έγινε μεν με όλους τους τύ-
πους, αλλά χωρίς ίχνος χρυσόσκο-
νης στην ατμόσφαιρα. Το γεγονός
σχολίασε με το δικό της απαράμιλλο
στιλ η αγαπημένη της στήλης Αν-
δρούλα Βασιλείου: «Περίεργο! Δεν
του παρέθεσε επίσημο δείπνο ο βα-
σιλέας; Εμάς, όταν επισκεφτήκαμε
την Ολλανδία η βασίλισσα μητέρα
του μας παρέθεσε δείπνο στο παλά-
τι». «Θεά!» αποφάνθηκε το καρέ.

Είχε πάει πια αργά όταν η εξ Αθη-
νών ξαδέλφη έθεσε το ακανθώδες
ερώτημα που έκανε viral η Θεοπού-
λα «Στο Παρά Πέντε»: «Κόβεται το
σεξ;». Σύμφωνα με γνωστή δημο-
σιογράφο των New York Times, στο
νέο βιβλίο της, ο πρόεδρος Μπάιν-
τεν παραμένει στις επάλξεις: «Ο Τζο
μπορεί να έκοψε τις δημόσιες δια-
κηρύξεις κρεβατοκάμαρας για το
πώς κέρδισε την προεδρία, αλλά
έχει αστειευτεί σε συνεργάτες του
ότι “το καλό σεξ” είναι το κλειδί για
έναν ευτυχισμένο γάμο διαρκείας»
γράφει η Κέιτι Ρότζερς. «Αισιόδο-
ξο» σχολίασε η ξαδέλφη Ευφημία κι
έκλεισε τη σύνδεση του Zoom.

Υπάρχουν και χειρότερα

stavros.christodoulou@gmail.com

Επειτα από τα όσα αδιανόητα έγιναν στο συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ, καταλήγουμε με βεβαιότητα ότι (ευτυχώς) υπάρχουν και χειρότερα.

Η Φρειδερίκη της Κύπρου
Ένας χρόνος συμβίωσης της χώρας
με τον Νίκο Χριστοδουλίδη, τη Φι-
λίππα και την αισθητικό της. Η αλή-
θεια να λέγεται πως ποτέ δεν είχα-
με φανταστεί πως θα είχε τόσο γκό-
σιπ σε μια διακυβέρνηση από ένα
τόσο βαρετό ζευγάρι που ούτε πίνει,
ούτε κάνει δουλείες, ούτε έχει κόμ-
μα να βολέψει.

Το highlight της βδομάδας πάντως
το έκλεψε από όλους του πολιτικούς
influencers η Αντρούλλα (και εγώ)
Βασιλείου. «Περίεργο! Δεν του πα-
ρέθεσε επίσημο δείπνο ο Βασιλέας;
Εμάς, όταν επισκεφθήκαμε την Ολ-
λανδία (σ.σ. πριν σαράντα χρόνια) η
Βασίλισσα μητέρα του μας παρέθε-
σε δείπνο στο παλάτι». Έγραψε στο
Χ η Φρειδερίκη της Κύπρου. Και τέ-
ζα οι αντικομφορμιστές του Volt.
«We love Androulla», φώναξαν οι
βασιλόφρονες της χώρας. 

Προς μεγάλη ικανοποίηση –και δι-
καίωση– της Στήλης που έσπρωχνε
προς αυτή την κατεύθυνση εδώ και
πάρα πολύ καιρό, αρχίζουν επιτέ-
λους οι αιτήσεις του προγράμματος
«Φωτοβολταϊκά για όλους». Μέχρι
και το σλόγκαν μας δανείστηκαν αλ-
λά χαλάλι. Το μεγάλο στοίχημα τώρα
είναι το πρόγραμμα να αποδειχθεί
αντάξιο της φιλόδοξης ονομασίας
του και να είναι πραγματικά για
όλους, με ελάχιστους έως καθόλου
περιορισμούς. Προς το παρόν δι-
καιούχοι θα είναι μόνο 6000 υπο-
στατικά και σαφέστατα κύριε Παπα-
ναστασίου αυτό δεν μπορείς να το

πεις «για όλους». Είναι όμως ένα ελ-
πιδοφόρο ξεκίνημα και ελπίζουμε
πως πολύ σύντομα ο τίτλος του προ-
γράμματος θα ανταποκρίνεται στην
πραγματικότητα, διότι στην παρού-
σα φάση μπορεί να θεωρηθεί και λί-
γο παραπλανητικός. 

Έρχονται στην Κύπρο φώτα Τροχαί-
ας με γυναικείες φιγούρες. Δεν θα
έχουμε λοιπόν μόνο τον Γρηγόρη
και τον Σταμάτη αλλά και τη Γρηγο-
ρία με τη Σταματίνα. Ο Βαφεάδης
ξεκινά το κίνημα για το σύμφωνο
συμβίωσης του Σταμάτη με τη Στα-
ματίνα. Ίσως και του Γρηγόρη με τον
Σταμάτη. 

Εντυπωσιασμένος από το μεγαλείο
των ψηφιδωτών της Πάφου δήλωσε
κατά την πρόσφατη επίσκεψή του ο
Ιταλός Πρόεδρος. Κάποιος κακεν-
τρεχής είπε πως για μερικούς από
τους Κύπριους αξιωματούχους που
τον συνόδευσαν ήταν ευκαιρία να τα
επισκεφτούν για πρώτη φορά και να
μάθουν λίγα πράγματα για την ιστο-
ρία της Κύπρου. Πιπέρι στη γλώσσα
για να μη λέτε κακίες. 

Στην Ελλάδα βαφτίζουν τις πατάτες
τους κυπριακές ώστε να θεωρούν-
ται καλύτερες και να πουλιούνται
ακριβότερα. Καθόλου δεν με εκ-
πλήττει αυτό. Μια ματιά στις ενέρ-

γειες των πολιτικών μας από την
ίδρυση του κράτους μας είναι η κα-
λύτερη απόδειξη πως οι δικές μας
πατάτες είναι άλλου επιπέδου. 

Το ΡΙΚ είναι ένας από τους πιο χου-
βαρντάδες οργανισμούς ανά το παγ-
κόσμιο. Μιλάμε για τύπους έξτρα
large και γαλαντόμους. Ειδικά όταν
η γενναιοδωρία τους διενεργείται
με λεφτά των άλλων και ακόμη πε-
ρισσότερο όταν τα χρήματα μας κα-
ταλήγουν στις δικές τους τσέπες. 

Βασισμένοι λοιπόν στο αξίωμα πως
όλοι σε αυτό τον τόπο είναι άριστοι
(ειδικά στο Δημόσιο) οι Ρικάδες
έδωσαν προαγωγές και προσαυξή-
σεις (στους εαυτούς τους) με κόστος
πολλά έξτρα εκατομμύρια για τον
φορολογούμενο πολίτη.

Και όταν οι μπαγαποντιές τους βγή-
καν στη φόρα, τι μας είπαν οι αθεό-
φοβοι; Ναι, μπορεί να κάναμε λά-
θος, αλλά δεν μπορούμε να το διορ-
θώσουμε γιατί οι υπάλληλοι –που
σκανδαλωδώς ευνοήθηκαν– πιθα-
νόν μετά να μας πάρουν δικαστήριο
και να κερδίσουν! (Βάλτε άπειρα
θαυμαστικά). Ζητείται Ελπίς. 

Τελικά ο Αχιλλέας, με ποιον είναι,
με Μπρούντζο ή Τόρνο; Ο Κωστάκης
στηρίζει Φαίδωνα; Ο Φαίδωνας στη-
ρίζει Κωστάκη; Ο ΔΗΣΥ ποιον υπο-
στηρίζει στη φωλιά της Αλεπούς
στην Αργάκα; Ερωτήματα που
θα βρουν απαντήσεις στο bleach art
της κομμώτριας στους Τρούλλους. 

Μα ούτε ένα βασιλικό δείπνο;

ΓΤ
Π
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Εχει μέλλον η παλαιοχώρα;

Γ νωρίζαμε για τους παλαιοη-
μερολογίτες. Τώρα μάθαμε
και για τους παλαιοχριστια-

νούς –ενσυνείδητα αναχρονιστές,
με ζηλωτικό οίστρο, πιστούς. Οι
παλαιοαριστεροί και οι παλαιοδεξιοί
δεν εξέλιπαν ποτέ –αμφότεροι–
«αντιστασιακής» κοπής, υπερα-
σπίζονται τα είδωλα που επιβάλλει
η πίστη τους. Οι παλαιοκομματικοί,
πολυπληθές είδος της ελληνικής
κομματικής πανίδας, παρέχουν ευ-
στάθεια στο σύστημα –συμπερι-
φέρονται πελατειακά και επιδιώ-
κουν τον έλεγχο των θεσμών. 

Τι απουσιάζει; Η κρίσιμη μάζα
από θεσμικούς νεωτεριστές –αυ-
τούς που, συστηματικά, τολμηρά
και συνεκτικά, μεταβάλλουν νοο-
τροπίες, εισάγουν καινοτόμες αν-
τιλήψεις, δημιουργούν νέους θε-
σμούς. Στην παλαιοχώρα εκτιμάται
περισσότερο η παλαιότητα από τη
νεωτερικότητα, η συνήθεια από
την τομή, ο βαλτώδης βίος από τις
υπερβάσεις. Ακόμη και όταν το
παλαιό είναι εγνωσμένα προβλη-
ματικό, η αλλαγή φοβίζει. Ενώ οι
πάντες κραυγάζουν «αλλαγή», είτε
δεν υφίσταται συμφωνία στο πε-
ριεχόμενό της, είτε δεν υπάρχει
εμπιστοσύνη σε αυτούς που την

επιχειρούν, είτε η «αλλαγή» αφορά
μόνο τους άλλους.

Μια φοιτητική συγκέντρωση
διαμαρτυρίας, στην Ελλάδα, σή-
μερα, ελάχιστα διαφέρει από αν-
τίστοιχη προ τεσσαρακονταετίας
–η ίδια ξύλινη γλώσσα, η ίδια τε-
λετουργία, η ίδια χοντροκομμένη
(και τώρα, ενίοτε, πιο βίαιη) διεκ-
δικητικότητα. Τα πανεπιστήμια
διεθνώς προβληματίζονται για μεί-
ζονες προκλήσεις, αλλά φλέγον
θέμα στα ελληνικά πανεπιστήμια
είναι, για ακόμα μία φορά, πώς θα
αντιμετωπιστούν οι εξεταστικές
συνέπειες των καταλήψεων! Είναι
σαν να μαθαίνεις να γράφεις, ενώ
τους γείτονές σου τους απασχολεί
πώς να χρησιμοποιούν καλύτερα
τα τάμπλετ στα σχολεία.

Στην παλαιοχώρα πλεονάζουν
τα οξύμωρα. «Πτυχία με αξία»,
έγραφαν τα πανό μπροστά από κα-
τειλημμένα ελληνικά πανεπιστήμια.
Δεν αντιλαμβάνονται οι πεπλανη-
μένοι συγγραφείς τους την αντί-
φαση: ένα πανεπιστήμιο στο οποίο
συστηματικά διαταράσσεται η ορ-
γανωμένη κανονικότητα της φοί-
τησης και έρευνας, απαξιώνει τα
πτυχία που απονέμει. Ο λόγος είναι
απλός. Η αξία ενός πτυχίου είναι

συνάρτηση αφενός της ποιότητας
των πόρων (ανθρώπινων και υλι-
κών), αφετέρου του τρόπου οργά-
νωσης και διοίκησής τους. Το πα-
νεπιστήμιο-μπάχαλο αφαιρεί αξία
από τους πόρους που ως οργανι-
σμός συγκεράζει, μειώνοντας την
αξία του πτυχίου. Άλλωστε, την
αξία ενός πτυχίου καθορίζουν όσοι
αποτιμούν τη γνώση, τις δεξιότη-
τες, και τις αξίες που φέρουν οι κά-
τοχοί του.

Εκτός από την οξυμωρία, στην
παλαιοχώρα ανθεί η αυτοεξυπη-
ρετική νοοτροπία, σε διάφορες εκ-
φάνσεις. Αξιωματούχοι διαστρέ-
φουν τις έννοιες για να αποφύγουν
τη λογοδοσία, ενώ θεσμικά όργανα
δυναστεύονται από την εμπεδω-
μένη μεροληψία στην κομματική
φυλή, εις βάρος καθολικών αξιών
που καταστατικά υπηρετούν (π.χ.
την αλήθεια). 

Στην κατάθεσή του στη λεγό-
μενη εξεταστική επιτροπή της Ελ-
ληνικής Βουλής για το σιδηροδρο-
μικό δυστύχημα των Τεμπών, ο
πρώην υπουργός Μεταφορών κ.
Καραμανλής είπε: «αν έστω και
μία πλευρά είχε τηρήσει τις δια-
δικασίες του γενικού κανονισμού
κυκλοφορίας, το δυστύχημα θα

είχε αποτραπεί». Για να αντιλη-
φθείτε τη ρηχότητα του ισχυρι-
σμού, δείτε τον στη γενική εκδοχή
του: ένα δυστύχημα αποτρέπεται,
όταν τηρούνται οι κανόνες που το
αποτρέπουν. Πολύ βαθύ! 

Αγνοεί εσκεμμένα ο ομιλητής
την κοινή εμπειρία: οι κανόνες δεν
τηρούνται πάντοτε. Αν όλοι οι οδη-
γοί τηρούσαν ευλαβικά τον Κ.Ο.Κ.,
πιθανότατα δεν θα συνέβαιναν
οδικά ατυχήματα. Δεν τον τηρούν,
όμως, γι’ αυτό φοράμε υποχρεωτικά
ζώνη ασφαλείας, γι’ αυτό τα σύγ-
χρονα αυτοκίνητα ενσωματώνουν
τεχνολογίες που μας προστατεύουν
από τον κακό μας εαυτό. Ακριβώς
επειδή το ανθρώπινο λάθος είναι
ανεξάλειπτο, μειώνουμε τεχνολο-
γικά, οργανωτικά και διοικητικά
την πιθανότητα της εμφάνισής
του. Τι κάνατε κ. Καραμανλή ως
υπουργός για την τεχνολογική
ασφάλεια των σιδηροδρόμων και
τη σωστή οργάνωση και διοίκηση
του οργανισμού; 

Η ατομικιστική αντίληψη περί
ανθρώπινου λάθους, εκτός από το
ότι εξυπηρετεί τον υπουργό, είναι
γνωσιολογικά εσφαλμένη: οι αν-
θρώπινες πράξεις στους οργανι-
σμούς δεν είναι στενά ατομικές,

αλλά διαμορφώνονται υπό την
επιρροή αλληλεπιδράσεων, συλ-
λογικών νοοτροπιών, και τεχνο-
λογικών χαρακτηριστικών. Ευτυ-
χώς δεν τη συμμερίζεται ο ειδικός
εφέτης ανακριτής που ερευνά το
δυστύχημα. 

Η λειτουργία της (αν)εξεταστι-
κής επιτροπής της Βουλής, κατά
τον εύστοχο χαρακτηρισμό του
Πάσχου Μανδραβέλη, ήταν μια
διαρκής ύβρις στη μνήμη των 57
νεκρών. Ως πολίτης, ντρέπεσαι να
βλέπεις τους εκπροσώπους σου να
αλληλοπροσβάλλονται, υπό τη με-
ροληπτική ηγεσία του εύφλεκτου
προέδρου της και των κομματικών
υποστηρικτών του. Οργίζεσαι, όταν
αδιαφορούν ξεδιάντροπα για την
αλήθεια αυτοί που έχουμε εμπι-
στευθεί με την αναζήτησή της.
Ήδη προεξοφλείται ότι, κατά πάγια
πρακτική στην παλαιοχώρα, δεν
θα εκδοθεί κοινό πόρισμα της επι-
τροπής, αλλά κάθε κόμμα θα εκ-
δώσει το δικό του. Γιατί όχι; Αλήθεια
είναι ό,τι (σε βολεύει να) πιστεύεις! 

Ο κερματισμός αποτελεί, ιστο-
ρικά, ύψιστη αξία στην παλαιοχώρα
–δεν υφίσταται ενιαία δημόσια
σφαίρα που να λειτουργεί με κα-
θολικής ισχύος κριτήρια, αλλά

άθροισμα κομματικών σφαιρών,
η καθεμία με τα δικά της μερολη-
πτικά κριτήρια λειτουργίας. Η ακοι-
νώνητη αυτοαναφορικότητα των
επιμέρους υποκαθιστά τη μετοχή
στον κοινό λόγο. 

Να ζεις στην παλαιοχώρα είναι
σαν να ζεις σε μια στατικά προ-
βληματική πολυκατοικία, της οποί-
ας οι ένοικοι αδυνατούν να συν-
εννοηθούν, συμφωνώντας μόνο,
μετά από ατέλειωτους καβγάδες,
στη μερική αναπαλαίωσή της.
Απουσιάζει η υποδειγματική ηγεσία
που θα τους ωθήσει να υπερβούν
τις εμπεδωμένες μικρότητες, έξεις
και στρεβλώσεις. Η απόσταση από
την παλαιοχώρα στην παλιοχώρα
είναι μικρή.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντε-
πιστέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
Το βιβλίο του «Leadership as Masterpie-
ce Creation: What Business Leaders Can
Learn from the Humanities about Moral
Risk-Taking» (με τους C. Spinosa και M.
Hancocks), κυκλοφορεί από το MIT
Press. 

www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Λευκή πετσέτα», με οδηγίες Νίκου
Χριστοδουλίδη, έριξε η Λευκωσία
στην πρώτη μάχη αναφορικά με
το έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν, το
οποίο βρίσκεται στο τραπέζι της
Ε.Ε., προτείνοντας την οικοδόμηση
μιας νέας ευρωτουρκικής «μακρό-
πνοης» σχέσης και παρέχοντας δώ-
ρα σε επτά πυλώνες, προς την Άγ-
κυρα, περιλαμβανομένης και της
αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της υποψήφιας χώρας,
χωρίς καμιά διασύνδεση με το Κυ-
πριακό και την επίλυσή του. 

Πληροφορίες και έγγραφα που
κατέχει η «Κ», καταδεικνύουν ότι
η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη, αν
και εμφανίζεται να διεκδικεί βελ-
τιώσεις επί του εγγράφου Μπορέλ,
οι ενέργειες στις οποίες προέβη
τον περασμένο Δεκέμβριο, στη
διάρκεια της εβδομάδας διεργασιών
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, δη-
μιουργούν την αντίθετη, ακριβώς,
εικόνα. 

Όπως λοιπόν είμαστε σε θέση
να γνωρίζουμε, η Λευκωσία ζητούσε
αρχικά, σε διπλωματικό επίπεδο,
όπως η παράγραφος των Συμπερα-
σμάτων της Συνόδου Κορυφής στις
14-15 Δεκεμβρίου, αναφερόταν
απλώς πραγματολογικά (factually)
στην υποβολή του εγγράφου Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, προκειμένου να μη
δοθεί κατεύθυνση και κατά συνέ-
πεια, το επιεικώς προβληματικό
κείμενο, να μη θεωρηθεί ως το πλαί-
σιο που θα καθορίσει το σκηνικό
στις ευρωτουρκικές σχέσεις. Για να
θωρακίσει μάλιστα τα νώτα της Κύ-
πρου, το υπουργείο Εξωτερικών ζή-
τησε από τη μόνιμη αντιπρόσωπο
στην Ε.Ε., Χριστίνα Ράφτη, όπως
υποβάλει συγκεκριμένη πρόταση
προς αυτή την κατεύθυνση, με την
επισήμανση ότι οι όποιες συζητή-
σεις επί του εγγράφου Μπορέλ/Κο-
μισιόν θα διεξαχθούν στο πλαίσιο
«προηγούμενων Συμπερασμάτων»
της Ε.Ε., τα οποία παρέχουν ασφα-
λιστικές δικλίδες προς την Κυπριακή

Δημοκρατία και θα μπορούσαν να
λειτουργήσουν ως ανάχωμα στην
«αυτονομία» που επιδιώχθηκε να
αποκτήσει το εν λόγω έγγραφο.

Την «αυτονομία» του εγγράφου
Μπορέλ/Κομισιόν, έναντι των όποι-
ων «προηγούμενων Συμπερασμά-
των», επεδίωξαν κατά κύριο λόγο
το Βερολίνο και οι Βρυξέλλες. Η
Γερμανία, αν και αρχικά φερόταν
να αποδέχεται την κυπριακή φόρ-
μουλα, στη συνέχεια ζήτησε την
απάλειψη της αναφοράς στα «προ-
ηγούμενα Συμπεράσματα», προ-
κειμένου το έγγραφο Μπορέλ να
μείνει «μόνο στο τραπέζι», ως η
«νέα αποκλειστική πολιτική συν-
ταγή ρύθμισης των ευρωτουρκικών
σχέσεων». 

Όλως αιφνιδίως, η Λευκωσία,
που λίγο νωρίτερα εμφανιζόταν
έντονη και διεκδικητική, υπανα-
χώρησε, με απόφαση την οποία,
όπως πληροφορούμαστε, έλαβε ο
ίδιος ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
και η οποία γνωστοποιήθηκε και
στους Sherpa (επικεφαλής συμ-
βούλους των ηγετών των «27»)
στους οποίους συμμετείχε η ση-
μερινή υφυπουργός Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων, Μαριλένα Ραουνά. Ως
αποτέλεσμα, η Λευκωσία, με δική
της υπαιτιότητα, στο ανώτατο επί-
πεδο, συναίνεσε σε μια απόφαση
που την αφήνει πολιτικά γυμνή,
αγκαλιά με το έγγραφο Μπορέλ,
χωρίς καμιά δικλίδα ασφαλείας
έναντι των εισηγήσεων για οικο-
δόμηση μιας νέας ευρωτουρκικής
σχέσης, διανθισμένης μάλιστα με
δώρα σε επτά πυλώνες προς την
Άγκυρα και χωρίς καμιά διασύν-
δεση με την επίλυση του κυπριακού
προβλήματος. Με άλλα λόγια, ο
ίδιος ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
συναίνεσε στην απώλεια του μο-
ναδικού ευρωπαϊκού μοχλού πίεσης
που διέθετε έναντι στην Τουρκία,
δημιουργώντας εντυπώσεις ότι εί-
ναι επιρρεπής, αν μη τι άλλο, στα
θέλω του Βερολίνου. 

Ας δούμε όμως τι ακριβώς έγινε
τον περασμένο Δεκέμβριο, τι πρό-

ταση υπέβαλε η Λευκωσία και πώς
τελικά κατέληξε σε άτακτη υπο-
χώρηση: 

• Την Τρίτη 11 Δεκεμβρίου, τρεις
μέρες πριν από την έναρξη της Συ-
νόδου Κορυφής, η Λευκωσία με εν-
τολές του ΥΠΕΞ Κωνσταντίνου
Κόμπου υπέβαλε πρόταση αναφο-
ρικά με την παράγραφο των Συμ-
περασμάτων για την «υποδοχή»
του εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν.
Την πρόταση (βλέπε πάνω δεξιά)
υπέβαλε στην Επιτροπή Μονίμων
Αντιπροσώπων, η Χριστίνα Ράφτη,
αναφέροντας τα εξής: «Το Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο λαμβάνει σημεί-
ωση της κοινής έκθεσης (σ.σ. έγ-
γραφο Μπορέλ/Κομισιόν) και θα
συζητήσει τις σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας
σε ένα ευρύτερο πλαίσιο, σύμφωνα
με τα προηγούμενά του Συμπερά-
σματα, σε μια από τις επόμενές του
συνόδους». Με την πρόταση αυτή,
όπως προαναφέραμε, είχε αρχικά
συμφωνήσει η Μόνιμη Αντιπρο-

σωπεία της Γερμανίας στην Ε.Ε.,
αλλά λίγο αργότερα, το Βερολίνο
αποφάσισε ότι επιθυμούσε «ατόφια»
και χωρίς «ουρές» την έκθεση Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, ώστε να διατηρεί
μια «αυτονομία» στα Συμπεράσματα
που θα εκδίδονταν στις 15 Δεκεμ-
βρίου, χωρίς να παραπέμπει δηλαδή
σε «προηγούμενα Συμπεράσματα»
που θα μπορούσαν να δώσουν δια-
φορετικές ερμηνείες προς όφελος
της Λευκωσίας. 

• Κοινοτικά χείλη ανέφεραν
στην «Κ» ότι «η εμμονή του Βερο-
λίνου, εκπορευόταν απευθείας από
την Καγκελαρία», που προφανώς
έχει τον τελικό λόγο ακόμη και σε
ζητήματα εξωτερικής πολιτικής
και δη στα ευρωτουρκικά. Σε κάθε
περίπτωση, η στάση του Βερολίνου
οδήγησε τη Λευκωσία να συγκα-
τατεθεί στην απάλειψη της «ουράς»
των «προηγούμενων Συμπερασμά-
των», δημιουργώντας μια εικόνα
«αυτονομίας» του εγγράφου Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, όπως ακριβώς επι-
θυμούσε η κυβέρνηση Σολτς. Όπως
πληροφορούμαστε, η αλλαγή πλεύ-
σης της Λευκωσίας αποφασίστηκε
από τον ίδιο τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη, μετά από αρκετές συζητήσεις,
και έγινε γνωστή στους επικεφαλής
συμβούλους των ηγετών, Sherpa,
στους οποίους ο πρόεδρος της Κύ-
πρου εκπροσωπείτο από τη Μαρι-
λένα Ραουνά, στενότερή του συ-
νεργάτιδα και νυν υφυπουργό Ευ-
ρωπαϊκών Υποθέσεων. 

• Ως αποτέλεσμα, τα Συμπερά-
σματα που εκδόθηκαν στις 15 Δε-
κεμβρίου αναφέρουν ότι «το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο λαμβάνει υπό

σημείωση την κοινή έκθεση του
ύπατου εκπροσώπου και της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με
την πορεία των σχέσεων Ε.Ε.-Τουρ-
κίας και θα επανέλθει στο θέμα σε
προσεχή σύνοδο του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου». 

Όπως δηλαδή ευθέως προκύ-
πτει, για την Ε.Ε. και για όλα τα
κράτη-μέλη της, το μοναδικό χαρτί
που υπάρχει πλέον στο τραπέζι και
θα ρυθμίσει την οικοδόμηση της
νέας ευρωτουρκικής «μακρόπνοης»
σχέσης, είναι αυτό που ετοιμάστηκε
από τον Γιοσέπ Μπορέλ και την
Κομισιόν. Απαλλαγμένο από προ-
ηγούμενα «βαρίδια» που θα δημι-
ουργούσε προς όφελος της Λευκω-
σίας, ενδεχόμενη αναφορά σε «προ-
ηγούμενα Συμπεράσματα». 

Τι μας μένει στο τραπέζι 
Η συναίνεση της Λευκωσίας σε

μια λευκή, από άποψη καθαρότητας,
αναφορά, επί του εγγράφου Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, στα Συμπεράσματα
του περασμένου Δεκεμβρίου, ειδικά
με τον τρόπο που προήλθε, καθιστά
πλέον σαφές ότι το εν λόγω κείμενο
αποτελεί τη «βάση» για οποιαδή-
ποτε συζήτηση και κυρίως για τον
καθορισμό της νέας «μακρόπνοης»
σχέσης Ε.Ε.-Τουρκίας. Αυτό συνε-
πάγεται ότι η γραμμή άμυνας της
Λευκωσίας θα στερείται του ανα-
χώματος των «προηγούμενων Συμ-
περασμάτων», αποδυναμώνοντας
ουσιαστικά την όποια προσπάθεια
εμβολιασμού του κειμένου, το οποίο
εισηγείται την παραχώρηση δώρων
προς την Τουρκία σε επτά πυλώνες,
χωρίς καμιά διασύνδεση με την

επίλυση του Κυπριακού. Αν μάλιστα
αναλογιστούμε ότι η διασύνδεση
του Κυπριακού με τα ευρωτουρκικά,
αποτελούσε προεκλογικά –και συ-
νεχίζει να αποτελεί μετεκλογικά–
«σημαία» του προέδρου Χριστο-
δουλίδη, γίνεται κατανοητό ότι ο
τρόπος με τον οποίο ενήργησε τον
περασμένο Δεκέμβριο καθιστά τις
δικές του θέσεις μια συνθηματο-
λογία άνευ περιεχομένου. 

Στο τραπέζι λοιπόν των «27»,
μένει «ατόφιο» το έγγραφο Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, που εισηγείται όπως
παραχωρηθούν τα εξής επτά δώρα
προς την Τουρκία: Επανέναρξη
όλων των ευρωτουρκικών υψηλών
διαλόγων, συμμετοχή της Τουρκίας
σε άτυπες συνόδους των Ευρωπαίων
ΥΠΕΞ και σύγκληση Συμβουλίου
Σύνδεσης, επανενεργοποίηση της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
στην Τουρκία, επέκταση της ευρω-
τουρκικής συμφωνίας στο μετανα-
στευτικό, διευκόλυνση παροχής
ευρωπαϊκών θεωρήσεων διαβατη-
ρίων, αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης και εγκαθίδρυση ευρω-
τουρκικής Περιεκτικής Αεροπορικής
Συμφωνίας. Και όλα αυτά, χωρίς να
τίθεται ως προϋπόθεση η διευθέ-
τηση του κυπριακού προβλήματος. 

Πηγή στην έδρα της Ε.Ε. έλεγε
στην «Κ» ότι όλες αυτές οι θετικές
για την Άγκυρα προτάσεις θα επι-
διωχθεί να υλοποιηθούν σταδιακά,
με σημείο εκκίνησης τη επανενερ-
γοποίηση των υψηλών πολιτικών
διαλόγων Ε.Ε.-Τουρκίας και τη συμ-
μετοχή του Τούρκου ΥΠΕΞ σε άτυ-
πα Συμβούλια, όπως επιχειρείται
να γίνει στο Gymnich.

Η Λευκωσία
αγκαλιά με
το έγγραφο

Μπορέλ
Πώς η Κύπρος «έριξε λευκή πετσέτα» 
στην πρώτη μάχη στα ευρωτουρκικά, 

με οδηγίες Χριστοδουλίδη 

<<<<<<<

Η γραμμή άμυνας της
Λευκωσίας θα στερείται
του αναχώματος των
«προηγούμενων Συμπε-
ρασμάτων», αποδυναμώ-
νοντας την όποια προ-
σπάθεια εμβολιασμού του
κειμένου, το οποίο ειση-
γείται την παραχώρηση
δώρων προς την Τουρκία.

«The EUCO takes note of the
joint report and will discuss 
EU- Türkiye relations in a 

broader context, in line with 
its previous conclusions, in
one of its next meetings».

The European Council takes note 
of the joint report of the High

Representative and the European
Commission on the state of play of

EU-Türkiye relations, and will revert
to the matter at an upcoming

European Council meeting. 

Με πλάγια γραμματοσειρά, η «Κ»
παρουσιάζει αυτούσια την πρόταση

της κυπριακής κυβέρνησης που
αρχικά επεδίωξε όπως οι συζητή-
σεις επί της κοινής έκθεσης Μπο-
ρέλ/Κομισιόν, διεξάγονταν «σύμ-
φωνα με προηγούμενα συμπερά-
σματα της Ε.Ε.». Και πιο κάτω, η

απόφαση που τελικά λήφθηκε στη
Σύνοδο Κορυφής, με τη συνθηκο-
λόγηση της Λευκωσίας, η οποία
αποδέχθηκε όπως οι συζητήσεις

γίνουν επί της κοινής έκθεσης
Μπορέλ/Κομισιόν, χωρίς την «ου-
ρά» των προηγούμενων Συμπερα-
σμάτων, διατηρώντας δηλαδή αυ-

τόνομο το κείμενο, ως τον αποκλει-
στικό ρυθμιστή οικοδόμησης μιας

νέας ευρωτουρκικής σχέσης.

Η Λευκωσία, που λίγο νωρίτερα εμφανιζόταν έντονη και διεκδικητική, υπαναχώρησε, με απόφαση την οποία,
όπως πληροφορούμαστε, έλαβε ο ίδιος ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης και η οποία γνωστοποιήθηκε και στους
Sherpa στους οποίους συμμετείχε η σημερινή υφυπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, Μαριλένα Ραουνά.

ΚΥ
Π

Ε
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Μάρτιος 2023

• Σχηματισμός Yπουργικού
Συμβουλίου

• Επεισόδια έξω από το
Τάσσος Παπαδόπουλος

Απρίλιος 2023

• Κυρώσεις-Διαχείριση με
ΗΠΑ-Ηνωμένο Βασίλειο

Μάιος 2023

• Αντιδράσεις για διορισμό
19χρονης

• Αντιδράσεις για
χειρισμούς Χ”Γιάννη

• Συζήτηση για μίνι
ανασχηματισμό  

Ιούλιος 2023

• Έλλειψη συντονισμού
κυβέρνησης-
συγκυβερνώντων

• Παραίτηση Μιχάλη
Χατζηγιάννη

• Πυρκαγιές – Απουσία
Χριστοδουλίδη 

Αύγουστος 2023

• Επεισόδια στην Πύλα

Σεπτέμβριος 2023

• Επεισόδια σε Πάφο
και Λεμεσό εναντίον
μεταναστών

Οκτώβριος 2023

• Σκάνδαλο «Δόξα
Κωμοδρόμου»

• Διαρροή αντικατάστασης
Αρχηγού Αστυνομίας

• Εφάπαξ – Διπλές
συντάξεις

Ιανουάριος 2024

• Διαρροή ανασχηματισμού 
• Αποτυχία e-justice 
• Γνωμοδοτικό Συμβούλιο –

Αντιδράσεις διορισμών

ΣΚAΝΔΑΛΑ
& κρίσεις

Διορισμός απεσταλμένου
της Ε.Ε. για το Κυπριακό 

Ανθρωπιστικός διάδρομος
για τη Γάζα 

Διαχωρισμός εξουσιών
γενικού εισαγγελέα 

Έμφυλη ισορροπία
στο Υπουργικό Συμβούλιο

ΔΕΣΜΕYΣΕΙΣ
σε εκκρεμότητα

ΠΟΛΙΤΙΚΕΣ
αποφάσεις

Υιοθέτηση ΑΤΑ

Κατάργηση τετραμήνων

Επιβολή κυρώσεων: Συνεργασία
με ΗΠΑ-Ηνωμένο Βασίλειο 

ΚΤΙΖΩ

Μείωση αφίξεων
παράτυπων μεταναστών 

Δημιουργία υφυπουργείου
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων

Δημιουργία υφυπουργείου
Μετανάστευσης 

Μέτρα κατά της ακρίβειας 

Αύξηση άδειας μητρότητας

Απλοποίηση έκδοσης
τίτλων ιδιοκτησίας

Σχέδιο «Φωτοβολταϊκά
για Όλους» 

Καθορισμός εθνικού
κατώτατου μισθού

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Την εβδομάδα που πέρασε, ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης διαβεβαίωνε 250 μαθητές δημο-
σίων λυκείων και ιδιωτικών σχολείων ότι
το πρόγραμμά του ήταν κενό από υποχρε-
ώσεις και πως ήταν πρόθυμος να απαντήσει
όλες τις ερωτήσεις που θα του υπέβαλλαν
στο debate που είχε οργανωθεί από την
Τράπεζα Κύπρου. Το κοινό ήταν ιδιαίτερα
θερμό, η άνεση του προέδρου εμφανής,
σε σημείο που πολιτικοί κύκλοι από το πε-
ριβάλλον του θυμήθηκαν τις ένδοξες μέρες
του προεκλογικού, όταν ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης άνοιγε τον διάλογό του με την
κοινωνία. Μία κοινωνία που τον θεωρούσε
άφθαρτο και εκτός συστήματος.

Οι πιο κυνικοί, ωστόσο, σημείωσαν πως
ο πρώτος χρόνος διακυβέρνησής του ίσως
να είχε ένα καλύτερο αποτύπωμα, αν εκτός
από τις περιδιαβάσεις σε σχολεία, φεστιβάλ
και εκδηλώσεις, αφιέρωνε χρόνο και στο
γραφείο του για να διαχειριστεί τα μεγάλα
ζητήματα. Αν μαζί με τους μαθητές λογο-
δοτούσε και στα ΜΜΕ, τα πλείστα των
οποίων από την εκλογή του και μετά απο-
φεύγει με κάθε τρόπο. Και, κυρίως, αν της
επικοινωνίας ακολουθούσε και ένα συγ-
κεκριμένο πολιτικό πλάνο πώς θα κυβερ-
νήσει τον τόπο. Σε αυτό το πλαίσιο και με
δεδομένο ότι την περασμένη Παρασκευή
συμπληρώθηκε ένας χρόνος διακυβέρνησης
Νίκου Χριστοδουλίδη, άνοιξε πλέον η συ-
ζήτηση για το πώς ο πρόεδρος θα κυβερ-
νήσει την επόμενη τετραετία και κυρίως
με το βαρίδι της φθοράς πώς θα αντιμετω-
πίσει τις νέες προκλήσεις. 

Η φθορά της εικόνας 
Έχει αναλυθεί επαρκώς πως της εκλογής

του ακολούθησε μία άνευ προηγουμένου
φθορά και για την εικόνα του ίδιου προ-
σωπικά και για την κυβέρνησή του. Τέτοια
ήταν η φθορά που επικάλυψε και ορθές
πολιτικές δράσεις που λήφθηκαν. Η ελεύ-
θερη πτώση όμως στην εικόνα του Νίκου
Χριστοδουλίδη δεν αποτέλεσε κεραυνό εν
αιθρία για το Προεδρικό. Ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης αρνείται τη βοήθεια συμβούλου
επικοινωνίας, όμως παραγγέλνει δημοσκο-
πήσεις. Γίνονται άλλωστε ανά τακτά χρονικά
διαστήματα στον λόφο και τα κακά ποσοστά
που παρουσίαζαν ήταν ο λόγος που ο πρό-
εδρος έσπευσε να προαναγγείλει ανασχη-
ματισμό, επιδεινώνοντας το κακό κλίμα
εντός του κυβερνητικού σχήματος. Η κακή
εικόνα ενός προέδρου που μέχρι πριν από
ένα χρόνο χαρακτηριζόταν νέος Μακάριος
σε ποσοστά και πολιτικό φαινόμενο, έχει
εξήγηση. Είναι μία σωρεία λαθών που συν-
δέεται όμως και με την απουσία της όποιας
στέρεης ιδεολογικοπολιτικής βάσης που
να συγκρατεί το μόρφωμα που βρίσκεται
γύρω του. Ένα ιδεολογικοπολιτικό αποτύ-
πωμα που διαμορφώνει και στρατηγικό
πλάνο διακυβέρνησης. Τέσσερα όμως ήταν
τα ορόσημα της πρώτης χρονιάς που επι-
σφράγισαν τη φθορά του: 

• Ο σχηματισμός Υπουργικού Συμβου-
λίου.

• Το σκάνδαλο Δόξας Κωμοδρόμου και
το εφάπαξ του προέδρου.

• Η παρατεταμένη διαρροή ανασχημα-
τισμού.

• Η αποτυχία του πολυδιαφημιζόμενου
Γνωμοδοτικού Συμβουλίου και η αίσθηση
βολεμάτων στους ημικρατικούς.

Όσο γενναιόδωρη ήταν η κοινωνία μαζί
του μέχρι και την εκλογή του, τόσο λιγότερο
ανεκτική ήταν σε ζητήματα που έπληξαν
το ηθικό πλεονέκτημα που διαφήμιζε πως
είχε. Το ερώτημα πλέον είναι αν μπορεί
και τι μπορεί να κάνει για να ανατρέψει
την κακή πορεία. Ήδη ο ίδιος ετοιμάζει
την αντεπίθεσή του, καθώς την προηγού-
μενη βδομάδα συναντήθηκε με τους πυ-
ρήνες του προεκλογικού του και επανασύ-
στησε τις ομάδες του στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης για προώθηση υλικού. Πέραν
των επικοινωνιακών χειρισμών, τρία μεγάλα
ζητήματα θα κρίνουν και την πορεία της
κυβέρνησης αλλά και την πορεία της χώρας: 

• Η συνοχή στο κυβερνών σχήμα. 
• Το Κυπριακό.
• Η οικονομία και ενέργεια.

Ο φαύλος κύκλος της φθοράς
Η παραδοχή του Νίκου Χριστοδουλίδη

την περασμένη εβδομάδα, ότι ο ίδιος είναι
κομματικά ορφανός, ενείχε αλήθειες. Γιατί
αποτελούσε το μεγάλο του ατού προεκλο-
γικά, όμως μετεκλογικά τείνει να γίνει το
μεγάλο του πρόβλημα. Ο ίδιος απορρίπτει
ότι μπορεί να γίνει έρμαιο των κομματικών
επιδιώξεων, όμως αυτό ίσως να εξακολου-
θούσε να ίσχυε όσο ο ίδιος ήταν δυνατός

δημοσκοπικά. Όσο η εικόνα του φθίνει
τόσο τα κόμματα που τον στηρίζουν θα
μπορούν να εκβιάζουν για την παραμονή
τους στο κυβερνητικό σχήμακαι την ψήφιση
νομοσχεδίων. Το ερώτημα που μένει ανα-
πάντητο είναι αν τα χαμηλά ποσοστά που
καταγράφει ο πρόεδρος οφείλονται στη χα-
μηλή δημοτικότητα των κομμάτων που τον
στηρίζουν ή το αντίθετο.

Ίσως, από την άλλη, να είναιένας φαύλος
κύκλος από τον οποίο και οι δύο μεριές χά-
νουν. Τον κίνδυνο αυτής της καθοδικής πο-
ρείας άρχισε να εμπεδώνει πλέον ο Νικόλας
Παπαδόπουλος και κατ’ επέκταση τις αλυ-
σιδωτές συνέπειες που θα έχει η απώλεια
της τρίτης θέσης. Έχει ήδη προσλάβει ως
σύμβουλο επικοινωνίας του τον Ανδρέα Χα-
τζηκυριάκο με την ηγεσία του κόμματος να
οργώνει την Κύπρο για να αφουγκραστεί
τη βάση και να δημιουργήσει στρατηγικό
πλάνο. Με δεδομένο ότι εντός του ΔΗΚΟ
θεωρούν πως το Κυπριακό το δυνατό χαρτί
που θα συσπειρώσει το ΔΗΚΟϊκό ακροατήριο,
ο Νικόλας Παπαδόπουλος, ξεκίνησε την πε-
ριβόητη πρωτοβουλία για το Κυπριακό.

Η πρώτη ανάγνωση είναι πως με αυτόν
τον τρόπο, όπως και η ΕΔΕΚ στις ευρωεκλογές
του 2019, θα καταδείξει την πληθώρα θέσεων
σε αντίθεση με το ΕΛΑΜ και θα βγει από
αυτή τη μάχη νικητής. Είναι και ένας τρόπος
να επαναφέρει τη σκληρή ΔΗΚΟϊκή ψήφο,
η οποία βλέπει δεξιότερα. Η πρωτοβουλία
δεν αγκαλιάστηκε από το Προεδρικό, με
δηλώσεις αξιωματούχων να επισφραγίζουν
την αμηχανία. Αφενός γιατί από τις κινήσεις
αυτές αποκαλύπτεται η διαφωνία των κομ-
μάτων της συγκυβέρνησης. Αφετέρου γιατί
αυτές ακριβώς οι πρωτοβουλίες μπορεί να
έχουν άλλες επιδιώξεις που καθιστούν τον
Νίκο Χριστοδουλίδη έρμαιο των κομμάτων
που τον στηρίζουν.

Το μέτωπο του Νικόλα για το ’28
Στο Δημοκρατικό Κόμμα έχει εμπεδωθεί

η αντίληψη πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης
θα είναι πρόεδρος μιας πενταετίας. Μέσα
από αυτόν τον φακό μπορεί να αναλυθεί
και η κίνηση του ΔΗΚΟϊκού προέδρου, η
οποία ξεπερνά το κυβερνητικό σχήμα και
την παρούσα διακυβέρνηση. Ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος, όπως και στο παρελθόν επε-
δίωκε ένα αρραγές μέτωπο του Ενδιάμεσου
στο Κυπριακό, έτσι και τώρα επιδιώκει να
κάνει το ίδιο. Είτε γιατί με αυτόν τον τρόπο
θα κερδίσει πίσω τους χαμένους ΔΗΚΟϊκούς
ψηφοφόρους, είτε γιατί αν ηγηθεί μιας
τέτοιας κατάστασης θα αποτελεί ένα καλό
διαπραγματευτικό χαρτί απέναντι στον Νίκο
Χριστοδουλίδη, ο οποίος πολλές φορές μέχρι
σήμερα τους αγνόησε. Το κυριότερο, όμως,

είναι ότι αυτό μπορεί να συνδέεται με τις
ενδεχόμενες φιλοδοξίες του για το 2028.

Έστω κι αν ο Νίκος Χριστοδουλίδης φύγει
από το κάδρο του 2028, ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος, ηγούμενος του μετώπου αυτού
μπορεί να διεκδικήσει άλλο αξίωμα με ένα
αξιοπρεπές ποσοστό πίσω του. Όποιες όμως
κι αν είναι οι προσωπικές προθέσεις του Νι-
κόλα Παπαδόπουλου, η θέση του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη είναι ιδιαίτερα δύσκολη. Δεν
μπορεί για παράδειγμα να υπονομεύσει μία
κίνηση, όχι μόνο γιατί η εικόνα διαφωνίας
Προεδρικού-συγκυβερνώντων ενισχύει τα
προβλήματα αλλά και για λόγους ουσίας.
Το Προεδρικό δεν βολεύει σε καμία περί-
πτωση ένα κακό αποτέλεσμα των κομμάτων
που στηρίζουν τον πρόεδρο στις ευρωεκλο-
γές. Και αυτό γιατί θα αρχίσει αυτόματα η
επαναφορά της συζήτησης για αποχώρησή
τους από την κυβέρνηση και δευτερευόντως
θα κινητοποιήσει την εσωστρέφεια εντός
των κομμάτων. Η εσωστρέφεια αυτή θα ενι-
σχύσει τα αντάρτικα εντός της Βουλής, δυ-
σχεραίνοντας το έργο της κυβέρνησης. Και
οι τρεις ηγεσίες των κομμάτων, άλλωστε,
έδειξαν ότιδεν ελέγχουν την κοινοβουλευτική
τους ομάδα. Με αυτό ως δεδομένο, οι υφι-
στάμενοι βουλευτές, οι οποίοι θα βρίσκονται
υπό την πίεση των χαμηλών ποσοστών και
του ενδεχόμενου αποκλεισμού τους από τη
Βουλή το 2026, δεν θα στηρίζουν αντιλαϊκές
προτάσεις για να επιβιώσουν πολιτικά, ενι-
σχύοντας την αίσθηση της ακυβερνησίας.
Κύριο στήριγμά του θεωρείται πως θα είναι
ο Συναγερμός, που σφραγίζει τη θέση του
ως αντιπολίτευση, ωστόσο θα συνεχίζει να
στηρίζει στα μεγάλα, λαμβάνοντας και ανά-
λογα ανταλλάγματα.

Ο θυμός και η ακρίβεια
Η πίεση στην κυβέρνηση και από τα συγ-

κυβερνώντα κόμματα αλλά και από την κοι-
νωνία αναμένεται να ενισχύεται, όμως ενόσω
η ακρίβεια μεγαλώνει. Σύμφωνα με πολιτικούς
αναλυτές ο θυμός που προκύπτει από την
ακρίβεια είναι ένας από τους λόγους που
ενισχύεται η κακή εικόνα του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη δημοσκοπικά. Το ζήτημα της
καταπολέμησης της ακρίβειας θα αποτελέσει
ένα στοίχημα για την ίδια την κυβέρνηση
και για την οικονομική της πολιτική. Ήδη,
στον τομέα της οικονομίαςυπάρχουν αρκετοί
που κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για
την ανάγκη πιο προσεκτικών κινήσεων.

Η μερική αποκατάσταση της ΑΤΑ θεω-
ρήθηκε μία μεγάλη κατάκτηση της κυβέρ-
νησης, ωστόσο υπάρχουν ήδη ανησυχίες
για την εκτόξευση του κρατικού μισθολογίου
σε συνδυασμό και με τις πρόσφατες απο-
φάσεις για άνοιγμα 680 νέων θέσεων. Σύμ-
φωνα μάλιστα με την ενδιάμεση έκθεση
του Δημοσιονομικού Συμβουλίου, για την
περίοδο 2023-2025, κάτω από τα υφιστάμενα
δεδομένα, το κόστος καταβολής του τιμά-
ριθμου θα ξεπεράσει το 1,2 δισ. ευρώ για
την περίοδο 2023-2025. Σύμφωνα με τις
εκτιμήσεις που καταγράφονται στην ενδιά-
μεση έκθεση, «συνεπάγεται πως το κρατικό

μισθολόγιο στο σύνολό του θα απορροφά
το 30,9% των εσόδων της Δημοκρατίας, αντί
του 29% που είναι σήμερα προϋπολογισμένο.
Η αύξηση κατά σχεδόν 2 εκατ. μονάδες κρί-
νεται ως ιδιαίτερα υψηλή». Αναμένεται να
διαφανεί αν η ΑΤΑ θα τύχει σωστής διαχεί-
ρισης ή αν θα αποτελέσει σημείο τριβής
στην συνέχεια.Από το κάδρο της οικονομικής
πολιτικής δεν πρέπει να αγνοείται το ενερ-
γειακό κομμάτι. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
μπορεί να κληρονόμησε μία ωρολογιακή
βόμβα από την κυβέρνηση Αναστασιάδη,
ιδιαίτερα μετά και τις διαστάσεις σκανδάλου
που λαμβάνει το τερματικό και αναμένεται
να διαφανεί αν μπορέσει ο ίδιος να τα λύσει
ή αν η κατάσταση θα επιδεινωθεί με την
πάροδο του χρόνου. 

Η χαραμάδα στο Κυπριακό
Σε ένα τέτοιο λεπτό σκοινί ο Νίκος Χρι-

στοδουλίδης θα πρέπει να σχοινοβατήσει,
όχι μόνο για να προχωρήσει πολιτικές στο
εσωτερικό, αλλά και για το πώς θα κινηθεί
στο Κυπριακό. Η εμμονή για διορισμό απε-
σταλμένου της Ε.Ε. για το Κυπριακό, σε συν-
δυασμό με τις διαρροές ηχηρών ονομάτων,
αντιμετωπίστηκαν σκωπτικά από ξένες πρε-
σβείες. Όμως πέραν του συγκεκριμένου επι-
κοινωνιακού πυροτεχνήματος, το οποίο εγ-
καταλείφθηκε, η αλήθεια είναι πως οι δη-
λώσεις του Νίκου Χριστοδουλίδη θεωρούνται
μετριοπαθείς στο Κυπριακό. Η επιμονή του
να ξεκινήσουν οι συνομιλίες από εκεί που
έμειναν στο Κραν Μοντανά σε συνδυασμό
με τον διορισμό της ειδικής απεσταλμένης
του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών, προετοιμάζει
για κινητοποίηση στο Κυπριακό. Το ερώτημα
είναι αν σε μία τέτοια κίνηση πέραν των
δηλώσεων και των δεδηλωμένων προθέσεων
ο Νίκος Χριστοδουλίδης είναι προετοιμα-
σμένος για ένα τέτοιο βήμα ή αν όλο αυτό
αποτελεί μία καλή μπλόφα.

Η διαπραγματευτική ομάδα δεν έχει ακό-
μη συμπληρωθεί και αυτό λέει κάτι για την
ετοιμότητα της πλευράς μας. Το πιο ενδια-
φέρον, ωστόσο, είναι ποιοι θα τον στηρίξουν
σε μία νέα προσπάθεια. Η θέση του ενδιά-
μεσου χώρου που συγκυβερνά μαζί του είναι
λίγο-πολύ γνωστή ιδιαίτερα με τις συγκλίσεις
και το πλαίσιο Γκουτέρες. Το ερώτημα είναι
όχι πόσο υποστηρικτικοί θα είναι, αλλά αν
η κινητοποίηση στο Κυπριακό θα οδηγήσει
στην έξοδό τους από το κυβερνητικό σχήμα.
Ερώτημα είναι αν ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας θα μπορέσει να κερδίσει την εμπι-
στοσύνη των δύο μεγάλων κομμάτων σε
αυτή την πορεία. Το ΑΚΕΛ, που φυσά ακόμη
και το γιαούρτι μετά τη στήριξη που έδωσε
στον Νίκο Αναστασιάδη, βλέπει ήδη με ιδι-
αίτερη καχυποψία τον ρόλο Χριστοδουλίδη
κατά τη διάρκεια των συνομιλιών το 2016-
2017 και με αυτό ως δεδομένο τα βλέμματα
θα στραφούν αναπόφευκτα στον ΔΗΣΥ. Αν
δηλαδή ο Συναγερμός μπορεί να βρει κοινό
έδαφος με τον Νίκο Χριστοδουλίδη στο Κυ-
πριακό και τις συνομιλίες. Και αν σε αυτό
το πλαίσιο ο Νίκος Χριστοδουλίδης θα έχει
έναν άτυπο σύμμαχο. 

<<<<<<

Η πρωτοβουλία Νικόλα
που στόχο έχει ένα αρραγές
μέτωπο στο Κυπριακό
και οι σκέψεις για το 2028.

Ενας χρόνος φθοράς
και τέσσερα χρόνια πίεσης

Τα ορόσημα που πλήγωσαν την εικόνα του Προέδρου και τα ανοικτά μέτωπα της διακυβέρνησής του 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης ετοιμάζει επικοινωνιακή αντεπίθεση, ωστόσο η συνοχή της συγκυβέρνησης, η οικονομία και το Κυπρια-
κό θα είναι οι μεγάλες προκλήσεις που θα έχει ενώπιόν του.
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Ολα της εξουσίας δύσκολα

Η υποψηφιότητα και η μετέ-
πειτα εκλογή Ν. Χριστοδου-
λίδη στην προεδρία της Κυ-

πριακής Δημοκρατίας (Κ.Δ.), η οποία
συμπληρώνει ένα χρόνο, έχει προ-
καλέσει ποικίλου περιεχομένου συ-
ζητήσεις σε διάφορες δημόσιες
σφαίρες. Αν και αυτά που πληθω-
ρικά κυριαρχούν στη συζήτηση
αφορούν σε ζητήματα όπως η σχέ-
ση του προέδρου με το κόμμα από
το οποίο προέρχεται, το αν τηρεί
ή όχι τις υποσχέσεις του και το
πόσο επικοινωνιακός ή ουσιαστικός
είναι, από τη σκοπιά της πολιτικής
επιστήμης και ανάλυσης, τα ζητή-
ματα είναι πιο σύνθετα. Η πολιτική
επιστήμη επιλέγει να αξιοποιεί τέ-
τοια γεγονότα ως περιπτωσιολογίες,
ενδεικτικές ευρύτερων τάσεων,
φαινομένων και αλλαγών, που είτε
συντελέστηκαν ήδη, ή που βρί-
σκονται υπό εκκόλαψη για να τις
κατανοήσουν και να αξιολογήσουν
τις επιπτώσεις τους.

Ο πρώτος χρόνος προεδρίας Ν.
Χριστοδουλίδη μάς δείχνει πρώτα
απ’ όλα ότι το να ανέβεις στην κο-
ρυφή είναι πολύ ευκολότερο από
το να διατηρηθείς εκεί, όπως λέγεται
συχνά στον αθλητισμό. Κανόνας
που ισχύει βέβαια πέραν του αθλη-
τισμού. Από τη στιγμή που «αναρ-
ριχείσαι στην κορυφή» αλλάζουν
και οι όροι του παιχνιδιού. Αλλάζει
η οπτική με την οποία αντιμετω-

πίζεται ο νικητής: ως πρόεδρος
πλέον και όχι ως υποψήφιος. Τί-
θενται αυστηρότερα κριτήρια αξιο-
λόγησης και ταυτόχρονα αναμέ-
νεται εκπλήρωση των προσδοκιών
και υλοποίηση των υπεσχημένων.
Στον πολιτικό ανταγωνισμό αλλάζει
ο τρόπος με τον οποίο ο εκλεγείς
πρόεδρος αντιμετωπίζεται από την
αντιπολίτευση: γίνεται, συνήθως,
πιο σκληρός. Φυσιολογικά, λοιπόν,
αλλάζει, ή πρέπει να αλλάξει και ο
τρόπος που ο εκλεγείς πρόεδρος
πρέπει να πολιτευτεί. 

Ο Ν. Χριστοδουλίδης αποτέλεσε
λιγότερο το νέο και το εναλλακτικό
και περισσότερο το άτομο που εν-
σάρκωσε καλύτερα από κάθε άλλο
υποψήφιο το ώριμο αίτημα της κυ-
πριακής κοινωνίας για το νέο και
το διαφορετικό. Το οποίο νέο και
διαφορετικό ορίστηκε τότε, και συ-
νεχίζει να ορίζεται, από παραμέ-
τρους όπως η απέχθεια στα κόμματα
και ειδικά τα παραδοσιακά, τη δυ-
σαρέσκεια έναντι των πολιτικών
προσώπων και των υφιστάμενων
κομματικών πρακτικών. Ορίζεται,
δηλαδή, με τρόπο αρνητικό παρά
θετικό. Ξέρουμε τι απορρίπτουμε
αλλά δεν ξέρουμε ακριβώς τι θέ-
λουμε. Κατ’ αναλογία, μπορούμε
να συγκρίνουμε την εκλογή Χρι-
στοδουλίδη με την άνοδο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Ελλάδα το 2015 και την
εκλογή Μακρόν το 2017, υπό την

έννοια ότι εξέφρασαν καλύτερα
από τους ανταγωνιστές τους το
ρεύμα δυσαρέσκειας, αντικομμα-
τισμού και αντισυστημισμού που
υπήρχε στις κοινωνίες τους. 

Ένα χρόνο μετά, βασική διαπί-
στωση των μετρήσεων κοινής γνώ-
μης είναι η σημαντική πτώση των
(δημοσκοπικών) ποσοστών απο-
δοχής του προέδρου. Αυτό πρέπει
να αποτελεί αποδεκτό γεγονός από
όλους, κατά τον ίδιο τρόπο που
στην προεκλογική ήταν αποδεκτό
γεγονός (ή θα έπρεπε να είναι) η
πολύ υψηλή δημοφιλία Χριστοδου-
λίδη ως υποψήφιου. Ανεξάρτητα
από το γεγονός ως τέτοιο, αυτό που
πρέπει να απασχολήσει περισσό-
τερο την πολιτική επιστήμη και
ανάλυση, είναι το γεγονός ότι η
πολιτική συνθήκη του 2024 είναι
διαφορετική από αυτήν του 2019,
ή αυτή του 2014, υπό την έννοια
ότι τα πολιτικά πρόσωπα καθίσταν-
ται πολύ πιο αναλώσιμα με την πά-
ροδο του χρόνου. Είναι πολύ μι-
κρότερη η περίοδος ανοχής που
δίνεται από τους πολίτες στο οποι-
οδήποτε πολιτικό πρόσωπο, πόσω
μάλλον στο άτομο με τη μεγαλύτερη
ισχύ στην Κ.Δ. Έχει αλλάξει, δη-
λαδή, η φύση και τα χαρακτηρι-
στικά της πολιτικής στην Κύπρο.
Πολύ συνοπτικά, η πολιτική γίνεται,
πλέον, ακόμη πιο βραχυπρόθεσμη
σε ορίζοντα δράσης. Η θητεία των

πολιτικών προσώπων σε οποιοδή-
ποτε αξίωμα υπόκειται πλέον σε
διαφορετικά πλαίσια και αυστηρό-
τερους περιορισμούς.

Τα αίτια γι’ αυτή την εξέλιξη
μπορούν να αναζητηθούν σε δύο
παράλληλες διεργασίες. Η μία είναι
κοινωνική και η άλλη πολιτική. Η
κοινωνική έγκειται στο πώς η κυ-
πριακή κοινωνία και οι πολίτες αν-
τιμετωπίζουν πλέον την πολιτική
και τους πολιτικούς. Η παλαιότερη
γενιά των πολιτικών είχε το «πλε-
ονέκτημα» να εδραιωθεί σε μια
εποχή περισσότερο ανεκτική στην
πολιτική και τους πολιτικούς, πε-
ρισσότερο politics-friendly, και
στην οποία οι πολιτικοί απολάμ-
βαναν σημαντικό κύρος ανάμεσα
στον κόσμο. Κάτι που άλλαξε δρα-
ματικά τα τελευταία χρόνια, ιδιαί-
τερα με την άνοδο των ΜΜΕ και
ειδικότερα των νέων μέσων κοι-
νωνικής δικτύωσης και τις ευρύ-
τερες αλλαγές στην πολιτική κουλ-
τούρα των Κυπρίων. Υπάρχει πολύ
μεγαλύτερη αμφισβήτηση των πο-
λιτικών και της πολιτικής, σε σημείο
που έχει καταστεί η νόρμα παρά
η εξαίρεση.

Η δεύτερη διεργασία αφορά
στον τρόπο με τον οποίο οι πολιτικοί
δρώντες (κόμματα και εκτελεστική
εξουσία) «υλοποιούν» την πολιτική.
Επικεντρώνοντας την προσοχή
τους περισσότερο στην επικοινω-

νιακή διάσταση της πολιτικής δια-
δικασίας, δημιουργούν πίεση στους
εαυτούς τους για βραχυπρόθεσμα
αποτελέσματα. Αυτό μετατρέπει
τα κόμματα και τις κυβερνήσεις σε
εκλογικούς μηχανισμούς βραχυ-
πρόθεσμου και ψηφοθηρικού ορί-
ζοντα, εις βάρος μακρόπνοων πο-
λιτικών σχεδιασμών, κάτι που δεν
δημιουργεί προϋποθέσεις για πα-
ραγωγή σημαντικού κοινωνικού
οφέλους.

Σημαντικό στοιχείο στην όλη
εξίσωση είναι οι μεγάλες προσδο-
κίες που δημιουργήθηκαν με ευ-
θύνη και του ίδιου του προέδρου.
Προσδοκίες που αποδεικνύεται δύ-
σκολο να εκπληρωθούν, μεταξύ
άλλων, και λόγω των περιορισμών
που αντιμετωπίζει ο οποιοσδήποτε
πρόεδρος της Κ.Δ. Περιορισμούς
λόγω διεθνών και ευρωπαϊκών συν-
θηκών και υποχρεώσεων, ή περιο-
ρισμούς λόγω του εσωτερικού πο-
λιτικού ανταγωνισμού. Το τελευταίο
συνδέεται, κυρίως, με το γεγονός
ότι ο πρόεδρος δεν έχει την κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία για να υλο-
ποιεί τις πολιτικές του. Προεκλογικά
το ακομμάτιστος φέρνει αποτελέ-
σματα. Μετεκλογικά εμφανίζονται
σοβαρές δυσκολίες, διότι τα κόμ-
ματα συνεχίζουν να αποτελούν κα-
θοριστικό βραχίονα άσκησης πο-
λιτικής. Και στις δύο περιπτώσεις
περιορισμών, οποιοσδήποτε πρό-

εδρος πρέπει να τους αποδεχτεί,
να τους αναγνωρίσει, ώστε να ξέρει
τι προτείνει, τι υπόσχεται και πώς
θα το υλοποιήσει. 

Παράλληλα, έγιναν αστοχίες και
λάθη σε θέματα που τέθηκαν από
τον ίδιο τον πρόεδρο ως μέτρα σύγ-
κρισης σε σχέση με το παρελθόν
(benchmarks). Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα, η πρώτη πολιτική πράξη,
αυτή του διορισμού του Υπουργικού
Συμβουλίου. Αστοχίες και λάθη
που άπτονται περισσότερο της επι-
κοινωνιακής πτυχής που θεωρείτο
από όλους ως το δυνατό χαρτί του
προέδρου, και που οδηγεί σε μείωση
του πολιτικού του κεφαλαίου. Κάτι
που με τη σειρά του, επίσης, απο-
δεικνύει ότι η πολιτική επικοινωνία
είναι ευκολότερη στην προεκλογική
περίοδο παρά στην περίοδο άσκη-
σης εξουσίας. 

Συνολικά, ο πρώτος χρόνος θη-
τείας του προέδρου Χριστοδουλίδη
συνοψίζεται στο ότι φαίνεται να
πηγαίνει καλά σε επιμέρους τομείς
και ζητήματα, αλλά φαίνεται να
υστερεί στο συνολικό αφήγημα.
Δεν έχει πείσει, δηλαδή, ότι έχει
ολοκληρωμένο πρόγραμμα που να
ενώνει όλα τα σημεία του παζλ με
συνέπεια και συνοχή.

Ο κ. Γιάννος Κατσουρίδης είναι αναπλη-
ρωτής καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής
στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν προεκλογικά ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης είχε αναγάγει την εμπλοκή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μέσω
μιας πολιτικής προσωπικότητας
που θα διαμεσολαβήσει στο Κυ-
πριακό, σε σημαία της καμπάνιας
του για άρση του αδιεξόδου στις
συνομιλίες, τα στελέχη του ΔΗΚΟ
στα προεκλογικά τηλεοπτικά πάνελ
έδιναν αρκετή έμφαση, επαναλαμ-
βάνοντας την πρόταση. Ένα χρόνο
μετά, το κάλεσμα του Νικόλα Πα-
παδόπουλου, χωρίς να το γνωρίζουν,
όπως μαθαίνει η «Κ», ούτε καν στε-
λέχη της ηγετικής πυραμίδας του
κόμματος, «για ενίσχυση του πνεύ-
ματος συνεργασίας και ετοιμότητας
μεταξύ των όμορων πολιτικών δυ-
νάμεων με φόντο το Κυπριακό» δεί-
χνει αφενός μεν πώς το Κυπριακό,
διαχρονικά κάθε φορά, επανέρχεται
στη δίνη της μικροπολιτικής αλλά
και πώς η τρέχουσα περίοδος κι-
νητικότητας σε αυτό εντάσσει τη
συγκυβέρνηση (ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ-ΔΗΠΑ)
σε τριγμούς, με το αποτύπωμα του
endgame Νικόλα να χρήζει εξήγη-
σης αλλά και τα σινιάλα από την
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη να κα-
ταγράφουν τον εκνευρισμό. 

Τι επιδιώκει ο Νικόλας
Μπορεί την περασμένη εβδο-

μάδα ο Νικόλας Παπαδόπουλος να
ξεκαθάρισε ότι «πρόθεσή του δεν
είναι να αντικαταστήσει το Εθνικό
Συμβούλιο αλλά να υπάρξει όσο το
δυνατό καλύτερη συνεργασία με
συγγενείς χώρους όπως και καλύ-
τερος συντονισμός για ενίσχυση
των προσπαθειών του προέδρου
της Δημοκρατίας», ωστόσο αυτό
που καθίσταται σαφές είναι πως
το πλέγμα της απόφασής του να
εξαγγείλει μια τέτοια πρωτοβουλία
υπαγορεύεται από συγκεκριμένες
πραγματικότητες:

• Nα ασκήσει πίεση στο Προ-
εδρικό και δη στον ΠτΔ, πράγμα
που έρχεται μετά από ένα χρόνο
συγκυβέρνησης και διάφορες δια-
κυμάνσεις, ιδίως μετά τον πρόσφα-
το ανασχηματισμό, στη σχέση τους
για να σταλεί το μήνυμα πως το
Κυπριακό παραμένει στην ατζέντα
ως το πρώτο κριτήριο αποχώρησης
από την κυβέρνηση. 

• Να ενισχύσει με «σκληρή
γραμμή στο Κυπριακό» (εξού και
η ανάρτηση στο Χ το περασμένο
Σάββατο του κ. Παπαδόπουλου με
σκληρή γλώσσα σε όσους εναντιώ-
θηκαν στην κριτική εναντίον Στυ-
λιανίδη) ως τρόπο ενίσχυσης των
ποσοστών του ΔΗΚΟ ενόψει διπλών

εκλογών –που δημοσκοπικά βρί-
σκονται σε πτώση με κίνδυνο απώ-
λειας της τρίτης θέσης. 

• Να υπενθυμίσει στους εταί-
ρους της συγκυβέρνησης (ΕΔΕΚ
και ΔΗΠΑ) πως το ΔΗΚΟ παραμένει
μεταξύ του «ενδιάμεσου χώρου» ο
πρωταγωνιστής, ιδίως για θέματα
που αφορούν στο Κυπριακό. 

• Να εξωτερικεύσει την εσω-
στρέφεια που φέρεται να βρίσκεται
από κάποια αδιέξοδα με φόντο τις
διπλές εκλογές, με το ΔΗΚΟ να μην
έχει κλείσει ακόμη ψηφοδέλτιο για
τις ευρωεκλογές.

Βέβαια, ως προς το τελευταίο
διαφάνηκε και από τη συνάντηση
Παπαδόπουλου-Σιζόπουλου (με τον
δεύτερο να απορρίπτει επί της αρ-
χής την ΔΔΟ) την περασμένη εβδο-
μάδα πως η πρωτοβουλία του προ-
έδρου του ΔΗΚΟ δεν δείχνει να

καθίσταται ενισχυτική της συνερ-
γασίας των τριών, ενώ και ο Μάριος
Καρογιάν της ΔΗΠΑ φάνηκε να
αποστασιοποιείται αναφερόμενος
στο ότι το Κυπριακό «δεν προσφέ-
ρεται για εσωτερική κατανάλωση». 

Αλλάζει το παιχνίδι;
Διαχρονικά το Κυπριακό υπήρξε

αντικείμενο εργαλειοποίησης και
εσωτερικής πολιτικής κατανάλωσης
μεταξύ των ελληνοκυπριακών πο-
λιτικών ελίτ και δεν χωρεί αμφιβολία
επί τούτου. Ωστόσο την τελευταία
δεκαπενταετία (2008-2023), τόσο
στη διακυβέρνηση Χριστόφια όσο
και στην πρώτη θητεία Αναστα-
σιάδη το ΔΗΚΟ, τυποποίησε την
πολιτική πρακτική της αποχώρησης
από κυβερνητικά σχήματα με αφορ-
μή τις εξελίξεις στο Κυπριακό, κα-
τορθώνοντας να ασκεί, αποτελε-

σματικά, πιέσεις στον εκάστοτε
πρόεδρο και στον τρόπο που δια-
πραγματεύονταν το Κυπριακό.
Ωστόσο, στην τρέχουσα συγκυρία
τόσο το τεράστιο χρονικό διάστημα
(επταετία) αδιεξόδου στο Κυπριακό
όσο και το πρωτοφανές πλαίσιο
εκλογής του προέδρου Χριστοδου-

λίδη, που ένα χρόνο μετά έχει απω-
λέσει δημοφιλία και δεν στηρίζεται
από κάποιο εκ των δύο μεγάλων
κομμάτων, καθιστά την πρακτική
της εργαλειοποίησης του Κυπρια-
κού για εσωτερική κατανάλωση
όχι και τόσο αποτελεσματική. Το
τελευταίο δεν αναιρεί βέβαια πως
δυνητικά αν υπάρξουν εξελίξεις
στο Κυπριακό, ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ θα
μπορούσαν κάλλιστα να αποχω-
ρήσουν από τη συγκυβέρνηση ή
πως ο κ. Παπαδόπουλος δεν αντι-
λαμβάνεται ότι το 2028 θα μπορού-
σε να είναι υποψήφιος δεδομένου
πως το μήνυμα που εκπέμπεται εκ
μέρους του προέδρου Χριστοδου-
λίδη –δημοσκοπικά και από την
κοινωνία– είναι πως αποτελεί «πρό-
εδρο μιας θητείας». Μένει, ωστόσο,
να διαφανεί και τι θα συμβεί στο
Κυπριακό που είναι και εξ ορισμού

δύσκολο ως προς το έργο της κα
Ολγκίν να άρει το αδιέξοδο αλλά
και σε σχέση με τις αντιφάσεις προ-
εκλογικά του προγράμματος Χρι-
στοδουλίδη γι’ αυτό: Η διάσταση
της ενεργότερης εμπλοκής της Ε.Ε.
στην προσπάθεια άρσης του αδιε-
ξόδου στο Κυπριακό από τις διαρ-
ροές για διορισμό της πρώην Γερ-
μανίδας καγκελαρίου Μέρκελ κα-
τέληξε πλέον στο να αγνοείται. Επί-
σης, δεν υπάρχει ξεκάθαρη αντί-
ληψη για το πλαίσιο Γκουτέρες,
που προεκλογικά ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης ανέφερε πως δεν συμ-
φωνεί και με τα έξι σημεία και πως
θέλει να τα βελτιώσει, ενώ η ΕΔΕΚ
το απορρίπτει συνολικά και το ΔΗ-
ΚΟ επανέρχεται με πρόταση που
δείχνει την αντίθεσή του με τον
τρόπο που προεκλογικά στήριξε
τον Χριστοδουλίδη. 

Θα αυξηθεί η πίεση
Τόσο η δεύτερη κάθοδος Ολγκίν

στην Κύπρο στις αρχές Μαρτίου
όσο και η κορύφωση των διεργα-
σιών της προεκλογικής για τις δι-
πλές εκλογές (αυτόδιοικητικές και
ευρωεκλογές) και φυσικά τα απο-
τελέσματά τους θα κρίνουν σε με-
γάλο βαθμό τις αντοχές της συγ-
κυβέρνησης, καθώς και το πώς με
φόντο το Κυπριακό ο κ. Παπαδό-
πουλος θα εντείνει την πίεση προς
το Προεδρικό ή δεν θα επανακάμψει
σε σχέση με την τύχη της πρότασής
του. Ξεχωριστή σημασία επίσης
θα διαδραματίσει αν η ειδική απε-
σταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ, Μα-
ρία-Άνχελα Ολγκίν θα μπει στη δια-
δικασία (ή δεν θα την επιλέξει καν)
της συνάντησης με τις ηγεσίες των
κομμάτων στην Κύπρο ως μέρος
της προσέγγισής της για άρση του
αδιεξόδου στο Κυπριακό. Τα πολι-
τικά ερωτήματα που αναπόφευκτα
προκύπτουν από τα δεδομένα που
οι εξελίξεις στο Κυπριακό μπορεί
να επιφέρουν στο εσωτερικό πο-
λιτικό σκηνικό, παραμένουν πάντως
άκρως ενδιαφέροντα με φόντο και
τον ορίζοντα του 2026 και των βου-
λευτικών εκλογών: Πόσο θα πιεστεί
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας, αν
όντως το ΔΗΚΟ κάποια στιγμή απο-
χωρήσει από την κυβέρνηση, αφή-
νοντάς τον ουσιαστικά χωρίς τη
στήριξη μεγάλου κόμματος και, τέ-
λος, πώς θα διαμορφωθεί ο μελ-
λοντικός πολιτικός χάρτης ιδίως
αν τα τρία κόμματα της συγκυβέρ-
νησης πιεστούν περαιτέρω ως προς
τη δύναμή τους παρά τη συμμετοχή
τους στην κυβέρνηση, που θα έπρε-
πε να λειτουργεί προς την αντίθετη
κατεύθυνση.

Πίσω από την «πρωτοβουλία» Νικόλα 
Πώς το Κυπριακό επανακάμπτει στη δίνη της μικροπολιτικής του ενδιάμεσου χώρου

<<<<<<<

Πολλαπλές οι ερμηνείες
από την πρωτοβουλία
«για ενίσχυση του 
πνεύματος συνεργασίας
και ετοιμότητας μεταξύ
των όμορων πολιτικών
δυνάμεων» του 
προέδρου του ΔΗΚΟ.

Η πρωτοβουλία του προέδρου του ΔΗΚΟ Νικόλα Παπαδόπουλου, δεν δείχνει να καθίσταται ενισχυτική της συνεργασίας των τριών, ενώ και ο
Μάριος Καρογιάν της ΔΗΠΑ φάνηκε να αποστασιοποιείται αναφερόμενος στο ότι το Κυπριακό «δεν προσφέρεται για εσωτερική κατανάλωση». 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Για την κυρία Ανδριάνα 

Γ ια την ανάγκη αλλαγών στο
σύνταγμα, μιλήσαμε ξανά στο
παρελθόν. Όχι μόνο από αυτή

τη στήλη αλλά και από αλλού. Και
όχι μόνο εμείς. Να θυμίσω πως ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης πέραν
από την προεκλογική περίοδο, όπου
εξήγγειλε πως επιθυμεί συνταγμα-
τικές τροποποιήσεις, επανέλαβε
αντίστοιχες δηλώσεις και στην πρό-
σφατη δημοσιογραφική διάσκεψη
που έδωσε. Επικεντρώθηκε μάλιστα
και στα ζητήματα της Νομικής Υπη-
ρεσίας. Στον διαχωρισμό των εξου-
σιών του γενικού εισαγγελέα, σε
αυτή του νομικού συμβούλου του
κράτους και του δημόσιου κατή-
γορου, που εκ των πραγμάτων δεν
μπορεί να μην αγγίξει και τον τερ-
ματισμό του ανέλεγκτου, της εξου-
σίας δηλαδή του γενικού εισαγγελέα

να τερματίζει οποιαδήποτε υπόθε-
ση, χωρίς να έχει την υποχρέωση
να λογοδοτήσει. 

Στη συνεδρίαση της Επιτροπής
Θεσμών της προηγούμενης Τετάρ-
της, και συζητώντας την Έκθεση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την
κατάσταση του Κράτους Δικαίου
στην Κύπρο, καταγράφουμε μία
και μισή θετική εξέλιξη. Η μία έρ-
χεται από το υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, η εκπρόσωπός του δήλωσε
πως έχουν δοθεί οδηγίες από τον
πολιτικό προϊστάμενο, τον υπουργό,
για να μελετηθεί το πώς θα επι-
τευχθεί ο διαχωρισμός των εξου-
σιών του γενικού εισαγγελέα. Η
άλλη μισή θετική εξέλιξη έρχεται
από τη Νομική Υπηρεσία όπου ανα-
γνωρίζουν την ανάγκη ενημέρωσης
για τις αποφάσεις του γενικού ει-

σαγγελέα που προκύπτουν από το
άρθρο 113, αλλά και της ανάγκης
διαδικασίας αναθεώρησης της πρώ-
της απόφασης. Μπορεί να υπάρ-
χουν πολλά ερωτήματα για τον τρό-
πο που εισηγούνται να γίνει, άλ-
λωστε γι’ αυτό κρατάμε μισή θετική
εξέλιξη, αλλά δεν είναι η ώρα να
το συζητήσουμε. Ας περιμένουμε
την ολοκληρωμένη παρουσίαση
και θα τη σχολιάσουμε. 

Όταν συζητάμε για το ανέλεγκτο
του γενικού εισαγγελέα, η πλει-
οψηφία του κόσμου, των συμπο-
λιτών μας, μπορεί να δυσκολεύεται
να κατανοήσει τη χρησιμότητα και
την αξία της κατάργησής του. Άλ-
λωστε είναι ισχνή η μειοψηφία των
πολιτών που θα βρεθούν στη δεινή
θέση να ψάξουν για να τους εξη-
γήσουν γιατί τερματίστηκε μια ποι-

νική διαδικασία τους στο δικαστή-
ριο. Προσωπικά λέω πως και για
έναν πολίτη αξίζει τον κόπο να το
αλλάξουμε.

Προφανώς και είναι περισσότε-
ροι. Η προσωποποίηση αυτής της
επίπονης και ψυχοφθόρας διαδι-
κασίας είναι αναντίρρητα η Αν-
δριάνα Νικολάου, η μάνα του Θα-
νάση που εδώ και δεκαεννιά χρόνια
παλεύει με όλους τους νόμιμους
τρόπους να βρει το δίκιο της. Έχον-
τας απέναντί της, ιδιαίτερα στα
πρώτα χρόνια, αυτόν τον αναχρο-
νισμό που έβαζε επιπλέον εμπόδια
στο Γολγοθά της. 

Προσωπικά είμαι αισιόδοξος
πως το νερό μπήκε στ’ αυλάκι. Η
δική μας πρόταση νόμου για το
πρώτο, απαραίτητο βήμα, τη συν-
ταγματική τροποποίηση για να δη-

μιουργηθεί ο διαχωρισμός των εξου-
σιών είναι εκεί. Η κυβέρνηση, μετά
τις εξαγγελίες, φαίνεται να κινείται
στον δρόμο της σύνταξης του νο-
μοσχεδίου για να εφαρμοστεί αυτό
που υπαγορεύεται τόσο από τις ση-
μερινές ανάγκες μια σύγχρονης
ευρωπαϊκής δημοκρατίας ενός κρά-
τους δικαίου αλλά και από τις εκ-
θέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και της Greco. Άλλωστε είμαστε η
μόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
που οι αποφάσεις του γενικού ει-
σαγγελέα δεν έχουν κανένα επίπεδο
ελέγχου. Οι πλείστες χώρες έχουν
ηπειρωτικό δίκαιο, δεν είναι εύκολη
η σύγκριση, αλλά μπορούμε να
ακολουθήσουμε τον τρόπο που το
έκαναν οι άλλες χώρες που ακο-
λουθούν το κοινό δίκαιο. Χώρες,
πρώην αποικίες που και σ’ αυτές

ο ποινικός κώδικάς τους προϋπήρχε
του συντάγματός τους, που έχουν
αντίστοιχες ή και πανομοιότυπες
αναφορές στο κυρίαρχο κείμενο
για τα κράτη, αλλά κατάφεραν να
βρουν τον τρόπο να ελέγχουν αυτές
τις αποφάσεις. 

Η κ. Ανδριάνα και ο κάθε πολίτης
αυτής της χώρας, έχει δικαίωμα να
ενημερώνεται γι’ αυτές τις αποφά-
σεις που τον επηρεάζουν. Και έχει
κάθε δικαίωμα να μπορεί να ζητήσει
και έλεγχο και  ενδεχόμενη ανα-
θεώρηση αυτής της απόφασης.
Εμείς θα το παλέψουμε. Μέχρι τέ-
λους. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Κρατώντας έμφυλη ισορροπία και
περιλαμβάνοντας πρόσωπα πέρα
του κομματικού μηχανισμού, το
ΑΚΕΛ ρίχνεται στη μάχη των ευ-
ρωεκλογών με ένα ψηφοδέλτιο που
όπως διαμηνύουν αντικατοπτρίζει
την πολιτική συνάφεια του κόμ-
ματος. Άλλωστε όπως σημειωνόταν
από την αρχή, ο στόχος της ηγεσίας
ήταν η δημιουργία ενός ισχυρού
και αντιπροσωπευτικού ψηφοδελ-
τίου που θα συμβάλει στη διατή-
ρηση των δύο θέσεων εντός της
Ευρωβουλής, με τη συμμετοχή τόσο
κομματικών στελεχών όσο και αν-
θρώπων της ευρύτερης Αριστεράς
αλλά και τη διατήρηση της παρου-
σίας της τουρκοκυπριακής κοινό-
τητας. Το ΑΚΕΛ φέρεται να προ-
χώρησε με ασφαλείς κινήσεις επι-
λέγοντας να μη συμπεριληφθούν
στο ευρωψηφοδέλτιο πρωτοκλα-
σάτα στελέχη αλλά με στόχο να
εξασφαλιστούν οι δύο έδρες με ένα
ποσοστό που θα κυμανθεί λίγο πά-
νω από το 22,34% που έλαβε στις
τελευταίες βουλευτικές, μιας και
το 27,49% των ευρωεκλογών του
2019 θεωρείται πλέον από υπεραι-
σιόδοξο έως απομακρυσμένο. 

Βέβαια, το κόμμα θα καλωσόριζε

και μια πρωτιά στις ευρωεκλογές
καθώς κάτι τέτοιο θα έβαζε θετικό
πρόσημο στις επιλογές τού Στέφα-
νου Στεφάνου και τη μέχρι τώρα
διαχείριση των εσωκομματικών
αλλαγών. Το κόμμα έχει απέναντι
το ψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ, που παρά
την εσωστρέφεια και τις αντιδρά-
σεις που σημειώθηκαν μέχρι να
καταρτιστεί, περιλαμβάνει δύο
πρώην υπουργούς αλλά και στελέχη
που μπορούν να συσπειρώσουν
όλες τις συναγερμικές τάσεις.

Την ίδια ώρα υπάρχει και η θέση
πως μία μικρή μερίδα, μικρή μεν
αλλά που μπορεί να διαφοροποιήσει
το αποτέλεσμα της πρωτιάς για το
ΑΚΕΛ, μπορεί να επιλέξει να στη-
ρίξει το νεοσύστατο Volt Cyprus.
Ένα ψηφοδέλτιο με υποψήφιους,

ορισμένοι από τους οποίους είχαν
συζητήσει παλιότερα και συνερ-
γασία με το ΑΚΕΛ στο πλαίσιο της
Κοινωνικής Συμμαχίας, που απευ-
θύνονται και στην ίδια δεξαμενή
ψηφοφόρων της Αριστεράς και από
τις δύο κοινότητες. Σημειώνεται
ωστόσο ότι και αυτό το σενάριο
δεν είναι ξεκάθαρο, μιας και οι θέ-
σεις των δύο κομμάτων σε σχέση
με τον ρόλο και το έργο της Ε.Ε.
απέχουν κατά πολύ.

Πάντως, στελέχη του ΑΚΕΛ δια-
μηνύουν ότι το άνοιγμα προς την
κοινωνία εκπροσωπείται στο ευ-
ρωψηφοδέλτιο με τον καλύτερο
δυνατό τρόπο και με ανθρώπους
όπου συναντήθηκαν οι δρόμοι τους
και σε παλιότερες εκλογικές ανα-
μετρήσεις και η μεταξύ τους συ-

νεργασία κρίθηκε επιτυχημένη. Η
οικονομολόγος Άννα Θεολόγου το
2018 επέλεξε να στηρίξει δημόσια
την υποψηφιότητα Σταύρου Μαλά,
ενώ στις τελευταίες προεδρικές
εκλογές ήταν από τους στενούς
συνεργάτες του Ανδρέα Μαυρο-
γιάννη, γι’ αυτό και η ένταξή της
στο ευρωψηφοδέλτιο θεωρείται ως
φυσική συνέχεια. 

Σημειώνεται ότι η κα Θεολόγου
παρά τις ατυχείς –σε κάποιες πε-
ριπτώσεις– επιλογές συνεργασίας,
έχει τη στήριξη μερίδας πολιτών
που πιστεύουν σε όσα η ίδια έχει
να προσφέρει, ενώ οι εξειδικευμένες
γνώσεις της σε θέματα οικονομίας
δεν περνούν απαρατήρητες. Αφε-
τηρία για τη συμμετοχή της ηθο-
ποιού και παρουσιάστριας Μέλανης

Στέλιου στο ευρωψηφοδέλτιο ήταν
και σε αυτή την περίπτωση η προ-
εκλογική του κ. Μαυρογιάννη, τον
οποίο και στήριξε. Η σχέση με το
ΑΚΕΛ όμως συνεχίστηκε και μετά
τις εκλογές στο πλαίσιο των προ-
σπαθειών του Στέφανου Στεφάνου
για διάλογο με τους πολίτες, για να
ακούσει τις ανησυχίες τους αλλά
και το πώς οραματίζονται οι ίδιοι
το κόμμα. Με αυτή την αφορμή
ήρθε αβίαστα και η πρόταση προς
την κα Στέλιου που διαχρονικά
παίρνει θέση για τα σοβαρά ζητή-
ματα που απασχολούν την κοινωνία
και τον τόπο, ενώ ισχυρή άποψη
έχει για θέματα πολιτισμού και παι-
δείας. 

Είπε το «ναι» μιας και όπως δη-
λώνει θέλει να παλέψει για μία Ευ-

ρώπη της συνύπαρξης, της ευημε-
ρίας, που σέβεται τις ιδιαιτερότητες
της κάθε χώρας-μέλους.

Ο νυν ευρωβουλευτής Νιαζί Κι-
ζιλγιουρέκ, συμπληρώνει την τριάδα
των εκτός κομματικού μηχανισμού
υποψηφίων. Είναι εκ νέου υποψή-
φιος και μπορεί οι ευνοϊκές συγ-
κυρίες του 2019 να έχουν φύγει
ανεπιστρεπτί, ωστόσο τοποθετή-
σεις όπως αυτή του Τουρκοκύπριου
ηγέτη Ερσίν Τατάρ που τον επι-
κρίνει για την προεκλογική εκστρα-
τεία που κάνει στα Κατεχόμενα,
φέρεται να ενισχύουν τη θέση που
υπάρχει ότι η προσέλευση των
Τουρκοκύπριων ψηφοφόρων θα
ενισχυθεί κατά πολύ, με τους πιο
αισιόδοξους να κάνουν λόγο για
περίπου 8.000 –διπλάσιο αριθμό

σε σχέση με τις προηγούμενες ευ-
ρωεκλογές. Όπως ο ίδιος σημείωσε,
το ΑΚΕΛ στηρίζοντας την υποψη-
φιότητά του για ακόμη μια φορά
κτίζει γέφυρες μεταξύ των δύο κοι-
νοτήτων. Να σημειωθεί ότι το ΑΚΕΛ
θα προχωρήσει και σε παρουσίαση
των ευρωβουλευτών του κόμματος
στη τουρκοκυπριακή κοινότητα
στις 9 Μαρτίου.

Στο μεταξύ, έχοντας ως παρα-
καταθήκη το υψηλό ποσοστό που
έλαβε στις προηγούμενες εκλογές
και την ικανοποίηση του κόμματος
για το έργο που παρείχε εντός Ευ-
ρωκοινοβουλίου, ο Γιώργος Γεωρ-
γίου επαναδιεκδικεί και είναι ένας
από τους τρεις που προέρχονται
από τον κομματικό μηχανισμό.
Εκτιμά ότι οι αγώνες εντός Ευρω-
κοινοβουλίου δεν πήγαν χαμένοι
«μιας και δεν ήμασταν μόνο παρα-
τηρητές αλλά νούσιμοι κτιστάδες
για το μέλλον όλων των Κυπρίων»
όπως λέει χαρακτηριστικά.

Μέλος της Κεντρικής Επιτροπής
του ΑΚΕΛ και η υποψήφια Σταύρη
Καλοψιδιώτη, νομικός-διεθνολόγος,
επικεφαλής του Τομέα Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων του κόμματος. Αν και
είναι ένα πρόσωπο που κινείται
μακριά από τα φώτα της δημοσιό-
τητας, οι γνώσεις και η προσφορά,
με την επαγγελματική σχέση που
υπάρχει, την κάνουν ευρέως γνω-
στή στα μέλη του κόμματος. Με
τη θέση ότι η Ευρώπη έχει ανάγκη
μία ισχυρή Αριστερά για μια άλλη
Ευρώπη ανθρώπινη, λίκνο της δη-
μοκρατίας και της ειρήνης δίνει το
στίγμα της δικής της προσέγγισης
για τους στόχους της σε περίπτωση
εκλογής της.

Το παζλ των κομματικών στε-
λεχών συμπληρώνει ο νυν δήμαρ-
χος ΔερύνειαςΆντροςΚαραγιάννης.
Με τη συμπερίληψη ενός ανθρώπου
που βρίσκεται καθημερινά στην
πρώτη γραμμή δίπλα από τα συρ-
ματοπλέγματα, το κόμμα στοχεύει
να δώσει το μήνυμα –και στην Ευ-
ρώπη– πως η πάλη για συνένωση
του τόπου είναι συνεχής, όπως και
η ενεργοποίηση του κόσμου της
ελεύθερης Αμμοχώστου ώστε να
πάει στις κάλπες.

Πάντως, μπορεί το ΑΚΕΛ να έχει
ως σύνθημα «Δύναμη Διεκδίκησης
στην Ευρώπη», ωστόσο γνωρίζει
καλά πως οι ευρωεκλογές δεν είναι
το δυνατό του χαρτί. Η παράλληλη
όμως διεξαγωγή με τις δημοτικές
εκλογές, του δίνει αβαντάζ να ερ-
γαστούν οι μηχανισμοί και προς
αυτή την κατεύθυνση, δίνοντας
μία ώθηση στην προσέλευση των
ψηφοφόρων στην κάλπη.

Ευρωψηφοδέλτιο-καθρέφτης
των θέσεων του ΑΚΕΛ
Οι «έξι» της Αριστεράς και το μεγάλο στοίχημα της πρωτιάς

<<<<<<

Μια μερίδα, μικρή μεν
αλλά που μπορεί να δια-
φοροποιήσει το αποτέλε-
σμα της πρωτιάς για το
ΑΚΕΛ, μπορεί να επιλέ-
ξει να στηρίξει το νεοσύ-
στατο Volt Cyprus.  

Μπορεί το ΑΚΕΛ να έχει ως σύνθημα «Δύναμη Διεκδίκησης στην Ευρώπη», ωστόσο γνωρίζει καλά πως οι ευρωεκλογές δεν είναι το δυνατό του
χαρτί. Η παράλληλη όμως διεξαγωγή με τις δημοτικές εκλογές, του δίνει αβαντάζ να εργαστούν οι μηχανισμοί και προς αυτή την κατεύθυνση.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

Την ανάληψη πρωτοβουλίας από το
ΔΗΚΟ για καλύτερο συντονισμό
στο Κυπριακό και σε ζητήματα εσω-
τερικής διακυβέρνησης, αναλύει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος
του Δημοκρατικού Κόμματος Νικό-
λας Παπαδόπουλος. Στόχος, επιση-
μαίνει, αυτής της προσπάθειας είναι
η θωράκιση των πρωτοβουλιών του
προέδρου Χριστοδουλίδη και η ενί-
σχυση της διαπραγματευτικής του
θέσης. Τονίζει ότι δεν έλαβαν έγ-
κριση από τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας γι’ αυτή την πρωτοβουλία,
όμως, όπως λέει, τον ενημέρωσαν
και θα τον τηρούν ενήμερο για την
εξέλιξη αυτής της προσπάθειας.
Αναφερόμενος στον ένα χρόνο δια-
κυβέρνησης Χριστοδουλίδη, ο πρό-
εδρος του ΔΗΚΟ δηλώνει πως η κυ-
βέρνηση πέτυχε πάρα πολλά. Υπάρ-
χει, λέει, μια απογοήτευση στον κό-
σμο, όμως, συμπληρώνει, όταν αρ-
χίσουν να φαίνονται τα θετικά απο-
τελέσματα της διακυβέρνησης, τότε
και η απογοήτευση θα μετριαστεί. 

–Ανακοινώσατε ότι αναλαμβάνετε
μια πρωτοβουλία στο Κυπριακό.
Τι εξυπηρετεί αυτή η πρωτοβουλία; 

–Απαιτείται καλύτερος συντονι-
σμός και φυσικά ενότητα και συλ-
λογικότητα για να ενισχύσουμε τις
προσπάθειες της κυβέρνησης στο
Κυπριακό και στη διαχείριση ση-
μαντικών ζητημάτων εσωτερικής
διακυβέρνησης. Γι’ αυτό έχουμε
απευθυνθεί σε συγγενείς πολιτικούς
χώρους και προσωπικότητες που
πιστεύουν στην προοπτική της πα-
ρούσας διακυβέρνησης για να μπο-
ρέσουμε να θωρακίσουμε τις πρω-
τοβουλίες του προέδρου Χριστο-
δουλίδη και να συμβάλουμε σε αυτή
τη μεγάλη προσπάθεια. 
–Λέτε ότι αφορά και την εσωτε-
ρική διακυβέρνηση αυτή η πρω-
τοβουλία. Δεν είναι θέμα του προ-
έδρου να κάνει τον συντονισμό
μεταξύ των δυνάμεων που στη-
ρίζουν την κυβέρνηση; 

–Δεν είναι πρόθεσή μας να υπο-
καταστήσουμε τον πρόεδρο ή το
Υπουργικό Συμβούλιο, όμως, υπάρ-
χουν ζητήματα που αφορούν τη
Βουλή στα οποία μπορούμε να ανα-
λάβουμε πρωτοβουλίες για να προ-
ωθηθεί με πιο αποτελεσματικό τρόπο
το κυβερνητικό έργο. Επιπρόσθετα,
υπάρχει και το ζήτημα της ενημέ-
ρωση της κοινωνίας των πολίτων
για προτάσεις της κυβέρνησης αλλά
και για τις θέσεις των κομμάτων.
Είμαστε αυτόνομα κόμματα και
έχουμε κι εμείς καθήκον να αντα-
ποκρινόμαστε στις προσδοκίες των
πολιτών. 
–Αυτά δεν θα μπορούσαν να συ-
ζητηθούν στις κοινές συναντήσεις
των συνεργαζόμενων κομμάτων
με τον πρόεδρο της Δημοκρατίας; 

–Οι συναντήσεις με τον πρόεδρο
συνήθως αφορούν την υλοποίηση
του κυβερνητικού προγράμματος.
Υπάρχουν περιθώρια συζητήσεων
μεταξύ των κομμάτων που δεν αφο-
ρούν αποκλειστικά τον πρόεδρο,
αλλά τη μεταξύ τους συνεργασία,
όπως γίνεται για παράδειγμα στις
εκλογές Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
όπου αναπτύσσουμε συνεργασίες
και με άλλες πολιτικές δυνάμεις. 
–Είπατε ότι ήταν εν γνώσει του
προέδρου Χριστοδουλίδη. Σας
είπε ότι στηρίζει αυτή την πρω-
τοβουλία; 

–Ήταν εις γνώση του. Δεν ζη-
τήσαμε έγκριση για αυτή την πρω-
τοβουλία από τον πρόεδρο ή οποι-
ονδήποτε άλλο. Δεν είναι ρόλος του
προέδρου της Δημοκρατίας να δίνει

εγκρίσεις για πρωτοβουλίες που
αναλαμβάνουν τα κόμματα που τον
στηρίζουν, αλλά τον ενημερώσαμε
και θα συνεχίσουμε να τον ενημε-
ρώνουμε γι’ αυτή την προσπάθεια,
γιατί αυτή η πρωτοβουλία ενισχύει
τον πρόεδρο και τη διαπραγματευ-
τική του θέση. 
–Λέχθηκε πάντως από την κυβέρ-
νηση ότι υπάρχει το Εθνικό Συμ-
βούλιο για το Κυπριακό. 

–Και πάλι, δεν είναι στόχος μας
να υποκαταστήσουμε το Εθνικό
Συμβούλιο. Δεν θα μπούμε σε μια
εις βάθος ανάλυση των θέσεών μας
στο Κυπριακό. Είναι σεβαστό ότι
υπάρχουν και διαφορετικές προ-
σεγγίσεις και απόψεις. Εμείς, για
παράδειγμα, θέλουμε συντονισμένα
να μεταφέρουμε σε σημαντικά κέν-
τρα λήψεως αποφάσεων, τις πρω-
τοβουλίες του προέδρου της Δημο-
κρατίας. Ένα από αυτά είναι η ομάδα
Σοσιαλιστών και Δημοκρατών στο
Ευρωκοινοβούλιο όπου εμείς συμ-
μετέχουμε. 
–Πώς αυτή η πρωτοβουλία θωρα-
κίζει τον πρόεδρο, όπως λέτε; 

–Όταν φαίνεται ότι υπάρχει ένα
ευρύτερο μέτωπο δυνάμεων που
στηρίζει τις πρωτοβουλίες του προ-
έδρου, τον θωρακίζει όταν συνομιλεί
με ξένους διαμεσολαβητές, και έτσι
μπορεί να τους πει ότι αυτές οι πρω-
τοβουλίες έχουν και τη στήριξη της
ευρύτερης κοινωνίας των πολιτών. 

–Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι αυτό
γίνεται για να δοθεί ώθηση στο
ΔΗΚΟ ενόψει εκλογών. 

–Δεν έχει σχέση με τις εκλογές
αυτή η πρωτοβουλία. Είναι μια πρω-
τοβουλία που αναλαμβάνεται ένα
χρόνο μετά την εκλογή Χριστοδου-
λίδη. Μέσα σε αυτό τον χρόνο έχου-
με διαπιστώσει σημαντικές επιτυχίες
αλλά και περιθώριο βελτίωσης αυτής
της συνεργασίας, γι’ αυτό αναλάβαμε
αυτή την πρωτοβουλία. Ιδιαίτερα
στο Κυπριακό, τώρα είναι που έχουμε
εξελίξεις. Σε λίγες μέρες θα έρθει
ξανά στην Κύπρο η κα Ολγκίν. Έχει
ήδη ζητήσει συνάντηση μαζί μας.
Τα κόμματα που στηρίζουν τον πρό-
εδρο οφείλουν να της μεταφέρουν
την άποψη ότι οι πρωτοβουλίες για
επανέναρξη των συνομιλιών θα πρέ-
πει να τύχουν θετικής ανταπόκρισης. 
–Συναντηθήκατε με τον κ. Σιζό-
πουλο. Ζητήσατε συνάντηση με
τον κ. Καρογιάν; 

–Φυσικά και έχω ζητήσει συνάν-
τηση με τον πρόεδρο της ΔΗΠΑ κ.
Καρογιάν, και αναμένω απάντηση.
Σε προφορικές επαφές που είχαμε
ήταν πάρα πολύ θετικός. 
–Από τη ΔΗΠΑ αφήνεται να νοηθεί
ότι είναι αχρείαστη αυτή η πρω-
τοβουλία τη δεδομένη στιγμή.

–Δεν μπορώ εγώ να μιλώ εκ μέ-
ρους της ΔΗΠΑ. Θέλω απλώς να το-
νίσω ότι η συνεργασία που έχουμε
μέχρι στιγμής με τη ΔΗΠΑ στη Βου-

λή είναι παραγωγική και αποτελε-
σματική, και δική μας επιδίωξη είναι
αυτή η συνεργασία να συνεχιστεί
και να διευρυνθεί. 
–Ποια άλλα κόμματα θα επιδιώξετε
να δείτε; 

–Σε δεύτερο στάδιο θα επιδιώ-
ξουμε να δούμε όλα τα κόμματα της
αντιπολίτευσης, πλην του ΕΛΑΜ. 
–Πώς συνδέονται τα κόμματα της
αντιπολίτευσης με μια πρωτοβου-
λία που στόχο έχει τη στήριξη
των χειρισμών του προέδρου στο
Κυπριακό, από τη στιγμή που δια-
φωνούν σε κάποια ζητήματα; 

–Θα επιδιώξω να έχω επαφές και
με το ΑΚΕΛ και με τον ΔΗΣΥ, γιατί
η ανταλλαγή απόψεων και η κάθε
συζήτηση στο Κυπριακό με άλλες
πολιτικές δυνάμεις μόνο όφελος
μπορεί να φέρει στην προσπάθεια
για επανέναρξη των συνομιλιών.  
–Ποιες προσωπικότητες θα δείτε;  

–Την Παρασκευή είχα συνάντη-
ση με την κα Ελένη Θεοχάρους. Θα
συναντηθώ και με άλλες προσωπι-
κότητες τόσο στην Κύπρο όσο και
στο εξωτερικό.
–Η κυβέρνηση δήλωσε ότι το κε-
κτημένο της διαδικασίας στο Κραν
Μοντανά είναι η αφετηρία της
νέας προσπάθειας στο Κυπριακό.
Το ΔΗΚΟ συμφωνεί;

–Το κεκτημένο που υπάρχει είναι
τα ψηφίσματα των Ηνωμένων
Εθνών, οι συμφωνίες κορυφής και

το συμφωνημένο πλαίσιο που έχουν
καθορίσει οι συνομιλίες μέσα από
τα χρόνια και που έχει αποδεχθεί
ο ΟΗΕ. Όλα αυτά θα είναι στο τρα-
πέζι, αν επαναρχίσουν οι συνομιλίες,
αλλά δεν είναι τόσο απλά τα πράγ-
ματα, διότι υπάρχει η επιδίωξη της
τουρκικής πλευράς να αλλάξει η βά-
ση των διαπραγματεύσεων στη
βάση των δύο κρατών. Πρέπει πάση
θυσία να αποφύγουμε μια τέτοια
εκτροπή από τη συμφωνημένη βάση
επίλυσης του Κυπριακού και γι’ αυτό
είναι που χαιρετίζουμε τις πρωτο-
βουλίες του προέδρου. 
–Το πλαίσιο Γκουτέρες αποτελεί
μέρος του κεκτημένου της διαδι-
κασίας; 

–Δεν είμαστε αφελείς. Γνωρίζουμε
πως ό,τι έχει τεθεί στο τραπέζι, θα
βρίσκεται πάνω στο τραπέζι, σε πε-
ρίπτωση επανέναρξης των συνομι-
λιών. Όμως, υπάρχει ένα σημαντικό
στοιχείο με τον Νίκο Χριστοδουλίδη.
Δεν αποδέχεται να υπογράψει το
πλαίσιο Γκουτέρες ως ενδιάμεση
συμφωνία όπως για παράδειγμα εί-
χαν δηλώσει οι υποψήφιοι του ΔΗΣΥ
και του ΑΚΕΛ στις τελευταίες προ-
εδρικές εκλογές. Ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης αναγνώρισε ότι το
Πλαίσιο έχει και θετικά αλλά και
αρνητικά στοιχεία τα οποία θα πρέ-
πει να τύχουν διαπραγμάτευσης.
Εμείς συμφωνούμε μαζί του και δια-
φωνούμε κάθετα με όσους θεωρούν
ότι το πλαίσιο Γκουτέρες, ως έχει,
μπορεί να αποτελέσει ενδιάμεση
συμφωνία για την επίλυση του Κυ-
πριακού. 
–Αποδεχόμαστε τα έξι σημεία του
πλαισίου Γκουτέρες και πάμε να
διαπραγματευτούμε τις εκκρεμό-
τητες που απομένουν ή θα δια-
πραγματευτούμε και το περιεχό-
μενο των έξι σημείων; 

–Δεν είναι έξι σημεία, αλλά είναι
έξι κεφάλαια που περιλαμβάνουν
πολλά σημεία. Η έκθεση του γ.γ.
Σεπτεμβρίου 2017 είναι ένα πολυ-
σέλιδο έγγραφο με μια σειρά από
σημεία που αφορούν σημαντικές
πτυχές του Κυπριακού και αν εκείνο
είναι το πλαίσιο Γκουτέρες, τότε
έχει και θετικά και αρνητικά στοιχεία
που θα πρέπει να διαπραγματευ-
τούμε. Υπάρχει οποιοσδήποτε π.χ.
που πιστεύει ότι οι χρήστες πρέπει
να έχουν τον πρώτο λόγο στην ιδιο-
κτησία κατεχόμενων περιουσιών;
Αυτό είναι μόνο ένα παράδειγμα.
Παραμένουν εκκρεμότητες και ασά-
φειες σε πολλά άλλα ζητήματα όπως
είναι για παράδειγμα η ασφάλεια,
οι εγγυήσεις, τα επεμβατικά δικαιώ-
ματα και ο στρατός.  
–Στην έκθεση του Σεπτεμβρίου
2017 αναφέρεται ότι μέχρι την
ώρα που έκλεισε η διάσκεψη στο
Κραν Μοντανά, οι πλευρές είχαν
συμφωνήσει στην αρχή των δύο
καθεστώτων στο περιουσιακό και
απέμεναν κάποιες λεπτομέρειες.
Άρα τελικά αποδεχόμαστε το κε-
κτημένο της διαδικασίας ή όχι; 

–Πρέπει να μας πουν ποιες είναι
αυτές οι λεπτομέρειες. Είναι λεπτο-
μέρεια ότι ο χρήστης θα έχει τον
πρώτο λόγο στην περιουσία του
πρόσφυγα; Αν αυτή είναι η θέση
του γ.γ., να βγει να το πει καθαρά.
Αν υπάρχουν πολιτικές δυνάμεις
που συμφωνούν ότι τον πρώτο λόγο
στο περιουσιακό πρέπει να τον
έχουν οι χρήστες, τότε έχουν κα-
θήκον να βγουν δημόσια και να το
πουν στους πρόσφυγες. Εμείς δια-
φωνούμε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Δεν ζητήσαμε έγκριση
από τον Πρόεδρο

για την πρωτοβουλία 
Τον ενημερώσαμε γι’ αυτή την προσπάθεια, γιατί αυτή η κίνηση

ενισχύει τον Πρόεδρο και τη διαπραγματευτική του θέση

–Ένας χρόνος διακυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη. Πώς θα περιγράφατε
τη μεγάλη εικόνα; 

–Μέσα σε ένα χρόνο η κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη έχει πετύχει
πάρα πολλά. Έδωσε λύσεις σε ζη-
τήματα που είχε κληρονομήσει και
που ταλάνιζαν την κοινωνία για
χρόνια, όπως οι εκποιήσεις και τα
τετράμηνα. Στο μεταναστευτικό
έχουμε δραματική μείωση των αι-
τητών ασύλου. Έλαβε μέτρα για
την αντιμετώπιση της ακρίβειας
χωρίς να τίθεται σε αμφισβήτηση
η δημοσιονομική σταθερότητα της
χώρας. Προωθεί σχέδια για την εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών και τη
μείωση του κόστους του ηλεκτρι-
σμού. Για πρώτη φορά μπαίνουν
κλιματιστικά στα σχολεία. Με την
κατάθεση του τελευταίου προϋπο-
λογισμού είχαμε την τριπλή ανα-
βάθμιση της κυπριακής οικονομίας.
Πρέπει να συνεχίσουμε την προ-
σπάθεια υλοποίησης του προγράμ-
ματος της διακυβέρνησης Χριστο-

δουλίδη γιατί έτσι έχουν όφελος οι
πολίτες.
–Πρόσφατες δημοσκοπήσεις δεί-
χνουν σοβαρές απώλειες για τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη και την
κυβέρνησή του, κάτι που δεν συ-
νάδει με την εικόνα που περιγρά-
φετε. 

–Σίγουρα έγιναν και λάθη, όμως,
τα λάθη του Νίκου Χριστοδουλίδη
ήταν περισσότερο λάθη επιλογών
και διοίκησης. Δεν έγιναν λάθη πο-
λιτικής που έχουν ζημιώσει τον
τόπο. Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
δεν μας οδήγησε σε μνημόνιο, ούτε
σε «κουρέματα», ούτε στην κατα-
στροφή του Συνεργατισμού, ούτε
στη χρεοκοπία των Κυπριακών Αε-
ρογραμμών. Δεν λέμε ότι είναι η τέ-
λεια κυβέρνηση, αλλά έχει πετύχει
πολλά θετικά σε μόλις ένα χρόνο. 
–Ένας χρόνος και για το ΔΗΚΟ
στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη.
Ενισχύθηκε ή έχει υποστεί φθορά;
Οι δημοσκοπήσεις πάντως δεί-
χνουν μια κάμψη.

–Οι δημοσκοπήσεις είναι χρήσιμα
εργαλεία, αλλά η κάλπη είναι ο τε-
λικός κριτής για το ποιο είναι το
όφελος ή το κόστος κάθε κόμματος.
Σίγουρα, η συνεργασία θα μπορούσε
να είναι πιο αποτελεσματική, υπάρ-
χουν περιθώρια βελτίωσης και έχου-
με μεταφέρει τις εισηγήσεις μας
στον πρόεδρο. Υπήρχαν πολλές
προσδοκίες γι’ αυτή τη διακυβέρ-
νηση και τώρα υπάρχει μια απο-
γοήτευση στον κόσμο, όμως θεωρώ,
πως, όταν αρχίσουν να φαίνονται
τα αποτελέσματα της διακυβέρνη-
σης Χριστοδουλίδη, τότε η απογοή-
τευση θα περιοριστεί και η εικόνα
θα ανασκευαστεί. 
–Η απογοήτευση αγγίζει και το
ΔΗΚΟ; 

–Είναι φυσιολογικό σε κάποιο
βαθμό να πιάνει και το ΔΗΚΟ. Όμως,
θέλω να πιστεύω πως όσο γίνονται
γνωστά τα θετικά αποτελέσματα
της διακυβέρνησης, θα αναγνωρί-
ζεται και ο εποικοδομητικός ρόλος
του ΔΗΚΟ. 

–Βάσει δημοσκοπήσεων φαίνεται
να απειλείται η τρίτη θέση από
το ΕΛΑΜ.  

–Εάν 50 χρόνια μετά το πραξι-
κόπημα και την εισβολή, η κυπριακή
κοινωνία θέλει να δώσει ρυθμιστικό
ρόλο στους θιασώτες της ΕΟΚΑ Β΄,
της Χούντας και του πραξικοπήμα-
τος, σε λαϊκιστές με επικίνδυνες θέ-
σεις στην οικονομία, τότε αυτό δεν
αφορά μόνο το ΔΗΚΟ, αλλά την ίδια
την κοινωνία και τη δημοκρατία. 
–Είπατε ότι η κάλπη είναι ο τελικός
κριτής. Το αποτέλεσμα των εκλο-
γών θα είναι καθοριστικό στοιχείο
για την παραμονή ή την έξοδο του
ΔΗΚΟ από την κυβέρνηση; 

–Μπροστά μας έχουμε μια προ-
εκλογική περίοδο και είμαι αισιό-
δοξος ότι με σωστή οργανωτική
δράση και με τα απαραίτητα πολι-
τικά μηνύματα θα έχουμε θετικά
αποτελέσματα στις εκλογές. Επο-
μένως, θα κρίνουμε τα αποτελέ-
σματα των εκλογών, όταν θα τα
έχουμε μπροστά μας. 

–Σε αυτόν τον ένα χρόνο, τέθηκε
στο ΔΗΚΟ θέμα παραμονής ή όχι
στην κυβέρνηση; 

–Δεν τίθεται τέτοιο θέμα για εμάς.
Θεωρούμε ότι έχουμε ηθικό και πο-
λιτικό καθήκον να συμβάλουμε στην
υλοποίηση του κυβερνητικού προ-
γράμματος για να ανταποκριθούμε
στις προσδοκίες του κόσμου που
στήριξε Χριστοδουλίδη. 
–Έκλεισε το ευρωψηφοδέλτιο; 

–Είμαστε πάρα πολύ κοντά να
κλείσουμε το ψηφοδέλτιο και των
ευρωεκλογών. Σίγουρα, πριν από
τις 13 Μαρτίου, που έχει οριστεί
η επόμενη συνεδρία του Εκτελε-
στικού Γραφείου, θα έχουμε τις τε-
λικές αποφάσεις για όλα τα ψηφο-
δέλτια. 
–Τι ισχύει για τα ονόματα που
έχουν δει το φως της δημοσιό-
τητας; 

–Δεν μπορώ να μπω σε συζήτηση
ονομάτων. Ας αναμένουμε λίγα ει-
κοσιτετράωρα για τις τελικές απο-
φάσεις του κόμματος. 

Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη πέτυχε πάρα πολλά σε μόλις ένα χρόνο 

Εάν 50 χρόνια μετά το πραξικόπημα
και την εισβολή, η κυπριακή κοινωνία
θέλει να δώσει ρυθμιστικό ρόλο
στους θιασώτες της ΕΟΚΑ Β΄, της
Χούντας και του πραξικοπήματος, τό-
τε αυτό δεν αφορά μόνο το ΔΗΚΟ,
αλλά την ίδια την κοινωνία και τη δη-
μοκρατία.

Οταν φαίνεται ότι υπάρχει ένα ευρύτερο μέτωπο δυνάμεων που στηρίζει τις πρωτοβουλίες του Προέδρου, αυτό τον θωρακίζει, όταν συνομι-
λεί με ξένους διαμεσολαβητές.

<<<<<<

Εχω ζητήσει συνάντηση
με τον κ. Καρογιάν και
αναμένω απάντηση. Σε
προφορικές επαφές που
είχαμε ήταν πολύ θετικός. 

<<<<<<

Δεν είμαστε αφελείς.
Γνωρίζουμε πως ό,τι έχει
τεθεί στο τραπέζι, θα βρί-
σκεται πάνω στο τραπέζι,
σε περίπτωση επανέναρ-
ξης των συνομιλιών. 
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12 Ιουλίου 2005
Ο 26χρονος Θανάσης Νικολάου

κατατάγεται στην Εθνική Φρουρά για
να υπηρετήσει εξάμηνη μειωμένη

στρατιωτική θητεία, ως
επαναπατρισθείς με αυστραλιανή

υπηκοότητα. Μετά την εκπαίδευσή
του στο Κέντρο Εκπαίδευσης

Νεοσυλλέκτων Λεμεσού, τοποθετείται
στο στρατόπεδο «Ευμένιος

Παναγιώτου», στα Πολεμίδια.

29 Σεπτεμβρίου 2005
Ο Θανάσης Νικολάου εντοπίζεται
νεκρός κάτω από τη γέφυρα της

Άλασσας στη Λεμεσό. Ο
ιατροδικαστής Πανίκος Σταυριανός

προχώρησε σε νεκροψία στο
Νεκροτομείο του Γενικού

Νοσοκομείου Λεμεσού. Την 1
Οκτωβρίου ανοίγει η υπόθεση στον

Αστυνομικό Σταθμό Λάνιας.

16 Ιουνίου 2006
Η έκθεση του ιατροδικαστή Πανίκου

Σταυριανού αναφέρει πως δεν
βρέθηκαν σημάδια εγκληματικής

ενέργειας. Ο αστυνομικός που είχε
επιληφθεί της υπόθεσης παρατηρεί

πως δεν υπάρχουν στοιχεία που
οδηγούν πως ο θάνατος οφείλεται σε

εγκληματική ενέργεια.  

4 Ιουλίου 2006
Η αναφορά της Εθνικής Φρουράς

κάνει λόγο για αυτοκτονία και θεωρεί
πως ελλείψει εγκληματικής ενέργειας

η έρευνα πρέπει να κλείσει.

6 Δεκεμβρίου 2007
Ο πρόεδρος του επαρχιακού
Δικαστηρίου επιβεβαιώνει τα
ευρήματα της ιατροδικαστικής

εξέτασης της 21ης Νοεμβρίου ότι δεν
στοιχειοθετείται εγκληματική

ενέργεια. 

31 Δεκεμβρίου 2008
Το Ανώτατο Δικαστήριο ακύρωσε το
πόρισμα της πρώτης ιατροδικαστικής

εξέτασης, με προνομιακό ένταλμα
τύπου Certiorari.

25 Νοεμβρίου 2009
Ο γενικός εισαγγελέας αποφασίζει

πως δεν στοιχειοθετείται εγκληματική
ενέργεια, έχοντας υπόψη του και το
πόρισμα του δεύτερου ιατροδικαστή.
2011 Το Υπουργικό Συμβούλιο διόρισε
δύο ποινικούς ανακριτές, τους Ανδρέα

Σταύρου, πρώην αξιωματικό της
Αστυνομίας και τον δικηγόρο
Αλέξανδρο Σαουρή, για να

ερευνήσουν τις συνθήκες θανάτου
του Νικολάου. Διορίστηκε επίσης και

ο ιατροδικαστής Μάριος Ματσάκης για
να εξετάσει εκ νέου την υπόθεση.

27 Απριλίου 2012
Ο Μάριος Ματσάκης καταθέτει τη

γνωμάτευσή του και αναφέρει πως τα
τραύματα στο σώμα του Νικολάου δεν
είναι αυτά που προκύπτουν μετά από
πτώση από τη γέφυρα της Άλασσας.

Σημείωνε ότι η εγκληματική ενέργεια
δεν έπρεπε να αποκλεισθεί.

21 Δεκεμβρίου 2012
Οι ποινικοί ανακριτές Σταύρου και

Σαουρής υποβάλουν την έκθεσή τους
στην οποία διαπιστώνουν ότι ο

θάνατος του 26χρονου εθνοφρουρού
πολύ πιθανόν να ήταν αποτέλεσμα

εγκληματικής ενέργειας.

24 Μαΐου 2013
Με απόφαση του Υπουργικού

Συμβουλίου και μετά από εισήγηση
του γενικού εισαγγελέα Πέτρου

Κληρίδη, ποινικοί ανακριτές Ανδρέας
Σταύρου και Αλέξανδρος Σαουρής

συνεχίζουν τις ανακρίσεις σε σχέση
με τη διερεύνηση των συνθηκών
θανάτου του Θανάση Νικολάου.

Απρίλιος 2014
Ο γενικός εισαγγελέας της

Δημοκρατίας Κώστας Κληρίδης έκρινε
ότι η αστυνομία δεν θα μπορούσε να

βρει νέα μαρτυρία ώστε να
δικαιολογείται περαιτέρω

διερεύνηση. Το Υπουργικό Συμβούλιο
αποφασίζει την οικονομική

υποστήριξη της οικογένειας.

Νοέμβριος 2014
Ο γενικός εισαγγελέας Κώστας

Κληρίδης δίνει οδηγίες στον Αρχηγό
Αστυνομίας για να γίνει νέα

διερεύνηση παρά τις αμφιβολίες που
διατηρούσε για το αν μπορεί να

βρεθεί νέα μαρτυρία.

2016-2017
Αστική αγωγή της οικογένειας

Νικολάου στο Επαρχιακό Δικαστήριο
Λευκωσίας εναντίον του γενικού
εισαγγελέα και άλλων αρμόδιων

υπηρεσιών του κράτους, στο πλαίσιο
της υπόθεσης του ανεξιχνίαστου

θανάτου του 26χρονου εθνοφρουρού.

Σεπτέμβριος 2018
Ο γενικός εισαγγελέας Κώστας

Κληρίδης έκρινε πως αν και όλες οι
συνθήκες θανάτου του Θανάση είχαν

εξαντλητικά διερευνηθεί, δεν είχε
καταστεί κατορθωτό να βρεθεί
μαρτυρία που να δείχνει πως ο

θάνατος ήταν αποτέλεσμα
εγκληματικής πράξης.

28 Ιανουαρίου 2020
Το ΕΔΑΔ με απόφασή του

καταδίκασε την Κυπριακή Δημοκρατία
για τους χειρισμούς της στην

υπόθεση, κρίνοντας ως ανεπαρκή την
έρευνα. Η ΚΔ υποχρεώνεται να

καταβάλει το ποσό των 32.000 ευρώ
ως αποζημίωση στην οικογένεια του

Θανάση Νικολάου.

Δεκέμβριος 2020
Μετά από αίτημα της οικογένειας
πραγματοποιείται η εκταφή των

οστών του 26χρονου στην παρουσία
μελών της αστυνομίας, συγγενείς του

εθνοφρουρού, του καθηγητή
Φίλιππου Κουτσάφτη, των

ιατροδικαστών Σοφοκλή Σοφοκλέους,
Νικόλα Χαραλάμπους, του Μάριου

Ματσάκη εκ μέρους της οικογένειας
και ειδική ανθρωπολόγο της

Δημοκρατίας.

26 Ιανουαρίου 2021
Εκδίδεται δικαστικό διάταγμα για
μεταφορά του υοειδούς οστού του

26χρονου στο Α΄ Εργαστήριο
Παθολογικής Ανατομικής της Ιατρικής
Σχολής του Πανεπιστημίου Αθηνών.

17 Ιουνίου 2021
Ανακοινώνεται το πόρισμα της νέας

ιατροδικαστικής έκθεσης από τις
εξειδικευμένες εξετάσεις που έγιναν
στην Ελλάδα. Σε αυτή αναφέρεται ότι

ο θάνατος του 26χρονου
εθνοφρουρού οφείλεται σε

στραγγαλισμό.

7 Οκτωβρίου 2021
Διορίζονται από τον γενικό

εισαγγελέα της Δημοκρατίας Γιώργο
Σαββίδη ως ποινικές ανακριτές, οι
δικηγόροι Αχιλλέας Αιμιλιανίδης
(αργότερα αποχώρησε), Σάββας

Μάτσας και Αντώνης Αλεξόπουλος, για
τη διεξαγωγή νέας ποινικής

ανάκρισης αναφορικά με τις συνθήκες
θανάτου του εθνοφρουρού Θανάση

Νικολάου.

13 Αυγούστου 2022
Στο πόρισμά τους οι Μάτσας και
Αλεξόπουλος εντοπίζουν ποινικές

ευθύνες στην υπόθεση του 26χρονου
Θανάση Νικολάου.

Οκτώβριος-Νοέμβριος 2023
Έναρξη θανατικής ανάκρισης για την

υπόθεση του Θανάση Νικολάου
ενώπιον του Επαρχιακού Δικαστηρίου

Λεμεσού.

Το χρονικό
της υπόθεσης

«Θανάση Νικολάου»

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τα όσα αποκαλύπτονται για μια υπόθεση
θανάτου ενός εθνοφρουρού –πολλά χρόνια
μετά το περιστατικό– έχουν προκαλέσει
αίσθηση αλλά και ανησυχία για τα επίπεδα
αλλά και τις αποδώσεις του συστήματος
ποινικής δικαιοσύνης, στην προκειμένη
περίπτωση, στην Κύπρο. Οι εκ των υστέρων
διαπιστώσεις λειτουργών της δικαιοσύνης
για τραγικά λάθη στη διερεύνηση και συμ-
περάσματα θανάτου του εθνοφρουρού Θα-
νάση Νικολάου, δημιουργούν εύλογες υπο-
ψίες που αγγίζουν ακόμα και το κομμάτι
ενδεχόμενης συγκάλυψης. Ένα ζήτημα
που, εάν τελικά εντοπιστούν στοιχεία που
να το ισχυροποιούν, θα πλήξει το ευρύτερο
πλέγμα διερεύνησης και απονομής δικαιο-
σύνης και θα έλθει να προστεθεί στις άλλες
διαχρονικές παθογένειες του συστήματος.
Τα ερωτήματα που προκαλούνται από τα
ευρήματα των νέων ερευνών στους απλούς
πολίτες, αναμφίβολα κλονίζουν το αίσθημα
εμπιστοσύνης, δημιουργώντας αμφιβολίες
αν η περίπτωση του εθνοφρουρού είναι
μια μεμονωμένη περίπτωση. Εκ των πραγ-
μάτων ερωτήματα όπως: Τι πήγε λάθος στο
σύστημα ποινικής δικαιοσύνης; Πάσχει η
διαδικασία ή δεν εφαρμόσθηκε; Πώς γίνεται
μια μητέρα, χωρίς την κρατική αρωγή, να
διεξάγει ένα πολύχρονο αγώνα για να ανα-
καλύψει την αλήθεια; Χρήζουν πειστικών
απαντήσεων προκειμένου να περιοριστεί
η ζημιά που ενδεχομένως θα προκληθεί
σε αυτό που είναι στα χείλη των πάντων:
Κράτος Δικαίου. Στα ερωτήματα αυτά η
«Κ» θα προσπαθήσει να δώσει απαντήσεις
με τη βοήθεια του ομότιμου καθηγητή Εγ-
κληματολογίας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου
και επίτιμου καθηγητή του Cambridge Uni-
versity Ανδρέα Καπαρδή.

Τι πήγε λάθος;
Ο θάνατος του εθνοφρουρού Θανάση

Νικολάου σημειώθηκε τον Σεπτέμβριο του
2005 και μετά από τη «διερεύνηση» που
έτυχε αποδόθηκε σε πτώση του από ύψος
30 μέτρων. Από τότε μέχρι και σήμερα, η
μόνη που δεν πίστεψε τις επίσημες εκδοχές
των Αρχών ήταν η μητέρα του εθνοφρουρού,
η οποία μόνη της ξεκίνησε έναν μακρο-
χρόνιο και επώδυνο, για την ίδια και την
οικογένειά της, αγώνα για να αποδείξει ότι
τα αίτια θανάτου του γιου της δεν ήταν
και τόσο απλά, όπως παρουσιάστηκαν τότε.
Δεκαεννιά χρόνια μετά, η θανατική ανά-
κριση έρχεται να ισχυροποιήσει τις υποψίες
της μητέρας του 26χρονου ότι ο θάνατος
του γιου της δεν προκλήθηκε σε μια άτυχη
στιγμή για τον ίδιο, αλλά υπήρχε ενδεχόμενη
εμπλοκή και άλλων προσώπων. Με τα δε-
δομένα αυτά το ερώτημα είναι εύλογο: Τι
μπορεί να πήγε «λάθος»; Επί του προκει-
μένου, ο Ανδρέας Καπαρδής εγείρει δύο
σοβαρά ζητήματα του συστήματος ποινικής
δικαιοσύνης. Πρώτον, των αρχικών εκτι-
μήσεων των κρατικών αρχών και δεύτερον
–και πλέον ανησυχητικό– του επαγγελμα-

τισμού όσων ενεπλάκησαν με τη διερεύνηση
της υπόθεσης θανάτου του εθνοφρουρού.
«Άρα είναι από την αρχή το πόσο σοβαρά
το αντιλήφθηκαν, αν έγινε λανθασμένη
διερεύνηση . Έγινε πολύ επιφανειακά η
διερεύνηση του περιστατικού». 

Απουσία αξιολόγησης
Το δεύτερο βασανιστικό ερώτημα που

προκύπτει είναι: Λάθος διερεύνηση ή προ-
σπάθεια συγκάλυψης; Ο κ. Καπαρδής εκ
της θέσεώς του και εφόσον η διαδικασία

βρίσκεται σε εξέλιξη, δεν τοποθετείται ευ-
θέως. Ωστόσο, εγείρει ένα σοβαρό ζήτημα
το οποίο δεν αγγίζει μόνο το σύστημα δι-
καιοσύνης. Την αξιολόγηση των κρατικών
υπηρεσιών αλλά και την πραγματικότητα
της Κύπρου. «Στην Κύπρο δεν είμαστε μα-
θημένοι να αξιολογούμαστε, δηλαδή οι
υπηρεσίες για το έργο που παράγουν, για
την ποιότητα, και αν μπορούν να βελτιω-
θούν. Αυτό ισχύει και για τους ιατροδικα-
στές. Πρέπει να καλούν ανεξάρτητους ει-
δικούς για να αξιολογούν τις υπηρεσίες
μας σε τακτά διαστήματα». Στο σημείο
αυτό ο κ. Καπαρδής σημειώνει τις αποτυχίες
της δικαιοσύνης, σε διεθνές επίπεδο, και
πως σε κάποιες περιπτώσεις το σύστημα
δεν λειτούργησε. Ζήτημα που αγγίζει και
μια άλλη υπόθεση, αυτή του τροχαίου πε-
ριστατικού στη Λεμεσό με θύμα τον 17χρο-
νο Ανδρέα Λοΐζου, όπου η Νομική Υπηρεσία
μετά από 12 χρόνια εντόπισε ποινικές ευ-
θύνες σε έναν ανακριτή της υπόθεσης. Ο
κ. Καπαρδής τονίζει πως σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις το σύστημα δεν λειτούργησε
από την αξιολόγηση της αρχικής αναφοράς,
τι αποφάσεις λήφθηκαν και τις εξετάσεις
και αξιολογήσεις που έγιναν.

Η διαδικασία
Ως συνάρτηση των θεμάτων αξιολόγησης

άξιο απορίας είναι αν η διαδικασία διερεύ-
νησης υποθέσεων πάσχει ή δεν εφαρμό-
στηκε πιστά. Εδώ ο κ. Καπαρδής είναι κα-
τηγορηματικός ότι διαδικασία για τα ποινικά
αδικήματα υπάρχει, ωστόσο αν εφαρμόζεται
αυτό, εξαρτάται από την αρχική αντίληψη
που υπάρχει, το τι είναι και τι μέλλει γενέσθαι.
Επικαλούμενος τις αναφορές μελών που
διεξάγουν τη θανατική ανάκριση, ο καθη-
γητής Εγκληματολογίας είναι ξεκάθαρος.
«Αποκαλύπτονται ότι στην περίπτωση του
Θανάση έγιναν λάθη, και δεν το λέω εγώ,
το είπε και ο κ. Μάτσας». Ζητήσαμε από
τον κ. Καπαρδή να μας πει αν συμμερίζεται
όσα λέγονται για το έργο του ιατροδικαστή
της υπόθεσης θανάτου του Θανάση Νικο-
λάου. Ο κ. Καπαρδής εμφανίστηκε επιφυ-
λακτικός, σημειώνοντας πως δεν γνωρίζει
το άτομο, τα προσόντα του και τι πήγε
λάθος. Το αν έγιναν λάθη ενδεχομένως να
είναι και ανθρώπινα, αλλά σε αυτό θα απαν-
τήσουν άλλοι ιατροδικαστές συμπληρώνει.

Αδυναμίες
Με αφορμή την εξέλιξη της υπόθεσης

του εθνοφρουρού, ο κ. Καπαρδής ανοίγει
ένα κεφάλαιο που εκ των πραγμάτων θα
πρέπει να απασχολήσει την επομένη. Τις
ενδημικές αδυναμίες που, όπως λέει, μπορεί
να υπάρχουν. Διερωτάται ταυτόχρονα:
Έχει αξιολογηθεί η Ιατροδικαστική Υπη-
ρεσία στην Κύπρο; Αν όχι, γιατί; Επικαλείται
το αγγλοσαξονικό σύστημα, λέγοντας πως
μετά από ένα τέτοιο περιστατικό οι εμ-
πλεκόμενες υπηρεσίες θα περνούσαν από
έλεγχο. «Σίγουρα συμφέρει στη δικαιοσύνη
αυτοί που την υπηρετούν να αξιολογούνται»
τονίζει ο κ. Καπαρδής.

Απαντήσεις στα βασανιστικά ερωτήματα ως προς τις συνθήκες θανάτου του εθνοφρουρού Θανάση Νικολάου δίνει στην «Κ» ο ομότιμος κα-
θηγητής Εγκληματολογίας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και επίτιμος καθηγητής του Cambridge University Ανδρέας Καπαρδής.

Κατά τον καθηγητή Εγκλημα-
τολογίας του Πανεπιστημίου
Κύπρου διαδικασίες διερεύ-
νησης ποινικής δικαιοσύνης
υπάρχουν, ωστόσο εκείνο το

οποίο υπάρχει ως ερωτηματι-
κό είναι αν οι αρμόδιες αρχές
έκαναν καλά τη δουλειά τους. 

«Ενδημικές αδυναμίες
της ποινικής δικαιοσύνης»

Η ανατροπή των δεδομένων στην υπόθεση του εθνοφρουρού και
η αξιολόγηση του συστήματος από τον καθηγητή Ανδρέα Καπαρδή

Μόνη για 19 χρόνια
Κεντρικό πρόσωπο της υπόθεσης

του εθνοφρουρού είναι αναμφίβολα
η μητέρα του Ανδριάνα, αλλά και τα
υπόλοιπα μέλη της οικογένειάς του.
Η μητέρα του Θανάση για 19 χρόνια
μόνη, προσπαθούσε να βγάλει τον

κρατικό μηχανισμό από τον λήθαργο,
αντιμετωπίζοντας σε αρκετές περι-
πτώσεις εχθρικές συμπεριφορές.

Κατά τον κ. Καπαρδή η ανατροπή που
φαίνεται στα αίτια θανάτου του εθνο-

φρουρού οφείλεται αποκλειστικά
στη μητέρα του που όπως λέει είχε

την υπομονή και επιμονή να πιστέψει
πως έγιναν λάθη. «Νομίζω θα υπάρ-
χουν περισσότερα να μάθουμε, αν

αρχίσουν να μιλούν και οι φερόμενοι
εμπλεκόμενοι στην υπόθεση». Ρωτή-

σαμε τον κ. Καπαρδή αν αποτελεί
οξύμωρο για ένα συντεταγμένο κρά-
τος μια μητέρα μόνη να προσπαθεί

τόσα χρόνια να μάθει την αλήθεια για
τις συνθήκες θανάτου του παιδιού
της. «Υπάρχουν στη διεθνή βιβλιο-

γραφία περιπτώσεις όπου άτομα που
είχαν εκτίσει δέκα χρόνια φυλάκισης,

στη συνέχεια με την επιμονή τους
απέδειξαν την αθωότητά τους. Δεν

είναι ασύνηθες».
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΚΥΡΙΑΚΟΥ 

Δεν φαίνεται να ανοίγει τα χαρτιά
της η Πολιτεία για το κατά πόσο εί-
ναι εφικτό η Κύπρος να ακολουθήσει
τα χνάρια της Ελλάδας σε σχέση
με τον γάμο ομόφυλων ζευγαριών.
Μετά την ιστορική υπερψήφιση,
στις 15 Φεβρουαρίου, του νομοσχε-
δίου για την ισότητα στον γάμο
στην Ελλάδα, ερώτημα αποτελεί το
κατά πόσο η συζήτηση αυτή μπορεί
να ξεκινήσει τώρα και στην Κύπρο.
Προεκλογικά, ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης,
απαντώντας σε ερωτηματολόγιο
της «Κ» τάχθηκε υπέρ του ισότιμου
πολιτικού γάμου, αλλά για την τε-
κνοθεσία δήλωσε ότι χρειάζεται δι-
ευρυμένη διαβούλευση με όλους
τους εμπλεκομένους. Το θέμα πάν-
τως, σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», αναμένεται να έρθει στο πο-
λιτικό προσκήνιο, αφού προηγηθεί
η ρύθμιση της ταυτότητας φύλου.
Από την άλλη, η εξέλιξη στην Ελ-
λάδα βρήκε απροετοίμαστα τα κυ-
πριακά κόμματα, αφού τα πλείστα
δεν απάντησαν ξεκάθαρα στην «Κ»

για το κατά πόσο ενδέχεται να υπο-
στηρίξουν ένα τέτοιο νομοσχέδιο.
Ερώτημα αποτελεί επίσης το κατά
πόσο είναι έτοιμη η κοινωνία να
ενταχθεί σε έναν τέτοιο διάλογο,
αφού το θέμα πυροδότησε σωρεία
αντιδράσεων από την Εκκλησία
και από κοινωνικά σύνολα που τάσ-
σονται κατά της προοπτικής μιας
σχετικής νομοθεσίας. Πάντως, η
Accept ΛΟΑΤKΙ Κύπρου δηλώνει
έτοιμη να ξεκινήσει διάλογο με
όλους τους αρμόδιους φορείς και
αναμένεται εντός Μαρτίου να έχει
την πρώτη της συνάντηση με τον
υπουργό Δικαιοσύνης.

Πρώτα η ταυτότητα
Αδιευκρίνιστη παραμένει μέχρι

στιγμής η χρονική συγκυρία και
το κατά πόσο υπάρχει βούληση
από πλευράς κυβέρνησης να κα-
ταθέσει νομοσχέδιο για την ισότητα
στον γάμο. Όπως πληροφορείται
η «Κ» από πηγές του Προεδρικού,
το εν λόγω θέμα αναμένεται να
εγερθεί σε συνέχεια της εξέτασης
του νομοσχεδίου για αναγνώριση
της ταυτότητας φύλου, το οποίο
εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής. Όπως
αναφέρουν, η Δημοκρατία παρα-
κολουθεί τις εξελίξεις σε επίπεδο
Συμβουλίου της Ευρώπης και Ε.Ε.,

οι οποίες δεν επιβάλλουν υποχρέ-
ωση για θεσμοθέτηση γάμου ή τε-
κνοθεσίας μεταξύ ομόφυλων, κάτι
το οποίο εναπόκειται αποκλειστικά
στην εθνική έννομη τάξη. Σημει-
ώνεταιότι από το 2015 εφαρμόζεται
στην Κυπριακή Δημοκρατία το σύμ-
φωνο συμβίωσης μεταξύ ομόφυλων
και ετερόφυλων ζευγαριών, ενώ
ακολούθησε η υιοθέτηση ποινικών
διατάξεων για προστασία των ΛΟ-
ΑΤΚΙ από πράξεις βίας. 

Ο στόχος της Accept
Μετά την απόφαση-ορόσημο

στην Ελλάδα που νομιμοποιεί τον
γάμο μεταξύ ατόμων του ιδίου φύ-
λου, η Accept ΛΟΑΤΚΙ Κύπρου ανα-
μένεται να εντείνει τις πιέσεις.
Όπως δήλωσε στην «Κ» ο πρόεδρος
της Οργάνωσης, Νικόλας Τρύφων,
στόχος είναι να προγραμματιστούν
συναντήσεις με κόμματα και διά-
φορα κοινωνικά σύνολα ούτως
ώστε να ξεκινήσει ένας διάλογος
και ανταλλαγή απόψεων για το θέ-
μα. Μάλιστα, η Οργάνωση θα πραγ-
ματοποιήσει την πρώτη της συ-
νάντηση με τον υπουργό Δικαιο-
σύνης, Μάριο Χαρτσιώτη, στις 13
Μαρτίου, με κύριο θέμα τον κα-
ταρτισμό της Εθνικής Στρατηγικής
για την προστασία και διασφάλιση

των μελών της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας,
που εξήγγειλε η τέως υπουργός,
Αννα Κουκκίδη Προκοπίου. 

Ο κ. Τρύφων εξέφρασε την άπο-
ψη ότι η κοινωνία στην Κύπρο ήταν
ανέκαθεν πιο συντηρητική από
εκείνη της Ελλάδας, τονίζοντας
ωστόσο ότι καμία μεγάλη αλλαγή
δεν ήταν ποτέ εύκολη. «Μπορεί
από τη μία να φαίνεται ότι η κοι-
νωνία δεν είναι έτοιμη επειδή κά-
ποιοι φωνάζουν, εντούτοις θεωρώ
ότι ο κόσμος είναι πολύ πιο ανοιχτός
να αντιληφθεί την πραγματικότητα
της σημερινής κοινωνίας. Θεωρώ
ότι ο κόσμος είναι πιο έτοιμος από
την Πολιτεία, απλώς η Πολιτεία ως
συνήθως θέλει επιβεβαίωση από
την κοινωνία για να προχωρήσει».
Ο πρόεδρος της Accept αναφέρθηκε
μάλιστα σε έρευνα του Οργανισμού
Νεολαίας, η οποία κατέδειξε ότι το
60-70% των νέων βλέπει θετικά
τον γάμο ομόφυλων ζευγαριών. «Η
νεολαία είναι το μέλλον μας και η
έρευνα καταρρίπτει το ότι οι με-
γαλύτεροι επιβάλλουν τις απόψεις
τους». Καταλήγοντας ο κ. Τρύφων
υπογράμμισε ότι η ισότητα στον
γάμο έχει να κάνει με το κράτος
δικαίου και τις ευρωπαϊκές αξίες
που αφορούν την ισοπολιτεία, την
ισονομία και την ισοκρατία.

Ανθρώπινο δικαίωμα
Τι θα σήμαινε όμως για την Κύ-

προ η νομιμοποίηση του γάμου
ομόφυλων ζευγαριών και πώς θα
επηρέαζε την κοινωνία; Σε αυτό
το ερώτημα κλήθηκε να απαντήσει
η κα Αλίνα Τρυφωνίδου, επίκουρη
καθηγήτρια του Δικαίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του Οικο-
γενειακού Δικαίου στο Πανεπιστή-
μιο Κύπρου, με γνώση στη νομική
προστασία των ΛΟΑΤΚΙ+ δικαιω-
μάτων. Όπως τόνισε στην «Κ», τα
ομόφυλα ζευγάρια ανέκαθεν υπήρ-
χαν και θα υπάρχουν και δεν απο-
τελούν «μόδα» όπως πολλοί ανα-
φέρουν. Το ίδιο ισχύει και για τις
οικογένειες που δημιουργούνται
από ζευγάρια του ιδίου φύλου. «Η
Πολιτεία δεν μπορεί να συνεχίσει
να αγνοεί αυτές τις οικογένειες,
πρέπει να ρυθμίσει νομικά τις σχέ-
σεις αυτές και να προσφέρει νομική
προστασία καθώς και να επιβάλλει
τις αντίστοιχες νομικές υποχρεώ-
σεις στα μέλη των οικογενειών αυ-
τών. Το να αγνοούνται νομικά οι
σχέσεις αυτές έχει απλώς ως απο-
τέλεσμα σωρεία πρακτικών δυσκο-
λιών που έχουν και αρνητικές ψυ-
χολογικές επιπτώσεις για τα μέλη
των οικογενειών αυτών». Διευκρί-
νισε ότι το να επιτρέψει η Κύπρος

τον γάμο ανάμεσα σε ομόφυλα ζευ-
γάρια δεν θα επιφέρει οποιαδήποτε
αλλαγή στο νομικό καθεστώς των
γάμων μεταξύ ετερόφυλων ζευγα-
ριών. «Η ισότητα στον γάμο απο-
τελεί ανθρώπινο δικαίωμα. Σε πε-
ριπτώσεις που κάποιο ανθρώπινο
δικαίωμα αποστερείται από κάποια
άτομα/ομάδες ατόμων, ο νομοθέτης
δεν μπορεί απλώς να περιμένει μέ-
χρι η κοινωνία να είναι έτοιμη για
να προχωρήσει με αλλαγές στο νο-
μικό πλαίσιο ούτως ώστε να υπάρχει
σεβασμός του δικαιώματος αυτού
–ο νομοθέτης πρέπει να προχωρεί
με τις αλλαγές και η κοινωνία θα
ακολουθήσει». Παράλληλα, η κα
Τρυφωνίδου ξεκαθάρισε ότι το Σύν-
ταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας
δεν περιορίζει τον γάμο σε άτομα
διαφορετικούφύλου. Είναι η ισχύου-
σα νομοθεσία, ο Περί Γάμου Νόμος
του 2003, ο οποίος στο Άρθρο 3(1)
αναφέρει ότι «Γάμος σημαίνει τη
συμφωνία για ένωση σε γάμο που
συνάπτεται μεταξύ γυναίκας και
άνδρα». Επομένως, αν αποφασίσει
η Κυπριακή Δημοκρατία να επι-
τρέψει σε ομόφυλα ζευγάρια να τε-
λέσουν γάμο δεν θα χρειαστεί συν-
ταγματική μεταρρύθμιση, αλλά
απλώς τροποποίηση της σχετικής
νομοθεσίας. 

Τι ισχύει στην Κύπρο 
Σε ερώτηση αν μπορεί η Κύπρος

να αναγνωρίσει γάμους μεταξύ ομό-
φυλων ζευγαριών που τελέστηκαν
σε άλλες χώρες της Ε.Ε., η κα. Τρυ-
φωνίδου ξεκαθαρίζει ότι επί του
παρόντος η Κύπρος δεν αναγνωρίζει
υπό οποιαδήποτε μορφή γάμους
ομοφύλων ζευγαριών οι οποίοι τε-
λέστηκανσε οποιαδήποτε άλλη χώ-
ρα. Εξηγεί ότι συνήθως σε χώρες
στις οποίες υπάρχει νομική ανα-
γνώριση ομόφυλων ζευγαριών αλλά
όχι γάμος, υπάρχει πρόνοια για αυ-
τόματη αναγνώριση του γάμου σε
σύμφωνο συμβίωσης ή πολιτική
συμβίωση, ανάλογα με το καθεστώς
που υπάρχει στο έδαφος της. «Ο
περί Πολιτικής Συμβίωσης Νόμος
του 2015 όμως,δεν έχει καμιά τέτοια
πρόνοια και ενώ αναφέρει ρητά ότι
πολιτική συμβίωση που συνάφθηκε
εκτός της Κυπριακής Δημοκρατίας
θα αναγνωρίζεται στην Κύπρο, δεν
επεξηγεί τι γίνεται σε περίπτωση
που υπάρχει γάμος που τελέστηκε
εκτός της Κύπρου. Πρακτικά, όταν
παντρεμένα ομόφυλα ζευγάρια έρ-
χονται στην Κύπρο από άλλες χώρες

πρώτον, είναι αδύνατο να βρουν
ξεκάθαρες πληροφορίες για το νο-
μικό καθεστώς της σχέσης τους
οπουδήποτε και συγκεκριμένα στις
σχετικές ιστοσελίδες της κυβέρνη-
σης. Επίσης, στην πράξη οι κυβερ-
νητικές αρχές δεν έχουν μια ξεκά-
θαρη πολιτική για το σχετικό θέμα
με αποτέλεσμα τα ζευγάρια αυτά
να πρέπει να επικοινωνήσουν με
διάφορες κυβερνητικές υπηρεσίες
για να πάρουν κάποια απάντηση.
Εν τέλει ενημερώνονται ότι ο γάμος
τους δεν αναγνωρίζεται στην Κύπρο
και ότι πρέπει να τελεστεί πολιτική
συμβίωση. Για να τελεστεί πολιτική
συμβίωση όμως στην Κύπρο, πρέπει
να έχουν τα άτομα αυτά πιστοποι-
ητικό ελευθερίας και να κάνουν
ένορκη δήλωση που να δηλώνουν
(προφανώς κάτι που δεν ισχύει) ότι
δεν είναι ήδη παντρεμένα ή σε πο-
λιτική συμβίωση (διότι πρέπει να
παρουσιάσουν πιστοποιητικό ελευ-
θερίας για να μπορέσουν να συνά-
ψουν την πολιτική συμβίωση)».Τέ-
λος, εισηγείται να γίνει τροποποί-
ηση στον Περί Πολιτικής Συμβίω-
σης Νόμου του 2015 ούτως ώστε
οι γάμοι ομοφύλων που τελέστηκαν
σε άλλες χώρες να μετατρέπονται
αυτόματα στην Κύπρο σε σύμφωνο
συμβίωσης.

Δ Η Σ Υ

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός σέβεται, προ-
στατεύει και εργάζεται για τα ανθρώπινα
δικαιώματα και τις προσωπικές ελευθερίες
όλων των πολιτών και με αυτές τις αρχές
συνεχίζει να πολιτεύεται. Δικαιώματα και
ελευθερίες που κατοχυρώνει και το σύμ-
φωνο συμβίωσης που ψήφισε. Σήμερα,
δεν υπάρχει νομοσχέδιο για πολιτικό γάμο
ομοφύλων. Εάν υπάρξει, θα τοποθετη-
θούμε.

Α Κ Ε Λ

Επί νομοσχεδίου και επιμέρους προνοιών
του, θα τοποθετηθούμε όταν και εφόσον
κατατεθεί από την κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη, όπως άλλωστε είχε υποστηρίξει
προεκλογικά ο πρόεδρος. Πάντως, ως
θέση αρχής το ΑΚΕΛ υποστήριξε εδώ και
πολλά χρόνια την κατοχύρωση του γάμου
μεταξύ ομόφυλων ζευγαριών. Μια τέτοια
εξέλιξη δεν πρόκειται να αλλάξει σε τίποτα
τη ζωή και την καθημερινότητα της συν-
τριπτικής πλειοψηφίας των πολιτών. Αυτό
που θα κάνει είναι να αναγνωρίσει νομικά
μια κοινωνική πραγματικότητα που αφορά
μια –μικρή έστω– μερίδα πολιτών.

Δ Η ΚΟ

Κάθε άνθρωπος σε μια ελεύθερη και δη-
μοκρατική κοινωνία έχει το δικαίωμα να
ζει με τον τρόπο που αυτό επιθυμεί. Στην
περίπτωση του γάμου, ωστόσο, προκύ-
πτουν αυτομάτως και δικαιώματα τεκνο-
θεσίας. Το παιδί έχει ανάγκη μητέρα και
πατέρα, για να μπορεί να συγκροτηθεί
ως προσωπικότητα. Γι’ αυτό δεν θα υπο-

στηρίζαμε ποτέ έναν τέτοιο νόμο ακόμη
και αν υπήρχαν κάποιες προϋποθέσεις,
κυρίως σε σχέση με τα παιδιά, και για λό-
γους αρχής και συνείδησης, αλλά και γιατί
οι προϋποθέσεις αυτές θα καταπέσουν
πολύ σύντομα. Σε κάθε περίπτωση νομί-
ζουμε ότι δεν είναι στις προθέσεις αυτής
της κυβέρνησης η προώθηση ενός τέτοιου
νομοσχεδίου. 

Ε Λ Α Μ

Ως ΕΛΑΜ θα καταψηφίζαμε οποιαδήποτε
νομοθετική ρύθμιση αφορά τον γάμο και
συνεπακόλουθα την τεκνοθεσία μεταξύ
ομοφυλόφιλων ζευγαριών. Η άποψή μας
είναι ότι τέτοιες νομοθετικές ρυθμίσεις
πλήττουν τον ιερό θεσμό της οικογένειας,
αντιτίθενται στην Ορθόδοξη Πίστη μας,
καταπατούν βασικούς κανόνες της φύσης
όσον αφορά τη γέννηση ενός παιδιού και
το δικαίωμά του να μεγαλώσει σε ένα φυ-
σικό οικογενειακό περιβάλλον.

Ε Δ Ε Κ

Το θέμα αυτό είναι πολύ σοβαρό, για να
δοθεί απάντηση σε υποθετικό ερώτημα.
Αν και όταν τεθεί σε πραγματική βάση,
δηλαδή αν και όταν κατατεθεί σχετικό
νομοσχέδιο σε θεσμικό επίπεδο, τότε τα
αρμόδια συλλογικά όργανα του κόμματος,
όπως επιτάσσουν οι δημοκρατικές δια-
δικασίες λήψης αποφάσεων στην ΕΔΕΚ,
θα συνέλθουν, θα συζητήσουν και θα
αποφασίσουν.

Δ Η Π Α

Πρόκειται για μια υποθετική ερώτηση
που δεν μπορεί να απαντηθεί με ακρίβεια,
στην παρούσα χρονική περίοδο. Η ΔΗΠΑ
στηρίζει την ισότητα των φύλων, τον σε-
βασμό του σεξουαλικού προσανατολισμού,
την αλληλοαποδοχή και την αλληλοκα-
τανόηση, απορρίπτοντας κάθε μορφή ρα-

τσισμού και εξτρεμισμού. Σημαντική είναι
η ανάγκη να γίνονται σεβαστά τα ανθρώ-
πινα δικαιώματα, αλλά παράλληλα και οι
κοινωνικές ευαισθησίες ή ανησυχίες, κα-
θώς και οι ιδιαιτερότητες που προκύπτουν,
με τρόπο που να μην επηρεάζεται αλλά
τουναντίον να ενισχύεται η κοινωνική
συνοχή. Δεν προαποκλείουμεοποιαδήποτε
απόφαση, φτάνει αυτή να εδράζεται στις
πιο πάνω αρχές. Όταν θα έχουμε ενώπιόν
μας την ενδεχόμενη πρόταση θα μπορούμε
να την αξιολογήσουμε επί της ουσίας και
να συζητήσουμε τυχόν προϋποθέσεις.

Ο Ι ΚΟΛΟ Γ Ο Ι

Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου που
τροποποιεί τον περί συμφώνου συμβίωσης
νόμο, ώστε να κατοχυρωθεί η πλήρης νο-
μική ισότητα μεταξύ γάμου και συμφώνου
συμβίωσης. Έχουμε την άποψη ότι αυτή
η πρόταση καλύπτει το θέμα. Προϋπόθεση
για τηνομοθετική προώθηση είναι να προ-
ηγηθεί δομημένος δημοκρατικός διάλογος
και ανοιχτή ενημέρωση των πολιτών.

Β ΟΛΤ

Η απάντηση είναι θετική. Διακηρυγμένη
θέση του Βολτ είναι ότι τα θεμελιώδη δι-
καιώματα των ατόμων ΛΟΑΤΚΙ και οι αν-
τίστοιχες αποφάσεις του δικαστηρίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ευρωπαϊκού
δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
πρέπει να γίνονται σεβαστά στην πράξη
σε ολόκληρη την επικράτεια της Ένωσης.
Στόχος μας είναι να διασφαλίσουμε ότι
οι γονείς των οικογενειών του ουράνιου
τόξου αναγνωρίζονται ως τέτοιοι σε ολό-
κληρη την Ε.Ε.

Αμηχανία
από

τα κόμματα
Η «Κ» ζήτησε από τα κόμματα να απαν-
τήσουν εάν θα υπερψηφίσουν ή θα
καταψηφίσουν ένα ενδεχόμενο νο-
μοσχέδιο για γάμο ομόφυλων ζευγα-
ριών. Κάποια καθυστέρησαν να το-
ποθετηθούν, γεγονός που καταδεικνύει
ότι είναι απροετοίμαστα μπροστά
στην προοπτική έναρξης του διαλόγου
στην Κύπρο, ενώ στις απαντήσεις που
έδωσαν διαφαίνεται μια διάχυτη αμη-
χανία, αφού αρκετά από αυτά απέφυ-
γαν να τοποθετηθούν ξεκάθαρα στο
εάν τάσσονται υπέρ του γάμου ομό-
φυλων ζευγαριών. Συγκεκριμένα μόνο
το ΑΚΕΛ, οι Οικολόγοι και το Βολτ
τάχθηκαν ξεκάθαρα υπέρ της ισότητας
στον γάμο, ενώ ΔΗΣΥ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν,
όταν και εάν κατατεθεί ένα τέτοιο νο-
μοσχέδιο. ΔΗΚΟ και ΕΛΑΜ ξεκαθά-
ρισαν ότι θα καταψηφίσουν οποιαδή-
ποτε νομοθετική ρύθμιση αφορά τον
γάμο ομόφυλων ζευγαριών. Αναλυτικά
οι απαντήσεις που έλαβε η «Κ»:

Μακρύς ο δρόμος για
την ισότητα στον γάμο 

Προεδρικό και κόμματα απαντούν για το ενδεχόμενο κατάθεσης
νομοσχεδίου για τον γάμο ομόφυλων ζευγαριών και στην Κύπρο

<<<<<<

Αδιευκρίνιστη παραμέ-
νει μέχρι στιγμής η χρο-
νική συγκυρία και
το κατά πόσο υπάρχει
βούληση από πλευράς
κυβέρνησης να καταθέ-
σει νομοσχέδιο για
την ισότητα στον γάμο.

<<<<<<

«Σε περιπτώσεις που
κάποιο ανθρώπινο
δικαίωμα αποστερείται,
ο νομοθέτης δεν μπορεί
απλώς να περιμένει
μέχρι η κοινωνία να
είναι έτοιμη» λέει
η Αλίνα Τρυφωνίδου.

Συναντήσεις και ανταλλαγή απόψεων με κόμματα και κοινωνικά σύνολα ο στόχος της Accept Κύπρου, μετά την απόφαση-ορόσημο στην Ελλάδα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η απόφαση της κυβέρνησης Νίκου
Αναστασιάδη το 2016 να προσπε-
ράσει τις αποτυχημένες προσπά-
θειες εισαγωγής Φ.Α. με την κατα-
σκευή τερματικού στο Βασιλικό,
αρχικά δημιούργησε ελπίδες για
τερματισμό μιας ιστορίας η οποία
τότε συμπλήρωνε 11 χρόνια. Οκτώ
χρόνια αργότερα η εισαγωγή Φ.Α.
για σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας αποδείχθηκε ότι συνεχίζει
να στοιχειώνει την Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Οι φιέστες κατάθεσης
του θεμέλιου λίθου για το μεγαλύ-
τερο ενεργειακό έργο του τόπου
φαντάζουν ως μια μακρινή ανά-
μνηση που έχει ξεθωριάσει υπό το
βάρος των αποκαλύψεων για τις
επιλογές και τις αποφάσεις της προ-
ηγούμενης κυβέρνησης. Αποκα-
λύψεις που οδηγούν με μαθηματική
ακρίβεια στην έναρξη ποινικής
έρευνας προκειμένου να εντοπι-
στούν ενδεχόμενες ευθύνες για τη
σημερινή εξέλιξη με τα κατασκευα-
στικά έργα.

Όπως έγραψε η «Κ» την περα-
σμένη Κυριακή –και δεν διαψεύ-
στηκε από κυβέρνηση και άλλους
θεσμικούς αξιωματούχους– η ποι-
νική έρευνα βρίσκεται προ των πυ-
λών και αυτό που απομένει είναι
ο χρόνος κατά τον οποίο ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας θα ανάψει το πρά-
σινο φως. Νεότερες πληροφορίες
της «Κ» αναφέρουν πως στο κυ-
βερνητικό στρατόπεδο αναμένουν
μια παρέμβαση της Κίνας σε πολι-
τικό επίπεδο, προκειμένου να ξε-
περαστεί το αδιέξοδο που υπάρχει
εδώ και ένα μήνα περίπου με την
κοινοπραξία του έργου, China Pe-
troleum Pipeline Engineering Co
Ltd,  METRON S.A., Hudong-Zh-
onghua Shipbuilding Co. Ltd και

Wilhelmsen Ship Management Li-
mited. Παράλληλα, στην επιφάνεια
έρχονται νέα στοιχεία για τις δια-
δικασίες που ακολουθήθηκαν και
οι οποίες οδήγησαν στην παραχώ-
ρηση του έργου στην κρατική κι-
νεζική εταιρεία. 

Η επιστολή
Μία επιστολή του ανεξάρτητου

Κυπριακού Συνδέσμου Υδρογοναν-
θράκων και Ενέργειας στην Κοι-
νοβουλευτική Επιτροπή Παρακο-
λουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως
και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών
της Βουλής πριν από 15 ημέρες
(14/02/24) είναι ιδιαίτερα κατατο-
πιστική για τις αποφάσεις που λή-
φθηκαν πριν από την κατακύρωση
του έργου στην κινεζική China Pe-
troleum Pipeline Engineering Co
Ltd. Όσα αναφέρονται στην επι-
στολή οδηγούν στο αβίαστο συμ-
πέρασμα πως για ένα έργο της τάξης
του τερματικού στο Βασιλικό, οι
αποφάσεις που πάρθηκαν δεν έλα-
βαν υπόψη τεχνοκρατικά δεδομένα
και απόψεις συμβούλων, οι οποίοι
αμείφθηκαν με €250.000 για να

ετοιμάσουν μελέτη «για τη μεθο-
δολογία, τις επιλογές/προτάσεις
για την εισαγωγή και χρήση ΥΦΑ».
Και δεν είναι μόνο ότι αγνοήθηκαν
οι υποδείξεις των συμβούλων. Όπως
αναφέρεται στην επιστολή προς
τη Βουλή, δύο από τις τρεις εταιρείες
που ενδιαφέρθηκαν για το τερμα-
τικό στο Βασιλικό ουσιαστικά εξω-
θήθηκαν να ακυρώσουν το ενδια-
φέρον τους και να αποχωρήσουν.
Επί του προκειμένου αναφέρεται
στην επιστολή του ανεξάρτητου
Κυπριακού Συνδέσμου Υδρογοναν-
θράκων και Ενέργειας. «Παρατυπίες
στη βαθμολόγηση εταιρειών, εται-
ρείες με έργα-φάντασμα και διά-
φορα άλλα. Ανάστατες οι εταιρείες
μέλη του συνδέσμου αλλά και της
αγοράς γενικά μάς παρότρυναν να
προβούμε σε άμεση σχετική υπο-
βολή παραπόνου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση».

Στον κάλαθο
Όπως προκύπτει από το περιε-

χόμενο της επιστολής, η κυβέρνηση
Αναστασιάδη «εκτροχίασε τη φι-
λοσοφία των μελετητών (Gaffrey
Cline & Associates), αφού τελικά
αποφασίστηκε όπως συμπεριλη-
φθούν όλα σε μια προσφορά που
αφορούσε στη μετατροπή παλαιού
τύπου σκάφους σε FSRU, (αντί μί-
σθωσης/time charter/lease), την
κατασκευή εξέδρας 1,5km και τη
λειτουργία του τερματικού. Το δι-
καιολογητικό που δόθηκε ήταν ότι
θα χανόταν η χορηγία από την Ε.Ε.
και ότι ήταν μεγάλο επίτευγμα ότι
το έργο ήταν κάτω από την επικε-
φαλίδα PCI (Project of Common In-
terest)».

Δηλαδή αυτό που υποστηρίζεται
είναι πως η τότε κυβέρνηση επέλεξε
«μια από τις τέσσερις προτάσεις
λειτουργίας τερματικού σταθμού

που ήταν η ακριβότερη, πολυπλο-
κότερη και πιο χρονοβόρα με τα
σημερινά δεδομένα. Εν τη σοφία
της (η τότε κυβέρνηση) αποφάσισε
να κατασκευάσει μια πολύπλοκη
και πολυδάπανη πλατφόρμα (Jetty)
και να παραβλέψει τις οδηγίες των
συμβούλων για ξεχωριστά συμβό-
λαια και προσφορές για εκτέλεση
του έργου».

Η πρόταση 
Αυτό που είχε προκαλέσει απο-

ρίες τότε αλλά και σήμερα με την
τροπή που έχει πάρει το έργο στο
Βασιλικό είναι γιατί η τότε κυβέρ-
νηση επέλεξε ένα πολυδάπανο μον-
τέλο (€289 εκατ. κόστος) αντί μιας
άλλης πρότασης (€135 εκατ. περί-
που) που ακολούθησε και η γειτο-
νική Αίγυπτος προκειμένου να κα-
λύψει τις ενεργειακές της ανάγκες
μέχρι να ξεκινήσει η παραγωγή
Φ.Α. από τα δικά της κοιτάσματα.
Η πρόταση σύμφωνα με τον Χα-
ράλαμπο Έλληνα παρουσιάστηκε
σε συνέδριο που πραγματοποιήθη-
κε στη Λευκωσία το 2019 από τη
νορβηγική εταιρεία Höegh LNG
και περιλάμβανε: 

-FSRU, που είναι διαθέσιμο για
ενοικίαση.

-Θα αναλάμβανε τον σχεδιασμό,
την κατασκευή και την εγκατά-
σταση των αναγκαίων εγκαταστά-
σεων στην προβλήτα της VTTI.

-Το έργο μπορεί θα είχε ολοκλη-
ρωθεί μέσα σε πέντε μήνες.

-Το ολικό κόστος θα ήταν $35
εκατ. τον χρόνο.

-Όπως και στην Αίγυπτο, το συμ-
βόλαιο θα μπορούσε να τερματιστεί
μέσα σε μια μικρή περίοδο χωρίς
επιπρόσθετο κόστος στην Κύπρο.

Η συγκεκριμένη πρόταση, γνω-
στή και ως ενδιάμεση λύση, πα-
ρουσιάστηκε και στον τότε πρόεδρο

της Δημοκρατίας Νίκο Αναστασιά-
δη. «Ο υπουργός Ενέργειας κ. Λακ-
κοτρύπης, αμέσως μετά την πα-
ρουσίαση της ενδιάμεσης λύσης
της HOEGH LNG στον πρόεδρο
Αναστασιάδη από τον πρόεδρο του
ΣΥΚ στις 20 Ιανουαρίου 2020, απέ-
στειλε άμεσα επιστολή στον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, αναφέρον-
τας ότι η λύση αυτή ήταν UNSO-
LICITED και ότι απορρίπτεται».

Ο διαγωνισμός 
Ένα άλλο μελανό σημείο όπως

σημειώνεται στην επιστολή του
ΣΥΚ στη Βουλή, είναι οι διαδικασίες
επιλογής της εταιρείας που θα ανα-
λάμβανε τα έργα στο Βασιλικό.
Στην επιστολή αφήνεται να αι-
ωρείται ότι μεγάλες εταιρείες που
έδειξαν ενδιαφέρον αναγκάστηκαν
να αποχωρήσουν επειδή οι όροι
που τέθηκαν εμπεριείχαν το στοι-
χείο του «αυξημένου επιχειρημα-
τικού ρίσκου». Επιπλέον, δύο εται-
ρείες οι οποίες απαρτίζουν την κοι-
νοπραξία του έργου «δεν ήταν στον
αρχικό φάκελο που υποβλήθηκε
στη ΔΕΦΑ στις 12 Ιουλίου 2019 με
το κλείσιμο της προσφοράς». Οι
δύο εταιρείες παρουσιάστηκαν
στη συνέχεια ως μέλη της κοινο-
πραξίας που κέρδισε τον διαγωνι-
σμό στη δεύτερη ανακοίνωση τα
ΔΕΦΑ. Με απλά λόγια υποστηρί-
ζεται πως η μία από τις δύο εται-
ρείες που εμφανίσθηκε στο σχήμα
της κοινοπραξίας μετά την αρχική
αξιολόγηση «δεν πληρούσε τις προ-
διαγραφές του EPCOM και χρησι-
μοποιήθηκε από την China Petro-
leum Pipeline Engenering Co Ltd
για να κερδίσει τον διαγωνισμό
διά τον λόγο ο FSRU Experience
Provider ήταν ένας από τους τρεις
σημαντικούς παράγοντες της προ-
σφοράς».

Οσμή σκανδάλου
στο τερματικό Βασιλικού

Η Δημοκρατία πλήρωσε €250.000 σε διεθνή συμβουλευτικό οίκο
και στη συνέχεια αγνόησε τις εισηγήσεις του

Ελπίζουν
στο Πεκίνο

Σε πολιτικό επίπεδο, η κυβέρ-
νηση διατηρεί ελπίδες για απο-
φυγή της μετωπικής σύγκρου-
σης με την κοινοπραξία του έρ-
γου. Μπροστά στο αδιέξοδο που
υπάρχει, η Λευκωσία στρέφει
την προσοχή της στη μητρική
εταιρεία στην Κίνα που είναι
κρατική. Νεότερες πληροφο-

ρίες της «Κ» αναφέρουν πως ο
υπουργός Ενέργειας Γιώργος

Παπαναστασίου ζήτησε και συ-
ναντήθηκε δύο φορές με τον
Κινέζο πρέσβη στη Λευκωσία.
Πληροφορίες που επιβεβαι-

ώνονται από πλευράς του κ. Πα-
παναστασίου. Ο υπουργός

Ενέργειας ζήτησε από τον Κινέ-
ζο διπλωμάτη να μεταφέρει

πρόσκληση της κυβέρνησης για
μετάβαση στη Λευκωσία υψη-

λόβαθμού στελέχους της μητρι-
κής εταιρείας, για διαβουλεύ-
σεις προκειμένου να τερματι-

στεί η σύγκρουση με την κοινο-
πραξία του έργου και να ξεκινή-
σουν και πάλι τα κατασκευαστι-
κά έργα στο Βασιλικό. Η Λευκω-
σία αναμένει απάντηση και προ-

φανώς αυτό φαίνεται να είχε
κατά νου ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, ο οποίος την περασμέ-
νη εβδομάδα, ερωτηθείς, αρνή-
θηκε να απαντήσει σχετικά με
τη διαφορά στο Βασιλικό, λέ-

γοντας ότι αναμένονται σύντο-
μα εξελίξεις. Σε διαφορετική

περίπτωση η κυβέρνηση φαίνε-
ται διατεθειμένη να προχωρή-

σει στο επόμενο βήμα που είναι
η καταγγελία της σύμβασης τέ-

λος του μήνα.

Στη Λευκωσία η κυβέρνηση εναποθέτει τις ελπίδες της για άρση του αδιεξόδου, στη μητρική εταιρεία στην Κίνα με τον υπουργό Ενέργειας Γιώργο Παπαναστασίου να έχει ζητήσει
από τον πρέσβη της χώρας στην Κύπρο απευθείας διαβουλεύσεις.

<<<<<<

Οσα βγαίνουν στην επι-
φάνεια για το τι προηγή-
θηκε της έναρξης των
έργων στο Βασιλικό οδη-
γούν με μαθηματική
ακρίβεια στην έναρξη
ποινικής έρευνας προ-
κειμένου να διερευνη-
θούν αν προκύπτουν ευ-
θύνες για τη σημερινή
εξέλιξη του έργου.

H επιστολή του ανεξάρτητου Κυ-
πριακού Συνδέσμου Υδρογονανθρά-
κων και Ενέργειας στην Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή Παρακολουθήσε-
ως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγ-
χου Δημόσιων Δαπανών της Βουλής.
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Για το Κυπριακό!
Πρωτοβουλίες για το Κυπριακό παίρνουν
λέει το ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ, τώρα που γυρί-
ζει ο τροχός, και είναι και λίγο στην απέξω
στη συγκυβέρνηση. Σου λένε αφού δεν
μας ακούν στο Προεδρικό, δεν κάνουμε
ένα ντορό εντός και εκτός συνόρων για το
Κυπριακό, που όσο και να πεις πουλάει,
σαν το ζεστό ψωμί, σαν φρέσκια τηλεσει-
ρά. Γιατί να παίρνουν πρωτοβουλίες για
την Οικονομία, για την έλλειψη προσιτής
στέγης, και σιγά τα ωά. Να ξεκινήσουν
πρωτοβουλία για το εθνικό μας πρόβλημα,
που όχι τίποτε άλλο, έχουν και λόγο, και
μας ακούν στο εξωτερικό, και πάνω απ’
όλα μπορούν να βρούμε κοινούς τόπους,
ώστε να συνεργαστούν. Παραμύθια της
Χαλιμάς, και φτηνές πολιτικές… 50 χρόνια
μετά την εισβολή και εμείς ακόμα σκεφτό-
μαστε νηπιακώ τω τρόπω. 

••••
Κλιματισμός, το έργο!
Για πρώτη φορά μπαίνουν κλιματιστικά
στα σχολεία… αυτό ο κ. Παπαδόπουλος το
θεωρεί σημαντικό –μεταξύ άλλων– επί-
τευγμα της κυβέρνησης Χριστοδουλίδη…
(βλ. συνέντευξη του Νικόλα Παπαδόπου-
λου στη σελ. 7 στον Αντρέα Κημήτρη). Σε
λίγο θα θεωρούμε επιτυχία ότι έχουμε
άσφαλτο στους δρόμους μας και ότι στα
χωριά υπάρχει τρεχούμενο νερό. Όπως
κάποτε πανηγύριζαν στην ύπαιθρο, τότε
επί Αγγλοκρατίας. Παλιά… Τα αυτονόητα
θα πω εγώ πως δεν είναι επιτυχίες, αλλά
σε αυτή τη χώρα έχουμε μια ροπή, όπως
και να το κάνουμε, στις μεγαλοστομίες,
στους ήρωες, στα επιτεύγματα, στο να κά-
νουμε τα μικρά μεγάλα. Πάντως, αν μπο-
ρούσαμε να εξάγουμε ένα γεωργικό προ-
ϊόν αυτό θα ήταν το σανό. Γενικά στην κα-

τανάλωση σανού δεν πιανόμαστε. Βέ-
βαια, με τόση κατανάλωση, πού να βρού-
με να στείλουμε και έξω, εδώ δεν αρκεί
για την εγχώρια κατανάλωση… 

••••
Μας κλέβουν την πατάτα!
Βαφτίζουν λένε ξένες πατάτες ως κυ-
πριακές στην Ελλάδα… καταλάβατε; Δεν
έχουμε μόνο χαλλούμι που μπορούμε να
εξάγουμε, αλλά και πατάτες και μάλιστα

στην Ελλάδα τις θεωρούν ανώτερης ποι-
ότητας και τις βαφτίζουν κυπριακές. Αυ-
τές μετά δεν έχουν καλή μαγειρική από-
δοση, και όχι μόνο δυσφημείται το προ-
ϊόν, αλλά και ολόκληρο το νησί… Η δρ Μα-
ρία Παναγιώτου υπουργός Γεωργίας,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος
έθεσε στον Έλληνα ομόλογό της κ. Λευ-
τέρη Αυγενάκη το ζήτημα και πολύ καλά
έκανε… και σε σχέση με τα αγροτικά ο κ.
Πανίκος Χάμπας από τις Βρυξέλλες μάς
είπε ότι όλα ξεκίνησαν από την Κύπρο

στις 19 Ιουνίου 2023… τότε τέθηκαν οι
βάσεις για πανευρωπαϊκό ξεσηκωμό, αλ-
λά επειδή στην Ευρώπη έχουν άλλους
ρυθμούς, τώρα το θυμήθηκαν. Εμείς εδώ
θυμόμαστε τι έγινε τότε; Έφτιαξαν τα
αγροτικά πράγματα στο νησί; 

••••
Ντουρ και ντουγρού
Κάποτε η Κύπρος εξήγαγε πάρα πολλούς
τόνους πατάτας στην Ελλάδα, στην Αίγυ-

πτο, και αλλού και γενικώς εξήγαγε πολ-
λά περισσότερα από όσα ίσως εξάγουμε
σήμερα. Σήμερα και το χαλλούμι όλο και
το τυραννάμε, και αν κάποτε δεν βάλουμε
μυαλό, στο τέλος θα φτιάχνουν χαλλού-
μια στην Άπω Ανατολή και θα το βαφτί-
ζουν κυπριακό και θα τρέχουμε να τα μα-
ζέψουμε.

Και ένα φαν φακτ που λένε. Θυμήθηκα
ότι κάποτε η Κύπρος εξήγαγε και γαϊδού-
ρια. Μάλιστα, το 1948 αγοράστηκαν από
την Κύπρο μέσω του Σχεδίου Μάρσαλ
δύο χιλιάδες κυπριακοί όνοι, οι οποίοι
μοιράστηκαν στους χωρικούς στην Ελλά-
δα. Ο παππούς μου είχε ένα, τον Χότζα,
όπως τον φώναζε, που θυμάμαι ότι έλεγε
ότι είναι κυπριακός… Πόσα ντουρ και
ντουγρού… πάνω σε εκείνο το σαμάρι…
Αντε τώρα τι θυμήθηκα… 

••••
50 χρόνια…
Είμαστε στον δεύτερο μήνα του 2024 και
σιγά-σιγά αρχίζουν να διαμορφώνονται
όσα θα γίνουν για τα 50 χρόνια από το
πραξικόπημα και την εισβολή. Το ΡΙΚ ανα-
κοίνωσε την περασμένη εβδομάδα και
αναμένω να δω τι έχει ετοιμάσει. Εκ πρώ-
της όψης φαίνεται ενδιαφέρον το πρό-
γραμμα που σχεδιάζεται, για να δούμε.
Πάντως και άλλοι φορείς, δημόσιοι και
ιδιωτικοί, έχουν αρχίσει να δουλεύουν
πάνω στα 50 χρόνια, και απ’ όσο καταλα-
βαίνω πολλά ετοιμάζονται. Μακάρι να εί-
ναι όλα αυτά μία αφορμή για να καταλά-
βουν όλοι το μέγεθος του προβλήματος
και ότι θα πρέπει ο πολιτικός κόσμος να
λειτουργήσει επωφελώς και όχι μικροπο-
λιτικά… βλέπε π.χ. συμπήξεις τύπου ΔΗ-
ΚΟ-ΕΔΕΚ. 

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Γενικά στην κατανάλωση σανού δεν πιανόμαστε. Βέβαια, με τόση κατανάλωση, πού να βρούμε να στείλουμε και έξω,
εδώ δεν αρκεί για την εγχώρια κατανάλωση…

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Κόκκινος συναγερμός σήμανε τις
προηγούμενες μέρες για δύο υγρο-
βιότοπους της Κύπρου. Για την
πρώτη περίπτωση, που αφορά τον
υδατοφράκτη της Άχνας, αναμέ-
νονται για την ώρα τα αποτελέ-
σματα των αναλύσεων από το Τμή-
μα Αναπτύξεως Υδάτων, ώστε να
διαπιστωθεί το επίπεδο της ενδε-
χόμενης ρύπανσης από την κατά-
ληξη σε αυτόν υγρών κτηνοτροφι-
κών αποβλήτων, ενώ για τη δεύ-
τερη, που αφορά μία από της αλυκές
της Λάρνακας, ο δήμος, αφού, μετά
τις αντιδράσεις ομάδων πολιτών
υποχρεώθηκε να αναστείλει τις ερ-
γασίες για το Παττίχειο πάρκο, το
οποίο συνορεύει με την αλυκή, να
ακυρώσει σε αυτό κατασκευές,
ώστε να μην αποκοπούν δέντρα
και να επαναξιολογήσει τον σχε-
διασμό πεζογέφυρας, βρίσκεται
πλέον σε θέση αναμονής για τις
υποδείξεις από τηνΥπηρεσία Θήρας
και Πανίδας του εύρους των εργα-
σιών που του επιτρέπονται μέχρι
τον Ιούνιο και δεν θα επηρεάσουν
την πανίδα της περιοχής. Με αφορ-
μή τις δύο περιπτώσεις, οι οποίες
έχουν ως κοινό στοιχείο τον υγρο-
βιότοπο, αναφύεται το ερώτημα
για τη γενική εικόνα που παρου-
σιάζει στις μέρες μας η προστασία
και διαχείριση των συγκεκριμένων
οικοτόπων στην Κύπρο. Το ερώ-
τημα επιδέχεται ποικίλες προσεγ-
γίσεις, ώστε να διαφανεί σε ποιο
βαθμό η ακύμαντη επιφάνειά τους
μπορεί να παραπέμπει επίσης σε
ένα καθεστώς χωρίς προβλήματα
και «περιπέτειες». 

Αποτελούν ίσως τους πιο απει-
λούμενους οικοτόπους ανά το παγ-
κόσμιο, αλλά και στην Κύπρο, λόγω
κυρίως της κλιματικής αλλαγής, με
άμεσες επιπτώσεις και μεταβολές,
αλλά την ίδια ώρα υπάρχουν σο-
βαρά προβλήματα, όσον αφορά την
προστασία και διαχείρισή τους,
ανέφερε στην «Κ» ο λειτουργός πε-
ριβαλλοντικής πολιτικής στο ίδρυμα
Terra Cypria και γνωστός ακτιβι-
στήςΚλείτοςΠαπαστυλιανού. Παίρ-
νοντας τα παραδείγματα ένα προς
ένα, σημειώνει ότι οι αλυκές της
Λάρνακας είναι ουσιαστικά ένα
σύμπλεγμα υγροβιοτόπων, το οποίο
κατακερματίστηκε τις τελευταίες
δεκαετίες. Οι υγροβιότοποι του
Ακρωτηρίου δέχονται ήδη υπέρ-
μετρες πιέσεις και αντιμετωπίζουν

σοβαρές απειλές από διάφορους
τύπους αναπτύξεων, πρόσθεσε,
ενώ για τη λίμνη του Παραλιμνίου,
τόνισε ότι ακόμη συνεχίζει να λει-
τουργεί ένα σκοπευτήριο εντός της
προστατευόμενης περιοχής. Το
φράγμα της Άχνας, όπου τίθενται
ζητήματα ενδεχόμενης ρύπανσης,
μετά το πρόσφατο περιστατικό, εί-
ναι, όπως επεσήμανε, μία περιοχή
με ιδιαίτερη οικολογική αξία –είναι
κηρυγμένη ως Ζώνη Ειδικής Προ-
στασίας για τα άγρια πτηνά.

Τα διαχειριστικά σχέδια
Δεν υπάρχει υγροβιότοπος που

να είναι αποτελεσματικά προστα-
τευόμενος σήμερα στην Κύπρο, δή-
λωσε από την πλευρά του στην «Κ»

ο πρόεδρος του κινήματος Οικολό-
γων, Γιώργος Περδίκης, προκρίνον-
τας ως θεραπεία την υλοποίηση των
διαχειριστικών σχεδίων που έχουν
εκπονηθεί για τους πιο πάνω οικο-
τόπους. Μεταφέροντας παραδείγ-
ματα από το εξωτερικό, σημείωσε
ότι με βάση επιστημονικές φόρμου-
λεςκαταρτίζεται από διεπιστημονική
ομάδα ένα διαχειριστικό σχέδιο, το
οποίο, σε αντίθεση με την Κύπρο,
εφαρμόζεται και υλοποιείται. Όπως
υποστήριξε, αυτά τα οποία σχεδίασε
ο Δήμος Λάρνακας δεν υπάρχουν
στο διαχειριστικό σχέδιο της αλυκής.
«Τότε γιατί έκαναν εκείνο το δια-
χειριστικό σχέδιο; Γίνονται για να
τηρούνται», πρόσθεσε. 

Για το θέμα των διαχειριστικών
σχεδίων ο κ. Παπαστυλιανού διευ-
κρίνισε ότι αυτά αποτελούν κατευ-
θυντήριες γραμμές και δεν έχουν
νομικά δεσμευτική ισχύ. «Μετου-
σιώνονται ή λαμβάνουν νομικά δε-
σμευτική ισχύ όταν οι Στόχοι Δια-
τήρησης για τα είδη χαρακτηρισμού
και τα Μέτρα Διαχείρισης για την
περιοχή, που θέτουν αυτά τα δια-
χειριστικά σχέδια συμπεριλαμβά-
νονται σε ένα λεγόμενο Διάταγμα

Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων
Πτηνών και Θηραμάτων , για κάθε
Ζώνη Ειδικής Προστασίας ξεχωρι-
στά. Δυστυχώς, μέχρι σήμερα δεν
έχουν εκδοθεί αναγκαία τέτοια δια-
τάγματα. Εκκρεμεί ισχύουσα δια-
δικασία παράβασης κατά της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, στο πλαίσιο
της οποίας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
έχει διαβιβάσει προειδοποιητική
επιστολή και αιτιολογημένη γνώμη
και ουσιαστικά εντός του 2024 θα
πρέπει να εκδοθούν αυτά τα Δια-
τάγματα Προστασίας και Διαχεί-
ρισης των περιοχών του Natura
2000» τόνισε.

Ο κατακερματισμός
Για τον κ. Περδίκη ο κατακερ-

ματισμός των περιβαλλοντικών αρ-
μοδιοτήτων σε διαφορετικά υπουρ-
γεία και δημόσιες υπηρεσίες είναι
μία από τις αιτίες για τις οποίες χω-
λαίνει στις μέρες μας η προστασία
των υδροβιοτόπων. «Είναι κλασική
περίπτωση αυτή που ζούμε τώρα
με την αλυκή της Λάρνακας. Ενώ
είναι όροι που τέθηκαν από το Τμή-
μα Περιβάλλοντος και θα έπρεπε
να τους υπερασπιστεί το ίδιο, στο

τέλος έριξε την ευθύνη στην Υπη-
ρεσία Θήρας και Πανίδας. Τι νόημα
έχει να περιμένει τώρα ο δήμος να
του υποδείξει η Υπηρεσία Θήρας
με ποια έργα μπορεί να συνεχίσει
μέχρι τον Ιούνιο; Γιατί δεν υπερα-
σπίζεται το ίδιο το Τμήμα Περιβάλ-
λοντος τους όρους που έβαλε;» τό-
νισε. Την ίδια ώρα αναφέρθηκε
στη σημασία δημιουργίας ενός
ισχυρού υφυπουργείου Περιβάλ-
λοντος, με παρεμβατικό ρόλο, νιώ-
θοντας το ίδιο, όπως τόνισε, ότι
είναι μία εξουσία σοβαρή, που ει-
σακούεται.

Πρόβλημα συντονισμού
Εστιάζοντας στις περιπτώσεις

του φράγματος της Άχνας και των
υγροβιοτόπων Ακρωτηρίου, ο κ.
Παπαστυλιανού συμφώνησε ότι ο
κατακερματισμός αρμοδιοτήτων
σε διαφορετικά υπουργεία και τμή-
ματα του Δημοσίου είναι ένας λόγος
που εκτροχιάζεται η προστασία
και διαχείριση, όμως, κατά την άπο-
ψή του, σε πολύ μικρότερο βαθμό,
συγκριτικά με τον κατακερματι-
σμένο διοικητικό έλεγχο. Όπως δι-
ευκρίνισε, στις δύο αυτές περιπτώ-

σεις, όπου οι υγροβιότοποι τυγχά-
νουν διαμοιρασμού ελέγχου τους,
μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας
και των Βρετανικών Βάσεων, συ-
ναντάται μία ιδιαίτερη περίπτωση,
όπου το πρόβλημα έγκειται στην
απουσία συντονισμού μεταξύ των
δύο μερών. 

Σε σχέση με την υποβάθμιση
του συστήματος των υγροβιοτόπων
Ακρωτηρίου τα τελευταία χρόνια,
καθώς λόγω ανεξέλεγκτης χωρο-
θέτησης νέων αναπτύξεων και ανε-
παρκούς διαχείρισης των ομβρίων
υδάτων της περιοχής άλλαξαν ση-
μαντικά οι ποσότητες γλυκού νερού
που φτάνουν στην αλυκή, με απο-
τέλεσμα να αλλάζουν δραματικά
τα οικολογικά χαρακτηριστικά του
υγροβιότοπου, το Συμβούλιο Απο-
χετεύσεων Λεμεσού Αμαθούντας
(ΣΑΛΑ) μετά από γνωμάτευση του
γενικού εισαγγελέα για την αρμο-
διότητάτου αυτή από το περασμένο
καλοκαίρι έχει ηγηθεί μιας προ-
σπάθειας για διενέργεια ολοκλη-
ρωμένης μελέτης, στη βάση χρο-
νοδιαγραμμάτων, με απώτερο σκο-
πό να ληφθούν μέτρα και να επι-
λυθεί το πρόβλημα. «Δυστυχώς δεν
υπάρχουν οποιεσδήποτε εξελίξεις
για το εν λόγω θέμα, αντιθέτως το
πρόβλημα παραμένει και χρήζει,
θα έλεγα, άμεσης διαχείρισης και
επίλυσης» παρατήρησε ο κ. Παπα-
στυλιανού.

Με παρελθόν απειλών
Ανατρέχοντας στο παρελθόν ο

κ. Περδίκης σημειώνει ότι ο υγρο-
βιότοπος στην Άχνα πέρασε πολλές
και μεγάλες «λαχτάρες» λόγω της
ανθρώπινης απειλής. Σημείωσε ότι
στον αρχικό του σχεδιασμό, ο αυ-
τοκινητόδρομος Λάρνακας – ελεύ-
θερης περιοχής Αμμοχώστου είχε
διαφορετική διαδρομή από τη ση-
μερινή, διότι από την Ξυλοτύμπου
και με κατεύθυνση το Παραλίμνι
θα περνούσε πάνω από το φράγμα
της Άχνας. Μετά από αντιδράσεις
και κινητοποιήσεις άλλαξε η κα-
τεύθυνση στη σημερινή της μορφή,
όπου φτάνει κανείς στο Παραλίμνι
μέσω Αγίας Νάπας, για να μην επη-
ρεαστεί ο υγροβιότοπος της Άχνας,
πρόσθεσε. «Μετά υπήρχε ο σχε-
διασμός να γίνει ο Σταθμός Επε-
ξεργασίας Λυμάτων κοντά στο
φράγμα. Ακολούθως ήρθαν οι σχε-
διασμοί για να δημιουργήσει μία
εταιρεία φάρμα εκτροφής κροκο-
δείλων. Αποτράπηκαν και τα δύο».

Υπό καθεστώς πίεσης οι υδροβιότοποι
Επισκόπηση της προστασίας και διαχείρισής τους με αφορμή τα περιστατικά στην Αχνα και την αλυκή Λάρνακας

<<<<<<<

Το φράγμα της Αχνας
είναι μία περιοχή με ιδι-
αίτερη οικολογική αξία,
είναι κηρυγμένη ως
Ζώνη Ειδικής Προστα-
σίας για τα άγρια πτηνά.

Το φράγμα Αχνας, για το οποίο εξετάζεται σήμερα το επίπεδο της ενδεχόμενης ρύπανσης, εί-
ναι κηρυγμένο ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας για άγρια πτηνά. Στην εικόνα, ψαραετός (Pandion
haliaetus) στον υγρότοπο της Αχνας, ένας αποδημητικός αετός που επισκέπτεται την Κύπρο.

ΓΙ
Ω

ΡΓ
Ο

Σ 
ΚΩ

Ν
ΣΤ

ΑΝ
ΤΙ

Ν
ΟΥ

ΓΙ
Ω

ΡΓ
Ο

Σ 
ΚΩ

Ν
ΣΤ

ΑΝ
ΤΙ

Ν
ΟΥ

ΓΙ
Ω

ΡΓ
Ο

Σ 
ΚΩ

Ν
ΣΤ

ΑΝ
ΤΙ

Ν
ΟΥ



12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 3 Μαρτίου 2024

Οι χειρισμοί της Λευκωσίας
επί του εγγράφου Μπορέλ /
Κομισιόν, θα μπορούσαν με
γυμνό φακό να χαρακτηρι-
στούν ως ερασιτεχνικοί (βλ.
σελ. 3 ). Ο πρόεδρος Χριστο-

δουλίδης, ο οποίος προεκλογικά είχε κάνει
σημαία τη διασύνδεση όλων των ευρω-
τουρκικών ντοσιέ, με την επίλυση του Κυ-
πριακού, υποχώρησε άτακτα πριν από τη
Σύνοδο Κορυφής του περασμένου Δεκεμ-
βρίου, αποδεχόμενος την περίληψη ανα-
φοράς στα Συμπεράσματα που υποδέχεται
έστω και πραγματολογικά (factually) το
έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν, το οποίο πα-
ρέχει δώρα σε επτά πυλώνες προς την Άγ-
κυρα, χωρίς καμιά απολύτως διασύνδεση
με το Κυπριακό. 

Ας δούμε τι ακριβώς έγινε και πώς ο
πρόεδρός μας διαχειρίστηκε το «παιχνίδι»
που έστησε το Βερολίνο προς όφελος της
Τουρκίας και υλοποίησαν ο ύπατος εκπρό-
σωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ και η Κο-
μισιόν, παραγράφοντας ζωτικά συμφέροντα
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

1) Ο πρόεδρος «είπε άλλα και έπραξε άλ-
λα», αντανακλώντας μια αστάθεια η οποία
όσο κομψά και να το θέσουμε, δεν είναι ο
καλύτερος σύμμαχος σε μια διαπραγμάτευση.
Αρχικά, εμφανιζόταν κάθετα αρνητικός
στην περίληψη αναφοράς για «αυτόνομη
υποδοχή του εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν»,
στα Συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου, και ζητούσε όπως η εν λόγω ανα-
φορά παραπέμπει και σε «προηγούμενα
Συμπεράσματα», προκειμένου να διασφα-
λίσει ότι το προκλητικά απαράδεκτο έγγραφο
δεν θα μείνει μόνο του στο τραπέζι, καθο-
ρίζοντας ένα νέο πλαίσιο ευρωτουρκικών
σχέσεων, χωρίς διασύνδεση με την επίλυση
του Κυπριακού. Τελικά, όμως, απέσυρε τις
ενστάσεις του και αποδέχθηκε τους όρους
του Βερολίνου.

2) Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε
αρκετές επιλογές. Θα μπορούσε εντελώς
ανέξοδα να ζητήσει από τους εταίρους του
είτε να διασυνδέσουν τη συζήτηση του
εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν με την επίλυση
του Κυπριακού, είτε να αναβάλουν την έκ-
δοση Συμπερασμάτων επί του προκειμένου,

μέχρι να γίνει διεξοδική συζήτηση και να
καθοριστεί η γραμμή της Ε.Ε. Σημειώνεται
ότι πέραν αυτών, ο κ. Χριστοδουλίδης διέ-
θετε και δικαίωμα άσκησης βέτο, το οποίο
θα μπορούσε να επιστρατεύσει για ένα
ζωτικής φύσεως ζήτημα. Εξηγώντας ότι
δεν είναι δυνατόν η Ε.Ε. να δρομολογεί
μια νέα «μακρόπνοη» στρατηγική σχέση
με την Τουρκία, να προτείνει δώρα σε επτά
πυλώνες και να μην υπάρχει καμιά προ-
ϋπόθεση για την Άγκυρα, ώστε να επιλύσει
το Κυπριακό. Όχι μόνο δεν το έπραξε, αλλά
συναίνεσε στην έκδοση μιας λευκής επι-
ταγής, ομόφωνα, από τους «27» επί του
εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν, το οποίο απο-
τελεί πλέον την πυξίδα των ευρωτουρκικών
σχέσεων, χωρίς να λαμβάνει υπόψη τις
«συντεταγμένες» του άλυτου κυπριακού
προβλήματος. 

3) Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης έδειξε
περιορισμένα αντανακλαστικά στην άσκη-
ση πιέσεων από το Βερολίνο και τις Βρυ-
ξέλλες. Θα μπορούσε, εάν ήθελε, να επι-
διώξει ένα οριστικό ξεκαθάρισμα, ζητώντας
όπως το έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν και ο

τρόπος υποδοχής του, παραπεμπόταν άμε-
σα προς συζήτηση στη Σύνοδο Κορυφής
του περασμένου Δεκεμβρίου, διεκδικώντας
ο ίδιος, αυτά που υποσχόταν. Δηλαδή, τη
διασύνδεση όλων των ευρωτουρκικών ντο-
σιέ με την επίλυση του Κυπριακού. Όχι
μόνο δεν το έπραξε, αλλά με δικές του οδη-
γίες η Λευκωσία συγκατατέθηκε, στην
υποδοχή του εγγράφου Μπορέλ, έστω και
με μια πραγματολογική αναφορά χωρίς
την παραμικρή διασύνδεση με την επίλυση
του Κυπριακού.

Ως αποτέλεσμα, η διευθέτηση του Κυ-
πριακού δεν αποτελεί προϋπόθεση για κα-
νένα από τα επτά δώρα που προτείνει το
έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν, να δοθούν
προς την Άγκυρα, περιλαμβανομένης και
της αναβάθμισης της Τελωνειακής της
Ένωσης. Κι έτσι η Κυπριακή Δημοκρατία,
συνεπεία των χειρισμών Χριστοδουλίδη,
εισέρχεται σε μια διαδικασία άμυνας, στην
οποία ο τερματοφύλακάς μας θα προσπαθεί
να αποκρούσει όσα περισσότερα από τα
επτά ελεύθερα σουτ του Βερολίνου και
των Βρυξελλών, όσα ακριβώς είναι και τα

δώρα που προνοεί για την Τουρκία το έγ-
γραφο Μπορέλ/Κομισιόν: Για επανέναρξη
όλων των ευρωτουρκικών υψηλών διαλό-
γων, για συμμετοχή της Τουρκίας σε άτυπες
συνόδους των Ευρωπαίων ΥΠΕΞ και για
σύγκληση Συμβουλίου Σύνδεσης, για πλήρη
επανενεργοποίηση της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων στην Τουρκία, για επέ-
κταση της ευρωτουρκικής συμφωνίας στο
μεταναστευτικό, για διευκόλυνση παροχής
ευρωπαϊκών θεωρήσεων διαβατηρίων, για
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης και
για εγκαθίδρυση ευρωτουρκικής Περιε-
κτικής Αεροπορικής Συμφωνίας. Και επειδή
ο τερματοφύλακάς μας δεν έστησε τείχος
και δεν επέβαλε, ως όφειλε, όπως μπροστά
από όλα αυτά τοποθετηθεί η επίλυση του
Κυπριακού, είναι προφανές ότι θα δεχθούμε
γκολ. Πόσα γκολ θα δεχθούμε είναι και
εδώ θέμα των αντιστάσεων και των αντα-
νακλαστικών του τερματοφύλακά μας.
Στον οποίο, δυστυχώς, δεν μπορούμε να
βασιζόμαστε.

Ο «τερματοφύλακας» της Κυπριακής Δημοκρατίας
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Φανταστείτε ότι ξημερώνει μια μέρα στη
νήσο των αγίων όπου όλοι οι ιθαγενείς εί-
μαστε λοβοτομημένοι. Κοντολογίς δεν ξέ-
ρουμε την τύφλα μας για την κομματική
πραγματικότητα. Δεν θυμόμαστε επί παρα-
δείγματι ότι το όχι και τόσο μακρινό 2008

έγινε αίτηση στο υπουργείο Εσωτερικών από τη «Χρυσή
Αυγή – Πυρήνας Κύπρου» για να εγγραφεί στο μητρώο
κομμάτων και αυτή απορρίφθηκε. Έτσι υποβλήθηκε εκ
νέου η αίτηση, από τους ίδιους, ως «Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο».
Δεν θυμόμαστε, επίσης, ότι ο ηγέτης του νεοσύστατου
τότε κόμματος, ο Χρίστος Χρίστου υπήρξε πρωτοπαλίκαρο
του Μιχαλολιάκου. Κι ούτε βεβαίως διασώζεται στη λειψή
μας μνήμη η εικόνα του Χρίστου με τον περιβόητο Κασι-
διάρη ή με άλλους νεοναζί βουλευτές. Αν δεν τα θυμόμαστε
όλα αυτά, λογικό είναι να ξεχνάμε ότι το ΕΛΑΜ κατήλθε
σε εκλογές πρώτη φορά το 2009, καταγράφοντας το πενιχρό
ποσοστό 0,22% που αντιστοιχούσε σε μόλις 663 ψήφους.
Από εκείνες τις ευρωεκλογές μέχρι τις εκλογές για τη
Βουλή των Αντιπροσώπων μεσολάβησαν τρία χρόνια,
οπότε και καταγράφηκε μια αξιοπρόσεκτη άνοδος: 1,08%
–4.056 ψήφοι. Από το 2011 το ΕΛΑΜ συμμετείχε σε όλες
τις εκλογικές αναμετρήσεις με τα ποσοστά του να ανε-
βαίνουν σταθερά, ώστε να φτάσει το 2021 σε ποσοστό
6,78% και 24.255 ψήφους. 

Μόνο αν δεν θυμόμαστε τίποτε από τα πιο πάνω δι-
καιολογείται η απάθειά μας στα όσα δήλωσε εντελώς ανε-
ρυθρίαστα ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ την περασμένη Κυριακή
στον «Φιλελεύθερο»: «Ο όρος ακροδεξιά καταρχάς για
μένα, είναι ένας αδόκιμος όρος. Δεν μπορεί να περιγράφεται
ένας πολιτικός χώρος με αυτόν τον ορισμό. Αντίθετα, αυτές
οι πολιτικές δυνάμεις μπορούμε να πούμε ότι ανήκουν
στον ευρύτερο πατριωτικό συντηρητικό χώρο. Εκεί λοιπόν
κατατάσσεται και το ΕΛΑΜ. Στις πατριωτικές λαϊκές
δυνάμεις, αν θέλετε να το ονομάσουμε διαφορετικά».

Κάπως έτσι γίνεται το μαύρο άσπρο. Με μια ωραιότατη
πολιτική κωλοτούμπα. Ζούμε άλλωστε στη χώρα του είσαι
ό,τι δηλώσεις. «Πατριωτικός συντηρητικός χώρος», κάτι
σαν τον τάφο του Αγίου Νεοφύτου όπου χωράνε όλοι. Θα
είχε ενδιαφέρον βεβαίως αν ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ απαν-
τούσε στην απλή ερώτηση: Αποδέχεστε το γεγονός ότι η
Χρυσή Αυγή είναι εγκληματική οργάνωση με απόφαση
δικαστηρίου; Ας ξεκινήσουμε από αυτό –το τόσο απλό και
αυτονόητο– γιατί είναι φανερό πλέον πως πρέπει να ξα-
νασυστηθούμε. Δεν χρειάζεται να ζορίζει το μυαλό του ο
Χρίστος Χρίστου για να ανακαλέσει τις στενές προσωπικές
του σχέσεις με τους Έλληνες νεοναζί. Μια πολιτική απάν-
τηση-τοποθέτηση για τη Χρυσή Αυγή αρκεί. 

Υπάρχει μια ξεκάθαρη γραμμή άλλωστε, η οποία χωρίζει
τον «πατριωτικό συντηρητικό χώρο» από τους φασίστες:
η αποδοχή της τοξικής ακροδεξιάς ιδεολογίας και η νομι-
μοποίηση της βίας. Η Χρυσή Αυγή δεν κατέληξε στις
φυλακές για τις ιδέες της, αλλά επειδή έβαψε τα χέρια της
με αίμα αθώων. Για την ωμή βία που άσκησε και το μίσος
με το οποίο δηλητηρίασε ανθρώπινες ψυχές. Τι έχει να
πει άραγε γι’ αυτό ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ; Υποθέτω πως
την ίδια απορία με όλους εμάς που πολιτικά επιλέγουμε
την απέναντι όχθη, θα έχουν και οι συνοδοιπόροι του. Οι
οποίοι δεν μπορούν να κρύβονται πίσω από εθνικιστικά
συνθήματα ή από τις κάθε λογής φοβίες (για τους ξένους,
για τους ομοφυλόφιλους, για οτιδήποτε παρεκκλίνει από
το τρίπτυχο «Πατρίς – Θρησκεία – Οικογένεια»). Αυτοί οι
φιλήσυχοι πολίτες που σε τρεις μήνες μπορεί να αναδείξουν
το ΕΛΑΜ σε τρίτο κόμμα –σύμφωνα με τις δημοσκοπή-
σεις– πρέπει να αναμετρηθούν με τη συνείδησή τους και
να αναλογιστούν: θα ψηφίσουν ένα κόμμα που αρνείται
να καταδικάσει τους δολοφόνους του Παύλου Φύσσα; Με
ένα κόμμα που πριν από 15 χρόνια ήταν ομογάλακτο με
το νεοναζιστικό μόρφωμα που το βαρύνουν εγκλήματα
του κοινού ποινικού δικαίου; 

Αν ο Χρίστος Χρίστου και τα άλλα μέλη της ηγεσίας
του ΕΛΑΜ αισθάνονται ότι οι πιο πάνω κατηγορίες τούς
αδικούν, ιδού η Ρόδος: Ας δηλώσουν με παρρησία ότι απο-
δοκιμάζουν τη Χρυσή Αυγή και καταδικάζουν το βίαιο
ιστορικό της. Μόνο έτσι θα έχουν μια θέση στο κοινοβου-
λευτικό δημοκρατικό τόξο ως κόμμα του «πατριωτικού
συντηρητικού χώρου».

Το μαύρο
άσπρο

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Το πρώτο ερώτημα που προκύπτει στον
σκεπτόμενο πολίτη είναι πού ακριβώς
στοχεύει αυτή η πρωτοβουλία που απο-
φάσισε μια καλή πρωία να αναλάβει ο
πρόεδρος του ΔΗΚΟ. Ποιο είναι το βαθύ-
τερο κίνητρο και τι θέλει να πετύχει; Ο

ίδιος δήλωσε πως «στοχεύει στην ενίσχυση του πνεύματος
συνεργασίας και ετοιμότητας μεταξύ όμορων πολιτικών
δυνάμεων και προσωπικοτήτων, με τέτοιο τρόπο που
να θωρακίσει την προσπάθεια του προέδρου της Δη-
μοκρατίας (για το Κυπριακό) και θα συμβάλει στη στα-
θερότητα που απαιτεί αυτή η κρίσιμη περίοδος». Αυτή
η επεξήγηση αντί ωστόσο να ξεκαθαρίζει τις προθέσεις
του, τις καθιστά ακόμα πιο θολές, αφού προκαλεί ένα
σωρό ερωτήματα, τα οποία το μόνο που ενισχύουν είναι
την καχυποψία του σκεπτόμενου πολίτη απέναντι σ’
αυτή την πρωτοβουλία.

Συγκεκριμένα: Το εννοεί ο κ. Παπαδόπουλος, όταν
αναφέρεται σε όμορες πολιτικές δυνάμεις; Όμορες στο
Κυπριακό; Και αν ναι, ποιες είναι αυτές οι όμορες με το
ΔΗΚΟ δυνάμεις; Η ΕΔΕΚ θεωρείται όμορη; Κι αν ναι,
τότε γιατί δεν το λέει ξεκάθαρα ο κ. Παπαδόπουλος,
όπως το λέει ο κ. Σιζόπουλος, ότι είναι εναντίον της
ΔΔΟ και παριστάνει ότι είναι υπέρ αλλά με το «σωστό
περιεχόμενο»; Κι αν είναι όμορες δυνάμεις το ΔΗΚΟ
και η ΕΔΕΚ, τότε γιατί υποστήριξαν την υποψηφιότητα
του κ. Χριστοδουλίδη, ο οποίος δηλώνει ξεκάθαρα πως
είναι υπέρ της ΔΔΟ; Και γιατί παραμένουν στη συγκυ-
βέρνηση, αν δεν συμφωνούν με τον πρόεδρο στο Κυ-
πριακό; Και τι εννοεί ο κ. Παπαδόπουλος λέγοντας ότι
πρέπει να ενισχυθεί το πνεύμα συνεργασίας μεταξύ
των όμορων δυνάμεων; Εν όψει της καθόδου της κας
Ολγκίν, δεν είναι το πνεύμα συνεργασίας όλων των πο-
λιτικών δυνάμεων του τόπου που πρέπει να ενισχυθεί;
Πόσο λογικό και συνάμα ακίνδυνο είναι ένα από τα
συγκυβερνώντα κόμματα να επιδιώκει την ενίσχυση
της συνεργασίας μόνο μεταξύ κάποιων πολιτικών δυ-
νάμεων και όχι όλων; Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
είναι πρόεδρος μόνο των όμορων του ΔΗΚΟ δυνάμεων;
Και επίσης, γιατί χρειάζεται αυτή η πρωτοβουλία ώστε
να θωρακιστούν οι προσπάθειες του προέδρου; Από
ποιον κινδυνεύουν; Από τους μη όμορους; Και γιατί
επιβάλλεται καλύτερος συντονισμός για την ενίσχυση
αυτών των προσπαθειών; Τώρα δεν υπάρχει συντονισμός
ή δεν εμπιστεύεται ο κ. Παπαδόπουλος τους χειρισμούς
του προέδρου; Ακόμα κι αν λέει ότι τους εμπιστεύεται,
δεν αντιλαμβάνεται ότι με αυτή την πρωτοβουλία οδηγεί
τον σκεπτόμενο πολίτη στο αντίθετο συμπέρασμα, προ-
καλώντας του μάλιστα την εύλογη απορία κατά πόσο
τα συγκυβερνώντα κόμματα όντως επιδιώκουν να ενι-
σχύσουν τις προσπάθειες και όχι να τις δυναμιτίσουν;
Και ο πρόεδρος τι έχει να πει για όλα αυτά;

Πώς αισθάνεται στο ενδεχόμενο να καταφθάσει η
κα Ολγκίν και να διαπιστώσει πως δύο από τα συγκυ-
βερνώντα κόμματα κάνουν του «κεφαλιού» τους μόνο
και μόνο για να παριστάνουν τους πρωταγωνιστές και
όχι απλώς τους κομπάρσους εν όψει εκλογών; Και αν η
κα Ολγκίν σκεφτεί ότι τα συγκυβερνώντα κόμματα
βάζουν πάνω από το εθνικό μας θέμα τα ποσοστά τους,
προσπαθώντας έτσι να συσπειρώσουν τους πιο «σκλη-
ροπυρηνικούς» οπαδούς τους που δεν είναι ευχαριστη-
μένοι με τα περί ΔΔΟ του προέδρου, τι θα της πει ο κ.
Χριστοδουλίδης;

Πως τα εν λόγω κόμματα μ’ αυτό τον τρόπο είναι
που λειτουργούν χρόνια τώρα; Κι αν τότε η κα Ολγκίν
τον ρωτήσει γιατί δέχτηκε να συνεργαστεί μαζί τους
δεδομένου ότι οι θέσεις τους στο Κυπριακό πόρρω απέ-
χουν από τη λύση της ΔΔΟ, τι θα της απαντήσει; Πως
τον έπεισαν ότι θα ακολουθήσουν τις δικές του θέσεις
και θα εγκαταλείψουν τις δικές τους «πατριωτικές» πι-
ρουέτες από τη μία μέρα στην άλλη; Κι αν η κα Ολγκίν
ρωτήσει τον πρόεδρο γιατί δεν αισθάνεται την ανάγκη
να διαχωρίσει τη θέση του από τέτοιες πρωτοβουλίες
που μόνο καχυποψία σπείρουν στην κοινωνία των πο-
λιτών, στην οποία ο ίδιος λέει συχνά-πυκνά ότι αισθάνεται
υπόλογος, τότε τι άραγε θα της απαντήσει; Μπορεί
κανείς να προβλέψει την απάντηση;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Η πρωτοβουλία του
κ. Παπαδόπουλου

elenixenou11@gmail.com
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Ο κόσμος έξω από την Εκκλησία της Εικόνας της Μητέρας του Θεού, ενόψει της κηδείας του ηγέτη της
αντιπολίτευσης Αλεξέι Ναβάλνι, στη Μόσχα. Η κηδεία του Ναβάλνι έγινε την Παρασκευή 1 Μαρτίου.

Α κόμη και αν το ανθρώπινο λάθος ήταν,
πραγματικά, η βασική αιτία για τη σιδη-
ροδρομική τραγωδία, ο τότε υπουργός

Υποδομών και Μεταφορών Κ. Καραμανλής δεν
έπρεπε να είναι υποψήφιος στις εκλογές, για
λόγους συμβολικούς και ουσιαστικούς.

Γιατί ο ίδιος είχε την ευθύνη για τη συντήρηση
–και ενδεχομένως επιδείνωση– του ακραίου
πελατειασμού που έφερε στη θέση του σταθ-
μάρχη έναν εντελώς ακατάλληλο υπάλληλο. Ο
ίδιος είχε την ευθύνη για το γεγονός ότι δεν
υπήρχε τεχνολογικό αντιστάθμισμα στην αν-
θρώπινη ανευθυνότητα και
ανικανότητα, γιατί αγνόησε
τις προειδοποιήσεις που
έφταναν στο γραφείο του,
γιατί δεν απαγόρευσε τη λει-
τουργία των συρμών μέχρι
να εμπεδωθούν συνθήκες
ασφαλείας.

Ομως πολιτεύθηκε, γιατί
ποιος θα εμπόδιζε έναν γόνο
μιας τέτοιας πολιτικής οικο-
γενείας, εξελέγη, γιατί ποιοι
στις Σέρρες θα αγνοούσαν
έναν Καραμανλή, στην εξε-
ταστική επιτροπή ανέλαβε
την ευθύνη μόνο για το ότι δεν ξερίζωσε τη νο-
οτροπία τού «έλα μωρέ», γιατί σιγά μην τον
πίεζε η «γαλάζια» πλειοψηφία να κάνει περισ-
σότερη αυτοκριτική.

Οχι, δεν μπορεί εύκολα να μπει κανείς στα
παπούτσια του Κ. Καραμανλή, όπως ζήτησε η
Ντόρα Μπακογιάννη, εκφράζοντας την αλλη-
λεγγύη της στον πολιτικό κληρονόμο του ιδρυτή
της Ν.Δ. για τις επιθέσεις που δέχεται.

Πιο εύκολο είναι να μπουν οι ίδιοι, όχι στα

παπούτσια των συγγενών των θυμάτων, γιατί
αυτό είναι αδύνατο, αλλά στα παπούτσια των
πολιτών που υπέγραψαν το ψήφισμα για την
κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας. Εφηβοι,
νέοι, εργαζόμενοι και συνταξιούχοι, με πολιτικό
κίνητρο ή χωρίς, κάθισαν για λίγα λεπτά μπροστά
σε μια οθόνη για να κάνουν κάτι μικρό που γί-
νεται μεγάλο.

Ηταν το μόνο που μπορούσαν για να στη-
ρίξουν τις οικογένειες που θρηνούν την απώλεια
των αγαπημένων τους προσώπων και τους επι-
ζήσαντες με τα τραύματα που αιμορραγούν,

για να εκτονώσουν τον θυμό
και την απελπισία τους, για
να ενωθούν, νοερά, με όλους
όσοι δεν μπορούν να συμφι-
λιωθούν με μία ακόμη συγ-
κάλυψη, επειδή έτσι γίνεται
πάντα εδώ και όλοι ίδιοι είναι.
Αν ο Κ. Καραμανλής δεν ήταν
ξανά βουλευτής, δεν θα γυρ-
νούσαν στη ζωή οι 57 και δεν
θα στέρευαν τα δάκρυα των
δικών τους. Ομως θα σωζόταν
κάτι από την υπόληψη του
κόμματός του, όση υπάρχει,
θα ικανοποιούνταν, λίγο, οι

πενθούντες, θα δινόταν ένα ανακουφιστικό
μήνυμα ότι δεν συγχωρούνται και δεν ξεχνι-
ούνται όλα όταν πρόκειται για τους πιο ίσους
που προστατεύονται από ορατούς και αόρατους
φρουρούς. Ενα χρόνο μετά την τραγωδία των
Τεμπών, το βουητό της οργής και της θλίψης
έχει δυναμώσει. Η κυβέρνηση θα το ακούσει,
αργότερα ή γρηγορότερα, όσο και αν το σκε-
πάζουν η θριαμβολογία για τις δημοσκοπήσεις
και η κοινοβουλευτική φασαρία.

Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΣΠΑΝΟΥ

Τα Τέμπη τους ακολουθούν

<<<<<<<

Οι πολίτες που υπέγρα-
ψαν το ψήφισμα για
την κατάργηση της
βουλευτικής ασυλίας
κάθισαν για λίγα λεπτά
μπροστά σε μια οθόνη
για να κάνουν κάτι μι-
κρό που γίνεται μεγάλο.
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Η εκπαίδευσή μας χαίρει
άκρας υγείας. Αν πιστέψεις
όσους αντιδρούν στην άρση

της απαγόρευσης για την ίδρυση
μη κρατικών πανεπιστημίων. Από
τους γελοίους καταληψίες, όσους
παρεμπόδισαν τη διενέργεια εξε-
τάσεων, έως τους πανεπιστημια-
κούς που τους υποστηρίζουν, και
εννοείται όσους πολιτικούς δηλώ-
νουν ότι θα καταψηφίσουν το νο-
μοσχέδιο. Η αλήθεια είναι ότι δεν
με ενδιαφέρει η πιρουέτα του κυ-
ρίου Ανδρουλάκη. Αναρωτιέμαι
ποιους ενδιαφέρει εκτός από τη
σκόνη του άμεσου περιβάλλοντός
του. Πιο βαρύνουσα σημασία έχει
η γνωμοδότηση του κ. Βενιζέλου.
Με τον ΣΥΡΙΖΑ δεν νομίζω ότι αξί-
ζει να ασχοληθεί κανείς. Είτε με
Τσίπρα είτε με Κασσελάκη, το ιδιω-
τικό πανεπιστήμιο είναι ιδεολογικό
σκιάχτρο. Τους φοβίζει περισσό-
τερο κι απ’ την πραγματικότητα.

Ας βάλουμε σε παρένθεση το
νομοσχέδιο. Και ας δούμε το κυρίως
κείμενο. Η εκπαίδευση πάσχει. Σε
όλες της τις βαθμίδες, από την
πρωτοβάθμια έως την τριτοβάθμια.
Και όσο ανεβαίνουμε τα σκαλο-
πάτια, τόσο περισσότερο φαίνονται
τα ελλείμματά της. Κατ’ αρχάς,
στηρίζεται σε μια υποκριτική συν-
θήκη, μία απ’ αυτές που τόσο μας

αρέσει να προβάλλουμε ως άλλοθι
για τις αναπηρίες μας. Η εκπαί-
δευση είναι δωρεάν ορίζει ο μω-
σαϊκός νόμος του ελληνικού κρά-
τους. Δωρεάν θα πει ότι την έχουμε
πληρώσει όλοι με τους φόρους μας.
Οπως έχουμε πληρώσει με τις ει-
σφορές μας τις παροχές υγείας και
αυτές τις μέρες γίνεται χαμός επει-
δή στα απογευματινά ιατρεία ο
ασθενής συμμετέχει με μια έκτακτη
εισφορά. Και τι γίνεται με τα απο-
γευματινά μαθήματα, τα ιδιαίτερα
ή τα φροντιστήρια; Εκεί κλείνεις
το στόμα, σκύβεις το κεφάλι και
πληρώνεις. Πεντακόσια ευρώ το
κεφάλι, ανά μήνα, διάβασα ότι
στοιχίζει στη μέση οικογένεια η
έκτακτη εισφορά για την ανώτατη
εκπαίδευση.

Δημόσια εκπαίδευση, δωρεάν
βιβλία. Και ποια είναι η ποιότητα
των δωρεάν βιβλίων; Προτρέπουν
τους μαθητές να αγαπήσουν την
ανάγνωση; Ή μήπως τους προ-
τρέπουν να την αντιπαθήσουν;
Ποιος μαθητής κράτησε το βιβλίο
του για να μάθει Ιστορία ή ελληνική
λογοτεχνία αφού πέρασε τις επαχ-
θείς εξετάσεις της αποστήθισης;
Ενδεχομένως μόνον όσοι ρέκτες
της άλγεβρας ή της γεωμετρίας
που βρίσκουν εκεί ασκήσεις.

Μπορώ να πω κι άλλα πολλά.

Αυτά που έχω ζήσει στο πετσί μου.
Πώς διδάσκονταν τα αρχαία ελλη-
νικά στην εποχή μου και πώς δι-
δάσκονται σήμερα; Ο ίδιος φορ-
μαλισμός, αν εξαιρέσω την έμπνευ-
ση ορισμένων δασκάλων μου που
τα αγαπούσαν και είχαν το ταλέντο
του δασκάλου. Και πώς διδάσκονται
τα νέα ελληνικά, η γλώσσα μας;
Οπως γράφει ο Οργουελ, στο Πα-
ράρτημα του «1984», στην επικρά-
τεια της Νεο-Γλώσσας υπήρχαν
ακόμη αποσπάσματα από τη λο-
γοτεχνία. Αποσπάσματα; Αίσχος,
λέει ο καθηγητής και ανοίγει το
εγχειρίδιο Νέων Ελληνικών με τα
αποσπάσματα των συγγραφέων.

Η εκπαίδευσή μας δεν χαίρει
άκρας υγείας. Η εκπαίδευσή μας
πάσχει. Πάσχει από την αδυναμία
της να αξιοποιήσει τη δημιουργι-
κότητα όσων τη διαθέτουν και να
την εμφυτεύσει ως αξία σε όσους
δεν τη διαθέτουν. Δεν ισχυρίζομαι
ότι η δυνατότητα λειτουργίας μη
κρατικών πανεπιστημίων θα λύσει
τα προβλήματά της. Μπορεί να
λύσει μερικά πρακτικά. Ομως, δεν
αρκεί για να αντιμετωπίσει τα ου-
σιώδη. Ποια είναι αυτά; Η αδυναμία
παραγωγής δημιουργικής σκέψης,
πιστεύω, το κυριότερο. Να επανα-
λάβω για μία ακόμη φορά ότι τη
δημιουργική σκέψη την υπερα-

σπίζεται και την καλλιεργεί η λο-
γοτεχνική παιδεία. Το πρόβλημα
είναι βαθιά ριζωμένο στο υπέδαφος
της εκπαίδευσης. Οι λειτουργοί
της, όσο έντιμοι κι αν είναι, δεν
μπορούν να τη διδάξουν. Εχουν
ταυτίσει το έργο τους, δεκαετίες
τώρα, με την αναπα-ραγωγή στε-
ρεοτύπων.

Το επαναλαμβάνω. Δεν πιστεύω
ότι η απελευθέρωση των μη κρα-
τικών πανεπιστημίων θα σπάσει
τους δεσμούς της εκπαίδευσης.
Δεν είμαι αφελής. Κρίνοντας όμως
από τις αντιδράσεις, η σημασία
της έχει μια συμβολική αξία. Απέ-
ναντι σε όσους υπερασπίζονται
το πανεπιστήμιο στη σημερινή
του κατάσταση. Απέναντι σε όσους
δεν θέλουν ή δεν τολμούν να πα-
ραδεχθούν ότι κάτι πρέπει να αλ-
λάξει. Κάτι ριζικό. Απέναντι σε
όσους δεν πιστεύουν ότι ο χώρος
του πανεπιστημίου είναι πεδίο πά-
λης, αλλά χώρος όπου η σκέψη και
η γνώση κυκλοφορούν και μετα-
δίδονται ανεμπόδιστα. Η ίδρυση
μη κρατικών πανεπιστημίων μπο-
ρεί να μη θεραπεύσει τις αναπηρίες
της εκπαίδευσης. Ενδέχεται όμως,
με κάθε επιφύλαξη, να δώσει το
παράδειγμα ενός πανεπιστημίου
που δεν το ταλαιπωρεί η παράνοια
των χρηστών του.

Με ή χωρίς ιδιωτικά ΑΕΙ, η εκπαίδευση πάσχει
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Παίζουν ένα παιχνίδι. Παίζουν
ότι δεν παίζουν ένα παιχνίδι.

R.D. LAING «Knots» (Κόμποι)

Τ ο θέμα δεν είναι ποιοι μπαί-
νουν στην τριτοβάθμια εκ-
παίδευση, αλλά ποιοι βγαί-

νουν από αυτήν. Ενα καλό φρον-
τιστήριο ή μια εύνοια της τύχης
μπορεί να δώσουν τα αναγκαία
μόρια για την εισαγωγή μετριότα-
των υποψηφίων· μια κακοτυχία
σε κρίσιμο μάθημα ενδέχεται να
εμποδίσει πολύ πιο ικανούς. Ετσι
συμβαίνει με πολλά στη ζωή και
το δεχόμαστε. Εντελώς απαράδε-
κτο, όμως, είναι να περνάει κανείς
οκτώ ή δέκα και πλέον χρόνια στο
πανεπιστήμιο, ενώ τα αναγκαία
είναι μόλις πέντε.

Το 2023-24, από τους 78.092 εγ-
γεγραμμένους στο ΑΠΘ, οι 28.273
διανύουν το 12ο έτος σπουδών!
(Αναγκασμένοι να εργάζονται;
Ολοι;). Η συμμετοχή στις εξετάσεις
είναι γύρω στο 55%-60% και η επι-
τυχία 74%-79%. Αρα, μόλις 43%-
47% των φοιτητών προχωράει κά-
πως ομαλά. Κατά τ’ άλλα, κορυφαίο
αίτημα παραμένει η «δωρεάν παι-
δεία», ώστε να διατηρηθεί η «υψη-
λή ποιότητα του δημόσιου πανε-
πιστημίου» και η «αξία των πτυ-
χίων».

Σε κάποιες σχολές η ποιότητα
είναι τωόντι υψηλή και η διάρκεια
σπουδών η προβλεπόμενη. Μέσα

στη συνολική ραθυμία, αποτελεί
θαύμα πώς τα καταφέρνουν. Για
πάμπολλες άλλες, άνθρωποι που
θέλουν να μάθουν κι άλλοι που
χαίρονται να διδάσκουν, να κρα-
τούν επαφή με ό,τι νεότερο εμφα-
νίζεται στο πεδίο τους και το συγ-
κείμενο των νεωτερισμών –π.χ.
λογοτεχνία ή ζωγραφική σχετιζό-
μενες με νέες τεχνικές επινοή-
σεις–, καταρρακώνονται από την
απουσία ειρμού στα μαθήματα,
εξαιτίας παρεμβαλλόμενων ξεση-
κωμών.

Αν έτσι εκτονώνεται η πλήξη,
από παραδόσεις βαριεστημένων
καθηγητών, υπάρχει πρόβλημα με
τους καθηγητές. Αν οφείλεται στο
ότι η επαναστατικότητα, όπως η
Παναγία, πρέπει να εμφανίζεται
κάθε τόσο, αλλιώς η δυσπιστία
φουντώνει, υπάρχει πρόβλημα με
τους επαναστάτες. Οι οποίοι αδια-
φορούν για το ότι η μη κανονικό-
τητα δεν ευνοεί μόνο αυτούς. Η
Ακροδεξιά φουντώνει εξίσου. Πε-
ρισσότερο ή λιγότερο φιλομαθείς
βρίσκονται, άπαντες, έκθετοι στη
φθορά συνεχών εξεγέρσεων. Κλεί-
νοντας κάποτε τις σπουδές τους,
οι φοιτητές μένουν μπολιασμένοι
με φανατισμό κι ανέπαφοι από τη
χάρη της αμφιβολίας.

Οταν φτάσουν στην ημέρα της
ορκωμοσίας, περιτριγυρισμένοι
από συγγενείς και ανθοδέσμες,
πόσοι επανεφευρίσκουν τον εαυτό

τους σε μια νέα, πλουσιότερη ζωή;
Κάποιοι έχουν εμπεδώσει μερικές
δεξιότητες. Οι υπόλοιποι, ακόμη
και με πτυχία φιλολόγων ή καλλι-
τεχνών, έχουν περάσει μέσα από
την κουλτούρα, όπως ο Οδυσσέας
από το βασίλειο των σκιών: με μιαν
αίσθηση θαμπών συναντήσεων.

Δεν υπήρξε ποτέ ψήφισμα ούτε
καν συλλογικών οργάνων των κα-
θηγητών, το οποίο να καταγγέλλει
βανδαλισμούς ή κλοπές, που αθρόα
συμβαίνουν στη διάρκεια κατα-
λήψεων. Δικαιολογώντας κάθε
ακτιβιστική φρενίτιδα ενάντια στο
«σύστημα» –όρο που χρησιμοποι-
ούσε η ναζιστική προπαγάνδα για
τη Δημοκρατία της Βαϊμάρης–, κα-
θηγητές συμπαρίστανται στους
φοιτητικούς «αγώνες», στους οποί-
ους συμπράττουν πλήθη χούλιγ-
καν. Ακόμη και κάποιοι που βδε-
λύσσονται τη νομοθέτηση του γά-
μου ομοφύλων. Ακούσαμε τον κ.
Κουτσούμπα, άλλωστε, να επικα-
λείται τη μαρξιστική διαλεκτική,
για να καταλήξει στην ίδια θέση
με τον κ. Σαμαρά ως προς αυτό.

Και είναι σίγουρο ότι καθηγητές
που αρνούνται την ίδρυση μη κρα-
τικών πανεπιστημίων θα πρόσφε-
ραν εκθύμως τις υπηρεσίες τους
σε αυτά. Αρκετοί ήδη το κάνουν
στην Κύπρο. Οπως λέει το τραγούδι
του Ζακ Λανζμάν: «Υπάρχουν αυτοί
που αμφισβητούν / άλλοι που συ-
νεργούν / εγώ ξέρω να κάνω μόνο

μια κίνηση: / γυρίζω ανάποδα το
σακάκι μου / πάντα από τη σωστή
μεριά... / στην επόμενη επανάστα-
ση / σειρά έχει το παντελόνι μου».

Ολοι παίζουν ένα παιχνίδι.
Υπάρχουν χαζά παιχνίδια, αλλά
τίποτα δεν είναι πιο χαζό από το
να παίζεις ένα παιχνίδι δίχως να
αντιλαμβάνεσαι πως είναι παιχνίδι.
Οι καθηγητές νομίζουν ότι διατη-
ρούν την επαναστατικότητα της
νεότητάς τους, ενώ καιροσκοπούν.
Οι φοιτητές νομίζουν ότι παλεύουν
για έναν δικαιότερο κόσμο, ενώ
ετοιμάζονται για καριέρα συνδι-
καλιστή ή και βουλευτή, ενδεχο-
μένως. Σπάνια, όμως, σημαντικού
επιστήμονα.

Σε αυτό, τουλάχιστον, μπορούν
να πλεονεκτούν τα μη κρατικά πα-
νεπιστήμια. Οι σπουδές θα είναι
σπουδές: με μαθήματα που διατη-
ρούν συνοχή, αναπτυσσόμενα από
εβδομάδα σε εβδομάδα, και ολο-
κληρώνονται στην ώρα τους· με
καθηγητές που θα αποδίδουν στο
μέγιστο των δυνατοτήτων τους·
και τα δίδακτρα που θα πληρώνουν
οι γονείς (ίσως λιγότερα απ’ όσα
σε σπουδές τριπλάσιων ετών) να
οδηγούν όχι μόνο σε «πτυχία με
αξία», μα και σε ανθρώπους με
αξίες.

Ο κ. Πέτρος Μαρτινίδης είναι ομότιμος
καθηγητής του Τμήματος Αρχιτεκτόνων
του ΑΠΘ.

Το πλεονέκτημα των μη κρατικών πανεπιστημίων
Του ΠΕΤΡΟΥ ΜΑΡΤΙΝΙΔΗ   

Ας εκτιμήσουμε
ό,τι κατακτήσαμε

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Τελείωσε η Μετα-
πολίτευση; Ποιες
κληρονομιές και εκ-
κρεμότητες μας έχει
αφήσει, καθώς κλεί-
νουμε 50 χρόνια

από την κατάρρευση της δικτα-
τορίας και την αποκατάσταση της
Δημοκρατίας; Η συζήτηση άρχισε
και πρέπει να συνεχιστεί. Αν μη
τι άλλο, γιατί καλό είναι να δια-
χωρίσουμε τον μύθο από την
πραγματικότητα. Το χρωστάμε
στους εαυτούς μας και σε μια νε-
ότερη γενιά, για την οποία ίσως
ο όρος «Μεταπολίτευση» δεν ση-
μαίνει και πολλά πράγματα. Το
είδαμε στη δημοσκόπηση της Pul-
se, που δημοσιεύεται σήμερα στην
«Κ». Πόσο διαφορετικές είναι οι
απαντήσεις όσων την έχουν ζήσει
και όσων τη γνώρισαν μόνο από
τα τελευταία χρόνια της κρίσης.
Πόσο, για παράδειγμα, αυτονόητη
αλλά όχι και απαραιτήτως πολύ-
τιμη θεωρούν οι νεότερες γενιές
τη Δημοκρατία.

Συνειδητοποίησα τις τελευταίες
ημέρες ότι για τη δική μου γενιά
και τους μεγαλύτερους ο όρος Με-
ταπολίτευση κουβαλούσε ένα ει-
δικό βάρος. Συνειδητοποίησα,
όμως, ότι όταν μιλάμε γι’ αυτήν
ακουγόμαστε λίγο σαν τους πα-
τεράδες μας και τους παππούδες
μας, οι οποίοι όταν γκρινιάζαμε
για την κατάσταση της χώρας ή
βιαζόμασταν για κάποιες αλλαγές,
σχολίαζαν: «Παιδί μου, μην τα
λέτε αυτά. Εμείς έχουμε ζήσει πό-
λεμο, Κατοχή, Εμφύλιο και ξέρουμε
πόσο χαμηλά μπορεί να φτάσει
η χώρα». Ηξεραν τι σημαίνει «πά-
τος» και τραγωδία.

Με τον κίνδυνο να ακουγόμαστε
σαν τους... παππούδες μας, λοιπόν,
είναι σημαντικό να φωτίσουμε τι
κατάφερε η χώρα αυτά τα τελευταία
50 χρόνια. Ηταν η πρώτη περίοδος
χωρίς στρατιωτικά κινήματα ή πό-
λεμο. Χωρίς, βέβαια, να ξεχνάμε

ποτέ ότι η Μεταπολίτευση ξεκίνησε
με την απώλεια της μισής Κύπρου.

Κατόπιν όμως διχαστήκαμε,
χρεοκοπήσαμε, παθιαστήκαμε
εναντίον της Ευρώπης και της
Δύσης, αλλά μείναμε στις ράγες.
Κυρίως λόγω του Κωνσταντίνου
Καραμανλή και της απόφασής
του να βάλει τη χώρα στο ευρω-
παϊκό αγκυροβόλιο.

Δεν θα πειστεί, ωστόσο, η νέα
γενιά για τη σημασία της Δημο-
κρατίας και των τελευταίων 50
ετών εάν απλώς την αναγκάσουμε
να διαβάσει και να μάθει Ιστορία.
Είναι αναγκαίο, αλλά δεν φτάνει
αυτό. Πρέπει πρώτα να την ακού-
σουμε, προσεκτικά, και μετά να
την πείσουμε, απτά, πρακτικά, ότι
η Δημοκρατία μας έχει, πρώτον,
την ποιότητα που αξίζει στη χώρα
που τη γέννησε και ότι είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση για την ευη-
μερία της Ελλάδας. Και αυτό σε
μια εποχή που η Δημοκρατία απει-
λείται παντού, και στην Ευρώπη
και στην Αμερική, και που οι ισχυ-
ροί ηγέτες βρίσκονται στην άλλη
πλευρά της Ιστορίας.

Βιαζόμαστε μερικές φορές να
κηρύξουμε τη λήξη της Μεταπο-
λίτευσης, ίσως γιατί έχουμε την
ψευδαίσθηση πως με ένα «μαγικό
ραβδί» θα σβήσουμε έτσι τις πα-
θογένειες και τις αγκυλώσεις που
μας άφησε. Υπάρχει και η άλλη
ανάγνωση. Με τόσες απειλές, παγ-
κόσμιες πέρα από τις τοπικές, στον
ορίζοντα, ίσως δεν είναι και τόσο
καλή ιδέα να τελειώσει αυτή η πε-
ρίοδος σταθερότητας και δημο-
κρατίας. Ο φόβος, άλλωστε, ήταν
πάντοτε να τελειώσει με ένα
«μπανγκ», με ένα ατύχημα. Παρ’
όλίγον να συμβεί· δεν υπάρχει
λόγος να φλερτάρουμε συνέχεια
με την άβυσσο. Χρειαζόμαστε φι-
λόδοξους στόχους και ένα νέο αφή-
γημα. Αλλά ας εκτιμήσουμε και
αυτό που κατακτήσαμε τα τελευ-
ταία 50 χρόνια.

Oταν οι Ηνωμένες
Πολιτείες και στην
πλειοψηφία τους οι
σύμμαχοί τους
απέρριπταν τη Δευ-
τέρα πρόταση του

προέδρου της Γαλλίας Εμμανουέλ
Μακρόν για αποστολή ΝΑΤΟϊκών
στρατευμάτων στην Ουκρανία,
επιβεβαίωναν απλώς πως αποφά-
σεις μείζονες που αφορούν στη
διαμόρφωση της παγκοσμίου τά-
ξεως πραγμάτων λαμβάνονται
αποκλειστικώς και μόνον στην
Ουάσιγκτον.

Λίγες ημέρες αργότερα, ο πρό-
εδρος της Ρωσίας Βλαντιμίρ Πού-
τιν προειδοποιούσε ότι η αποστο-
λή στρατιωτικών δυνάμεων στην
Ουκρανία θα προκαλούσε πυρη-
νικό πόλεμο. Η σχεδόν ταυτόχρο-
νη αποδοκιμασία της προτάσεως
Μακρόν από την Ουάσιγκτον και
τη Μόσχα προσδιόριζε με απόλυτη
σαφήνεια ποιοι είναι πράγματι οι
«μεγάλοι παίκτες».

Και όμως, δεν πέρασαν καν
πέντε χρόνια από την εποχή που
η Μόσχα αντιμετώπιζε την Ενω-
μένη Ευρώπη ως μία αξιόλογη οι-
κονομική και εν μέρει πολιτική
οντότητα. Στενότατα συνδεδεμένη
με τις ΗΠΑ, αλλά με ένα ποσοστό
σημαντικής αυτονομίας σε θέματα
οικονομικής συνεργασίας και ανα-
πτύξεως.

Αλλά όταν ο πρόεδρος των ΗΠΑ
Τζο Μπάιντεν επέβαλε την πλήρη
ενεργειακή απεξάρτηση της Ευ-
ρώπης από τη Ρωσία, δίχως να
συναντήσει την παραμικρά αντί-
δραση, η Ευρώπη εξέπεσε πολι-
τικώς –για το Κρεμλίνο– στο επί-
πεδο άβουλου δορυφόρου της
Ουάσιγκτον.

Οι συναντήσεις που είχε ο κ.
Πούτιν με τον Γερμανό καγκελάριο
Ολαφ Σολτς και τον πρόεδρο Μα-
κρόν απλώς επιβεβαίωσαν την
αντίληψή του περί του περιορι-
σμένου πολιτικού διαμετρήματος
των Ευρωπαίων ηγετών.

Δεν είναι τυχαίο ότι ο Ρώσος

πρόεδρος στην ομιλία του ανα-
φέρθηκε στη συντριβή του Γάλλου
αυτοκράτορα Ναπολέοντος Βο-
ναπάρτη και του καγκελαρίου της
Γερμανίας Αδόλφου Χίτλερ, όταν
είχαν επιχειρήσει να κατακτήσουν
τη Ρωσία, κατά το παρελθόν. «Σή-
μερα οι επιπτώσεις θα είναι τρα-
γικότερες», είπε ο κ. Πούτιν και
ολοκληρώνοντας με μία μάλλον
απαξιωτική αποστροφή, πρόσθε-
σε: «Νομίζουν πως ο πόλεμος είναι
ένα καρτούν».

Είναι ενδιαφέρον ότι, αναφε-
ρόμενος σαφώς στις ΗΠΑ, ο άρχων
του Κρεμλίμου ή «ο τρελός γιος
της σκύλας», όπως τον χαρακτή-
ρισε προσφάτως ο Αμερικανός
ομόλογός του Τζο Μπάιντεν, προ-
ειδοποίησε απλώς ότι «η Μόσχα
δεν θα επαναλάβει το λάθος της
Σοβιετικής Ενώσεως να συρθεί
σε ανταγωνισμό των εξοπλισμών».

«Την παραμονή των προεδρι-
κών εκλογών στις ΗΠΑ, θέλουν
απλώς να δείξουν στους Αμερι-
κανούς πολίτες και σε όλους τους
άλλους ότι εξακολουθούν να κυ-
βερνούν τον κόσμο», είπε ίσως
με κατανόηση ο Ρώσος πρόεδρος.

Αναλυτές της Δύσεως θεώρη-
σαν ότι οι δηλώσεις του προέδρου
Πούτιν είναι η μεγαλύτερη κρίση,
μετά την κρίση των πυραύλων της
Κούβας τον Οκτώβριο του 1962.
Μόνον που η αντιπαράθεση εκείνη
ήταν μετωπική μεταξύ των δύο
μεγαλυτέρων πυρηνικών δυνάμε-
ων. Η Ευρώπη παρακολουθούσε
τότε με αγωνία την εξέλιξη.

Σήμερα πρόκειται για μία αν-
τιπαράθεση μεταξύ Ρωσίας και
Ουκρανών «αντιπροσώπων-μα-
χητών» που υποστηρίζονται από
τη Δύση, με την Ουάσιγκτον να
έχει καταστήσει απολύτως σαφές
ότι δεν έχει πρόθεση να εμπλακεί
σε πόλεμο με τη Μόσχα. Οι ηγέτες
της Ευρώπης πασχίζουν να προ-
σαρμοσθούν στα νέα δεδομένα.
Και ανησυχούν διότι παρασύρον-
ται απλώς από τη ροή γεγονότων,
τα οποία αδυνατούν να ελέγξουν.

Για ποια Ευρώπη...
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Ο Ουνάλ Ουστέλ είναι
σχετικά άγνωστος στο
ευρύ ε/κ κοινό, «πρω-
θυπουργός» και ηγέτης
του ΚΕΕ. Στις 22 Φε-
βρουαρίου δήλωσε ότι

«σε σύντομο χρονικό διάστημα θα
πραγματοποιηθούν σύνοδος κορυφής
και συναντήσεις μεταξύ Αζερμπαϊτζάν
και ΤΔΒΚ  για να συζητηθεί όλο το
φάσμα των σχέσεών τους», δηλώσεις
από το Μπακού, όπου πήγε προσκε-
κλημένος του αναπληρωτή προέδρου
του κυβερνώντος κόμματος «Νέο
Αζερμπαϊτζάν». Η ολοένα και μεγα-
λύτερη διασύνδεση της «ΤΔΒΚ» με το
Αζερμπαϊτζάν θα πάει μακριά, να κτυ-
πήσει την πόρτα μιας «Ταϊβάν» στη
νήσο. Σε πολλούς Ε/κ αυτά φαίνονται
νομοτελειακά, «άμαν θέλει η Τουρκία,
κουμπάρε μου κ.λπ.». Είναι όμως έτσι;
Όχι, δεν είναι. Με παραδείγματα:

Αν ο Ν. Αναστασιάδης αποδεχόταν
την πρόταση Μ. Ακιντζί (2018) για να
γίνει το πλαίσιο Γκουτέρες «στρατη-
γική συμφωνία για τη λύση», ο Μ.
Ακιντζί θα κρατούσε τη θέση του
στην ηγεσία των Τ/κ και ο Ε. Τατάρ
θα ήταν στο λογιστικό του γραφείο,
και ίσως πρόεδρος του ΚΕΕ. Η στάση
Αναστασιάδη «ρύθμισε» το σκηνικό
στις τ/κ εκλογές (2020). 

Ο γ.γ. των Η.Ε. Μπαν Κι Μουν, όπως
και ο Μ.Α. Ταλάτ, ευνοούσαν την κα-
ταγραφή των συγκλίσεων Ταλάτ- Χρι-
στόφια, ώστε να καταστούν «ενδιά-
μεση συμφωνία». Ήρθε γι’ αυτό τον
σκοπό στη νήσο ο γ.γ. των Η.Ε. για
τη σχετική συνεννόηση (2/10), αλλά
έφυγε με άδεια χέρια. Ο Δ. Χριστόφιας
δεν ευνοούσε την «ενδιάμεση συμ-
φωνία». Ο Μ.Α. Ταλάτ, δύο μήνες μετά
την αποτυχία Μουν, και παρά την

ανοικτή και πολύπλευρη στήριξη που
έλαβε από τον Τ. Ερντογάν και το ΚΑΔ,
έχασε τις εκλογές από τον Ν. Έρογλου.
Η στάση Χριστόφια «ρύθμισε» το σκη-
νικό στις τ/κ εκλογές (2010). 

Οι εκλογικές ζυμώσεις και τα απο-
τελέσματα στην ε/κ κοινότητα, παί-
ζουν ρόλο στις εκλογικές συμπεριφο-
ρές των Τ/κ. Οι δύο οπισθοδρομικοί
Τ/κ ηγέτες (Έρογλου, Τατάρ), «προ-
έκυψαν» (και) ως μήνυμα δυσαρέ-
σκειας μιας μερίδας Τ/κ απέναντι
στην αποτυχία μιας διαπραγμάτευσης
στο Κυπριακό ή από τη συμπεριφορά
ενός Ε/κ ηγέτη σε μια κρίσιμη εκλογική
στιγμή στην τ/κ κοινότητα. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγμα, οι στημένες «αν-
τικατοχικές» εκδηλώσεις στο οδό-
φραγμα στη Δερύνεια παραμονές της
εκλογικής διαδικασίας ανάμεσα στους
Τ/κ, την Κυριακή 11/10/20 και το Σάβ-
βατο 17/10/20. Οι εκδηλώσεις-προ-
βοκάτσια κατά της ομοσπονδιακής
λύσης έγιναν για να δυσκολέψουν
την υποψηφιότητα Ακιντζί, κάτι σαν
δίδυμη εκδήλωση-γάντι στις επιδιώξεις
Τατάρ. Ο Ν. Αναστασιάδης υποκριτικά
δήλωσε ότι «σύμφωνα με πληροφορίες
του κράτους, οι εγκάθετοι της Άγκυρας
επιδιώκουν την πρόκληση επεισο-
δίων». Τίποτε δεν έγινε. Με αυτόν
τον τρόπο, ο Ν. Αναστασιάδης ευχή-
θηκε «καλή επιτυχία» στον Ε. Τατάρ.
Καμία άλλη ανάλογη, «αντικατοχική»
εκδήλωση στο οδόφραγμα στη Δερύ-
νεια δεν έγινε έκτοτε. Ο σκοπός επε-
τεύχθη στις 18/10/20.

Κλειδί για την αλλαγή στην Κύπρο,
κλειδί για την αλληλεπίδραση ανάμεσα
στις ε/κ και τ/κ υποθέσεις, υπήρξαν οι
συγκλίσεις Χριστόφια-Ταλάτ: ενιαίος
εκλογικός κατάλογος, όλοι οι Κύπριοι
ψηφίζουν για πρόεδρο/αντιπρόεδρο

με στάθμιση της ψήφου κάθε κοινό-
τητας στο 20%, για να μην εκλέγουν
οι Ε/κ και τον αντιπρόεδρο. Σύγκλιση
που συνιστούσε ουσιώδη βελτίωση
της Ζυρίχης, και η οποία έγινε αποδεκτή
από την Άγκυρα. Μια τόσο θεαματική
πρόοδος, δεν έγινε κτήμα της πλει-
οψηφίας, τα εργαλεία επικοινωνίας
(παλαιά και νέα) δεν αξιοποιήθηκαν. 

Ο ΠτΔ δήλωσε στις 23/2 ότι «ελπί-
ζουμε να καταστεί δυνατόν να υπάρ-
ξουν επαφές της απεσταλμένης του
γ.γ. των Η.Ε. στην Τουρκία, ακόμα και
στο επίπεδο του προέδρου της χώρας,
Τ. Ερντογάν». Ωστόσο, η τουρκική δι-
πλωματία δεν λειτουργεί έτσι. Η απε-
σταλμένη του γ.γ., είτε τον γενικό δι-
ευθυντή, είτε τον υφυπουργό, είτε τον
ΥΠΕΞ της Τουρκίας συναντήσει, την
ίδια προσέγγιση θα ακούσει. Ο Ν. Χρι-
στοδουλίδης γνωρίζει πολύ καλά τι θα
φέρει η απεσταλμένη του γ.γ. από την
Άγκυρα, τα ίδια που πήρε ο Τ. Ερντογάν
στον Κυριάκο Μητσοτάκη στην Αθήνα
(7/12/23) και ο κ. Μητσοτάκης αμέσως
μετά στον ίδιο στη Λευκωσία: ότι χωρίς
αποδοχή από την ε/κ πλευρά του κε-
φαλαίου για τη «Διακυβέρνηση», όπως
συγκροτήθηκε στο Κραν Μοντάνα
(προεδρικό σύστημα, μία τ/κ ψήφος
στο Υπουργικό Συμβούλιο, εκ περι-
τροπής προεδρία 2:1, διασταυρούμενη
ψήφος) συνομιλίες δεν θα αρχίσουν.
Ο γ.γ. των Η.Ε. σημείωσε επί αυτού
του θέματος ότι «τα μέρη είχαν κατα-
λήξει πρακτικά σε πλήρη συμφωνία
επί της ομοσπονδιακής εκτελεστικής
εξουσίας... και σε πλήρη συμφωνία επί
της αποτελεσματικής συμμετοχής
μέχρι το πέρας στο Κραν Μοντάνα»,
(Έκθεση γ.γ. για τις Καλές του Υπη-
ρεσίες, 28/9/17). 

Η τουρκική διπλωματία δεν μπλο-

φάρει, λέει δημόσια αυτά που υπο-
στηρίζει, στη μία φάση, ή στην άλλη.
Ο τέως ΥΠΕΞ της Τουρκίας Μ. Τσα-
βούσογλου, δήλωσε ότι «η ε/κ πλευρά
αναποδογύρισε το τραπέζι στο Κραν
Μοντάνα και ήμουν εκεί. Είπαμε ήδη
πριν φύγουμε για το Κραν Μοντάνα
ότι διαπραγματευόμαστε για την ομο-
σπονδία για τελευταία φορά. Μετά
από αυτό, υπάρχει κυριαρχική ισότητα,
όχι πολιτική ισότητα».

Κλειδί κρατά η Άγκυρα, κλειδί κρα-
τά (και) η Λευκωσία, ότι χωρίς «ξε-
κάθαρη» αποδοχή του κεφαλαίου για
τη διακυβέρνηση από τον Ε/κ ηγέτη,
δεν θα επανέλθουν στο τραπέζι τα
σημεία 1 και 2 του πλαισίου Γκουτέρες,
αποχώρηση τουρκικών στρατευμά-
των, τερματισμός επεμβατικών δι-
καιωμάτων. Με το κεκτημένο των
συνομιλιών του 2017 δεν συμφωνεί
ο Ν. Χριστοδουλίδης. Μιλώντας στον
δημοσιογράφο Μουσταφά Αλκάν στο
κανάλι Genç tv, ο Ν. Χρ. δήλωσε για
το πλαίσιο Γκουτέρες «ότι υπάρχουν
σημεία που συμφωνεί και σημεία που
θα ήθελε να συζητήσει» και «απέφυγε
να πει αν αποδέχεται την εκ περι-
τροπής προεδρία». Για το προεδρικό
σύστημα δήλωσε «ότι θα πρέπει να
διευκρινιστεί εάν θα είναι τελετουρ-
γικό (ceremonial) ή θα έχουν ουσια-
στικό ρόλο, εάν θα έχουμε πρωθυ-
πουργό, ή όχι» (Πηγή: OmegaLive
16/09/23). Συνεπώς, όταν ο ΠτΔ δη-
λώνει πως ενδιαφέρεται «να επαναρ-
χίσουν οι συνομιλίες από εκεί που
διακόπηκαν στο Κραν Μοντάνα»,
μάλλον επαναλαμβάνει μια φράση
χωρίς πραγματικούς αποδέκτες στο
διεθνές πεδίο...

Το κλειδί και το παιχνίδι
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A/

SE
RG

EY
 K

O
ZL

O
V

Στρατιώτες από διαφορετικές μονάδες της ουκρανικής εθνοφρουράς παρακολουθούν στρατιωτική εκπαίδευση σε πεδίο βολής κοντά στο Χάρκοβο της Ουκρανίας. Τα
ρωσικά στρατεύματα εισέβαλαν στην Ουκρανία στις 24 Φεβρουαρίου 2022, ξεκινώντας μια σύγκρουση που έχει προκαλέσει και ανθρωπιστική κρίση.

www.larkoslarkou.org.cy

Στην ιστορία της πολιτικής, διεθνώς, μπορεί
στον άξονα Δεξιάς-Αριστεράς να υπήρξαν
σπουδαίοι statesmen που η πολιτική τους
ιδεολογία, οι αγώνες τους, οι κυβερνήσεις
τους, ακόμη κι ο θάνατός τους να σφρά-
γισαν τον 20ό αιώνα και να γέννησαν μύ-

θους και παρακαταθήκες που ακόμη μας ακολουθούν,
υπήρξαν ωστόσο ελάχιστοι μετριοπαθείς, κεντρώοι,
που με το παράδειγμά τους διαδραμάτισαν εκείνον τον
κρίσιμο ρόλο, διαμορφώνοντας καταλυτικά τις εξελίξεις,
ακόμη και αν κανείς δεν τους έδωσε το credit που τους
αναλογεί. Στην ιστορία της κυπριακής πολιτικής σκηνής,
πέραν του άξονα Εθνικοφρόνων/Ενωτικών/Μακαρια-
κών-Αριστεράς, η ύπαρξη ενός μετριοπαθούς κέντρου
δεν στεγάστηκε ποτέ, ουσιαστικά, κάτω από μία κομματική
στέγη, ενώ οι νούσιμες, μετριοπαθείς και προοδευτικές
φωνές είτε δεν έβρισκαν τον δρόμο προς την πολιτική
με κομματικούς ή εν γένει εκλέξιμους όρους, είτε υπήρχαν
εντός των μεγάλων κομμάτων (ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ). Η ιστορία
δε του Κέντρου στην Κύπρο, όπως και της Σοσιαλδη-
μοκρατίας, με τους σημερινούς όρους (μετά) πολιτικής

μέσω του ΔΗΚΟ, της ΕΔΕΚ
και της ΔΗΠΑ, αποτελεί
μάλλον το αποτέλεσμα της
κοινωνικής μηχανικής του
κατακερματισμού, μετά το
1974, της αντιπαράθεσης
Γριβικών-Μακαριακών και
–οπωσδήποτε– την πολι-
τική πρακτική της ιδιόμορ-
φης, μετά το 1977, κυπρια-
κής μεταπολίτευσης, παρά
μια ουσιαστική διαφορο-

ποίηση από το δίπολο Δεξιάς-Αριστεράς –όπως ιδεολογικά
το ηγεμονεύουν, διαχρονικά, ο ΔΗΣΥ και το ΑΚΕΛ. 

Η περίπτωση του ΔΗΚΟ και του Κυπριακού όπως την
είδαμε την τελευταία σχεδόν 20ετία συνεχώς, από τη
διακυβέρνηση Χριστόφια σε αυτή της πρώτης θητείας
Αναστασιάδη και μέχρι σήμερα –στη συγκυβέρνηση
υπό τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη– είναι μια τυπική πε-
ριπτωσιολογία για το πώς το εθνικό θέμα λειτουργεί
στην εσωτερική πολιτική. Αποτελεί ή λόγο αποχώρησης
από ένα κυβερνητικό σχήμα ή αντικείμενο προεκλογικής
διαβούλευσης-συμφωνίας, που ωστόσο δεν είναι…
ακριβώς ειλικρινές ως προς την προγραμματική ατζέντα.
Αλλιώς πώς π.χ. το ΔΗΚΟ ή η ΕΔΕΚ (με το πρώτο να
μιλάει για ΔΔΟ αλλά με σωστό περιεχόμενο και τη δεύτερη
να την αποκηρύσσει) θα συμφωνούσαν να συμμετέχουν
στη κυβέρνηση Χριστοδουλίδη, όταν εξαρχής η θέση
για το εθνικό θέμα είναι εκ διαμέτρου αντίθετη; Βέβαια,
πέραν του προφανούς, το ζήτημα έχει και μια επιπλέον
ανάλυση: Εδράζεται στον τρόπο με τον οποίο η συζήτηση
για το εθνικό θέμα γίνεται, σε πολιτικό επίπεδο, στην
Κύπρο. Που είτε είσαι Δεξιός, είτε Αριστερός, είτε…
(βάλτε ένα πολιτικό ή ιδεολογικό ρεύμα προσδιορισμού),
απουσιάζει η πολιτική μετριοπάθεια –χαρακτηριστικό
που θα έπρεπε να αφορά, πρωτίστως και ιδανικά, τις
κεντρώες θέσεις. Κακά τα ψέματα: Το ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ
μπορεί μεν να πιστώνονται σκληρή γραμμή και απορ-
ριπτισμό στο Κυπριακό, αλλά ούτε το ΑΚΕΛ κατά την
περίοδο Χριστόφια, ούτε η δεκαετία Αναστασιάδη –του
«ηγέτη του ΝΑΙ»– κατόρθωσαν να λύσουν το Κυπριακό. 

Το Κέντρο στην Κύπρο δεν έχει πολιτικό μέλλον, αν
δεν επαναπροσδιοριστεί σε μια ορθή πολιτική βάση.
Αυτό που σήμερα επιχειρεί ο κ. Παπαδόπουλος με τον
κ. Σιζόπουλο, με φόντο το Κυπριακό και την προοπτική
κινητικότητας λόγω της παρουσίας της Ολγκίν, μπορεί
να σώσει τα εκλογικά τους ποσοστά ενόψει διπλών εκλο-
γών ή να τους προσφέρει μια ηρωική έξοδο από τη συγ-
κυβέρνηση «με γνώμονα το εθνικό θέμα», ωστόσο δεν
θα τους πάρει μακριά. Κι αυτό γιατί, όπως διαμορφώνεται
το πολιτικό σύστημα και η πολιτική κουλτούρα στην
Κύπρο –υπό τη σοβαρή προοπτική της επαλήθευσης
μιας επερχόμενης διχοτόμησης–, η απώλεια της μετριο-
πάθειας αποτελεί και την απώλεια της ισχυρότερης
άμυνας απέναντι σε αυτά που –επίσης δυσοίωνα– έρ-
χονται. 

Tο δυσοίωνο μέλλον
του Κέντρου

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas
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Το Κέντρο στην Κύ-
προ δεν έχει πολι-
τικό μέλλον, αν δεν
επαναπροσδιορι-
στεί σε μια ορθή
πολιτική βάση. 

Η αγροτική πολιτική
δεν είναι εύκολο θέμα
να το κατανοήσει κά-
ποιος που δεν είναι
ειδικός. Ειδικά σε πα-
νευρωπαϊκό επίπεδο,

ειδικά σήμερα όπου οι αλληλεξαρ-
τήσεις και οι διασυνδέσεις αφορούν
όχι μόνο γειτονικές χώρες, όχι μόνο
τις χώρες της κοινής αγοράς της
Ευρώπης, αλλά πολύπλοκες και δαι-
δαλώδεις παγκόσμιες αλυσίδες αν-
ταγωνισμού και συνεργασίας.

Δεν μπορούμε να μιλάμε απλώς
για «κακομαθημένους αγρότες» ακό-
μα και όταν μιλάμε για τους Γάλλους
αγρότες που επωφελούνται περισ-
σότερο από την Κοινή Αγροτική
Πολιτική της Ε.Ε. λόγω μεγέθους
αγοράς. Και από την άλλη, δεν μπο-
ρούμε να μιλάμε απλώς για τη αγρο-
τική δραστηριότητα ως «λειτούρ-
γημα» στην οποία αξίζει ειδική με-
ταχείριση επειδή «μας ταΐζουν», λες

και ο αγροτικός τομέας δεν είναι
βιοπορισμός και επιχειρηματική
δραστηριότητα. Η πρώτη υπερα-
πλούστευση προωθεί την απαξίωση
ενός ολόκληρου τομέα του οποίου
οι επαγγελματίες δικαιούνται την
ευκαιρία να βιοποριστούν και να
έχουν κέρδος – κάτι που πολλοί, αν
όχι οι περισσότεροι, έχουν κάθε
λόγο να κάνουν με πράσινο και οι-
κολογικό τρόπο εφόσον λάβουν τα
κατάλληλα κίνητρα και στήριξη. Η
απαξίωση ωφελεί μόνο τις μεγάλες
επιχειρήσεις, μεσάζοντες και υπε-
ραγορές που μαζεύουν τα κέρδη.

Η δεύτερη υπεραπλούστευση
συμβάλλει στη λαϊκίστικη εκμετάλ-
λευση της ψήφου των (δίκαια θυ-
μωμένων) αγροτών, όπως με το πέ-
ρασμα του Πανίκου Χάμπα από τις
διαδηλώσεις των Βρυξελλών τη Δευ-
τέρα το οποίο απαθανάτισε με βίντεο
στο Facebook, ή όπως με την οι-
κειοποίηση των αιτημάτων των

αγροτών από την άκρα και συντη-
ρητική Δεξιά όπως στις Κάτω Χώρες,
και την εργαλειοποίησή τους κατά
της πράσινης μετάβασης και της
στήριξης προς την Ουκρανία. Δεν
λέω λοιπόν κάτι νέο, όταν εξηγώ
πως τα πράγματα δεν είναι τόσο
απλά όσο νιώθουμε. Ας μη παρα-
συρόμαστε από τα επεισόδια που
βλέπουμε στις οθόνες (ή στις πόλεις
μας) μας ή τα επιχειρήματα κατά
της προσαρμογής στις νέες πραγ-
ματικότητες. Αυτό που χρειαζόμαστε

είναι ειδικούς, με απλή γλώσσα και
χωρίς κομματικές και πολιτικές εξαρ-
τήσεις, να μας εξηγήσουν όλα τα
κομμάτια του παζλ. Πρέπει πρώτα
απ’ όλα να κατανοήσουμε γιατί το
θέμα της γεωργίας και της αγροτικής
πολιτικής στην Κύπρο, μια χώρα
που αναπτύχθηκε από χώρα γεωρ-
γών σε χώρα λογιστών μέσα σε με-
ρικές μόνο δεκαετίες, καταλήγει
είτε ηθογραφικά εξιδανικευμένο ως
υπενθύμιση μιας πιο «αγνής» εποχής,
είτε ταξικά και τοξικά δαιμονοποι-
ημένο ως κάτι για το οποίο ορισμένοι
ντρέπονται. Και μετά πρέπει να αν-
τιληφθούμε πως το θέμα της γεωρ-
γίας, και το ερώτημα μεταξύ άλλων
αν θέλουμε να παράγουμε ή να ει-
σάγουμε, είναι θεμελιώδες στοιχείο
της πολιτικής οικονομίας της χώρας
και επεκτείνεται σε όλους τους τομείς
πολιτικής, από το εμπόριο μέχρι
τον τουρισμό, και από την ενέργεια
στην αντιμετώπιση της κλιματικής

αλλαγής. Η πολιτική της Κομισιόν
για τα θέματα παραγωγής τροφίμων,
και ειδικότερα της ασφάλειας και
της υγείας, έχει ονομαστεί «από το
αγρόκτημα στο πιάτο», περιγρά-
φοντας την ανάγκη τα ζητήματα
των τροφίμων να ρυθμίζονται και
να αντιμετωπίζονται με ολιστικό
τρόπο. Ενδεχομένως τώρα να είναι
η στιγμή, ενόψει της διαπραγμά-
τευσης που θα πρέπει να γίνει πολύ
σύντομα για το μέλλον της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής, η προσέγγιση
αυτή να επεκταθεί. Μια μελέτη του
European Policy Centre, με τίτλο
«Η Πράσινη Συμφωνία την εποχή
των πολλαπλών κρίσεων: Ευθυγραμ-
μίζοντας τις βραχυπρόθεσμες απαν-
τήσεις με μακροπρόθεσμες δεσμεύ-
σεις», ήταν ιδιαίτερα χρήσιμη για
να γράψω το ρεπορτάζ αυτής της
εβδομάδας. Στη μελέτη αυτή προ-
τείνεται η αντικατάσταση της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής (CommonAgri-

cultural Policy) από μια «Κοινή Πο-
λιτική Τροφίμων» (Common Food
Policy) με αντικείμενο τη χρηματο-
δότηση της πράσινης μετάβασης
του αγροτοδιατροφικού τομέα με
ολιστικό τρόπο, και συντονισμένες
επενδύσεις για στήριξη της βιώσιμης
παραγωγής τροφίμων με μειωμένη
χρήση χημικών, νερού και καυσίμων,
προώθηση της υγιούς διατροφής
στην εστίαση και στα νοικοκυριά,
και μείωση της σπατάλης.

Για τα πιο πάνω όμως χρειάζεται
σχεδιασμός και περισσότερη προ-
σοχή στο τι λένε οι ειδικοί. Και λι-
γότερη προσοχή σε αρθρογράφους
που προσπαθούν ακόμα να κατα-
λάβουν τι γίνεται (όπως τον υπο-
φαινόμενο) ή σε πολιτικούς που ξέ-
ρουν να απαντούν μόνο με τσιτάτα
της ελεύθερης αγοράς ή με τη σα-
γήνη της παροχολογίας.

Από το αγρόκτημα στην πολιτική
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Αυτό που χρειαζόμαστε
είναι ειδικούς, με απλή
γλώσσα και χωρίς κομ-
ματικές εξαρτήσεις,
να μας εξηγήσουν όλα
τα κομμάτια του παζλ. 
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Ενα από τα ευρωπαϊ-
κά κινήματα που αν-
τιτάχθηκαν από την
πρώτη στιγμή στη
νεωτερική ατομοκεν-
τρική κοινωνία ήταν

ο ρομαντισμός. Στον Ζαν Ζακ Ρουσ-
σώ οφείλουμε τα πρώτα κείμενα
κατά της προόδου και της «διε-
φθαρμένης» πολιτικής κοινωνίας
που γεννιόταν στις ευρωπαϊκές
μεγαλουπόλεις του Διαφωτισμού
και το κάλεσμα σε μια επιστροφή
στην «αθωότητα» της φυσικής κα-
τάστασης.

Σε αντίθεση όμως με τους ρο-
μαντικούς επιγόνους του, ο πολίτης
της Γενεύης δεν είχε καμία ψευ-
δαίσθηση ότι η επιστροφή αυτή
ήταν αδύνατη. Προσπάθησε έτσι
να μορφώσει μια νέα μορφή «ατό-
μου» και ατομικής ύπαρξης, η οποία
θα ενσωμάτωνε όλα όσα παρείχε
στα ανθρώπινα όντα η ολιστική
κοινωνία του παρελθόντος. Και
όμως αυτό ήταν ανέφικτο. Γιατί
για τον Ρουσσώ ολόκληρη η ύπαρξη
ήταν μια προσπάθεια ολοκλήρωσης
του ατόμου, παρόλο που ο ίδιος
γνώριζε ότι η προσπάθεια αυτή
δεν θα τελεσφορούσε ποτέ. Οι Γερ-
μανοί ρομαντικοί, ενισχυμένοι από

τον αντεπαναστατικό λόγο, που
καλούσε σε μια επιστροφή στην
παλαιά ιεραρχική κοινωνία του
Παλαιού Καθεστώτος, στράφηκαν
σε περισσότερο κοινωνικά ζητή-
ματα, όπως της αλληλεγγύης και
της κοινωνικής συνοχής. Μόνη
εξαίρεση αποτελούσαν οι ερωτικές
ανησυχίες της ταραγμένης νεότη-
τας, που συνήθως οδηγούσαν σε
προσωπικό ναυάγιο. 

Το νέο καθεστώς, στηριζόμενο
στα ατομικά δικαιώματα και ελευ-
θερίες, ζητούσε από τα άτομα-πο-
λίτες να δημιουργήσουν μόνα τους
την κοινωνία τους, αδιαφορώντας
για τις παραδοσιακές ιεραρχίες.
Δεν είναι τυχαίο που ολόκληρη η
εποχή της νεωτερικότητας απο-
τέλεσε εποχή χειραφετήσεων και
απελευθερώσεων των μειονοτικών
πολιτικών ομάδων, όπως οι γυναί-
κες, οι άκληροι και οι σκλάβοι. Το
ιδανικό του Διαφωτισμού, η ανα-
ζήτηση της ατομικής «ευτυχίας»,
ολοκλήρωσης και ευδαιμονίας,
αναμείχθηκε με τα αιτήματα ακύ-
ρωσης του ανταγωνισμού και της
ελευθεριότητας των κατεξοχήν
εξουσιαστικών μορφών και ομάδων
εις βάρος της υπόλοιπης κοινωνίας.
Η ρομαντική κριτική όμως, στο

σύστημα αυτό, δεν οδήγησε σε
κάτι διαφορετικό, ικανό να αντα-
ποκριθεί θετικά στα παλαιά και
νέα αιτήματα της ατομοκρατικής
κοινωνίας. Το πρόβλημα ήταν ότι,
εφόσον τα άτομα είχαν ήδη απε-
λευθερωθεί από τους παραδοσια-
κούς δεσμούς της ολιστικής κοι-
νωνίας, ο μόνος τρόπος ήταν να
αντικατασταθεί η κατασταλτική
και ελεγκτική δύναμη της παλαιάς
κοινωνίας από το σύγχρονο κράτος.
Η συνεχής ενδυνάμωση των αρ-
μοδιοτήτων και των δυνατοτήτων
του ιακωβινικού κράτους οδήγησε
τελικά σε ολοκληρωτικά συστή-
ματα. 

Η πολιτική επιστήμη και πρα-
κτική στις δυτικές χώρες δικαίως
εστιάστηκε στον περιορισμό της
ισχύος και της χειραγώγησης της
κοινωνίας από το κράτος. Από την
πλευρά τους, τα κοινωνικά κινή-
ματα χειραφέτησης του 19ου και
του 20ού αιώνα επιτέθηκαν με με-
γάλη επιτυχία στο ιεραρχικό σύ-
στημα που υποστήριζε την παρα-
δοσιακή κοινωνία και έδινε το ηθι-
κό δικαίωμα στο νεωτερικό κράτος
να παρεμβαίνει σε ζητήματα αξιών.
Το σύστημα αυτό ήταν η πατριαρ-
χία. Όλα τα σημερινά αντιφιλε-

λεύθερα, θεοκρατικά, ολοκληρω-
τικά ή δικτατορικά καθεστώτα δεν
στηρίζονται απλά στην κατάργηση
των ατομικών και πολιτικών δι-
καιωμάτων των πολιτών τους και
στον έλεγχο της κοινωνίας από το
κράτος. Για να το πετύχουν αυτό,
στηρίζονται κυρίως στην επιστρο-
φή ή στην ενίσχυση των παραδο-
σιακών θεσμών της πατριαρχίας
και της ανδροκρατίας. Το αποδει-
κνύει περίτρανα αυτό η βίαιη κα-
ταστολή των εξεγέρσεων νέων και
γυναικών σε Κίνα, Ρωσία, Ιράν και
Τουρκία. Οι εξεγέρσεις αυτές φα-
νερώνουν επίσης ότι οι παραπάνω
κοινωνίες έχουν πάψει εδώ και
καιρό να είναι ολιστικές και έχουν
ήδη μετεξελιχθεί σε ατομοκεντρι-
κές. Ωστόσο όλα τα επιχειρήματα
όσων υποστηρίζουν ότι η φιλελεύ-
θερη δημοκρατία δεν μπορεί να
αποτελέσει καθολικό πρότυπο δια-
κυβέρνησης, στηρίζονται στο ότι
όλες οι κοινωνίες δεν είναι ατομο-
κεντρικές.

Οι ίδιες ομάδες που ασκούν κρι-
τική στον φιλελευθερισμό, ασκούν
επίσης δριμύτατη κριτική στον
ατομοκεντρισμό, τον οποίο υπο-
τίθεται ότι εξουδετερώνουν τα μη
φιλελεύθερα καθεστώτα. Και εδώ

όμως σφάλλουν, διότι αυτό στο
οποίο ασκούν κριτική είναι μια κα-
ρικατούρα ατομοκεντρισμού όπου,
όπως κυνικά έλεγε ο Ντέιβιντ Χι-
ουμ, «δεν είναι αντίθετο με τη λο-
γική να προτιμώ την καταστροφή
όλου του κόσμου από το γρατζού-
νισμα του δακτύλου μου». Το να
προτιμάει κάποιος την ολοκληρω-
τική καταστροφή από μια μικρή
προσωπική ενόχληση είναι μόνο
μία πλευρά του ατομοκεντρισμού,
αφού αυτή η προτίμηση συνοδεύε-
ται από ένα πολύ χαμηλό αίσθημα
σπουδαιότητας του ατόμου στη
χαοτική κοινωνία της αστικής με-
γαλούπολης.

Με άλλα λόγια, η αδιαφορία για
το όλο είναι η άλλη πλευρά της αί-
σθησης ασημαντότητας του ατό-
μου εντός του όλου των σύγχρονων
μητροπόλεων της Δύσης, όπως πο-
λύ αναλυτικά την παρουσίασε ο
Σίμμελ. Αντίθετα, στις ολιστικές
πατριαρχικές κοινωνίες, το σύνηθες
«εγώ» είναι αυτό του pater familias:
το δικαίωμα ζωής και θανάτου πά-
νω στους άλλους ενός δυνάστη
που νιώθει ότι η θέλησή του ταυ-
τίζεται με της ομάδας του, της οι-
κογένειας, της κοινότητας ή του
έθνους του. Στις ολιστικές κοινω-

νίες, το αίσθημα ισχύος όσων με-
τέχουν στην εξουσία της πατριαρ-
χικής κοινωνίας δεν είναι απόρροια
της προσωπικής τους αξίας αλλά
της εξουσιαστικής δομής την οποία
υπηρετούν.

Για τον λόγο αυτόν άλλωστε εί-
ναι δομικά «συντηρητικοί». Αν αλ-
λάξει το καθεστώς θα χάσουν όλα
τα προνόμια της κοινωνικής τους
θέσης. Ό,τι καταργεί η αστική φι-
λελεύθερη κοινωνία είναι αυτά τα
προνόμια της πατριαρχίας, τα οποία
οι σύγχρονοι τύραννοι επαναφέ-
ρουν στις χώρες τους και τις κοι-
νωνίες τους στο όνομα της πάλης
ενάντια στην αδιαφορία και τη
διαφθορά του ατομοκεντρισμού.
Και ενώ τα φιλελεύθερα καθεστώτα
μάχονται κάθε μέρα ενάντια στα
μαφιοκρατικά απομεινάρια της πα-
τριαρχίας, τα αντιφιλελεύθερα
έχουν παραδοθεί σε έναν νεόκοπο
φεουδαλισμό, όπου οι παραδοσια-
κές πατριαρχικές εξουσιαστικές
δομές έχουν αναζωογονηθεί μέσα
από την αδυσώπητη μαφιόζικη βία
της κρατικής εξουσίας.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. κα-
θηγητής πολιτικής και κοινωνικής φι-
λοσοφίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Η πολυγλωσσία στο Βέλγιο
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Οι Κυπραίοι δεν αλ-
λάζουν με τίποτα. Θα
είναι ή του ύψους ή
του βάθους και τανά-
παλιν. Είτε θα είναι
άγιοι, είτε θα είναι

άγριοι. Πριν από 2.400 χρόνια, στο
εγκώμιο του Ισοκράτη προς τον
Ευαγόρα, ο σπουδαίος ρήτορας της
αρχαιότηταςέλεγε ότι: «όταν ο Ευα-
γόρας, ερχόμενος στη Σαλαμίνα από
τους Σόλουςτης Κιλικίας, κατάφερε
με 50 άνδρες να μπει κρυφά στο πα-
λάτι και να ξεκινήσει να πολεμά τον
διορισμένο από τους Πέρσες σφε-
τεριστή βασιλιά Αυδήμονα, οι Κύ-
πριοι παρακολουθούσαν άπραγοι
τη μάχη και δεν έσπευσαν να τον
βοηθήσουν, περιμένοντας να δουν
ποιος θα κερδίσει τη μάχη…». Και
συνεχίζει: «Πολέμησε ακατάπαυστα
και μόνος εναντίον πολλών και με
λίγους εναντίον όλων, μέχρις ότου
κατέλαβε θριαμβευτικά το ανάκτορο,
έτσι και τους εχθρούς εκδικήθηκε
και τους φίλους βοήθησε. Επιπλέον
επανέφερε τις πατρογονικές τιμές
στη γενιά του, και ο ίδιος ανακη-
ρύχθηκε βασιλιάς της πόλης...».

Με διαφορετικό τρόπο, τα ίδια
έλεγε πριν από μερικά χρόνια και
ο αείμνηστος πρωτοπόρος ψυχία-
τρος, ο Γιάγκος Μικελλίδης. Τα βιν-
τεάκια στο Διαδίκτυο, με τις περί-
φημες ατάκες του, ακόμη προκαλούν
και γέλιο και δύσκολο προβληματι-
σμό.Έλεγε: «είμαστε φοβιτσιάρηδες,
χέστηδες και κλέφτες… είμαστε
όλοι κλέφτες… είμαστε ένας κόσμος
ανέντιμος, με αποτέλεσμα να πατ-
τίσουμε… Και το φυσικό αέριο να
μας φέρουν, πάλι θα παττίσουμε…
Πριν 50 χρόνια οι Κυπραίοι κοιμόν-
τουσαν με τα κοπάδια… άλλες χώρες
έχουν 500 χρόνια κοινωνικής ιστο-
ρίας… εμείς χρειαζόμαστε ακόμη
100 χρόνια… ο πολιτισμός μας είναι
πολύ λίγος… στα θετικά μας είναι
ότι κάνουμε καλές κολοκόπιττες…
ακκάνουν το βυζί της μάνας τους,
τον Ραδιομαραθώνιοθα σκεφτούν…
ο ένας θα φάει τον άλλο… ο ένας
καρφώνει τον άλλο… πρέπει να αλ-
λάξουμε νοοτροπία, να σταματή-
σουμε να κλέφτουμε…».

«Από πελλόν και από μιτσή να
μάθεις την αλήθεια» έλεγαν οι παπ-
πούδες μας, οι οποίοι νήστευαν 40
μέρες για να πουνμια ρήση. Ο Γιάγ-
κος Μικελλίδης ησυχάζει τώρα από
τους «πελλούς», όπως σίγουρα θα
λέει χαμογελώντας. Τα τολμηρά του
λόγια, πάντα θα αγγίζουν τις ψυχές
απελπισμένων ανθρώπων. Λόγια
λένε πολλοί, με αποκαλυπτικό και
περίτεχνο τρόπο, αλλά ελάχιστοι
έχουν την παρρησία και τη διεισ-
δυτική αθωότητα του αείμνηστου
ψυχίατρου. Ο Γιάγκος Μικελλίδης
είχε το «ακαταλόγιστο» λόγω επαγ-
γέλματος, αλλά τα λόγια του, ήταν
«μαχαίρι» με το οποίο έκοβε ψυχές

και συγκλόνιζε συνειδήσεις. «Κάθε
χωριό χρειάζεται και τον πελλόν
του» όπως έλεγαν οι πρόγονοί μας.
Αλλά σήμερα με τις τηλεοράσεις,
τα ραδιόφωνα και το διαδίκτυο, φαί-
νεται ότι οι «πελλοί» είναι τόσοι πολ-
λοί, ώστε ανατράπηκε και η προγο-
νική μας ρήση. 

Διαχρονικά, πολλοί λαϊκοί ποι-
ητές,αλλά και διανοούμενοι, έλεγαν
ότι ο Κυπραίος είναι όπως το κυ-
πριακό γαϊδούρι το οποίο σηκώνει
αγόγγυστα τα μεγαλύτερα βάρη.
Αυτό αποδείχθηκε στον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, όπου τα κυπριακά γαϊ-
δούρια πρωταγωνιστούσαν. Ωστόσο,
αν το βάρος ξεπερνούσε έστω και
για μία τρίχα το βάρος το οποίο άν-
τεχε, τότε αλίμονο σε όποιον βρι-
σκόταν πίσω από το γαϊδούρι, γιατί
οι κλωτσιές ήταν θανατηφόρες,
ήταν τόσο δυνατές ώστε μπορούσαν
να σκοτώσουν τον άτυχο που θα
βρισκόταν πίσω του. Η ρήση αυτή
δεν ανατρέπεται ούτε και σήμερα,
γιατί ο Κύπριος, έστω και μέσα στη
φτώχια του, ανέχεται νέους και πα-
ράλογους φόρους, πρόστιμα-παγίδες
και την εξωφρενική ακρίβεια.

Τα καρναβάλια ήλθαν και πολλοί
πονεμένοι άρχισαν να βάζουν μά-
σκες, για να μπορέσουν να κρύψουν
τον πόνο και την απελπισία τους,
αλλά καιγια να εκφράσουν την αγα-
νάκτησή τους. Καλές οι διασκεδά-
σεις, καλά τα φαγοπότια, αλλά κα-
λύτερα θα ήταν κάποτε να σοβα-
ρευτούν οι αρμόδιοι και οι αναρμό-
διοι, και να δώσουν ελπίδα στον κό-
σμο. Πριν από μερικές μέρες, στη
Βουλή των Νέων, αποκαλύφθηκε,
έστω και κατά παράβαση των κα-
νόνων, το πρόβλημα με τις αυτο-
κτονίες, οι οποίες όσο λέγονται,
τόσο και αυξάνονται, γι’ αυτό και
τα μέσα ενημέρωσης εδώ και δε-
καετίες δεν κάνουν αναφορά σε αυ-
τές τις τραγικές ιστορίες. Ωστόσο,
καλό είναι οι «κεφαλές» αυτού του
τόπου, οι οποίοι ενημερώνονται όχι
μόνο από τα μέσα ενημέρωσης, να
αγγίξουν τις πικρές αλήθειες, να λά-
βουν μέτρα, γιατί η νεολαία και ο
κοσμάκης υποφέρουν, πραγματικά
και όχι θεωρητικά. Η Κύπρος είναι
το νησί των αγίων, όπως λένε πολλοί
ιστορικοί και θεολόγοι, και εκεί που
πλεόνασε η αμαρτία υπερεπερίσ-
σευσε η χάρις του Θεού και η αγιό-
τητα. Το νησί ήταν πάντα έρμαιο
των κατακτητών, των τοκογλύφων,
των φονιάδων και των απατεώνων.
Ο φόβος μαζί με τον πόνο, ήταν και
είναι για αιώνες το κύριο χαρακτη-
ριστικό των ανθρώπων της Κύπρου,
ήταν ό,τι φιλοκαλούσαν και φιλο-
σοφούσαν μετ’ ευτελείας και άνευ
μαλακίας. Και πάντα στωικά έλεγαν,
ότι έχει ο καιρός γυρίσματα και όλα
εδώ πληρώνονται. 

Φοβιτσιάρηδες
και κλέφτες

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Είναι η φιλελεύθερη δημοκρατία καθολικό πολίτευμα; (II)

Τ ο Βασίλειο του Βελγίου είναι
ανεξάρτητο, ομόσπονδο
κράτος, χωρισμένο γεωγρα-

φικά σε τρεις κοινότητες. Η Βαλ-
λωνική περιοχή είναι γαλλόφωνη,
η Φλαμανδική ολλανδόφωνη και
η περιοχή των Βρυξελλών, της
πρωτεύουσας, είναι δίγλωσση,
με τα γαλλικά να υπερτερούν των
ολλανδικών. Εντός της Βαλλωνι-
κής περιοχής και κοντά στα σύ-
νορα με τη Γερμανία, υπάρχει και
μια μικρή γερμανόφωνη κοινό-
τητα. Η κάθε περιοχή στο Βέλγιο
προσπαθεί να διατηρήσει ζωντανή
τη γλωσσική ταυτότητα, δίνοντας
έμφαση στην εκμάθηση των τριών
επίσημων γλωσσών, αφού στην
πρωτεύουσα των Βρυξελλών, κυ-
ρίως, είναι πολύ διαδεδομένη η
αγγλική γλώσσα ως γλώσσα συ-
νεννόησης στελεχών διεθνών ορ-
γανισμών, του εμπορίου, αλλά
και των επιστημονικών συνε-
δρίων. Μέσα στο πλαίσιο γνωρι-
μίας της πολυγλωσσίας στο Βέλγιο,
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή των Πε-
ριφερειών επέλεξε μια μικρή ομά-
δα μελών της, τα οποία επισκέ-
φθηκαν πρόσφατα το Κέντρο Εκ-
μάθησης της Ολλανδικής Γλώσσας
στις Βρυξέλλες.

Το Κέντρο Εκμάθησης της Ολ-
λανδικής Γλώσσας λειτουργεί ως
μη κυβερνητική οργάνωση με
προϋπολογισμό €5 εκατ. και χρη-
ματοδοτείται από την περιφέρεια
της Φλάνδρας και την πρωτεύου-
σα Βρυξέλλες. Οι εβδομήντα ερ-

γαζόμενοι καταβάλλουν τεράστιες
προσπάθειες προώθησης της ολ-
λανδικής γλώσσας, όπως και το
εκπαιδευτικό προσωπικό, το οποίο
υπάγεται στο ομοσπονδιακό
υπουργείο Παιδείας.

Τα μαθήματα παρέχονται δω-
ρεάν στους ενδιαφερόμενους, οι
οποίοι κατά 12% αποτελούν νέ-
οαφιχθέντες στο Βέλγιο, ενώ το
υπόλοιπο 88% αφορά άτομα τα
οποία κατοικούν μόνιμα στην πε-
ριοχή των Βρυξελλών. Στο Βέλγιο
ζουν γύρω στα 11 εκατ. άνθρωποι,
οι Βρυξέλλες έχουν πληθυσμό γύ-
ρω στα 1,3 εκατ., ενώ το 13% του
συνολικού πληθυσμού της χώρας
είναι ξένοι –με το 80% του συνο-
λικού πληθυσμού των Βρυξελλών

να έχουν ξένη εθνικότητα. Για να
μπορέσει λοιπόν κάποιος να βρει
εύκολα δουλειά στο Βέλγιο, και
ειδικότερα στην περιοχή της
Φλάνδρας, θα πρέπει να μιλάει
ολλανδικά.  Αρκετοί Βέλγοι μιλούν
ολλανδικά ως δεύτερη ή τρίτη
γλώσσα, αφού προπορεύεται η
μητρική γλώσσα, τα γαλλικά ή τα
αγγλικά. Νέοι άνθρωποι και άνερ-
γοι κυρίως, αξιοποιούν τις ευκαι-
ρίες εκμάθησης ολλανδικών ως
ευκαιρία, για να παρακολουθούν
καλύτερα την εξέλιξη αλλά και
τη μόρφωση των παιδιών τους.  

Η περίοδος εκμάθησης ολλαν-
δικών για Βέλγους υπηκόους που
δεν μιλούν τα ολλανδικά ως μη-
τρική γλώσσα ανέρχεται στα δύο
χρόνια και ολοκληρώνεται με την
απόκτηση του διπλώματος μάθη-
σης Β1, το οποίο απαιτείται για
εξεύρεση εργασίας στην περιοχή
της Φλάνδρας και κυρίως γύρω
από το αναπτυσσόμενο αεροδρό-
μιο των Βρυξελλών. Γύρω στις
55.000 περίπου κάτοικοι των Βρυ-
ξελλών εργάζονται στη ραγδαία
αναπτυσσόμενη περιφέρεια της
Φλάνδρας.

Η χρήση της αγγλικής γλώσ-
σας, τόσο στην εκπαίδευση όσο
και στην τεχνολογία, έχει σοβαρό
αντίκτυπο στις γνώσεις γαλλικών
και γερμανικών στην περιοχή της
Φλάνδρας, ενώ στις Βρυξέλλες εί-
ναι ευρέως διαδεδομένο ότι δεν
είναι απαραίτητο να μιλά κάποιος
ολλανδικά, για να μπορεί να ζήσει

στην πρωτεύουσα, αφού σχεδόν
όλοι μιλούν σήμερα αγγλικά.

Η βελγική πρωτεύουσα είναι
μια νεανική, ποικιλόμορφη και
πολυπολιτισμική πόλη στην οποία
ζουν 182 διαφορετικές εθνικότη-
τες και μιλούνται 125 ξένες γλώσ-
σες. Τρεις στους τέσσερεις κα-
τοίκους των Βρυξελλών έχουν ξέ-
νες ρίζες, και γι’ αυτό τον λόγο
τα αγγλικά έχουν εκτοπίσει τα
ολλανδικά, αφού μετά τα γαλλικά
που προηγούνται στις Βρυξέλλες
ακολουθούν στην τρίτη θέση τα
αραβικά, με τα ολλανδικά να βρί-
σκονται στην πρώτη δεκάδα.

Η εκμάθηση των τριών βασι-
κών γλωσσών στο Βέλγιο, πέραν
της μητρικής γλώσσας, αποτελεί
επιπρόσθετο προσόν τόσο για
τους απλούς εργαζομένους όσο
και για τους προσοντούχους –κυ-
ρίως ασιατικής καταγωγής– κα-
τοίκους του Βελγίου. Οι γλωσσικές
ικανότητες συμβάλλουν επίσης
στην κατανόηση του τρόπου λει-
τουργίας της χώρας, βοηθούν
στην ομαλή ένταξη των μετανα-
στών και των ξένων υπηκόων
στην τοπική και περιφερειακή
κοινωνία χωρίς διακρίσεις και πε-
ριορισμούς, ανεξάρτητα από τις
διαφορετικές απόψεις και την πο-
λυγλωσσία των κρατών-μελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ο κ. Αντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας, υποψήφιος ευρω-
βουλευτής.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Η βελγική πρωτεύουσα είναι μια
νεανική, ποικιλόμορφη και πολυ-
πολιτισμική πόλη στην οποία ζουν
182 διαφορετικές εθνικότητες και
μιλούνται 125 ξένες γλώσσες.
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Τα δυτικά αδιέξοδα στην Ουκρανία

Ο πόλεμος στην Ουκρανία έχει
μπει πλέον στον τρίτο του
χρόνο. Η μεγάλη αντεπίθεση

του Κιέβου η οποία θα έθετε την
ουκρανική πλευρά σε μια θέση
ισχύος έναντι της Ρωσίας και ένα
βήμα μακριά από την εξώθηση
όλων των ρωσικών στρατευμάτων
από τα εδάφη της δεν επιτευχθεί.
Παρά την παροχή σύγχρονου εξο-
πλισμού και εκπαίδευσης προς τα
ουκρανικά στρατεύματα από δυτικά
κράτη, οι ουκρανικές δυνάμεις απέ-
τυχαν στη δεδηλωμένη αποστολή
τους ελέω της έλλειψης αεροπορι-
κής υπεροχής αλλά και της θυσίας
έμπειρων στρατευμάτων για την
υπεράσπιση του Μπαχμούτ μεταξύ
άλλων παραγόντων. 

Κοιτάζοντας μπροστά, η κατά-
σταση είναι δυσμενή τόσο για την
Ουκρανία αλλά και ευρύτερα για
τη Δύση. Σε μεγάλο βαθμό αυτό
έχει να κάνει με τρεις σημαντικούς
παράγοντες. Πρώτον, εντός της
Ε.Ε. το μέλλον της υποστήριξης
της ουκρανικής προσπάθειας στον
βαθμό που έχει γίνει μέχρι σήμερα

μοιάζει δυσοίωνο. Μπορεί οι αντι-
στάσεις του Ούγγρου Προέδρου
Βίκτορ Όρμπαν να κάμφθηκαν και
εν τέλει το νέο πακέτο 50 δισ. στρα-
τιωτικής βοήθειας να εγκρίθηκε,
η πραγματικότητα είναι πως οι φω-
νές που εναντιώνονται στην ενί-
σχυση της ουκρανικής προσπάθειας
πληθαίνουν. Η άνοδος της Ακρο-
δεξιάς, το αυξανόμενο κόστος ζωής
για την πλειονότητα των Ευρωπαί-
ων πολιτών αλλά και οι πιέσεις που
υπάρχουν στις ευρωπαϊκές οικο-
νομίες ελέω του πολέμου δείχνουν
πως θα υπάρχει μεγάλη δυσκολία
να συντηρηθεί το ύψος της ευρω-
παϊκής βοήθειας προς την Ουκρανία
στα ίδια επίπεδα. Τα πρόσφατα
σχόλια του προέδρου Μακρόν για
πιθανή αποστολή στρατευμάτων
δεν θεωρώ πως τα συμμερίζεται η
πλειονότητα των άλλων μελών της
Ε.Ε. 

Δεύτερο, ανάλογη είναι η κατά-
σταση και στις ΗΠΑ. Η πιθανότητα
μιας επιστροφής του Ντόναλντ
Τραμπ στον Λευκό Οίκο κερδίζει
ολοένα και περισσότερο έδαφος.

Η θέση του πρώην Αμερικανού
προέδρου είναι γνωστή, ενώ ακόμα
και σε περίπτωση εκλογής Μπάιν-
τεν χωρίς τον έλεγχο του Κογκρέ-
σου ο Αμερικάνος πρόεδρος θα δυ-
σκολευτεί να παρέχει το ύψος της
στρατιωτικής βοήθειας που θα χρει-
αστεί η Ουκρανία για να επιτευχθεί
η νίκη έναντι της Ρωσίας. Αξίζει
να σημειωθεί ότι χωρίς την αμερι-
κανική υποστήριξη η Ουκρανία
δεν θα μπορούσε να αντεπεξέλθει
αλλά και να ανακαταλάβει αρκετά
από τα εδάφη της στην αντεπίθεση
του 2022.  

Τρίτο, ο πόλεμος θα κριθεί σε
μεγάλο βαθμό βρίσκεται στην ικα-
νότητα της πολεμικής βιομηχανίας
της κάθε πλευράς να παραγάγει
οπλισμό αλλά και να στρατολογήσει
επαρκές προσωπικό. Δυστυχώς, η
παραγωγική ικανότητα της ουκρα-
νικής πλευράς στηρίζεται εν πολ-
λοίς στις δυνατότητες των συμμά-
χων της, οι οποίες αυτή τη στιγμή
δεν είναι ιδιαίτερα μεγάλες. Συγ-
κεκριμένα, στις αρχές του περσινού
χρόνου η Ε.Ε. υποσχέθηκε 1 εκα-

τομμύριο βλήματα πυροβολικού
στην Ουκρανία όμως μέχρι σήμερα
έχει παραδοθεί περίπου το 52%
αυτών των βλημάτων. Οι ουκρα-
νικές ανάγκες έχουν οδηγήσει και
τα στρατηγικά αποθέματα των
ΗΠΑ αλλά και αρκετών κρατών
του ΝΑΤΟ σε ανησυχητικά χαμηλά
επίπεδα. Ταυτοχρόνως, οι κινήσεις
που γίνονται για αύξηση της βιο-
μηχανικής παραγωγής της Ε.Ε. δεν
φαίνεται να μπορούν να καλύψουν
μεσοπρόθεσμα τόσο την ανάγκη
της Ουκρανίας για πυρομαχικά
ούτε και τις ανάγκες για επανεξο-
πλισμό των στρατηγικών αποθε-
μάτων του ΝΑΤΟ. 

Στο κομμάτι της επιστράτευσης
η κυβέρνηση Ζελένσκι είναι ακόμα
διστακτική στην επέκτασή της από
τα 27 στα 25 έτη γνωρίζοντας πως
θα υπάρξουν έντονες αντιδράσεις
στο εσωτερικό. Η πραγματικότητα
είναι πως οι ουκρανικές δυνάμεις
αντιμετωπίζουν σημαντικά προ-
βλήματα στελέχωσης. Στην Αβν-
τίιβκα υπολογίζεται πως η αναλογία
στρατευμάτων ήταν υπέρ των Ρώ-

σων κατά 4 με 5 προς 1, ενώ για
κάθε ένα βλήμα πυροβολικού από
την ουκρανική πλευρά οι Ρώσοι
απαντούσαν με 3 προς 4. Αξίζει να
σημειωθεί πως η επιτυχημένη αν-
τεπίθεση των Ουκρανών το καλο-
καίρι του 2022 έγινε σε μια περίοδο
που είχαν περισσότερα στρατεύ-
ματα στο πεδίο της μάχης. Τότε οι
ουκρανικές δυνάμεις εκμεταλλευ-
θήκαν την έστω ελαφρά αριθμητική
τους υπεροχή αλλά και τα σημαν-
τικά λάθη των Ρώσων, όπως η απου-
σία επαρκών οχυρώσεων και η εξά-
πλωση των στρατευμάτων σε ένα
μέτωπο πολλών χιλιομέτρων, για
να εκδιώξουν τα ρωσικά στρατεύ-
ματα από το Χάρκοβο αλλά και τη
Χερσώνα. 

Στον αντίποδα, η Ρωσία έχει με-
ταβάλλει πλήρως την οικονομία
της σε πολεμική οικονομία ενώ το
ΑΕΠ της αυξήθηκε κατά 3,6%. Η
πολεμική βιομηχανία της χώρας
δεν παράγει ποιοτικό υλικό, με αρ-
κετά από τα άρματα και οχήματα
μεταφοράς προσωπικού που στέλ-
νονται στη πρώτη γραμμή να βγαί-

νουν από τις αποθήκες του ρωσικού
στρατού και να λαμβάνουν ένα πε-
ριορισμένο εκσυγχρονισμό. Αυτό
που χάνει σε ποιότητα όμως το
κερδίζει σε ποσότητα με την πα-
ραγωγή βλημάτων και οπλισμού
να είναι επαρκή για τα νέα στρα-
τεύματα που στέλνονται στο μέ-
τωπο από το καθεστώς Πούτιν. Σί-
γουρα, η τωρινή κατάσταση δεν
μπορεί να συνεχιστεί επ’ αόριστον
για τη Ρωσία, όμως σύμφωνα με
μελέτη του Ινστιτούτου Διεθνών
Στρατηγικών Σπουδών η Ρωσία θα
μπορούσε να αντέξει ακόμα δύο
με τρία χρόνια σε αυτούς τους ρυθ-
μούς. Το ερώτημα είναι μπορεί και
θέλει η Δύση να συνεχίσει στους
ίδιους ρυθμούς, ιδιαίτερα με δεδο-
μένο ότι πολύ δύσκολα θα μπορέ-
σουν οι ουκρανικές δυνάμεις να
ανακαταλάβουν τα χαμένα εδάφη
τους;

Ο δρ Αλέξανδρος Ζαχαριάδης είναι 
Fellow στο Τμήμα Διεθνών Σχέσεων 
του London School of Economics and
Political Science.

Συνέντευξη στον 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Έρχονται τρία μέτρα τα οποία θα
βελτιώσουν-διορθώσουν το παρόν
σύστημα φωτοεπισήμανσης. Χρο-
νόμετρα δεν θα μπουν, ωστόσο θα
μπει προειδοποιητικό φανάρι 50
μέτρα πριν από την κάμερα που θα
υποδεικνύει στον οδηγό αν περνά
άνετα από τη διασταύρωση, ή θα
πρέπει να ελαττώσει. Ο υπουργός
Μεταφορών, Αλέξης Βαφεάδης, σε
συνέντευξή του στην «Κ» αναφέρει
τις τρεις αλλαγές που θα δούμε στο
επόμενο διάστημα, κρίνει τις κακές
πρακτικές του συστήματος και
απαντά σε ερωτήσεις που ο κόσμος
έχει επί της ουσίας υποβάλει στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης σχετικά
με τις κάμερες.
–Έχουν τοποθετηθεί σταθερές κά-
μερες σε διασταυρώσεις και κεν-
τρικές οδούς παγκυπρίως. Ενάμιση
χρόνο μετά, έχει αλλάξει κάτι;

–Το σύστημα φωτοεπισήμανσης
εισήχθη προσφάτως, πριν ένα-ενά-
μιση χρόνο. Είναι μία μεγάλη επέν-
δυση που στοχεύει να αναβαθμίσει
την οδική ασφάλεια. Πριν από την
εφαρμογή φωτοεπισήμανσης, μέσω
ποινών αποσκοπούσε να δημιουρ-
γήσει αποτρεπτικό περιβάλλον
στους οδηγούς για να παρανομή-
σουν. Στην πράξη, η δυνατότητα
να επιτηρήσουμε τη λειτουργία των
δρόμων ήταν μειωμένη, διότι η
Αστυνομία δεν είχε τα απαραίτητα
ποσοτικά μεγέθη. Οι εμπειρογνώ-
μονες λοιπόν αποφάσισαν να εφαρ-
μόσουν το εν λόγω σύστημα, δύο
τομέων. Ο ένας αφορά τον έλεγχο
ταχύτητας και ο δεύτερος αφορά
την παρακολούθηση των διασταυ-
ρώσεων. Και οι δύο τομείς ελέγχου
έχουν σκοπό τη μείωση των ατυ-
χημάτων και κυρίως τα θανατηφόρα.
Τα ατυχήματα δυστυχώς στην Κύ-
προ δημιουργούνται διότι δεν υπάρ-
χει οδηγική κουλτούρα και οδηγική
αντίληψη, καθώς έχει παρατηρηθεί
πως δεν υπάρχει σεβασμός στις ση-
μάνσεις του οδικού δικτύου. Πριν
από την εφαρμογή του συστήματος
φωτοεπισήμανσης είχαμε από την
Αστυνομία περίπου 3.500 καταγ-
γελίες για παράβαση του κόκκινου
σηματοδότη σε ένα χρόνο. Μετά
την εφαρμογή του, έχουμε 20.000
καταγγελίες. Πού θέλω να καταλήξω;
Το πρόβλημα πάντα υπήρχε, απλώς
δεν γνωρίζαμε πόσο μεγάλο ήταν,
αφού η Αστυνομία αδυνατούσε να
καταγράφει παρανομίες 24 ώρες το
24ωρο. Οι Κύπριοι οδηγοί θεωρούν
πως είναι εντάξει να περνούν με
κόκκινο σηματοδότη, αφού οι 15.000
καταγγελίες αφορούν «το κόκκινο».
Με το παρόν σύστημα φωτοεπισή-
μανσης βλέπουμε ότι μπαίνει σι-
γά-σιγά οδηγική κουλτούρα στον
Κύπριο οδηγό.
–Τα σημεία που έχουν μπει οι στα-
θερές κάμερες είναι τυχαία; Είχε
παρατηρηθεί ότι εκεί γίνονταν
πολλά ατυχήματα, και πόσο έχουν
μειωθεί;

–Τα σημεία έχουν επιλεγεί από
την Αστυνομία. Η Αστυνομία πρέπει
να μπει στην εξίσωση ως ο εμπει-
ρογνώμονας για τα θέματα οδικής
ασφάλειας και δεν μπορούμε να
απορρίπτουμε τις θέσεις της δίχως
σοβαρές τοποθετήσεις. Στο τελευ-

ταίο Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας
η Αστυνομία είπε ότι σε συγκεκρι-
μένες διασταυρώσεις εκεί που κα-
ταγράφονταν 800 ατυχήματα σε
μία τριμηνία, πλέον καταγράφονται
200. Προσωπικά, έχω ζητήσει να
μου στείλουν στατιστικά για κάθε
διασταύρωση, σε μηνιαία βάση,
διότι έχει σημασία αν, και ποιο απο-
τέλεσμα έχει επιφέρει η τοποθέτηση
των συστημάτων φωτοεπισήμαν-
σης.
–Για να ρωτήσω συμπληρωματικά,

να το πω λαϊκά, για κακές πρακτι-
κές, για οτιδήποτε σε σχέση με
κάμερες, βανάκια της Brinks και
άλλα, ποιος έχει την ευθύνη; Επειδή
έχουν ακουστεί πολλά.

–Αποκλειστικά η Αστυνομία Κύ-
πρου. Η ανάδειξη ενός σημείου, ως
μελανό, είναι αποκλειστικά ευθύνη
της Αστυνομίας Κύπρου. Όπως
βάζει τις κάμερες, θα πρέπει να γνω-
ρίζετε ότι επίσης είναι ευθύνη της
να αφαιρέσει κάμερες και να τις το-
ποθετήσει αλλού, εάν δεν υπάρχουν
τα επιθυμητά αποτελέσματα.
–Όταν ο πολίτης πληρώνει το πρό-
στιμο, πόσα χρήματα λαμβάνει η
Brinks και πόσα το κράτος;

–Η Brinks λαμβάνει μηδέν ευρώ
από το κάθε πρόστιμο. Η Brinks
πληρώνεται με την ώρα, δηλαδή
πόση ώρα έχει βανάκι έξω και ελέγ-
χει την κυκλοφορία. Δεν έχει καμία
σχέση με το αν «κόψει» 100 πρό-
στιμα, ή μηδέν. Και είναι σημαντική
πτυχή της σύμβασης που υπογρά-
φηκε, διότι σωστά, δεν θα έπρεπε
να δίνεται οποιοδήποτε κίνητρο
να «παγιδεύει» τους οδηγούς για
περισσότερα ή λιγότερα πρόστιμα.
–Ωστόσο, υπάρχουν φωτογραφικά
ντοκουμέντα που είδαμε κατά το
παρελθόν όπου φαίνεται να μην
ακολουθούνται σωστές πρακτικές.
Τι απαντάτε σε αυτό;

–Η Αστυνομία καθορίζει το ση-
μείο που «στήνεται» το κάθε βαν.
Αν η Αστυνομία έβαλε τον χειριστή
κάπου που δεν δίνεται εύλογη προ-
ειδοποίηση στους οδηγούς, τότε

είναι λάθος της Αστυνομίας. Αν το
κάνει από μόνος του ο χειριστής,
τότε είναι λάθος της Brinks. Όταν
προκύπτει οποιοδήποτε ζήτημα,
λέμε πως οι πολίτες δεν θα πρέπει
να δέχονται την εξουσία δίχως κρί-
ση. Αν κρίνει ότι έχει αδικηθεί, τότε
ο πολίτης θα πρέπει να πάει στην
εταιρεία, έπειτα στην Αστυνομία
και αν δεν βρει το δίκιο του, τότε
να πάει δικαστήριο.
–Άρα αντιλαμβάνομαι με τα λεγό-
μενά σας ότι όλα τα πρόστιμα που
έχουν εκδοθεί, δεν έχουν εκδοθεί
ορθά.

–Ένα σύστημα τέτοιο δεν μπορεί
να είναι εκατό τοις εκατό σωστό
και γι’ αυτό και υπάρχει πάντα μία
διαδικασία που όπως προείπα μπο-
ρεί να προσβληθεί σε διάφορα επί-
πεδα. Όπως είπα, υπάρχει το τρί-
πτυχο εταιρεία, αστυνομία, δικα-
στήριο. Να ξέρετε πάντως πως η
κάθε παράβαση περνά από ανθρώ-
πινο μάτι και το βλέπει αστυνομικός
κατά πόσο θα εκδοθεί το πρόστιμο.
Πολλές φορές συνέβησαν περιστα-
τικά που χρήζουν δεύτερης ανά-
γνωσης. Όπως να περνά ο πολίτης,
διότι πρέπει να κάνει χώρο για ασθε-
νοφόρο. Αυτός ο πολίτης δεν θα
λάβει πρόστιμο, διότι ναι μεν θα σε
καταγράψει το αυτόματο σύστημα,
αλλά ο αστυνομικός κρίνει ότι δεν
είναι για να δοθεί πρόστιμο.
–Είστε ευχαριστημένοι με τη δράση
της Brinks;

–Η Brinks είναι εταιρεία που
προσφέρει υπηρεσίες σε μια άλλη

εταιρεία που είναι η ανάδοχος εται-
ρεία του συστήματος. Εκτιμώ πως
υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης
της δράσης της σε πολλά επίπεδα,
συνεπώς σε κάθε Συμβούλιο Οδικής
Ασφάλειας συζητούμε με την Αστυ-
νομία κάθε ζήτημα, κάθε δράση
της. Σκοπός του συστήματος δεν
είναι τα πρόστιμα, σκοπός είναι να
αποτρέπουμε τα ατυχήματα.

Οχι σε χρονόμετρα
–Δριμεία κριτική υπάρχει από τον
κόσμο για το αν θα πρέπει να μπουν
χρονόμετρα στις σταθερές κάμερες,
γιατί δεν έχουν μπει, αν είναι δίκαιο
που δεν έχουν μπει και πότε επι-
τέλους θα μπουν;

–Δεν θα μπουν χρονόμετρα. Όχι
γιατί δεν το έχω ζητήσει, όχι γιατί
δεν το έχω επιδιώξει. Οι εμπειρο-
γνώμονες έχουν κάνει ξεκάθαρο
πως, σε όλες τις διασταυρώσεις
που έχουν μπει συστήματα φωτο-
επισήμανσης θα μπουν «έξυπνα
φώτα». Είναι αυτόνομα, αποφασί-
ζουν με αλγόριθμους κατά πόσο
θα παραμένουν ανοιχτά, και δεν
μπορούν να συνδυαστούν με χρο-
νόμετρα. Είμαστε στη διαδικασία
προσφορών για τα «έξυπνα φώτα»
και εντός του 2024 θέλω να τα δω
να εφαρμόζονται. Πρώτα θα μπουν
στη Λεμεσό και μετά στη Λευκωσία,
τα οποία θα είναι 50 για τη Λεμεσό
και 75 για τη Λευκωσία. Δεν θα
προσφοροδοτήσω την ανάποδη
χρονομέτρηση για εφαρμογή τους
στο παρόν σύστημα, λίγο πριν από

την εφαρμογή των «έξυπνων φώ-
των». Τα «έξυπνα φώτα» υπολογί-
ζεται πως θα μειώσουν τη συμφό-
ρηση από 10-20% στις πόλεις και
είναι μία επένδυση 6-7 εκατ. ευρώ.
Τα «έξυπνα φώτα» θα μπουν το τρί-
το με τέταρτο τρίμηνο του 2024.
–Ναι, αλλά όμως υπάρχουν περι-
πτώσεις που ούτε προλαβαίνεις
να περάσεις, ούτε να σταματήσεις,
αφού απότομα δίχως προειδοποί-
ηση αλλάζει το φανάρι σε πορτο-
καλί και ακολούθως σε κόκκινο.

–Την ώρα που είναι πορτοκαλί,
αν ο ανεμοθώρακας του οχήματος
περάσει την γραμμή του αλτ, τότε
δεν θεωρείται παράβαση και δεν
παίρνει πρόστιμο ο πολίτης. Όπως
και να έχει, το πορτοκαλί είναι προ-
ειδοποιητικό για να σταματήσει ο
πολίτης και όχι για να επιταχύνει
ώστε να περάσει το φανάρι.
–Αν οι κάμερες δεν μειώσουν τε-
λικά τα ατυχήματα μακροπρόθε-
σμα, ποιο είναι το plan B;

–Πάντα υπάρχει plan B. Όλα
αξιολογούνται, και αν τελικά μία
επένδυση αρκετών εκατομμυρίων
δεν φέρει τα αποτελέσματα που θέ-
λουμε, δηλαδή να μειωθούν τα ατυ-
χήματα, τότε θα λάβουμε και τις
ανάλογες δράσεις. Η πρώτη φάση
ήταν μία κρίσιμη περίοδος και τώρα
που έχουμε μπει στη δεύτερη θα
πρέπει να της δώσουμε και τον ανά-
λογο χρόνο για να λειτουργήσει.
Σε ένα με δύο χρόνια από σήμερα
θα πρέπει να αξιολογήσουμε το σύ-
στημα.
–Να αναμένουμε βελτιωτικά-διορ-
θωτικά μέτρα στο παρόν σύστημα
φωτοεπισήμανσης;

–Περιμένω τις απαραίτητες εγ-
κρίσεις από το Τμήμα Δημοσίων
Έργων για να προχωρήσουμε στα
βελτιωτικά μέτρα του παρόντος
συστήματος φωτοεπισήμανσης
που έχουν προκύψει από τις συνε-
δρίες του Συμβουλίου Οδικής Ασφά-
λειας. Τα μέτρα αυτά θα γίνουν
πριν από την έλευση των «έξυπνων
φώτων» και θα είναι συμβατά και
με τα «έξυπνα φώτα» που θα έρθουν
σε κατοπινό στάδιο. Να τα αναμέ-
νουμε στους επόμενους τρεις με
έξι μήνες αυτά τα μέτρα που θα
πω. Πρώτον, 50 μέτρα πριν από τις
σταθερές κάμερες θα τοποθετηθούν
επιπρόσθετα φανάρια τα οποία θα
λειτουργούν ως προειδοποιητικά
για την κατάσταση του φαναριού
που θα συναντήσουν. Αν θα είναι
πράσινα αυτά, σημαίνει ότι έχουν
χρόνο να περάσουν τη διασταύ-
ρωση, άρα και ότι θα βρουν μπρο-
στά τους πράσινο φανάρι. Αν θα
πάλλονται πορτοκαλί, τότε θα προ-
ειδοποιούν ότι ο οδηγοί θα πρέπει
να κόψουν ταχύτητα, αφού μπρο-
στά τους δεν θα έχουν τον απαραί-
τητο χρόνο για να περάσουν τη
διασταύρωση.

Δεύτερον, στις διασταυρώσεις
για να στρίψει ένας οδηγός δεξιά,
δεν θα σβήνει απότομα το πράσινο,
θα παραμένει πράσινο και όταν
φτάσει κοντά ο χρόνος που θα αλ-
λάξει σε κόκκινο, τότε θα πάλλεται
η πορτοκαλί ένδειξη.

Τρίτον, θα βαφτούν οι γραμμές
του αλτ με εντονότερα χρώματα,
θα γίνουν πιο ευδιάκριτα τα όρια.
Θα καταλήξουμε στην ορθή δια-
μόρφωση.

Η Brinks λαμβάνει 
μηδέν ευρώ από 
το κάθε πρόστιμο. 
Η Brinks πληρώνεται με
την ώρα, δηλαδή πόση
ώρα έχει βανάκι έξω και
ελέγχει την κυκλοφορία.
Δεν έχει καμία σχέση 
με το αν «κόψει» 100
πρόστιμα, ή μηδέν.

ΑΛΕΞΗΣ ΒΑΦΕΑΔΗΣ, υπουργός Μεταφορών

Ερχονται προειδοποιητικά
φανάρια για τις κάμερες

Τα τρία βελτιωτικά-διορθωτικά μέτρα στο σύστημα φωτοεπισήμανσης

«Πριν από την εφαρμογή του συστήματος φωτοεπισήμανσης είχαμε από την Αστυνομία περίπου 3.500 καταγγελίες για παράβαση του κόκκι-
νου σηματοδότη σε ένα χρόνο. Μετά την εφαρμογή του, έχουμε 20.000 καταγγελίες» λέει στην «Κ» ο υπ. Μεταφορών Αλέξης Βαφεάδης.
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Α Π Ο Ψ Η

«Είπατε τω βασιλεί, χαμαί πέσε 
δαίδαλος αυλά, ουκέτι Φοίβος 
έχει καλύβην, ου μάντιδα δάφ-
νην, ουδέ παγάν λαλέουσα. Απέ-
σβετο και λάλον ύδωρ»

Χρησμός Πυθίας
 

Η μεγαλύτερη αδυναμία της Αρι-
στεράς βρίσκεται στον χειρισμό 
της μαζικότητας. Γι’ αυτό χάνει 
οπαδούς, επιρροή και φθίνει ρα-
γδαία. Η πολιτική δεν είναι μό-
νο ιδέες και προγράμματα. Είναι 
και συναισθήματα. Μια μεγάλη 
δέσμη συναισθημάτων που πε-
ριλαμβάνει την αισιοδοξία ή την 
απαισιοδοξία, την εμπιστοσύνη 
ή τη δυσπιστία, την έλξη ή την 
αποστροφή, τέλος την αισθητική. 
Το «δεν αρέσουμε Πρόεδρε» της 
Μελίνας Μερκούρη, κλείνει μια 
ολόκληρη φιλοσοφία πολιτικής 
που ένας άνθρωπος της τέχνης 

δύναται να αντιληφθεί καλύτε-
ρα από έναν πολιτικό ή διανοού-
μενο. Και τα συναισθήματα δεν 
είναι προϊόντα θερμοκηπίου, εί-
ναι στιγμές που συνδυάζουν προ-
σφορά και ζήτηση, όπως επίσης 
προσδοκία και εκπλήρωση. Στιγ-
μές που συμβαίνουν διαφορετικά 
κάθε φορά και εξαρτώνται από τη 
συγκεκριμένη συγκυρία και το 
περιβάλλον που μπορούν να συμ-
βούν. ∆εν εξαρτώνται μόνο από 
την ικανότητα. Βλέπουμε άλλω-
στε ικανότατους πολιτικούς, λα-
μπρά μυαλά, να βρίσκονται στο 
περιθώριο ως απωθητικά.
 
Οι επιρροές λοιπόν απλώνονται ή 
συρρικνώνονται αναλόγως των 
συναισθημάτων που προκαλούν. 
Σπανίως βέβαια συμβαίνει να πη-
γαίνει η κοινωνία ομόθυμα προς 
τη μια ή την άλλη κατεύθυνση, να 
μοιράζεται δηλαδή μια συναισθη-
ματική ομοθυμία. Είναι φυσικό σε 

μια διαφοροποιημένη κοινωνία να 
διαφοροποιούνται τα συναισθή-
ματα, αν και κατά εποχές, και πα-
ρά τις αντιθέσεις, ένα κοινό υπό-
στρωμα ως προδιάθεση υπάρχει. 
Τα κόμματα λοιπόν δεν γράφουν 
μόνο το λιμπρέτο – πρόγραμμα, 
πρέπει να παίξουν και ελκυστική 
μουσική. ∆ιαφορετικά ο κόσμος 
αποχωρεί από την πλατεία. Αυτό 
βέβαια δεν σημαίνει ότι τα κόμμα-
τα παίζουν ένα μαγικό αυλό, πίσω 
από τον οποίο τρέχουν τα άλογα 
ζώα του δάσους. Η μουσική πρέ-
πει να συναντήσει τον ορίζοντα 
αυτών που την ακούν, και ο ορί-
ζοντας αυτός έχει ιστορικότητα, 
λογική, υποκειμενικότητα. 
 
Εκείνο που τα τελευταία χρόνια 
παρακολουθούμε στην Αριστερά 
είναι ένας διαχωρισμός, μια από-
σταση, ανάμεσα στην ορχήστρα 
και το κοινό της. Η μικρή ορχή-
στρα απέκτησε κοινό κατά τη δι-

άρκεια της κρίσης, και η μελωδία 
της ελπίδας (το σύνθημα του 2015 
ήταν «Η ελπίδα έρχεται»), το ζεστό 
χαμόγελο του Αλέξη Τσίπρα, τα 
πρόσωπα των νέων αγοριών και 
κοριτσιών που τον συνόδευαν, 
σε μια εποχή που περίσσευαν οι 
προσβολές στην αξιοπρέπεια των 
Ελλήνων, η υποτίμησή τους και το 
αυτομαστίγωμα, δημιούργησαν το 
ακροατήριο του 2015 και κυρίως 
το πλήθος του δημοψηφίσματος. 
Εκτοτε όμως, παρά τον ρεαλισμό 
της νέας συμφωνίας που ρύθμισε 
ευνοϊκά το χρέος της χώρας, παρά 
το δίχτυ ασφάλειας που άπλωσαν 
για τους πιο ευάλωτους, η μαγεία 
άρχισε να χάνεται. Και συνέχισε 
να χάνεται και μετά το 2019. Ενα 
μέρος του κοινού (μικρό πάντως) 
αναζήτησε άλλες ορχήστρες· ένα 
άλλο απομακρύνθηκε σιωπηλά. 
Πριν όμως από όλα αυτά, η πλα-
τεία αναζήτησε τη δική της ορχή-
στρα. Τη δική της μουσική. Μια 

άλλη συμφωνία συναισθημάτων. 
Η προσπάθεια, μετά την πρώτη 
ήττα να βρεθεί μια άλλη μουσική 
μαγεία στην Προοδευτική Συμμα-
χία, δεν πέτυχε. Εκτοτε χτυπούσαν 
δυο καρδιές στην Αριστερά, μια 
στην ορχήστρα και μια στην πλα-
τεία. Εως το περυσινό καλοκαίρι, 
όταν ο πρώτος Απόλλων με τη λύ-
ρα αποχώρησε, και αναζητήθηκε 
ο/η διάδοχός του. Και τότε ζήσαμε 
την εξέγερση της πλατείας απένα-
ντι σε μια ορχήστρα της οποίας 
«απέσβετο το λάλον ύδωρ». Καλά 
τα διδακτορικά, αλλά δεν τραβά-
νε κόσμο.
 
Αυτό που ονομάστηκε, εσφαλμένα 
με μειωτικούς όρους, μεταπολιτι-
κή, είναι η αναγκαία αύρα κάθε 
πολιτικής. Εκείνη που θα δώσει 
το γενικό περίγραμμα της πολι-
τικής, αλλά θα το ντύσει με συ-
ναισθήματα, θα το κάνει όχι μό-
νο κατανοητό με το μυαλό, αλλά 

με την καρδιά. «Πρόκειται για τις 
ζωές μας» ήταν μία από τις πρώτες 
αποστροφές του Στέφανου Κασ-
σελάκη που έγιναν viral, μαζί με 
το αφοπλιστικό ύφος των ματιών 
και της φωνής του.  
 
Φτάνει όμως αυτό; Στην πρώτη 
περίοδο της σοβιετικής επανά-
στασης, τότε που πειραματίζο-
νταν όλοι με όλα, δημιουργήθη-
καν συμφωνικές ορχήστρες χωρίς 
μαέστρο. Μερικά χρόνια αργότερα 
όμως, επέστρεψαν οι μαέστροι στο 
πόντιουμ, και εκείνοι που ξέρουν 
λένε ότι ποτέ πριν και πουθενά 
αλλού η εξουσία τους επί της ορ-
χήστρας δεν ήταν πιο απόλυτη. Σε 
μας, όλα αυτά συμβαίνουν σε συ-
μπυκνωμένο χρόνο και κάπως σχη-
ματοποιημένα όπως στα καρτούν.

 
Ο κ. Αντώνης Λιάκος 
είναι ομότιμος καθηγητής 
Ιστορίας Πανεπιστημίου Αθηνών.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΛΙΑΚΟΥ 

Η Αριστερά και τα συναισθήματα

Το 2013 έφερε την κατάργηση των 
συνιστωσών, το 2016 o ΣΥΡΙΖΑ 
έψαχνε τρόπο να αναδειχθεί και 
πάλι νικητής σε συνθήκες επιτρο-
πείας και το 2022 ο Αλέξης Τσίπρας 
τα άλλαζε όλα εκλέγοντας τον πρό-
εδρο και την Κεντρική Επιτροπή 
από τη βάση. Το αποτύπωμα που 
αφήνει το 4ο συνέδριο, του 2024, 
μία εβδομάδα μετά, ακόμη αναζη-
τείται και μάλλον δεν θα βρεθεί. 
Χάθηκε μέσα σε φωνές και θορύ-
βους που ξεπέρασαν τα πολιτικά 
όρια. Η χαλαρή ψήφος των ευρω-
εκλογών ήταν πάντα η ευκαιρία 
των πολιτών να προειδοποιήσουν 
την εκάστοτε κυβέρνηση πως δεν 
έχει «λευκή επιταγή». Στις κάλπες 
της 9ης Ιουνίου δεν αποκλείεται 
να συμβεί κάτι που είναι πρωτο-
φανές. H ψήφος διαμαρτυρίας να 
κατευθυνθεί και προς την αξιω-
ματική αντιπολίτευση. Το «καρέ» 
του συνεδρίου, αποτελούμενο από 
τους Αλέξη Τσίπρα, Στέφανο Κασ-
σελάκη, Ολγα Γεροβασίλη και Νί-
κο Παππά, διαμόρφωσε τις νέες 
ισορροπίες μέσα στο κόμμα, με 
πρώτο τον πρώην πρωθυπουργό, 
o οποίος χτύπησε ηχηρό καμπα-
νάκι για λανθασμένη πορεία που 
έχει πάρει ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνοντας 
τη λύση που θεωρούσε σωστή. 

 

Η αποσύνδεση 
του Τσίπρα

Από το περιβάλλον του Τσίπρα επι-
σημαίνουν πως προσωπικός του 
στόχος ήταν να αποσυνδεθεί από 
μια «εργαλειοποίηση» που τον 
εγκλώβιζε στα μάτια και στη σκέ-
ψη ενός κόσμου που τον στηρίζει 
εδώ και πολλά χρόνια, συμπλη-
ρώνοντας πως επέλεξε να μη μεί-
νει σιωπηλός σε μια πολύ κρίσιμη 
στιγμή. Ηταν «βίαιο το ξερίζωμα» 
από τον νυν πρόεδρο, παραδέχο-
νται οι ίδιες πηγές στην «Κ», όμως 
δεν υπήρχε άλλος τρόπος, καθώς η 
εκτίμησή του ήταν πως το κόμμα 
οδηγείται στο κενό. Είναι ξεκάθα-
ρο πως δεν ενδιαφέρει τον πρώ-
ην πρωθυπουργό κανενός είδους 
επιστροφή μετά τις ευρωεκλογές, 
ούτε σκοπεύει να εμπλακεί στα 
εσωκομματικά για μεγάλο χρονι-
κό διάστημα. Το χρονικό της σύ-
νταξης της επιστολής έχει μεγάλο 
ενδιαφέρον. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες της «Κ», ο Αλέξης Τσίπρας 
έγραψε το κείμενο την Τετάρτη το 
βράδυ, μία ημέρα πριν αρχίσουν οι 
εργασίες του συνεδρίου. Το πρωί 
της Πέμπτης το έδειξε σε τρεις 
κοντινούς του συνεργάτες. Αφού 
δόθηκε στη δημοσιότητα, η Ολγα 
Γεροβασίλη ήρθε σε επαφή με τον 
τέως πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ ανακοι-
νώνοντάς του πως αν ο Στέφανος 
Κασσελάκης «σηκώσει το γάντι», 
θα θέσει υποψηφιότητα απέναντί 
του. Ο πρώην πρωθυπουργός, σύμ-
φωνα με άλλες πηγές, είχε εκμυ-
στηρευτεί σε συνεργάτες του την 
πεποίθησή του πως η διαδικασία 
της νέας προσφυγής στη βάση θα 
μπορούσε να είναι λυτρωτική για 
τον ΣΥΡΙΖΑ. Φέρεται μάλιστα να 
μην απέκλειε, μέχρι το μεσημέρι 
της Παρασκευής, τόσο ο Σωκράτης 
Φάμελλος όσο και ο ∆ιονύσης Τε-
μπονέρας να μετέχουν στην κούρ-

σα διαδοχής. Η «παλαιά φρουρά» 
κινητοποιήθηκε, όμως δεν πέτυ-
χε να στηθούν κάλπες, καθώς δεν 
συνενώθηκαν όλες οι προεδρικές 
δυνάμεις. 

 

Σφαγές και αγκαλιές 
του Κασσελάκη

Ο Στέφανος Κασσελάκης έδειξε με 
την «καρατόμηση» του Παύλου 
Πολάκη ότι έχει «κρύο αίμα» και 
πως δεν ξεχνάει. Οσον αφορά τα 
εσωκομματικά, άλλαξε στρατηγι-
κή. Η επίθεση φιλίας στην Ολγα Γε-
ροβασίλη δεν άργησε να έρθει και 
«σφραγίστηκε» με την πρόταση 
που της έκανε να συμμετάσχει στο 
νέο Εκτελεστικό Γραφείο. «Ειρή-
νη υμίν», φώναξε ο Κασσελάκης, 
καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ καταγράφεται 
στις πρώτες δημοσκοπήσεις μετά 
το συνέδριο (MRB, Opinion Poll) 
να βγαίνει λαβωμένος και σταθε-
ρά τρίτος. Πλούσιος «πάγκος» για 
να γίνουν εντυπωσιακές αλλαγές 

δεν υπάρχει και σε μεγάλο βαθμό 
τα χέρια του προέδρου τα έλυσε 
η παραμονή της Ράνιας Σβίγκου 
–τουλάχιστον μέχρι τις εκλογές 
ή το καταστατικό συνέδριο– στη 
θέση της γραμματέως. Για το αν 
θα επιλέξει ο πρόεδρος του ΣΥΡΙ-
ΖΑ να εκλέξει ανανεωμένη Πολι-
τική Γραμματεία, οι απόψεις διί-
στανται. Το σίγουρο είναι ότι δεν 
επιθυμεί να ξαναβρεθεί απένα-
ντι σε συγκεκριμένα στελέχη που 
την απαρτίζουν. Το Εκτελεστικό 
Γραφείο χωρίς τη συμμετοχή προ-
σώπων με τα οποία συγκρούστη-
κε είναι ένα πολύτιμο εργαλείο, 
θεσμοθετημένο από το καταστα-

τικό. Θα μπορούσε να αντικατα-
σταθεί η Πολιτική Γραμματεία; 
Ασφαλείς πληροφορίες της «Κ» 
αναφέρουν πως έχουν αναζητη-
θεί λύσεις που έχουν εφαρμοστεί 
και στο παρελθόν, όπως ο σχημα-
τισμός μιας Εκλογικής Επιτροπής 
μέχρι την 9η Ιουνίου, οπότε θα 
στηθούν οι κάλπες. Είναι ακριβώς 
η κίνηση που είχε κάνει ο Αλέξης 
Τσίπρας στο ενδιάμεσο των δύο 
αναμετρήσεων του καλοκαιριού. 

Ο ορισμός εκπροσώπου Τύπου 
πιθανότατα να γίνει τη ∆ευτέρα. 
Η ∆ώρα Αυγέρη τον στήριξε από 
την πρώτη στιγμή, ωστόσο έχει 
αποφασίσει να δώσει τη μάχη των 
Βρυξελλών. Οι πληροφορίες της 
«Κ» αναφέρουν πως ο πρόεδρος 
του ΣΥΡΙΖΑ ουσιαστικά έχει επι-
λέξει για τη συγκεκριμένη θέση 
τη δημοσιογράφο Βούλα Κεχαγιά. 
Οσον αφορά το ερωτηματολόγιο, 
φαίνεται να έχει μείνει στο συρ-
τάρι, καθώς πληροφορίες μιλούν 
για μόλις 8.000 απαντημένες λί-
στες που στην πλειοψηφία τους 

δεν συμφωνούν με την αλλαγή 
του ονόματος του ΣΥΡΙΖΑ. 

 

Η υπομονή 
της Γεροβασίλη

Η μόνη γυναίκα της τετράδας είναι 
η Ολγα Γεροβασίλη. Εμπειρη και 
«μπαρουτοκαπνισμένη», είναι ο 
άνθρωπος των «δύσκολων απο-
στολών». Ηξερε τι είχε να αντιμε-
τωπίσει όταν ανέβηκε στο βήμα 
του συνεδρίου, έχοντας απέναντί 
της ένα κοινό που μόνο συντρο-
φικό δεν ήταν. ∆εν έχει σκοπό να 
φτιάξει κάποια δική της πλατφόρ-
μα, ούτε να παίξει τον ρόλο τής «εν 
αναμονή» προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ. 
Με τη λήξη των εργασιών του συ-
νεδρίου, την περασμένη Κυριακή, 
συνομίλησε με τον Αλέξη Τσίπρα 
και από εδώ και στο εξής θα πα-
ρακολουθεί στενά τις εξελίξεις και 
τις αλλαγές που ετοιμάζονται στην 
Κουμουνδούρου. Είναι ένας νέ-
ος πόλος στο κόμμα, αλλά δεν το 
φωνάζει. Ενδεχομένως το μήνυμα 
δυσαρέσκειας προς την ηγεσία να 
«έγειρε στη ζυγαριά» περισσότερο 
από το τελικό αποτέλεσμα.

 

Το διπλό παιχνίδι 
του Παππά

Τις ισορροπίες φαίνεται να τις γνώ-
ριζε καλά ο Νίκος Παππάς. Ευέλι-
κτος πάντα, με υψηλό πολιτικό κρι-
τήριο, είχε μετρήσει τις δυνάμεις 
του τον Σεπτέμβριο και ήξερε πως 
εξακολουθεί να ασκεί σημαντική 
επιρροή στο εσωκομματικό τοπίο. 
Κατά πολλούς ήταν ο «φύλακας άγ-
γελος» του Στέφανου Κασσελάκη, 
καθώς ακόμη και αν στήνονταν οι 
κάλπες και κέρδιζε, οι 148.821 που 
ψήφισαν πριν από τέσσερις μήνες 
θα ήταν δύσκολο να συγκεντρω-
θούν. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι ελκυστι-
κός αυτή την περίοδο και ο ίδιος 
θα έχανε μέρος της δημοτικότη-
τάς του. Με αυτή τη λογική, η μη 
διεξαγωγή εκλογών ωφέλησε και 
την Ολγα Γεροβασίλη που φαίνε-
ται πως ήταν το αουτσάιντερ. Η 
πόλωση βέβαια θα ήταν μεγάλη 
και ασφαλείς προβλέψεις είναι δύ-
σκολο να γίνουν. Ο Νίκος Παππάς 
διαφώνησε ανοιχτά με τον Αλέξη 
Τσίπρα για προσφυγή στις κάλπες. 
Ανθρωποι της εμπιστοσύνης του 
έκαναν επαφές με αρκετούς συ-
νέδρους, ενώ και ο ίδιος, σύμφω-
να με πληροφορίες της «Κ», είδε 
στο γραφείο του πολύ κόσμο. Ο 
«σφυγμός» των συνέδρων έλεγε 
«όχι» στην προσφυγή στη βάση. 
Μπέρδεψε τους πάντες όταν βρέ-
θηκε στη μεταμεσονύχτια σύνα-
ξη με την Ολγα Γεροβασίλη. Κά-
ποιοι μάλιστα υποστηρίζουν πως 
σε εκείνη τη συνάντηση εμφανί-
στηκε θετικός στην υποψηφιότητά 
της. Οι σχέσεις του με τον Στέφα-
νο Κασσελάκη έχουν περάσει από 
πολλές διακυμάνσεις το τελευταίο 
διάστημα. Φέρεται να είχε απο-
φασίσει πως θα κρατούσε στάση 
ουδετερότητας αν τα πράγματα 
τελικά οδηγούνταν στις κάλπες. 
∆ύσκολα πάντως θα μείνει εκτός 
κάδρου σκληρής κριτικής αν το 
αποτέλεσμα των ευρωεκλογών δεν 
είναι καλό, καθώς ήταν ο κυρίαρ-
χος πόλος του συνεδρίου.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Νέες ισορροπίες στο 
εσωτερικό του κόμματος, 

το οποίο οδεύει 
λαβωμένο προς τη μάχη 

των ευρωεκλογών.

Η παρτίδα
των τεσσάρων
στον ΣΥΡΙΖΑ

Τα πρόσωπα που καθόρισαν το αποτέλεσμα του 
«πολεμικού» συνεδρίου μετρούν τώρα κέρδη και ζημίες
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Εχει τελειώσει η Μεταπολίτευ-
ση; Αν ναι, πότε; Τι πιστεύουν 
για αυτήν όσοι την έζησαν, πώς 
έχουν τους πρωταγωνιστές της 
στο μυαλό τους οι νεότερες γε-
νιές; Τι έχουν να πουν για τα τε-
λευταία 50 χρόνια πολιτικοί που, 
σε διαφορετικές χρονικές στιγμές 
της, είχαν την τύχη της χώρας στα 
χέρια τους; Για την οικονομική 
κατάσταση της χώρας τον μισό 
αιώνα που έχει περάσει από την 
πτώση της χούντας, για τη ∆ικαιο-
σύνη και τη θεσμική ακεραιότητά 
της, την εξωτερική πολιτική, την 
εσωτερική πολιτική, την παιδεία, 
το περιβάλλον, την κοινωνική πο-
λιτική; Για τις συναντήσεις στις 
οποίες αποφασίστηκε η αναδιάρ-
θρωση του χρέους –η μεγαλύτερη 
αναδιάρθρωση χρέους στην ιστο-
ρία οποιασδήποτε χώρας– και τα 
project bonds, για τη συζήτηση 
στην οποία ανακοινώθηκε η επι-
λογή ενός Προέδρου της ∆ημο-
κρατίας, για μια τηλεφωνική συ-
ζήτηση η οποία ώθησε την τότε 
υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ να 
κλείσει το τηλέφωνο, για ένα τη-
λεφώνημα το οποίο ίσως άλλαζε 
την πορεία της χώρας, που όμως 
ο Γιώργος Παπανδρέου δεν έκα-
νε ποτέ στον Αντώνη Σαμαρά; Για 
το πρόσφατο παρελθόν της χώ-
ρας, το εγγύς και το πιο μακρινό 
μέλλον της;

Ολα τα παραπάνω και πολύ πε-
ρισσότερα απαντήθηκαν και συζη-
τήθηκαν στο τριήμερο συνέδριο 
«Μεταπολίτευση: 50 χρόνια μετά», 
το οποίο συνδιοργάνωσαν η «Κα-
θημερινή», το Μορφωτικό Ιδρυ-
μα Εθνικής Τραπέζης, το Ελληνι-
κό Παρατηρητήριο του London 
School of Economics και το Οικο-
νομικό Φόρουμ των ∆ελφών, που 
έλαβε χώρα στην Εθνική Πινακο-
θήκη από την Πέμπτη μέχρι χθες. 
«Πέντε δεκαετίες κλείνουν το κα-
λοκαίρι από την αποκατάσταση 

της ∆ημοκρατίας στον τόπο μας 
και είναι μια θαυμάσια ευκαιρία 
για έναν ανάπλου και μια αποτίμη-
ση», ανέφερε στα εισαγωγικά της 
σχόλια η δημοσιογράφος της «Κα-
θημερινής» και παρουσιάστρια του 
συνεδρίου, Μαργαρίτα Πουρνάρα. 
«Τι κάναμε σωστά», συμπλήρωσε, 
«πού αστοχήσαμε και μπορούμε 
να βελτιωθούμε, πώς οραματιζό-
μαστε το μέλλον».

Στόχος ήταν να υπάρχει πο-
λυφωνία, όπως υπογράμμισε την 
Πέμπτη ο διευθυντής της «Καθη-
μερινής» Αλέξης Παπαχελάς – φω-
νές από όλη την γκάμα των πο-
λιτικών απόψεων. Στο βήμα του 
συνεδρίου κλήθηκαν έξι Ελληνες 
πρωθυπουργοί και η Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, διακεκριμένοι κα-
θηγητές πανεπι-
στημίου αλλά και 
σημαντικές προ-
σωπικότητες της 
χώρας που βρέ-
θηκαν σε καίριες 
θέσεις την περίο-
δο της Μεταπολί-
τευσης. 

Πολλοί εξ αυ-
τών τόνισαν τη 
σπανιότητα και 
τη σημασία τέτοιων διακομμα-
τικών συζητήσεων και απάντη-
σαν με ειλικρίνεια. Ο Γιώργος Αλο-
γοσκούφης, ο οποίος διετέλεσε 
υπουργός Οικονομίας και Οικονο-
μικών από τον Μάρτιο του 2004 
μέχρι τον Οκτώβριο του 2009, δή-
λωσε πως είναι «τόσο πολλές» οι 
αποφάσεις που πήρε κατά τη θη-
τεία του και για τις οποίες έχει 
μετανιώσει, αλλά πάνω από όλες 
ξεχωρίζει μία δήλωση: «Είπα στις 
αρχές του 2008 πως “η οικονο-
μία είναι θωρακισμένη”», ανέφε-
ρε στο συνέδριο. «Ηταν λάθος η 
πολιτική της λιτότητας, η λιτότη-
τα ήταν η λάθος απάντηση στο 
ερώτημα που τέθηκε», τόνισε ο 
Ευκλείδης Τσακαλώτος, υπουρ-
γός Οικονομικών από το καλο-

καίρι του 2015 μέχρι τον Ιούλιο 
του 2019, συμπληρώνοντας πως 
το μέτρο για το οποίο μετάνιωσε 
περισσότερο ήταν της προκατα-
βολής φόρου. 

«Οι ελλείψεις της ∆ημοκρατίας, 
οι αδυναμίες της, η αίσθηση ότι 
υπάρχουν μόνο δικαιώματα και 
όχι υποχρεώσεις, οδήγησαν στη 
χρεοκοπία», τόνισε ο υπουργός 
∆ικαιοσύνης Γιώργος Φλωρίδης. 
Ο Κώστας Σκανδαλίδης, πρώην 
υπουργός Εσωτερικών, ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, μί-
λησε εκτενώς για τα προβληματικά 
«κενά» που αντιμετωπίζει η χώρα, 
για τις ασυνέχειες του κράτους. 
«Κάθε φορά που γινόμουν υπουρ-
γός ένιωθα σαν να άρχιζα από την 
αρχή», είπε. Ο πρώην πρόεδρος 

της Βουλής των 
Ελλήνων, Νίκος 
Βούτσης, τόνισε 
πως στην περίο-
δο της Μεταπο-
λίτευσης επιτεύ-
χθηκαν πολλές 
δημοκρατικές 
κατακτήσεις. «Η 
Βουλή έμεινε όρ-
θια σε πάρα πολύ 
δύσκολες συνθή-

κες, βρέθηκε μπροστά σε πρωτό-
γνωρες καταστάσεις, άντεξε την 
παρουσία της Χρυσής Αυγής», ση-
μείωσε μεταξύ άλλων. 

Σε συζήτηση με τον Κώστα Κω-
στή, καθηγητή Οικονομικής και 
Κοινωνικής Ιστορίας στο ΕΚΠΑ και 
διευθυντή του Μορφωτικού Ιδρύ-
ματος Εθνικής Τραπέζης (ΜΙΕΤ), 
και με τον κ. Παπαχελά, ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
αναφέρθηκε σε θέματα που αφο-
ρούν την πρόσφατη Ιστορία της 
χώρας – τονίζοντας τη σημασία 
της πολιτικής δράσης του Κωνστα-
ντίνου Καραμανλή και αναφέρο-
ντας πως για την καλλιέργεια της 
νοοτροπίας ότι η ∆ημοκρατία εί-
ναι περισσότερο δικαιώματα παρά 
υποχρεώσεις ευθύνεται ο Ανδρέας 

Παπανδρέου. «Οι τελευταίοι μήνες 
έχουν δείξει ότι η Τουρκία, πιεσμέ-
νη ενδεχομένως και από κινήσεις 
που μπορεί και εμείς να έχουμε 
κάνει, έχει προσαρμόσει τουλάχι-
στον την επιθετικότητά της όπως 
αυτή εκδηλώθηκε στο Αιγαίο, σε 
τέτοιο βαθμό που να μην έχουμε 
καθόλου παραβιάσεις του εναέ-
ριου χώρου και σίγουρα να μην 
έχουμε και υπερπτήσεις», δήλω-
σε ο πρωθυπουργός. «Για εμάς ο 
μπούσουλας παραμένει πάντα το 
διεθνές δίκαιο». 

Οσον αφορά το δυστύχημα των 
Τεμπών, ανέφερε πως τις τελικές 
απαντήσεις για την απόδοση ευ-
θυνών μπορεί να τις δώσει μόνο η 
∆ικαιοσύνη. «∆εν υπήρξε για μένα 
προσωπικά πιο δύσκολη στιγμή 
από τα Τέμπη», ανέφερε ο πρω-
θυπουργός. «Συγκρούστηκαν στα 
Τέμπη», συμπλήρωσε, «ανθρώπι-
να λάθη με χρόνιες παθογένειες 
της ελληνικής δημόσιας διοίκη-
σης, και ειδικά των σιδηροδρό-
μων, που όλοι γνωρίζαμε ότι ήταν 
το πιο προβληματικό κομμάτι των 
ελληνικών, παλιών, δημόσιων ορ-
γανισμών». 

Ο κ. Κωστής δήλωσε πως θεω-
ρεί ότι η Μεταπολίτευση τελείωσε 
το 2009. Για τον πρωθυπουργό, εί-
ναι λάθος να κοιτάμε την περίοδο 
της Μεταπολίτευσης ως 50 χρόνια. 
«Για μένα», τόνισε, «η Μεταπολί-
τευση είναι “40 και 10” ή “35 και 
15” – μια σχετικά γραμμική πρό-
οδος και μια πρωτοφανής κρίση». 

Στο τέλος του δίωρου πάνελ της 
Παρασκευής για την εξωτερική 
πολιτική δημιουργήθηκε ένταση 
μεταξύ Ντόρας Μπακογιάννη και 
Νίκου Κοτζιά, όταν ο τελευταίος 
δήλωσε ότι όπλα από τα ελληνι-
κά νησιά αποστέλλονται στην Ου-
κρανία, με την κ. Μπακογιάννη 
να ζητάει αποδείξεις περί αυτού. 
«Απόδειξη», σχολίασε ο Ευάγγελος 
Βενιζέλος, και κοινό και ομιλητές 
ξέσπασαν σε γέλια, «πως η Μετα-
πολίτευση δεν τελείωσε»...

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ
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Αναψηλαφώντας
μισό αιώνα Δημοκρατίας

Οι συζητήσεις για την οικονομία και την εξωτερική πολιτική, 
οι αποτιμήσεις για τις ιστορικές προσωπικότητες και οι παλιές 

διαφωνίες που ήρθαν ξανά στην επιφάνεια

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης συνομιλεί με τον διευθυντή της «Κ», Αλέξη Παπαχελά, και τον καθηγητή του ΕΚΠΑ και διευθυντή του Μορφωτι-
κού Ιδρύματος Εθνικής Τραπέζης, Κώστα Κωστή. «∆εν υπήρξε για μένα πιο δύσκολη στιγμή από τα Τέμπη», τόνισε ο πρωθυπουργός.

Ο Προκόπης Παυλόπουλος αποκάλυψε τον 
λόγο για τον οποίο ο Αλέξης Τσίπρας τον επέλε-
ξε για Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας: «Γιατί η χώρα 
πρέπει να μείνει στην Ευρώπη».
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Η Ντόρα Μπακογιάννη ανάμεσα στους Ευ. Βενι-
ζέλο και Ν. Κοτζιά, σε μια συζήτηση για την εξω-
τερική πολιτική την οποία συντόνισε ο διευθυντής 
της αγγλόφωνης έκδοσης της «Κ», Αθ. Ελλις.
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Ο Αντώνης Σαμαράς, μιλώντας στο συνέδριο 
«Μεταπολίτευση: 50 χρόνια μετά», τόνισε πως 
εκείνος που πολεμούσε το ΠΑΣΟΚ επέλεξε τον 
δρόμο της συνεργασίας την περίοδο της κρίσης.

Η φήμη

«Η φήμη της Ελλάδας συνδέεται 
και με τις διαρθρωτικές μεταρ-
ρυθμίσεις, συχνά γίνεται λόγος 
για την πιο αποτελεσματική λει-
τουργία των θεσμών. Η φήμη, 

όπως είχε πει ο Θουκυδίδης, είναι 
κάτι που αξίζει να το διατηρούμε 
με κάθε κόστος, κάθε τίμημα». 

Κέβιν Φέδερστοουν

 Συναίνεση

«Χρειάζεται εθνική συναίνεση για 
το δημογραφικό και για την παι-

δεία». 

Γκίκας Χαρδούβελης
Πρόεδρος ΜΙΕΤ

Κεφάλαιο

«Το συνέδριο συγκεντρώνει ένα 
ιδιαίτερο, πλούσιο πολιτικό κε-
φάλαιο της χώρας, είναι σίγουρο 
πως θα είναι γόνιμο – κλείνω με 
την ευχή να δούμε όλοι λίγο μα-
κρύτερα από τη σκιά μας». 

Συμεών Τσομώκος
Ιδρυτής και πρόεδρος του 

Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών

Η πάλη

«Η Μεταπολίτευση δεν έχει τε-
λειώσει, είναι μια πάλη ανάμεσα 
στην εξωστρέφεια και την εσω-

στρέφεια».

Αλέξης Παπαχελάς

 

Μεγάλες προσδοκίες

«Ο λαϊκισμός χαρακτηρίζει όλα 
τα κόμματα αυτή τη στιγμή – δεν 
πρέπει να ξεχνάμε πως η Μετα-
πολίτευση υπήρξε εποχή μεγάλων 
προσδοκιών, πιστεύαμε ότι μπο-
ρούσαμε να τα καταφέρουμε όλα, 

να πετύχουμε τα πάντα». 

Κώστας Κωστής
Διευθυντής του ΜΙΕΤ

 

Στα μνημόνια

«Μάθαμε να κάνουμε προϋ-
πολογισμό στην Ελλάδα 

επί μνημονίων». 

Γιώργος Παπακωνσταντίνου 
Πρώην υπουργός Οικονομικών 

 

Το τραύμα

«∆εν νομίζω ότι υπάρχει καν συ-
ναίνεση του τι πάθαμε, του πόσο 
βαθύ είναι το τραύμα. Ποιο μάθη-

μα μάθαμε;».

Νίκος Βέττας, πρόεδρος του ΙΟΒΕ

 

Λαϊκό ΠΑΣΟΚ

«Λαϊκισμός είναι όταν υπόσχεσαι 
αυτό που επιθυμεί ο άλλος και 
δεν μπορείς να το κάνεις. Το ΠΑ-
ΣΟΚ δεν ήταν λαϊκιστικό κόμμα, 
ήταν λαϊκό. Λαϊκισμός δεν ήταν 
από τη δική μας πλευρά, μπορεί 
να υπήρξαν κάποιες υπερβολές».

Γιώργος Παπανδρέου 
Πρώην πρωθυπουργός

Η στιχομυθία

«Ο τότε πρωθυπουργός (σ.σ. Αλέ-
ξης Τσίπρας) μου είπε: “Ξέρεις, 
θα επιλέξω εσένα”. Το πρώτο 
πράγμα που ρώτησα ήταν: “Για-
τί εγώ;”. “Γιατί η χώρα πρέπει να 
μείνει στην Ευρώπη”, μου απά-

ντησε». 

Προκόπης Παυλόπουλος 
Τέως Πρόεδρος της Δημοκρατίας

 

Μία γραμμή

«Η ιστορία της Μεταπολίτευσης 
δεν είναι μια ευθεία γραμμή. Ορι-
σμένες φορές πηγαίνει προς τα 
εμπρός, άλλες πίσω. Αλλά είναι 
μια γραμμή προς την πρόοδο του 

ελληνικού κράτους». 

Παναγιώτης Πικραμμένος 
Πρώην πρωθυπουργός 

 

Δομικές αλλαγές

«Η ευθύνη μου είναι να καταστή-
σω τις αλλαγές μη αναστρέψιμες. 
Και αυτό έχει να κάνει όχι μόνο με 
δομικές θεσμικές αλλαγές στον 
τρόπο λειτουργίας της οικονομίας, 
έχει να κάνει και με νοοτροπίες, 
με αντιλήψεις, το πώς αντιλαμ-
βανόμαστε τη σχέση μας με το 

κράτος». 

Κυριάκος Μητσοτάκης 
Πρωθυπουργός

 

Το τηλεφώνημα

«“Εχουμε πρόβλημα”, μου είπε 
η Κοντολίζα Ράις. “Ναι, μεγάλο”, 
απάντησα. Μου λέει, “Πρέπει να 
μπουν με το όνομα FYROM, θα το 
δεχθείς”. “Πάνω από το πτώμα 
μου”, της λέω. “∆εν κατάλαβες, 
ο πρόεδρος θα ταραχθεί πολύ”, 
απαντάει. “∆εν θα είναι η πρώτη 
φορά”, λέω εγώ, και μετά είπα 
κάτι που έχω μετανιώσει εκ των 
υστέρων. Της λέω: “Εσύ κι εγώ 
έχουμε μια διαφορά. Εσύ είσαι 
διορισμένη από τον πρόεδρο και 
λογοδοτείς στον πρόεδρό σου. 
Εγώ λογοδοτώ στον λαό μου”. Και 

κλείνει το τηλέφωνο». 

Ντόρα Μπακογιάννη, βουλευτής, 

πρώην υπουργός Εξωτερικών

 

Το θεμέλιο

«Η Μεταπολίτευση ως ιστορική 
περίοδος δεν είναι ενιαία, αλλά 
έχει ένα κοινό θεμέλιο: το τραύμα 
του 1974, το πραξικόπημα στην 
Κύπρο και η τουρκική εισβολή 
ήταν ήττα εθνική και η ιστορική 
αφετηρία της Μεταπολίτευσης».

Ευάγγελος Βενιζέλος, πρώην 

αντιπρόεδρος της κυβέρνησης

 

Με το ΠΑΣΟΚ

«Ελάτε στη θέση μου, μια ζωή πο-
λέμαγα το ΠΑΣΟΚ και μετά με το 
ΠΑΣΟΚ πολέμαγα τον ελληνικό 
εχθρό – με τον Βαγγέλη (σ.σ. Βε-
νιζέλο) παραδώσαμε μια Ελλάδα 
καλύτερη από αυτήν που παρα-

λάβαμε».

 Αντώνης Σαμαράς 
Πρώην πρωθυπουργός
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Ενα αξιοσημείωτο (αν όχι εκκω-
φαντικό) χάσμα αποτίμησης του 
ιστορικού κύκλου της Μεταπολί-
τευσης ανάμεσα στη γενιά που 
τον έζησε και στη γενιά της κρί-
σης αναδεικνύει η μεγάλη δημο-
σκόπηση της Pulse, που διενερ-
γήθηκε με πρωτοβουλία της «Κ» 
και παρουσιάστηκε στο συνέδριο 
με αφορμή τη συμπλήρωση 50 
χρόνων αυτού του σημαντικού 
μεταπολεμικού ιστορικού κύκλου. 
Η πρόβλεψη της έρευνας να απο-
τυπώσει τις αντιλήψεις των ερω-
τωμένων για τα επιτεύγματα, τις 
αστοχίες και τις εκκρεμότητες 
της Μεταπολίτευσης μέσα από 
δύο βασικές ηλικιακές κατηγο-
ρίες (κατ’ αρχάς, εστιάζοντας σε 
όσους βίωσαν το σύνολο του κύ-
κλου αυτού, δηλαδή στους άνω 
των 60, αλλά και στο σύνολο του 
δείγματος) αποδείχθηκε  αποφασι-
στικής σημασίας για το βάθος και 
την ποιοτική αξία των ευρημάτων.

Συνοπτικά, όσοι έχουν προ-
σωπική εμπειρία (επομένως και 
αντίληψη) ολόκληρης της μετα-
πολιτευτικής περιόδου (ήταν δη-
λαδή τουλάχιστον 10 ετών το 
1974) αποτιμούν τη Μεταπολί-
τευση πιο θετικά και πολύ πιο 
γενναιόδωρα σε σχέση με την 
ηλικιακή ομάδα 17-44 η οποία 
αποδεικνύεται πιο αυστηρή στον 
δικό της απολογισμό, γεγονός 
καθόλου απροσδόκητο, σύμφω-
να με τον γενικό διευθυντή της 
Pulse Γιώργο Αράπογλου, καθώς 
μιλάμε για ανθρώπους που έχουν 
ταυτίσει την ενηλικίωσή τους με 
διαδοχικές κρίσεις και κυρίως με 
την τραυματική δεκαετία 2010-

2019. «Η συγκεκριμένη κατηγο-
ρία δεν έχει παραστάσεις από 
περιόδους ισχυρής οικονομικής 
επέκτασης, ούτε έχει πολλαπλά 
σημεία αναφοράς στο παρελθόν 
ώστε να μπορεί να προβεί σε πιο 
αντικειμενικές αξιολογήσεις ή 
συγκρίσεις», σημειώνει ο επικε-
φαλής της Pulse. Θα μπορούσαμε 
να πούμε ότι το πιο εστιασμένο 
ηλικιακά δείγμα είναι και το πιο 
«αντικειμενικό» επιστημονικά, 
καθώς η κρίση τους φιλτράρεται 
εξ ολοκλήρου από την προσωπι-

κή εμπειρία και όχι με βάση αφη-
γήσεις τρίτων; «Ασφαλώς ισχύει 
αυτό αλλά θα προσέθετα ότι η 
“αυστηρότητα” των νεότερων 
γενεών μας λέει ότι το έργο της 
Μεταπολίτευσης δεν έχει ολο-
κληρωθεί, ότι υπάρχουν σοβαρές 
εκκρεμότητες που θα πρέπει να 
απασχολήσουν το πολιτικό προ-
σωπικό και την κοινωνία».

Εκεί, πάντως, όπου το χάσμα 
εμφανίζεται εντονότερο εντο-
πίζεται στις ερωτήσεις που «με-
τρούν» την ικανοποίηση από τη 
λειτουργία της ∆ημοκρατίας, την 
πορεία της οικονομίας και τη γε-
νικότερη πορεία της χώρας. Αντι-
θέτως, πιο ομογενοποιημένες 

ηλικιακά είναι οι αντιλήψεις για 
το περιβάλλον, τις διεθνείς σχέ-
σεις και την άμυνα της χώρας. 
Σοβαρό ενδιαφέρον παρουσιάζει 
η αποτίμηση των δύο ηγετικών 
προσωπικοτήτων της περιόδου, 
του Κωνσταντίνου Καραμανλή 
και του Ανδρέα Παπανδρέου. 
Ενώ στο πιο εστιασμένο δείγ-
μα έχουμε την απόλυτη ισοπα-
λία (45 έναντι 45), όσο «πέφτου-
με» ηλικιακά η πλάστιγγα γέρνει 
υπέρ του ιδρυτή του ΠΑΣΟΚ (46 
έναντι 37). Αν και προφανώς οι 
σημερινοί εικοσάρηδες και τρια-
ντάρηδες δεν έχουν μνήμες από 
κανέναν από τους δυο ηγέτες, 
φαίνεται ότι τόσο το... καλτ για 
τα «παλιά, καλά χρόνια του ΠΑ-
ΣΟΚ» όσο και οι οικογενειακές 
αφηγήσεις έχουν παίξει τον ρό-
λο τους. Για να φτάσουμε στην 
πιο ενδιαφέρουσα, ίσως, ερώ-
τηση της έρευνας, εκείνη που 
ζητάει από τους συμμετέχοντες 
να περιγράψουν με μία λέξη τα 
50 χρόνια Μεταπολίτευσης. «Κα-
θώς τους ζητάμε την πρώτη λέ-
ξη που τους έρχεται στο μυαλό, 
εδώ υπάρχει μεγαλύτερος βαθμός 
αυθορμητισμού», υπογραμμίζει 
ο Γιώργος Αράπογλου. Και αν εκ 
πρώτης όψεως παρουσιάζεται μια 
ενδιαφέρουσα ομοφωνία ως προς 
την πρώτη λέξη που «χαρακτηρί-
ζει» καλύτερα την περίοδο («∆η-
μοκρατία» με ποσοστό 12%) κι 
εδώ οι πιο αρνητικά φορτισμένοι 
προσδιορισμοί («χάλια», «κατα-
στροφή» κ.λπ.) αποδεικνύονται 
δημοφιλέστεροι στα νεότερα, 
ηλικιακά, ακροατήρια. Αντιθέ-
τως, στο επίπεδο των ιδεών, η 
σαγήνη του Κέντρου εμφανίζε-
ται διαχρονική και διαγενεακή.

Εταιρεία: PULSE RC. Εντολέας: εφημερίδα Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ. Τύπος έρευνας: Τηλεφωνική (enhanced C.A.T.I., C.A.S.I.) 
και web/online (C.A.W.I.) με χρήση δομημένου ηλεκτρονικού ερωτηματολογίου. Γεωγραφική κάλυψη: Πανελλαδική. 
Στάθμιση: Ως προς φύλο-ηλικία, εκλογική συμπεριφορά και περιοχή. ∆είγμα: 1.205 ενήλικοι με δικαίωμα ψήφου. 

∆ιάστημα συλλογής στοιχείων: 13 -19 Φεβρουαρίου 2024. ∆ειγματοληπτικό σφάλμα: Με διάστημα βεβαιότητας 95%, 
κυμαίνεται εντός του διαστήματος+/- 2,9%.

«Οσοι γνώρισαν όλη τη Μεταπολίτευση» 
Οσοι ήταν τουλάχιστον 10 ετών το 1974 (n = 498)

www.pulserc.gr

Επιμέλεια: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΡΗΓΟΠΟΥΛΟΣ

Xάσμα γενεών για 
τη Μεταπολίτευση

Δημοκρατία
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45 47
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34
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37

26
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19

8
18 18

29

43
41

45

46

45 38

20

23 25

10

10 12

12

17

10 11

12

Ελευθερία

Πρόοδος

Απογοήτευση
Διαφθορά

Χειρότερα

Καλά Χάλια

Μέτρια Στάσιμα ΔύσκολαΕξέλιξη

Σταθερότητα

Αλλαγή

Παρακμή Μπάχαλο

Δημιουργικά
Καταστροφή

Πολύ καλά

Αποτυχία

Ασυδοσία

Θετικά

Τραγικά

Επιτυχημένα

Απάτη

Μπου####

Σκαμπανεβάσματα

Χαμένα χρόνια

Ικανοποιητικά

Αίσχος

Εποικοδομητικά

Διαπλοκή

Σκα##

Απαράδεκτα

Χάος

Καλύτερα

Οσοι θυμούνται το 1974 δίνουν υψηλότερη αξιολόγηση στους 
θεσμούς και στα επιτεύγματα της μεταπολιτευτικής δημοκρατίας. 

Η δημοσκόπηση της «Κ» κατέγραψε το ηλικιακό χάσμα 

ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΤΑΥΤΟΤΗΤΑ ΕΡΕΥΝΑΣ

Αν χαρακτηρίζατε με μία λέξη τα 50 χρόνια 
της Μεταπολίτευσης στην Ελλάδα, ποια λέξη θα επιλέγατε;

Ολες οι ηλικίες

Η πορεία των θεσμών και 
της διαφάνειας ήταν κυρίως...

Ολες οι ηλικίες

Κ. Καραμανλής - Α. Παπανδρέου: 
Ποιου τη συμβολή, 

αξιολογείτε ως πιο σημαντική 
στη Μεταπολίτευση;

Οσοι γνώρισαν όλη τη Μεταπολίτευση

Η πορεία γενικά 
της χώρας μας ήταν κυρίως
Οσοι γνώρισαν όλη τη Μεταπολίτευση

Η πορεία των διεθνών σχέσεων 
και της άμυνας ήταν κυρίως...

Ολες οι ηλικίες

Η πορεία της οικονομίας 
ήταν κυρίως...
Ολες οι ηλικίες

Πόσο ικανοποιημένος/-η είστε από τη λειτουργία 
της δημοκρατίας στη χώρα μας;

Ολες οι ηλικίες

Η πορεία της προστασίας 
του περιβάλλοντος ήταν κυρίως...

Ολες οι ηλικίες

Προς το καλύτερο

Προς το καλύτερο Προς το καλύτερο

Προς το καλύτερο

Προς το καλύτερο

Κ. Καραμανλής Α. Παπανδρέου ∆.Γ. / ∆.Α.

Προς το χειρότερο

Προς το χειρότερο Προς το χειρότερο

Προς το χειρότερο

Προς το χειρότερο

Στάσιμη

Στάσιμη Στάσιμη

Στάσιμη

Στάσιμη

∆.Γ. / ∆.Α.

∆.Γ. / ∆.Α. Πολύ Αρκετά Μέτρια Λίγο Ελάχιστα έως καθόλου ∆.Γ. / ∆.Α.

∆.Γ. / ∆.Α.

∆.Γ. / ∆.Α.

Ολες οι ηλικίες

Ολες οι ηλικίες

26 30
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Ενώ η σχέση μεταξύ κυβέρνησης 
και ΠΑΣΟΚ βρίσκεται εδώ και πο-
λύ καιρό σε περίοδο παγετώνων, 
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύ-
λος Μαρινάκης έσπευσε να κα-
ταδικάσει την περασμένη εβδο-
μάδα την επίθεση που δέχθηκε 
ο Παύλος Χρηστίδης από τον αρ-
χιμανδρίτη Ηλιουπόλεως επειδή 
ο βουλευτής του ΠΑΣΟΚ ψήφισε 
υπέρ του γάμου των ομόφυλων 
ζευγαριών και κρίθηκε ανεπιθύ-
μητος σε μια εκδήλωση. Η στήρι-
ξη της κυβέρνησης στον Παύλο 
Χρηστίδη είχε διπλή αιτία: αφε-
νός για λόγους αρχής· αφετέρου, 
στην Ηρώδου Αττικού θέλουν να 
προλάβουν μια πιθανή γενίκευση 
αυτής της κατάστασης, καθώς τα 
δείγματα τις τελευταίες ημέρες εί-
ναι ανησυχητικά.

Τον χορό είχε ανοίξει πρώτος ο 
μητροπολίτης Πειραιώς Σεραφείμ 
«αφορίζοντας» τους βουλευτές της 
εκλογικής του περιφέρειας, του 
Πειραιά, που ψήφισαν υπέρ του 
νομοσχεδίου. Η επιθετική ανα-
κοίνωση του μητροπολίτη δεν 

είναι όμως το μόνο «καμπανάκι». 
Στην ίδια εκδήλωση της Ηλιού-
πολης όπου δημιουργήθηκε το 
επεισόδιο με τον Παύλο Χρηστί-
δη, ο αρχιμανδρίτης Ηλιουπόλεως 
«αποθέωσε» την Αννα Καραμανλή 
που καταψήφισε το νομοσχέδιο. 
Αντίστοιχο εγκώμιο «εψάλη» και 
υπέρ του Γιάννη Καλλιάνου που 
παρευρέθηκε στην κυριακάτικη 
λειτουργία στην εκλογική του 
περιφέρεια, ενώ και στη Λάρισα 
ο Μάξιμος Χαρακόπουλος άκου-
σε τον μητροπολίτη Λαρίσης και 
Τυρνάβου Ιερώνυμο να λέει πως 
ο βουλευτής «έσωσε την τιμή του 
νομού». Τα παραπάνω διαμορ-
φώνουν ένα κακό κλίμα: οι βου-
λευτές έχουν χωριστεί πλέον για 
την Ιεραρχία σε δύο κατηγορίες, 
με όσους υπερψήφισαν να έχουν 
μπει σε μια άτυπη «μαύρη» λίστα.

Στην κυβέρνηση υπάρχει ο 
«φόβος» πως οι αντιδράσεις της 
Ιεραρχίας θα κλιμακωθούν ενόψει 
της 25ης Μαρτίου και του Πάσχα. 
Σε αυτό, τι ρόλο μπορεί να παίξει 
ο Αρχιεπίσκοπος κ. Ιερώνυμος; Το 
γεγονός ότι η σχέση των δύο, του 
κ. Ιερώνυμου και του κ. Μητσο-

τάκη, ουδέποτε βρήκε χημεία δεν 
βοηθά την κατάσταση. Η αίσθηση 
είναι πως ο Αρχιεπίσκοπος στην 
καλύτερη περίπτωση δεν θα πα-
ρέμβει για να χαλιναγωγήσει τις 
αντιδράσεις. 

Η κυβέρνηση κρατά έως τώρα 

χαμηλούς τόνους, καθώς η πλη-
ροφορία περί «μποϊκοτάζ» την 
Κυριακή της Ορθοδοξίας δεν έχει 
επιβεβαιωθεί, με αρμόδιες πηγές 
να λένε πως «θα κινηθούμε ανάλο-
γα» όταν ξεκαθαρίσει το τοπίο. Η 
ενόχληση ωστόσο πρέπει να θεω-
ρείται δεδομένη για τη διαφαινό-

μενη κλιμάκωση. Γιατί μπορεί ο κ. 
Ιερώνυμος να ζήτησε την «ανά-
κριση» για το περιστατικό στην 
Ηλιούπολη, έως τώρα όμως δεν 
έχει κάνει καμία επίσημη δήλω-
ση καταδίκης. 

Ενα στοιχείο που κάνει ακόμη 
πιο δύσκολη τη σχέση των δύο 
πλευρών είναι η υποβόσκουσα 
σύγκριση της στάσης του κ. Ιε-
ρώνυμου έναντι της κυβέρνησης 
ΣΥΡΙΖΑ και του Αλέξη Τσίπρα. 
Ουκ ολίγοι βουλευτές που υπερ-
ψήφισαν το νομοσχέδιο, και βλέ-
πουν να κηρύσσονται personae 
non gratae από την Εκκλησία, 
θύμιζαν πως ο κ. Ιερώνυμος «δεν 
προέβαλε εξίσου σθεναρή αντί-
σταση όταν η κυβέρνηση Τσίπρα 
έφερε τις “Πρέσπες” ή το σύμφω-
νο συμβίωσης μεταξύ ομόφυλων 
ζευγαριών». Τότε είχε κρατήσει 
πολύ χαμηλούς τόνους, αρκού-
μενος στη δήλωση πως «η ένωση 
δύο ανθρώπων, μέσω του γάμου, 
αποτελεί Μυστήριο μέγα για την 
Εκκλησία μας. Καθετί έξω από το 
Μυστήριο αυτό είναι ξένο προς 
την εκκλησιαστική ζωή». 

Πηγές που πρόσκεινται στην 

κυβέρνηση θυμίζουν ακόμη πως 
ο πρωθυπουργός από το 2019, 
όταν ανέλαβε την διακυβέρνη-
ση, προσπάθησε να σπάσει τον 
πάγο με τον κ. Ιερώνυμο. «Παρά 
την προσπάθεια, η σχέση των 
δύο πλευρών δεν είχε ποτέ καλή 
χημεία», περιγράφει πηγή που 
γνωρίζει καλά τις επαφές μεταξύ 
τους. Και σήμερα οι δίαυλοι των 
δύο πλευρών έχουν κοπεί. Είναι 
δεδομένο ότι η στάση των ιεραρ-
χών τις επόμενες μέρες θα δείξει 
προς τα πού πηγαίνει η κατάστα-
ση, με τις πληροφορίες να λένε 
πως κάποιοι ιεράρχες ετοιμάζουν 
ακόμη και επιτίμια, δηλαδή εκ-
κλησιαστικές ποινές προς όσους 
υπερψήφισαν. Η κρυφή δυσαρέ-
σκεια του Μαξίμου για την Εκ-
κλησία μεγαλώνει και λόγω των 
δημοσκοπήσεων. Το κόμμα του 
Κυριάκου Βελόπουλου πλησιά-
ζει πλέον διψήφιο αριθμό, ενώ 
η Νίκη, το κατ’ εξοχήν κόμμα 
με επαφές με την Εκκλησία, έχει 
πλησιάσει το 4%, με τις πληρο-
φορίες να λένε πως στη Βόρεια 
Ελλάδα το ποσοστό είναι ακόμη 
μεγαλύτερο. 

Και το ερώτημα είναι σαφές: 
Πού θα οδηγήσει αυτή η κατά-
σταση; Αρμόδιες πηγές λένε πως 
«ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι 
άνθρωπος της δράσης και όχι της 
αδράνειας». Αυτό πρακτικά ση-
μαίνει πως αν η κατάσταση δεί-
ξει πως μπορεί να ξεφύγει, δεν 
θα μείνει με σταυρωμένα χέρια, 
αλλά θα πάρει πρωτοβουλίες, δη-
λαδή θα επιδιώξει να αποκατα-
σταθεί ο δίαυλος επικοινωνίας με 
την Εκκλησία. Η πίεση άλλωστε 
που θα δεχθεί το Μαξίμου από 
τους δικούς του βουλευτές, που 
υπόκεινται στον άτυπο αποκλει-
σμό,  πρέπει να θεωρείται δεδο-
μένη. Ενας ακόμη λόγος για τον 
οποίο εικάζεται πως το επόμενο 
διάστημα θα γίνει προσπάθεια 
επαφής των δύο πλευρών είναι 
το γεγονός ότι σε τρεις μήνες 
έχουμε εκλογές. Οι τελευταίες 
δημοσκοπήσεις μπορεί να δεί-
χνουν πως η Ν.∆. «αντέχει τους 
κραδασμούς», η άνοδος όμως 
των ακροδεξιών κομμάτων έχει 
χτυπήσει πολλά καμπανάκια, που 
το Μαξίμου δεν θέλει να γίνουν 
καμπάνες.

«Η σχέση τους δεν είχε 
ποτέ καλή χημεία», πε-
ριγράφει πηγή που πρό-
σκειται στην κυβέρνηση. 
Σήμερα οι δίαυλοι μετα-
ξύ Αρχιεπισκόπου και 
πρωθυπουργού έχουν 
κοπεί.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Καμπάνες» ανησυχίας για την 25η Μαρτίου και τις κάλπες

Η Κυριακή της Ορθοδοξίας, η 25η 
Μαρτίου και στο βάθος οι ευρω-
εκλογές. Οσοι πίστευαν ότι με 
την ψήφιση του νομοσχεδίου 
για τον γάμο ομοφύλων ζευγα-
ριών θα σταματούσαν οι όποιες 
αντιδράσεις, διαψεύδονται. Ενα 
έντονα συγκρουσιακό κλίμα δι-
αμορφώνεται στις σχέσεις Εκ-
κλησίας - Πολιτείας με μεγάλο 
παρασκήνιο, συγκρούσεις, αλλά 
και προσπάθειες για καταλλαγή 
πριν η κατάσταση εκτραχυνθεί. 

Οι σχέσεις Μεγάρου Μαξίμου 
- Αρχιεπισκοπής βρίσκονται σε 
κρίσιμη καμπή και οι ισορροπί-
ες δοκιμάζονται μέσα σε κλίμα 
αμοιβαίας ενόχλησης και καχυ-
ποψίας. Ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώ-
νυμος, που καλείται να διαχει-
ριστεί και την πίεση αρκετών 
ιεραρχών, οι οποίοι επικαλού-
νται τις αντιδράσεις του εκκλη-
σιάσματος, φέρεται και προσω-
πικά ενοχλημένος στη δεδομένη 
συγκυρία από τον τρόπο με τον 
οποίο χειρίστηκε η κυβέρνη-
ση το θέμα. Πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι η Εκκλησία αιφνι-
διάστηκε από την απόφαση να 
προχωρήσει η κυβέρνηση στη 
νομοθέτηση του γάμου ομοφύ-
λων ζευγαριών τη δεδομένη χρο-
νική στιγμή. Κι αυτό γιατί, όπως 
αναφέρουν οι ίδιες πηγές κοντά 
στην Εκκλησία, από την πλευρά 
της Ν.∆. είχε ζητηθεί παραμονές 
των εθνικών εκλογών να συνδρά-
μει η Εκκλησία προκειμένου να 
συγκρατηθούν τάσεις προς τα 
άκρα και μάλιστα με επίκληση 
ακόμη και ζητημάτων εθνικού 
συμφέροντος. Στην όλη συζή-
τηση είχε μπει και το θέμα του 
γάμου ομοφύλων ζευγαριών με 
αναφορές σε αναβολή της σχε-
τικής νομοθέτησης για το αόρι-
στο μέλλον. Οι σχετικές επαφές 
με την Αρχιεπισκοπή, αλλά και 
μεμονωμένους ιεράρχες, είχαν 
γίνει από δύο πολύ στενούς συ-
νεργάτες του πρωθυπουργού, ο 
ένας από τους οποίους στη συ-
νέχεια διαδραμάτισε κομβικό ρό-
λο στην κατάθεση και ψήφιση 
του νομοσχεδίου. Με βάση αυτή 
την εικόνα που μεταδίδουν εκ-
κλησιαστικές πηγές, από πολλά 
μέλη της Ιεραρχίας εκφράζεται 
η άποψη ότι η Εκκλησία εξαπα-
τήθηκε και δεν τηρήθηκαν όσα 
είχαν συμφωνηθεί. 

Σε πιο προσωπικό επίπεδο, ο 
Αρχιεπίσκοπος εμφανίζεται ιδι-
αίτερα ενοχλημένος από τη δι-
αρροή από πλευράς Μεγάρου 
Μαξίμου της πληροφορίας ότι 
συναντήθηκε στις αρχές Ιανου-
αρίου με τον πρωθυπουργό και 
ότι η συνάντηση αφορούσε τον 
γάμο των ομοφύλων ζευγαριών, 
που έδωσε λαβή σε αρκετούς ιε-
ράρχες να διαμαρτυρηθούν ότι 

κινείται πίσω από την πλάτη τους 
και διαβουλεύεται μυστικά για 
ένα τόσο σοβαρό θέμα. Από την 
Αρχιεπισκοπή επισημαίνουν ότι 
η συνάντηση είχε γίνει με άλλο 
αντικείμενο –ζητήματα υπογεν-
νητικότητας και στέγη για νεα-
ρά ζευγάρια με αξιοποίηση και 
ακινήτων που διαθέτει η Εκκλη-
σία– και ο πρωθυπουργός έθεσε 
τελευταία στιγμή εκτός ατζέντας 
την πρόθεση της κυβέρνησης να 
νομοθετήσει άμεσα για τα ομό-
φυλα ζευγάρια, αιφνιδιάζοντας 
για άλλη μια φορά. 

Κι αν από πολλές πλευρές εί-
χε χαρακτηριστεί ψύχραιμη η 
αντίδραση της Εκκλησίας, όπως 
αυτή αποτυπώθηκε στο ανακοι-
νωθέν της Ιεράς Συνόδου και με 
τις επιστολές προς τους βουλευ-
τές, η συνέχεια είναι πιο δύσκο-
λη, καθώς εκδηλώνονται –για 
την ώρα αποσπασματικά– πιο 
σκληρές αντιδράσεις. Ο μητρο-
πολίτης Πειραιώς Σεραφείμ απο-
φάσισε να διακόψει την κοινωνία 
σε όσους βουλευτές ψήφισαν το 

νομοσχέδιο, ενώ καταγράφονται 
κρούσματα ιερέων που υιοθε-
τούν ανάλογη στάση σε διάφορες 
περιοχές της χώρας. Μπροστά 
στον κίνδυνο η κατάσταση να 
εκτραχυνθεί και να σημειωθούν 
ακόμη και ακραία περιστατικά, 
υπάρχουν εισηγήσεις προς τον 
Αρχιεπίσκοπο για παρέμβαση 
της Ιεράς Συνόδου, που θα απο-
φασίσει και θα ανακοινώσει ένα 

μέτρο το οποίο θα αφορά οριζό-
ντια το πολιτικό προσωπικό της 
χώρας, χωρίς να γίνεται διάκρι-
ση μεταξύ των βουλευτών που 
ψήφισαν και εκείνων που κα-
ταψήφισαν το νομοσχέδιο. Οι 
υποστηρικτές της συγκεκριμέ-
νης πρότασης θεωρούν ότι με 
αυτόν τον τρόπο θα επέλθει μια 
κάποια εκτόνωση στο συγκρου-
σιακό κλίμα που διαμορφώνεται 
και θα αποφευχθούν τα χειρότε-
ρα. Προτείνουν, δε, ως μέτρο να 
ανακοινωθεί ότι δεν θα αποδί-
δονται τιμές στα πολιτικά πρό-
σωπα που προσέρχονται σε να-
ούς σε όλη τη χώρα και δεν θα 
τους επιτρέπεται να ανεβαίνουν 
στον σολέα. 

Βαρόμετρο η διπλή γιορτή

Κρίσιμο διήμερο για το πώς 
θα εξελιχθεί η κατάσταση είναι 
αυτό της 24ης και 25ης Μαρτί-
ου, καθώς η εθνική επέτειος εί-
ναι φέτος μία ημέρα μετά την 
Κυριακή της Ορθοδοξίας. Παρα-
δοσιακά γιορτάζεται με λαμπρό-

τητα, με επίσημη δοξολογία στη 
Μητρόπολη Αθηνών, παρουσία 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και 
εκπροσώπων της κυβέρνησης 
και των κομμάτων, ενώ ακολου-
θεί εθιμοτυπικό γεύμα στο Προ-
εδρικό Μέγαρο, προς τιμήν της 
Εκκλησίας. Στην Αρχιεπισκοπή 
το βαρύ κλίμα μεταφράζεται σε 
σκέψη να μη γίνει φέτος ο επίση-
μος εορτασμός, που περιλαμβά-
νει την πρόσκληση και την από-
δοση τιμών στην Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και στα πολιτικά 
πρόσωπα και να μην παραστεί ο 
Αρχιεπίσκοπος στο καθιερωμένο 
γεύμα στο Προεδρικό Μέγαρο. 

Οσον αφορά την εθνική επέ-
τειο, από τον Αρχιεπίσκοπο και 
πολλούς ιεράρχες εξετάζεται το 
ενδεχόμενο να μην παρακολου-
θήσουν την παρέλαση, ως είθι-
σται, αλλά και να μην αποδοθούν 
τιμές στα πολιτικά πρόσωπα κα-
τά την επίσημη δοξολογία. «Στις 
τοπικές κοινωνίες της περιφέρει-
ας υπάρχει μεγάλος αναβρασμός. 
Ενδεχομένως στην κυβέρνηση 
να μην είχαν αντίληψη πόσο με-
γάλη είναι η ενόχληση, πόσο πιο 
μεγάλη είναι η αντίδραση σε σχέ-
ση με τα μεγάλα αστικά κέντρα», 
αναφέρει μητροπολίτης περιφε-
ρειακής μητρόπολης για να αιτι-
ολογήσει τους προβληματισμούς 
που αναπτύσσονται. 

Και το μεγάλο ερώτημα είναι 
αν και πόσο μπορούν να επηρε-
άσουν όλα αυτά τις εκλογές του 
Ιουνίου, δεδομένης και της πα-
ράδοσης που διαμορφώνεται σε 
σχέση με τις ευρωεκλογές να λει-
τουργούν ως κάλπες εκτόνωσης 
της δυσαρέσκειας και ως κάλ-
πες χαλαρής ψήφου. Ηδη γίνε-
ται λόγος για κέρδη των κομμά-
των στα δεξιά της Ν.∆., ιδιαίτερα 
στις περιφέρειες της Βόρειας Ελ-
λάδας. Είναι βέβαιο ότι στο δι-
κό της ακροατήριο η Εκκλησία 
μπορεί να ασκήσει επιρροή και 
στην ψήφο. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
διαχρονικά επιδιώκεται από την 
εκάστοτε κυβέρνηση, ανεξαρτή-
τως πολιτικής τοποθέτησης, μια 
καλή σχέση με την Εκκλησία. 
Είναι, επίσης, σίγουρο ότι δεν 
είναι λίγοι οι ιερωμένοι που θε-
ωρούν ότι θα πρέπει να σταλεί 
μήνυμα αντίθεσης και αντίδρα-
σης στην επιλογή να ψηφιστεί 
το νομοσχέδιο.

Για την ιστορία, η Κυριακή 
της Ορθοδοξίας εορτάζεται σε 
ανάμνηση της αναστήλωσης των 
εικόνων από την αυτοκράτειρα 
Θεοδώρα, το 842, και της λήξης 
της Εικονομαχίας, της υπεραι-
ωνόβια σκληρής πολιτικοθρη-
σκευτικής διαμάχης, που δοκί-
μασε τις αντοχές και τη συνοχή 
της Βυζαντινής Αυτοκρατορίας. 
Φέτος ο εορτασμός σκιάζεται από 
μια σύγχρονη πολιτικοθρησκευ-
τική διαμάχη. 

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Οι γάμοι ψηφίστηκαν, αλλά η Εκκλησία δεν ξεχνάει και ετοιμάζει «απεργία» από την εθιμοτυπία

«Στις τοπικές κοινωνίες 
υπάρχει μεγάλος ανα-
βρασμός. Ενδεχομένως 
στην κυβέρνηση να μην 
είχαν αντίληψη πόσο 
πιο μεγάλη είναι η αντί-
δραση σε σχέση με τα 
μεγάλα αστικά κέντρα», 
αναφέρει μητροπολίτης 
της περιφέρειας.

Πειρασμοί και «αφορισμοί»

Ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώνυμος φέρεται να είναι και προσωπικά ενοχλημένος από τους χειρισμούς 
της κυβέρνησης. Σύμφωνα με πηγές κοντά στην Ιεραρχία, υπήρξε αιφνιδιασμός από την απόφαση να 
προχωρήσει η νομοθέτηση του γάμου ομοφύλων ζευγαριών τη δεδομένη χρονική στιγμή. Κι αυτό για-
τί, όπως αναφέρουν, παραμονές των εθνικών εκλογών η Ν.∆. είχε ζητήσει από την Εκκλησία να συν-
δράμει προκειμένου να συγκρατηθούν τάσεις προς τα άκρα.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες,
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ακόμα και αν οι διαδηλώσεις με τα
τρακτέρ την περασμένη Δευτέρα
στις Βρυξέλλες έγιναν αφορμή για
επίδειξη λαϊκισμού από πολιτικούς
σε εθνικό επίπεδο, από το Βέλγιο
μέχρι την Κύπρο, αυτό δεν σημαίνει
πως δεν υπάρχουν πραγματικά
προβλήματα και διακυβεύματα για
τη βιωσιμότητα του αγροτικού
επαγγέλματος και για το μέλλον
της γεωργικής πολιτικής στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Τους τελευταίους
μήνες γίνεται αντιληπτό στις Βρυ-
ξέλλες πως οι πολιτικές της πρά-
σινης συμφωνίας είναι απαραίτητες
μεν, χρειάζονται διορθώσεις και
ρυθμίσεις δε, ειδικά για τους μι-
κρομεσαίους αγρότες. Ο πόλεμος
στην Ουκρανία, η ενεργειακή κρίση,
ο πληθωρισμός αλλά και οι ακραίες
καιρικές συνθήκες επιδείνωσαν τα
προβλήματα. Και η έναρξη της πα-
νευρωπαϊκής εκστρατείας για τις
ευρωεκλογές, με συντηρητικά και
λαϊκίστικα κόμματα να σπεύδουν
να εκμεταλλευτούν την κατάσταση,
έφεραν την τέλεια προεκλογική
καταιγίδα. Μετά τη διαδήλωση της
1ης Φεβρουαρίου, και αυτές της
Δευτέρας, έχουν τεθεί σε λειτουργία
οι μηχανισμοί αναζήτησης λύσεων,
αγγίζοντας ζητήματα που έπρεπε
να είχαν ανοίξει εδώ και καιρό όπως
τη δημιουργία κινήτρων αντί πε-
ριορισμών ώστε οι αγρότες να εφαρ-
μόσουν συμφέρουσες πράσινες
πρακτικές, αλλά και την καταπο-
λέμηση των εμπορικών πρακτικών
που μεταθέτουν τα κέρδη των πα-
ραγωγών στους μεταπωλητές και
τις υπεραγορές.

Ωστόσο, αν και οι απαραίτητες
κινήσεις έχουν αρχίσει να γίνονται,
η πρόκληση για τις Βρυξέλλες (και
για τις κυβερνήσεις των κρατών-
μελών) έγκειται στο ότι τα αποτε-
λέσματα δεν θα φανούν αμέσως.
Και, πέρα από τον μεσοπρόθεσμο
ορίζοντα, στο ότι δεν έχει ανοίξει
καν σοβαρά η συζήτηση για το μέλ-

λον της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
σε μια διευρυμένη Ε.Ε., ακόμα και
χωρίς την ένταξη της Ουκρανίας
καθώς και σε αυτή την περίπτωση
θα είναι δεδομένη μια προνομιακή
εμπορική σχέση με τη χώρα.

Πράσινες αδυναμίες
«Πρέπει να βεβαιωθούμε πως

επικοινωνούμε σωστά την πράσινη
συμφωνία» και όχι να δημιουργούμε
«στόχους για χάριν στόχων» ανέ-
φερε την Παρασκευή η Λορένς
Γκραφ, σύμβουλος της Γενικής Δι-
εύθυνσης της Κομισιόν για θέματα
πράσινης συμφωνίας σε διαδικτυα-
κή συζήτηση που διοργάνωσε το
European Policy Centre στις Βρυ-
ξέλλες. Η συζήτηση αφορούσε το
ευρύτερο πλαίσιο των πολλαπλών
κρίσεων που αντιμετωπίζει η Ε.Ε.
και πώς επηρεάζουν την πράσινη
συμφωνία, με την κα Γκραφ να επι-
σημαίνει πως «το θέμα δεν είναι
να επιβάλλουμε απαγορεύσεις, αλλά
να χτίζουμε μαζί» και «να βοηθούμε
καλύτερα πολίτες και τομείς που
επηρεάζονται περισσότερο» ούτως
ώστε «να μη βρούμε μπροστά μας
τοίχο όταν θα είναι αργά». Ο υπό-
τιτλος μελέτης που εξέδωσε το Eu-
ropean Policy Centre την ημέρα
της συζήτησης, συνοψίζει τις προ-
κλήσεις αυτές: «Ευθυγραμμίζοντας
τις βραχυπρόθεσμες απαντήσεις
με μακροπρόθεσμες δεσμεύσεις».

Στη μελέτη, που αφορά ευρύτερα
τις πράσινες πολιτικές, επισημαί-
νεται πως η αύξηση των τιμών των
τροφίμων οφείλεται κυρίως στη
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία
και τις επιπτώσεις της στις εξαγωγές
τροφίμων και τροφής για ζώα από
τη χώρα. Παρ’ όλα αυτά, προστί-
θεται, παραμένει σημαντικό το
«πώς η Ε.Ε. θα ανταποκριθεί στη
σημερινή κρίση και πώς θα αξιο-
ποιήσει τα κονδύλια της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής».

Σύμφωνα με τους συγγραφείς
της μελέτης, η αντίδραση του αγρο-
τικού κόσμου δεν οφείλεται μόνο
στην γεωπολιτική κατάσταση, αλλά

μακροπρόθεσμα στην κακή επι-
κοινωνία των στόχων από πλευράς
Βρυξελλών και την έλλειψη «ομο-
φωνίας για τα μέτρα που χρειάζον-
ται για μια πιο πράσινη ευρωπαϊκή
γεωργία».

Ακόμα και με αυτές τις αντιδρά-
σεις, σημειώνει η μελέτη, οι αγρο-
τικές πολιτικές της Ε.Ε. δεν είναι
πλήρως ευθυγραμμισμένες με τις
πράσινες της φιλοδοξίες σε επίπεδο
των απαιτήσεων από τους αγρότες
αλλά και των στρατηγικών σχεδίων
σε εθνικό επίπεδο. Οι χορηγίες
μέσω της ΚΑΠ «χρηματοδοτούν
κυρίως βιομηχανικές κτηνοτροφικές
φάρμες», ενώ η υπό διαπραγμά-
τευση εμπορική συμφωνία Ε.Ε.-
Mercosur, παρά τα οφέλη της, «θα
διευκόλυνε εισαγωγές βοδινού κρέ-
ατος ανταγωνιστικού προς τους
Ευρωπαίους αγρότες». Γενικότερα,
αν και η ΚΑΠ έχει ως ιστορικό στόχο
τη στήριξη προς τους αγρότες, το
μεγαλύτερο μερίδιό της πηγαίνει

σε μεγάλες αγροδιατροφικές επι-
χειρήσεις, επισημαίνεται.

Πράσινες επιπτώσεις
Σε αυτό το πλαίσιο των αστοχιών

και της ελλιπούς επικοινωνίας προ-
στίθενται οι πραγματικές πιέσεις
που αντιμετωπίζουν οι αγρότες.
Ενώ μέσω της Πράσινης Συμφωνίας
και άλλων πολιτικών βιωσιμότητας
αυξάνονται οι «πράσινες» υποχρε-
ώσεις που συνεπάγονται έξοδα,
περιορισμούς και διαδικασίες, την
ίδια στιγμή το μέγεθος των κονδυ-
λίων της ΚΑΠ μειώθηκε από 408,3
δισ. ευρώ για την περίοδο 2014-
2020, σε 378,5 δισ. την περίοδο
2021-2027.

Όπως εξήγησε και στις δηλώσεις
του μετά τη συνάντηση των υπουρ-
γών Γεωργίας της Δευτέρας ο Βέλγος
υπουργός Γεωργίας, Νταβίντ Κλα-
ρινβάλ, λίγο πριν συναντήσει εκ-
προσώπους των αγροτών που δια-
δήλωναν στις Βρυξέλλες, υπάρχει
μια απόκλιση μεταξύ της πραγμα-
τικότητας επί του εδάφους και των
κανονισμών. Η Κομισιόν έχει προ-
τείνει μια σειρά από μέτρα για την
απλοποίηση των διαδικασιών, ενώ
όλα τα κράτη-μέλη (μεταξύ τους
και η Κύπρος) έβαλαν στο τραπέζι
αιτήματα για μέτρα όπως αύξηση
της ευελιξίας για τις υποχρεώσεις
των αγροτών, πιο απλές διαδικασίες

για την τροποποίηση των εθνικών
σχεδίων, και ακόμα και αύξηση της
δυνατότητας παροχής χρηματο-
δότησης μέσω κρατικών ενισχύ-
σεων (de minimis). Παράλληλα, η
Κομισιόν έχει ξεκινήσει την ετήσια
έρευνά της για καταγραφή και αν-
τιμετώπιση αθέμιτων εμπορικών
πρακτικών, οι οποίες συχνά έχουν
ως αποτέλεσμα το μεγαλύτερο μέ-
ρος του κέρδους να πηγαίνει στους
μεσάζοντες και στις υπεραγορές.

Μακρύς ο δρόμος
Τι θα συμβεί μακροπρόθεσμα,

ιδιαίτερα σε σχέση με τη μελλοντική
μορφή της ΚΑΠ, παραμένει ανοιχτή
συζήτηση, μαζί με τα ερωτήματα
για το τι θα γίνει με τα ουκρανικά
σιτηρά όσο η χώρα δεν μπορεί να
έχει πρόσβαση στις παραδοσιακές
της αγορές. Παράλληλα εκκρεμούν
ζητήματα που, εκτός από τις πρα-
κτικές των μικρών γεωργών, αγγί-
ζουν και μεγάλα συμφέροντα όπως
η ρύθμιση της χρήσης των φυτο-
φαρμάκων και η ενθάρρυνση της
παραγωγής φιλικών προς το περι-
βάλλον λιπασμάτων. Η κύρια εισή-
γηση πολιτικής στην έκθεση του
EPC είναι να ενισχυθεί η νομιμο-
ποίηση των μέτρων μέσω διαλόγου
με τους αγρότες, ώστε να ληφθούν
υπόψη οι ανησυχίες για τη βιωσι-
μότητα του τομέα και τον βιοπορισμό

τους, χωρίς όμως να ικανοποιούνται
λαϊκίστικεςαπαιτήσεις για ακύρωση
των αλλαγών.

Μετά το 2027, τονίζεται, η ΚΑΠ
θα πρέπει να αξιοποιηθεί για δίκαιη
μετάβαση, και η Ε.Ε. «πρέπει να εν-
τοπίσει ποιες κατηγορίες αγροτών
είναι πιο ευάλωτες στις οικονομικές,
περιβαλλοντικές και κανονιστικές
πιέσεις, με ειδική προσοχή στα μικρά
αγροκτήματα». Η στήριξη στους
ευάλωτους αγρότες θα πρέπει να
είναι ειδικά διαμορφωμένη όχι μόνο
για την οικολογική μετάβαση, αλλά
και για να τις καταστήσει πιο αν-
ταγωνιστικές, εστιάζοντας για πα-
ράδειγμα στην οργανική και την
τοπική παραγωγή.

Την ίδια ώρα, η Ε.Ε. θα πρέπει
να αποφύγει να εισαγάγει νέες πα-
ρεκκλίσεις υπέρ των ουκρανικών
προϊόντων που θα διακινδύνευαν
τους πράσινους στόχους υπέρ βρα-
χυπρόθεσμης αύξησης της παρα-
γωγής τροφίμων, και πως τα όποια
τέτοια μέτρα πρέπει να αποφασί-
ζονται σε διαβούλευση με αγρότες,
ειδικούς, και την κοινωνία των πο-
λιτών. Τέλος, αναφέρει η μελέτη
του EPC, η Ε.Ε. θα μπορούσε να εξε-
τάσει την αντικατάσταση της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής με μια Κοινή
Πολιτική Τροφίμων (Common Food
Policy) ώστε η στήριξη να παρέχεται
με έναν πιο ολιστικό τρόπο.

Ψάχνοντας
λύσεις για

τους αγρότες
Μετά τις διαδηλώσεις, οι μηχανές

της Ε.Ε. ξεκίνησαν για αντιμετώπιση
των πραγματικών προβλημάτων

<<<<<<

Τι λέει μελέτη του
European Policy Centre
για τη γεωργική πολιτι-
κή στην εποχή της
πράσινης μετάβασης.

Μετά τη διαδήλωση της 1ης Φεβρουαρίου, και αυτές της Δευτέρας, έχουν τεθεί σε λειτουργία οι μηχανισμοί αναζήτησης λύσεων, αγγίζον-
τας ζητήματα που έπρεπε να είχαν ανοίξει εδώ και καιρό όπως τη δημιουργία κινήτρων αντί περιορισμών ώστε οι αγρότες να εφαρμόσουν
συμφέρουσες πράσινες πρακτικές. 

EP
A

Με τη συμμετοχή χιλιάδων Μοσχο-
βιτών, που αψήφησαν τον κίνδυνο
να συλληφθούν, και υπό πυκνή
αστυνομική παρουσία, πραγματο-
ποιήθηκε προχθές η κηδεία του
Αλεξέι Ναβάλνι. Υπ’ αριθμόν 1, για
τουλάχιστον 12 χρόνια, πολιτικός
αντίπαλος του Βλαντιμίρ Πούτιν,
ο Ρώσος ακτιβιστής πέθανε σε ηλι-
κία 47 ετών υπό ανεξιχνίαστες συν-
θήκες στις 12 Φεβρουαρίου, στο
σωφρονιστικό κέντρο του Χαρπ,
στη Σιβηρία. Κάτω από τον βαρύ
ουρανό της χιονισμένης Μόσχας,
πλήθος ανθρώπων κάθε ηλικίας
συγκεντρώθηκε το μεσημέρι της
Παρασκευής πίσω από τα μεταλλικά
φράγματα που είχαν τοποθετήσει
οι δυνάμεις ασφαλείας στον ιερό
ναό της Εικόνας της Θεομήτορος,
στο Μαριίνο, νότιο προάστιο της
ρωσικής πρωτεύουσας. Γύρω στις
13.50 ξέσπασαν σε χειροκροτήματα
και άρχισαν να φωνάζουν ρυθμικά
το όνομα του χαρισματικού ηγέτη
της αντιπολίτευσης, καθώς η νε-
κροφόρα έμπαινε στον περίβολο
του λαού κάτω από βροχή από κόκ-
κινα και λευκά τριαντάφυλλα. Το
«παρών» στην τελετή έδωσαν και
πρεσβευτές αρκετών δυτικών χω-
ρών, συμπεριλαμβανομένων εκεί-
νων των ΗΠΑ, της Γαλλίας και της
Γερμανίας.

Με θερμές εκδηλώσεις ευγνω-

μοσύνης και αλληλεγγύης, το πλή-
θος υποδέχθηκε τις δύο τραγικές
φιγούρες της τελετής, τους γονείς
του Αλεξέι Ναβάλνι. Η χήρα του
Γιούλια, ο γιος και η κόρη του ήταν
μόνο νοερά στο τελευταίο του τα-
ξίδι, καθώς έχουν εγκατασταθεί
στο εξωτερικό για λόγους ασφα-
λείας. «Λιόσα, σε ευχαριστώ για τα
26 χρόνια απόλυτης ευτυχίας... Δεν
ξέρω πώς να ζήσω χωρίς εσένα»,
έγραψε η Γιούλια Ναβάλναγια στο
συγκινητικό, αποχαιρετιστήριο μή-
νυμά της στην πλατφόρμα Χ.

Οι αρχές ασφαλείας είχαν απα-
γορεύσει ρητώς τη λήψη φωτογρα-
φιών ή βίντεο από το εσωτερικό
της εκκλησίας στη διάρκεια της
τελετής, ενώ οι υπηρεσίες κινητής
τηλεφωνίας στον γύρω χώρο είχαν
για ένα διάστημα καταρρεύσει.
Παρ’ όλα αυτά, οι φίλοι και σύν-
τροφοι του Ναβάλνι βρήκαν τρό-
πους να στείλουν οπτικό υλικό στο

Διαδίκτυο. Ενώ οι καμπάνες χτυ-
πούσαν πένθιμα, οι συγκεντρωμένοι
μετέτρεπαν την κηδεία σε μαχητική
διαδήλωση με συνθήματα όπως

«Δεν δείλιασες, δεν δειλιάζουμε»,
«Δήμιοι», «Οχι στον πόλεμο» και
«η Ρωσία θα είναι ελεύθερη».

Μετά το τέλος της νεκρώσιμης

ακολουθίας, το πλήθος κατευθύν-
θηκε στο νεκροταφείο Μπορισόφ-
σκι, περί τα 2,5 χιλιόμετρα μακριά,
για τον ύστατο αποχαιρετισμό πάνω
από τον τάφο του νεκρού. Η αστυ-
νομία δεν προχώρησε σε συλλήψεις
στη διάρκεια της κηδείας και του
ενταφιασμού του Ναβάλνι, κάτι
που θα ήταν παρακινδυνευμένο
εάν γινόταν κάτω από τους προ-
βολείς των διεθνών μέσων ενημέ-
ρωσης. Κανένα από τα μεγάλα ρω-
σικά μέσα ενημέρωσης δεν πρόβαλε
την κηδεία στις κύριες ειδήσεις
της ημέρας. Ερωτηθείς ο εκπρό-
σωπος του Κρεμλίνου, Ντμίτρι Πε-
σκόφ, τι θα ήθελε να πει στην οι-
κογένεια του νεκρού, απάντησε
«τίποτα».

Στο μεταξύ, ο ρωσικός στρατός,
ενθαρρυμένος ύστερα από την πρό-
σφατη κατάληψη της πόλης Αβν-
τίιβκα, στην ανατολική Ουκρανία,
συνεχίζει τις προσπάθειες να προ-
ωθηθεί στο σύνολο σχεδόν του με-
τώπου, από τη Χερσώνα και τη Ζα-
πορίζια μέχρι το Ντονέτσκ και το
Λουγκάνσκ. 

Οι Ουκρανοί ελπίζουν να εξα-
λείψουν το αεροπορικό πλεονέ-
κτημα της Ρωσίας με τα 60 αμερι-
κανικά μαχητικά αεροσκάφη F-16
που αναμένεται να παραλάβουν
τους προσεχείς μήνες από Δανία,
Ολλανδία, Νορβηγία και Βέλγιο.

Οπως σημειώνει, ωστόσο, ρεπορτάζ
του ιστότοπου Politico, πέραν της
εκπαίδευσης των Ουκρανών πιλό-
των σε αυτά τα εξελιγμένα οπλικά
συστήματα, θα υπάρξουν πρακτικά
προβλήματα που θα πρέπει να αν-
τιμετωπιστούν. Κατά τη Wall Street
Journal, ο Βλαντιμίρ Πούτιν εννοεί
να μη σταματήσει τον πόλεμο εάν
δεν επιβάλει ταπεινωτικούς όρους
συνθηκολόγησης στο Κίεβο. Η αμε-
ρικανική εφημερίδα επικαλείται
ρωσικό σχέδιο ειρήνευσης, που
έπεσε στα χέρια της και χρονολο-
γείται στις 15 Απριλίου του 2022. 

Το 17σέλιδο κείμενο, που πα-
ραδόθηκε από τη ρωσική αντιπρο-
σωπεία, προβλέπει ότι η μεταπο-
λεμική Ουκρανία δεν θα ενταχθεί
στο ΝΑΤΟ ή σε άλλον στρατιωτικό
οργανισμό, αλλά θα μπορεί να γίνει
μέλος της Ε.Ε. Το Κίεβο θα πρέπει
να αποδεχθεί τη ρωσική κυριαρχία
στην Κριμαία, ενώ το μέλλον του
Ντονέτσκ και του Λουγκάνσκ πα-
ραπέμπεται σε ξεχωριστή διαπραγ-
μάτευση μεταξύ Πούτιν και Ζελέν-
σκι. Τη συνθήκη ειρήνης, όταν
αυτή συνομολογηθεί, προβλέπεται,
πάντα σύμφωνα με το ρωσικό σχέ-
διο, να εγγυηθούν τα μόνιμα μέλη
του Συμβουλίου Ασφαλείας, δηλαδή
ΗΠΑ, Ρωσία, Κίνα, Γαλλία και Βρε-
τανία.

REUTERS, A.P.

Κόντρα σε όλα, τίμησαν τον Αλεξέι Ναβάλνι
Σε μαχητική διαδήλωση κατά του Πούτιν μετατράπηκε η κηδεία του Ρώσου ακτιβιστή, χωρίς να επιτρέπονται φωτογραφίες

<<<<<<

Η Μόσχα εννοεί
να επιβάλει ταπεινωτι-
κές συνθήκες για την
ειρήνευση στην Ουκρα-
νία, σύμφωνα με σχέδιο
που έχει προτείνει.

Νεαρή γυναίκα κρατάει τη φωτογραφία του Ναβάλνι και της συζύγου του
έξω από τον ιερό ναό της Εικόνας της Θεομήτορος, στο Μαριίνο. Πλήθος αν-
θρώπων κάθε ηλικίας συγκεντρώθηκε πίσω από τα μεταλλικά φράγματα για
να τον αποχαιρετίσει και ενώ οι καμπάνες χτυπούσαν πένθιμα, οι συγκεν-
τρωμένοι φώναζαν συνθήματα όπως «δεν δείλιασες, δεν δειλιάζουμε» και
«όχι στον πόλεμο».
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Για πρώτη φορά από την έναρ-
ξη της ρωσικής εισβολής στην 
Ουκρανία, πριν από ακριβώς 
δύο χρόνια, ο Γάλλος πρόεδρος 
Εμανουέλ Μακρόν προχώρησε 
σε μια εξαιρετικά τολμηρή κί-
νηση την περασμένη ∆ευτέρα, 
όταν δήλωσε ότι η Ευρώπη εξε-
τάζει την αποστολή χερσαίων 
στρατιωτικών δυνάμεων στην 
Ουκρανία. Φαίνεται πως ο Μα-
κρόν θέλησε να διαβεί την κόκ-
κινη γραμμή που έχει θέσει η 
πλειοψηφία των νατοϊκών δυ-
νάμεων για μη άμεση εμπλοκή 
στη σύγκρουση του Κιέβου με 
τη Μόσχα. Και αυτό φάνηκε λί-
γες ώρες αργότερα, όταν με τη 
σειρά τους οι ηγέτες της Γερμα-
νίας, του Ηνωμένου Βασιλείου 
και των ΗΠΑ έπαιρναν σαφείς 
αποστάσεις από τη δήλωση αυ-
τή. «∆εν θα υπάρξουν χερσαία 
στρατεύματα, ούτε στρατιώτες 
σε ουκρανικό έδαφος, που θα 
σταλούν από ευρωπαϊκές χώρες 
ή μέλη του ΝΑΤΟ», έσπευσε να 
ξεκαθαρίσει ο Γερμανός καγκε-
λάριος Ολαφ Σολτς.

Στη Μόσχα, η δήλωση Μα-
κρόν έγινε βούτυρο στο ψωμί 
διαφόρων αξιωματούχων, οι 
οποίοι ειρωνεύτηκαν τον Γάλ-
λο πρόεδρο ότι επιχειρεί να 
αναβιώσει ναπολεόντειες φα-
ντασιώσεις. «Οι θλιβεροί και 
τραγικοί κληρονόμοι του Βονα-
πάρτη ελπίζουν σε εκδίκηση να-
πολεόντειου μεγέθους με οξείς 
βερμπαλισμούς και εξαιρετικά 
επικίνδυνες ανοησίες», σχολίασε 
ο πρώην πρόεδρος της Ρωσίας 
Ντμίτρι Μεντβέντεφ.  

Με τον συνήθη ωμό τρόπο 
απάντησε στον Γάλλο πρόεδρο 
–και κατ’ επέκταση στην Ευ-
ρώπη– και ο Βλαντιμίρ Πούτιν, 
απειλώντας ευθέως με πυρηνι-
κή σύγκρουση σε περίπτωση 
αποστολής στρατευμάτων στην 
Ουκρανία. «Αρκετός λόγος έγι-
νε για αποστολή δυνάμεων του 
ΝΑΤΟ στην Ουκρανία. Αλλά όλοι 
θυμόμαστε τη μοίρα εκείνων 

που έστειλαν ομάδες (κατά το 
παρελθόν). Σήμερα, για όσους 
επιχειρήσουν να παρέμβουν, 
οι συνέπειες θα είναι πολύ πιο 
τραγικές», τόνισε ο Πούτιν στο 
ετήσιο διάγγελμά του, την Πέ-
μπτη, σημειώνοντας παράλληλα 
ότι «και εμείς έχουμε όπλα, που 
μπορούν να χτυπήσουν στόχους 
στα εδάφη τους. Αυτό αποτελεί 
πραγματική απειλή σύγκρουσης 
με πυρηνικά όπλα, και επομέ-
νως την καταστροφή του πολι-
τισμού», προσέθεσε.

Κίνδυνος από το μέλλον

Γι’ αυτήν, όμως, ακριβώς την 
απειλή κρούουν των κώδωνα του 
κινδύνου Ευρωπαίοι αξιωματού-
χοι εδώ και καιρό, ιδίως κατά την 
πρόσφατη ∆ιάσκεψη του Μονά-
χου για την Ασφάλεια. «Εχουν 
υπάρξει, πράγματι, αρκετές προ-
ειδοποιήσεις περί πολέμου από 
Ευρωπαίους ηγέτες και στρα-
τιωτικούς διοικητές τις τελευ-
ταίες εβδομάδες», παραδέχεται 
μιλώντας στην «Κ» ο Τζέιμι Σι, 
πρώην αξιωματούχος του ΝΑΤΟ. 
«Ολοι επισημαίνουν την ότι ένας 
ανασυντεταγμένος, εκσυγχρονι-
σμένος ρωσικός στρατός θα εί-
ναι έτοιμος για πόλεμο εναντίον 
του ΝΑΤΟ σε πέντε χρόνια, ενώ 
το ΝΑΤΟ με τον τρέχοντα σχε-

διασμό, όχι. Η Ρωσία έχει ήδη 
μετατρέψει την οικονομία της 
σε πολεμική και αυξάνει ταυ-
τόχρονα τα αποθέματα και την 
παραγωγή όπλων», προσθέτει. 
«Οι προειδοποιήσεις, λοιπόν, 
των Ευρωπαίων αξιωματούχων 
αντανακλούν την ανησυχία πως 

η Ρωσία θα μπορούσε να επιβλη-
θεί της Ουκρανίας, την ώρα που 
οι αμερικανικές εγγυήσεις ίσως 
γίνουν λιγότερο αξιόπιστες σε 
περίπτωση νίκης του Τραμπ», 
υπογραμμίζει ο πρώην αξιωμα-
τούχος του ΝΑΤΟ. 

Εφόσον όλα αυτά είναι γνω-
στά, για ποιο λόγο προκλήθη-
καν τόσες αντιδράσεις από τη 

δήλωση Μακρόν και γιατί τον 
«άδειασαν» σχεδόν όλοι όσοι πα-
ρευρέθησαν στη διάσκεψη που 
συγκάλεσε στο Παρίσι; «Στον 
πρόεδρο Μακρόν αρέσει να 
προκαλεί. Θυμηθείτε την περί-
φημη δήλωση ότι “το ΝΑΤΟ εί-
ναι εγκεφαλικό νεκρό”, το 2019. 
Ξεκίνησε τότε μια συζήτηση, την 
οποία επιδίωξε ο Γάλλος πρόε-
δρος. Εκτιμώ πως κι αυτή τη φο-
ρά κάνει το ίδιο», σχολιάζει ο Τζέ-
ιμι Σι. «Ο Μακρόν γνωρίζει ότι οι 
ΗΠΑ και οι Ευρωπαίοι εταίροι 
δεν πρόκειται να πολεμήσουν 
στα χαρακώματα της Ουκρανίας. 
Ο γενικός γραμματέας του ΝΑ-
ΤΟ και αρκετοί Ευρωπαίοι ηγέ-
τες επιβεβαίωσαν ότι δεν σχε-
διάζουν κάτι τέτοιο», αναφέρει, 
για να προσθέσει ότι «αυτό στο 
οποίο δίνει έμφαση, ωστόσο, ο 
Γάλλος πρόεδρος είναι η ανάγκη 
άμεσης στρατιωτικής ενίσχυσης 
της Ουκρανίας. Ηττα της Ρωσίας 
σημαίνει ελαχιστοποίηση ενός 
πιθανού πολέμου μεταξύ ΝΑΤΟ 
και Μόσχας».

∆ιευκρινίσεις ως προς το τι 
εννοούσε στην πραγματικότη-
τα ο Γάλλος πρόεδρος δίνει ο Πι-
ερ Βιμόντ, κύριος αναλυτής του 
Carnergie Europe στις Βρυξέλλες 
και πρώτος εκτελεστικός γενι-
κός γραμματέας της Ευρωπαϊ-

κής Υπηρεσίας Εξωτερικής ∆ρά-
σης (2010-15). «Η διάσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στο Παρίσι 
για τον πόλεμο στην Ουκρανία 
είχε διττό στόχο: να γίνει πιο απο-
τελεσματική η αποστολή στρατι-
ωτικής βοήθειας και να συζητη-
θούν νέοι τρόποι ενίσχυσης του 
Κιέβου. Για το δεύτερο σκέλος, 
ο Γάλλος πρόεδρος ανέφερε ότι 
όλες οι επιλογές είναι ανοιχτές, 
καθώς η συζήτηση συνεχίζεται», 
σημειώνει ο Βιμόντ και διευκρινί-
ζει ότι «σε δημοσιογραφική ερώ-
τηση ο Μακρόν αναφέρθηκε στη 
δυνατότητα αποστολής στρα-
τιωτικού προσωπικού στην Ου-
κρανία, αλλά για συγκεκριμένους 
σκοπούς, που έχουν να κάνουν 
με την εκπαίδευση των Ουκρα-
νών στρατιωτών ή την αποναρ-
κοθέτηση. ∆εν έγινε κάποια ανα-
φορά σε νατοϊκά στρατεύματα ή 
στρατεύματα μάχης».

Ηγετική κίνηση

Υπάρχει βέβαια και τρίτη 
«ανάγνωση» για τις δηλώσεις 
του Γάλλου προέδρου. «Ο Μα-
κρόν ήθελε να δείξει ότι έχει ηγε-
τικό ρόλο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, 
την ώρα που πιέζεται πολιτικά, 
στο εσωτερικό. Ηθελε, εξάλλου, 
να στείλει σαφές μήνυμα στον 
Βλαντιμίρ Πούτιν και να αυξήσει 
την πίεση σε ορισμένα κράτη-μέ-
λη της Ε.Ε. –περιλαμβανομένου 
του Βερολίνου– για μεγαλύτε-
ρη εμπλοκή σε σύγκριση με ό,τι 
έχουμε έως τώρα δει», σχολιάζει 
ο Γιάννης Εμμανουηλίδης, διευ-
θυντής Μελετών στο European 
Policy Center στις Βρυξέλλες.

Με αυτή τη διαπίστωση συμ-
φωνεί και ο Πιερ Βιμόντ, ο οποί-
ος αναφέρει πως το πραγματικό 
ζήτημα είναι «ξεκάθαρα πολι-
τικό». «Αφορά, κυρίως, το πώς 
οι Ευρωπαίοι μπορούν να στη-
ρίξουν περαιτέρω την Ουκρα-
νία σε έναν πόλεμο, που οι ίδιοι 
περιγράφουν ότι στοχεύει την 
ασφάλειά τους. Εάν επιμένουν 
ότι ο πόλεμος στην Ουκρανία εί-
ναι επίσης δικός τους, χρειάζεται 
να επιδείξουν μεγαλύτερη απο-
φασιστικότητα», επισημαίνει ο 
Γάλλος αναλυτής.

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Οι ερμηνείες του χρησμού Μακρόν για νατοϊκά 
στρατεύματα στην Ουκρανία και η επιστροφή 

Πούτιν στο πυρηνικό φόβητρο

Ο πρόεδρος της Γαλλίας 
έστειλε ξεκάθαρο 
μήνυμα στο Κρεμλίνο 
και ταυτόχρονα 
ανάγκασε ορισμένα 
κράτη-μέλη της Ε.Ε. να 
δουν πιο αποφασιστικά 
την ενίσχυση του 
Κιέβου.
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O Βλαντιμίρ Πούτιν 
απείλησε ανοιχτά 
την Ευρώπη με πυρη-
νικό όλεθρο, αλλά στη 
Γαλλία, ούτε η Ακροδε-
ξιά ούτε η Ακροαριστε-
ρά σχολίασαν το παρα-
μικρό.

Ο πρόεδρος της Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν φτιάχνει τον κόμπο της γραβάτας του στο κατώφλι του Μεγάρου των Ηλυσίων Πεδίων. Οι δηλώσεις του για αποστολή ευ-
ρωπαϊκών στρατευμάτων στην Ουκρανία, παρά τα ειρωνικά σχόλια περί «βοναπαρτισμού», ταρακούνησαν τόσο το Κρεμλίνο όσο και την ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή.
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Μπλόφα 
για συμμαχική

αφύπνιση

Η Ευρώπη δεν είναι έτοιμη αυτή 
τη στιγμή να διεξαγάγει έναν 
πόλεμο με τη Ρωσία χωρίς ολο-
κληρωμένη αμυντική πολιτική 
και τη σύμπραξη των ΗΠΑ και 
αυτό είναι κάτι που «ζυγίζει» το 
Βερολίνο και ο Ολαφ Σολτς, ο 
οποίος εμφανίζεται επιφυλακτι-
κός και ως προς την αποστολή 
πυραύλων Taurus στην Ουκρα-
νία. «Ο Σολτς θέλει να αποφύγει 
περαιτέρω κλιμάκωση, που θα 
μπορούσε να παρασύρει το ΝΑ-
ΤΟ στη σύγκρουση. Είναι κάτι 
που παρατηρούμε από την έναρ-
ξη του πολέμου. Τελικά, αλλάζει 
γνώμη όταν συνειδητοποιεί πόσο 
αναγκαία είναι η στήριξη προς 
την Ουκρανία. Επομένως, δεν 
προκαλεί έκπληξη ότι δεν θέλει 
να στείλει τους Taurus, αλλά αυ-

τό φυσικά συνδέεται και με την 
τρέχουσα κατάσταση στις ΗΠΑ. 
Θέλει να είναι σίγουρος για το 
μέγεθος της στήριξης της Ου-
άσιγκτον σε περίπτωση κλιμά-
κωσης» εξηγεί ο Γιάννης Εμμα-
νουηλίδης.

Ομως, ο Γάλλος πρόεδρος επέ-
κρινε ανοιχτά τον Γερμανό κα-
γκελάριο και για την απόρριψη 
έκδοσης αμυντικών ομολόγων 
(EU defence bonds) –ως προς 
την αμυντική ενίσχυση της Ευ-
ρώπης για την αντιμετώπιση 
του πολέμου στην Ουκρανία–  
καταδεικνύοντας περίτρανα τη 
«διάσπαση» του πάλαι ποτέ γαλ-
λογερμανικού άξονα.

«Σε επίπεδο δηλώσεων η Γερ-
μανία εμφανίζεται πάντα απρό-
θυμη», σχολιάζει η  Νάταλι Τό-

τσι, διευθύντρια του Instituto 
Affari Internazionali (ΙΑΙ), 
«ωστόσο όταν η κατάσταση φτά-
σει στο απροχώρητο, τότε ενερ-
γεί. Η αλήθεια είναι πάντως ότι 
η Γερμανία έχει διανύσει αρκετό 
δρόμο από την έναρξη του πο-
λέμου, περισσότερο από ό,τι η 
Γαλλία και παρά το γεγονός ότι 
θεωρητικά το Παρίσι έχει μεγα-
λύτερη αμυντική ικανότητα από 
ό,τι το Βερολίνο. Η αντιπαρά-
θεση, πάντως, μεταξύ των δύο 
επί της ουσίας καταδεικνύει τη 
θλιβερή κατάσταση στην οποία 
βρίσκεται η Ευρώπη», τονίζει. 
Με τη διαπίστωση αυτή συμφω-
νεί και ο Γιάννης Εμμανουηλί-
δης, που επισημαίνει παράλληλα 
ότι «είναι βασικά διαρθρωτικό 
το ζήτημα της εξαιρετικά κα-

κής σχέσης μεταξύ Γαλλίας και 
Γερμανίας εδώ και καιρό και εί-
ναι ανησυχητικό σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο, καθώς στέλνει λάθος 
μήνυμα και μεταξύ εταίρων αλ-
λά και στη Μόσχα. Είναι δείγμα 
αδυναμίας, θα έλεγα».

Κοινή αμυντική πολιτική

Απέναντι σ’ αυτή τη δυστοπι-
κή προοπτική υπάρχει ανάγκη, 
λοιπόν, αφύπνισης εκ μέρους 
της Ευρώπης των πραγματικών 
προτεραιοτήτων και μιας πε-
ραιτέρω ενοποίησης της Ενω-
σης –πέρα από το όραμα μιας 
κοινής αμυντικής ή εξωτερικής 
πολιτικής–, καθώς και συγκρό-
τησης «συμμαχίας προθύμων». 
Αυτό ήθελε να πετύχει επί της 
ουσίας ο Εμανουέλ Μακρόν, το-

νίζει η Νάταλι Τότσι. «Πολλές 
φορές ο Μακρόν εκφράζει αυ-
τό που και άλλοι σκέφτονται, 
αλλά δεν το λένε. Αρκετές φο-
ρές δεν ακολουθεί τα όσα λέει 
ή κάνει λάθος σε προβλέψεις, 
ωστόσο κατορθώνει να αφυ-
πνίζει τους ηγέτες. Και αυτή τη 
φορά το πέτυχε», λέει χαρακτη-
ριστικά. «Στη δύσκολη εξίσωση 
που αντιμετωπίζει η Ευρώπη 
μεταξύ αύξησης της στήριξης 
στο Κίεβο και στην αποφυγή 
μιας περαιτέρω κλιμάκωσης, 
το μήνυμα που έδωσε ο Μα-
κρόν είναι σαφές», προσθέτει. 
«∆εν πρέπει να αφήσουμε τη 
Ρωσία να κερδίσει με κανέναν 
τρόπο», είπε άλλωστε ο Γάλλος 
πρόεδρος, «γιατί διακυβεύεται 
η ίδια η Ευρώπη».

Πίεση στη Γερμανία για τα αμυντικά ομόλογα

Οι αντιδράσεις 
των άκρων

Oχι τυχαία, η Ακροδεξιά 
αλλά και η άκρα Αριστερά 
στη Γαλλία επέκριναν τον 
Γάλλο πρόεδρο ότι θέτει 
σε «κίνδυνο τις ζωές των 
παιδιών μας» και πως είναι 
ένοχος για «την αδιανόητη 
πολεμοχαρή κλιμάκωση 
ρητορικής». ∆εν υπήρξαν, 
φυσικά, ίδιες αντιδράσεις 
στις ευθείες απειλές του 
Βλαντιμίρ Πούτιν από τις 
πολιτικές δυνάμεις των 
δύο άκρων. Στόχος τους, 
άλλωστε, είναι να βάλουν 

«φρένο» και κατ’ επέκταση 
να ηττηθεί η βαθύτερη 

ενοποίηση που οραματίζεται 
ο Εμανουέλ Μακρόν, 

ιδιαίτερα τώρα που η Μόσχα 
απειλεί ευθέως με πολεμική 
σύγκρουση εναντίον της 

Ευρώπης και «αντίποινα» για 
την επέκταση του ΝΑΤΟ και 

στη Σουηδία.
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Η Σεμπάστιαν-στρασε είναι ένας 
δρόμος ανέγγιχτος από τον εξευ-
γενισμό του Βερολίνου την τε-
λευταία 20ετία. Αν και βρίσκεται 
στην καρδιά του Κρόιτσμπεργκ, 
μιας γειτονιάς κατάμεστης με χίπ-
στερ μπαρ και εστιατόρια με κου-
ζίνες από όλο τον κόσμο, είναι 
ακόμη φιλική για τους κατοίκους 
της. Παράλληλα, διατηρεί κάποια 
σημάδια του πρόσφατου τουρκι-
κού «παρελθόντος» της: στη γω-
νία που τέμνεται με τη Χάινριχ-
Χάινε-στράσε, για παράδειγμα, 
υπάρχει ακόμη το παραδοσιακό 
καφενείο που σερβίρει τούρκικο 
καφέ, στραπατσάδα και μπου-
ρέκ. Την περασμένη Τετάρτη, οι 
ένοικοι πολυκατοικίας επί της Σε-
μπάστιαν-στρασε αναγκάστηκαν 
να εγκαταλείψουν βιαστικά τις 
εστίες τους. Η αστυνομία και η 
πυροσβεστική βρήκαν εκρηκτι-
κά στο διαμέρισμα της καταζη-
τούμενης τρομοκράτισσας Ντα-
νιέλα Κλέτε, στον πέμπτο όροφο. 
Λέγεται ότι ειδικοί πυροτεχνουρ-
γοί απομάκρυναν βαρύ οπλισμό 
–ανάμεσά τους μπαζούκας και 
χειροβομβίδες– λίγα μέτρα από 
τον παρακείμενο παιδικό σταθμό. 
Ενα 48ωρο νωρίτερα, είχε ανα-
κοινωθεί η σύλληψη της 65χρο-
νης, που ανήκε στην τρίτη γενιά 
της οργάνωσης Φράξια Κόκκινος 
Στρατός και ζούσε στην παρανο-
μία εδώ και 30 χρόνια. Η Κλέτε 
χρησιμοποιούσε ιταλικό διαβα-
τήριο με ψεύτικο όνομα, Κλαού-
ντια Ιβόνε. Επιβίωνε τόσα χρόνια 
από ληστείες που διέπραττε μαζί 
με άλλους δύο συντρόφους της, 
τον Ερνστ Φόλκερ Στάουμπ και 
τον Μπούρκχαρντ Γκάρβεγκ, οι 
οποίοι εξακολουθούν να διαφεύ-
γουν τη σύλληψη. 

Το βιογραφικό της Κλέτε τα 
τελευταία χρόνια επιβεβαιώ-
νει την αποτίμηση της διαβόη-
της οργάνωσης από τον Γερμα-
νό συγγραφέα Χανς Μάγκνους 
Εντσενσμπέργκερ στο βιβλίο 

του «Αναβρασμός» (εκδ. Εστία, 
2016): «Βγάζω το συμπέρασμα 
ότι η RAF δημιουργήθηκε κα-
τά λάθος. Ο μοναδικός σκοπός 
της πρώτης ένοπλης δράσης της 
ήταν να απαλλαγεί ένας συνένο-
χος από δύο χρόνια φυλακή... Με 
την πρωτοβουλία τους, όμως, οι 
δράστες είχαν περιέλθει σε αδιέ-
ξοδο. Στην παρανομία δεν τους 
έμεινε άλλη επιλογή από το να 
ψάχνουν κρυψώνες, να βρίσκουν 
λεφτά με επιθέσεις σε τράπεζες 
και να επινοούν ιδεολογικά κίνη-
τρα για τη δράση τους». 

Η απόδραση

Στις 14 Μαΐου 1970, ο κρα-
τούμενος για εμπρησμό Αντρέ-
ας Μπάαντερ αφήνεται για λίγες 
ώρες ελεύθερος. Η δημοσιογρά-
φος Ουλρίκε Μάινχοφ έχει φρο-
ντίσει να του δοθεί η σχετική 
άδεια με το πρόσχημα ότι θέ-
λουν να δουλέψουν μαζί για ένα 
βιβλίο. Στο Κεντρικό Ινστιτούτο 
για Κοινωνικά Ζητήματα στο Βε-
ρολίνο, όπου πραγματοποιείται 
η συνάντηση, ακούγονται πυρο-
βολισμοί κι επικρατεί πανικός. 
Ο Μπάαντερ, η Μάινχοφ και οι 
συνεργοί τους πηδούν από το 
παράθυρο του ισογείου και δρα-
πετεύουν. Ενας υπάλληλος του 
Ινστιτούτου τραυματίζεται βαριά 
κατά την πρώτη αυτή αιματηρή 
ενέργεια της RAF, που σήμανε τη 
γέννηση μιας από τις πιο φονι-
κές τρομοκρατικές οργανώσεις 
της Ευρώπης. 

Οι απαρχές της βρίσκονται 
στον Μάη του 1968 και στο δυνα-
μικό φοιτητικό κίνημα στη Γερ-
μανία, το οποίο αμφισβητεί την 
προηγούμενη γενιά των γονιών 
και παππούδων, που είτε ανέχτη-
κε είτε υποστήριξε ενεργά το να-
ζιστικό καθεστώς. Η σύγκρουση 
αυτή γνωρίζει βίαιη κορύφωση 
όταν στις κινητοποιήσεις κατά 
της επίσκεψης του Ιρανού σάχη 
Ρεζά Παχλαβί στο ∆υτικό Βερολί-

νο, το 1967, πέφτει νεκρός από 
πυρά ένας 26χρονος φοιτητής. Ο 
συντηρητικός Τύπος της χώρας, 
με επικεφαλής την ταμπλόιντ 
εφημερίδα «Μπιλντ» του συγκρο-
τήματος Αξελ Σπρίνγκερ, πρωτο-
στατεί στη δαιμονοποίηση του 
φοιτητικού κινήματος. 

Το μανιφέστο της Μάινχοφ

Ενα χρόνο αργότερα, ο δρά-
στης της επίθεσης κατά του ηγέ-
τη του φοιτητικού κινήματος, 
Ρούντι Ντούτσκε, έχει πάνω του 
ένα απόκομμα από τη Γερμανική 
Εθνική Εφημερίδα, το πιο απρο-
κάλυπτα ακροδεξιό ΜΜΕ της με-
ταπολεμικής ιστορίας της χώρας, 
με τίτλο «Σταματήστε τώρα τον 
κόκκινο Ρούντι!». Ο Ντούτσκε 
τραυματίζεται βαριά από τις τρεις 
σφαίρες, που δυναμιτίζουν ταυ-

τόχρονα το πολιτικό κλίμα, ριζο-
σπαστικοποιούν το φοιτητικό κί-
νημα κι ανοίγουν τον δρόμο για 
την εμφάνιση της RAF. Σε άρθρο 
της στο περιοδικό konkret την 
ίδια χρονιά, η Μάινχοφ εξηγεί 
τις θέσεις της στα ζητήματα της 
βίας και της αντίστασης. «∆ια-
μαρτυρία είναι όταν λέω “αυτό 
δεν μ’ αρέσει”. Αντίσταση είναι 
όταν φροντίζω ώστε να μην ξα-
νασυμβεί αυτό που δεν μ’ αρέ-
σει». Το 1968 είναι άλλωστε η 
χρονιά που γνωρίζει τον Μπάα-
ντερ και την Γκούντρουν Ενσλιν, 
που δικάζονται για εμπρησμό 
πολυκαταστημάτων στη Φραν-
κφούρτη. Ενα χρόνο αργότερα 
χωρίζει τον άνδρα της, Κλάους 
Ράινερ Ρελ, ιδρυτή του konkret, 
εγκαταλείπει το περιοδικό και 
το Αμβούργο, για να ζήσει στο 

Βερολίνο με τους Μπάαντερ και 
Ενσλιν. «Φυσικά κι επιτρέπεται 
να πυροβολούμε», είχε δηλώ-
σει σε συνέντευξή της το 1970, 
νομιμοποιώντας τη χρήση βίας 
και διακηρύσσοντας την εγκατά-
λειψη του αστικού βίου. Αφησε 
πίσω της τα παιδιά της, εκπαι-
δεύτηκε σε στρατόπεδο στην 
Ιορδανία για να συμμετάσχει στη 
συνέχεια σε ληστείες και βομβι-
στικές επιθέσεις με θύματα. Ο 
δημοσιογράφος Στέφαν Αουστ, 
συγγραφέας του βιβλίου «Το σύ-
μπλεγμα Μπάαντερ - Μάινχοφ», 
πάνω στο οποίο βασίστηκε και η 
ομώνυμη ταινία, περιγράφει τη 
Μάινχοφ σαν μια χαρισματική 
προσωπικότητα, με βαθιά εντυ-
πωσιακή φωνή και αδιάσειστα 
επιχειρήματα για όλα τα θέμα-
τα. Ο Μπάαντερ ήταν ο εκπρό-
σωπος του προλεταριάτου στην 
οργάνωση, από τα λίγα μέλη που 
δεν είχε σπουδάσει κάτι, και η 
Ενσλιν κόρη ιερέα της Ευαγγελι-
κής Εκκλησίας. Το ζευγάρι ήταν 
πρότυπο για τη Μάινχοφ ακριβώς 
επειδή ήταν δύο άνθρωποι της 
δράσης, σε αντίθεση με εκείνη 
που ήταν διανοούμενη. 

Εντοπισμός με ΑΙ

∆υόμισι δεκαετίες μετά την 
αυτοδιάλυση της RAF, οι Αρχές 
εντόπισαν την Κλέτε και πιστεύ-
ουν ότι βρίσκονται ήδη στα ίχνη 
και των άλλων δύο συντρόφων 
της. Το περίεργο είναι ότι θα 
μπορούσαν να έχουν φτάσει 
στη σύλληψή της αρκετά νωρί-
τερα. Ο Καναδός δημοσιογράφος 
του Bellingcat, Μάικλ Κόλμπορν, 
είχε εντοπίσει από πέρυσι δύο 
φωτογραφίες της Κλέτε στο ∆ι-
αδίκτυο: μία από κέντρο καπο-
έιρα και άλλη μία από ένα γερ-
μανοβραζιλιάνικο πολιτιστικό 
κέντρο στο Βερολίνο. «Φόρτω-
σα παλιές φωτογραφίες της σε 
λογισμικό αναγνώρισης προσώ-
πων. Το software δεν είναι μεν 
δωρεάν, είναι όμως προσβάσιμο 
σε όλους, όχι μόνο σε μυστικές 

υπηρεσίες ή ανακριτικές αρχές... 
Στα αποτελέσματα που έλαβα η 
γυναίκα έμοιαζε αρκετά μεγαλύ-
τερη σε ηλικία», ανέφερε ο Κόλ-
μπορν σε συνέντευξή του στην 
εφημερίδα Ζeit, εξηγώντας πώς 
κατάλαβε ότι η καταζητούμενη 
Κλέτε ζούσε πιθανότατα στη γερ-
μανική πρωτεύουσα. Ενημέρωσε 
σχετικά τους Γερμανούς συνα-
δέλφους του, παραγωγούς ενός 
podcast που αναζητούσαν την 
Κλέτε, χωρίς ωστόσο να υπάρξει 
συνέχεια. Οι Αρχές φαίνεται ότι 
κατέληξαν τελικά στον εντοπι-
σμό της μετά από εκκλήσεις προς 
την κοινή γνώμη και την παροχή 
ανταμοιβής 150.000 ευρώ –αλλά 
και προστασίας– σε όσους πα-
ρείχαν πληροφορίες γύρω από 
το πρόσωπό της. Η γερμανική 
αστυνομία χρειάστηκε τριάντα 
χρόνια για να τη βρει, εκείνος 
τριάντα λεπτά. 

Το φθινόπωρο του ’77

Το «γερμανικό φθινόπωρο», 
όπως έμεινε στη σύγχρονη ιστο-
ρία της χώρας το τραυματικό 
φθινόπωρο του 1977 με τις αλ-
λεπάλληλες αιματηρές ενέργειες 
της RAF, ολοκληρώθηκε με την 
αυτοκτονία των πρωτεργατών 
της οργάνωσης, στις 18 Οκτω-
βρίου 1977. Αυτός είναι ο τίτλος 
των 15 έργων του Γερμανού ζω-
γράφου Γκέρχαρντ Ρίχτερ, που 
βασίζονται στις φωτογραφίες 
των νεκρών τρομοκρατών στη 
φυλακή Σταμχάιμ. Τα πρόσωπά 
τους είναι θολά, σαν κουνημέ-
νες φωτογραφίες: η Μάινχοφ 
κείται νεκρή στο έδαφος, η φι-
γούρα της Ενσλιν απαγχονισμέ-
νης στο κελί της, το σώμα του 
Μπάαντερ άψυχο ύστερα από 
πυροβολισμό. Το μόνο έργο από 
τη σειρά που είναι καθαρό είναι 
το πρόσωπο της έφηβης Ουλρί-
κε. Κοιτάει τον φακό με σταυ-
ρωμένα χέρια κι έκδηλη αυτο-
πεποίθηση.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η αστυνομία και η πυ-
ροσβεστική βρήκαν στο 
διαμέρισμα της Ντανιέ-
λα Κλέτε εκρηκτικά και 
βαρύ οπλισμό, όπως 
μπαζούκας και χειρο-
βομβίδες.

«Φυσικά κι επιτρέπεται 
να πυροβολούμε», 
είχε δηλώσει 
η Ουλρίκε Μάινχοφ 
σε συνέντευξή της 
το 1970, νομιμοποιώντας 
τη χρήση βίας.

Η συνταξιούχος 
του τρόμου και 

το αιματηρό φιάσκο 
της RAF

Το ματωμένο
μονοπάτι 
της Φράξιας
Κόκκινος Στρατός

Μια καριέρα στην παρανομία

Η σύλληψη της επί 30 χρόνια καταζητούμενης για 
τρομοκρατία στο Βερολίνο φέρνει ξανά στο φως την ιστορία 

της οργάνωσης που δημιουργήθηκε «κατά λάθος» 

Γερμανοί αστυνομικοί φρουρούν την είσοδο του κτιρίου όπου ζούσε η 
Ντανιέλα Κλέτε. Η πολυκατοικία εκκενώθηκε όταν στο διαμέρισμά της 
εντοπίστηκαν όπλα και εκρηκτικά.

Η Ντανιέλα Κλέτε σε φωτογραφία του 1988, η οποία είχε δοθεί στη 
δημοσιότητα από τη γερμανική αστυνομία το 1993. Η 65χρονη σήμερα 
γυναίκα, που ανήκε στην τρίτη γενιά της οργάνωσης Φράξια Κόκκινος 
Στρατός, ζούσε στην παρανομία επί τρεις δεκαετίες, διαπράττοντας

ληστείες με τους συντρόφους της! 

14 Μαΐου 1970 

Ιδρύεται η Φράξια Κόκκινος 
Στρατός (RAF) από τους Αντρέ-
ας Μπάαντερ, Ουλρίκε Μάιν-
χοφ και Γκούντρουν Ενσλιν με 
στόχο την ανατροπή του πολι-
τικού συστήματος με τη χρή-
ση βίας.

 
22 Οκτωβρίου 1971

Πέφτει νεκρό το πρώτο θύμα 
της οργάνωσης, ο αστυνομικός 
Νόρμπερτ Σμιντ, ο οποίος προ-
σπάθησε να σταματήσει και 
να ελέγξει την ταυτότητα της 
Μάργκριτ Σίλερ, μέλους της 
RAF. Η οργάνωση πραγματο-
ποιεί ληστείες και βομβιστικές 
επιθέσεις, κατά του στρατηγεί-
ου του αμερικανικού στρατού 
στη Φρανκφούρτη (11/5/1972) 
και κατά του εκδοτικού συ-
γκροτήματος Αξελ Σπρίνγκερ 
στο Αμβούργο (19/5/1972).
 

Ιούνιος 1972 

Συλλαμβάνονται οι Μπάαντερ, 
Μάινχοφ, Ενσλιν και άλλα δύο 
στελέχη της οργάνωσης. ∆ι-
κάζονται τρία χρόνια μετά και 
φυλακίζονται.

 
5 Σεπτεμβρίου 1977

Κορυφώνεται η βία από τη 
δεύτερη γενιά της οργάνωσης 
με την απαγωγή του προέ-
δρου εργοδοτών, Χανς Μάρτιν 
Σλάιερ. Ενα μήνα αργότερα, 
πραγματοποιείται αεροπειρα-
τεία αεροσκάφους της Λου-
φτχάνσα, που οδηγείται στο 
Μογκαντίσου της Σομαλίας. Αί-
τημα των δραστών η απελευ-
θέρωση της ηγετικής ομάδας. 
Η κυβέρνηση του Χέλμουτ Σμιτ 
διατάζει επιδρομή ειδικών δυ-
νάμεων στο αεροσκάφος. Ολοι 
οι επιβάτες επιζούν (στη φω-
τογραφία, στιγμιότυπο από την 
επιστροφή τους στο αεροδρό-
μιο της Φρανκφούρτης).

 
18 Oκτωβρίου 1977

Οι Μπάαντερ, Ενσλιν (φωτο-
γραφία), η Μάινχοφ και ο σύ-
ντροφός τους Γιαν Καρλ Ράσπε 
εντοπίζονται νεκροί στα κελιά 
τους. Ο θάνατός τους αποδίδε-
ται σε αυτοκτονία, μέχρι σήμε-
ρα όμως οι ακριβείς συνθήκες 
αποτελούν μυστήριο. Την επο-
μένη δολοφονείται ο Σλάιερ.

 
1989-1991

Η τρίτη γενιά της RAF αλλάζει 
στρατηγική και φιλοδοξεί στη 
διεθνοποίηση της οργάνωσης. 
Το τελευταίο της θύμα είναι ο 
Κάρστεν Ρόβεντερ, επικεφα-
λής της Treuhand, της επιχεί-
ρησης που ανέλαβε την ιδιω-
τικοποίηση πρώην κρατικών 
επιχειρήσεων της ανατολικής 
Γερμανίας.

 
20 Απριλίου 1998

Με προκήρυξή της η οργάνω-
ση αναγγέλλει την αυτοδιάλυ-
σή της: «Το αντάρτικο πόλης 
με τη μορφή της RAF αποτελεί 
πλέον ιστορία».
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Καινούργιες 
δηλητηριώδεις τακτικές 

«επικοινωνίας» 
Ενδεχομένως να μην είναι και η βασική
αιτία που το ποδόσφαιρό μας δεν λέει να
ξεκολλήσει από τα δεδομένα του παρελ-
θόντος, όμως στη σύγχρονη εποχή και με
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης να αποτε-
λούν εργαλείο στου καθενός τον υπολο-
γιστή-κινητό, η προπαγάνδα που προέρ-
χεται από επίσημες ή ανεπίσημες πηγές,
δυσχεραίνει ακόμη περισσότερο την προ-
σπάθεια επιβολής νέας ποδοσφαιρικής

κουλτούρας. Έχει πάρει πλέον μεγάλες διαστάσεις, σε
σημείο που πια εδραιώνονται στη συνείδηση του κόσμου,
οι τακτικές ομάδων ή οπαδών τους να δημιουργήσουν και
ακολούθως να κατευθύνουν ειδήσεις με σκοπό τον επη-
ρεασμό της κοινής γνώμης. 

Νοουμένου κιόλας ότι ο Κύπριος αναγνώστης δεν έχει
και ως βασική προτεραιότητα το φιλτράρισμα της είδησης,
και με δεδομένη την οπαδική κατεύθυνση που τηρεί έναντι
των καταστάσεων, εύκολα υιοθετεί την όποια ψευδή
είδηση που παράγει ο προπαγανδιστής, για να παρουσιάσει
την ομάδα ως στόχο ξένων ή άγνωστων δυνάμεων που
θέλουν να την πλήξουν. 

Στην κυπριακή ποδοσφαιρική κοινωνία δεν χρειάζεται
και πολύ για να μπορέσει κανείς να συσπειρώσει τους
οπαδούς έναντι των αντιπάλων. Ο φανατισμός είναι δε-
δομένος και η μαζικοποίηση των οπαδών επίσης. 

Το χειρότερο όμως δεν είναι ακριβώς η επίτευξη της
συσπείρωσης, αλλά η προσπάθεια μέσω των ψευδών ει-
δήσεων να πλήξουν τους αντιπάλους. 

Επί τούτου, στα πελάγη των social media, εύκολα μπορεί
κανείς να εντοπίσει αδίστακτα ιντερνετικά τέρατα που
δεν έχουν κανένα ενδοιασμό να εμπλέξουν ακόμη και
συγγενικά πρόσωπα που καμία εμπλοκή ή ευθύνη δεν
έχουν στις δραστηριότητες του ατόμου τους. 

Το χειρότερο πια, δεν είναι η προσπάθεια των πονεμένων
πίσω από τα πληκτρολόγια που δεν διαθέτουν ίχνος ηθικού
αναστήματος, αλλά ότι ο κόσμος   έγινε έρμαιο τούτου
του είδους της πληροφόρησης. 

Με τη συντριπτική πλειοψηφία των αθλητικών μίντια
να παρουσιάζει αδυναμία στο να εκτελέσει έστω και τα
αυτονόητα επί των δημοσιογραφικών καθηκόντων τους,
το κοινό στρέφεται σε πηγές ενημέρωσης που απλά χαϊ-
δεύουν τα οπαδικά τους αυτιά, τονώνουν τα οπαδικά τους
συναισθήματα και συνάμα, καλλιεργούν όσο γίνεται και
μπορούν τον φανατισμό… απαραίτητο συστατικό για να
παραμείνει συμπαγής η συσπείρωση. 

Μ’ αυτά και μ’ αυτά, φτάσαμε πια στο σημείο άτομα
του ποδοσφαίρου να βρίσκονται στο στόχαστρο ανθρώπων
που δεν λογοδοτούν πουθενά, δεν τηρούν τον όποιο
κανόνα, και απλά ζώντας το όνειρό τους πίσω από τους
υπολογιστές, διαχέουν το δηλητήριο του φανατισμού ξε-
φεύγοντας έτσι από τη μίζερη ζωή τους. 

Κύριε Μεσσίνα, 
επιβάλλεται!

Μετά από αρκετούς μήνες και λίγο πριν την
ολοκλήρωση της φετινής αγωνιστικής πε-
ριόδου, το δείγμα είναι πλέον αξιόπιστο.
Φυσιολογική άρα και η σύγκριση, πρώην
και νυν προέδρου της Επιτροπής Διαιτησίας.
Ποια είναι λοιπόν η σημαντική διαφορά με-
ταξύ Μίλορατ Μάζιτς και Ντομένικο Μεσ-
σίνα; Ο πρώτος –και πρώην αρχιδιαιτητής–
το είχε πει ξεκάθαρα σε δημόσια τοποθέτησή
του. Πως όσο αντιδρούν κάποιοι για συγ-

κεκριμένους διαιτητές, όσο ζητούν να μην διαιτητεύουν
αγώνες τους, άλλο τόσο ο ίδιος θα τους ορίζει, ανεξαρτήτως
αν σε σημαντικό βαθμό οι αντιδράσεις αυτές ήταν δικαιο-
λογημένες! Ο δε Ιταλός –και νυν αρχιδιαιτητής– το ίδιο
κόντρα πάει σε αντιδράσεις, στον ίδιο βαθμό καλύπτει,
ορίζει και ξανά ορίζει διαιτητές, μετά από σοβαρά λάθη.
Στην ουσία τους ανταμείβει αντί να τους τιμωρήσει και
απλά δεν μας το λέει κατάμουτρα, όπως ο προκάτοχός του.

Θεωρείται μήπως υπερβολική ή στερείται λογικής η
διαπίστωση πως για μία ακόμη χρονιά οι Κύπριοι διαιτητές
δεν ανταποκρίθηκαν στον βαθμό που κάποιοι ανέμεναν;
Είναι θέμα προκατάληψης η άποψη πως κανένας από τους
Κύπριους διαιτητές, πρώτης επιλογής, δεν δικαίωσε τις
προσδοκίες; Διαφωνεί κάποιος με την εκτίμηση/άποψη
πως στο πλέον κρίσιμο τελικό στάδιο, σε πρωτάθλημα και
κύπελλο, ΕΠΙΒΑΛΛΕΤΑΙ οι καθοριστικοί αυτοί αγώνες να
διεξάγονται επί ίσοις όροις; Διασφαλίζεται αυτό, όταν στα
δύο από τρία παιγνίδια του πρώτου ομίλου ορίζονται ξένοι
διαιτητές και σ’ ένα Κύπριος; Υπάρχει λογική εξήγηση,
γιατί όχι και στους τέσσερις κρίσιμους μονούς αγώνες στα
προημιτελικά του κυπέλλου, να υπάρχει ξένος διαιτητής
τόσο στον αγωνιστικό χώρο όσο και στο VAR; 

Κανείς δεν μπορεί να εγγυηθεί την απουσία σημαντικών
λαθών και από ξένους διαιτητές, και έχουν καταγραφεί
κάποια στη φετινή περίοδο. Σαφώς, όμως, πολύ λιγότερα
απ’ ότι στον απολογισμό των Κύπριων διαιτητών. Με τα
όποια λάθη στο μέχρι τώρα ποσοστό συμμετοχής ξένων
διαιτητών σε πρωτάθλημα και κύπελλο, η σύγκριση ξένων
– Κύπριων σαφώς βγάζει κερδισμένη την πλευρά των
ξένων, με διαφορά από… τη γη μέχρι τον ουρανό. Όσο
και αν το Τμήμα Διαιτησίας, πολλές φορές, με την επιλεκτική
και κάποτε ανεξήγητη επεξήγηση φάσεων, προσπαθεί να
ωραιοποιήσει την κατάσταση, το (τεράστιο) μέγεθος του
προβλήματος δεν αλλάζει.

Είναι γι’ αυτό που οι τελευταίοι ορισμοί, σε πρωτάθλημα
και κύπελλο, προκάλεσαν και ερωτηματικά και απογοήτευση.
Ερωτηματικά ως προς το σκεπτικό πίσω από τις αποφάσεις
του κυρίου Μεσσίνα και απογοήτευση ως προς τη διαπί-
στωση πως και η δική του θητεία, μία από τα ίδια θα απο-
δειχθεί και μέχρι τον επόμενο…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

24 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Α Θ Λ Η Τ Ι Σ Μ Ο Σ Κυριακή 3 Μαρτίου 2024

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Όταν η μουσική βιομηχανία συναντά
την ποδοσφαιρική, τότε το αποτέ-
λεσμα δεν μπορεί παρά να είναι οι-
κονομικά ωφέλιμο και για τις δύο
πλευρές. Συνήθως τέτοιες διασταυ-
ρώσεις προκύπτουν όταν το χόμπι
συναντά το πάθος. 

Άλλωστε, δεν θα πρέπει να ξεχνά-
με ότι η μουσική βιομηχανία είναι
μία από τις μεγαλύτερες στον κόσμο,
ενώ και η βιομηχανία του ποδοσφαί-
ρου τις τελευταίες δεκαετίες έχει
εκτοξευθεί. Είναι δε χαρακτηριστικό
ότι το 2020 οι 20 μεγαλύτερες ευρω-
παϊκές ποδοσφαιρικές ομάδες έφθα-
σαν τα 8 δισεκατομμύρια ευρώ συ-
νολικά έσοδα.

Το περασμένο καλοκαίρι (2023),
το θρυλικό ροκ συγκρότημα των Iron
Maidenέδωσε συναυλίες στο Λονδίνο
στην «The O2 Arena» μπροστά σε
περίπου 20.000 ανθρώπους. Τα εισι-
τήρια εξαντλήθηκαν μέρες προηγου-
μένως, αλλά το σπουδαιότερο για
τον μπασίστα της μπάντας Στιβ Χάρις
δεν ήταν τόσο η επιτυχία που είχε
η συναυλία και τα υπέροχα συναι-
σθήματα που προκαλούν στο ένθερμο
κοινό οι ζωντανές εκδηλώσεις αλλά

–όπως ο ίδιος δήλωσε– επρόκειτο
για μια συναισθηματική επιστροφή
στο «σπίτι» με περισσότερους από
έναν τρόπους.

Οι Iron Maiden έδωσαν συναυλία
περίπου οχτώ χιλιόμετρα μακριά από
την παμπ Stratford που φιλοξένησε
την πρώτη τους συναυλία, το Cart
& Horses, κοντά στις εγκαταστάσεις
της Γουέστ Χαμ, όπου ο Στιβ Χάρις
ξεκίνησε να παίζει ποδόσφαιρο στην
εφηβική του ηλικία. 

Τα πλείστα ήταν γνωστά για τους
μύστες στον χώρο της μουσικής και
του ποδοσφαίρου. Όταν επισκέφθηκε
τον περασμένο Αύγουστο τις προ-
πονητικές εγκαταστάσεις με αφορμή
τη συναυλία τού συγκροτήματός του,
αποκάλυψε πως στις φλέβες του ρέει
το βυσσινί και το μπλε της Γουέστ
Χαμ. Οι αναμνήσεις από την εφηβεία
του πολλές, ενώ δήλωσε το πρώτο
του παιχνίδι το παρακολούθησε σε
ηλικία εννέα χρόνων, Γουέστ Χαμ
εναντίον της Νιούκασλ με τους γη-
πεδούχους να κερδίζουν 4-3. «Εκείνο
το ματς με είχε καθορίσει» είπε ο
67χρονος μπασίστας στη συνέντευξή
του στο κανάλι της ομάδας.

Η σχέση ποδοσφαίρου και μου-
σικής είναι παντού. Συνήθως οι οπα-
δοί στις εξέδρες είναι το ίδιο φανατικοί
όπως και στις συναυλίες, και οι συμ-
περιφορές τους στο απόγειο της
χαράς τους… μοιάζουν. 

Την ίδια περίοδο με τον Άγιαξ,
όπως είχαμε αναφέρει σε προηγού-
μενο ρεπορτάζ μας στην «Κ», η δι-
οίκηση του οποίου το 2022 παρου-
σίασε την τρίτη της εμφάνιση προς
τιμήν του Μπομπ Μάρλεϊ, η Γουέστ
Χαμ είχε παρουσιάσει μια νέα συλ-
λεκτική φανέλα έχοντας μπροστά,
μπροστά την ένδειξη Iron Maiden.
Εκπληκτικό! Την παρουσίαση έκανε
ο μπασίστας του συγκροτήματος Στιβ
Χάρις με τον Αργεντινό ποδοσφαι-
ριστή Πάμπλο Ζαμπαλέτα που είχε
περάσει και από την Μάντσεστερ
Σίτι. Η φανέλα πήρε το όνομα «Die
with your boots on», από το ομώνυμο
τραγούδι του συγκροτήματος.

Βέβαια αυτή η συνεργασία δεν
προέκυψε λόγω κάποιας οικονομικής
ή διαφημιστικής ανάγκης, αλλά επει-
δή τα μέλη του θρυλικού συγκροτή-
ματος δηλώνουν οπαδοί της αγγλικής
ομάδας από το 1960. Είναι προϊόν
άδολης αγάπης και αμόλυντου πά-
θους για την ομάδα. Δεν εγκλωβίζεται

σε τύπους, αξιώματα ή οικονομικές
καταβολές. 

Η διοίκηση της Γουέστ Χαμ ου-
σιαστικά προχώρησε στην απόλυτη
υβριδική συνένωση μουσικής και
ποδοσφαίρου, προσφέροντας μία
από τις πλέον σπάνιες, αδόκιμες ή
και ενδιαφέρουσες φανέλες που έχου-
με δει τα τελευταία χρόνια. H νέα
φανέλα αποτελούσε την τρίτη της
εμφάνιση στους εκτός έδρας αγώνες.
Ήταν η τρίτη φορά που οι δύο πλευ-
ρές συνεργάζονταν και μάλιστα οι
φανέλες ήταν διαθέσιμες στα επίσημα
ηλεκτρονικά καταστήματα της
Γουέστ Χαμ και των Iron Maiden.

Τρέλα με το ποδόσφαιρο 
Οι Iron Maiden ανέκαθεν είχαν

μια τρέλα με το ποδόσφαιρο. Η αγά-

πη τους για την Γουέστ Χαμ είναι
ίσως το λιγότερο που θα μπορούσαμε
να γράψουμε για να αναδείξουμε
αυτό τον «ιό» που κόλλησαν από
την εφηβική τους ηλικία σε όλη τους
τη μουσική διαδρομή. Ίσως η πιο
γνωστή τους ιστορία να ήταν εκείνη
το 1992 στην Αργεντινή. Εκείνη την
περίοδο, το αγγλικό συγκρότημα
είχε κυκλοφορήσει το άλμπουμ «Fear
of the Dark» το οποίο είχε πέραν
του ενός εκατομμυρίου πωλήσεις
πριν την επόμενη πρωτοχρονιά.
Στην προσπάθειά τους να υποστη-
ρίξουν το άλμπουμ διοργάνωσαν
παγκόσμια περιοδεία και τον Ιούλιο
(1992), διευθέτησαν στην Αργεντινή
συναυλία στο γήπεδο της Φερό Καρίλ
Οέστε, χωρητικότητας 25.000 θεα-
τών. Μια μικρή παρένθεση: Η έδρα

της Φερό είναι στο Μπουένος Άιρες,
συνήθως «βολοδέρνει» στις μικρές
κατηγορίες. Φέτος (2024) βρίσκεται
στην Β΄ κατηγορία (Primera Nacio-
nal) στον Α΄ όμιλο και μετά τις πρώ-
τες τέσσερεις αγωνιστικές είναι στη
15η θέση με μία νίκη, μία ισοπαλία
και δύο ήττες. 

Λόγω της αγάπης που είχαν οι
Iron Maiden για το ποδόσφαιρο, όταν
έφτασαν στην πρωτεύουσα ζήτησαν
να δώσουν και ένα φιλικό παιχνίδι.
Είναι σημαντικό επίσης να καταγρα-
φεί πως στην Αργεντινή ο χειμώνας
τους είναι ανάποδος σε σχέση με
την Ευρώπη. Έτσι τον Ιούλιο είχε
χειμώνα εκεί. Ωστόσο, αυτό δεν εμ-
πόδισε τα σχέδιά τους. Βοήθησε βέ-
βαια και το γεγονός ότι ο ραδιοφω-
νικός παραγωγός Ρούσο Βερέα, του
οποίου ο σταθμός «Rock & Pop» ήταν
χορηγός της συναυλίας, προηγου-
μένως είχε αγωνιστεί στην Ταγιέρες
και την Τσακαρίτα ως επαγγελματίας
ποδοσφαιριστής. Η αγγλική μπάντα
βρήκε τον άνθρωπό της. Η αγάπη
του Ρουσό για το ποδόσφαιρο ευ-
νόησε τα πράγματα καθώς ανέλαβε
τη διοργάνωση του φιλικού, όπου οι
Iron Maiden θα αντιμετώπιζαν τους
παραγωγούς του τοπικού σταθμού.
Βέβαια το ότι στο προπονητικό κέντρο
όπου διοργανώθηκε το παιχνίδι έβρε-
χε ασταμάτητα και το γήπεδο έμοιαζε
με λασπόλουτρο, δεν εμπόδισε τους
«ποδοσφαιριστές» των δύο ομάδων
να μπουν στον αγωνιστικό χώρο.
Σύμφωνα με μαρτυρία του Ρουσό –
όπως τη βρήκα στο Διαδίκτυο– οι
στολές των Iron Maiden ήταν στα
χρώματα της Γουέστ Χαμ, ο Ντίκινσον
ήταν ένα μηχανάκι καταπίνοντας χι-
λιόμετρα όπως κάνει πάνω-κάτω και
στις συναυλίες, αλλά χωρίς ιδιαίτερη
τεχνική κατάρτιση. Αντίθετα, ο Στιβ
Χάρις ήταν περισσότερο δεξιοτέχνης
βγάζοντας και μακρινές μπαλιές ακρι-
βείας. Και το παιχνίδι λόγω και του
λασπωμένου γηπέδου είχε αρκετά
δυνατά μαρκαρίσματα και μπόλικα
τάκλιν. Το σκορ κανείς δεν μπορεί
να το επιβεβαιώσει, αλλά –πάλι– σύφ-
μωνα με το Διαδίκτυο οι Άγγλοι κέρ-
δισαν 6-5.

Είναι δε χαρακτηριστικό πως ο
Ρουσό σημειώνει πως ο Στιβ Χάρις
παρότι ροκ σταρ πήρε τις λασπωμένες
φανέλες των συμπαικτών του, πήγε
στα αποδυτήρια και τις έπλυνε μία
προς μία μαζί με έναν φροντιστή.

ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΟ ΚΑΙ ΜΟΥΣΙΚΗ 

Η φανέλα των Iron Maiden
Τα μέλη της αγγλικής μπάντας δηλώνουν φανατικοί οπαδοί της Γουέστ Χαμ 

<<<<<<<

Η διοίκηση της Γουέστ
Χαμ προχώρησε στην
απόλυτη υβριδική 
συνένωση μουσικής 
και ποδοσφαίρου, προ-
σφέροντας μία από τις
πλέον σπάνιες, αδόκιμες
ή και ενδιαφέρουσες 
φανέλες που έχουμε 
δει τα τελευταία χρόνια. 

Προβλήματα με
τη βρετανική σημαία 

Στις συναυλίες τους οι Iron Maiden την ώρα που ξεκινούν το τραγούδι
τους «The Trooper» ο Ντίκινσον βγάζει πάντα την βρετανική σημαία
και πανηγυρίζει μαζί με το κοινό. Στη συναυλία τους στο Μπουένος Άι-
ρες όμως, αυτό δεν πήγε τόσο καλά. Οι Αργεντινοί των οποίων η μνήμη
από τον χαμένο πόλεμο των νησιών Φόκλαντς ή νησιών Μαλβίνας,
όπως τα λένε οι Αργεντινοί, πριν από περίπου μια δεκαετία, θεώρησαν
την κίνηση ως πρόκληση. Άρχισαν να πετούν αντικείμενα και αυθόρ-
μητα φώναζαν ρυθμικά συνθήματα υπέρ της εθνικής Αργεντινής και
του Ντιέγκο Μαραντόνα. Η συγκεκριμένη ενέργεια του Ντίκινσον με
την βρετανική σημαία κατά την έναρξη του τραγουδιού «The Trooper»
έφερε επίσης μεγάλη αντίδραση από τους Ιρλανδούς σε συναυλία στο
Δουβλίνο το 2001, ενώ τα ίδια επαναλήφθηκαν από τους Αργεντινούς
αυτή τη φορά στο γήπεδο της Βελέζ Σάρσφιλντ το 2008. Η τρέλα της
αγγλικής μπάντας με το ποδόσφαιρο φάνηκε και σε μια άλλη συναυλία
τους (επίσης το 2008) στη Νέα Υόρκη, στη θρυλική Μάντισον Σκουέαρ
Γκάρντεν έδρα New York Knicks, όταν υπήρξε πρόβλημα με το ηλε-
κτρικό ρεύμα. Και αφού δεν μπορούσαν να τραγουδήσουν, πήραν μια
μπάλα ποδοσφαίρου που είχαν μαζί τους και έπαιζαν πάνω στη σκηνή. 

Ο μπασίστας των Iron Maiden Στιβ Χάρις και ο Αργεντινός ποδοσφαιριστής Πάμπλο Ζαμπαλέτα παρουσία-
σαν τη συλλεκτική φανέλα της Γουέστ Χαμ με το λογότυπο του συγκροτήματος.
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Εσοδα 623 δισ. από
την πλοιοδιαχείριση
Η ναυτιλιακή βιομηχανία αποτελεί το
μακροβιότερο είδος άμεσης ξένης
επένδυσης της Κύπρου, με τα πραγματι-
κά έσοδα να προέρχονται κυρίως από
ξένα κεφάλαια. Το πρώτο εξάμηνο του
2023 τα έσοδα από την πλοιοδιαχείριση
ανήλθαν στα 623 εκατ. ευρώ, ενώ ενι-
σχύθηκαν και άλλοι τομείς. Σελ. 4

ΞΕΝΟΙ ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ

Αγοράζουν εξοχικά
στην «άγνωστη» Ελλάδα
Στροφή των ξένων αγοραστών εξοχι-
κών κατοικιών σε περιοχές της Ελλάδας
οι οποίες είναι λιγότερο δημοφιλείς, αλ-
λά ταυτόχρονα δεν υστερούν σε φυσικό
κάλλος, παρατηρείται και φέτος στην
αγορά. Ξεχωρίζει ιδιαίτερα το τμήμα της
ηπειρωτικής χώρας που βρέχεται από
το Ιόνιο Πέλαγος. Σελ. 12

Καμπανάκι για πολεοδομικές άδειες
Εκκρεμούν γύρω στις 30.000 λίγο πριν από την εφαρμογή της μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

Κύπρος 3,29% -0,01%

Γερμανία 2,41% 0,19%

Γαλλία 2,90% 0,08%

Ιταλία 3,84% 0,06%

Ισπανία 3,28% 0,15%

Ιρλανδία 2,84% -0,01%

Ελλάδα 3,44% 0,17%

Ην. Βασίλειο 4,12% 0,35%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

H άφιξη του πρώτου ιδιόκτητου φορτηγού πλοίου της κινεζικής αυτοκινητοβιομηχανίας BYD στο λιμάνι Μπεμερχάβεν της Γερμανίας, σηματοδοτεί
ένα νέο κεφάλαιο στις φιλοδοξίες του Πεκίνου να προωθήσει ηλεκτρικά αυτοκίνητα (EV) στον κόσμο. Οι αυτοκινητοβιομηχανίες της Ε.Ε. είναι
αποφασισμένες να αντεπιτεθούν και να απαντήσουν στην επέλαση των κινεζικών ηλεκτρικών οχημάτων με φθηνότερα μοντέλα. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Τις τελευταίες δεκαετίες, διάφοροι
παράγοντες οδήγησαν σε συγκρά-
τηση των αμυντικών δαπανών,
συμπεριλαμβανομένων: (α) της λή-
ξης του ψυχρού πολέμου, (β) του
πολλαπλασιασμού των όπλων μα-
ζικής καταστροφής, που μεγεθύ-
νουν τις αρνητικές συνέπειες πο-
λεμικών συρράξεων, (γ) της διευ-
ρυμένης διεθνούς συνεργασίας
και εμπορίου, και (δ) της αυξημένης
συνεισφοράς στην παγκόσμια οι-
κονομία της τεχνολογίας και της
γνώσης, που δεν περιορίζονται εν-
τός αυστηρών γεωγραφικών ορίων.

Οπως καταδεικνύουν πρόσφα-
τες εξελίξεις, οι θετικές προβλέψεις
ήταν πρόωρες. Η συνεχιζόμενη
εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
από τον Φεβρουάριο του 2022 και
η πρόσφατη σύρραξη Ισραήλ-Πα-
λαιστινίων, απέδειξαν ότι γεωπο-

λιτικά συμφέροντα και εθνικιστικές
προσεγγίσεις παραμένουν πηγή
εντεινόμενων και απρόβλεπτων
κινδύνων. Στο γενικότερο πλαίσιο
των αμυντικών προϋπολογισμών
μπορούν να γίνουν οι πιο κάτω
επισημάνσεις:

Πρώτο, τα αποτελέσματα ενός
πολέμου είναι αρνητικά για όλες
τις εμπλεκόμενες πλευρές. Στη Ρω-
σία, στην Ουκρανία, στο Ισραήλ
και στη Γάζα, οι συγκρούσεις οδή-
γησαν τις οικονομίες σε βαθύ τέλμα
λόγω του κλίματος ανασφάλειας,
καταστροφών στις υποδομές, κα-
τακόρυφης μείωσης της απασχό-
λησης και της παραγωγής, πλη-
θωριστικών πιέσεων, και του αυ-
ξανόμενου κόστους χρηματοδό-
τησης. Οι δυσμενείς κοινωνικές
προεκτάσεις είναι ήδη ορατές.

Δεύτερο, δεν φαίνεται σήμερα

πιθανή η μείωση των γεωπολιτικών
ανταγωνισμών και της προσπά-
θειας των μεγάλων χωρών προς
διεύρυνση της επιρροής τους. Ως
επακόλουθο, πολλές χώρες θεω-
ρούν ότι είναι αναγκασμένες να
αυξήσουν τις αμυντικές τους δα-
πάνες. Οι πρόσφατες δηλώσεις του
Ντόναλντ Τραμπ σε σχέση με τη
δέσμευση των μελών του ΝΑΤΟ
να δαπανούν τουλάχιστον 2% του
ΑΕΠ τους για την άμυνα, προβλέ-
πεται να συμβάλει στην αύξηση
των σχετικών προϋπολογισμών.

Τρίτο, εντός Ε.Ε. οι χώρες που
σήμερα ξεπερνούν το όριο του 2%
είναι αυτές που γειτνιάζουν ή είναι
κοντά στη Ρωσία, καθώς επίσης
και η Ελλάδα (3%). Η τάση αυτή
προβλέπεται να επεκταθεί. Ηδη,
παρατηρείται αλματώδης αύξηση
στην αμυντική βιομηχανία της

Ε.Ε. και του Η.Β. Στη Γερμανία, ο
καγκελάριος Σολτς έχει δηλώσει
ότι η κυβέρνηση θα πετύχει τον
στόχο του 2% του ΑΕΠ (από 1,6%
σήμερα), ανακοινώνοντας εξοπλι-
στικό πακέτο ύψους €100 δισ. Σύμ-
φωνα με έρευνα της PwC, σχεδόν
70% των Γερμανών υποστηρίζουν
αυτή την αλλαγή πολιτικής, παρά
τις αναμενόμενες δυσμενείς επι-
πτώσεις στις κοινωνικές παροχές.

Εξετάζοντας την περίπτωση
της Κύπρου, η επιθετική ρητορική
της Τουρκίας και η εγγύτητα σε
εστίες ανάφλεξης, δεν αναμένεται
να επιτρέψει περιορισμό των αμυν-
τικών δαπανών.

Καταληκτικά, οι κυβερνήσεις
προβαίνουν σε σημαντικές αυξή-
σεις αμυντικών δαπανών λόγω του
ασταθούς γεωπολιτικού περιβάλ-
λοντος, το οποίο επιβαρύνει –ταυ-

τόχρονα– τις προοπτικές του διε-
θνούς εμπορίου. Η χρονική συγ-
κυρία είναι ιδιαίτερα αρνητική,
λόγω κρίσιμων θεμάτων στρατη-
γικής σημασίας που απαιτούν έν-
τονη παρέμβαση του κράτους και
διοχέτευση αυξημένων πόρων,
π.χ. αντιμετώπιση της κλιματικής
κρίσης και προώθηση της πράσινης
οικονομίας, διαχείριση νέων τε-
χνολογιών και τεχνητής νοημο-
σύνης, δημιουργία υποδομών για
την υγεία και την παιδεία του αύριο.
Εάν οι δημόσιοι πόροι διοχετευθούν
για αμυντικούς σκοπούς, λόγω του
ομολογουμένως υπαρκτού κλίματος
αστάθειας, οι επιπτώσεις για τις
επόμενες γενιές θα είναι ιδιαίτερα
δυσμενείς.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμηρος
Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Αμυντικοί προϋπολογισμοί και κοινωνικοοικονομικές προεκτάσεις

Φορολογικά 
βάρη θέλουν
να διώξουν
οι εργοδότες
Ζητούν μέτρα στήριξης 

Μέτρα στήριξης ζητά η εργοδο-
τική πλευρά. Στο πακέτο των
μέτρων που ετοιμάζουν, υπάρ-
χουν και τρία τα οποία σχετί-
ζονται με την «αποφόρτιση»
των επιβαρύνσεων που προστέ-
θηκαν από τον καιρό της κρίσης.
Ζητούν, μεταξύ άλλων, άρση ή
ουσιαστική μείωση αριθμού
εταιρικών φορολογικών επιβα-
ρύνσεων. Σελ. 5

Ξόδεψαν
περισσότερα
οι τουρίστες
Ιστορικό ρεκόρ εσόδων
Το «κοκτέιλ» πληθωρισμού και
νέων αγορών αύξησε τις δαπά-
νες των τουριστών και έφερε
έσοδα 3 δισ. ευρώ το 2023 ση-
μειώνοντας ιστορικό ρεκόρ. Η
κερδοφορία των ξενοδοχείων
ήταν χαμηλότερη του 2019, λό-
γω του λειτουργικού κόστους,
λένε οι ξενοδόχοι. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Προβληματισμοί
από τη μείωση
της παγκόσμιας
αποταμίευσης

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Στην αντεπίθεση η ευρωπαϊκή αγορά ηλεκτροκίνησης

Γύρω στις 30 χιλιάδες ανοικτές
υποθέσεις πολεοδομικών και οι-
κοδομικών αδειών θα βρουν ενώ-
πιόν τους οι 45 αδειοδοτούσες
αρχές. Ταυτόχρονα εκφράζονται
ανησυχίες από πλευράς των
επαγγελματιών του κλάδου αρ-
χιτεκτόνων αλλά και των εργο-

λάβων για τον όγκο δουλειάς
που θα βρει με το καλημέρα τους
νέους Επαρχιακούς Οργανισμούς
Αυτοδιοίκησης. Θεωρούν δεδο-
μένο ότι οι εκκρεμούσες  υπο-
θέσεις θα «πνίξουν» τους νέους
οργανισμούς και θα επιδεινώ-
σουν τους ήδη βεβαρημένους

χρόνους έκδοσης αδειών. Την
ίδια ώρα, εκκρεμεί το νομοσχέδιο
για την απλοποίηση στην έκδο-
ση πολεοδομικών αδειών για
χαμηλού ρίσκου οικοδομές, με
μείωση του χρόνου αναμονής
για έγκριση, και έμφαση στον
επιτόπιο έλεγχο από ιδιώτες με-

λετητές. Στόχος του ΥΠΕΣ είναι
η εφαρμογή της νέας ρύθμισης
μέχρι τον Ιούλιο του τρέχοντος
έτους, παράλληλα δηλαδή με τη
νέα δομή της Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης. Θεωρείται μάλιστα δε-
δομένο ότι αυτή η ρύθμιση θα
μειώσει αισθητά τον όγκο των

αιτήσεων που πρέπει να εξετά-
σουν οι νέες τοπικές πολεοδο-
μικές αρχές –οι επαρχιακές επι-
τροπές αυτοδιοίκησης. Δεν είναι
όμως ξεκάθαρο αν ο στόχος για
ετοιμασία και έγκριση του νο-
μοσχεδίου μέχρι τον Ιούλιο είναι
εφικτός. Σελ. 5



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι Α Kυριακή 3 Μαρτίου 2024

ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η

Του ΣΤΙΒΕΝ ΡΑΤΝΕΡ * / THE NEW YORK TIMES 

Παρατηρείται έντονος φόβος για το
ενδεχόμενο ακόμη μιας προεδρίας
του Ντόναλντ Τραμπ, διότι λογίζεται
ως υπαρξιακή απειλή για τη δημο-
κρατία των ΗΠΑ, υπάρχει πιθανό-
τητα να εγκαταλειφθούν παραδο-
σιακά σύμμαχες χώρες στην Ευρώ-
πη και αλλού, ενώ ανησυχίες προ-
καλεί και η φιλική διάθεση για δι-
κτάτορες, όπως ο Βλαντιμίρ Πούτιν.
Συν τοις άλλοις, μια προεδρία Τραμπ
εγκυμονεί κινδύνους για την ισχυρή
οικονομία μας. Αν και δεν έχει ακόμη
εκδώσει επίσημο σχέδιο, το συμ-
πέρασμα, που εξάγεται από τις προ-
εκλογικές ομιλίες του και την τρέ-
χουσα ομάδα συμβούλων του, είναι
ότι θα εκτραπεί έτι περαιτέρω από
την παραδοσιακή προσέγγιση των
Ρεπουμπλικανών, ακολουθώντας
μια λαϊκιστική πορεία απομονωτι-
σμού. Μια δεύτερη θητεία Τραμπ
πιθανότατα θα αντιπροσώπευε μια
συνέχεια των απλοϊκών ενστίκτων
του και του τι αρέσει στην εκλογική
βάση του. Οι ΗΠΑ θα βυθίζονταν
περισσότερο στον άστοχο προστα-
τευτισμό με νέους εμπορικούς πο-
λέμους. Οι επιχειρήσεις και οι πλού-
σιοι θα ευνοούνταν με χαμηλότε-
ρους φόρους και θα απαλλάσσονταν
όλο και περισσότερο από τον έλεγχο,
ενώ η νόμιμη μετανάστευση θα
μειωνόταν. Και θα συνεχίζαμε να
εκπέμπουμε διοξείδιο του άνθρακα
στην ατμόσφαιρα, αποκρύπτοντας
σκόπιμα τον αναπτυσσόμενο τομέα
της καθαρής ενέργειάς μας.

Η εν λόγω προοπτική απασχολεί
ακόμη και επιχειρηματικούς κύκλους
που εκτιμούσαν το πρώτο οικονο-
μικό πρόγραμμα του Ντόναλντ
Τραμπ, ενώ εξέφραζαν αποστροφή
για τα χαρακτηριστικά του ως προ-
σωπικότητας. Τώρα δεν αρέσκονται
τόσο πολύ στα οικονομικά σχέδιά
του (ιδιαίτερα σε όσα αφορούν την
προσέγγιση της διεθνούς κοινότη-
τας) και αποστρέφονται το άτομο.
Στην πρώτη θέση των δικών μου
ανησυχιών βρίσκεται ακόμη μία
επιθετικότερη προστατευτική προ-
σέγγιση στο εμπόριο από ό,τι επι-
δίωξε αρχικά. Ο κ. Τραμπ δεν κα-
τάλαβε ποτέ ότι συνολικά το εμπόριο
μπορεί να ανεβάσει το βιοτικό επί-
πεδο και να προσθέσει θέσεις ερ-
γασίας. Στην πρώτη του θητεία επέ-
βαλε δασμούς σε ποικίλα αγαθά,
από τον χάλυβα έως τα πλυντήρια
ρούχων, οι οποίοι, όπως καταδει-

κνύουν μελέτες, οδήγησαν σε αυ-
ξήσεις στις τιμές καταναλωτή και
τελικά κόστισαν θέσεις εργασίας
στις ΗΠΑ, εν μέρει επειδή άλλες
χώρες ανταπάντησαν με αντίμετρα.
Και ο πληθωρισμός, που ανησυχεί
τους ψηφοφόρους τώρα, θα επιδει-
νωνόταν, δεδομένου ότι ο Ντόναλντ
Τραμπ θέλει να διπλασιαστεί με συ-
νολικές επιβαρύνσεις του 10% στις
εισαγωγές, από το 2% επί του πα-
ρόντος.

Στη συνέχεια, υπάρχει πιθανό-
τητα για ολομέτωπη επίθεση στο
εμπόριο με την Κίνα. Κανείς δεν
μπορεί να αρνηθεί ότι η Κίνα ακο-
λουθεί επιθετικά προστατευτικές
πολιτικές, αλλά η θεραπεία Τραμπ
θα μας έβλαπτε τόσο όσο και τους
Κινέζους – αν όχι περισσότερο.
Εκτός από την άρση του καθεστώτος
του πιο ευνοημένου κράτους, η
οποία θα αύξανε τους δασμούς σε
πολλά κινεζικά προϊόντα έως και
40%, ο ίδιος θα επέβαλλε άμεσες
απαγορεύσεις σε ορισμένα είδη,
συμπεριλαμβανομένων των ηλε-
κτρονικών, του χάλυβα και των
φαρμακευτικών προϊόντων.

Η μετανάστευση παραμένει ένα
από τα κύρια ζητήματά του.  Η μεί-
ωση του αριθμού των νέων νόμιμων
αφίξεων και ο περιορισμός των αδει-
ών εργασίας για μετανάστες άνευ
εγγράφων θα μας έβλαπτε οικονο-
μικά. Με την ανεργία στο 3,7%, η
Αμερική έχει πολύ λίγους εργαζο-
μένους και όχι πάρα πολλούς. Σε
μια δεύτερη θητεία Τραμπ είναι βέ-
βαιο ότι θα βρισκόταν στο στόχα-
στρο το επίτευγμα της κυβέρνησης
Μπάιντεν, ο νόμος για τη μείωση
του πληθωρισμού, πυροδοτώντας
πληθώρα ενεργειακών έργων, που
θα συμβάλουν ουσιαστικά στην πε-
ριστολή των εκπομπών ρύπων λόγω
χρήσης ορυκτών καυσίμων. Τέλος,
όσον αφορά τη νομισματική πολι-
τική, να περιμένετε έναν πόλεμο
εναντίον της Ομοσπονδιακής Τρά-
πεζας των ΗΠΑ, μιας και ο Ντόναλντ
Τραμπ διαφωνεί με τις αυξήσεις
επιτοκίων και θεωρεί τον –διορι-
σθέντα από τον ίδιο– πρόεδρό της
Tζερόμ Πάουελ εχθρό, επειδή ανα-
γνώρισε τις καταστροφικές συνέ-
πειες του εμπορικού του πολέμου.

* Ο κ. Στίβεν Ράτνερ διετέλεσε σύμβου-
λος του υπουργού Οικονομικών στην
κυβέρνηση Μπαράκ Ομπάμα.

Υπάρχει και η ουσία 
Μεγάλη συζήτηση έχει ξεκινήσει για τη «νέα»
εποπτική αρχή, όπως αποκαλείται, των εταιρει-
ών που παρέχουν διοικητικές υπηρεσίες. Σύμ-
φωνα με τις έως τώρα διαθέσιμες πληροφο-
ρίες μόνο για νέα εποπτική αρχή δεν πρόκει-
ται, αφού κατά περίπτωση η επιτροπή κεφα-
λαιαγοράς σε συνεργασία με τον οικείο φο-
ρέα, δικηγορικός σύλλογος και σύνδεσμος λο-
γιστών, θα διενεργούν ελέγχους. Ουσιαστικά η
όλη προσπάθεια γίνεται για να προστεθεί ακό-
μα ένα επίπεδο ελέγχου, αυτού της επιτροπής
κεφαλαιαγοράς, για να σταματήσει ο αποκλει-
στικός αυτοέλεγχος των συγκεκριμένων επαγ-
γελματιών. Για την ουσία της υπόθεσης ο
υπουργός Οικονομικών υπήρξε αρκούντος κα-
τατοπιστικός λέγοντας πως η όλη προσπάθεια
γίνεται για να «καθαρίσει» το όνομα της Κύ-
πρου. Πέραν της επικοινωνιακής διαχείρισης
μήπως να ασχοληθούμε και λίγο με την ουσία
αφού θα προκληθεί που θα προκληθεί η ανα-
στάτωση; 

••••
Στρατηγική αυτονομία  
Η γεωπολιτική αβεβαιότητα σε συνδυασμό με
την οικονομική στασιμότητα επιτάσσουν θωρά-
κιση της Ευρωζώνης. Το νέο σκηνικό επιβαρύνει
ιδιαίτερα την ευρωπαϊκή οικονομία και τις ήδη
ανοιχτές πληγές που έχουν να κάνουν  με τη γή-
ρανση του πληθυσμού, την κλιματική κρίση και
την ψηφιακή μετάβαση. Η έξοδος από το τέλμα
περνά μέσα από τη στρατηγική της αυτονομία σε
ενεργειακό, στρατιωτικό και τεχνολογικό επίπε-
δο. Η Ε.Ε. το επόμενο διάστημα θα χρειαστεί
γενναίες αποφάσεις πολιτικής αναφορικά με
την περαιτέρω εμβάθυνση. Συγκεκριμένα, η
επικέντρωση των πολιτικών αναμένεται πως θα
δρομολογηθεί προς δύο κατευθύνσεις. Πρώτον,
τη δημιουργία μιας κοινής δύναμης πυρός για
επενδύσεις μέσω της ενοποίησης των κεφαλαι-
αγορών και δεύτερον, την εξάλειψη όλων των
εμποδίων που είναι τροχοπέδη στην επιχειρη-
ματικότητα. 

••••
Σύμμαχος ή πελάτης;
Ο πόλεμος στην Ουκρανία έχει αναδείξει ση-
μαντικές αδυναμίες στην αμυντική ασφάλεια
της Ευρώπης. Πολλές μικρές και κατακερματι-
σμένες βιομηχανίες δεν μπορούν να ανταπο-
κριθούν. Το  τέλος του ψυχρού πολέμου μετα-
τόπισε την προσοχή των Ευρωπαίων στην οικο-
νομική ανάπτυξη, μειώνοντας σημαντικά τις
αμυντικές δαπάνες εις βάρος της ασφάλειας.
Οι πρόσφατες εξελίξεις στο εσωτερικό της Ευ-
ρώπης αλλάζουν τα δεδομένα. Η στήριξη των
ΗΠΑ δεν πρέπει να θεωρείται δεδομένη. Ήδη
φωνές από το ρεπουμπλικανικό στρατόπεδο
διερωτώνται αν η Ευρώπη είναι σύμμαχος ή πε-
λάτης. Οι εκλογές στις ΗΠΑ και η πιθανότητα
αλλαγής ηγεσίας θα κάνει αυτή τη συζήτηση
πολύ πιο επίκαιρη. Μοιραία, στο μέλλον η Ευ-

ρώπη θα χρειάζεται μεγαλύτερες αμυντικές
δαπάνες που θα απορροφούν πόρους από αλ-
λού. 

••••
Ελκυστική εναλλακτική 
Διαχρονικά οι ευρωπαϊκές μετοχές υστερούν
σε αποτιμήσεις από τις αντίστοιχες αμερικανι-
κές. Η κατακερματισμένη ευρωπαϊκή κεφαλαι-
αγορά δεν προσελκύει επενδυτές με χαρακτη-
ριστικά αντίστοιχα αυτών που επενδύουν στις
ΗΠΑ, όπου η ανοχή στον κίνδυνο είναι διαφορε-

τική, όπως συμβαίνει και με τους περιορισμούς
που είναι σαφώς λιγότεροι. Μετά την χρηματο-
οικονομική κρίση του 2008 και μέχρι το 2023 η
άνοδος των αμερικανικών δεικτών είναι πεντα-
πλάσια των αντίστοιχων ευρωπαϊκών. Η Ευρώπη
σε αντίθεση με την Αμερική δεν προσφέρει τε-
χνολογικές επιλογές, αλλά είναι εστιασμένη σε
πιο αμυντικογενείς μετοχές όπως είναι ο κλάδος
των φαρμακευτικών, των παραδοσιακών τραπε-
ζικών εργασιών και των τροφίμων. Η μεγάλη
άνοδος των μετοχών στις ΗΠΑ δημιουργεί ευ-
καιρίες αφού η Ευρώπη φαντάζει ως μια ελκυ-
στική εναλλακτική επιλογή για επενδύσεις. 

••••
Η επανάσταση έρχεται 
Η παραδοσιακή τεχνητή νοημοσύνη, όπως την
γνωρίζαμε τα προηγούμενα χρόνια, αφορά
στην ανάλυση ιστορικών δεδομένων για την
παραγωγή προβλεπτικών σεναρίων. Αυτό που
αλλάζει σήμερα έχει να κάνει με τη  νέα μορφή
τής τεχνολογίας αυτής που ακούει στο όνομα
γενετική τεχνητή νοημοσύνη. Με τον όρο γενε-
τική εννοούμε τη δυνατότητα παραγωγής νέου
περιεχομένου που είναι δύσκολα αναγνωρίσι-
μο σε σχέση με το ανθρωπίνως παραγόμενο. Η
νέα τεχνολογία προφανώς έρχεται με ευκαι-
ρίες αλλά και προκλήσεις. Θα καταργήσει θέ-
σεις εργασίας αλλά θα δημιουργήσει καινούρ-
γιες. Το ερώτημα παραμένει αν το ισοζύγιο θα
είναι στο τέλος θετικό. Σε κάθε περίπτωση το
ποτάμι δεν γυρνάει πίσω, αφού τόσο οι επεν-
δύσεις όσο και η τεχνολογία που υπάρχει δημι-
ουργούν πρόσφορο έδαφος για τη νέα επανά-
σταση που έρχεται. 
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Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαί-
ων Κεφαλαίων καλείται η
τιμή στην οποία ο επενδυ-
τής ρευστοποιεί τα μερί-
δια Αμοιβαίων Κεφαλαί-
ων, και υπολογίζεται εάν
αφαιρέσουμε πιθανή

προμήθεια εξαγοράς των Αμοιβαίων Κε-
φαλαίων από την καθαρή τιμή των μερι-
δίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Ο αντίκτυπος Τραμπ
στην αμερικανική οικονομία

Μεικτές σάουνες φορώντας μόνο το δέρμα
Της ΒΑΛΕΡΙΑ ΣΑΦΡΑΝΟΒΑ

Εχω ξαναδεί τόση γυμνή σάρκα
μέσα σε ένα δωμάτιο; Γυμνή μέσα
σε μια μεικτή σάουνα στην Αυ-
στρία κάθισα απέναντι από είκοσι
γυμνούς ανθρώπους σε ξύλινους
πάγκους. Ακόμη και ύστερα από
ένα χρόνο ζωής στην Ευρώπη, ως
Αμερικανίδα αισθάνθηκα κάπως
άβολα να κάθομαι εκεί φορώντας
μόνο... το δέρμα μου. Ο διαχειρι-
στής της σάουνας ήρθε να ζεστάνει

λίγο τα πράγματα. Ψηλόλιγνος,
φορώντας μια πετσέτα γύρω από
τους γοφούς του, τσούλαγε ένα
καροτσάκι γεμάτο μικρές μπάλες
από πάγο, εμβαπτισμένες σε αι-
θέρια έλαια, όπως μαύρο πιπέρι,
λάιμ και ευκάλυπτο. Επειτα από
μια σύντομη ομιλία μάς είπε να
φύγουμε αμέσως αν αισθανθούμε
αδιαθεσία, έβαλε μία από τις μπά-
λες πάνω στον δίσκο με τα πυρα-
κτωμένα κάρβουνα και καθώς έλιω-
νε ανέδιδε ένα άρωμα ακριβού
αρωματικού κεριού: λίγο γλυκό

και λίγο πικάντικο. Γύρισε μπρο-
στά, πίσω και στο πλάι με μια με-
γάλη πετσέτα στα χέρια, σαν ημί-
γυμνος ταυρομάχος, χτυπώντας
τον αέρα στο δωμάτιο με ένα και
μοναδικό στόχο: να ζεσταθούμε
πάρα πάρα πολύ στο πλαίσιο μιας
τελετουργίας στη σάουνα, που λέ-
γεται Αufguss, έγχυση στα γερ-
μανικά. Καθώς τον παρακολου-
θούσα μαγνητισμένη, άρχισα να
ξεχνάω ότι ένιωθα άβολα κι ήμουν
γυμνή. 

Η Αυστρία και η Γερμανία βρί-

θουν από σπα, εγκαταστάσεις θερ-
μών λουτρών με πισίνες, σάουνες,
λίμνες, εστιατόρια, μπαρ και χώ-
ρους για ειδικές θεραπείες. Παρα-
δοσιακά έχουν μια θερμή πηγή
και ένα τμήμα που προϋποθέτει
τη γύμνια. 

Αν τολμήσεις να περπατήσεις
προς τα εκεί φορώντας μαγιό, θα
βρεθείς αντιμέτωπος με περίεργα
βλέμματα ίσως και προειδοποι-
ήσεις. Ταξίδεψα στο St. Martins
Therme & Lodge στο Φράουεν-
κιρχεν, έξω από τη Βιέννη. Το St.

Martins βρίσκεται δίπλα σε μια
ήρεμη, ρηχή λίμνη, όπου οι πελάτες
μπορούν να κολυμπούν το καλο-
καίρι ή να κάνουν μια παγωμένη
βουτιά τον χειμώνα. Στο κέντρο
του σπα είναι ένα αίθριο με πισίνα
που διαθέτει εξωτερικό και εσω-
τερικό κομμάτι, τα οποία συνδέ-
ονται μεταξύ τους με μια σήραγγα,
τεράστια παράθυρα με θέα στη
λίμνη και αρκετά επίπεδα μπαλ-
κονιών με σειρές από ξαπλώστρες.
Το συγκρότημα έχει πέντε σάουνες
και ένα χαμάμ, 11 πισίνες, μία αί-

θουσα για μασάζ, θεραπείες, ένα
εστιατόριο και ένα καφέ. 

Μετά τη ζέστη στο κρύο
Υστερα από πέντε λεπτά εντα-

τικού ιδρώτα στη σάουνα περά-
σαμε στο δεύτερο στάδιο έγχυσης:
γυμνοί ακόμη βγήκαμε έξω στο
κρύο. Το δέρμα μου ήταν τόσο ζε-
στό ώστε παρά τους 4 βαθμούς
Κελσίου, ο κρύος αέρας μου φά-
νηκε σαν χάδι. Μια υπάλληλος μας
έδωσε ένα μείγμα από αλάτι και
λάδι από καρύδα και μας προέτρε-
ψε να τρίψουμε προσεκτικά το
δέρμα μας. Μετά την απολέπιση
επιστρέψαμε μέσα, όπου ο χειρι-
στής της σάουνας κρατώντας έναν
υπερμεγέθη ανεμιστήρα επιδόθηκε
σε ένα κρεσέντο ζεστού αέρα.
Επειτα από δεκαπέντε λεπτά, το
Αufguss ολοκληρώθηκε και βγή-
καμε εκ νέου έξω με τα σώματά
μας κόκκινα και αχνιστά.

Η έγχυση είναι μία μόνο από
τις χαρές μιας ημέρας εκεί, αφού
μεταξύ άλλων μπορεί κανείς να
υποβληθεί σε κάποια θεραπεία,
να βουλιάξει σε μια θερμαινόμενη
εξωτερική πισίνα ή να φάει σνί-
τσελ. Για τους ντόπιους στις γερ-
μανόφωνες χώρες μια μέρα στη
σάουνα είναι εξαιρετικά δημοφιλής
απόλαυση, ειδικά στα τέλη του
φθινοπώρου και τον χειμώνα.
«Πραγματικά το χαίρομαι ύστερα
από μια εβδομάδα σκληρής εργα-
σίας ή όταν έχω ανάγκη λίγη χα-
λάρωση, όταν το σώμα μου είναι
σφιγμένο και οι μύες μου πιασμέ-
νοι», λέει η 29χρονη Λάουρα
Μπλούμενστιλ, ψυχολόγος από το
Φράιμπουργκ στα νοτιοδυτικά της

Γερμανίας, η οποία επισκέπτεται
συχνά το σπα την τελευταία δε-
καετία. Για κάποιους Αμερικανούς,
η γύμνια, ειδικά σε μεικτές σάου-
νες, είναι αρχικά εξαιρετικά άβολη
συνθήκη. 

Ο Κίον Ουέστ, καθηγητής κοι-
νωνικής ψυχολογίας στο Γκόλν-
τσμιθς στο Πανεπιστήμιο του Λον-
δίνου, σχολίασε πως το επίπεδο
γύμνιας που θεωρούν ανεκτό οι
διαφορετικοί λαοί είναι συνάρτηση
των πολιτισμικών αντιλήψεων:
«Θα μπορούσες να πεις ότι οι Γερ-
μανοί είναι κάπως τολμηροί, αλλά
οι ίδιοι πιστεύουν ότι είναι φυσιο-
λογικοί και πως εσύ είσαι κουτός». 

Σε χώρες όπως οι ΗΠΑ υπάρχει
«μια εξαιρετικά σεξουαλικοποι-
ημένη, πουριτανική κουλτούρα,
στο πλαίσιο της οποίας το σεξ είναι
αυστηρά ελεγχόμενο. Οι στάσεις
είναι σε γενικές γραμμές πολύ πιο
συντηρητικές όταν αφορούν γυ-
ναίκες και γυναικεία σώματα. Στην
Ευρώπη αυτό ισχύει λιγότερο». 

Σε μια σειρά από έρευνες, ο
Ουέστ και η ομάδα του κατέληξαν
στο συμπέρασμα ότι το να είναι
κανείς γυμνός μπροστά σε άλλους
τονώνει την αυτοπεποίθηση και
την ικανοποίηση από τη ζωή.
«Οταν πας σε μια εκδήλωση γυ-
μνιστών και βλέπεις πολλούς κα-
νονικούς ανθρώπους που δεν
έχουν κάνει φώτοσοπ και δεν είναι
η Μπιγιονσέ, συνειδητοποιείς ότι
δεν είσαι άσχημος σε σχέση με
τον μέσο άνθρωπο. Περνάς αρκετή
ώρα με την παρέα τους και δεν
συμβαίνει κάτι κακό. Κανείς δεν
σου λέει κάτι άσχημο, ούτε σε κο-
ροϊδεύει».

Τα μεγάλα τραπεζικά κέρδη έφεραν εποπτικές παραινέσεις για σύνεση από μέρους των
διοικήσεων σε όλα τα επίπεδα, συμπεριλαμβανομένων και των μερισμάτων. 

<<<<<<

Μια σειρά από έρευ-
νες κατέληξαν στο
συμπέρασμα ότι το να
είναι κανείς γυμνός
μπροστά σε άλλους το-
νώνει την αυτοπεποί-
θηση και την ικανοποί-
ηση από τη ζωή.

Ατενίζοντας μία μικρή λίμνη από το παράθυρο του κέντρου σπα St. Martins Therme & Lodge στο Φράουενκιρχεν
στην Αυστρία. Σε πολλά παρόμοια κέντρα σε Αυστρία και Γερμανία, προκειμένου οι επισκέπτες να βιώσουν πλήρως
την εμπειρία της σάουνας, πρέπει να μείνουν τελείως γυμνοί.
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Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Λίγο πριν το τέλος του περασμένου
καλοκαιριού, οι εκτιμήσεις οικο-
νομικών αναλυτών για τα τουρι-
στικά έσοδα του 2023 έκαναν λόγο
για ρεκόρ πλησίον των 3 δισ. ευρώ.
Οι εκτιμήσεις τελικά επαληθεύ-
τηκαν την περασμένη Πέμπτη με
την ανακοίνωση των επίσημων
εσόδων από τον τουρισμό που κα-
τέγραψαν και επίσημα ιστορικό
ρεκόρ με 2,990,6 εκατ. Οι επιδόσεις
ήταν αυξημένες κατά 22,6% σε
σύγκριση με την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2022 και γύρω στο 11,4%
σε σύγκριση με τη χρονιά αναφο-
ράς για τον τουρισμό, το 2019.
Όταν μιλάμε για ιστορικό ρεκόρ
στα έσοδα τουρισμού, θεωρείται
δεδομένη η ικανοποίηση στους
τουριστικούς φορείς, ωστόσο αυτό
που τονίζουν είναι ότι η αύξηση

συνοδεύεται με κάποιους αστερί-
σκους. Εφόσον τα 3 δισ. δεν μπο-
ρούν να αποδοθούν καθαρά σε
αύξηση των αφίξεων, οι οποίες
ήταν 3,3% πιο κάτω σε σύγκριση
με το 2019, η εξήγηση αναζητείται
σε προφίλ των τουριστών από τις
νέες αγορές (κατά πόσο ξοδεύουν
περισσότερο) και βεβαίως και στον
πληθωρισμό. Όπως εξήγησε στην
«Κ» ο διευθυντής Οικονομικών
Ερευνών στην Τράπεζα Κύπρου
Γιάννης Τιρκίδης, τα 3 δισ. των
τουριστικών εσόδων ήταν ένα κρά-
μα αύξησης αφίξεων από συγκε-
κριμένες αγορές, ισχυρής ζήτησης
για ταξίδια, αλλά και πληθωρισμού.
Αντίστοιχη είναι και η προσέγγιση
της Στατιστικής Υπηρεσίας για το
διαμορφωθέν ποσό των τουριστι-
κών εσόδων. 

Λόγω τιμών
Μεγάλο κομμάτι αυτής της αύ-

ξησης των εσόδων θεωρείται ότι
οφείλεται στην αύξηση του κό-

στους των προϊόντων και των υπη-
ρεσιών. Αν και δεν υπάρχει ανα-
φορά για το ακριβές μερίδιο του
πληθωρισμού στην αύξηση των
τουριστικών δαπανών, εντούτοις
ανατρέχοντας στα στοιχεία του
δείκτη τιμών (δείκτης μέτρησης
της μεταβολής των λιανικών τιμών)
το 2023, το 2022 και το 2019, προ-
κύπτουν τα εξής: Στην κατηγορία
Εστιατόρια και Ξενοδοχεία ο δεί-
κτης τιμών κατέγραψε αύξηση
5,92% σε σύγκριση με το 2022 και
16,1% σε σύγκριση με το 2019. Η
κατηγορία Αναψυχή και Πολιτι-
σμός ήταν αυξημένη κατά 4,46 σε
σύγκριση με το 2022 και 12,3% σε
σύγκριση με το 2019. Οι Μεταφο-
ρές ήταν μειωμένες κατά 1,82%
σε σχέση με πέρσι και 18,9% πιο
πάνω σε σχέση με το 2019. Κατά
7,74% πιο πάνω ήταν ο δείκτης
τιμών στην κατηγορία Τρόφιμα
και Μη Αλκοολούχα Ποτά το 2023
σε σχέση με το 2022, και 18% πιο
πάνω σε σχέση με το 2019. Ο γε-
νικός δείκτης καταναλωτή ήταν
3,53% πιο πάνω σε σχέση με το
2022 και 14,2% πιο πάνω σε σχέση
με το 2019, αυξήσεις που δεν μπο-
ρούν να παραγνωριστούν στην
τελική εξίσωση για τη διαμόρφωση
των εσόδων.

Οι δαπάνες τουριστών
Σημειώνεται ότι τουριστικές

δαπάνες θεωρούνται όλα τα έξοδα
του τουρίστα κατά την διάρκεια
της επίσκεψής του στον προορι-
σμό: η διαμονή σε κατάλυμα, τα
έξοδα για έξοδο σε χώρους εστία-
σης και χώρους αναψυχής (εστια-
τόρια, καφετέριες, μπαρ, νυχτερινά
κέντρα, ντίσκο) τις αγορές από
υπεραγορές, την κατ’ οίκον πα-
ράδοση και τα έτοιμα φαγητά, τις
αγορές σε ένδυση-υπόδηση (συμ-
περιλαμβάνεται και καθαριστήριο),
τα έξοδα για ενοικίαση αυτοκινή-
του, μοτοσικλέτας ή ποδήλατου
και άλλα μεταφορικά εντός Κύπρου
–ταξί λεωφορεία, καύσιμα–, αθλη-
τικές υπηρεσίες, ξεναγήσεις, κα-
ζίνο, θέατρα, όπερα, μουσεία, συ-
ναυλίες, μουσικές σκηνές, βιβλία,
χάρτες, εφημερίδες, κάρτες ή και
παιχνίδια και ιατρικά έξοδα.

Οι αγορές
Ένα επίσης σοβαρό επιχείρημα

που προτάσσεται είναι η αύξηση
τουριστών από ευρωπαϊκές αγορές
όπως είναι η Γαλλία και η Πολωνία,

συγκρίνοντας τις κατά κεφαλήν
και ημερήσιες δαπάνες των του-
ριστών παίρνοντας ως περίοδο
αναφοράς τον μήνα με τις περισ-
σότερες αφίξεις τουριστών δια-
χρονικά –τον Αύγουστο. Συγκε-
κριμένα, οι αφίξεις Αυγούστου
2019 ανήλθαν στις 553.845. Η μέση
διάρκεια παραμονής ήταν 9,9 ημέ-
ρες, η μέση κατά κεφαλήν δαπάνη
779,31 ευρώ και η μέση δαπάνη
ανά ημέρα, στα 78,72 ευρώ. Αντί-
στοιχα, τον Αύγουστο του 2023 οι
αφίξεις ανήλθαν σε 511.387, η
μέση κατά κεφαλήν δαπάνη ήταν
944,51 ευρώ (αύξηση 21%) και
κατά ημέρα 99,42 ευρώ (αύξηση
26%). 

Σημαντικό το αποτύπωμα αγο-
ρών όπως η Πολωνία, οι αφίξεις
από την οποία αυξήθηκαν κατά
206% σε σύγκριση με το 2019. Η
μέση κατά κεφαλήν δαπάνη των
τουριστών από την Πολωνία ήταν
τον Αύγουστο του 2019, 539,53
ευρώ και ανά ημέρα 62 ευρώ. Τον
Αύγουστο του 2023 οι αφίξεις από
τη συγκεκριμένη αγορά έφτασαν
τις 29.495, ενώ αυξήθηκε και η
κατά κεφαλήν δαπάνη κατά 20%.

Αυξημένες κατά 169% ήταν οι αφί-
ξεις από τη Γαλλία ενώ και οι δα-
πάνες των Γάλλων τουριστών αυ-
ξήθηκαν κατά 17% σε σύγκριση
με το 2019, και ενίσχυσαν κατά
14,5 εκατ. τα τελικά έσοδα του μή-
να (κατά κεφαλήν δαπάνη 983,4
ευρώ και ημερήσια 97,37 ευρώ).
Η βασικότερη αγορά, αυτή του
Ηνωμένου Βασιλείου, κατέγραψε
μικρή μείωση στις αφίξεις, και αύ-
ξηση 20,5% στις δαπάνες τουρι-
στών (στα 1.075 ευρώ η μέση κατά
κεφαλή δαπάνη Βρετανών τουρι-
στών τον Αύγουστο 2023) σε σχέση
με το 2019.  Κατά 15% η αύξηση
στις δαπάνες των Γερμανών του-
ριστών, κατά 28% των τουριστών
από το Ισραήλ, και 17,3% η αύξηση
των δαπανών για τους τουρίστες
από την Ιταλία. Η αύξηση των του-
ριστικών δαπανών είτε λιγότερο,
είτε περισσότερο, καταγράφεται
σε κάθε τουριστική αγορά, σύμ-
φωνα με τα διαθέσιμα στοιχεία.
Οι διακυμάνσεις σε αυτές τις αυ-
ξήσεις φαίνεται να σχετίζονται με
το προφίλ των τουριστών ανάλογα
με την αγορά και βεβαίως και τη
διάρκεια των διακοπών. 

Πώς σημειώσαμε ρεκόρ τουριστικών εσόδων 
Το «κοκτέιλ» πληθωρισμού και νέων αγορών ανέβασαν τις δαπάνες τουριστών - Μια ανάσα πριν από τα 3 δισ. το 2023

Η αύξηση των τουριστικών δαπανών είτε λιγότερο, είτε περισσότερο, καταγράφεται σε κάθε τουριστική αγορά, ενώ οι διακυμάνσεις των αυξήσεων
φαίνεται να σχετίζονται με το προφίλ των τουριστών ανάλογα με την αγορά και βεβαίως και τη διάρκεια των διακοπών. 

<<<<<<

Στην κατηγορία Εστια-
τόρια και Ξενοδοχεία ο
δείκτης τιμών κατέγρα-
ψε αύξηση 5,92% σε
σύγκριση με το 2022
και 16,1% σε σύγκριση
με το 2019. Λιγότερη η κερδοφορία

Καλά τα έσοδα, αλλά λιγότερη η
κερδοφορία για τα ξενοδοχεία.
Αυτό αναφέρει ο πρόεδρος του
ΠΑΣΥΞΕ Θάνος Μιχαηλίδης, ο
οποίος περιγράφει ότι παρά τα
αυξημένα τουριστικά έσοδα, η
κερδοφορία των ξενοδοχείων
είναι χαμηλότερη του 2019, λό-
γω του αυξημένου λειτουργι-
κού κόστους. Μεγάλο βαρίδι για
τα ξενοδοχεία και τα τουριστικά
καταλύματα παραμένει, όπως
επισημαίνει, το κόστος ενέργει-
ας, το κόστος εργατικού δυναμι-
κού και τα επιτόκια του δανει-
σμού. Ιδιαίτερα η αύξηση των
επιτοκίων έχει εκτοξεύσει τις
δαπάνες μιας μονάδας, κτυπών-
τας σοβαρά την κερδοφορία,
ανέφερε. Έτσι, το 2023 η κερ-
δοφορία των ξενοδοχείων δε-
χόταν πιέσεις, το 2022 η κερδο-
φορία των ξενοδόχων ήταν πιο
κάτω, ενώ τις χρονιές 2020-
2021 είχαν αρνητικό πρόσημο.

Όπως εξήγησε ο πρόεδρος του
ΠΑΣΥΞΕ, μια πίεση στην κερδο-
φορία σημαίνει αδυναμία επεν-
δύσεων στην ξενοδοχειακή βιο-
μηχανία. 
Γενικότερα υπάρχει ένα κλίμα
αναμονής στη βιομηχανία, λόγω
των εξελίξεων σε Ισραήλ και
των θεμάτων που αντιμετωπί-
ζουν με τον στόλο τους αεροπο-
ρικές εταιρείες. Σύμφωνα με
τις ενδείξεις, το 2024 θα κυ-
μανθεί σε χαμηλότερα επίπεδα
πληρότητας από το 2023, ενώ
βάσει των σημερινών δεδομέ-
νων προβλέπεται μείωση πλη-
ρότητας στα ξενοδοχεία μεταξύ
10%-20% για το 2024. Υπενθυ-
μίζεται ότι την ερχόμενη εβδο-
μάδα θα διεξαχθεί η διεθνής
έκθεση τουρισμού ITB στο Βε-
ρολίνο, η οποία θα δώσει πιο
ξεκάθαρα μηνύματα για τα δε-
δομένα της τρέχουσας τουρι-
στικής χρονιάς. 

Του ΑΝΔΡΈΑ ΚΑΡΑΜΉΤΑ

Το σύνολο των εργασιών της κυ-
πριακής ναυτιλίας αποτελεί το 7%
του ΑΕΠ της χώρας, ενώ σύμφωνα
με έκθεση του οίκου Moody’s τα
συνδυασμένα κέρδη της διεθνούς
ναυτιλίας είναι 75% υψηλότερα το
2023 σε σχέση με το 2019. Αυτή η
μεγάλη αύξηση φαίνεται να προ-
κύπτει από τις προκλήσεις που είχε
να αντιμετωπίσει η βιομηχανία,
όπως η πανδημία, η οποία αύξησε
και τη ζήτηση αγαθών που εισά-
γονται διά θαλάσσης. Στην Κύπρο
τα οικονομικά δεδομένα δεν έχουν
πάρει αρνητική τροπή παρά τιςελα-
φριές μειώσεις που έχουν υποστεί
τα νούμερα. Συγκεκριμένα, το πρώτο
εξάμηνο του 2023 τα έσοδα από
την πλοιοδιαχείριση ανήλθαν στα
623 εκατ. ευρώ. Επιπλέον, οι συ-
νεισφορά ξένων εταιρειών που
έχουν φυσική παρουσία στο νησί
και είναι διαχειρίστριες πλοίων έχει
μειωθεί σε πολύ μικρό ποσοστό.
Συγκεκριμένα, από γερμανικές εται-
ρείες τα έσοδα μειώθηκαν ελαφρώς
από 41% που ήταν το 2022 σε 40%
για το 2023. Παρόλα αυτά οι συνει-
σφορές των εταιρειών στην κυπρια-
κή οικονομία δεν είναι καθόλου
ασήμαντες. Οι εταιρείες προερχό-
μενες από την Ελλάδα έχουν πο-
σοστό της τάξεως 17%, ενώ από
την Ελβετία 10%. Έπονται η Μάλτα
με 5% και η Σιγκαπούρη με 4%.

Σύμφωνα με πηγές της «Κ», τα πο-
σοστά συνεισφοράς δεν έχουν αλ-
λάξει για το 2023, ενώ θα παραμεί-
νουν τα ίδια και το 2024. 

Ειδικότερα με τα έσοδα που προ-
σφέρουν οι ναυτιλιακές εταιρείες
το 35% πρόσθεσαν στην εγχώρια
οικονομία από 2 μέχρι 30 εκατ.
ευρώ, ενώ το 23% εξ αυτών έφεραν
30 εκατ. η κάθε μία. Από τα στοιχεία
επίσης προκύπτει πως οι μεγαλύ-
τερες εταιρείες σε σχέση με τις μι-
κρότερες έχουν τη μεγαλύτερη συ-
νεισφορά στην οικονομία αφού το
πρώτο εξάμηνο του 2023 προσέ-
φεραν το 94% των εσόδων του κλά-
δου. Αξίζει να σημειώσουμε πως οι
εταιρείες πλοιοδιαχείρισης εκπρο-
σωπούν το 46% των εσόδων από
τα πλοία το 2023. Όσον αφορά τις
εταιρείες διαχείρισης πληρωμάτων
βλέπουμε μία ελαφριά μείωση στο
ποσοστό προσφοράς τους στα έσοδα
από 49% που ήταν το 2022 σε 47,6%

που ήταν το ποσοστό των εσόδων
για το πρώτο εξάμηνο του 2023. 

Τα έσοδα 
Παράλληλα στα εγχώρια έσοδα

θα πρέπει να συνυπολογίσουμε και
όσα προκύπτουν από το υφυπουρ-
γείο Ναυτιλίαςμε τις εγγραφές πλοί-
ων στο κυπριακό νηολόγιο αλλά
και τα έσοδα από το σύστημα φόρου
χωρητικότητας (tonnage tax sy-
stem). Σύμφωνα με επίσημα στοι-
χεία, το υφυπουργείο για το 2021
είχε πραγματικά έσοδα 16,44 εκατ.
ευρώ ενώ για το επόμενο έτος πα-
ρατηρήθηκε μία μείωση της τάξεως
του 1,74 εκατ. Αν καιήδη διανύουμε
το 2024, τα έσοδα του υφυπουρ-

γείου Ναυτιλίας δεν έχουν ακόμη
υπολογιστεί. Ούτως ή άλλως και
σύμφωνα με πηγές της «Κ», τα προ-
ηγούμενα χρόνια ήταν πολύπλοκα
για τον οργανισμό αφού είχε να
αντιμετωπίσει πολλά ζητήματα τα
οποία προήλθαν από την πανδημία,
τις κυρώσεις κατά της Ρωσίας, τον
πόλεμο στο Ισραήλ αλλά και πρό-
σφατα τη δραστηριότητα των Χού-
θι. Συνέπεια αυτών των εξελίξεων
είναι και η δραματική αύξηση στα
κόστη, η οποία προς το παρόν δεν
εντυπώνεται στην κυπριακή ναυ-
τιλιακή οικονομία χωρίς όμως να
αποκλείεται να συμβεί μακροπρό-
θεσμα με κίνδυνο τη μείωση των
εσόδων. 

Ξένες επενδύσεις
Η Κύπρος παραμένει ένα σύγ-

χρονο κέντρο πλοιοδιαχείρισης με
βασικό χαρακτηριστικό τη φυσική
παρουσία των εταιρειών, γι’ αυτό
και δεν αναμένεται να επηρεαστούν
αισθητά τα πραγματικά έσοδα από
τους κλυδωνισμούς διεθνώς. Συγ-
χρόνως, τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
της κυπριακής σημαίας οδηγούν
όλο και περισσότερους πλοιοκτήτες
να εγγράφουν τα πλοία τους στο
κυπριακό νηολόγιο. Σε δηλώσεις
στην «Κ» ο διευθυντής του Κυπρια-
κού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου
(ΚΝΕ) κ. Θωμάς Καζάκος ανέφερε
ότι η συμβολή της κυπριακής ναυ-
τιλίας στο ΑΕΠ ανέρχεται στο 7%,
ποσοστό που αντιστοιχεί από 1,2
έως 1,4 δισ., ενώ η βιομηχανία απο-
τελεί το μακροβιότερο είδος άμεσης
ξένης επένδυσης της χώρας με τα
πραγματικά έσοδα στην οικονομία
να προέρχονται κυρίως από ξένα
κεφάλαια. Ο κ. Καζάκος πρόσθεσε
πως η αξιοπιστία των ναυτιλιακών
κυπριακών εταιρειών αποτελεί και
πόλο έλξης για προσέλκυση περαι-
τέρω εταιρειών και από άλλους κλά-
δους. 

Ενίσχυση βιομηχανιών
Ηπλοιοδιαχείρισηδεν προσφέρει

μόνο έσοδα στον «κουμπαρά» του
κράτους, αλλά ενισχύει και την το-
πική οικονομία. Στην Λεμεσό το
εργασιακό δυναμικό του ευρύτερου

ναυτιλιακού τομέα ανέρχεται σε
9.000 επαγγελματίες, προερχόμενοι
από ένα διεθνές εργασιακό περι-
βάλλον. Αν πάρουμεως παράδειγμα
την βιομηχανία ενοικίασης στέγης
θα δούμε πως το ανθρώπινο δυνα-
μικό της ναυτιλίας που προέρχεται
από το εξωτερικό προσφέρει και
σε άλλες εγχώριες βιομηχανίες όπως
αυτή της ενοικίασης ακινήτων και
της αγοράς αυτοκινήτου. Σύμφωνα
με στοιχεία από το ΚΝΕ, μόνο οι
εταιρείες-μέλη του απασχολούν πε-
ρίπου 80 με 90 χιλιάδες ναυτικούς
στα πλοία τους, ενώ εκπροσωπούν
περίπου 2.600 ποντοπόρα πλοία,
αριθμός που θα ήταν πολύ μεγα-
λύτερος αν δεν είχαμε το μεγάλο
«αγκάθι» του τουρκικού εμπάργκο.
Σημειώνεται πως η Κύπρος έχει τον
τρίτο μεγαλύτερο στόλο στην Ε.Ε.
και τον 11ο στον κόσμο. Πάντως,
μία ανάλυση από την BIMCO της
μεγαλύτερης ένωσης πλοιοκτητών
διεθνώς, αναφέρει ότι για το 2023
θα υπάρξει σχετική αύξηση της ζή-
τησης φορτίων της τάξης 0,5%-
1,5% και πετρελαιοειδών κατά 2-
3%, ως αποτέλεσμα των εκτιμώμε-
νων μεταβολών στην παραγωγή
και κατανάλωση πετρελαίου. Πα-
ράλληλα, η έρευνα σημειώνει πως
αναμένεται αύξηση της συνεισφο-
ράς του τομέα στο παγκόσμιο ΑΕΠ
ενώ ο παγκόσμιος στόλος δεν ανα-
μένεται να αυξηθεί περισσότερο
από 1%. 

Η ναυτιλιακή βιομηχανία αιμοδότης της οικονομίας
Στα 623 εκατ. ευρώ τα έσοδα στην πραγματική οικονομία το πρώτο εξάμηνο του 2023 μόνο από την πλοιοδιαχείριση

<<<<<<

Η βιομηχανία αποτελεί
το μακροβιότερο είδος
άμεσης ξένης επένδυ-
σης της χώρας, με τα
πραγματικά έσοδα να
προέρχονται κυρίως
από ξένα κεφάλαια.

Στα 30 εκατ. τα έσοδα της προηγούμενης χρονιάς από τις μεγάλες
ναυτιλιακές. 
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Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Τέσσερις μήνες πριν την εφαρμογή
της μεταρρύθμισης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης υπάρχουν 30 χι-
λιάδες ανοικτές υποθέσεις πολε-
οδομικών και οικοδομικών αδειών
ενώπιον των 45 αδειοδοτουσών
αρχών, οι οποίες είτε δεν έχουν
εξεταστεί είτε βρίσκονται υπό εξέ-
ταση, σύμφωνα με το ΕΤΕΚ. Την
ίδια ώρα εκφράζονται ανησυχίες
από πλευράς των επαγγελματιών
του κλάδου αρχιτεκτόνων αλλά
και των εργολάβων για τον όγκο
δουλειάς που θα βρει με το καλη-
μέρα τους νέους Επαρχιακούς Ορ-

γανισμούς Αυτοδιοίκησης (ΕΟΑ).
Θεωρείται από την πλευρά τους
δεδομένο ότι οι εκκρεμούσες  υπο-
θέσεις θα πνίξουν τους νέους ορ-
γανισμούς και θα επιδεινώσουν
τους ήδη βεβαρημένους χρόνους
έκδοσης αδειών. Την ίδια ώρα, εκ-
κρεμεί το νομοσχέδιο για την απλο-
ποίηση στην έκδοση πολεοδομι-
κών αδειών για χαμηλού ρίσκου
οικοδομές, με μείωση του χρόνου
αναμονής για έγκριση, και έμφαση
στον επιτόπιο έλεγχο από ιδιώτες
μελετητές. Με την εφαρμογή του
νομοσχεδίου καταργείται στην
ουσία η υποχρέωση για έκδοση
πολεοδομικής άδειας για μικρές
αναπτύξεις. Στόχος του ΥΠΕΣ είναι
η εφαρμογή της νέας ρύθμισης
μέχρι τον Ιούλιο του τρέχοντος
έτους, παράλληλα δηλαδή με τη
νέα δομή της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. Θεωρείται μάλιστα δεδο-
μένο ότι  αυτή η ρύθμιση θα μει-
ώσει αισθητά τον όγκο των αιτή-
σεων που πρέπει να εξετάσουν οι
νέες τοπικές πολεοδομικές αρχές

–οι επαρχιακές επιτροπές αυτο-
διοίκησης. Δεν είναι όμως ξεκά-
θαρο αν ο στόχος για ετοιμασία
και έγκριση του νομοσχεδίου μέχρι
τον Ιούλιο είναι εφικτός.

Τροχοπέδη στην ανάπτυξη
Από την πλευρά του ο πρόεδρος

του ΕΤΕΚ, Κωνσταντίνος Κωνσταν-
τή, τόνισε ότι για να επιτευχθεί η
αποτελεσματική λειτουργία των
ΕΟΑ, θα πρέπει πρώτα να επανα-
σχεδιαστούν οι ροές εργασίες των
Οργανισμών αλλά και οι υφιστά-
μενες χρονοβόρες διαδικασίες αδει-
οδότησης, υπενθυμίζοντας πρότα-
ση του Επιμελητήριου για την ηλε-
κτρονική έκδοση αδειών. Υπογράμ-
μισε επίσης την ανάγκη το υπουρ-
γείο Εσωτερικών να προχωρήσει
με συγκεκριμένο πλάνο διαχείρισης
της κατάστασης, ώστε να ελαχι-
στοποιηθεί ο αριθμός των υποθέ-
σεων πολεοδομικών και οικοδομι-
κών αδειών που εκκρεμούν, μέχρι
τον Ιούλιο, καθώς και η ψηφιοποί-
ησή τους. Τις επόμενες ημέρες ανα-

μένεται να επικοινωνήσει με τον
υπουργό Εσωτερικών, όπως ανέ-
φερε, επιδιώκοντας συνάντηση για
το θέμα.Όπως είπε, «αν δεν αλλάξει

κάτι, από τις 2 Ιουλίου, χωρίς να
θέλω να κινδυνολογώ, θεωρώ ότι
θα παγοποιηθεί μια κατάσταση και
δύναται να προχωρήσει σαν τρο-

χοπέδη στην ανάπτυξη του τόπου
με αποτέλεσμα να μην μπορούν
να προχωρούν έργα». Θέση του
ΕΤΕΚ είναι ότι θα πρέπει να δημι-
ουργηθούν ομάδες ιδιωτικού τομέα
που θα βοηθήσουν με την εξέταση
των αιτήσεων ή την προετοιμασία
των αιτήσεων. Για τις επιπτώσεις
της μεταρρύθμισης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης στον τομέα των κα-
τασκευών και των αναπτύξεων μί-
λησε και στο ΣΠΟΡ FM και το έν-
θετο Επιχειρείν, ο αρχιτέκτονας
και ιδρυτής του αρχιτεκτονικού
γραφείου Zenon&Zenon, ο οποίος
περιέγραψε ότι ήδη οι χρονοβόρες
διαδικασίες στην έκδοση των αδει-
ών, σε συνδυασμό με τις αυξήσεις
στο κόστος, έχουν σταματήσει έργα
που βρίσκονταν στα σκαριά. Εξέ-
φρασε, δε, έντονες επιφυλάξεις για
το κατά πόσο αυτές οι αλλαγές που
προωθούνται θα φέρουν διαφορε-
τικό αποτέλεσμα και επίσπευση
των διαδικασιών. 

Ανησυχία εκφράζεται και από
τους εργολάβους οικοδομών. Μι-

λώντας στην «Κ» ο πρόεδρος της
Ομοσπονδίας Εργολάβων Οικοδο-
μών, ανέφερε ότι η καθυστέρηση
στην έκδοση οικοδομικής άδειας
επηρεάζει και την καταβολή του
ποσού δανείου, κάτι που επηρεάζει
κυρίως τον μέσο Κύπριο πολίτη
και τα νεαρά ζευγάρια κατά την
αγορά της πρώτης κατοικίας. 

Καθησυχάζει το ΥΠΕΣ
Καθησυχαστικό παρουσιάζεται

το υπουργείο Εσωτερικών, αναφέ-
ροντας ωστόσο ότι θεωρείται δε-
δομένο ότι δεν θα κλείσουν όλες οι
υποθέσεις μέχρι την ανάληψη κα-
θηκόντων των νέων επαρχιακών
οργανισμών. Υπάρχει, εντούτοις,
πλάνο ώστε να καλυφθεί σημαντικό
έδαφος με μεταφορά προσωπικού
στους Επαρχιακούς Οργανισμούς
Αυτοδιοίκησης και άνοιγμα νέων
θέσεων. Συγκεκριμένα, πληροφορίες
από το υπουργείο αναφέρουν ότι
το προσωπικό που εργοδοτείταιστο
τμήμα έκδοσης αδειών, στις υφι-
στάμενες πολεοδομικές αρχές αλλά
και στους δήμους, αναμένεται ότι
θα μεταφερθεί στους νέους Επαρ-
χιακούς Οργανισμούς Αυτοδιοίκη-
σης, για περίοδο 18 μηνών. Ακο-
λούθως, ο κάθε επαρχιακός οργα-
νισμός θα προκηρύξει αριθμό θέ-
σεων εργασίας, και όσοι από τους
λειτουργούς που έχουν αποσπαστεί
δεν ενδιαφέρονται, θα επιστρέψουν
στο προηγούμενο τους πόστο. 

Για το συγκεκριμένο ζήτημα
έχουν γίνει σχετικές διαβουλεύσεις
και με τις συντεχνίες των εργαζο-
μένων. Επιπρόσθετα, έχουν ανοίξει
105 θέσεις ώστε να μειωθεί το πρό-
βλημα της υποστελέχωσης, η οποία
θεωρείται ότι έχει μερίδιο στην κα-
θυστέρηση της εξέτασης των αιτή-
σεων. Ήδη έχουν πιάσει δουλειά
87 άτομα, ενώ εντός Μαρτίου θα
προστεθούν και οι υπόλοιποι 18. Το
προσωπικό των νέων επαρχιακών
οργανισμών αναμένεται ότι θα πε-
ράσει και από σχετική εκπαίδευση
και επιμόρφωση για τις διαδικασίες
αδειοδότησης. Απαντώντας στις
ανησυχίες για το τι θα γίνει με τις
μεγάλες επενδύσεις μετά τον Ιούλιο,
ξεκαθαρίζεται ότι οι πολεοδομικές
άδειες για έργα στρατηγικής σημα-
σίας δεν θα περνούν από τους επαρ-
χιακούς οργανισμούς αλλά κεντρικά,
από το Τμήμα Πολεοδομίας. 

Κτυπούν καμπανάκι για πολεοδομικές άδειες
Γύρω στις 30 χιλιάδες άδειες σε εκκρεμότητα πριν την εφαρμογή της μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

Εκφράζονται ανησυχίες ότι οι εκκρεμούσες υποθέσεις θα πνίξουν τους νέους οργανισμούς και θα επιδεινώσουν τους ήδη βεβαρημένους χρόνους έκδοσης
αδειών.

Πώς ορίζονται όμως στον νόμο τα
έργα στρατηγικής σημασίας; Σύμ-
φωνα με εισήγηση του Τμήματος
Πολεοδομίας και Οικήσεως, η
οποία θα κατατεθεί στη Βουλή για
συζήτηση και ψήφιση, έργο στρα-
τηγικής ανάπτυξης χαρακτηρίζε-
ται όταν αυτό εμπίπτει σε έναν
από τους στρατηγικούς τομείς της
υγείας, της κοινωνικής μέριμνας,
της εκπαίδευσης, του πολιτισμού,
του αθλητισμού, του περιβάλλον-
τος, της αγροτικής ανάπτυξης, της
βιομηχανίας του τουρισμού, της
ενέργειας, της έρευνας, της ανά-
πτυξης και της τεχνολογίας. Η
επένδυση κεφαλαίου του έργου,
θα πρέπει να είναι τουλάχιστον 25
εκατ. ευρώ, από τα οποία τουλά-

χιστον το 75% να προέρχεται από
πρωτογενή κεφάλαια, όπως νέα,
ρευστά, διαθέσιμα κεφάλαια που
συνδέονται άμεσα με το έργο, ή
και εξωτερικά κεφάλαια. Στους
όρους περιλαμβάνεται και όρος
για τις θέσεις εργασίας. Στρατηγι-
κής σημασίας έργο θεωρείται και
η επένδυση anchor company η
οποία είναι γνωστή πολιεθνική
διεθνούς φήμης, η οποία ανα-
πτύσσει επιχειρηματική δραστη-
ριότητα στη Δημοκρατία και είναι
εγγεγραμμένη σε σχετικές διε-
θνείς λίστες όπως Forbes 2000,
Nasdaq 500, FTSE 350. Τα πιο πά-
νω κριτήρια αναμένεται ότι θα λά-
βουν την τελική τους διαμόρφω-
ση μετά τη συζήτηση στη Βουλή.

Οι στρατηγικές αναπτύξεις

<<<<<<

Ξεκαθαρίζεται ότι οι πο-
λεοδομικές άδειες για
έργα στρατηγικής ση-
μασίας δεν θα περνούν
από τους επαρχιακούς
οργανισμούς αλλά κεν-
τρικά, από το Τμήμα Πο-
λεοδομίας. 

Βάρη του 2011 θέλουν να διώξουν οι εργοδότες
Παράλληλα, έρχεται πράσινη φορολογία εντός του χρόνου που θα επιβαρύνει νοικοκυριά και επιχειρήσεις

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά τα μέτρα των 60 εκατομμυ-
ρίων ευρώ που ανακοίνωσε το κρά-
τος στους πολίτες και το άνοιγμα
της συζήτησης για εφαρμογή πρά-
σινης φορολογίας, είναι η ώρα των
επιχειρηματιών που ζητούν μέτρα
στήριξης, ή μάλλον φοροελαφρύν-
σεις. Μέσα στο πακέτο των μέτρων
που είναι στη διαδικασία ετοιμα-
σίας, υπάρχουν και τρία μέτρα τα
οποία σχετίζονται με την «αποφόρ-
τιση» των επιβαρύνσεων που προ-
στέθηκαν από τον καιρό της κρίσης.
Πρακτικά οι εργοδότες θέλουν να
εξομαλυνθεί η επιβολή του εταιρι-
κού φόρου (corporate tax) που ήταν
στο 10%, έγινε 12,5% και δεν πρό-
κειται να «γυρίσει πίσω» ξανά στο
10%. Συγκεκριμένα, οι επιχειρη-
ματίες επιζητούν άρση, ή ουσια-
στική μείωση αριθμού εταιρικών
φορολογικών επιβαρύνσεων, όπως
η εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικής
Συνοχής, στο Ταμείο Πλεονάζοντος
Προσωπικού και ο φόρος άμυνας
επί των μερισμάτων. Αναλυτικότερα
για τα δύο παραπάνω Ταμεία, ανα-
μένουν ελαφρύνσεις 50% στην ει-
σφορά του Ταμείου Πλεονάζοντος
Προσωπικού, άρα και από το 1,2%
να πάει στο 0,6%, και όσον αφορά
στην εισφορά 2% του Ταμείου Κοι-
νωνικής Συνοχής να καταργηθεί
εντελώς. Τέλος, ο φόρος άμυνας
επί των μερισμάτων από το 17%
θέλουν να επιστρέψει στο 15%, πο-
σοστό που ήταν το 2011.

Το τι θα δώσει ο πρόεδρος από

τα παραπάνω «θέλω» των εργοδο-
τών παραμένει άγνωστο, όπως επί-
σης τι δημοσιονομικός χώρος υπάρ-
χει για να εφαρμοστούν. Το επιχει-
ρείν πάντως εκτιμά πως υπάρχει
δημοσιονομικός χώρος.

Μέσα από την εξίσωση των βα-
ρών του 2011-2013 αφαιρέθηκε και
προ 10ημέρου το ετήσιο τέλος εται-
ρειών, ύψους 350 ευρώ. Η απόφαση
που θα έχει ισχύ από φέτος, είναι
ένα τέλος που είχε επιβληθεί για
πρώτη φορά το 2011 στο πλαίσιο
των μέτρων δημοσιονομικής εξυ-
γίανσης. Ενώ για τους επιχειρημα-
τίες είναι καλοδεχούμενο, δεν θε-
ωρούν πως θα έχει πολλαπλασια-
στικό αποτέλεσμα.

Προς πράσινη φορολογία
Την ίδια ώρα, την περασμένη

Παρασκευή παρουσιάστηκε η μέχρι
τώρα πρόοδος υλοποίησης του έρ-
γου σε σχέση με την φορολογική
μεταρρύθμιση και συγκεκριμένα
με την πράσινη φορολογία.Η ομάδα
του Κέντρου Οικονομικών Ερευνών
του Πανεπιστημίου Κύπρου πα-
ρουσίασε τα ευρήματα από τη με-
λέτη που διεξάχθηκε για τις οικο-
νομικές επιπτώσεις και οικονομε-
τρικές εκτιμήσεις αυτής της φορο-
λογίας στις διάφορες εισοδηματικές
τάξεις και ομάδες πληθυσμού με
διαφορετικά χαρακτηριστικά. Όπως
είπε ο υπουργός Οικονομικών, κ.
Μάκης Κεραυνός, «για μετριασμό
των επιπτώσεων αυτών θα παρου-
σιαστούν τα ανάλογα αντισταθμι-
στικά μέτρα». Σύμφωνα με τον

υπουργό, η φορολογική μεταρρύθ-
μιση θα είναι δημοσιονομικά ου-
δέτερη και σύμφωνα με το μοντέλο
που έχουν ενώπιόν τους, στα πιο
ευάλωτα νοικοκυριά, το κόστος
της πράσινης μετάβασης θα είναι
στα 48 ευρώ τον χρόνο, χωρίς αυτό
να είναι καθορισμένο. Σύμφωνα
με τον υπουργό, δεν θα υπάρξουν
σοβαρές απειλές για τα νοικοκυριά
και τις επιχειρήσεις, αλλά θα πρέπει
να μπουν κάποιοι φόροι που αφο-
ρούν την πράσινη μετάβαση. Ο κ.
Κεραυνός στο περιθώριο της πα-
ρουσίασης της πράσινης φορολο-
γίας είπε πως η εφαρμογή της θα
γίνει στο αμέσως επόμενο διάστη-
μα, εντούτοις δεν μπορεί να προσ-
διοριστεί ακριβώς χρονικά.

Πάνω τα καύσιμα 
Στο πλαίσιο της πράσινης φο-

ρολογίας που παρουσιάστηκε, προ-
κύπτει ότι μέχρι το τέλος του χρόνου
θα υπάρξει φόρος άνθρακα στα καύ-
σιμα κίνησης, της τάξης των 5 σεντ.
του ευρώ, γεγονός που θα επηρεάσει
αναπόφευκτα και νοικοκυριά και
επιχειρήσεις. Το 2025 αναμένεται
αυτός ο φόρος να ανέβει στα 7 σεντ.
του ευρώ, ενώ για το 2026 να «σκαρ-
φαλώσει» στα 10 σεντ. του ευρώ.
Αντίστοιχες αυξήσεις θα υπάρξουν
και για καύσιμα παραγωγής, αφού
θα μπει φόρος άνθρακα και σε αυτά.
Μέχρι το τέλος του χρόνου οι αυ-
ξήσεις θα είναι της τάξης των 7
σεντ. του ευρώ, το 2025 θα φτάσουν
τα 11 σεντ. του ευρώ και το 2026
θα φτάσουν τα 14 σεντ. του ευρώ.

Το τι θα δώσει ο πρόεδρος από τα «θέλω» των εργοδοτών παραμένει άγνωστο, όπως επίσης τι δημοσιονομικός χώ-
ρος υπάρχει για να εφαρμοστούν. 

Σύμφωνα με την επίσημη παρου-
σίαση του Πανεπιστημίου Κύπρου,
η Κύπρος υστερεί σε πολλούς πε-
ριβαλλοντικούς στόχους και δε-
σμεύσεις για τις εκπομπές αερίων
του θερμοκηπίου και τη διαχείριση
αποβλήτων. Όπως καταγράφηκε,
η μη συμμόρφωση με τις δεσμεύ-
σεις θα οδηγήσει σε σημαντικό κό-
στος, ενώ η μείωση της εξάρτησης
από ορυκτά καύσιμα, η στροφή
στις βιώσιμες μεταφορές και μέτρα

εξοικονόμησης ενέργειας περιλαμ-
βάνονται κάθε χρόνο στις συστά-
σεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
προς την Κύπρο. Η πράσινη φο-
ρολογική μεταρρύθμιση σύμφωνα
με το Πανεπιστήμιο έχει εφαρμο-
στεί σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες,
χωρίς αρνητικές επιπτώσεις στην
ανάπτυξη. Σύμφωνα με τους υπευ-
θύνους, οι τιμές των προϊόντων
πρέπει να αντανακλούν το περι-
βαλλοντικό κόστος που προκαλούν,

ενώ όπως επισημαίνουν οι φόροι
επί των ρυπογόνων δραστηριοτή-
των διορθώνουν στρεβλώσεις της
αγοράς (αλλιώς: κρυφή επιδότηση
της χρήσης οχημάτων και της σπα-
τάλης ενέργειας, νερού, αποβλή-
των). Παράλληλα, οι υπεύθυνοι θε-
ωρούν πως οι περιβαλλοντικοί φό-
ροι είναι πιο αποτελεσματικοί στην
αλλαγή συμπεριφοράς από ό,τι νο-
μοθετικές ρυθμίσεις ή εκστρατείες
συνειδητοποίησης.

Γιατί η «Πράσινη Φορολογική Μεταρρύθμιση»
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Οι ταξιδιώτες από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες της Αμερικής αποδει-
κνύονται η ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενη εθνική ομάδα τουριστών. 
Oχι μόνο αυξάνονται με ρυθμούς 
άνω του 10% ετησίως, αλλά και 
η μέση κατά κεφαλήν δαπάνη 
ανά ταξίδι είναι υψηλότερη κατά 
60% περίπου από οποιαδήποτε 
άλλη εθνικότητα. 

Η σημαντικά βελτιωμένη συ-
νολική εικόνα της Ελλάδας στις 
Ηνωμένες Πολιτείες τα τελευ-
ταία χρόνια, σε συνδυασμό με το 
αυξημένο ενδιαφέρον των Αμε-
ρικανών για ταξίδια στη θάλασ-
σα, αλλά και σε χώρες με έντονο 
πολιτισμικό ενδιαφέρον και αρ-
χαιότητες, έχουν συμβάλει ση-
μαντικά στην έλευσή τους στη 
χώρα. Επιπλέον, το γρήγορο και 
επιτυχημένο άνοιγμα των ελλη-
νικών προορισμών κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας, ήδη από το 
2020, ενίσχυσε την εικόνα του 
ελληνικού τουριστικού προϊό-
ντος και την αξιοπιστία των υπη-
ρεσιών εν γένει. 

Αυτά επισημαίνουν πηγές του 
Ινστιτούτου του Συνδέσμου Ελ-
ληνικών Τουριστικών Επιχειρή-
σεων (INSETE), οι οποίες προσθέ-
τουν πως με βάση πρόσφατες 
έρευνες καταναλωτικής συμπε-
ριφοράς στις ΗΠΑ (GWI - INSETE 
Intelligence), το 52% των ερωτη-
θέντων δηλώνει αυξημένο ενδι-

αφέρον για άλλους πολιτισμούς, 
ενώ το 62% αναζητεί στις δια-
κοπές του ήλιο και θάλασσα σε 
υψηλής ποιότητας θέρετρα. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο, το 2023 
σημειώθηκε νέο ιστορικό ρε-
κόρ αφίξεων από τις ΗΠΑ, ενώ 
η Ελλάδα έχει μπει στους πέντε 
κορυφαίους μεσογειακούς προ-
ορισμούς που ενδιαφέρουν τους 
Αμερικανούς. Αυτοί είναι, κατά 
ιεραρχική σειρά, η Ισπανία, η 
Ιταλία, η Ελλάδα, η Τουρκία και 
η Κροατία. Σε ευρύτερη θεώρη-
ση, πάντως, η Ελλάδα είναι μόλις 
στη 19η θέση (στοιχεία 2022) σε 
σχέση με τους προορισμούς που 
επιλέγουν κυρίως οι Αμερικανοί 
για τις διακοπές τους. Στους πέ-
ντε πρώτους προορισμούς βρί-
σκονται κατά σειρά το Μεξικό, 
το Πουέρτο Ρίκο, ο Καναδάς, 
η ∆ομινικανή ∆ημοκρατία και 
η Γαλλία. Σε κάθε περίπτωση, 
το ελληνικό τουριστικό προϊ-
όν μπορεί πλέον ευκολότερα να 
ανταποκριθεί στις υψηλότερες 
απαιτήσεις των Αμερικανών τα-
ξιδιωτών, αλλά και των ανώτε-
ρων εισοδηματικών τάξεων δι-
εθνώς, όπως δείχνει η αύξηση 
των ξενοδοχείων 4 και 5 αστέ-
ρων, αλλά και η αύξηση των με-
γάλων ξένων επωνύμων αλυσί-
δων διαχείρισης στην Ελλάδα. 

Τα στοιχεία της Τράπεζας της 
Ελλάδος για το 2023 δείχνουν 
πως η ταξιδιωτική κίνηση από 
τις ΗΠΑ αυξήθηκε κατά 29,2% 

σε σχέση με το 2022, σε 1,406 
εκατ. ταξιδιώτες. Πρόκειται για 
νέο ιστορικό ρεκόρ, με το προ-
ηγούμενο να έχει καταγραφεί 
το 2019, με 1,178 εκατ. αφίξεις. 
Οι ταξιδιωτικές εισπράξεις που 
έφεραν οι επισκέπτες από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες κατά την 
περυσινή χρονιά αυξήθηκαν κα-
τά 14% σε σχέση με το 2022 και 
διαμορφώθηκαν σε 1,367 δισ. ευ-
ρώ. ∆ηλαδή η μέση δαπάνη ανά 
ταξίδι των Αμερικανών στην Ελ-
λάδα διαμορφώθηκε το 2023 πε-
ρίπου στα 972 ευρώ, την ώρα που 
συνολικά στην Ελλάδα από όλες 
τις αγορές από τις οποίες έρχο-
νται επισκέπτες η μέση δαπάνη 
ανά ταξίδι μειώθηκε κατά 2,7%, 
στα 603,3 ευρώ πέρυσι, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που μόλις δημο-
σίευσε η Τράπεζα της Ελλάδος. 

Αξίζει να σημειωθεί πως η 

υψηλότερη μέση κατά κεφαλήν 
δαπάνη σημειώθηκε το 2021 και 
ξεπέρασε τα 700 ευρώ, ενώ αντί-
στοιχα και η μέση κατά κεφαλήν 
δαπάνη των ταξιδιωτών από τις 
ΗΠΑ ήταν πάνω από 1.000 ευρώ. 
Ωστόσο, η συγκεκριμένη χρονιά 
δεν είναι αντιπροσωπευτική, κα-
θώς την περίοδο εκείνη ταξίδε-
ψαν μόνο οι πολύ ευκατάστατες 
οικονομικά πληθυσμιακές ομά-

δες, όπως δείχνουν τα στοιχεία 
διεθνώς. 

Η αμερικανική αγορά είναι 
πλέον η τέταρτη μεγαλύτερη για 
τον ελληνικό τουρισμό μετά τη 
γερμανική, τη βρετανική και τη 
γαλλική και αν συνεχίσει με αυ-
τούς τους ρυθμούς θα ξεπεράσει 
τη γαλλική. Τα στοιχεία ωστόσο 
είναι ενθαρρυντικά και για τη φε-
τινή χρονιά, καθώς ο προγραμ-

ματισμός αεροπορικών θέσεων 
από τις ΗΠΑ είναι αυξημένος 
ήδη και οι επιβεβαιωμένες κρα-
τήσεις εισιτηρίων, σύμφωνα με 
τα στοιχεία του airdata tracker 
του INSETE, για το 2024 είναι 
3,2% υψηλότερες απ’ ό,τι την 
ίδια στιγμή το αντίστοιχο περυ-
σινό διάστημα (τέλη Ιανουαρίου).

Η αυξημένη ζήτηση για την 
Ελλάδα δεν έχει διαφύγει βεβαί-
ως της προσοχής των μεγάλων 
αμερικανικών αεροπορικών εται-
ρειών, που αυξάνουν τις απευ-
θείας πτήσεις τους από αμερι-
κανικούς προορισμούς προς 
την Αθήνα. Σύμφωνα με τα μέ-
χρι στιγμής διαθέσιμα στοιχεία 
του ∆ιεθνούς Αερολιμένα Αθη-
νών, φέτος στο ζενίθ της καλο-
καιρινής περιόδου θα υπάρχουν 
κατά μέσον όρο 12 απευθείας 
πτήσεις την ημέρα. 

Αυξημένες είναι επίσης και 
οι συνδέσεις αμερικανικών πό-
λεων με την Ελλάδα μέσω ενδι-
άμεσων προορισμών, όπως το 
Λονδίνο, η Φρανκφούρτη ή η 
Κωνσταντινούπολη. Φυσικά, και 
η επιβατική κίνηση που τροφο-
δοτείται από τους Ελληνες στο 
εξωτερικό συντηρεί το αυξημέ-
νο ενδιαφέρον των αεροπορικών 
επιχειρήσεων. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Οι απευθείας 
πτήσεις από τις ΗΠΑ 
προς την Ελλάδα 
κάθε εβδομάδα 
θα φτάσουν τις 82 
φέτος το καλοκαίρι.

Νέο ρεκόρ
εσόδων
και αφίξεων
από τις ΗΠΑ
Η μέση δαπάνη των Αμερικανών είναι 60%

υψηλότερη από τους άλλους τουρίστες 

Οι 4 μεγαλύτερες
αγορές για τον ελληνικό
τουρισμό (2023) 7

14
7
5
7
7
7
7
7
7
7

82

Εβδομαδιαία
συχνότητα

Νέα Υόρκη

Νέα Υόρκη

Νέα Υόρκη

Νέα Υόρκη

ΣικάγοάΣικάγο

Σικάγο

Πόλη

Νιούαρκ

JFK

JFK

JFK

Νιούαρκ

O'Hare

Χάρτσφιλντ-ΤζάκσονΧάρτσφιλντ-Τζάκσον

Ντάλες

Φιλαδέλφεια

Σύνολο εβδομαδιαίων 
πτήσεων στο ζενίθ της 
καλοκαιρινής περιόδου

1 Ιανουαρίου

12 Μαρτίου

2 Απριλίου

30 Μαΐου

31 Μαρτίου

7 Μαΐου

24 Μαΐου

31 Μαρτίου

ρ12 Απριλίου

15 Απριλίου15 Απριλίου

7 Μαΐου

Από
Αεροπορική

εταιρεία

Emirates

Delta

American

Norse

United

American

United

Delta

Delta

United

American

Γερμανία

Ηνωμένο Βασίλειο

Γαλλία

ΗΠΑ
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3.563,8
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1.425,4
661.367,666

20.459,5
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Αεροδρόμιο

Φθηνός παράδεισος για ακριβά γιοτ η Ελλάδα
Χαμηλές οι επιβαρύνσεις για τα ξένα επαγγελματικά σκάφη αναψυχής σε σχέση με τα υπόλοιπα μεσογειακά κράτη

Κατά τα τρία τελευταία χρόνια, 
είναι αδιαμφισβήτητο ότι η Ελ-
λάδα έχει καταστεί η χώρα με 
τη μεγαλύτερη επισκεψιμότητα 
πλοίων αναψυχής (επαγγελματι-
κών και ιδιωτικών) ξεπερνώντας 
παραδοσιακές ηγέτιδες χώρες 
στον συγκεκριμένο κλάδο όπως 
η Γαλλία και η Ιταλία. Ωστόσο, η 
αυξημένη αυτή δραστηριότητα 
του yachting αποφέρει ελάχιστα 
έσοδα στα δημόσια ταμεία, τη 
στιγμή μάλιστα που οι πελάτες 
της αποτελούν στη συντριπτική 
τους πλειονότητα ιδιώτες από 
την υψηλότερη εισοδηματική 
κατηγορία. Αντιθέτως, αυτή η 
υπερπληθώρα σκαφών αναψυ-
χής που πλέουν στα ελληνικά 
ύδατα, ειδικά κατά τους θερι-
νούς μήνες, προκαλεί σοβαρά 
προβλήματα που είτε άμεσα εί-
τε σε βάθος χρόνου μπορούν 
να θέσουν σε κίνδυνο αυτό το 
τουριστικό προϊόν.

Οι ειδικοί αναφέρουν πως 
στις ελληνικές θάλασσες πλέ-
ουν επαγγελματικά πλοία ανα-
ψυχής τριών διαφορετικών 
κατηγοριών: Πρώτον, επαγγελ-
ματικά πλοία αναψυχής υπό ελ-
ληνική και κοινοτική σημαία 
που δραστηριοποιούνται και 
ελλιμενίζονται μόνιμα στην Ελ-
λάδα, δεύτερον, επαγγελματικά 
πλοία αναψυχής άνω των 35 
μέτρων υπό, κυρίως, σημαία 
κράτους εκτός Ε.Ε., που εισέρ-
χονται στην Ελλάδα και πραγ-
ματοποιούν ναύλους στα ελλη-
νικά ύδατα για 28 ημέρες κατ’ 
ανώτερο, και, τρίτον, επαγγελ-
ματικά πλοία αναψυχής ανε-
ξαρτήτως σημαίας, τα οποία 

εκκινούν και τερματίζουν τη 
ναύλωσή τους εκτός Ελλάδος, 
συνήθως στην Αλβανία αλλά 
και στην Τουρκία και περνούν 
όλη την περίοδο του ναύλου 
στα ελληνικά ύδατα.

Η δεύτερη κατηγορία των ξέ-
νων σκαφών αναψυχής γίνεται 
ολοένα και πολυπληθέστερη, αλ-
λά αποφέρει ελάχιστα έσοδα στο 
ελληνικό κράτος (Τέλος Πλοίων 
Αναψυχής και Ημερόπλοιων-ΤΕ-
ΠΑΗ και εφάπαξ ετήσιο τέλος 
για πλόες στα ελληνικά νερά ή 
ΤΕΠΑ∆ΑΧ). 

Πρόκειται για ελάχιστο κό-
στος, που αποτελεί αμελητέο 
ποσό σε σχέση με τα μεγέθη των 
σκαφών, αλλά και τον ΦΠΑ επί 
του ποσού της ναύλωσης που 
οφείλουν να καταβάλουν. Η δε 
τρίτη κατηγορία επιβαρύνεται 
με ένα επίσης πολύ μικρό ποσό 
που αφορά το ΤΕΠΑΗ και το ΤΕ-
ΠΑ∆ΑΧ, καθώς δεν υπάρχει καν 

υποχρέωση καταβολής ΦΠΑ επί 
του ναύλου στην Ελλάδα για τα 
σκάφη αυτά. ∆ημιουργούνται 
έτσι συνθήκες αθέμιτου αντα-
γωνισμού μεταξύ των σκαφών 
της πρώτης κατηγορίας και αυ-
τών της δεύτερης και τρίτης μια 
και η συνολική επιβάρυνση των 
πρώτων (ΦΠΑ, ΦΜΥ, ασφαλιστι-
κές εισφορές, ΤΕΠΑΗ, ελλιμενι-
σμός κτλ.) σε σχέση με τα άλλα 
σκάφη είναι πολύ υψηλότερη. 

Με απλά λόγια, σε αντίθεση με 
ελληνικές και ξένες εταιρείες και 
σκάφη που κάνουν έναρξη δρα-
στηριότητας στην Ελλάδα και 
ελλιμενίζονται τα σκάφη τους 
εδώ, ένας ολοένα και μεγαλύτε-
ρος αριθμός ξένων ιδιοκτητών 
επωφελούμενος από τις πολύ 
χαμηλές χρεώσεις των άλλων 
κατηγοριών έρχεται κατά τις 
περιόδους αιχμής για να μαζέ-

ψει την αφρόκρεμα της αγοράς. 
Είναι χαρακτηριστικό ότι, 

σύμφωνα με ναυλομεσίτες, για 
ένα σκάφος 40 μέτρων η Τουρ-
κία εισπράττει από τον ναύλο 
και την παραμονή στα ύδατά 
της επί 28 ημέρες 73.000 ευρώ 
συν 1.440 ευρώ. Στην Ελλάδα 
το ελληνικό ∆ημόσιο εισπράττει 
μόλις 320 ευρώ για το ΤΕΠΑΗ 
και άλλες 2.500 ευρώ, περίπου, 

ως εφάπαξ ετήσιο τέλος (ΤΕ-
ΠΑ∆ΑΧ) όπως και τον ΦΠΑ επί 
του ναύλου (6,5%) για τα σκάφη 
της δεύτερης κατηγορίας. Για τα 
σκάφη της τρίτης κατηγορίας, 
που αρχίζουν και τελειώνουν 
τον ναύλο τους εκτός Ελλάδας 
το ΤΕΠΑ∆ΑΧ Plus είναι μεγαλύ-
τερο, περίπου 24.000 ευρώ, διότι 
δεν αποδίδουν ΦΠΑ. Παραμένει, 
ωστόσο, στο ένα τρίτο του αντί-

στοιχου κόστους στην Τουρκία. 
Οι επαγγελματίες της αγοράς, 

ακόμη και πολλοί που ανήκουν 
στις δύο εξόφθαλμα ωφελημένες 
κατηγορίες, συμφωνούν πως θα 
πρέπει να επιβαρύνονται κατά 
την είσοδό τους στην Ελλάδα 
με ένα αναδιαμορφωμένο και 
σημαντικά αυξημένο τέλος, το 
οποίο θα υπολογίζεται με βάση 
το μέγεθός τους, τη δυνατότητα 
φιλοξενίας επιβατών και τις κλί-
νες αυτών και τον χρόνο παρα-
μονής τους (ελλιμενισμό/αγκυ-
ροβόλιο) στην Ελλάδα. Εσοδα, 
και όχι συμβολικά σχεδόν όπως 
συμβαίνει σήμερα, πιστεύουν 
πολύ πως θα πρέπει να έχει το 
ελληνικό ∆ημόσιο και από τα 
ιδιωτικά σκάφη αναψυχής που 
θα εισέρχονται κατά τη θερι-
νή περίοδο στην Ελλάδα και θα 
παραμένουν περιστασιακά στα 
ελληνικά ύδατα.

Τα αγκυροβόλια
Ενα άλλο μείζον ζήτημα στο 

οποίο η Ελλάδα αποτελεί μία 
από τις λίγες εξαιρέσεις των ανε-
πτυγμένων αγορών είναι το κα-
θεστώς αγκυροβόλησης των με-
γάλων κυρίως σκαφών (άνω των 
24 μ.) ιδίως σε πολυσύχναστα 
μέρη και παραλίες, όπου τους 
καλοκαιρινούς μήνες παρατη-
ρείται το αδιαχώρητο και επι-
κρατεί πλήρης αταξία. 

Οι άλλες ευρωπαϊκές μεσο-
γειακές χώρες έχουν θεσμοθε-
τήσει την αγκυροβόληση σκα-
φών αυτού του είδους σε ειδικά 
χωροθετημένα σημεία, με σκοπό 
την αποφυγή της αταξίας αλλά 
και την προστασία του περιβάλ-
λοντος (προστασία ποσειδω-
νίας κ.λπ.).

Τριπλάσιο το κόστος 
για τη δραστηριότητα 
του yachting 
στην Τουρκία. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

– Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία έχουν επιλέξει την είσπραξη εσόδων μέσω υψηλού συντελεστή ΦΠΑ.
– Η Κροατία ακολουθεί «μεικτό σύστημα» καθώς υπάρχει μειωμένος συντελεστής ΦΠΑ
αλλά και σημαντικά ποσά τελών παραμονής κ.λπ.
– Η Τουρκία προέβη προσφάτως στη θεσμοθέτηση είσπραξης σημαντικών ποσών, μέσω της έκδοσης επαγγελματικής
άδειας για πλοία μη φέροντα τουρκική σημαία για όσα σκάφη επιθυμούν να διενεργήσουν ναυλώσεις στη χώρα.

Τέλος πλόων/παραμονής

6,6,55%-133%

ΟΧΟΟ Ι

ΝΑΙ

ΝΑΙ

ΟΧΙ

ΟΧΟΟ Ι

22,022,022,000%%

ΟΟΧΟΟ Ι

ΟΟΧΟΟ Ι

ΟΟΧΟΟ Ι

ΟΧΙ

ΟΧΟΟ Ι

,013,000%%

ΝΑΙΙ

ΟΧΟΟ Ι

ΝΑΙΙ

ΝΑΙ

ΝΑΙ

προμήθειες

To τουριστικό προϊόν ήλιος και θάλασσα και το έντονο πολιτισμικό ενδιαφέ-
ρον, οι βασικοί λόγοι που οι Αμερικανοί επισκέπτονται την Ελλάδα. 
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Οι αναθέσεις των συμβάσεων 
τριών μεγάλων έργων, αλλά και 
η επίτευξη προόδου στο «Εξοι-
κονομώ» είναι οι μεγαλύτερες 
εκκρεμότητες για την υποβολή 
του 4ου αιτήματος πληρωμών 
από το Ταμείο Ανάκαμψης, που 
τοποθετείται πλέον από την 
κυβέρνηση τον Απρίλιο.

Τα έργα αυτά περιλαμβάνο-
νται στα λεγόμενα ορόσημα, 
δηλαδή στα προαπαιτούμενα 
για την 4η δόση και είναι τα 
εξής:
• Η ανάπλαση στον Βοτανικό, 
που αφορά τον χώρο πρασίνου 
και την οδοποιΐα, που αναμέ-
νεται να ανατεθεί τον Μάρτιο.
• Ο πεζόδρομος στην Αθηνα-
ϊκή Ριβιέρα, που αναμένεται 
επίσης να ανατεθεί τον Μάρ-
τιο.
Τα παραπάνω δύο έργα αποτε-
λούν ένα ορόσημο, αυτό που 
αφορά τις αστικές αναπλάσεις.
• Ο ΒΟΑΚ και συγκεκριμένα 
η ανακήρυξη του προσωρινού 
αναδόχου για την παραχώρηση 
του τμήματος Χανίων - Ηρα-
κλείου, που ελπίζεται να γίνει 
επίσης τον Μάρτιο.
• Το «Εξοικονομώ» για τις επι-
χειρήσεις, για το οποίο δημο-
σιεύθηκε  η πρόσκληση για 
τον πρωτογενή τομέα και το 
«Αλλάζω συσκευή», για το 
οποίο επίσης δημοσιεύθηκε 
η πρόσκληση την προηγού-
μενη εβδομάδα. Είναι από τα 
πιο δύσκολα ορόσημα γιατί 
απαιτούνται 9.700 εγκρίσεις 
αιτήσεων.

Οι σημαντικές παραπάνω 
εκκρεμότητες –δεν είναι οι 
μόνες– επιβεβαιώνουν την 
ανησυχία ότι με την πάροδο 
του χρόνου θα γίνεται όλο 
και δυσκολότερη η απορρό-
φηση των πόρων του Ταμείου 
Ανάκαμψης. Κι αυτό γιατί τα 
ορόσημα δεν είναι πλέον μό-
νο μεταρρυθμίσεις και ψήφιση 
νόμων, αλλά περιλαμβάνουν 
και αναθέσεις έργων, κάτι που 
σκοντάφτει στην ανεπάρκεια 
των Αρχών του ∆ημοσίου και 
της τοπικής αυτοδιοίκησης 
και στην παθογένεια, εν γέ-
νει, του ελληνικού συστήμα-
τος δημοσίων έργων.

Ετσι, στο υπουργείο Εθνι-
κής Οικονομίας και στο Ταμείο 
Ανάκαμψης δίνουν «καθημερι-
νή μάχη», όπως αναφέρουν, για 
να ολοκληρωθούν εγκαίρως τα 
ορόσημα, χωρίς βέβαιο απο-
τέλεσμα. Η μεγαλύτερη ανη-
συχία αφορά το ενδεχόμενο 
προσφυγής σε κάποια σύμβα-
ση, κάτι που μοιραία οδηγεί 
σε καθυστέρηση της ανάθε-
σης, αλλά και της δόσης, για 

την οποία αποτελεί προαπαι-
τούμενο. Η μόνη εναλλακτική 
είναι να ζητήσει η κυβέρνηση 
μερική πληρωμή  της δόσης, 
κάτι που δεν έχει συμβεί μέ-
χρι στιγμής.

Η 4η δόση, για την οποία 
αρχικά είχε αναφερθεί ότι το 
αίτημα θα υποβαλλόταν το α΄ 
τρίμηνο φέτος, αφορά ποσό 3,3 
δισ. ευρώ, εκ των οποίων το 1 
δισ. επιχορηγήσεις και τα 2,3 
δισ. δάνεια.  

Για τα δάνεια, όπως ανα-
φέρουν οι πληροφορίες, έχει 
εκπληρωθεί το ορόσημο που 
αφορά τη συμβασιοποίηση δα-
νείων 4,5 δισ. ευρώ. Γενικώς, 
τα δάνεια είναι το πιο επιτυ-
χημένο κομμάτι, αφού δίνει 
δυνατότητα γρήγορης και χα-
μηλότοκης χρηματοδότησης 

επιχειρήσεων, αλλά βεβαίως 
είναι χρέος.

Μέχρι στιγμής από το Τα-
μείο Ανάκαμψης έχουν εισρεύ-
σει 14,7 δισ. ευρώ, σε σύνολο 
36 δισ. ευρώ που δικαιούται η 
χώρα. Σύμφωνα με την ενδι-
άμεση έκθεση για το Ταμείο 
Ανάκαμψης, που δημοσιεύθη-
κε την περασμένη εβδομάδα, η 
Ελλάδα περιλαμβάνεται στις 8 
χώρες που έχουν υποβάλει και 
εισπράξει και την τρίτη δόση, 
δηλαδή μέχρι στιγμής έχει σχε-
τικά καλή θέση. 

Μόνο μία χώρα έχει υποβά-
λει 5 αιτήματα και έχει εισπρά-
ξει ήδη 4 δόσεις, ενώ άλλες 3 
χώρες έχουν υποβάλει 4ο αί-
τημα, αλλά ακόμη δεν έχουν 
εισπράξει τη δόση.

Συνολικά, για το 4ο αίτημα 
που ετοιμάζεται να υποβάλει η 
Ελλάδα, πρέπει να εκπληρώσει 
20 ορόσημα. Εκτός από τα 3 
που προαναφέρθηκαν, πολλά 
έχουν ήδη ικανοποιηθεί και 
κάποια άλλα θεωρούνται αρ-
κετά ασφαλή. Ανάμεσά τους 
είναι τα εξής:
• Τα νέα δικαστικά κτίρια, που 
υπεγράφησαν προχθές από το 
Ελεγκτικό Συνέδριο.
• Η ανάθεση συμβάσεων για 
την οδική ασφάλεια σε 2.300 
σημεία.
• Συμβάσεις για έργα αποθή-

κευσης σε μπαταρίες 700 MW. 
Οι δύο σχετικές προσκλήσεις 
έχουν δημοσιευθεί.
• Η ανάθεση της σύμβασης για 
το έργο ενεργειακής αναβάθ-
μισης του Ολυμπιακού Αθλητι-
κού Κέντρου Αθηνών (ΟΑΚΑ).
• Η κωδικοποίηση του Κώδι-
κα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας, 
που αναμένεται να ψηφιστεί 
με κυβερνητικό νομοσχέδιο 
τον Μάρτιο.

Εφόσον όλα πάνε καλά με 
την 4η δόση, το πρόγραμμα 
προβλέπει ένα ακόμη αίτημα, 
για την 5η δόση, εντός του 
2024. 

Αυτή θα αφορά ποσό ύψους 
3,6 δισ., εκ των οποίων τα 2,3 
δισ. ευρώ θα αφορούν δάνεια 
και 1,3 δισ. επιχορηγήσεις. Η 
δόση προϋποθέτει την ικανο-
ποίηση 30 οροσήμων και στό-
χων.

Επενδύσεις
Εκτός όμως από την απορ-

ρόφηση των δόσεων, το ζητού-
μενο για τον προϋπολογισμό 
και την ανάπτυξη είναι και η 
υλοποίηση των επενδύσεων. 
Για φέτος προβλέπονται επεν-
δύσεις 3,6 δισ. ευρώ από το Τα-
μείο Ανάκαμψης και ήδη στο 
υπουργείο Εθνικής Οικονομίας 
υπολογίζουν ότι έχουν διατε-
θεί περίπου τα 400 εκατ. ευρώ.

Στο υπουργείο Εθνικής Οικονομίας και στο Ταμείο Ανάκαμψης δίνουν «καθημερινή μάχη», όπως αναφέ-
ρουν, για να ολοκληρωθούν εγκαίρως τα ορόσημα, χωρίς βέβαιο αποτέλεσμα. Η μεγαλύτερη ανησυχία αφορά το 
ενδεχόμενο προσφυγής σε κάποια σύμβαση, κάτι που μοιραία οδηγεί σε καθυστέρηση της ανάθεσης, αλλά και 
της δόσης, για την οποία αποτελεί προαπαιτούμενο. 

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η ανάπλαση στον Βο-
τανικό, ο πεζόδρομος 
στην Αθηναϊκή 
Ριβιέρα, ο ΒΟΑΚ 
και το «Εξοικονομώ» 
για επιχειρήσεις, 
οι 4 μεγάλες 
εκκρεμότητες.

Αγώνας δρόμου για την 4η δόση
των 3,3 δισ. του Ταμείου Ανάκαμψης
Μέχρι τον Απρίλιο πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί τα προαπαιτούμενα
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Σημαντική «διόρθωση», και μάλιστα 
με το καλημέρα, από τον πρώτο 
μήνα του έτους παρουσιάζουν τα 
στοιχεία του πληροφοριακού συ-
στήματος «Εργάνη» για την εγχώ-
ρια αγορά εργασίας, που δείχνουν 
πως τον Ιανουάριο υπήρξε μείωση 
της μισθωτής απασχόλησης στον 
ιδιωτικό τομέα. Συνολικά, χάθη-
καν 31.997 θέσεις εργασίας, αφού 
το ισοζύγιο προσλήψεων - αποχω-
ρήσεων ήταν αρνητικό. Μάλιστα, 
αν και είναι σύνηθες κατά τον Ια-
νουάριο να μειώνονται οι θέσεις 
εργασίας, εξαιτίας της λήξης της 
εορταστικής περιόδου κατά την 
οποία οι επιχειρήσεις αυξάνουν 
το προσωπικό τους με στόχο να 
εξυπηρετήσουν την αυξημένη ζή-
τηση προϊόντων και υπηρεσιών, 
η μείωση της απασχόλησης κα-
τά τον φετινό Ιανουάριο τον κα-
τατάσσει στον χειρότερο των τε-
λευταίων 24 ετών, κατά τα οποία 
άλλωστε υπάρχει και ηλεκτρονική 
καταγραφή των στοιχείων. 

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα 
στοιχεία των ροών μισθωτής απα-
σχόλησης του Ιανουαρίου 2024, οι 
αναγγελίες πρόσληψης ανήλθαν 
σε 195.001, ενώ οι αποχωρήσεις 
σε 226.998. Από τις 226.998 συ-
νολικά αποχωρήσεις, οι 86.899 
προήλθαν από οικειοθελείς απο-
χωρήσεις και οι 140.099 από κα-
ταγγελίες συμβάσεων αορίστου 
χρόνου ή λήξεις συμβάσεων ορι-
σμένου χρόνου.

Από τη σύγκριση των στοιχεί-
ων των δύο μηνών, Ιανουάριος 
2024 και Ιανουάριος 2023, προ-
κύπτει αρνητική επίδοση κατά 
4.386 θέσεις εργασίας, για τον Ια-
νουάριο 2024 (αρνητικό ισοζύγιο 
-31.997 θέσεων εργασίας) έναντι 
αρνητικού ισοζυγίου (-27.611) τον 

Ιανουάριο του 2023. Το αμέσως 
υψηλότερο αρνητικό ισοζύγιο με 
29.817 χαμένες θέσεις εργασίας 
ήταν τον Ιανουάριο του 2017 και 
ακολουθεί το -28.995 του 2011.  

Αυτό βέβαια που θα πρέπει 
να προβληματίσει το οικονομι-
κό επιτελείο της κυβέρνησης εί-
ναι ότι τους τελευταίους μήνες, 
και παρότι στατιστικά το ποσοστό 
ανεργίας μειώνεται συνεχώς, τα 

στοιχεία του συστήματος «Εργά-
νη» δείχνουν σημαντική μείωση 
των προσλήψεων και επικράτηση 
των απολύσεων. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι τον 
περασμένο Οκτώβριο χάθηκαν 
131.496 θέσεις εργασίας, τον 
Νοέμβριο 52.463 και τώρα άλλες 
32.000 θέσεις. Κάτι που φωτο-
γραφίζει βέβαια και την εποχικά 
υποκινούμενη αγορά εργασίας 

στη χώρα μας. Οταν «ανοίγει» η 
τουριστική περίοδος αυξάνονται 
οι προσλήψεις και οι νέες θέσεις 
εργασίας. Οταν τελειώνει, η πλά-
στιγγα γέρνει προς τις απολύσεις.

Αυτό φαίνεται άλλωστε και 
από τις δραστηριότητες στις οποί-
ες καταγράφονται οι περισσό-
τερες χαμένες θέσεις εργασίας: 
Σχεδόν οι μισές και συγκεκριμένα 
15.255 θέσεις εργασίας χάθηκαν 
από δραστηριότητες υπηρεσιών 
εστίασης, άλλες 5.293 χάθηκαν 
από το λιανικό εμπόριο, 4.557 από 
δραστηριότητες απασχόλησης, 
4.265 θέσεις εργασίας χάθηκαν 
από διοικητικές δραστηριότητες 
γραφείου και γραμματειακής υπο-
στήριξης και την 5άδα των δρα-
στηριοτήτων που επικράτησαν 
οι απολύσεις έναντι των προσλή-
ψεων κλείνει με -1.235 δραστηρι-
ότητες τέχνης και διασκέδασης.    

Στον αντίποδα, οι ειδικότητες 
που συνέχισαν, παρά το συνολι-
κό αρνητικό ισοζύγιο, να δημι-
ουργούν θέσεις εργασίας είναι 
αυτές των καθηγητών και δα-

σκάλων ιδιωτικών σχολείων και 
φροντιστηρίων με 3.755 νέες θέ-
σεις εργασίας, των ανειδίκευτων 
εργατών με συνολικά 12.088 προ-
σλήψεις, των τεχνιτών οικοδομι-
κών εργασιών με 2.822 προσλή-
ψεις και θετικό ισοζύγιο έναντι 
των απολύσεων, που οδήγησε 
στη δημιουργία 785 νέων θέσε-
ων εργασίας, των διαφόρων ει-
δικοτήτων στη βιομηχανία τρο-
φίμων με +672 θέσεις εργασίας 
και τέλος, των μηχανουργών - 
χειριστών μηχανημάτων με 628 
περισσότερες προσλήψεις έναντι 
των απολύσεων.

Οσον αφορά, τέλος, τις ηλικι-
ακές ομάδες όπου υπερίσχυσαν 
οι απολύσεις, τα στοιχεία του συ-
στήματος «Εργάνη» δείχνουν ότι 
δεν υπήρξαν εξαιρέσεις. Οι απο-
λύσεις επικράτησαν σε όλες τις 
ομάδες, με «πρωταθλητές» όμως 
τους μισθωτούς μεταξύ 30 και 44 
ετών, αφού χάθηκαν 11.607 θέ-
σεις εργασίας. Ακολουθούν, αμέ-
σως μετά, οι μισθωτοί ηλικίας 45-
64, με -9.055.

Πρόκειται για τον χειρό-
τερο Ιανουάριο των τε-
λευταίων 24 ετών 
στην απασχόληση.

Χάθηκαν 31.997 θέσεις εργασίας τον πρώτο μήνα του έτους

Τους τελευταίους μήνες και παρότι στατιστικά το ποσοστό ανεργίας μει-
ώνεται συνεχώς, τα στοιχεία του συστήματος «Εργάνη» δείχνουν σημαντική 
μείωση των προσλήψεων και επικράτηση των απολύσεων.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Η ελληνικών συμφερόντων πλοι-
οκτησία έχει διατηρήσει τη θέση 
της ως η τρίτη χώρα κατάταξης τό-
σο από τον συνολικό αριθμό των 
πλοίων στον στόλο της όσο και από 
τη συνολική αξία, σύμφωνα με τη 
Vessels Value, συμβουλευτικό οίκο 
που ειδικεύεται στις αποτιμήσεις 
πλοίων. Η αξία του ελληνόκτητου 
στόλου υπολογίζεται σε  169,4 δισ. 
δολ., μετά την Κίνα (204 δισ.) που 
βρίσκεται στη 2η θέση και την Ια-
πωνία (206,4 δισ.) στην 1η.

Ωστόσο τα συγκεκριμένα στοι-
χεία δεν αντιπροσωπεύουν μόνο 
την ποντοπόρο εμπορική ναυτιλία, 
όπως γίνονται οι σχετικές αναφο-
ρές στην Ελλάδα, και στην οποία η 
χώρα μας  –σύμφωνα με την S&P 
Global Market Intelligence– εξακο-
λουθεί να είναι πρώτη σε όρους χω-
ρητικότητας. Ακόμη κι έτσι όμως, 
ελλιπή εμφανίζονται τα στοιχεία της 
Vessels Value όσον αφορά την αξία 
του ακτοπλοϊκού στόλου (μηδενική 
εγγραφή),  αλλά και άλλων κατηγο-
ριών πλοίων που δεν σχετίζονται 
με την ποντοπόρο ναυτιλία, όπως 
ορίζεται στις αναφορές των μεγά-
λων διεθνών ναυτιλιακών φορέων. 
Εντούτοις, η αξία του ελληνόκτη-
του στόλου εμφανίζεται σημαντικά 
αυξημένη από ό,τι το προηγούμενο 
έτος. Μάλιστα στην κατηγορία των 
δεξαμενοπλοίων, ενώ η Κίνα κατέ-
χει περισσότερα δεξαμενόπλοια, ο 
ελληνικός στόλος έχει την υψηλό-
τερη αξία από όλες τις χώρες, στα 
69,5 δισ. δολάρια, ξεπερνώντας την 
Κίνα κατά 22,1 δισ. δολ., εξηγεί η 
Vessels Value. 

Τα τελευταία δύο χρόνια οι συ-
νεχιζόμενες ρωσικές κυρώσεις και 
η επακόλουθη άνοδος της ζήτησης 
για ολοένα  και πιο μακρινές μετα-
φορές, συνέχισαν να ενισχύουν τα 
κέρδη για τα tankers. Επιπλέον, η 
κατάσταση που εκτυλίσσεται στην 
Ερυθρά Θάλασσα παρέχει περαι-
τέρω στήριξη στα κέρδη, τουλάχι-
στον βραχυπρόθεσμα, σημειώνει 
η Vessels Value. Ελληνες είναι επί-
σης ιδιοκτήτες του δεύτερου μεγα-
λύτερου στόλου δεξαμενοπλοίων 

μεταφοράς υγροποιημένου φυσι-
κού αερίου LNG, με 143 πλοία και 
αξία στόλου 31,1 δισ. δολ. Οι αξίες 
σε αυτόν τον τομέα παραμένουν 
σταθερά σε υψηλά επίπεδα από το 
2022, λόγω αύξησης της ζήτησης.

Σύμφωνα πάντως με  τα τελευ-
ταία σχετικά στοιχεία της S&P 
Global Market Intelligence, η  Ελ-
λάδα είναι η μεγαλύτερη ναυτιλιακή 
χώρα στον κόσμο, όπως υπογραμμί-
ζει η Ενωση Ελλήνων Εφοπλιστών 
στην τελευταία ετήσια έκθεσή της 
τον Αύγουστο του 2023. Οι Ελληνες 
πλοιοκτήτες ελέγχουν το 21% του 
παγκόσμιου εμπορικού στόλου σε 
όρους χωρητικότητας εκτοπίσματος 

(dwt) και κατά τα τελευταία δέκα 
χρόνια η συνολική χωρητικότητα 
του ελληνικού εμπορικού στόλου, 
που αποτελείται από 5.520 πλοία, 
έχει αυξηθεί κατά 50%. Σημειώνεται 
μάλιστα ότι ο μέσος όρος χωρητικό-
τητας ενός ελληνόκτητου πλοίου εί-
ναι σχεδόν διπλάσιος σε σχέση με 
τον μέσο όρο σε παγκόσμιο επίπεδο. 
Ειδικότερα, κατά την προηγούμενη 
δεκαετία το μέσο μέγεθος των ελ-
ληνόκτητων πλοίων αυξήθηκε ση-
μαντικά και διαμορφώνεται πλέον 
στα 81.395 dwt, ενώ ο παγκόσμιος 
μέσος όρος παραμένει πολύ χαμη-
λότερος, στα 45.337 dwt. Η σημασία 
της ελληνικής ναυτιλίας είναι ακόμη 
μεγαλύτερη για την Ε.Ε., καθώς για 
τους τύπους πλοίων στρατηγικής 
σημασίας, πάνω από το 70% του 
κοινοτικού στόλου ελέγχεται από 
ελληνικά συμφέροντα. Επιπλέον, 
ο μέσος όρος ηλικίας του ελληνό-
κτητου στόλου (περίπου 10 χρόνια), 
είναι χαμηλότερος από τον παγκό-
σμιο μέσο όρο (σχεδόν 11 χρόνια).

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Υπολογίζεται 
στα 69,5 δισ. δολ., 
ξεπερνώντας 
την Κίνα κατά 22,1 δισ.

Πρώτος παγκοσμίως
σε αξία ο ελληνόκτητος
στόλος δεξαμενοπλοίων 

Οι Ελληνες πλοιοκτήτες ελέγχουν το 21% του παγκόσμιου εμπορικού στό-
λου σε όρους χωρητικότητας εκτοπίσματος και κατά τα τελευταία δέκα χρόνια 
η συνολική χωρητικότητα του ελληνικού εμπορικού στόλου, που αποτελείται 
από 5.520 πλοία, έχει αυξηθεί κατά 50%.
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Νέο ρεκόρ εμφάνισε ο συνολικός 
τζίρος (TGR) του κλάδου τυχε-
ρών παιγνίων πέρυσι, έχοντας 
αυξηθεί κατά 23,2% έναντι του 
2022. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Επιτροπής Εποπτείας και 
Ελέγχου Παιγνίων (ΕΕΕΠ), κα-
τά το σύνολο της περασμένης 
χρονιάς οι Ελληνες πόνταραν 
σε διαδικτυακό τζόγο, πρακτο-
ρεία και online παιχνίδια του 
ΟΠΑΠ, επίγεια καζίνο, λαχεία 
και ιππόδρομο 36 δισ. ευρώ, 
από 29,2 δισ. ευρώ το 2022. 
Αυτό το ποσό, που έχει θετική 
επίδραση στα δημοσιονομικά 
έσοδα, προέρχεται κατά βάση 
από την επανατοποθέτηση σε 
τυχερά παίγνια των χρημάτων 
που κερδίζουν οι παίκτες.  

Περισσότερο αντιπροσωπευ-
τική εικόνα για την πορεία της 
αγοράς τυχερών παιγνίων πα-
ρέχουν, κατά την ΕΕΕΠ, τα συ-
νολικά ακαθάριστα έσοδα των 
εταιρειών (GGR), τα οποία προ-
κύπτουν αφαιρώντας από τα 
ποσά που ποντάρονται τα απο-
διδόμενα κέρδη στους «τυχε-
ρούς» παίκτες. Τα GGR ενισχύ-
θηκαν το 2023, σε ετήσια βάση, 
κατά 11%, σε περίπου 2,6 δισ. 
ευρώ. Ο ΟΠΑΠ και το επίγειο 
δίκτυό του ενίσχυσαν έως 8% 
τα GGR, ποσοστό που διαμορ-
φώνεται σε 17% και 21% για 
τον online τζόγο και τα επίγεια 
καζίνο αντίστοιχα.  

Βάσει του GGR (2,6 δισ.) προ-
κύπτει ότι οι επιχειρήσεις τυχε-
ρών παιγνίων επέστρεψαν ως 
κέρδη το 2023, αθροιστικά, το 
93% των πονταρισμάτων.  

Τα συνολικά έσοδα για τις 
εταιρείες διαδικτυακού στοι-
χηματισμού ενισχύθηκαν, ετη-
σίως, πέρυσι κατά 27%, σε 27 
δισ. ευρώ, καταγράφοντας συ-
νεχή άνοδο τα τελευταία χρό-
νια. Ενδεικτικά, τα έσοδα (TGR) 
από online στοίχημα είχαν δι-
αμορφωθεί σε 17,5 δισ. ευρώ 
το 2021 και αυξήθηκαν σε 21,3 

δισ. ευρώ το 2022. Ωστόσο, τα 
κολοσσιαία ποσά TGR των εται-
ρειών online στοιχηματισμού 
είναι μη συγκρίσιμα με εκείνα 
του ΟΠΑΠ ή των καζίνο, σύμ-
φωνα με όσα έχει αναφέρει σε 
ανάλυσή του ο πρόεδρος της 
ΕΕΕΠ, ∆ημήτρης Ντζανάτος. Κι 
αυτό επειδή συμπεριλαμβάνουν 
κέρδη που «ξαναπαίζονται», κα-
θώς και bonus που δίνουν οι 
online εταιρείες για να διατη-

ρήσουν θερμό το ενδιαφέρον 
των παικτών. Για παράδειγμα, 
ένας παίκτης διαδικτυακού κα-
ζίνο μπορεί κατά τη διάρκεια 
μιας συνεδρίας να έχει κατα-
γραφεί ότι κέρδισε 100 ευρώ 
(μέσω πολλαπλών πονταρισμά-
των που διαρκούν δευτερόλε-
πτα), αλλά στο τέλος της συνε-
δρίας να έχει χάσει 200 ευρώ. 
Παρότι έχει χάσει, τα 100 ευ-
ρώ που κέρδισε μεσούσης της 
συνεδρίας θα καταγραφούν ως 
ακαθάριστα έσοδα (TGR). Γι’ 
αυτό ο επικεφαλής της ΕΕΕΠ 
έχει αναφέρει ότι αν και η χρη-
σιμότητα του TGR είναι αδιαμ-
φισβήτητη, θα πρέπει το μέγε-
θος αυτό να αναδιαμορφωθεί 
ώστε να μην περιλαμβάνει τα 
κέρδη που επανατοποθετού-
νται ή τα bonus που λαμβάνουν 
οι παίκτες και αποτελούν «ει-

κονικά» έσοδα. Ως εκ τούτου, 
βάσει υπολογισμών που έχει 
πραγματοποιήσει η ΕΕΕΠ, λό-
γω των κερδών που ξαναπαίζο-
νται και των μπόνους ο συνο-
λικός τζίρος τυχερών παιγνίων 
του 2022 εμφανίστηκε διογκω-
μένος κατά 283%, με βάση τα 
χρήματα που εισπράττουν οι 
πάροχοι και τα κέρδη που δί-
νονται στους παίκτες.  

Το 2023 τα συνολικά έσοδα 
του ∆ημοσίου από φόρους παι-
κτών και δικαιώματα ανήλθαν 
σε 893 εκατ. ευρώ, έναντι 740 
εκατ. ευρώ το 2022, έχοντας 
αυξηθεί κατά 21%. Αυτή την 
άνοδο αποδίδει η ΕΕΕΠ στην 
αύξηση των εσόδων από φό-
ρους επί των κερδών των παι-
κτών κατά 85 εκατ. ευρώ, τα 
οποία διαμορφώθηκαν σε 341 
εκατ. ευρώ το 2023.    

Αύξηση, αλλά εν πολλοίς πληθω-
ριστική, κατέγραψε ο τζίρος του 
λιανεμπορίου το 2023, καθώς 
αυξήθηκε κατά 7% σε σχέση 
με το 2022 και διαμορφώθηκε 
σε 68,13 δισ. ευρώ. Υπενθυμίζε-
ται ότι το 2023 ο μέσος ετήσιος 
πληθωρισμός διαμορφώθηκε 
σε 3,5%, ενώ ο μέσος ετήσιος 
υποδείκτης των τροφίμων δια-
μορφώθηκε το 2023 σε 11,6%. 
Το τελευταίο έχει ιδιαίτερη ση-
μασία, εάν αναλογισθεί κάποιος 
ότι ο τζίρος των σούπερ μάρκετ, 
που έχουν και τη μεγαλύτερη 
συνεισφορά στη διαμόρφωση 
του συνολικού κύκλου εργασι-
ών του λιανεμπορίου, αυξήθη-
κε, σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής 
(ΕΛΣΤΑΤ) κατά 8,8% το 2023 σε 
σύγκριση με το 2022. Εξαιρου-
μένων των κλάδων τροφίμων, 
οχημάτων και καυσίμων, ο τζί-
ρος του λιανεμπορίου διαμορ-
φώθηκε το 2023 σε 24,81 δισ. 
ευρώ, καταγράφοντας αύξηση 
5,6% σε σύγκριση με το 2022.

Η μέση ετήσια ατομική κα-
τανάλωση, η οποία υπολογί-
στηκε στη βάση του κύκλου 
εργασιών για το σύνολο του 
λιανικού εμπορίου, ανήλθε το 
2023 σε 6.543 ευρώ, σημειώ-
νοντας αύξηση 7,5% σε σχέση 
με το 2022, όπου είχε διαμορ-
φωθεί σε 6.089 ευρώ. Οι περι-
φέρειες που παρουσίασαν τη 
μεγαλύτερη αύξηση στη μέση 
ατομική κατανάλωση το 2023 
σε σύγκριση με το 2022 είναι 
η Περιφέρεια Αττικής (αύξηση 
10,1%) και η Περιφέρεια Ιονίων 
Νήσων (αύξηση 7,4%). Παρά 
τον πληθωρισμό, υπήρξε και 
μια περιφέρεια όπου καταγρά-
φηκε μείωση της μέσης ετή-

σιας ατομικής κατανάλωσης. 
Πρόκειται για την Περιφέρεια 
Ανατολικής Μακεδονίας και 
Θράκης, όπου η μέση ετήσια 
ατομική κατανάλωση υποχώ-
ρησε το 2023 κατά 1,1%.

Εξαιρουμένων των πωλήσε-
ων των κλάδων οχημάτων, τρο-
φίμων και καυσίμων, η μέση 
ετήσια ατομική κατανάλωση 
αυξήθηκε κατά 6,1% και δια-
μορφώθηκε το 2023 σε 2.383 
ευρώ. Οι μεγαλύτερες αυξήσεις 
καταγράφηκαν στις Περιφέρει-
ες Κρήτης (11,1%) και Ιονίων 
Νήσων (9,6%).

Οι δραστηριότητες που πα-
ρουσίασαν τη μεγαλύτερη αύ-
ξηση στον κύκλο εργασιών τους 
το 2023 σε σύγκριση με το 2022 

ήταν η πώληση αυτοκινήτων 
και ελαφρών μηχανοκίνητων 
οχημάτων (28%), η πώληση άλ-
λων μηχανοκίνητων οχημάτων 
(26,8%) και λιανικό εμπόριο παι-
χνιδιών κάθε είδους σε ειδικευ-
μένα καταστήματα (26,8%). Από 
την άλλη, η υποχώρηση των 
τιμών των καυσίμων το 2023 
σε σύγκριση με το 2022 δια-
δραμάτισε καθοριστικό ρόλο 
στις πωλήσεις των πρατηρίων 
καυσίμων, με συνέπεια αυτές 
να υποχωρήσουν το 2023 κατά 
11,4%, καταγράφοντας τη με-
γαλύτερη μείωση μεταξύ όλων 
των λιανεμπορικών δραστηρι-
οτήτων.

Οι πωλήσεις των πέντε κλά-
δων με τη μεγαλύτερη συμμε-
τοχή στον συνολικό τζίρο του 
λιανεμπορίου το 2023 διαμορ-
φώθηκαν ως εξής:
• Λιανικό εμπόριο σε μη ει-
δικευμένα καταστήματα που 
πωλούν κυρίως τρόφιμα, ποτά 
ή καπνό (με συμβολή 27,1%), 
δηλαδή οι επιχειρήσεις σού-
περ μάρκετ είχαν τζίρο 18,45 
δισ. ευρώ.
• Λιανικό εμπόριο καυσίμων 
κίνησης σε ειδικευμένα κατα-
στήματα (συμβολή 11,6%) είχαν 
τζίρο το 2023 7,89 δισ. ευρώ.
• Πώληση αυτοκινήτων και 
ελαφρών μηχανοκίνητων οχη-
μάτων ( συμβολή 11,6%) με τζί-
ρο το 2023 7,91 δισ. ευρώ.
• Φαρμακευτικά είδη σε ειδι-
κευμένα καταστήματα (συμ-
βολή 6,5%) με τζίρο 4,43 δισ. 
ευρώ.
• Λιανικό εμπόριο ενδυμάτων 
σε ειδικευμένα καταστήματα 
(συμβολή 5,1%) με τζίρο 3,47 
δισ. ευρώ το 2023.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Τα μεγέθη της αγοράς τυχερών παιγνίων 

ΣΥΝΟΛΟ

ΣΥΝΟΛΙΚΟΣ
ΤΖΙΡΟΣ (TGR)

2023

ΔΙΑΦΟΡΑ
ΕΝΑΝΤΙ 2022

6,7

340,4

36

27

2

36

ΑΚΑΘΑΡΙΣΤΑ
ΕΣΟΔΑ - GGR

154,7

38,4

1,6

303,6

53,1

551,5

ΟΠΑΠ (πρακτο-
ρεία και VLTs)  

Λαχεία

Ιππόδρομος

Διαδικτυακές
εταιρείες

Καζίνο

ΔΙΣ. ΕΥΡΩ EKAT. ΕΥΡΩ

23% 11%

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ  

Οι επιχειρήσεις 
τυχερών παιγνίων 
επέστρεψαν ως 
κέρδη το 2023, 
αθροιστικά, το 93% 
των πονταρισμάτων.  

Αυξήθηκε κατά 7% 
λόγω κυρίως 
της ανόδου 
των τιμών.

Οι Ελληνες πόνταραν 36 δισ.
σε τυχερά παιχνίδια το 2023     

Στα 68,13 δισ. ο τζίρος του λιανεμπορίου το 2023

Σε επίπεδα-ρεκόρ ο τζίρος του κλάδου, αυξήθηκε κατά 23% σε σχέση με το 2022  

Η μέση ετήσια ατομική κατανάλωση, βάσει του κύκλου εργασιών για το σύ-
νολο του λιανικού εμπορίου, ανήλθε το 2023 σε 6.543 ευρώ, σημειώνοντας 
αύξηση 7,5% σε σχέση με το 2022, όπου είχε διαμορφωθεί σε 6.089 ευρώ.
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Τον πλέον γερασμένο στόλο οχη-
μάτων στην Ευρωπαϊκή Ενωση 
διαθέτει η Ελλάδα, με τη θλιβερή 
«πρωτιά» να αφορά τόσο τα επι-
βατικά όσο και τα επαγγελματι-
κά αυτοκίνητα. Από τα στοιχεία, 
επίσης, της Ενωσης Ευρωπαίων 
Κατασκευαστών Αυτοκινήτων 
(ACEA) προκύπτει ότι στην Ελ-
λάδα πάνω από 3 στα 4 αυτοκί-
νητα είναι βενζινοκίνητα, με το 
μερίδιο των ηλεκτροκίνητων να 
παραμένει το χαμηλότερο στην 
Ε.Ε. Καθοριστικό ρόλο βεβαίως σε 
αυτή την εξέλιξη διαδραμάτισε η 
οικονομική κρίση της προηγού-
μενης δεκαετίας, αλλά και η επι-
δότηση της πετρελαιοκίνησης τα 
πρώτα χρόνια της κρίσης. 

Μπορεί λοιπόν ένας άνθρω-
πος 17 ετών να είναι πολύ νέος, 
ούτε καν έχει ενηλικιωθεί, όμως 
δεν ισχύει το ίδιο για τα αυτοκί-
νητα. Ο μέσος όρος ηλικίας των 
Ι.Χ. στην Ελλάδα ήταν το 2023, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που δη-
μοσιοποίησε η ACEA, 17,3 έτη, ο 
υψηλότερος μεταξύ των «27» και 
πολύ μακριά από τον μέσο όρο 
στην Ε.Ε. που είναι τα 12,3 έτη. 
Κοντά στην επίδοση της Ελλά-
δας βρίσκεται μόνο η Εσθονία, 
με τον μέσο όρο ηλικίας των Ι.Χ. 
να διαμορφώνεται το 2023 σε 
16,6 έτη. 

Για να αντιληφθεί κάποιος 
καλύτερα την κατάσταση που 
επικρατεί στους ελληνικούς 
δρόμους, πέρα από τα όσα αντι-
μετωπίζουμε σε καθημερινή βά-
ση, αρκεί ίσως να πούμε ότι το 
2023 ηλικίας άνω των 10 ετών 
ήταν 4,5 εκατ. Ι.Χ. ή το 82% του 
συνόλου. 

Στον αντίποδα βρίσκεται το 
Λουξεμβούργο με μέσο όρο ηλικί-
ας των επιβατικών αυτοκινήτων 
τα 7,9 έτη, ενώ κοντά βρίσκονται 
η Αυστρία και η ∆ανία με μέσο 
όρο ηλικίας των επιβατικών αυ-
τοκινήτων τα 8,9 έτη. 

Ακόμη χειρότερη, υπό την 
έννοια ότι έχουν συμπληρώσει 

ακόμη και πάνω από 20 χρόνια 
ζωής, είναι η κατάσταση με τα 
επαγγελματικά αυτοκίνητα στην 
Ελλάδα. Στα βαν ο μέσος όρος 
ηλικίας είναι τα 21,4 έτη, ένα-
ντι 12,5 ετών που είναι ο μέσος 
όρος ηλικίας στην Ε.Ε. Αξίζει να 
σημειωθεί ότι σε καμία άλλη χώ-
ρα ο μέσος όρος ηλικίας των βαν 
δεν υπερβαίνει τα 20 έτη και μά-
λιστα σε όλες τις άλλες, πλην της 
Πορτογαλίας (15,5 έτη) και της 
Ρουμανίας (15,8 έτη), είναι κάτω 
από τα 15 έτη. 

Τη θλιβερή «πρωτιά» κατέχου-
με και στα φορτηγά, με τον μέσο 
όρο ηλικίας τους να είναι τα 23 
έτη, όταν την ίδια ώρα στην Ε.Ε. 
ο μέσος όρος ηλικίας των φορ-
τηγών είναι τα 13,9 έτη. Μόνο η 
Εσθονία από τις υπόλοιπες χώ-
ρες της Ε.Ε. έχει αντίστοιχα γε-
ρασμένο στόλο φορτηγών, κα-
θώς ο μέσος όρος ηλικίας είναι 
τα 20,9 έτη. 

Η Ελλάδα διαθέτει δυστυχώς 
και τον πιο γερασμένο στόλο λε-
ωφορείων, με ό,τι αυτό σημαίνει 
για την ασφάλεια οδηγών και επι-
βατών. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
της ACEA, ο μέσος όρος ηλικίας 
των λεωφορείων στην Ελλάδα 
είναι 18,8 έτη, όταν στην Ε.Ε. 
ο αντίστοιχος μέσος όρος είναι 
12,5 έτη. Το 92% των λεωφορεί-
ων στην Ελλάδα είναι ηλικίας 
άνω των 10 ετών. 

Τέλος, το 2023 το 89,6% των 
επιβατικών αυτοκινήτων στην 
Ελλάδα ήταν βενζινοκίνητα 
(50,6% στην Ε.Ε.), το 8,7% πε-
τρελαιοκίνητα (40,8% στην Ε.Ε.), 
το 1,2% υβριδικά και μόλις το 
0,2% αμιγώς ηλεκτρικά.

Πρόκειται για τον πιο 
γερασμένο στόλο τό-
σο επιβατικών όσο και 
επαγγελματικών οχη-
μάτων στην Ευρώπη.

17,3 έτη η μέση ηλικία 
των Ι.Χ. στην Ελλάδα
Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Την υπογραφή ακόμη δύο σημα-
ντικών δανείων στην Ελλάδα θα 
ανακοινώσει την Παρασκευή η 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων 
(ΕΤΕπ), παρουσία του αντιπρο-
έδρου της, Κυριάκου Κακούρη. 

Τα δάνεια αφορούν τα εξής:  
1. Αρδευτικές υποδομές και αντι-
πλημμυρική προστασία στο Πλα-
τύ, στην περιοχή του Ρεθύμνου, 
στην Κρήτη. Θα χρηματοδοτηθεί 
η κατασκευή ταμιευτήρων για άρ-
δευση, σε μια περιοχή που αντι-
μετωπίζει αρδευτικά προβλήματα. 
Συνολικά πρόκειται για επένδυση 
160 εκατ. ευρώ, με το δάνειο της 
ΕΤΕπ να ανέρχεται σε 80 εκατ. 
ευρώ. Το δάνειο θα υπογραφεί 
στο υπουργείο Υποδομών και Με-
ταφορών, παρουσία και του αρ-
μόδιου υπουργού Χρήστου Σταϊ-
κούρα, καθώς και των υπουργών 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομι-
κών Κωστή Χατζηδάκη, του ανα-
πληρωτή υπουργού Εθνικής Οι-
κονομίας και Οικονομικών Νίκου 
Παπαθανάση, του αντιπροέδρου 
της CEB Tomas Bocek και του πε-
ριφερειάρχη Κρήτης, Σταύρου 
Αρναουτάκη. 
2. Το Ελληνικό Ιδρυμα Ερευνας 
και Καινοτομίας για τη χρημα-
τοδότηση πρωτογενούς έρευνας 
στα πανεπιστήμια με στόχο την 
αναστροφή του brain drain. Το 
δάνειο θα ανέλθει σε 140 εκατ. ευ-
ρώ. Στην υπογραφή, στο υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονομίας και Οι-
κονομικών, θα παραστούν ο κ. 
Χατζηδάκης, ο υπουργός Ανά-
πτυξης Κώστας Σκρέκας και ο κ. 
Σταϊκούρας, η καθηγήτρια Ξέ-
νια Χρυσοχόου, πρόεδρος του 
Επιστημονικού Συμβουλίου του 

ιδρύματος, και η δρ Κατερίνα 
Κουραβέλου, διευθύντρια του 
ιδρύματος.  

Επίσης, ο κ. Κακούρης θα ανα-
κοινώσει τα ετήσια αποτελέσματα 
του ομίλου της ΕΤΕπ το 2023 για 
την Ελλάδα. Η Ελλάδα κατατάσ-
σεται στην τέταρτη θέση μεταξύ 
των χωρών που δανειοδοτήθηκαν 
από την τράπεζα, από πλευράς 
ύψους δανείων ως ποσοστό του 
ΑΕΠ της. Συγκεκριμένα, οι δανει-
ακές συμβάσεις του περασμένου 
χρόνου ήταν 2,53 δισ. ευρώ, ποσό 
αντίστοιχο με το 1,14% του ΑΕΠ, 
κάτι που –όπως επισημαίνεται 
από την τράπεζα– αποδεικνύει 
τη δέσμευσή της να είναι βασι-

κός εταίρος της χώρας για μακρο-
πρόθεσμες ιδιωτικές και δημόσι-
ες επενδύσεις. Τον προηγούμενο 
χρόνο, το 2022, η Ελλάδα κατείχε 
την πρώτη θέση στις δανειοδοτή-
σεις της ΕΤΕπ. Την πρώτη θέση 
το 2023 κατέλαβε η Εσθονία και 
ακολούθησαν η Ρουμανία και η 
Βουλγαρία. Ωστόσο η Ελλάδα, δι-
αχρονικά, είναι από τους μεγαλύ-
τερους επωφελούμενους της τρά-
πεζας. Σημειώνεται ότι η τράπεζα 
έχει υπογράψει συμφωνία με την 
κυβέρνηση για τη διαχείριση δα-
νείων του Ταμείου Ανάκαμψης, 
ύψους 500 εκατ. ευρώ.

Χρηματοδότηση
πανεπιστημιακής 
έρευνας από ΕΤΕπ 

Ακόμη δύο δάνεια, 
ύψους 220 εκατ. ευρώ, 
θα ανακοινώσει 
την Παρασκευή 
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων.  

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ   
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ΣΑΒΒΑΣ
ΚΟΣΙΑΡΗΣ

ΠΑΜΕ ΓΗΠΕΔΟ

ΣΑΒΒΑΤΟ & ΚΥΡΙΑΚΗ
15:00

Ανάλυση και σχολιασμός από τους:
Χρίστο Ζαβό, Πανίκο Κωνσταντίνου

και Γιώργο Σαββίδη
 

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

ΠΑΜΕ ΓΗΠΕΔΟ

ΣΑΒΒΑΤΟ & ΚΥΡΙΑΚΗ
15:00

Ανάλυση και σχολιασμός από τους:
Χρίστο Ζαβό, Πανίκο Κωνσταντίνου

και Γιώργο Σαββίδη

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

Ο ενθουσιασμός των επενδυτών 
για τις μετοχές των εταιρειών 
τεχνολογίας, κατά πολλούς οι-
κονομολόγους «η παγκόσμια 
μανία για τις εταιρείες τεχνο-
λογίας» με πρωταγωνιστή την 
αμερικανική βιομηχανία μικρο-
επεξεργαστών Nvidia, έχει συ-
μπαρασύρει το χρηματιστήριο 
της Κωνσταντινούπολης οδη-
γώντας το σε ασυνήθη άνοδο. 
Εχοντας ήδη αποτελέσει κατα-
φύγιο για τους μικροεπενδυτές 
που τα τελευταία δύο χρόνια κα-
ταφεύγουν συστηματικά στην 
αγορά μετοχών για να προστα-
τεύσουν τις αποταμιεύσεις τους 
από τον δυσθεώρητο πληθωρι-
σμό της Τουρκίας, το χρηματι-
στήριο της Κωνσταντινούπολης 
έχει συγκεντρώσει κέρδη 20% 
από τις αρχές του έτους. Καθο-
ριστικός παράγοντας στάθηκε, 
όμως, η ιλιγγιώδης άνοδος 61% 
που σημειώνουν οι μετοχές των 
εταιρειών υψηλής τεχνολογίας.

Το άλμα του χρηματιστηρίου 
συμπίπτει με τη νέα επιτάχυνση 
του πληθωρισμού της Τουρκίας 
που τον Ιανουάριο έφτασε αισί-
ως στο 65% παρά τις αλλεπάλλη-
λες αυξήσεις των επιτοκίων συ-
νολικά κατά 36,5 εκατοστιαίες 
μονάδες υπό την προηγούμενη 
ηγεσία της κεντρικής τράπεζας. 
Τις τελευταίες δύο εβδομάδες 
έχουν προστεθεί 774.000 νέοι 
επενδυτές, με το σύνολο των 
επενδυτών στο χρηματιστή-
ριο της Κωνσταντινούπολης 
να πλησιάζει τα 8 εκατ.

Επιπλέον, δεν είναι μόνον 
το καταφύγιο των μικροεπεν-
δυτών, καθώς προσελκύει και 
θεσμικούς επενδυτές που έχουν 
ανακτήσει την εμπιστοσύνη 
τους στους τουρκικούς τίτλους 
ακριβώς εξαιτίας της στροφής 
της χώρας σε περιοριστική νο-
μισματική πολιτική και γενικό-
τερα σε πιο ορθόδοξες επιλογές 
οικονομικής πολιτικής. Σημει-
ωτέον ότι ο νέος διοικητής της 

κεντρικής τράπεζας, Φατίχ Κα-
ραχάν, έχει δεσμευθεί πως θα 
ακολουθήσουν νέες αυξήσεις 
των επιτοκίων σε περίπτωση 
εκτόξευσης της ζήτησης μετά 
τις αυξήσεις των μισθών.

Σύμφωνα με την εταιρεία οι-
κονομικών δεδομένων Finnet 
Electronic Publishing, οι επενδυ-
τές έχουν από την αρχή του χρό-
νου τοποθετήσει 7,2 δισ. τουρκι-
κές λίρες, ποσό αντίστοιχο των 
233 εκατ. δολ., σε μετοχές των 
μεγαλύτερων τουρκικών εται-

ρειών τεχνολογίας. Κατά τον 
Τουντς Γιλντιρίμ, στέλεχος της 
επενδυτικής τράπεζας UNLU & 
Co στην Κωνσταντινούπολη, αυ-
τό το επίπεδο εισροών είναι πο-
λύ σημαντικό για την τουρκική 
αγορά και προέρχεται κατά κύ-
ριο λόγο από εγχώριους επεν-
δυτές που διαθέτουν μεγάλα 
κεφάλαια. 

Οπως, άλλωστε, εξηγεί ο Εμ-
ρέ Ακτσακμάκ, σύμβουλος επεν-
δύσεων χαρτοφυλακίου στην 
East Capital, οι αξίες στις οποί-
ες κυμαίνονται τώρα οι μετοχές 
των τουρκικών εταιρειών είναι 
«ιδιαιτέρως ελκυστικές», ενώ τις 
τελευταίες εβδομάδες αναλυ-
τές της τουρκικής αγοράς έχουν 
προβλέψει σημαντικά κέρδη για 
τις τουρκικές επιχειρήσεις μέσα 
στο επόμενο έτος.

Στους θετικούς παράγοντες 
προστίθεται και η αντοχή της 
τουρκικής οικονομίας του 1,1 
τρισ. δολ. που εξακολουθεί να 
σημειώνει υψηλότερους ρυθ-
μούς ανάπτυξης από τις προ-
βλέψεις. 

Το τελευταίο τρίμηνο του πε-
ρασμένου έτους το τουρκικό 
ΑΕΠ σημείωσε αύξηση 1% σε 
σύγκριση με τους προηγούμε-
νους τρεις μήνες εν μέρει χάρη 
στην αύξηση των δαπανών των 
νοικοκυριών και των επενδύσε-
ων. Στο σύνολο του περασμένου 
έτους η τουρκική οικονομία κα-
τέγραψε μεν επιβράδυνση από 
την ανάπτυξη 5,5% που είχε ση-
μειώσει το 2022, αλλά και πά-

λι το τουρκικό ΑΕΠ αυξήθηκε 
κατά το ουδόλως ευκαταφρό-
νητο ποσοστό του 4,5%. Οπως 
σχολίασε ο Οκάν Ερτέμ, οικο-
νομολόγος της Turk Ekonomi 
Bankasi AS, «εξακολουθούμε να 
βλέπουμε ανάπτυξη οφειλόμε-

νη στην κατανάλωση έστω κι 
αν ο ρυθμός είναι χαμηλότερος, 
όπως προκύπτει από τη μείωση 
των εισαγωγών και των εξαγω-
γών». ∆ηλώνοντας αισιόδοξος, ο 
υπουργός Οικονομίας και Οικο-
νομικών Μεχμέτ Σιμσέκ εξέφρα-

σε την εκτίμηση ότι η Τουρκία 
σημειώνει «ποιοτικά καλύτερη 
ανάπτυξη με τις επενδύσεις και 
τις εξαγωγές που υποστηρίζει 
σθεναρά».

BLOOMBERG, FINANCIAL TIMES, 

HURRIYET

Οι επενδυτές, στη μεγάλη τους πλειοψηφία εγχώριοι, έχουν από την αρχή του χρόνου τοποθετήσει στο χρηματιστή-
ριο της Τουρκίας 7,2 δισ. τουρκικές λίρες, ποσό αντίστοιχο των 233 εκατ. δολ., σε μετοχές των μεγαλύτερων τουρκι-
κών εταιρειών τεχνολογίας.

A
.P

.

Νέα επιτάχυνση 
του πληθωρισμού 
της Τουρκίας τον 
Ιανουάριο. Εφτασε 
στο 65% παρά 
τις αλλεπάλληλες 
αυξήσεις
των επιτοκίων.

Στις μετοχές βρίσκουν 
καταφύγιο έναντι 
του πληθωρισμού οι Τούρκοι
Αλμα 20% στο χρηματιστήριο της Κωνσταντινούπολης 
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Η πλημμύρα παγκόσμιας αποταμί-
ευσης που συσσωρευόταν πριν 
από περίπου 20 χρόνια, όταν 
πρόεδρος της Federal Reserve 
ήταν ο Μπεν Μπερνάνκι, τείνει 
να μετατραπεί σε έλλειμμα απο-
ταμίευσης, καθώς έχουν αντι-
στραφεί οι συνθήκες που τη 
δημιούργησαν και η συγκυρία 
είναι αρνητική. Αιτίες, η γήραν-
ση των πληθυσμών σε μεγάλο μέ-
ρος του πλανήτη, η επιβράδυνση 
της Κίνας, ο κατακερματισμός 
της παγκόσμιας οικονομίας αλ-
λά και η ανάκληση των μέτρων 
στήριξης που πρόσφεραν οι κε-
ντρικές τράπεζες τα περασμέ-
να χρόνια. Και το αναπόφευκτο 
αποτέλεσμα, σύμφωνα με μερί-
δα οικονομολόγων, θα είναι η 
αύξηση των επιτοκίων, που κα-
θίσταται αναγκαία για να καλυ-
φθεί το έλλειμμα ρευστότητας. 
Στο θέμα αναφέρθηκε προσφά-
τως ο πρώην πρόεδρος της ΕΚΤ 
Μάριο Ντράγκι, όταν περιέγρα-
ψε ένα παγκόσμιο περιβάλλον 
με εντεινόμενες γεωπολιτικές 
αντιπαλότητες που κατακερμα-
τίζουν την παγκόσμια οικονο-
μία και υπογράμμισε ότι είναι 
ανάγκη να αντιστραφεί η πολι-
τική χαμηλών επιτοκίων «που 
χαρακτήρισε μεγάλο μέρος της 
εποχής της παγκοσμιοποίησης».

Το 2005 ο τότε πρόεδρος της 
Federal Reserve, Μπεν Μπερνάν-
κι, απέδιδε τη συσσώρευση απο-
ταμίευσης στη στρατηγική της 

Κίνας και άλλων αναδυόμενων 
οικονομιών που συγκέντρωναν 
συστηματικά συναλλαγματικά 
διαθέσιμα για να θωρακιστούν 
έναντι μελλοντικών κρίσεων. Πα-
ράλληλα, οι υψηλές τιμές του πε-
τρελαίου γέμιζαν τότε τα ταμεία 
των πετρελαιοπαραγωγών χω-
ρών. Στοιχεία που συγκέντρω-
σαν οι οικονομολόγοι της Fed 
Ρόμπερτ Μπάρσκι και Μάθιου 
Ιτον καταδεικνύουν πως αυτή 
η πλημμύρα αποταμίευσης είχε 
ήδη αρχίσει να μειώνεται πριν 
από μερικά χρόνια. Μεσολάβη-
σαν όμως τα προγράμματα πο-
σοτικής χαλάρωσης της Fed, της 
ΕΚΤ και των περισσότερων μεγά-
λων κεντρικών τραπεζών, όπως 
και οι πολιτικές στήριξης των οι-
κονομιών κατά της ύφεσης της 
πανδημίας, που συγκάλυπταν τη 
μείωση της αποταμίευσης. Τώρα 
όμως, που οι κεντρικές τράπεζες 
ανακαλούν τα προγράμματα αγο-
ρών ομολόγων, αρχίζει να γίνεται 
αισθητή η μείωση των αποταμι-
εύσεων. Εξανεμίζεται άλλωστε η 
συνεισφορά της Κίνας στην πα-
γκόσμια αποταμίευση, καθώς η 
δεύτερη οικονομία του κόσμου 
υφίσταται πιέσεις από την Ου-
άσιγκτον σε πολλά μέτωπα του 
εμπορίου και της τεχνολογίας. 
∆εδομένου ότι συρρικνώνεται 
έτσι το πλεόνασμα στο ισοζύ-
γιο τρεχουσών συναλλαγών της 
Κίνας, το ∆ΝΤ εκτιμά πως μέχρι 
το 2028 οι αποταμιεύσεις της 

θα έχουν μειωθεί στο 42,2% του 
ΑΕΠ της, όταν μόλις το περασμέ-
νο έτος ανέρχονταν στο 44% του 
ΑΕΠ της και το 2022 στο 45,7%.

Μιλώντας προ ημερών σε οι-
κονομικό συνέδριο, ο κ. Ντράγκι 
εξέφρασε την εκτίμηση πως επι-
χειρηματικά και αναπτυξιακά μο-
ντέλα όπως αυτά της Κίνας δεν 
είναι πλέον βιώσιμα και προέβλε-
ψε πως «αυτή η μεταβολή στις 
διεθνείς σχέσεις θα έχει αντίκτυ-

πο στο επίπεδο της παγκόσμιας 
αποταμίευσης». Την ίδια στιγμή 
η οικονομολόγος και υποδιευθύ-
ντρια του ∆ΝΤ Γκίτα Γκοπίνατ 
εξέφραζε την ανησυχία της για 
τους κινδύνους που εγκυμονεί η 
διαρκώς αυξανόμενη ένταση ανά-
μεσα στο Πεκίνο και στην Ουάσι-
γκτον και προειδοποίησε για τον 
κίνδυνο νέου ψυχρού πολέμου, 
που αυτή τη φορά θα φέρει σε 
αντιπαράθεση τις δύο μεγαλύτε-
ρες οικονομίες του πλανήτη, τις 
ΗΠΑ και την Κίνα. Σε ομιλία που 
παραχώρησε τον ∆εκέμβριο στην 
Κολομβία, η κ. Γκοπίνατ τόνισε 
πως «έχουν ενταθεί οι κίνδυνοι 
που απειλούν την ελεύθερη κίνη-
ση κεφαλαίων και αγαθών καθώς 
οξύνονται οι γεωπολιτικές εντά-
σεις». Και στο μεταξύ, σε αυτό 
το περιβάλλον των μειωμένων 
αποταμιεύσεων, οι κυβερνήσεις 
ανά τον κόσμο θα προσπαθούν 
να χρηματοδοτήσουν ιδιαιτέρως 
φιλόδοξα προγράμματα, όπως εί-

ναι η μετάβαση στην οικονομία 
με μηδενικό αποτύπωμα άνθρα-
κα, ενώ οι κεντρικές τράπεζες 
θα παραμένουν σε εγρήγορση 
και θα παρακολουθούν μήπως 
οι αναγκαίες δαπάνες για αυτά 
τα φιλόδοξα προγράμματα οδη-
γήσουν σε νέα επιτάχυνση του 
πληθωρισμού.

∆εν είναι όλοι οι οικονομο-
λόγοι πεπεισμένοι ότι η παγκό-
σμια οικονομία εισέρχεται σε μια 
νέα εποχή υψηλών επιτοκίων. 
Οπως υπογραμμίζει μερίδα οικο-
νομολόγων που αμφιβάλλει, είναι 
μεν γεγονός ότι οι περισσότερες 
κοινωνίες γερνούν. Παράλληλα, 
όμως, αυξάνεται και το προσδό-
κιμο ζωής και οι άνθρωποι ζουν 
περισσότερο. Σύμφωνα με τον 
Μορίς Ομπστφελντ, οικονομο-
λόγο του ∆ΝΤ, η προσδοκία για 
περισσότερα χρόνια ζωής ανα-
γκάζει τους ηλικιωμένους να δι-
αθέτουν τις αποταμιεύσεις τους 
με περισσότερη σύνεση και τους 

νέους να αποταμιεύουν περισ-
σότερο για τη συνταξιοδότησή 
τους. Τα μέλη της επιτροπής νο-
μισματικής πολιτικής της Fed 
έχουν αρχίσει να μιλούν για το 
ενδεχόμενο το λεγόμενο ουδέ-
τερο επίπεδο επιτοκίου, εκείνο 
δηλαδή που θεωρητικά ούτε δί-
νει ώθηση στην ανάπτυξη ούτε 
περιορίζει την οικονομική δρα-
στηριότητα και την ανάπτυξη, 
να είναι πλέον υψηλότερο σε 
σύγκριση με τα προ πανδημίας 
επίπεδα. Η συλλογιστική τους 
πάντως αφορά κυρίως την οικο-
νομία των ΗΠΑ, καθώς βασίζο-
νται στην αντοχή που επέδειξε η 
οικονομική δραστηριότητα στην 
υπερδύναμη παρά τις αλλεπάλ-
ληλες αυξήσεις των επιτοκίων 
τα τελευταία δύο χρόνια. Ο οι-
κονομολόγος Ρόμπερτ Ντάγκερ 
επιμένει πως δεν μπορούν να 
αγνοούν όσα συμβαίνουν στον 
υπόλοιπο κόσμο.

BLOOMBERG

Ο Μάριο Ντράγκι 
υπογράμμισε ότι είναι 
ανάγκη να αντιστραφεί 
η πολιτική χαμηλών 
επιτοκίων «που 
χαρακτήρισε μεγάλο 
μέρος της εποχής
της παγκοσμιοποίησης».

Σε τροχιά
μείωσης
η παγκόσμια
αποταμίευση
Οι αιτίες του φαινομένου και οι φόβοι

για μια νέα εποχή υψηλών επιτοκίων

Η πλημμύρα αποταμίευσης άρχισε να μειώνεται πριν από μερικά χρόνια. Μεσολάβησαν όμως τα προγράμματα ποσοτικής χαλάρωσης της Fed, της ΕΚΤ και 
άλλων κεντρικών τραπεζών, όπως και οι πολιτικές στήριξης των οικονομιών κατά της ύφεσης της πανδημίας, που συγκάλυπταν τη μείωση της αποταμίευσης.

Είναι πλέον κοινός τόπος ότι η οι-
κονομία της Κίνας δεν πηγαίνει 
καλά. Παρουσιάζει τη χαμηλότε-
ρη ανάπτυξη των τελευταίων 30 
ετών, αντιμετωπίζει πρόβλημα 
υπογεννητικότητας, ενώ η ανερ-
γία αυξάνεται και στο μεταξύ έχει 
καταρρεύσει η αγορά ακινήτων. 
Επίσης, τα χρηματιστήριά της 
αιμορραγούν, το χρέος των το-
πικών και περιφερειακών αρχών 
βρίσκεται σε επίπεδα συναγερ-
μού και οι ξένοι επενδυτές την 
εγκαταλείπουν μαζικά. Αυτό δεν 
σημαίνει, όμως, ότι καταρρέει η 
δεύτερη οικονομία στον κόσμο. 
Αντιθέτως, ορισμένοι τομείς της 
εξακολουθούν να τα πηγαίνουν 
περίφημα, γι’ αυτό και είχε ανά-
πτυξη 5%.

Ανάμεσά τους ό,τι έχει σχέση 
με την πράσινη ανάπτυξη και τη 
βιωσιμότητα, δηλαδή ηλεκτρο-
κίνητα οχήματα, μπαταρίες λι-
θίου, φωτοβολταϊκά, που υπο-
καθιστούν τους παλαιότερους 
κλάδους των ρούχων, των οικι-
ακών συσκευών και των επιπλώ-
σεων. Τον ∆εκέμβριο τα κέρδη 
των κινεζικών βιομηχανιών ση-

μείωσαν αύξηση 17% σε ετήσια 
βάση, ενώ των σιδηροδρόμων, 
της ναυτιλίας και της αεροδια-
στημικής έκαναν άλμα 20%. Επί-
σης, ευημερεί η τουριστική και 
ταξιδιωτική βιομηχανία της. «Ο 
βομβαρδισμός από αρνητικές ει-
δήσεις σχετικές με την κινεζική 
αγορά ακινήτων έχει επισκιά-
σει κάποιες πολύ πιο ανθεκτικές 
πλευρές της οικονομίας της», επι-
σημαίνουν αναλυτές της επεν-
δυτικής AllianceBernstein. Και 
όπως τονίζουν οι ίδιοι, το γεγο-
νός ότι σημείωσε ανάπτυξη 5% 
το περασμένο έτος συνεπάγεται 
πως κάποιοι τομείς πηγαίνουν 
καλά. Μιλώντας στην τηλεόρα-
ση του Bloomberg ο Τζον Λιν, 

υπεύθυνος επενδύσεων στην Κί-
να της AllianceBernstein, εξηγεί 
πως «αυτό που βλέπουμε στην 
Κίνα είναι στην πραγματικότητα 
μια οικονομία δύο ταχυτήτων». 
Ο ίδιος παραδέχθηκε πως ο το-
μέας των ακινήτων, που απο-

τέλεσε στο παρελθόν τεράστιο 
τμήμα της κινεζικής οικονομί-
ας, έχει όντως δεχθεί βαρύτα-
το πλήγμα. Πρόσθεσε όμως πως 
«σε κάποιους άλλους τομείς, είτε 
αφορούν την κατανάλωση είτε 
τη βιομηχανική παραγωγή, πολ-

λές εταιρείες τα πηγαίνουν αρ-
κετά καλά τώρα».

Ακόμη και προτού δεχθεί το 
πλήγμα της πανδημίας, το Πε-
κίνο γνώριζε πως η οικονομία 
της Κίνας έπρεπε να μεταβεί σε 
άλλη φάση και να πάψει να εί-
ναι το φθηνό εργοστάσιο του 
κόσμου, καθώς οι επιχειρήσεις 
είχαν ήδη αρχίσει να φεύγουν. 
Οι αιτίες είναι πολλές και αρχί-
ζουν από τον εμπορικό πόλεμο 
που της κήρυξε προ ετών ο Ντό-
ναλντ Τραμπ, μέχρι τις απαιτή-
σεις των εργαζομένων για αυξή-
σεις μισθών και την εντεινόμενη 
επιθυμία των επιχειρήσεων να 
διαφοροποιήσουν τις εφοδιαστι-
κές αλυσίδες τους. Προκειμένου 
να αναρριχηθεί η κινεζική οικο-
νομία στην κλίμακα των αξιών, 
το Πεκίνο έχει στραφεί στους 
τομείς αυξημένης προστιθέμε-
νης αξίας, με προτεραιότητα στα 
ηλεκτροκίνητα οχήματα, στις 
μπαταρίες λιθίου και στα φωτο-
βολταϊκά, που πηγαίνουν καλά. 
Χάρη στις επιδοτήσεις που τους 
χορηγεί γενναιόδωρα το Πεκίνο, 
η Κίνα είναι ήδη η μεγαλύτερη 

αγορά στον κόσμο για ηλεκτρο-
κίνητα οχήματα και πρώτη σε 
παραγωγή ηλεκτροκίνητων αυ-
τοκινήτων. Ηγείται επίσης στην 
παραγωγή μπαταριών λιθίου, γι’ 
αυτό και οι δύο κινεζικές βιο-
μηχανίες μπαταριών, BYD και 
CATL, ελέγχουν περίπου τη μι-
σή παγκόσμια αγορά.

Σχετικά με τα φωτοβολταϊκά, 
η πρόοδος που έχει σημειώσει η 
Κίνα όσον αφορά τα σχέδιά της 
για τη μετάβαση στην πράσινη 
ενέργεια έχει προσελκύσει ση-
μαντικές επενδύσεις. Η εταιρεία 
ερευνών της αγοράς εμπορευμά-
των Wood Mackenzie εκτιμά πως 
η Κίνα θα ελέγχει το 80% της πα-
γκόσμιας παραγωγικής δυνατό-
τητας φωτοβολταϊκών μέχρι το 
2026. Και, τέλος, πηγαίνει πολύ 
καλά η ταξιδιωτική βιομηχανία 
της, καθώς φέτος στη διάρκεια 
των εορτασμών του κινεζικού νέ-
ου έτους οι Κινέζοι έκαναν συνο-
λικά 474 εκατ. ταξίδια στο εσωτε-
ρικό της χώρας και δαπάνησαν σε 
αυτά τα ταξίδια 633 δισ. γουάν, 
ποσό αντίστοιχο των 88 δισ. δολ.

BUSINESSINSIDER

Σε σχεδόν μηδενικά επίπεδα 
έχουν υποχωρήσει οι τιμές του 
ηλεκτρικού ρεύματος στην Ισπα-
νία, καθώς τα αιολικά και φωτο-
βολταϊκά πάρκα της χώρας παρά-
γουν περισσότερη ενέργεια από 
ποτέ. Οι τιμές του ρεύματος για 
την επόμενη ημέρα παρέμειναν 
την τελευταία εβδομάδα κάτω 
από τα 10 ευρώ ανά μεγαβατώ-
ρα και η παραγωγή οδεύει προς 
νέο ρεκόρ αυτό τον μήνα.

Η ημερήσια παραγωγή ηλι-
ακής ενέργειας έφτασε την Τε-
τάρτη στην Ισπανία στα υψηλό-
τερα επίπεδα από τις αρχές του 
Οκτωβρίου και αυτά τα αυξημένα 
επίπεδα αναμένεται να διατηρη-

θούν και τον Μάρτιο, δείχνουν 
τα μοντέλα του Bloomberg.

Βέβαια, ενώ η απότομη μείω-
ση στις τιμές του ρεύματος είναι 
μια θετική εξέλιξη για τους κατα-
ναλωτές, καθώς οι τιμές χονδρι-
κής περνούν σταδιακά στις τιμές 

που πληρώνουν τα νοικοκυριά, 
εντούτοις, αυτά τα χαμηλά επί-
πεδα μπορούν, μακροπρόθεσμα, 
να θέσουν σε κίνδυνο τις επεν-
δύσεις σε νέα projects ανανε-
ώσιμων πηγών ενέργειας, την 
ώρα που η Ευρώπη προσπαθεί 
να κάνει την οικονομία της πιο 
πράσινη, για να αντιμετωπίσει 
την κλιματική αλλαγή.

Αν και η πτώση που σημει-
ώθηκε αυτή την εβδομάδα στις 
τιμές στην ισπανική αγορά ήταν 
ακραία, υπάρχει μια ξεκάθαρη 
πτωτική τάση τόσο στις τιμές 
του ρεύματος όσο και του φυσι-
κού αερίου σε όλη την Ευρώπη, 
μετά την ενεργειακή κρίση. Αυτό 

πλήττει τα έσοδα των εταιρειών 
κοινής ωφελείας, με την ισπανι-
κή Endesa να ανακοινώνει, την 
Τετάρτη, ότι τα κέρδη της για το 
2023 μειώθηκαν σχεδόν κατά το 
ένα τρίτο, εν μέσω της «ομαλο-
ποίησης» των τιμών.

Αυτή η πτώση επηρεάζει, επί-
σης, τις ροές ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στη νοτιοδυτική Ευρώπη, 
με την Ισπανία να πουλάει αυτή 
τη στιγμή ρεύμα στη Γαλλία, η 
οποία είναι ένας από τους με-
γαλύτερους εξαγωγείς της Ευ-
ρώπης. Οι τιμές για την Πέμπτη 
διαμορφώθηκαν στα 4,80 ευρώ 
ανά μεγαβατώρα στην Ισπανία 
και στα 63,59 ευρώ για τη Γαλλία.

Οι κλάδοι για πράσινη ανάπτυξη και βιωσιμότητα «σώζουν» την κινεζική οικονομία

Ρεκόρ παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ στην Ισπανία

«Βουτιά» στους 
λογαριασμούς 
ρεύματος, μειώνονται 
τα έσοδα των 
εταιρειών κοινής 
ωφελείας.

Εκτιμάται πως η Κίνα θα ελέγχει το 80% της παγκόσμιας παραγωγικής δυ-
νατότητας φωτοβολταϊκών μέχρι το 2026.
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Σημείωσε ανάπτυξη 
5% το περασμένο έτος, 
παρά την κατάρρευση 
της αγοράς ακινήτων 
και τη μαζική φυγή 
ξένων κεφαλαίων.
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H άφιξη του πρώτου ιδιόκτητου φορ-
τηγού πλοίου της κινεζικής αυτοκι-
νητοβιομηχανίας BYD στο λιμάνι 
Μπεμερχάβεν της Γερμανίας, ση-
ματοδοτεί ένα νέο κεφάλαιο στις 
φιλοδοξίες του Πεκίνου να προω-
θήσει ηλεκτρικά αυτοκίνητα (EV) 
στον κόσμο. ∆υόμισι φορές μεγα-
λύτερο από ένα γήπεδο ποδοσφαί-
ρου, το Explorer No 1, με φορτίο 
5.000 και πλέον ηλεκτρικών οχη-
μάτων που απέφυγε την Ερυθρά 
Θάλασσα, προσθέτοντας 10 ημέρες 
στο ταξίδι του, έφθασε στο γερμανι-
κό λιμάνι την περασμένη Κυριακή 
και οι αυτοκινητοβιομηχανίες της 
Ε.Ε. είναι αποφασισμένες να αντε-
πιτεθούν. «Η ζήτηση αυξάνεται. Οι 
αναζητήσεις μας στην Google για τη 
BYD έχουν ξεπεράσει τις αναζητή-
σεις της Tesla. Θα πετύχουμε πολ-
λά στην ευρωπαϊκή αγορά», λέει ο 
Μάικλ Σου, διευθύνων σύμβουλος 
της BYD Europe. Εννιακόσια και πλέ-
ον χιλιόμετρα από τη Βρέμη, λίγες 
ώρες μετά τον ελλιμενισμό του πλοί-
ου BYD, το αφεντικό της Renault, 
Λούκα ντε Μέο, παρουσίαζε στο Σα-
λόνι Αυτοκινήτου της Γενεύης μια 
σειρά αυτοκινήτων που θα βοηθή-
σουν, όπως λέει, τη γαλλική αυτο-
κινητοβιομηχανία να διατηρήσει 
τη θέση της απέναντι στους Ασιά-
τες ανταγωνιστές. Σε αυτά ανήκει 
το Renault 5, ένα EV 29.000 ευρώ 
που ανοίγει τον δρόμο για φθηνό-
τερα μοντέλα και το Dacia Spring, 
το πρώτο EV από την οικονομική 
μάρκα του ομίλου, το οποίο κατα-
σκευάζεται στην Κίνα και θα έχει τι-
μή εκκίνησης μικρότερη από 20.000 
ευρώ. Η Renault έχει ξεκινήσει επί-
σης συνομιλίες με τη Volkswagen 
για μία συνεργασία σε ένα χαμηλού 
κόστους έργο EV, ανέφερε ο Ντε 

Μέο. Η Stellantis, εν τω μεταξύ, η 
επίδοξη αντίπαλός της που κατέ-
χει μάρκες όπως η Peugeot και η 
Fiat, ελπίζει να κυκλοφορήσει ένα 
ηλεκτρικό μοντέλο στην Ευρώπη 
που θα κοστίζει λιγότερο από 20.000 

ευρώ, σύμφωνα με τον επικεφαλής 
επιχειρήσεων της Ευρώπης, Ούβε 
Χοχγκεσόρτς. Ο αγώνας για το με-
ρίδιο της ευρωπαϊκής αγοράς στα 
φθηνότερα EV είναι κρίσιμος. Τα 
μικρά αυτοκίνητα είναι μπεστ-σέλερ 
στην Ευρώπη, αρκετοί κατασκευ-
αστές ωστόσο τα έχουν σταματή-
σει, καθώς το αυξανόμενο κόστος 
της τήρησης των κανόνων για τις 
εκπομπές ρύπων έχει καταστήσει 
ασύμφορη την παραγωγή τους. Οι 
ευρωπαϊκές αυτοκινητοβιομηχανί-
ες έχουν να αναμετρηθούν με τον 
κολοσσό BYD, που άρχισε να διαθέ-
τει τα προϊόντα του στην Ευρώπη 

πριν από περίπου ένα χρόνο. Το BYD 
Seal που κοστίζει περίπου 52.000 
ευρώ ξεπερνάει ήδη τις πωλήσεις 
του αντίστοιχου Tesla Model 3 σε 
ορισμένες αγορές όπως η Ιρλανδία 
και η Αυστρία, λέει ο Σου. 

«Πολλοί πελάτες ή συνεργάτες 
ζητούν μικρότερα αυτοκίνητα, επει-
δή στους Ευρωπαίους αρέσουν τα 
μικρότερα αυτοκίνητα», προσθέτει, 
προαναγγέλλοντας ένα νέο μοντέ-
λο κάτω των 30.000 ευρώ από τον 
επόμενο χρόνο. Κομβικό ρόλο στις 
φιλοδοξίες της εταιρείας παίζει το 
κινεζικής κατασκευής πλοίο BYD 
Explorer που μειώνει τους χρόνους 
αναμονής και προσφέρει μία φθηνό-
τερη εναλλακτική. Στα σκαριά είναι 
ένας ακόμη μεγαλύτερος στόλος που 
θα μεταφέρει κινεζικά ΕV. 

Καθώς προσπαθούν να μειώ-
σουν το κόστος, οι ευρωπαϊκές αυ-
τοκινητοβιομηχανίες αισθάνονται 
ότι δεν υποστηρίζονται επαρκώς 
από τις κυβερνήσεις τους, ενώ προ-
σπαθούν να ισορροπήσουν με τις 
«πράσινες» πολιτικές απαλλαγής 
από τις εκπομπές άνθρακα. «Η βιο-
μηχανική στρατηγική της Ευρώπης 
είναι ελλιπής», τονίζει ο Ντε Μέο, 
ο οποίος είναι επίσης επικεφαλής 
της ένωσης ευρωπαϊκών αυτοκινη-
τοβιομηχανιών, ACEA. «Πρέπει να 
μας ακούσουν οι πολιτικοί, είμαστε 
εκείνοι που βάζουμε τα χρήματα 
και διακινδυνεύουμε επενδύσεις», 
προσθέτει. Μια έρευνα της Κομι-
σιόν για τις κινεζικές εισαγωγές 
μπορεί να οδηγήσει σε υψηλότε-
ρους δασμούς στα εισαγόμενα αυ-
τοκίνητα, μέτρο που μπορεί να μην 
είναι αρκετό, λένε οι κατασκευα-
στές αυτοκινήτων. Και αυτό γιατί 
οι Κινέζοι μπορούν να μειώσουν τις 
τιμές πέρα από κάθε προσδοκία. 

Το αφεντικό της Renault, Λούκα ντε Μέο, παρουσίασε στο Σαλόνι Αυτο-
κινήτου της Γενεύης μια σειρά αυτοκινήτων που θα βοηθήσουν, όπως λέει, 
τη γαλλική αυτοκινητοβιομηχανία να διατηρήσει τη θέση της απέναντι στους 
Ασιάτες ανταγωνιστές. Σε αυτά ανήκει το Renault 5, ένα EV 29.000 ευρώ που 
ανοίγει τον δρόμο για φθηνότερα μοντέλα και το Dacia Spring, που θα έχει 
τιμή εκκίνησης μικρότερη από 20.000 ευρώ.
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Οι millennials παρουσιάζονται 
συχνά σαν μια οικονομικά κα-
ταδικασμένη γενιά, που δεν 
θα μπορέσει ποτέ να αγορά-
σει το δικό της σπίτι και να 
επιτύχει άλλα οικονομικά 
ορόσημα που θεωρούνταν αυ-
τονόητα για τις προηγούμε-
νες γενιές. Και όμως, μελέτη 
της Knight Frank έρχεται να 
ανατρέψει την εικόνα, προ-
βλέποντας ότι οι millennials 
θα γίνουν η πλουσιότερη γε-
νιά στην Ιστορία.

Οσοι έχουν γεννηθεί από 
το 1981 έως το 2000 θα κλη-
ρονομήσουν τεράστια ποσά 
τα επόμενα 20 χρόνια, προ-
βλέπει η Knight Frank, κυρί-
ως εξαιτίας του πλούτου σε 
ακίνητα που συσσώρευσαν 
οι προηγούμενες γενιές.

Μόνο στις ΗΠΑ πρόκει-
ται να περάσουν στην επό-
μενη γενιά περιουσιακά στοι-
χεία ύψους 90 τρισ. δολ., κάτι 
που σημαίνει ότι «οι εύπο-
ροι millennials θα γίνουν η 
πλουσιότερη γενιά στην Ιστο-
ρία», σύμφωνα με την εται-
ρεία συμβούλων ακινήτων.

Η έρευνα Wealth Report 
της Knight Frank διαπίστωσε 
ότι το 75% των millennials 
περιμένει την αύξηση του 
πλούτου του το 2024, την 
ώρα που την ίδια προσδο-
κία έχει το 53% των baby 
boomers, το 56% των gen 
X και το 69% των gen Z. Βέ-
βαια, όσο περιμένουν την 
κληρονομιά τους, πολλοί mil-
lennials εξακολουθούν να 
βιώνουν τις συνέπειες που 
είχαν στα οικονομικά τους 
τα αλλεπάλληλα σοκ, ξεκι-
νώντας με τη χρηματοοικο-

νομική κρίση του 2008, την 
ευρωπαϊκή κρίση, το Brexit 
και στη συνέχεια την παν-
δημία, τον πόλεμο στην Ου-
κρανία και την πληθωριστι-
κή κρίση. 

Το στερεότυπο θέλει τη 
γενιά αυτή, απογοητευμέ-
νη από τα οικονομικά της, 
να αποφασίζει να ξοδέψει 
όσα χρήματα έχει σε μικρές 
πολυτέλειες.

Στην  πραγματικότη -
τα, όμως, ο πλούτος της 

θα έρθει με τη μορφή κλη-
ρονομιάς, κάτι που σημαί-
νει ότι οι millennials θα 
αποκτήσουν τελικά τα δι-
κά τους σπίτια. «Οταν η 
silent generation (1925-
1945), οι baby boomers (1946-
1964) και οι πιο μεγάλοι από 
τους generation X (1965-
1980), πεθάνουν, πλούτος 3,1 
τρισ. δολαρίων που είναι δε-
σμευμένος στα σπίτια τους 
θα απελευθερωθεί», ανα-
φέρει η έκθεση της Knight 
Frank. Πέραν των ακινήτων, 
οι μετοχές, τα ομόλογα και 
άλλα περιουσιακά στοιχεία 
που συσσώρευσαν οι προ-
ηγούμενες γενιές θα περά-
σουν στους millennials.

Οι millennials
θα γίνουν η ιστορικά
πλουσιότερη γενιά 

Στην αντεπίθεση η ευρωπαϊκή
βιομηχανία ηλεκτροκίνησης
Με φθηνότερα μοντέλα απαντά στην επέλαση κινεζικών ηλεκτρικών οχημάτων

Στη Γερμανία 
κατέπλευσε το πρώτο 
φορτηγό της BYD 
με φορτίο 5.000 και 
πλέον αυτοκινήτων.
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 Η έρευνα Wealth 
Report της Knight 
Frank διαπίστωσε 
ότι το 75% των 
millennials περιμένει 
την αύξηση του 
πλούτου του το 2024.
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Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Φεβρουαρίου

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Σε λιγότερο από 2,5 δισ. ευρώ θα
ανέρχονταν το 2023 οι άμεσες
ξένες επενδύσεις, χωρίς τη συμ-
βολή της αγοράς ακινήτων, η
οποία υπολογίζεται ότι κατέγραψε
πέρυσι μερίδιο που ξεπέρασε το
45%, επί του συνόλου των επεν-
δύσεων που πραγματοποιήθηκαν
από το εξωτερικό. Ετσι, συνέβαλε
καθοριστικά στο να διαμορφω-
θούν τελικά οι ξένες επενδύσεις
στο επίπεδο των 4,48 δισ. ευρώ,
όσο δηλαδή και το 2019. Πρόκειται
για μέγεθος που συνιστά πτώση
κατά 40% έναντι του 2022, όταν
σημειώθηκε ιστορικό υψηλό με
εισροές 7,53 δισ. ευρώ.

Υπενθυμίζεται ότι σύμφωνα
με τα στοιχεία της ΤτΕ, οι εισροές
ξένων κεφαλαίων από το εξωτε-
ρικό στην αγορά ακινήτων είχαν
διαμορφωθεί σε 1,64 δισ. ευρώ
με το πέρας του εννεαμήνου του
2023, σημειώνοντας αύξηση κατά
28,7% σε ετήσια βάση. Στο ίδιο
διάστημα το σύνολο των άμεσων
ξένων επενδύσεων διαμορφώθηκε
σε 3,85 δισ. ευρώ, μέγεθος που
ήταν 39,2% χαμηλότερο από τα
6,34 δισ. ευρώ που είχαν εισρεύσει
στην ελληνική οικονομία κατά
την ίδια περίοδο του 2022. Ετσι,
σε επίπεδο εννεαμήνου το μερίδιο
των ακινήτων επί του συνόλου
των άμεσων ξένων επενδύσεων
διαμορφώθηκε σε 42,5%.

Ωστόσο, το μερίδιο των επεν-
δύσεων σε ακίνητα ως ποσοστό
επί του συνόλου των άμεσων ξέ-
νων επενδύσεων εκτιμάται ότι
διευρύνθηκε ακόμη περισσότερο
κατά το τέταρτο τρίμηνο του 2023
και διαμορφώθηκε πέριξ του 45%,
ενδεχομένως και ακόμη παραπά-
νω, με δεδομένο ότι παραδοσιακά
οι τελευταίοι μήνες του κάθε έτους
είναι και οι πιο δυναμικοί σε ό,τι
αφορά τις αγοραπωλησίες ακι-
νήτων. Για παράδειγμα, κατά το
τέταρτο τρίμηνο του 2022 οι επεν-
δύσεις από το εξωτερικό στην
αγορά ακινήτων είχαν προσεγ-
γίσει τα 700 εκατ. ευρώ. Κατά την
αντίστοιχη περίοδο του 2023 εκτι-
μάται ότι ο σχετικός αριθμός θα
είναι χαμηλότερος, αλλά και πάλι
επαρκής, ώστε να ωθήσει το συ-

νολικό ετήσιο μέγεθος αρκετά
πάνω από τα 2 δισ. ευρώ. Υπεν-
θυμίζεται ότι κατά το τελευταίο
δίμηνο του 2023 παρατηρήθηκαν
«αρρυθμίες» στην αγορά, λόγω
της αποχής των συμβολαιογρά-
φων, επηρεάζοντας αρνητικά τις
συναλλαγές.  Ετσι, εκτιμάται ότι
ένα μέρος των αγοραπωλησιών
ολοκληρώθηκε και τυπικά εντός
του 2024, παρότι οι αρχικές συμ-
φωνίες έγιναν πέρυσι.

«Κινητήριος μοχλός» του με-
γαλύτερου μέρους των αγορών
ακινήτων από ξένους το 2023
ήταν το πρόγραμμα «χρυσή βίζα».

Αυτό οφείλεται ασφαλώς στις αλ-
λαγές που έγιναν στο θεσμικό
πλαίσιο και του χρόνου που δό-
θηκε, έως ότου αυτές ισχύσουν,
κάτι που πυροδότησε «έκρηξη»
αγορών από ξένους, που ήθελαν
να προλάβουν τον διπλασιασμό
του ελάχιστου ύψους επένδυσης,
από τις 250.000 στις 500.000 ευρώ,
στα δημοφιλέστερα σημεία, δη-
λαδή τα νότια και τα βόρεια προ-
άστια, το κέντρο της Αθήνας, τη
Σαντορίνη, τη Μύκονο και τον
Δήμο Θεσσαλονίκης.

Κάπως έτσι και με βάση τα
στοιχεία του υπ. Μετανάστευσης
και Ασύλου, ο συνολικός αριθμός
των αιτήσεων χορήγησης νέας
άδειας μόνιμου επενδυτή (χωρίς
να υπολογίζονται και τα μέλη
των οικογενειών), ανήλθε πέρυσι
σε 8.351, όντας τετραπλάσιος
του ετήσιου μέσου όρου των
προηγουμένων ετών. Αν και δεν
είναι ξεκάθαρο πόσα από τα αι-
τήματα αυτά αφορούν αγορές
ακινήτων που έγιναν πέρυσι (εν-
δεχομένως κάποιες να είχαν γίνει
το 2022), είναι εμφανές ότι μόνο
από το νούμερο αυτό, είναι πι-
θανό να εισέρρευσαν στη χώρα
κεφάλαια άνω των 2 δισ. ευρώ
(με δεδομένο το ελάχιστο όριο
των 250.000 ευρώ).

Ανω του 45% το μερίδιο
των ακινήτων στις άμεσες
ξένες επενδύσεις

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Στροφή των ξένων αγοραστών εξο-
χικών κατοικιών σε περιοχές της
Ελλάδας που είναι λιγότερο δημο-
φιλείς, αλλά ταυτόχρονα δεν υστε-
ρούν σε φυσικό κάλλος (το αντί-
θετο μάλιστα), παρατηρείται και
φέτος στην αγορά. Μάλιστα, σύμ-
φωνα με σχετική ανάλυση της El-
xis-At Home in Greece, η οποία
ειδικεύεται στον τομέα των εξο-
χικών κατοικιών, η εν λόγω τάση
είναι πιθανό να εξελιχθεί σε κυ-
ρίαρχη κατά τη διάρκεια του 2024.
Περιοχές που είναι άγνωστες στο

ευρύ κοινό και προσφέρουν ήπια
τουριστική ανάπτυξη κι επομένως
περισσότερη γαλήνη και ηρεμία,
εξελίσσονται σε hot spots για τους
ξένους αγοραστές εξοχικής κατοι-
κίας. «Το δέλεαρ του πιο προσιτού
κόστους αγοράς, που συνδυάζεται
με περιοχές ήπιας τουριστικής
ανάπτυξης και κίνησης, αποδει-
κνύεται ένας ιδιαίτερα ελκυστικός
συνδυασμός για τους πελάτες μας
το 2024. Η τάση αυτή παρατηρείται
σταθερά τα τελευταία χρόνια,
ωστόσο φέτος δείχνει ότι θα ξε-
χωρίσει περισσότερο», εξηγεί ο
Γιώργος Γαβριηλίδης, διευθύνων
σύμβουλος της Elxis. 

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Elxis, ξεχωρίζουν δύο κύριες πε-
ριοχές της χώρας. Η πρώτη είναι
η βορειοδυτική πλευρά από την
Πρέβεζα μέχρι την Ηγουμενίτσα
και πιο νότια έως την Πάλαιρο και
τον Μύτικα Αιτωλοακαρνανίας,
δηλαδή όλο το τμήμα της ηπειρω-
τικής χώρας που «βρέχεται» από

το Ιόνιο. Η δεύτερη περιοχή εν-
διαφέροντος είναι το νότιο τμήμα
του νομού Ρεθύμνου και γενικό-
τερα η νότια πλευρά της Κρήτης
που «βλέπει» προς το Λιβυκό πέ-
λαγος, η οποία έχει αναπτυχθεί
σαφώς λιγότερο τουριστικά σε
σχέση με το βόρειο τμήμα του νη-
σιού.

Σύμφωνα με τον κ. Γαβριηλίδη,
στα παραπάνω σημεία «οι αγορα-
στές αποφεύγουν την πολυκοσμία
και τον συνωστισμό, απολαμβά-
νοντας τη φύση και την ομορφιά
των παραλιών, όπως συνέβαινε
δηλαδή και πριν από αρκετά χρό-
νια, ενώ ταυτόχρονα μπορούν να
αποκτήσουν εξοχικό σε πολύ πιο
προσιτές τιμές, έναντι ενός πιο
δημοφιλούς σημείου». Για παρά-
δειγμα, όπως αναφέρει ο επικε-
φαλής της Elxis, στις περιοχές που
βρίσκονται απέναντι από τη Λευ-
κάδα και την Κέρκυρα, οι τιμές
πώλησης νεόδμητων εξοχικών κα-
τοικιών είναι κατά 25% χαμηλό-

τερες σε σχέση με τα εν λόγω δη-
μοφιλή νησιά και διαμορφώνονται
πέριξ των 250.000-300.000 ευρώ.
Ανάλογες τιμές παρατηρούνται
και στα νότια της Κρήτης, όπου
ένα νεόδμητο εξοχικό δύο υπνο-
δωματίων με πισίνα και δικό του
κτήμα 400 τ.μ., στοιχίζει σήμερα
250.000 ευρώ, ή 300.000 ευρώ αν
περιλαμβάνει και τρίτο υπνοδω-
μάτιο.

«Ειδικά στην Κρήτη και στο νό-
τιο τμήμα του Ρεθύμνου διαπι-
στώνουμε ότι υπάρχει πολύ μεγάλο
αγοραστικό ενδιαφέρον. Ξεχωρί-
ζουμε τρία χωριά –τον Πλακιά, το
Μαριού και τον Ασώματο– που
προσφέρουν πανοραμική θέα μέχρι
τα νησιά της Γαύδου και των Πα-
ξιμαδιών κι εξελίσσονται πολύ δυ-
ναμικά τα τελευταία χρόνια. Μόνο
στα τρία αυτά χωριά η Elxis έχει
πουλήσει πάνω από 120 βίλες κι
έτσι αποφασίσαμε να συστήσουμε
ξεχωριστό γραφείο στην περιοχή»,
σημειώνει ο κ. Γαβριηλίδης.

Σύμφωνα με τον ίδιο, η περιοχή
αυτή απέχει μόλις 35 χιλιόμετρα
από την πόλη του Ρεθύμνου και
τις υποδομές που αυτή προσφέρει.
Παράλληλα, το σημείο αυτό βρί-
σκεται στη μέση ανάμεσα στο αε-
ροδρόμιο του Ηρακλείου και της
πόλης του Ρεθύμνου. Αντίστοιχα,
στη βορειοδυτική πλευρά της χώ-
ρας, το λιμάνι της Ηγουμενίτσας
αποτελεί βασικό πλεονέκτημα για
όσους έρχονται με πλοίο από την
Ιταλία. Στη συνέχεια μπορούν να
προσεγγίσουν διάφορες περιοχές
οδικώς, χάρη στην Ιονία Οδό και
πρόσφατα και την ολοκληρωμένη
Αμβρακία Οδό. Ετσι, περιοχές όπως
ο κόλπος της Πλαταριάς, η Φα-
σκομηλιά και η Σκορπιώνα κατα-
γράφουν έντονη ζήτηση από το
εξωτερικό, μαζί φυσικά με τα Σύ-
βοτα, την Πέρδικα και τις παραλίες
Αρίλλος και Καραβοστάσι ή και
πιο νότια την Καστροσυκιά, τα
Κανάλια και την παραλία στο Μο-
νολίθι, μήκους 22 χιλιομέτρων. 

Οι ξένοι αγοραστές κατοικιών
ανακαλύπτουν την άγνωστη Ελλάδα
Αυξάνονται οι αγορές εξοχικών σε λιγότερο δημοφιλείς περιοχές

Μέρη άγνωστα στο ευρύ κοινό, που προσφέρουν ήπια τουριστική ανάπτυξη κι επομένως περισσότερη γαλήνη και
ηρεμία, εξελίσσονται σε hot spots για τους ξένους αγοραστές εξοχικής κατοικίας. Στη φωτογραφία, ο Πλακιάς στο
νότιο Ρέθυμνο, όπου η ζήτηση εξοχικών από ξένους αυξάνεται διαρκώς.

<<<<<<

Το τμήμα της ηπειρωτι-
κής χώρας που «βρέχε-
ται» από το Ιόνιο Πέλα-
γος και το νότιο τμήμα
του νομού Ρεθύμνου εί-
ναι οι περιοχές που ξε-
χωρίζουν. 

Ο Ιανουάριος δεν ήταν ιδιαίτερα
καλός μήνας για Λεμεσό και Λάρ-
νακα, ενώ οι άλλες τρεις επαρχίες
έδωσαν μια κάπως πιο συγκεχυ-
μένη εικόνα. Από την άλλη, ο Ια-
νουάριος ποτέ δεν αποτελεί μια
ασφαλή ένδειξη για το τι θα ακο-
λουθήσει μέσα στη χρονιά, γι’ αυτό
και αναμένουμε με ανυπομονησία
να δούμε τι πορεία θα πάρουν οι
τοπικές αγορές των ακινήτων. Ας
μην ξεχνάμε πως όπως φωτογρα-
φίζεται σήμερα η οικονομική κα-
τάσταση, έχουμε από τη μια ένα
ξεφούσκωμα του πληθωρισμού και
από την άλλη δισταγμό σε μειώσεις
των επιτοκίων με αποτέλεσμα το
κόστος δανεισμού να παραμένει
ψηλό. Πώς φιλτράρεται αυτό είτε
με έμμεσο ή με άμεσο τρόπο στις
αποφάσεις των αγοραστών και
επενδυτών Πάμε να αναλύσουμε
τα τελευταία στοιχεία.  

Τον Φεβρουάριο του 2024 ση-
μειώθηκαν συνολικά 1.543 πωλή-
σεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων. Ένα
νούμερο σαφώς αυξημένο σε σύγ-
κριση με τον Ιανουάριο, αλλά και
σαφώς αυξημένο σε σχέση με τον
Φεβρουάριο του 2023 που είχαν
σημειωθεί συνολικά 1.346 πωλήσεις
(μεταβιβάσεις) ακινήτων. Η αγορά
φέτος μεγεθύνθηκε κατά 14,6%.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Φεβρουάριο είναι
επίσης αυξημένη κατά 14%, αφού

φέτος κατατέθηκαν συνολικά 1.284
πωλητήρια έγγραφα σε αντίθεση
με 1.131 πωλητήρια έγγραφα πέρσι
τον ίδιο μήνα.  

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Φεβρουάριο φέτος, κυμάνθηκε
πέριξ των €327,8 εκατ. Συγκρινό-
μενη με τον Φεβρουάριο του 2023,
όπου η αξία ήταν πέριξ των €272,6
εκατ., βλέπουμε μια αξιοσημείωτη
αύξηση της τάξης του 20,2%.  

Πώς διανέμεται αυτή η συνολική
απόδοση του μήνα μεταξύ των
επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν όλες
οι επαρχίες κατά αντίστοιχο τρό-
πο;

Η Λευκωσία κατέγραψε 443 πω-
λήσεις φέτος και 378 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 17,2%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των

€66,6 εκατ. φέτος και πέρσι πέριξ
των €54 εκατ.  Άρα φέτος έχουμε
αύξηση 23,3%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά τον Φεβρουαρίου
28,7% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 20,3% επί της αξίας
συναλλαγών. Επιπλέον, η Λευκωσία
κατέγραψε και 280 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 47% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Φεβρουάριο
του 2023. Κατ’ ακρίβεια, η Λευκω-
σία είχε τη μεγαλύτερη άνοδο σε
πωλητήρια έγγραφα κλείνοντας
έτσι δυνατά τον χειμώνα.

Η Λεμεσός κατέγραψε 394 πω-
λήσεις φέτος και 388 πωλήσεις
πέρσι (οριακή αύξηση 1,5%). Ο συ-

νολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €116,4 εκατ. φέτος και
πέριξ των €102,2 εκατ., πέρσι ση-
μειώνοντας αύξηση 13,9%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Φεβρουαρίου 25,5% επί του αριθ-
μού πωλήσεων και μερίδιο 35,5%
επί της αξίας συναλλαγών. Επιπλέ-
ον, η Λεμεσός κατέγραψε και 378
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
5% μειωμένα σε σχέση με τον Φε-
βρουάριο του 2023. Η Λεμεσός δεί-
χνει κόπωση στη δραστηριότητα
της αγοράς παρόλο που εξακολου-
θεί να ηγείται στην αγορά του ακρι-
βού real estate. Όμως οι Λεμεσιανοί
φαίνεται να έχουν περιθωριοποι-

ηθεί εντελώς, και αυτό είναι ιδιαί-
τερα ανησυχητικό αν συμβαίνει
παρατεταμένα.

Η Λάρνακα κατέγραψε 297 πω-
λήσεις φέτος και 241 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 23,2%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€49,9 εκατ. φέτος, και πέριξ των
€49,2 εκατ. πέρσι, σημειώνοντας
οριακή αύξηση 1,4%.  Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Φεβρουα-
ρίου 19,2% επί του αριθμού πωλή-
σεων και μερίδιο 15,2% επί της
αξίας συναλλαγών. Επιπλέον, η
Λάρνακα κατέγραψε και 247 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά
22% αυξημένα σε σχέση με τον
Φεβρουάριο του 2023.  Μετά τη
Λευκωσία, η Λάρνακα είχε την κα-
λύτερη επίδοση στα νέα πωλητήρια
έγγραφα.

Η Πάφος κατέγραψε 334 πωλή-
σεις φέτος και 247 πωλήσεις πέρσι,
σημειώνοντας αύξηση 35,2%. Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €83,9 εκατ. φέτος, και
πέριξ των €45,9 εκατ. πέρσι, ση-
μειώνοντας έκρηξη 82,8%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Φεβρουαρίου 21,6% επί του αριθ-
μού πωλήσεων και μερίδιο 25,6%
επί της αξίας συναλλαγών. Η Πάφος
κατέγραψε και 310 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 17% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Φεβρουάριο
του 2023. Η Πάφος, αν και πιο
μικρή αγορά από Λευκωσία, συ-
νολικά είχε την καλύτερη συνολική

επίδοση μέσα στον Φεβρουάριο.
Η Αμμόχωστος κατέγραψε 75

πωλήσεις φέτος και 92 πωλήσεις
πέρσι, σημειώνοντας μείωση
18,5%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €11 εκατ.
φέτος, και πέριξ των €21,2 εκατ.
πέρσι, σημειώνοντας κατρακύλα
48,1%. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του Φεβρουαρίου 4,9% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
3,4% επί της αξίας συναλλαγών.
Η Αμμόχωστος κατέγραψε και 69
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
7% μειωμένα σε σχέση με τον Φε-
βρουάριο του 2023. Η Αμμόχωστος
είχε μια πρωτοφανή επίδοση πέρσι
τον Φεβρουάριο και συνεπώς είναι
νωρίς μέσα στη νέα χρονιά να σχο-
λιαστεί αρνητικά.

Η μείωση στον πληθωρισμό
επέφερε μια σχετική σταθεροποί-
ηση στο κατασκευαστικό κόστος
και αυτό λειτουργεί προς το παρόν
κάπως αντισταθμιστικά στα ψηλά
επιτόκια. Οι ενδείξεις δείχνουν
προς σταδιακή αποκλιμάκωση των
επιτοκίων εντός του τρέχοντος
έτους, βοηθώντας την αγορά να
οδεύει με θετικό ορίζοντα.  Φυσικά
οι γεωπολιτικές εξελίξεις πάντα
παίζουν πρωταγωνιστικό ρόλο και
άρα αυτή η εικόνα μπορεί εύκολα
να ανατραπεί.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

<<<<<<

Πέρυσι διαμορφώθη-
καν σε 4,48 δισ. ευ-
ρώ, φθάνοντας στα
επίπεδα του 2019.

<<<<<<

Τον Φεβρουάριο του
2024 σημειώθηκαν συ-
νολικά 1.543 πωλήσεις
(μεταβιβάσεις) ακινή-
των.  Ένα νούμερο σα-
φώς αυξημένο σε σύγ-
κριση με τον Ιανουάριο,
αλλά και σαφώς αυξη-
μένο σε σχέση με τον
Φεβρουάριο του 2023.

Η συνολική αξία συναλλαγών τον Φεβρουάριο φέτος, κυμάνθηκε πέριξ των
€327,8 εκατ.  Συγκρινόμενη με τον Φεβρουάριο του 2023 όπου η αξία ήταν πέ-
ριξ των €272,6 εκατ., βλέπουμε μια αξιοσημείωτη αύξηση της τάξης του 20,2%.  
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

O διεθνούς φήμης καλλιτέχνης 
Millo έχει ήδη ξεκινήσει να εργά-
ζεται στη Λεμεσό για το οικιστικό 
έργο της Art Square, μια συλλογή 
από υπαίθριους πίνακες οι οποίοι 
εξυμνούν την ομορφιά της κυπρι-
ακής φύσης και των ανθρώπων 
της. Ο Millo δεν είναι άγνωστος 
στην Κύπρο, μιας και είχε συμ-
μετάσχει και στο Πάφος 2017, με 
γκράφιτι –που είχε τη δική του 
περιπέτεια– που είχε δημιουρ-
γήσει στο πλαίσιο των εκδηλώ-
σεων της πολιτιστικής πρωτεύ-
ουσας της Ευρώπης που ήταν η 
Πάφος. Ο Μillo λίγο πριν ανέβει 
στο καλάθι του μίλησε στην «Κ» 
για τη δουλειά του και τη street 
art, και για το αν μιλάμε για μία 
εφήμερη τέχνη. Γι’ αυτό το θέμα 
λέει πως γνωρίζει πολύ καλά πως 
από τη στιγμή που τελειώνει ένα 
έργο αυτό μπορεί να καταστρα-
φεί ή μπορεί ακόμα και να πέσει 
θύμα βανδαλισμού πολύ γρήγο-
ρα… και συμπληρώνει: «Τα τε-
λευταία χρόνια υπάρχει μεγάλη 
προσοχή σε αυτού του είδους την 
τέχνη και με κάποιο τρόπο όλοι οι 
εμπλεκόμενοι προσπαθούν να τα 
κάνουν να διαρκέσουν όσο το δυ-
νατό περισσότερο. Εγώ για παρά-
δειγμα ήμουν πάντα υπέρ ακόμα 
και να επιστρέψω σε κάποιο έρ-

γο μου για να το αποκαταστήσω, 
αν υπάρξει τέτοια ανάγκη». Στην 
Κύπρο μάλιστα έχουμε το παρά-
δειγμα του γκράφιτι της Πάφου… 
Τα μνημειώδη έργα τέχνης, που 
υψώνονται σε ύψος έξι ορόφων, 
στόχος είναι να συμβάλλουν στην 
υποψηφιότητα της πόλης για τον 
τίτλο της Πολιτιστικής Πρωτεύ-
ουσας της Ευρώπης 2030.

–Βρίσκεσαι στην Κύπρο ξανά, 
αυτή τη φορά στη Λεμεσό, τι 
σε φέρνει στην πόλη;

–Προσκλήθηκα να λάβω μέ-
ρος σε ένα πρότζεκτ για την κα-
τασκευή τεσσάρων νέων κτηρί-
ων, που ονομάζεται «art square». 
∆εν θα δημιουργηθεί μόνο ένα 
οικιστικό σύμπλεγμα, αλλά ένας 
χώρος προσβάσιμος σε όλους, με 
ένα πάρκο, όπου ο καθένας θα 
μπορεί να θαυμάσει την τέχνη. 

–Το πρότζεκτ αυτό εμπνέεται 
από τη φύση και τους ανθρώ-
πους της Κύπρου, εσένα τι εί-
ναι αυτό που σε εμπνέει από 
το νησί; 

–Από αυτές τις μέρες και τους 
επόμενους μήνες θα πραγματοποι-
ήσω οκτώ νέες τοιχογραφίες στις 

προσόψεις των υπό κατασκευή 
κτηρίων. Καθένα από αυτά θα έχει 
ένα διαφορετικό μήνυμα, που δημι-
ουργήθηκε θέλοντας να είναι περι-
λαμβάνει τους πάντες και να γιορ-
τάζει την ομορφιά της φύσης του 
νησιού. Η Κύπρος έχει μία ιστο-
ρία, μία θέση και μία γεωγραφία 
μοναδικά, άρα μού ήταν αδύνατο 
να αγνοήσω αυτές τις όψεις της, 
δημιουργώντας τα έργα μου. 

–Ποιες είναι οι δυσκολίες για 
τη δημιουργία ενός επιτοίχιου 
έργου μεγάλου μεγέθους;

–Σίγουρα το να δουλεύεις σε 
ύψος είναι πάντα ένα στοίχημα. 
Κάθε μέρα περνάω πολλές ώρες 
αιωρούμενος στο καλάθι μου για 
να φτιάξω τα έργα μου. ∆εν είναι 
μία απλή διαδικασία, αλλά πια 
μπορώ να πω ότι το έχω συνηθί-
σει. Επίσης, το να ζωγραφίζεις σε 

ύψος χρειάζεται πολλή προσοχή, 
βέβαια, δύσκολα μπορούν να συμ-
βούν λάθη, αν εργάζεσαι με προ-
καθορισμένους όρους ασφαλείας. 

–Τι αντιπροσωπεύει για σένα 
η Street Art; 

–Η street art είναι το πάθος 
μου, αλλά ταυτόχρονα και η δου-
λειά μου. ∆εν Αν και δεν μπορώ 
να διαχωρίσω αυτά τα δύο, σί-

γουρα είναι αυτό που αγαπώ να 
κάνω.

–Είναι η street art μία εφήμε-
ρη τέχνη; 

–Σίγουρα το να ζωγραφίζεις σε 
εξωτερικούς χώρους είναι πολύ 
διαφορετικό από το να δημιουρ-
γείς έναν πίνακα που θα εκτεθεί 
και θα διατηρηθεί σε ένα μουσείο. 
Το να δουλεύεις με τις καιρικές 

δυσκολίες σίγουρα επηρεάζει και 
το έργο. Γνωρίζω πολύ καλά πως 
από τη στιγμή που τελειώνω ένα 
έργο μου αυτό μπορεί να κατα-
στραφεί ή μπορεί ακόμα και να 
πέσει θύμα βανδαλισμού πολύ 
γρήγορα. Αυτό όμως είναι το ρί-
σκο, το τίμημα, αν θέλεις, που 
πρέπει να πληρώσεις… Ωστό-
σο, τα τελευταία χρόνια υπάρχει 
μεγάλη προσοχή σε αυτού του 
είδους την τέχνη και με κάποιο 
τρόπο όλοι οι εμπλεκόμενοι προ-
σπαθούν να τα κάνουν να διαρ-
κέσουν όσο το δυνατό περισσό-
τερο. Εγώ για παράδειγμα ήμουν 
πάντα υπέρ ακόμα και να επι-
στρέψω σε κάποιο έργο μου για 
να το αποκαταστήσω, αν υπάρξει 
τέτοια ανάγκη.

–Προτιμάς να εργάζεσαι σε πιο 
πολυσύχναστες περιοχές ή σου 
αρέσει να δημιουργείς σε ση-
μεία λιγότερο θορυβώδη;

–Συνήθως τα έργα μου βρίσκο-
νται στις περιφέρειες του κόσμου, 
όπου είναι δύσκολο η τέχνη να 
είναι εύκολα προσβάσιμη για 
όλους. Εκεί που ακριβώς το να 
δημιουργήσεις μία τοιχογραφία 
μπορεί πραγματικά να αλλάξει 
την αντίληψη της πραγματικό-
τητας εκείνου που ζει εκεί. 

–Πώς εντάσεις τον Millo στην 
τέχνη σου; 

–Για τα έργα μου εμπνέομαι 
από όλα εκείνα που με περιβάλ-
λουν, και γι’ αυτό καθένα από τα 
έργα μου φέρει ένα διαφορετικό 
μήνυμα και έχει δημιουργηθεί 
αποκλειστικά για το σημείο που 
θα το φιλοξενήσει. Για μένα οι 
προσωπικότητές μου είναι όπως 
οι ηθοποιοί, οι οποίοι ερμηνεύ-
ουν οτιδήποτε θέλω να εκφράσω. 
Βέβαια, οτιδήποτε θα πουν έχει 
περάσει μέσω της δικής μου ευ-
αισθησίας και της θεώρησης που 
έχω εγώ για τον κόσμο. 

–Είναι μία προσπάθεια να ξα-
ναπάρουμε τις πόλεις από το 
γκρι και το τσιμέντο μέσω της 
Street Art;

–Οπωσδήποτε είναι. Η επιθυ-
μία μας είναι να επανακτήσουμε 
τον χώρο, και να τον τοποθετή-
σουμε στα μέτρα του ανθρώπου.

Τέχνη από ψηλά
όχι όμως αφ’ υψηλού

«Συνήθως τα έργα μου βρίσκονται στις περιφέρειες του κόσμου»

λέει στην «Κ» ο διεθνούς φήμης street artist Millo  

«Οι προσωπικότητές μου είναι όπως οι ηθοποιοί, οι οποίοι ερμηνεύουν οτιδήποτε θέλω να εκφράσω. Βέβαια, οτιδήποτε θα πουν έχει περά-
σει μέσω της δικής μου ευαισθησίας και της θεώρησης που έχω εγώ για τον κόσμο».

«Για τα έργα μου εμπνέομαι από όλα εκείνα που με 
περιβάλλουν, και γι’ αυτό καθένα από τα έργα μου φέ-
ρει ένα διαφορετικό μήνυμα και έχει δημιουργηθεί 
αποκλειστικά για το σημείο που θα το φιλοξενήσει» λέει 
ο Millo στην «Κ»,

Συνήθως τα έργα μου 
βρίσκονται στις περιφέ-
ρειες του κόσμου,
όπου είναι δύσκολο η 
τέχνη να είναι εύκολα 
προσβάσιμη για όλους.

«Η επιθυμία μας
είναι να επανακτήσουμε 
τον χώρο, και να τον
τοποθετήσουμε στα
μέτρα του ανθρώπου».
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Η γενναιοδωρία να σαρκάζεις

Μ
ε τα χαρακτηριστικά των μικροα-
στών ασχολούνται δύο κωμωδί-
ες που παρουσιάζονται αυτή την 

περίοδο στο Θέατρο Τέχνης (Φρυνίχου) 
και στο Εθνικό Θέατρο (Ρεξ): Οι «∆ύο 
Χέστηδες» του Ευγένιου Λαμπίς και η 
«Προξενήτρα» του Θόρντον Ουάλντερ, 
αντίστοιχα. Ο Λαμπίς ανέδειξε φαρσικά 
ένα από τα κυριότερα χαρακτηριστικά 
του μικροαστού: τον φόβο, που παίρνει 
παθολογικές διαστάσεις, οι οποίες κατά 
κάποιο τρόπο φαντάζουν εξωπραγματι-
κές, σε συνδυασμό με τα προβλήματα 
που προκαλεί στη ζωή και στις σχέσεις 
μας η υπερβολική ευγένεια και η δειλία.

Στην «Προξενήτρα», ο Θόρντον Ου-
άιλντερ σκιαγραφεί το προφίλ της αυ-
τάρεσκης και εφησυχασμένης αμερι-
κανικής νοοτροπίας, όπου η απόκτηση 
οικονομικής δύναμης και κοινωνικού 
στάτους αποτελεί αυτοσκοπό (όπως 
λέει η Ζωή ∆έτση, καθηγήτρια Αμερι-
κανικού Θεάτρου στο ΑΠΘ), έχοντας 
σαφείς επιρροές από τον «Φιλάργυρο» 
του Μολιέρου (παρουσιάστηκε για πρώ-
τη φορά τον Σεπτέμβριο του 1668).

Τα δύο έργα δεν είναι σύγχρονα. Ο 
Λαμπίς έζησε τον 19ο αιώνα (γεννή-
θηκε το 1815 και πέθανε το 1888, ενώ 
δεν βρέθηκαν στοιχεία χρονολόγησης 
του εν λόγω θεατρικού έργου), ενώ η 
«Προξενήτρα» γράφτηκε το 1954. Τα 
δύο κείμενα και οι κοινωνικοί χαρακτή-

ρες που εμφανίζουν, μοιάζουν μακρινοί 
στον σύγχρονο θεατή. Παρόλο που τα 
προγράμματα των δύο παραστάσεων 
–και δη το πληρέστατο της παράστα-
σης του Εθνικού Θεάτρου– είναι απο-
λύτως αποσαφηνιστικά για το ιστορι-
κό, κοινωνικό και οικονομικό πλαίσιο 
της εποχής που γράφτηκαν τα έργα, η 
μελέτη τους απαιτεί έναν πολύ σχολα-
στικό θεατή...

Είναι, βέβαια, έργα γραμμένα με κέ-
φι και διάθεση να κάνουν τον κόσμο να 
γελάσει. Ωστόσο, οι δύο παραστάσεις 
προσφέρουν κάποιες στιγμές ευχάρι-
στου μειδιάματος στο σημερινό κοινό, 
χάρη στη σκηνοθετική μαεστρία του 
Βασίλη Παπαβασιλείου και του Θωμά 
Μοσχόπουλου και στην υποκριτική δει-
νότητα του Θέμη Πάνου (ερμηνεύει 
τον βασικό ρόλο στον Λαμπίς) και της... 

προξενήτρας, Γαλήνης Χατζηπασχάλη.
Ο Παπαβασιλείου λέει ότι «νομίζουν 

ότι ζούμε εντελώς στο σήμερα, αλλά 
ζούμε σε πολλούς χρόνους μαζί. Τα λό-
για μας είναι παιδιά πολλών ανθρώ-
πων». Ποιος θα μπορούσε να διαφω-
νήσει; Ωστόσο, η κληροδότηση των 
λόγων από γενιά σε γενιά γίνεται μέσα 
από σπουδαία έργα, και όχι μέσα από 
φαρσοκωμωδίες, έστω κι αν έχουν ση-
μαδέψει μια εποχή. Εστω κι αν το ση-
μερινό ανέβασμά τους ευτυχήσει στα 
χέρια ενός διανοούμενου σκηνοθέτη 
και ντελικάτων ερμηνευτών, δεν απο-
τελεί διεκπεραίωση που βασίζεται, για 
να προκαλέσει γέλιο, στις γκριμάτσες 
ενός χοντροκομμένου κομπέρ.

Το κλειδί για να συνδεθούμε με μία 
«άχρονη» κωμωδία διαχρονικά και τον 
καυστικό λόγο για τα ανθρώπινα ήθη-
πάθη δεν είναι η ταύτισή μας με τους 
ήρωές της. Είναι ο αυτοσαρκασμός 
και η ανοιχτωσιά της ψυχής. Ο Λαμπίς 
έλεγε πως «μερικοί άνθρωποι τα βλέ-
πουν όλα θλιβερά. Εγώ γελάω με τη 
ζωή. Ούτε υπερηφανεύομαι μα ούτε 
και απολογούμαι γι’ αυτό. Απλώς έτσι 
γεννήθηκα. Οσο κι αν προσπαθώ, δεν 
μπορώ να πάρω τον άνθρωπο στα σο-
βαρά. Μου φαίνεται πως δημιουργήθη-
κε μόνο και μόνο για να διασκεδάζει 
κάποιους άλλους». Ή άλλως πως, αλί-
μονο στους σοβαροφανείς.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Αλεπούδες», της Dawn King
Η θεατρική ομάδα Point To Contemporary 
Theater παρουσιάζει την πρωτότυπη θε-
ατρική παράσταση «Αλεπούδες», της 
Dawn King, σε σκηνοθεσία Ευαγγελίας 
Ονουφρίου. Πρόκειται για ένα καθηλω-
τικό έργο, με υπαινικτικό χιούμορ, που 
παίζει με τις παράνοιες μας - πραγματι-
κές η φανταστικές. Σε ένα κόσμο στον 
οποίο ο καταιγισμός πληροφοριών φτάνει 
σε μας αφιλτράριστος, οι ψευδείς ειδή-
σεις και οι θεωρίες συνωμοσίας παρα-
μορφώνουν την καθημερινότητά μας. 
Η δράση λαμβάνει χώρα σε μια ζοφερή 

εποχή, όπου η ανθρωπότητα μαστίζεται 
από λιμό, οι σοδιές καταστρέφονται από 
πλημμύρες, ενώ παράλληλα ταλανίζε-
ται από την απειλή του κόκκινου θηρί-
ου (των Αλεπούδων). Παίζουν οι Νάγια 
Αναστασιάδου, Κώστας Κωνσταντίνου, 
Εύα Μιλτιάδου, Σταύρος Πέτρου. Πρεμιέ-
ρα 8 Μαρτίου. Παραστάσεις 9, 10, 14, 15, 
22, 23, 24, 29, 30, 31 Μαρτίου 2024 και 
5, 6, 7, 8 Απριλίου 2024, ώρα 8:30 μ.μ. 
Θέατρο WhereHaus612, Μιχαήλ Κουσου-
λίδη 5, Παλλουριώτισσα. Πληροφορίες: 

99122552, 99588103, 96160400

ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ 

«Wir sind wieder da!»
Το Ινστιτούτο Γκαίτε επιστρέφει και πάλι σε πλήρη λειτουρ-
γία! Για να γιορτάσει την ολοκλήρωση αυτών των εργασιών, 
που εξασφαλίζουν την ασφάλεια των μαθητών, των επισκε-
πτών, του προσωπικού και των καθηγητών του καθώς και την 
προσβασιμότητα της αίθουσας εκδηλώσεων για ΑμεΑ σε τρο-
χοκάθισμα, το Ινστιτούτο Γκαίτε διοργανώνει μια σειρά εκδη-
λώσεων με τίτλο «Wir sind wieder da!» από τον Φεβρουάριο 
έως τον Απρίλιο 2024, οι οποίες είναι ανοικτές για όλο τον κό-
σμο! Οι εκδηλώσεις και οι δραστηριότητες έχουν συμμετοχικό 
χαρακτήρα, και οι επισκέπτες που θα συμμετέχουν θα έχουν 
την ευκαιρία να κερδίσουν διάφορα δώρα: 29.02.2024 (Προ-
βολή ταινίας “All About Me”), 02.03.2024 (Προβολή ταινίας 
“Love, Deutschmarks and Death”), 11.03.2024 (Ledra Palace 
and Brandy Sours), 27.03.2024 (Βραδιά με παιχνίδια “Mensch 
ärgere dich nicht“), 15.04.2024 (Kant Talk: Συζητώντας με φι-
λοσόφους στην Κύπρο). Όλες οι εκδηλώσεις ξεκινούν στις 
7:00 μ.μ. Ινστιτούτο Γκαίτε Κύπρου, Μάρκου ∆ράκου 21, Λευ-
κωσία. Πληροφορίες 22674606, www.goethe.de/kypros

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ ΚΥΠΡΟΥ

Κυπροφωνία 3
Tα έργα τριών διακεκριμένων Κύ-
πριων συνθετών βρίσκονται στο 
επίκεντρο του συναρπαστικού και 
ποικιλόμορφου προγράμματος 
των συναυλιών «Κυπροφωνία 3», 
υπό τη διεύθυνση του διακεκρι-
μένου μαέστρου Thomas Herzog 
και σολίστ τον εξαίρετο Κύπριο 
κλαρινετίστα Γιώργο Γεωργίου. Το 
Κοντσερτίνο για κλαρινέτο της Άρ-
τεμις Αϊφωτίτη γράφτηκε το 2015 
και είναι αφιερωμένο στον σολίστ 
της συναυλίας. Ανοίγοντας πάντα 
νέους δρόμους, η Ορχήστρα πα-
ρουσιάζει επίσης την παγκόσμια 
πρεμιέρα του έργου Αίολος για 
μπάσο κλαρινέτο και ορχήστρα 
εγχόρδων του Eύη Σαμμούτη, μία 

ανάθεση του Ιδρύματος Σ.Ο.Κ.. Το 
έργο είναι εμπνευσμένο από την 
ελληνική μυθολογία, με τον Αίο-
λο να απεικονίζεται από το μπά-
σο κλαρινέτο μέσω μίας πλειάδας 
ηχητικών εκφάνσεων και αντιθέ-
σεων, ενώ τα έγχόρδα δρουν σαν 
ένα ακουστικό φίλτρο, αντιδρώ-
ντας στα ηχητικά ερεθίσματα του 
κλαρινέτου. Το έργο του Μιχάλη 
Ανδρονίκου In Spiritum εμπνέε-
ται από τη λαϊκή μουσική παράδο-
ση διαφόρων χωρών με στόχο να 
μεταφέρει την αίσθηση της σύν-
δεσης μεταξύ ανθρώπων διαφο-
ρετικών πολιτισμών. Η συναυλία 
ολοκληρώνεται με τη Sinfonietta 
του Francis Poulenc, ένα διαχρο-

νικό αριστούργημα, που συνδυά-
ζει τη νεοκλασική κομψότητα με 
τη ζωντάνια. Λευκωσία: Πέμπτη 7 
Μαρτίου- ∆ημοτικό Θέατρο Στρο-
βόλου. Πάφος: Παρασκευή 8 Μαρ-
τίου- Μαρκίδειο ∆ημοτικό Θέατρο, 
ώρα έναρξης συναυλιών 8:30 μ.μ. 
Πληροφορίες: 22 463144, www.

cyso.org.cy

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

T
o 1974, το συναίσθημα περίσσευε και οι 
πληγές έχαιναν. Το Πολυτεχνείο ήταν 
ακόμη «εκεί». Πενήντα χρόνια μετά, η 

εποχή εκείνη είναι πλέον παρελθόν, με ό,τι 
μπορεί να σημαίνει η λέξη. Απόσταση, άγνοια, 
διαστρέβλωση, αποτίμηση, προβληματισμό, 
ζύγιασμα, ξανακοίταγμα. Η μνήμη ακόμη 
και όσων συμμετείχαν στα γεγονότα, καμιά 
φορά ξεγελάει. Είναι πολλές οι επιστρώσεις, 
καταιγιστικά τα όσα έχουν μεσολαβήσει, η 
ανίχνευση της «αλήθειας» μπορεί και να μην 
είναι μία. Μπορεί οι αλήθειες να είναι πολλές 
και με αποκλίσεις μεταξύ τους. Οι μαρτυρίες 
μετράνε. ∆ύσκολο να αμφισβητηθούν, του-
λάχιστον όσα έχουν καταγραφεί. Ο Αρθουρ 
Μίλερ διαβάζει τη συγκλονιστική κατάθεση 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωμάτων μιας 24χρονης γυναίκας εγκύου 
που βασανίστηκε και απέβαλε· η Λίλιαν Χέλ-
μαν ένα γράμμα που δεν τελείωσε ούτε ταχυ-
δρομήθηκε, από φοιτητή που μετείχε στην 
κατάληψη του Πολυτεχνείου. Παραληρεί για 
τις «αξέχαστες Τετάρτη και Πέμπτη», ακολού-
θησε όμως και η μοιραία Παρασκευή· ο Μαξι-
μίλιαν Σελ διαβάζει επιστολή με παραλήπτη 
Eλληνα εργάτη στη Γερμανία: «Ο ∆ημήτρης 
σκοτώθηκε...»· ο Λόρενς Ολίβιε απαγγέλλει 
Σεφέρη: «Οπου και να ταξιδέψω η Ελλάδα 
με πληγώνει·/ παραπετάσματα βουνών αρ-
χιπέλαγα γυμνοί γρανίτες... Το καράβι που 
ταξιδεύει το λένε ΑΓΩΝΙΑ 937».

Η Μελίνα Μερκούρη, ο Μίκης Θεοδωρά-
κης, η Ολυμπία ∆ουκάκη, ο Γιάννης Μαρ-
κόπουλος συμπληρώνουν το «καστ» της 
«∆οκιμής» του Ζυλ Ντασσέν, ενός δραματο-
ποιημένου ντοκουμέντου, σε μορφή θεατρι-
κής πρόβας, που γυρίστηκε σε ένα στούντιο 
στη Νέα Υόρκη, το 1974, ως πράξη αντίστα-
σης και διεθνούς ενημέρωσης για τη χούντα 

των συνταγματαρχών. Ολοκληρώθηκε όμως 
τη στιγμή της πτώσης της δικτατορίας και 
έτσι δεν κυκλοφόρησε ποτέ κανονικά στις 
αίθουσες. Παραμένει, με όλον τον ρομαντι-
σμό, την υπερβολή και την εξιδανικευτική 
διάθεσή του, τεκμήριο μιας γενιάς, μιας επο-
χής, ενός κόσμου... Θα προβληθεί στο 26ο 
Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης (7-17 
Μαρτίου), στο αφιέρωμα «Γιορτάζοντας τα 
50 χρόνια από την αποκατάσταση της ∆η-
μοκρατίας». Χθες ολοκληρώθηκε το τριήμε-
ρο συνέδριο με θέμα «Μεταπολίτευση: 50 
χρονιά μετά» (με διοργανώτρια την «Κ»). Το 
2024 προσφέρεται για απολογισμούς. Μισός 
αιώνας πορεία, παρά τις ταχύτητες στις οποί-
ες ζούμε, είναι μεταίχμιο για ένα παρελθόν 
εξίσου μακρινό όσο και κοντινό. Είναι πολλοί 
όσοι έχουν ακόμη ζωντανή μνήμη των γεγο-
νότων, άλλοι βιωματική, συμμετέχοντας σε 
αυτά, άλλοι από απόσταση, όλοι όμως παρα-
κολουθώντας, αναθεωρώντας, αναζητώντας 
στη συνέχεια τον «δικό τους» δρόμο – όχι 
πια συλλογικό. 

Το στοίχημα αναδύεται διπλό: από τη μία, 
πώς ξαναδιαβάζει κανείς το χθες με τα ερω-
τήματα και τα ερμηνευτικά εργαλεία τού 
σήμερα· από την άλλη, πώς προχωράει και 
ευημερεί μια κοινωνία μέσα από χωριστές 
διαδρομές με διαλυμένες ή κατακερματισμέ-
νες συλλογικές θέσεις. Οι δυνάμεις της αλ-
λαγής μπορούν να έχουν αποτέλεσμα χωρίς 
ευρεία στήριξη; Η ψηφιακή πραγματικότητα 
είναι, άραγε, από μόνη της, μια απάντηση; 
Η Μεταπολίτευση, ιδιαίτερα η πρώτη πε-
ρίοδος (μέχρι το 1981), είναι σαν μια ξένη 
χώρα. Παρότι καθόρισε και διαμόρφωσε το 
σημερινό τοπίο, αναφέρεται σε μια Ελλάδα 
με διαφορετικές προσδοκίες, αντιλήψεις, 
προτεραιότητες, που έβγαινε όχι μόνο από 
την επτάχρονη δικτατορία αλλά και από μια 
εμφύλια διαμάχη. Από τότε η χώρα μας «τα-
ξίδεψε» πολύ, πέρασε μεγάλα διαστήματα 
εσωστρέφειας και ομφαλοσκόπησης, διεκδί-
κησε την ευρωπαϊκή ταυτότητα θέλοντας να 
αποκομίσει κυρίως –άκοπα– οφέλη, νόμιζε 
ότι έχτιζε το αύριο μέχρι να νιώσει το έδα-
φος να φεύγει κάτω από τα πόδια της, κα-
τέρρευσε και, τα τελευταία χρόνια, πασχίζει 
να προβάλει ένα αξιόπιστο ανάστημα στον 
κόσμο. Αλλά οι άνεμοι, παγκοσμίως, είναι 
αλλοπρόσαλλοι, οι εξελίξεις, οικονομικές, 
πολιτικές και περιβαλλοντικές, απρόβλεπτες.

Αν και με αποκατεστημένη τη δημοκρα-
τία μας παραμένουμε σε ένα καράβι, στέρεο 
μεν, το οποίο, όμως, δεν έχει αλλάξει όνομα, 
μόνο ημερομηνία: ΑΓΩΝΙΑ 2024.

Στο μεταξύ,
το καράβι δεν
άλλαξε όνομα

Γιορτάζοντας τα 50 χρόνια από 
την αποκατάσταση της Δημο-
κρατίας, πώς ξαναδιαβάζει κα-
νείς το χθες με τα ερμηνευτικά 
εργαλεία τού σήμερα;

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«ARIZONA, CY»
Η Art Seen παρουσιάζει την 
ατομική έκθεση με τίτλο 
«Arizona, CY» του καλλιτε-
χνικού διδύμου Νίκου Φι-
λίππου και Μαριλένας Ζακ-
χαίου, από την 1η Μαρτίου 
2024 έως τις 5 Απριλίου 
2024 στην Art Seen Gallery 
στη Λευκωσία. Την έκθεση 
επιμελείται η Μαρία Στάθη. 
Στην έκθεση «Arizona, CY» 
οι δύο καλλιτέχνες δημιουρ-
γούν συνδέσεις ανάμεσα 
στο νησί της Κύπρου και στη 
νοτιοδυτική Πολιτεία της 
Αριζόνας στις Η.Π.Α., μέσα 
από πρωτότυπα ποιήματα 
και φωτογραφίες στιγμής 
που επαναπροσδιορίζουν 
την πρόσληψη των φυσικών 
και κοινωνικών χώρων της 
Κύπρου. Η έκθεση «Arizona, 
CY» προτείνει μια εναλλακτι-
κή ανάγνωση του τόπου, του 
πολιτισμού και της κοινωνί-
ας. Τα έργα που παρουσιά-
ζονται σε αυτή την έκθεση 
αναπτύσσουν έναν διάλογο 
μέσα από την προβολή εικό-
νων και τις ηχητικές εγκατα-
στάσεις, το έντυπο υλικό και 
τις φωτογραφίες Polaroid, 
ειδικές εκτυπώσεις με τη 
μέθοδο της ριζογραφίας, κα-
θώς και το βιβλίο «Arizona, 
CY». Γκαλερί Αrt Seen, αρχι-
επισκόπου Μακαρίου 66Β, 
Λευκωσία. Πληροφορίες

τηλέφωνο 22006624,

www.art-seen.org

Η Alpha Square ανεβάζει μια ιδιαίτερη πα-
ράσταση, την «Τελευταία Συνεδρία του Φρό-
ιντ», μέσα σε φυσικό σκηνικό και φυσικό 
φωτισμό, στον Άγιο Ανδρέα Λευκωσίας. Στο 
ιδιαίτερο σαλόνι ενός σπιτιού, σχεδιασμέ-
νο από τον Κύπριο αρχιτέκτονα Νεοπτόλεμο 
Μιχαηλίδη, μικρός αριθμός θεατών θα κάθε-
ται μαζί με τις δύο ιστορικές φιγούρες στο 
«γραφείο του Φρόιντ» στο φυσικό φως της 
ημέρας! Οι Βαρνάβας Κυριαζής και Ανδρέ-
ας Αραούζος σκηνοθετούν και ενσαρκώνουν 
τις δύο επιβλητικές προσωπικότητες. Ο βρα-

βευμένος Αμερικανός συγγραφέας Mark St. 
Germain, με ιδιαίτερη κλίση στην ιστορική 
μυθοπλασία, φαντάζεται μια πρώτη και τε-
λευταία συνάντηση του θρυλικού συγγραφέα 
Σι Ες Λιούις με έναν από τους σημαντικότε-
ρους διανοούμενους του 20ού αιώνα, τον 
Σίγκμουντ Φρόιντ, το 1939. ∆ιπλές παρα-
στάσεις για όλα τα Σάββατα και τις Κυριακές 
Μαρτίου, στις 11:30 το πρωί και στις 4 το από-
γευμα. Κωνσταντίνου Κοντού 1, Άγιος Ανδρέ-
ας, Λευκωσία. Τα Σάββατα 2, 9 και 30 Μαρτί-

ου μία παράσταση μόνο, στις 11:30 π.μ. 

ΣΙΝΕΜΑ

Όμιλος Φίλων 
Κινηματογράφου
Ο Όμιλος Φίλων Κινηματογράφου προγραμ-
ματίζει για ολόκληρο τον Μάρτιο προβολές 
στον φιλόξενο χώρο του Κινηματογράφου 
ΠΑΝΘΕΟΝ στη Λευκωσία. Τη ∆ευτέρα 4 
Μαρτίου θα προβληθεί η ταινία του Σταύρου 
Πάμπαλλη «Πολιορκία στην οδό Λιπέρτη» 
με ελεύθερη είσοδο. Την επόμενη ∆ευτέρα 
11 Μαρτίου θα προβληθεί η ταινία «Tambour 
Battant» του François-Christophe Marzal, 
με ελεύθερη είσοδο. Τη ∆ευτέρα 18 Μαρτί-
ου θα προβληθεί η ταινία «Με τα Μάτια της 
Νταλβά» του Emmanuelle Nicot. Τη ∆ευτέρα 
25 Μαρτίου θα προβληθεί η ταινία «Στη Φω-
τιά» του Anh Hung Tran. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 96420491, www.ofk.org.cy

Η Προξενήτρα-Ντόλυ (Γαλήνη Χατζηπασχάλη, μπροστά) αναστατώνει τις ζωές της Αϊρίν 
(Ευδοκία Ρουμελιώτη) και του Οράτιου (Σίμος Κακάλας) μέχρι να πετύχει τον στόχο της.



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 3 Μαρτίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   3

24 #
0
3

1 
 I (18+)

€12 / 6

6 
 I 

€15 /10

8 

. 

9 
 I 

 €15 /12

15
 

16 
 I 

The MET: Live in HD

€20 / 15

€5 

29 
 I 

 €13 / 10

30

€15 / 10

M

K

M

M

M

ΟΚΤΑΒΙΟ ΠΑΣ
Ποιήματα, το ισπανόφωνο έργο
μτφρ.-επίμετρο: Γιώργος Κεντρωτής
σελ. 771, 2023, εκδ. Gutenberg

 
Του ΝΤΙΝΟΥ ΣΙΩΤΗ

Ο ποιητής που μάγεψε και ενέπνευ-
σε τους ποιητές του κόσμου. Που 
διεύρυνε τους ορίζοντες της ποιη-
τικής πρωτοπορίας. Που μας έφε-
ρε κοντά σε όσα επικαλείται η 
σύγχρονη ποίηση. Που αγκάλια-
σε την ποίηση του κόσμου και 
επαναχάραξε την αρχιτεκτονι-
κή της. Που πήρε το μέρος των 
εξεγερμένων φοιτητών του Τλα-
τελόλκο της Πόλης του Μεξικού 
και παραιτήθηκε από πρέσβης 
διαμαρτυρόμενος για τη σφαγή 
τους. Ο δοκιμιογράφος και θεω-
ρητικός της ποίησης, που έδωσε 
λαλιά στην αλαλία των αυτόχθο-
νων πληθυσμών της Λατινικής 
Αμερικής. Ο καθαρός υπερρεα-
λιστής. Ο μη αριστερός μαρξι-
στής. Ο αιχμηρός διανοούμενος 
και βαθύς σχολιαστής της εποχής 
του. Ο μέγας και ανεπανάληπτος 
Οκτάβιο Πας (1914-1998), σημα-
ντικότερος ποιητής της ισπανικής 
γλώσσας του 20ού αιώνα μετά 
τον Σέζαρ Βαγιέχο. Τα «Ποιήμα-
τα - Το ισπανόφωνο έργο», σε με-
τάφραση και επίμετρο του ποιη-
τή Γιώργου Κεντρωτή, είναι μια 
μεγάλη προσφορά στο ελληνικό 
κοινό της ποίησης. Χρωστάμε 
στον μεταφραστή ένα μεγάλο ευ-
χαριστώ. Και ένα μεγάλο μπράβο. 
Του είμαστε ευγνώμονες γι’ αυτό 

το δώρο του. Η μετάφραση ρέει 
σαν καταρράκτης, αποδίδοντας 
με επάρκεια το ύφος του σπου-
δαίου ποιητή.
«Η ποίηση και ο φιλοσοφικός 
στοχασμός ένα αόρατο μεν, αλ-
λά πολύ πραγματικό σύστημα συ-
γκοινωνούντων δοχείων», γράφει 
κάπου στις σημειώσεις του ο ποι-
ητής. Και πρέπει να τονίσω πως 
η ποίηση του Πας έχει μια κλίση 
προς τη φιλοσοφία. Ισως επηρε-
ασμένος από τη φιλία του με τον 
Ισπανό φιλόσοφο και δοκιμιο-
γράφο Ορτέγα ι Γκασέτ, ο οποίος 
κάποια στιγμή τον συμβούλεψε, 
«Μιας και είναι αργά να μάθεις 
ελληνικά, μάθε την άλλη φιλο-

σοφική γλώσσα: τα γερμανικά». 
Γράφει ο ποιητής στο ποίημά του 
«∆εν υπάρχει πριν ούτε μετά»: 
«Τα πάντα ρει: / δεν έχει ο χρόνος 
τέλος, δεν υπάρχει τέλος, ούτε πα-
ράδεισος, ούτε Κυριακή ή αργία. 
/ Οταν τα πάντα σταματήσουν 
και δεν θα τραγουδάνε άλλο / το 
αίμα, τα ρολόγια και τ’ αστέρια, 
/ τότε θ’ ανοίξει ο Θεός τα μάτια 
του / και εμείς θα επιστρέψουμε 
στο βασίλειο του τίποτα».

Η ματιά του Πας πάνω στα 
ανθρώπινα είναι αιχμηρή και 
μας δίνει τη δυνατότητα να βυ-
θιστούμε στη σκέψη του και να 
εξετάσουμε τον περίπλοκο μηχα-
νισμό της κοινωνιολογικής μας 
φύσης. «Εκεί όπου τελειώνουν 
τα σύνορα, σβήνουν οι δρόμοι. 
Εκεί ξεκινάει η σιωπή», γράφει 
κάπου αλλού ο ποιητής, σαν τον 
γεωργό που έχει πάρει την αξίνα 
του και σκάβει μέσα στο χωράφι 
της ανθρώπινης υπόστασης απ’ 
όπου αναβλύζουν όλα τα δεινά. 
Τρέφεται απ’ τη σιωπή, τη γνώση, 
το όνειρο, την Ιστορία, τη φιλο-
σοφία, τη θεολογία, την πολιτική 
που είναι πρησμένη απ’ τα σημά-
δια της απανθρωπιάς. Τραγουδά 
απ’ τις παρυφές του υποσυνεί-
δητου, ακολουθεί  την ιστορική 
πορεία της πατρίδας του. Ιδρύει 
ένα νέο βασίλειο ποίησης όπου 
επικρατεί ο πείσμων άνεμος της 
ακαταμάχητης γοητείας του σου-
ρεαλισμού. Ανεβαίνει τη μυστική 
κλίμακα της ανθρώπινης παλίρ-
ροιας. Συνομιλεί με την πραγμα-
τικότητα, δεσμώτης του ηλιακού 

φωτός.  Επεκτείνει τη μοναξιά και 
τη σιωπή ώς τα όριά τους. Περ-
νάει μέσα απ’ τα φλογερά μονο-
πάτια που άνοιξε ο άλλος σπου-
δαίος Μεξικανός συγγραφέας, ο 
Χουάν Ρούλφο, και μας βγάζει σε 
ένα ξέφωτο όπου τα πάντα είναι 
καθαρά και διαυγή, αλλά συγχρό-
νως μυστηριώδη, ενσωματωμένα 
στον αέναο χρόνο. Πράος και σο-
φός, μας δείχνει έναν κόσμο που 
δεν είναι ούτε παράδεισος ούτε 
κόλαση, αλλά η αρχή ενός άλ-
λου σύμπαντος. Στο ποίημά του 
«Προς το ποίημα» γράφει ο ποι-
ητής: «Οταν κοιμάται η Ιστορία, 
μιλάει με όνειρα: στο μέτωπο του 
κοιμώμενου λαού το ποίημα είναι 
αστερισμός ματωμένος. Οταν η 
Ιστορία ξυπνάει, η εικόνα γίνεται 
πράξη, το ποίημα ολοκληρώνεται: 
η ποίηση περνάει στη δράση».

Ο Πας βρίσκεται πολύ ψηλά 
στην εκτίμηση των ποιητών του 
κόσμου γιατί γράφει για την ιε-

ρότητα της ζωής, το δίκαιο των 
αδυνάτων, την κοινωνική συνά-
φεια, σχολιάζοντας παράλληλα 
το βαθύτερο νόημα της ανθρώπι-
νης ύπαρξης. Η κριτική του ματιά 
είδε και μίλησε και για τα κακά 
της πατρίδας του, τις συμπεριφο-
ρές της «προοδευτικότητας», τη 
διαφθορά του Partido Nacional 
Revolucionario, του κόμματος 
που επί έναν αιώνα κυβερνάει 
το Μεξικό. Κι αυτό δεν τον έκα-
νε αρεστό στους αριστερούς και 
τους διεθνιστές. 

Ερμηνείες και επεξηγήσεις
Από κάθε άποψη αυτός ο συ-

γκεντρωτικός, πολυσέλιδος τόμος 
είναι οργανωμένος άρτια, μιας και 
περιέχει το σύνολο του ισπανόφω-
νου ποιητικού του έργου, επεξη-
γήσεις και ερμηνευτικές οδηγίες 
του ίδιου του ποιητή, καθώς και 
αυτοβιογραφικά στοιχεία που κά-
νουν την κατανόηση και την επι-

κοινωνία με το έργο του ασφαλή 
και ευχάριστη. Στην ποίηση του 
Πας τα πάντα είναι μια αέναη γέν-
νηση, ένα libido που ενώνει τη 
ζωή με τον θάνατο, ένα φλουρί 
που αιωνίως ταλαντεύεται πάνω 
από μουσική κρεμασμένη από 
το ξέφωτο των αστεριών. Ο Πας 
μάς θυμίζει τα βασικά: ο χρόνος 
δεν υφίσταται αν είσαι ελεύθερος 
άνθρωπος, όλα είναι προσωρινά 
ή πρόωρα και τα ανακαλύπτεις 
αν ανέβεις την κλίμακα του βα-
θύτερου συναισθήματος που σε 
συνδέει με τον εαυτό σου και τις 
πράξεις σου. Ο ποιητής έχει δημι-
ουργήσει το δικό του στερέωμα 
φάτσα με τις «μαύρες μυλόπετρες 
που αποσπώνται απ’ τον χρόνο». 
Η επίδρασή του στη σύγχρονη 
ποίηση είναι όσο και του Εζρα 
Πάουντ και είναι άνευ προηγου-
μένου. Ο Οκτάβιο Πας, όπως και 
όλοι οι μεγάλοι δημιουργοί, ανή-
κει σε όλο τον κόσμο. 

Ο Οκτάβιο Πας βραβεύθηκε με Νομπέλ το 1990 (είχαν προηγηθεί τα βραβεία Θερβάντες το 1981 και Neustadt έναν 
χρόνο αργότερα). Ο κορυφαίος Μεξικανός ποιητής πίστευε ότι η ποίηση και η φιλοσοφία αποτελούν «ένα πολύ πραγ-
ματικό σύστημα συγκοινωνούντων δοχείων».

To βιβλίο, σε μετάφραση και επίμε-
τρο του Γιώργου Κεντρωτή είναι ένα 
μεγάλο δώρο για το ελληνικό κοινό 
της ποίησης.

Η αιχμηρή ματιά
του Οκτάβιο Πας
Η ισπανόφωνη ποίησή του σε ένα βιβλίο
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ ΚΟΝΤΟΚΩΣΤΑ

Στις αρχές του 2024 το ∆ιαδίκτυο 
γέμισε από ονόματα γνωστών 
προσωπικοτήτων που φέρονται 
να σχετίζονταν με τον Τζέφρι 
Επσταϊν, ο οποίος αυτοκτόνη-
σε στη φυλακή κατηγορούμε-
νος για σεξουαλικά εγκλήματα 
και σεξουαλική εκμετάλλευση 
ανηλίκων. Ο Επσταϊν ήταν χρη-
ματοοικονομικός σύμβουλος με 
αρκετά εκατομμύρια δολάρια 
στην τράπεζα και ισχυρές γνω-
ριμίες, όπως οι πρώην πρόεδροι 
των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ και 
Μπιλ Κλίντον.  

Ο Επσταϊν έκρυβε επίσης ένα 
σκοτεινό μυστικό στη βίλα του 
στο Παλμ Μπιτς της Φλόριντα. 
Τη βίλα επισκέπτονταν ανήλικα 
κορίτσια με το σκεπτικό ότι θα 
κάνουν μασάζ στον ιδιοκτήτη 
για μερικά δολάρια. Οταν κέρ-
διζε την εμπιστοσύνη τους, ξε-
κινούσε ο εφιάλτης. Ο Επσταϊν 
κακοποίησε δεκάδες κορίτσια 
και φέρεται ότι το ίδιο έκαναν 
και κάποιοι εκ των ισχυρών φί-
λων του.

Για τις ανωτέρω πράξεις ο Επ-
σταϊν θα καταδικαστεί το 2008 
σε 13 μήνες φυλάκιση μέσα 
σε ένα πέπλο μυστηρίου γύρω 
από τις συνθήκες υπό τις οποίες 
κατάφερε να πετύχει μια τόσο 
ευνοϊκή ποινή. Αυτό το πέπλο 
μυστηρίου θα «διαλύσει» δέκα 
χρόνια μετά η ερευνήτρια δη-
μοσιογράφος της Miami Herald 
Τζούλι Μπράουν, όταν μέσα από 
σειρά ρεπορτάζ θα αποκαλύψει 
τη σκανδαλώδη συμφωνία και 
τους λάθος χειρισμούς των δικα-
στικών αρχών, που επέτρεψαν 
στον Επσταϊν να μην τιμωρηθεί 
ουσιωδώς για τα εγκλήματά του.

Ντοκουμέντα
Τα ονόματα που δημοσιεύθη-

καν τον Ιανουάριο περιέχονται 
σε δικαστικά έγγραφα τα οποία 
αποτέλεσαν μέρος της αγωγής 
που κατέθεσε το 2015 κατά της 
συνεργάτιδος και συντρόφου 
του Επσταϊν, Γκισλέιν Μάξγου-
ελ, ένα από τα θύματά του. Η 
αγωγή διευθετήθηκε το 2017, 
ωστόσο, η Miami Herald, στο 
πλαίσιο της έρευνας, προσέφυ-
γε στο δικαστήριο για να απο-
κτήσει πρόσβαση στα έγγραφα 

που αρχικά ήταν σφραγισμένα.
Περίπου 2.000 σελίδες απο-

σφραγίστηκαν από δικαστήριο 
τον Αύγουστο του 2019, μία 
ημέρα προτού ο Επσταϊν βρε-
θεί νεκρός στο κελί του. Πριν 
από μερικές εβδομάδες δημοσι-
οποιήθηκαν τα τελευταία έγγρα-
φα της υπόθεσης. Οπως μας λέει 
η Τζούλι Μπράουν, τα έγγραφα 
αυτά δεν αποκάλυψαν κάτι και-
νούργιο, απλώς αποσαφήνισαν 
τη φύση της σχέσης αυτών των 
προσώπων με τον Επσταϊν. Η 
«Κ» συνομίλησε για την υπόθε-
ση με την Μπράουν, η οποία εί-
ναι και συγγραφέας του βιβλίου 
«∆ιαστροφή της δικαιοσύνης. Η 
ιστορία του Τζέφρι Επσταϊν».

«Οι φίλοι του Επσταϊν», μας 
είπε, «είτε εμπλέκονταν άμεσα 
στο κύκλωμά του είτε όχι, τον 
βοήθησαν να αποκτήσει την αξι-
οπιστία που χρειαζόταν ώστε να 
επιδοθεί σε πολλές από αυτές τις 

πράξεις. Του έδωσαν τη δυνατό-
τητα να πείθει τις νεαρές κοπέ-
λες ότι έχει πολλή δύναμη και 
αυτό τον βοήθησε με δύο τρό-
πους. Επειδή πολλές από αυτές 
τις κοπέλες ήταν φτωχές και εί-
χαν ήδη ιστορικό κακοποίησης, 
ο Επσταϊν υποσχόταν ότι με τις 
γνωριμίες του θα τις βοηθούσε 
στην καριέρα τους. Με την ίδια 
λογική φοβούνταν να μιλήσουν 
για την κακοποίηση επειδή ήξε-
ραν γι’ αυτές τις ισχυρές γνωρι-
μίες. Εμείς ισχυριζόμαστε ότι 
πολλοί από αυτούς τους ανθρώ-
πους που κατονομάζονται στα 
έγγραφα γνώριζαν πολύ καλά τι 
έκανε ο Επσταϊν και συνετέλε-
σαν έστω και με έμμεσο τρόπο 
στο κύκλωμά του».

Γυρίζοντας τον χρόνο πίσω, 
η Τζούλι Μπράουν θυμάται πώς 
ξεκίνησε να ερευνά τη μεγαλύ-
τερη υπόθεση της καριέρας της. 
Το 2017 μαθαίνει ότι ο πρόε-
δρος των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ 
πρότεινε τον Αλεξ Ακόστα για 
υπουργό Εργασίας. Η Μπρά-
ουν ήξερε ήδη την υπόθεση 
Επσταϊν και ότι ο Ακόστα ήταν 
ο ομοσπονδιακός εισαγγελέας 
στη Νότια Φλόριντα που έπαιξε 
ρόλο στα να πετύχει ο Επστα-
ϊν ευνοϊκή συμφωνία. Αυτό το 
στοιχείο έκανε τη δημοσιογρά-
φο να ψάξει την υπόθεση από 
την αρχή για να καταλάβει πώς 
η δικαιοσύνη απέτυχε να προ-
στατεύσει τα δεκάδες κορίτσια 
που κακοποιήθηκαν από τον 
Επσταϊν πριν από τη σύλληψή 
του, το 2006. 

«Ολα ξεκίνησαν με τον περι-
φερειακό εισαγγελέα. Η αστυ-
νομία έκανε πολύ καλή δουλειά 
στο να συλλέξει στοιχεία μετά 
την πρώτη καταγγελία θύματος 
και να οδηγήσει τον Επσταϊν 
στη δικαιοσύνη. Ο εισαγγελέ-
ας, όμως, όταν παρουσιάστηκαν 
μπροστά του όλα τα στοιχεία, 
άρχισε να δειλιάζει και προσπά-
θησε να σαμποτάρει την έρευνα. 
Απέκρυψε σημαντικά γεγονότα 
από τους ενόρκους και επέτρεψε 
στους δικηγόρους του Επσταϊν 
να συκοφαντήσουν την ανήλι-
κη κοπέλα που κατέθεσε αρχι-
κά εναντίον του», λέει στην «Κ» 
η κ. Μπράουν, προσθέτοντας: 
«Η αστυνομία, όταν κατάλαβε 
ότι ο περιφερειακός εισαγγελέ-
ας απέτυχε να κάνει τη δουλειά 

του, πήγε στο FBI και στους ομο-
σπονδιακούς εισαγγελείς. Και 
σε αυτή την περίπτωση, όμως, 
έγινε το ίδιο.

Οι ομοσπονδιακοί εισαγγελείς 
άρχισαν να μιλούν με τους δι-
κηγόρους του Επσταϊν, οι οποίοι 
συνέθεταν μια υπερομάδα δια-
κεκριμένων νομικών με σοβα-
ρές διασυνδέσεις. Ηταν πολύ 
επιθετικοί και άρχισαν να “θά-
βουν” τους εισαγγελείς με έγ-
γραφα εκατοντάδων σελίδων. 
Στο τέλος, οι εισαγγελείς ήθελαν 
η υπόθεση απλά να τελειώσει 
επειδή δεν μπορούσαν να τα 
βάλουν με το πλήθος των δικη-
γόρων που προσέλαβε ο Επστα-
ϊν. Επίσης, δεν αντιμετώπισαν 
την υπόθεση ως μία που αφορά 
ανήλικα κορίτσια που κακοποι-
ήθηκαν σεξουαλικά. Την αντι-
μετώπισαν λες και τα κορίτσια 
ήταν ιερόδουλες».

Εγκλειστος με... σοφέρ
Κάπου εκεί επεμβαίνει ο Αλεξ 

Ακόστα και σφραγίζεται μια συμ-
φωνία ιδιαίτερα ευνοϊκή για τον 
Επσταϊν. Οι όροι ήταν ότι θα 
ομολογούσε την ενοχή του για 
σεξουαλική κακοποίηση εις βά-
ρος μόνο ενός θύματος και σε 
αντάλλαγμα θα εξέτιε ποινή φυ-
λάκισης 13 μηνών. Η συμφω-
νία αυτή θα γίνει γνωστή ένα 
χρόνο μετά. Επέτρεψαν στους 
δικηγόρους του Επσταϊν να θέ-
σουν τους όρους της συμφωνί-
ας. Τους άφησαν να δημιουρ-
γήσουν ένα πακέτο όπου θα 
περνούσε 13 μήνες στη τοπική 
φυλακή, αλλά θα είχε την ελευ-
θερία να κινείται όπου θέλει και 
να τον πηγαινοφέρνει ο σοφέρ 
στο γραφείο του και να δέχεται 
επισκέπτες. Οι εισαγγελείς είτε 
εν γνώσει τους αποφάσισαν να 
αγνοήσουν τους όρους είτε δεν 
είχαν καν ιδέα τι περιελάμβανε 
αυτή η συμφωνία. Σε κάθε περί-
πτωση, δεν ενημέρωσαν κανέ-
ναν, ούτε τα θύματα ούτε τους 
δικηγόρους. Υπήρχε δικαστική 
εντολή να μείνει κρυφή η συμ-
φωνία για έναν ολόκληρο χρόνο 
και όταν επιτέλους κατάφεραν 
να ενημερωθούν, ο Επσταϊν εί-
χε αποφυλακιστεί και συνέχιζε 
τη ζωή του».

Η Μπράουν αποκάλυψε το 
παρασκήνιο αυτής της συμφωνί-
ας σε σειρά ρεπορτάζ στη Miami 

Herald τον Νοέμβριο του 2018. 
Ως αποτέλεσμα, μερικούς μήνες 
αργότερα ο Επσταϊν συλλαμβά-
νεται για σεξουαλική εκμετάλ-
λευση ανηλίκων και ο Ακόστα 
παραιτείται από τη θέση του.

Τότε αρχίζει να εξετάζεται 
και η σχέση του Τραμπ με τον 
Επσταϊν. Τον Νοέμβριο ο Τραμπ 
διεκδικεί ξανά το χρίσμα για την 
προεδρία και με αφορμή αυτό 
ρωτήσαμε την κ. Μπράουν για 
τον βαθμό της διαπλοκής του με 
τον Επσταϊν: «Γνωρίζουμε ότι 
κάποια στιγμή ήταν φίλος με 
τον Επσταϊν. Είχε επιβιβαστεί 
στο αεροπλάνο του και δεν τα-
ξιδεύεις μαζί του εκτός αν είσαι 
φίλος του. Γνωρίζουμε επίσης 
ότι ήταν φίλος με τη Μάξγουελ 
και ότι συμμετείχε σε πάρτι με 
πάρα πολλές νεαρές κοπέλες. 
∆εν υπάρχουν αποδείξεις ότι 
συμμετείχε στο κύκλωμα του 
Επσταϊν. Και δεν υπάρχουν απο-

δείξεις και για τους άλλους πολι-
τικούς τα ονόματα των οποίων 
ήρθαν στη δημοσιότητα, όπως 
του Μπιλ Κλίντον. Και αυτός εί-
χε ταξιδέψει με το αεροπλάνο 
του αλλά ένα από τα θύματα του 
Επσταϊν είπε ότι γνώρισε τον 
Κλίντον και δεν της έκανε κάτι 
κακό. Προφανώς υπήρχαν και 
άλλοι άνθρωποι που βοήθησαν 
τον Επσταϊν με τις πράξεις του, 
αλλά φρόντισαν να καλύψουν 
καλά τα ίχνη τους».

Εξι χρόνια μετά τα πρώτα ρε-
πορτάζ, η Μπράουν συνεχίζει να 
παρακολουθεί την υπόθεση. Ρω-
τάμε την 63χρονη δημοσιογρά-
φο τι αποκάλυψε αυτή η ιστο-
ρία για τη δικαιοσύνη στη χώρα 
της: «Η ουσία της υπόθεσης εί-
ναι ότι έχουμε δύο συστήματα 
απονομής δικαιοσύνης. Εχου-
με ένα σύστημα όπου ισχυροί 
άνθρωποι μπορούν να γλιτώ-
σουν έχοντας διαπράξει εγκλή-
ματα και φρικτές πράξεις απλώς 
και μόνον επειδή έχουν λεφτά 
και διασυνδέσεις. Από την άλ-
λη, έχουμε ένα σύστημα όπου 
ένας απλός πολίτης, αν διαπρά-
ξει ένα τέτοιο έγκλημα, θα μπει 
στη φυλακή για πάντα. Και έτσι 
έγινε σε αυτή την περίπτωση με 
τον τότε εισαγγελέα Αλεξ Ακό-
στα. Είχε συμμετάσχει σε μια 
μεγάλη προσπάθεια του υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης να βάλουν 
στη φυλακή άνδρες που είχαν 
διαπράξει εγκλήματα κατά ανη-
λίκων. Συγκεκριμένα στράφηκε 
εναντίον όσων κατέβαζαν παι-
δική πορνογραφία.

Μιλάμε για άνδρες που απλώς 
και μόνον κοίταξαν τον υπολογι-
στή τους και χωρίς άλλες αποδεί-
ξεις, τους έστελνε στη φυλακή 
για 10 χρόνια. Και τότε παίρνει 
μια υπόθεση στα χέρια του που 
αφορά έναν πολύ πλούσιο άνδρα 
με διασυνδέσεις και πρακτικά 
τον αφήνει ελεύθερο. Το σύστη-
μα απονομής δικαιοσύνης στη 
χώρα μας, λοιπόν, έχει φθαρεί 
και τα ΜΜΕ παίζουν σημαντικό 
ρόλο στο να διορθώσουν τα κα-
κώς κείμενα αυτού του συστή-
ματος. Ομως επειδή τα ΜΜΕ και 
ειδικά ο Τύπος και περισσότερο 
ο τοπικός Τύπος έχουν αποδε-
κατιστεί σε σχέση με τα προη-
γούμενα χρόνια, βρισκόμαστε σε 
μια πολύ αβέβαιη θέση σήμερα 
στην Αμερική».

Το βιβλίο της Τζούλι Μπράουν 
«∆ιαστροφή της δικαιοσύνης. Η ιστο-
ρία του Τζέφρι Επσταϊν». Η υπόθεση 
Επσταϊν αποδεικνύει, σύμφωνα με 
τη συγγραφέα, ότι υπάρχουν «δύο 
συστήματα απονομής δικαιοσύνης».

Ο εισαγγελέας 
απέκρυψε σημαντικά 
γεγονότα από τους 
ενόρκους και επέτρεψε 
στους δικηγόρους 
του Επσταϊν 
να συκοφαντήσουν 
την κοπέλα που 
κατέθεσε εναντίον του.

Το σύστημα απονομής 
δικαιοσύνης στη 
χώρα μας έχει φθαρεί 
και τα ΜΜΕ παίζουν 
σημαντικό ρόλο 
στο να διορθώσουν 
τα κακώς κείμενα.

«Γνωρίζουμε ότι κάποια στιγμή 
ήταν φίλος με τον Επσταϊν. Είχε 
επιβιβαστεί στο αεροπλάνο του», 
λέει η Τζούλι Μπράουν για τον 
Ντόναλντ Τραμπ.

Αλλη δικαιοσύνη για τους ισχυρούς
Η συγγραφέας και δημοσιογράφος της Miami Herald, Τζούλι Μπράουν, που αποκάλυψε το σκάνδαλο Επσταϊν, μιλάει στην «Κ»

Ο Τζέφρι Επσταϊν με την Γκισλέιν Μάξγουελ, εναντί-
ον της οποίας επίσης ασκήθηκαν κατηγορίες για συμμετο-
χή σε κακοποίηση ανηλίκων. Ο Επσταϊν αυτοκτόνησε στη 
φυλακή, όπου κρατείτο για την κακοποίηση δεκάδων κορι-
τσιών. Πολλοί εκ των ισχυρών φίλων του γνώριζαν τις πρά-
ξεις του και κάποιοι εξ αυτών φέρονται να έκαναν το ίδιο.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία δυναμική γυναίκα, ένα συντη-
ρητικό περιβάλλον, η Αμμόχω-
στος που αρχίζει και γίνεται μία 
κοσμοπολίτικη πόλη… αυτά εί-
ναι μερικά από τα συστατικά του 
βιβλίου της Μαργαρίτας Βασι-
λοπούλου «Κι οι σκιές χορεύουν 
στον τοίχο» (εκδ. Εν Τύποις). Στην 
κουβέντα που κάναμε με τη συγ-
γραφέα αναδείχθηκε και η φεμι-
νιστική πλευρά της ιστορίας, που 
όμως δεν ήταν προγραμματικός 
συγγραφικός στόχος της και μου 
λέει χαρακτηριστικά: «Σίγουρα 
με ενδιέφερε να αναδείξω αυτή 
την πλευρά της γυναίκας που εί-
ναι ο κεντρικός χαρακτήρας της 
ιστορίας μου. Θεωρώ πως ήταν 
φεμινίστρια με την πραγματική 
έννοια, σε μια εποχή που ο όρος 
δεν ήταν ακόμα γνωστός στην 
Κύπρο». Μεταξύ άλλων σε σχέ-
ση με τον χώρο όπου διαδραμα-
τίζεται η ιστορία, που είναι η γε-
νέτειρά της Αμμόχωστος, η κα 
Βασιλοπούλου μού λέει πως η 
Αμμόχωστος είναι ακόμα αρκε-
τά συντηρητική. «Κατά κάποιο 
τρόπο είναι με το ένα πόδι στο 
πριν και με το άλλο πόδι κινείται 
προς το μετά. Τουλάχιστον όπως 
τη θυμάμαι εγώ». 
–Τι πυροδότησε την ανάγκη να 
γράψετε το «Κι οι σκιές χορεύ-
ουν στον τοίχο»;

–Είχα από παλιά την ανάγκη 
να γράφω πολλά από τα πράγμα-
τα που βίωνα και με προβλημάτι-
ζαν για κάποιο λόγο, λες και γρά-
φοντας τα καθάριζε καλύτερα το 
τοπίο, έμπαιναν σε μια τάξη στο 

μυαλό μου, τα συγύριζα μέσα μου 
για να μπορώ να πάω πάρα πέρα. 
Όμως το γράψιμο των πρώτων σε-
λίδων του μυθιστορήματος «Κι οι 
σκιές χορεύουν στον τοίχο» έγι-
νε σε μια αρκετά δύσκολη φάση 
της ζωής μου, που χρειαζόμουν 
να καταπιαστώ με κάτι που για 
μένα θα ήταν κάπως «θεραπευ-
τικό». Κι έτσι ξαφνικά περίπου 
είπα στον εαυτό μου «Μαργαρί-
τα, ήρθε η ώρα». Τα συστατικά 
υπήρχαν γύρω μου και μέσα μου. 
Η ενθάρρυνση υπήρχε από παλιό-
τερα, από τον φίλο μου τον Λούη 
Ηγουμενίδη, ο οποίος με δίδα-
σκε Ελληνικά στο Λονδίνο μαζί 
με μερικά άλλα παιδιά, και αρ-
κετές φορές, όταν συζητούσαμε 
τις εκθέσεις, μου είπε ότι κάποια 
στιγμή θα μπορούσα να ασχολη-
θώ σοβαρά με τη συγγραφή. Αυ-
τό το σχόλιο μού άρεσε σίγουρα 
και το κράτησα. Όμως μπορώ να 
πω ότι άρχισε από τότε να δημι-
ουργείται μέσα μου μια ιστορία 

που μπορούσα να τη φανταστώ 
σιγά σιγά να εξελίσσεται σε μυ-
θιστόρημα. 
–Ποιο είναι το κύριο μονοπά-
τι της αφήγησης που ακολου-
θήσατε;

–Το κύριο μονοπάτι… μου 
αρέσει ο τρόπος που θέσατε την 
ερώτηση. Άρχισα να γράφω με 
σκοπό να αφηγηθώ την πορεία 
μιας πολύ δυναμικής γυναίκας, 
που έγραψε τη δική της ιστορία 
στον χώρο της μόδας, στο πλαίσιο 
μιας πολύ συντηρητικής κοινω-
νίας. Μιας νεαρής, όμορφης και 
πολύ έξυπνης γυναίκας που ξεκί-
νησε από το τίποτα, με μόνα εφό-
δια το μεγάλο ταλέντο της στον 
σχεδιασμό και την κατασκευή 
του γυναικείου ενδύματος και το 
όραμά της να πετύχει στον χώρο 
της μόδας. Παράλληλα θέλησα 
να καταπιαστώ και με τη σχέση 
που είχε με τα μικρά παιδιά της, 
τα οποία απέκτησε από ένα γάμο 
που δεν ήθελε, αλλά και τη σχέση 
της με τη μητέρα της που έπαιξε 
καθοριστικό ρόλο στη ζωή της. 
Αλλά θέλησα να καταπιαστώ και 
με το διαζύγιό της (σπάνιο είδος 
εκείνη την εποχή), τις προκλή-
σεις που αυτό έφερε στη οικογέ-
νεια, και το πώς η ιδιαίτερη σχέση 

των διδύμων παιδιών της μεταξύ 
τους λειτούργησε σαν τον ναυα-
γοσώστη στην πλημμυρισμένη 
θάλασσα που συχνά κολυμπού-
σαν. Όμως όπως όλες οι ιστορίες 
που φτιάχνουν οι άνθρωποι, έτσι 
και αυτή που ξεκίνησα να αφη-
γηθώ εγώ, κάπου έφυγε από τα 
δικά μου χέρια. Απέκτησε δική 
της οντότητα με τη βοήθεια της 
φαντασίας, και πήρε τα δικά της 
μονοπάτια από κάποιο σημείο 
και πέρα… και πήγε τα πράγματα 
αλλού. Μυθοπλασία δεν λέγεται; 
–Στο βιβλίο σας κυριαρχούν η 

αμφισβήτηση και το πείσμα για 
την αλλαγή… 

–Σίγουρα υπάρχει από την αρ-
χή μέχρι το τέλος η αμφισβήτηση 
από την πλευρά του κεντρικού 
χαρακτήρα. Η δυναμική γυναί-
κα της ιστορίας μου αμφισβητεί 
με σθένος τους κανόνες που της 
επιβάλλει η πατριαρχική κοινωνία 
μέσα στην οποία ζει. Μπορεί να 
αναγκάστηκε να υποκύψει στον 
γάμο που της επέβαλαν οι δικοί 
της, αλλά λίγα χρόνια μετά, αυ-
τή είναι που θα πάει κόντρα στο 
κατεστημένο, θα αψηφήσει το 

κοινωνικό στίγμα που ξέρει ότι 
θα υποστεί, και θα ζητήσει δια-
ζύγιο από τον σύζυγό της. Κι από 
κει και πέρα παίρνει τη ζωή στα 
χέρια της και αποφασίζει να συ-
γκρουστεί με όποιον πάει να της 
πει πώς θα ζήσει τη ζωή της. Και 
ναι, βλέπουμε να τη χαρακτηρίζει 
κι ένα φοβερό πείσμα στην επιδί-
ωξη των στόχων της, στη δέσμευ-
ση που λες κι έχει υπογράψει με 
τον εαυτό της για να πετύχει τη 
μεγάλη αλλαγή που επιθυμεί για 
τη ζωή της αλλά και εκείνη των 
παιδιών της.

Η γυναίκα 
που θέλησε 
να είναι 
ανεξάρτητη
Η συγγραφέας Μαργαρίτα Βασιλοπούλου 

μιλάει στην «Κ» για το μυθιστόρημά της 

«Κι οι σκιές χορεύουν στον τοίχο» 

–Μέσα από την αφήγηση ανα-
δύεται έντονα και η κοινω-
νιολογία της Αμμοχώστου… 
Ήταν και κάτι άλλο η πόλη αυ-
τή εκτός κοσμοπολίτικη;

–Ήταν όλα τα ωραία που συν-
δέουμε με αυτή την πόλη, δηλαδή 
ήταν μια πόλη πολύ προχωρημέ-
νη, με μια ποιότητα διαφορετική, 
με κουλτούρα, θέατρα, συναυλί-
ες, κινηματογράφο και βέβαια 
και πολλούς φωτισμένους ανθρώ-
πους. Και αρκετούς «πολύ διαφο-
ρετικούς» ανθρώπους από τους 
υπόλοιπους. Όμως την εποχή 
που διαδραματίζεται η ιστορία, 
η Αμμόχωστος είναι ακόμα αρ-
κετά συντηρητική. Κατά κάποιο 
τρόπο είναι με το ένα πόδι στο 
πριν και με το άλλο πόδι κινείται 
προς το μετά. Τουλάχιστον όπως 
τη θυμάμαι εγώ. Γι’ αυτό, η γυναί-
κα που θέλει να είναι ανεξάρτη-
τη, που θέλει και καταφέρνει να 
μπει σε χώρους που μονοπωλούν 
οι άντρες (π.χ. τον χώρο των επι-
χειρήσεων, βιοτεχνιών κ.λπ.) που 
αρνείται να συνεχίζει να ζει μέσα 
σε ένα γάμο χωρίς αγάπη, που 
θέλει να ζει τη ζωή της όπως αυ-
τή επιθυμεί, είναι αναπόφευκτα 
στόχος κουτσομπολιού. 
–Νομίζω ότι το βιβλίο έχει ισχυ-
ρές δόσεις ψυχολογίας… Σκια-
γραφείτε ανθρώπους, προσπα-
θώντας να τους καταλάβετε και 
να τους συγχωρήσετε ή να δεί-
τε πώς επηρέασαν και εσάς;

–Όπως τα λέτε. Ισχυρές δόσεις 

ψυχολογίας σίγουρα. Θα αναφέρω 
πάλι τον Λούη τον Ηγουμενίδη, 
ο οποίος μόλις διάβασε τα πρώτα 

κεφάλαια γύρισε προς το μέρος 
μου και μου είπε πως «αυτό το 
βιβλίο είναι ένα ψυχογράφημα». 
Όσο για τα άλλα, ότι σκιαγρα-
φώ τους ανθρώπους για να τους 
καταλάβω, να τους συγχωρήσω 
κ.λπ., θα πω ότι –αν γίνεται αυ-
τό– δεν γίνεται κατόπιν συνειδη-
τής σκέψης.
–Κυρίαρχη θέση κατέχει η γυ-
ναίκα στο βιβλίο σας, είναι μια 
φεμινιστική θεώρηση λογοτε-
χνικώ τω τρόπω; 

–Θα συμφωνήσω μαζί σας, 
γιατί σίγουρα με ενδιέφερε να 
αναδείξω αυτή την πλευρά της 
γυναίκας που είναι ο κεντρικός 
χαρακτήρας της ιστορίας μου. 
Θεωρώ πως ήταν φεμινίστρια 
με την πραγματική έννοια, σε 
μια εποχή που ο όρος δεν ήταν 
ακόμα γνωστός στην Κύπρο. Πί-
στευε στη δύναμη, την ικανό-
τητα, τη μαχητικότητα και την 
ευφυία της γυναίκας, πίστευε συ-
νεπώς πως θα έπρεπε να έχει ίσα 
δικαιώματα και ίσες ευκαιρίες με 
τους άντρες, και λειτούργησε σε 
όλους τους τομείς της ζωής της 
σαν να ήταν μια σημερινή φεμι-
νίστρια. Αλλά σκέφτομαι πως και 
άλλες γυναίκες της ιστορίας μου, 
η γιαγιά, η θεία Αμαλία, η φίλη η 
γιατρός, είναι κι αυτές γυναίκες 
που ξεχωρίζουν με τον δικό τους 
τρόπο. Κι από αυτή την άποψη 
σίγουρα κυρίαρχη θέση κατέχει 
η γυναίκα γενικότερα μέσα στο 
μυθιστόρημά μου.

Ενα βιβλίο ψυχογράφημα 

Με ενδιέφερε να ανα-
δείξω αυτή την πλευρά 
της γυναίκας που είναι 
ο κεντρικός χαρακτήρας 
της ιστορίας μου. Θεωρώ 
πως ήταν φεμινίστρια με 
την πραγματική έννοια.

Η δυναμική γυναίκα 
της ιστορίας μου 
αμφισβητεί με σθένος 
τους κανόνες που 
της επιβάλλει η 
πατριαρχική κοινωνία 
μέσα στην οποία ζει.

«Άρχισα να γράφω με σκοπό να αφηγηθώ την πορεία μιας πολύ δυναμικής γυναίκας, που έγραψε τη δική της ιστορία στον χώρο της μόδας, στο πλαίσιο μιας 
πολύ συντηρητικής κοινωνίας» λέει η Μαργαρίτα Βασιλοπούλου συγγραφέας του βιβλίου  «Κι οι σκιές χορεύουν στον τοίχο»¨.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο θαυμαστός κόσμος
της Μπέατριξ Πότερ

Μνήμη ΕΑΤ-ΕΣΑ, μισόν αιώνα μετά

Η περίπτωση της Μπέατριξ Πότερ 
(1866-1943) μοιάζει να είναι μονα-
δική στην ιστορία, καθώς εκείνη 
και μόνον εκείνη πέτυχε να συγκε-
ράσει τόσο θαυμαστές ιδέες για τα 
ζώα, τη φύση, την οικολογία, την 
τέχνη και τη λογοτεχνία. Αυτή η 
σπάνια γυναίκα, συνδεδεμένη με 
το βρετανικό τοπίο, τη βρετανική 
εξοχή και τη βρετανική εικονογρά-
φηση, είναι το αντικείμενο μιας 
εξαιρετικά πλούσιας και ενδια-
φέρουσας έκθεσης που έχει ήδη 
εγκαινιαστεί στη Νέα Υόρκη. Στε-
γάζεται στη Βιβλιοθήκη και Μου-
σείο Μόργκαν στο Μανχάταν (στη 
λεωφόρο Μάντισον), ένα από τα 
ωραιότερα μουσεία των ΗΠΑ, και 
αξιοθέατο ούτως ή άλλως ασχέτως 
εκθεσιακού προγράμματος. Πό-
σω μάλλον όταν υπάρχει αυτή η 
έκθεση για την Μπέατριξ Πότερ 
(διάρκεια έως τις 9 Ιουνίου) σε συ-
νεργασία με το Μουσείο Βικτόρια 
και Αλμπερτ του Λονδίνου, τη Νά-
σιοναλ Τραστ και άλλους βρετα-
νικούς φορείς, σε συνδυασμό με 
την εξαιρετική συλλογή έργων 
και βιβλίων της Πότερ που έχει 
ήδη στη συλλογή της η Βιβλιοθή-
κη Μόργκαν. Αυτό το ξεχωριστό 
γεγονός επαναφέρει το βλέμμα 
επάνω σε αυτήν την πρωτοπόρο 
γυναίκα που έλαβε κατ’ οίκον εκ-
παίδευση (όπως ήταν σύνηθες για 
τα κορίτσια της ανώτερης τάξης 
στη βικτωριανή εποχή) και προ-

σέγγισε το σύνολο του φυσικού 
κόσμου (ζώα και δέντρα και καλ-
λιέργειες) με αγάπη στη δημιουρ-
γία. Ο πιο διάσημος ήρωάς της, ο 
Peter the Rabbit, ήταν ο πρώτος 
χαρακτήρας παιδικής λογοτεχνίας 
που έγινε και προϊόν εμπορίου (το 
1903, έγινε λούτρινο παιχνίδι με 
πρωτοβουλία της ίδιας της Μπέ-
ατριξ Πότερ). 

Ολο το σύμπαν που δημιούρ-
γησε η φαντασία της Μπέατριξ 
Πότερ είναι βασισμένο στον φυσι-
κό κόσμο. Τα καλοκαίρια που περ-
νούσε ως παιδί (τη δεκαετία του 
1870) στη Σκωτία και στις λίμνες 
της Β∆ Αγγλίας (Lake District) τη 
διαπότισαν και αποτέλεσαν στα-
θερή πηγή έμπνευσης. Από εκεί, 
από εκείνο το πλούσιο φυσικό 
περιβάλλον, εμπνεύστηκε όλους 
τους χαρακτήρες των βιβλίων της 
και παρέδωσε στο κοινό έναν νέο 
εξαρχής κόσμο, που, όμως, ήταν 
οικείος σε συνειρμική σύνδεση 
με εικόνες του υποσυνείδητου. 
Η Μπέατριξ Πότερ ήξερε τι έγρα-
φε, δεν ήταν απλώς συγγραφέας 
ιστοριών. Είχε σπουδάσει βοτα-
νολογία και μυκητολογία, γνώ-
ριζε αναλυτικά και σε βάθος τον 
φυσικό κόσμο. Ηταν πρωτοπόρος 
στην προστασία της φύσης, είχε 
ασχοληθεί με την αναπαραγω-
γή προβάτων και εντέλει δώρισε 
εκατοντάδες στρέμματα γης στη 
Νάσιοναλ Τραστ.

Τη Μεγάλη Τετάρτη 9 Μαΐου του 
1973, ο φοιτητής ∆ημήτρης Σε-
ρεμέτης συλλαμβάνεται για τη 
συμμετοχή του στα γεγονότα της 
Νομικής. Είναι η αρχή ενός εφι-
άλτη με σταθμούς τους θαλάμους 
βασανιστηρίων της ΕΣΑ, εφιάλτη 
που θα διαρκέσει έως την Τρίτη 
21 Αυγούστου της ίδιας χρονιάς, 
οπότε και αποφυλακίζεται, στο 
πλαίσιο της αμνηστίας που δίνει 
η χούντα. Μία από τις προτάσεις-
κλειδιά την αποφράδα ημέρα της 
σύλληψης: «Η ΕΣΑ ακούγεται σαν 
κάτι ασύλληπτο για μένα». Και μια 
αντίστοιχη από την ημέρα της 
αποφυλάκισης: «Ηπια μια γκαζό-
ζα. Περισσότερο όμως ήθελα πο-
λύ, βαθιά μέσα μου, να μπορέσω 
να κλάψω. Να κρυφτώ κάπου μό-
νος και να αναλυθώ σε κλάματα».

Μισόν αιώνα αργότερα, ο Σε-
ρεμέτης εκδίδει ένα κείμενο που 
μοιάζει με ημερολόγιο, αλλά δεν 
είναι μόνον αυτό, που μοιάζει με 

μαρτυρία, αλλά δεν είναι μόνον 
αυτό, που μοιάζει με χρονικό, αλ-
λά δεν είναι μόνον αυτό. Το κείμε-
νο, με τον ωμό τίτλο «Βασανιστή-
ρια στην ΕΣΑ» και πιο ειρωνικό, 
υπαινικτικό υπότιτλο «Ενα σενά-
ριο (χωρίς πλατεΐτσα στην Κοκ-
κινιά)», πρόκειται να εκδοθεί σε 
λίγες ημέρες από τις εκδόσεις Πό-
λις. Η αναφορά στην «πλατεΐτσα» 
παραπέμπει στο μαύρο χιούμορ, 
που συνάμα είναι και απειλή, των 
βασανιστών προς τον κρατούμε-
νο: Θα πεθάνεις εδώ μέσα αλλά 
δεν θα γίνεις ήρωας, καμία πλα-
τεία στη Νίκαια δεν θα πάρει το 
όνομά σου.

Το πυρετικό, αναβράζον αυτό 
κείμενο είναι όλα αυτά που προα-
ναφέραμε, αλλά και κάτι περισσό-
τερο: μια υβριδική εξομολόγηση. 
Υπάρχει κάτι τέτοιο; Εδώ, πάντως, 
κάτι τέτοιο βρίσκει ο κύριος Γκρι. 
Μια εξομολόγηση που θα μπορού-
σε να είναι και μυθοπλασία – προ-
σοχή όμως, μυθοπλασία όχι με την 
έννοια του μυθεύματος (του ψέμα-
τος) αλλά του μύθου: μιας αφήγη-
σης που κρύβει μιαν αλήθεια που 
θέλει και δεν θέλει να ειπωθεί. 

Ολο αυτό το «σενάριο» έχει μεν 
μια γραμμική κατεύθυνση (από τη 
σύλληψη στον εγκλεισμό και στον 
βασανισμό έως την απελευθέρω-
ση), πλην όμως εξαπλώνεται κάθε 
τόσο σαν ένα βασανιστικό βήμα 
σημειωτόν: ο αφηγητής θέλει να 
ξεχάσει μα δεν μπορεί. Θέλει να 
θυμηθεί μα δεν μπορεί. Ο αφηγη-
τής έχει δύο πρόσωπα: αυτό του 
πρώτου προσώπου και αυτό του 
τρίτου· κάπως προσπαθεί να ξε-

φύγει από τη μηδαμινότητα του 
κρεουργημένου κορμιού και να 
αδράξει τη μεγάλη εικόνα. Η πε-
ρίπτωσή του, το λέει καθαρά, εί-
ναι μια λεπτομέρεια. Αλλοι πέρα-
σαν πολύ χειρότερα από εκείνον. 
Ομως κάτι πρέπει να μείνει και 
από τη δική του μοναδική «αση-
μαντότητα» προσθέτοντας σε αυ-
τή παλαιότερα δημοσιεύματα του 
«Αντί», σαν λοξά τεκμήρια σε μια 
σκοτεινή ελληνική στιγμή.

Οι περιγραφές των βασανισμών 
είναι σωματικές. Γι’ αυτό και αδι-
ανόητες για όποιον δεν βίωσε μια 
τέτοια εμπειρία θανάτου. «Ο Βλο-
γιοκομμένος έχει δικά του κόλπα. 
Πιάνει ένα μαστίγιο με λεπτή δερ-
μάτινη λωρίδα. Φτιάχνει έναν κό-
μπο στην άκρη. Θα δείξει στους 
άλλους πώς ζωγραφίζονται πάνω 
στο δέρμα “γαρίφαλα” και “σταυ-
ροί”: στην πλάτη και στο στήθος. 
Τα καταφέρνει, και κομπάζει με 
ενθουσιασμό».

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Η αναγέννηση του Χάρλεμ
Η νέα έκθεση στο Μητροπολιτικό 
Μουσείο της Νέας Υόρκης επικε-
ντρώνεται στη λεγόμενη καλλιτεχνι-
κή αναγέννηση του Χάρλεμ και στον 
υπερατλαντικό μοντερνισμό. Είναι 
μια έκθεση με ειδικό βάρος, καθώς 
η πρώτη με το ίδιο θέμα είχε παρου-
σιαστεί το 1968 ως μια σχεδόν εθνο-
λογική παρουσίαση χωρίς ιδιαίτερη 
έμφαση στα ίδια τα έργα τέχνης. Η 
νέα προσέγγιση αφορά την περίοδο 
1918-1940 και επιχειρεί όχι μόνο μια 
αποκατάσταση αλλά και μια αποκά-
λυψη της καλλιτεχνικής δημιουργίας 
στο προπολεμικό Χάρλεμ. 

ΒΟΥΚΟΥΡΕΣΤΙ
Ενας «χαμένος» Μπρανκούζι
Ενα θεωρούμενο χαμένο γλυπτό 
του Κονσταντίν Μπρανκούζι (1876-
1957), του εθνικού γλύπτη της Ρου-
μανίας, εμφανίστηκε σε δημοπρα-
σία στο Βουκουρέστι. Το μπούστο 
ανήκει στην παρισινή περίοδο του 
Μπρανκούζι και φιλοτεχνήθηκε την 
περίοδο 1905-06. Ο εικονιζόμενος 
είναι ο Αχιλλέας Μπαλντέ, σερβι-
τόρος στο εστιατόριο όπου έπλε-
νε πιάτα ο ίδιος ο Μπρανκούζι. Είχε 
θεωρηθεί οριστικά χαμένο, όταν 
εμφανίστηκε σε κατάλογο οίκου δη-
μοπρασιών χωρίς να είναι γνωστή η 
ενδιάμεση περίοδος. 

ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ
Ταξίδι στην Ιερουσαλήμ
Στο Μουσείο Γκουλμπενκιάν, με 
τους θησαυρούς του Αρμένιου συλ-
λέκτη, μια ιδιαίτερη ενότητα μας 
φέρνει κοντά στη ζωή και στα τα-
ξίδια του. Η ερευνήτρια Βέρα Μα-
ρίζ φωτίζει το ταξίδι του Καλούστε 
Γκουλμπενκιάν το 1934 προς τα Ιε-
ροσόλυμα. Το βιβλίο ταξιδίων με τις 
σημειώσεις και τις καρτ ποστάλ εί-
ναι ένα ανεκτίμητο τεκμήριο. Είναι 
ένα ταξίδι στη Μεσόγειο από την 
Ισπανία και την Ιταλία προς την Αίγυ-
πτο και την Παλαιστίνη προς αναζή-
τηση ενός σπάνιου αρμενικού χει-
ρογράφου. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Μιχαήλ Αγγελος
Το Βρετανικό Μουσείο έχει ανα-
κοινώσει μία από τις μεγάλες εκθέ-
σεις που θα παρουσιάσει προσε-
χώς (από τις 2 Μαΐου) με θέμα τις 
τελευταίες δεκαετίες του Μιχαήλ 
Αγγέλου. Η έκθεση εστιάζεται στα 
τελευταία 30 χρόνια της ζωής του, 
όταν ο Μιχαήλ Αγγελος εγκατέλει-
ψε τη Φλωρεντία και να επιστρέψει 
στη Ρώμη ανταποκρινόμενος στην 
πρόσκληση του Πάπα Κλήμη Ζ΄ για 
να ζωγραφίσει την Καπέλα Σιστίνα, 
να αναλάβει νέες παραγγελίες και 
να επανασυνδεθεί με τον φιλικό πε-
ρίγυρό του. 

ΒΙΕΝΝΗ
Μοντερνισμός στην Ουκρανία
Εγκαινιάστηκε στο Μουσείο Μπελ-
βεντέρε της Βιέννης έκθεση αφιε-
ρωμένη στα ρεύματα του μοντερ-
νισμού το πρώτο μισό του 20ού 
αιώνα στην Ουκρανία με έμφαση 
στα καλλιτεχνικά κέντρα του Λβοφ, 
του Κιέβου και του Χάρκοβο. Τα έρ-
γα εντάσσονται στη διεθνή πρωτο-
πορία. Ορισμένα είναι επηρεασμέ-
να από τοπικές παραδόσεις και τον 
σοσιαλιστικό ρεαλισμό, άλλα όμως 
είναι πλησιέστερα στο Γιούγκεντστιλ 
και στον κονστρουκτιβισμό. Είναι μια 
δυνατότητα κατανόησης της πολιτι-
στικής ταυτότητας της Ουκρανίας.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Το κείμενο, με τον ωμό τίτλο «Βασανιστήρια στην ΕΣΑ» και πιο ειρωνικό, 
υπαινικτικό υπότιτλο «Eνα σενάριο (χωρίς πλατεΐτσα στην Κοκκινιά)», θα εκ-
δοθεί σε λίγες ημέρες από τις εκδόσεις Πόλις.

Η Μπέατριξ Πότερ σε ηλικία 
15 ετών με τον σκύλο της Σποτ, φω-
τογραφημένη από τον πατέρα της, 
Ρούπερτ Πότερ (π. 1880).
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«Περισσότερο όμως 
ήθελα πολύ, βαθιά 
μέσα μου, να μπορέσω 
να κλάψω». 
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Ευανθία Τσελίκα, ∆έσπω Πασιά
Ο Ποταμός Μιλά: Ο Πεδιαίος
στον Χώρο και στον Χρόνο
83 σελίδες

Εκδόσεις AdVenture ΑΕ, Αθήνα, 2023

Από την εισαγωγή του βιβλίου πληρο-
φορούμαστε πως: «Τα εκπαιδευτικά ερ-
γαλεία Ανοικτής Πρόσβασης για την Τυ-
πική και Άτυπη Εκπαίδευση εντάσσονται 
στο πλαίσιο του ερευνητικού προγράμ-
ματος «Οικονομία, περιβάλλον και τοπίο 
στον μακρύ ιστορικό χρόνο της Κύπρου: 
Μια συνδυαστική ανάλυση με την αξιο-
ποίηση ιστορικών δεδομένων και σύγχρονων εφαρμογών Γεωπληρο-
φορικής», το οποίο αναπτύχθηκε από το Τμήμα Γεωγραφίας του Χα-
ροκοπείου Πανεπιστημίου και χρηματοδοτήθηκε από το Κοινωφελές 
Ίδρυμα Σύλβιας Ιωάννου (2019-2023). Επικεφαλής ερευνητικής ομά-
δας: Χρίστος Χαλκιάς (καθηγητής, Χαροκόπειο Πανεπιστήμιο) - Αντώ-
νης Χατζηκυριάκου (επίκουρος καθηγητής, Πάντειο Πανεπιστήμιο). Το 
εκπαιδευτικό βιβλίο με τίτλο «Ο Ποταμός Μιλά: Ο Πεδιαίος στον Χώρο 
και στον Χρόνο»  πραγματεύεται τη σημασία και την ιστορία της δια-
χείρισης του νερού του ποταμού από τον 16ο μέχρι τον 20ό αιώνα, και 
συνάμα αποσκοπεί στον αναστοχασμό γύρω από τη σχέση μας με το 
φυσικό περιβάλλον, ιδιαίτερα στον αστικό χώρο, και τις αλλαγές στο 
παραποτάμιο περιβάλλον του Πεδιαίου στο πέρασμα του χρόνου. Το e-
book αποτελεί εργαλείο εκπαιδευτικού προγράμματος». Το ψηφιακό 
βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από τη Read Library κατόπιν άδειας του 
Sylvia Ioannou Charitable Foundation και του Χαροκόπειου Πανεπι-
στημίου. 

Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και 
περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Πληθαίνουν καθημερινά στον 
δυτικό κόσμο τα βιβλία που 
γράφουν άνθρωποι που αρρώ-
στησαν για να αφηγηθούν την 
περιπέτειά τους, που έθεσε σε 
κίνδυνο την ίδια τη ζωή τους. ∆ί-
πλα σε αυτά πληθαίνουν και τα 
βιβλία των συγγενών που αφη-
γούνται την αρρώστια των αν-
θρώπων που συνόδευσαν και 
φρόντισαν, επειδή δεν μπορούν 
να μιλήσουν οι ίδιοι οι άρρωστοι, 
είτε λόγω του είδους της αρρώ-
στιας τους (π.χ. Αλτσχάιμερ) εί-
τε επειδή έχασαν τη μάχη της 
ζωής. Εδώ θα έπρεπε ίσως να 
συναριθμήσουμε και τα βιβλία 
που εξιστορούν την περιπέτεια 
των εξαρτήσεων. ∆εν λείπουν 
και οι μαρτυρίες των ίδιων των 
γιατρών. Λένε ότι οι μαρτυρί-
ες αυτές συνολικά έρχονται να 
πάρουν, εκδοτικά και αριθμητι-
κά, τη θέση των μαρτυριών για 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και 
το Ολοκαύτωμα, που σιγά σιγά 
λιγοστεύουν. Είναι εξαιρετικά 
σημαντική αυτή η συγγραφική 
παραγωγή, διότι φέρνει την αρ-
ρώστια, το κυριότερο πρόβλημα 
της ανθρώπινης ζωής, στο κέ-
ντρο της δημόσιας συζήτησης. 
Οπως για το Ολοκαύτωμα είναι 
απολύτως αναγκαίο, μαζί με τις 
ιστορικές μελέτες, να διαβάζου-
με και τις μαρτυρίες των επιζώ-
ντων, το ίδιο και για την αρρώ-
στια δεν αρκούν οι μελέτες των 
γιατρών ή των οικονομολόγων 
της υγείας, των φιλοσόφων ή 
των θεολόγων, χρειαζόμαστε τον 
λόγο των αρρώστων και των συ-
νοδών τους. Τέτοια βιβλία γρά-
φονται και εκδίδονται όλο και 
περισσότερο και στον τόπο μας. 
Το πιο πρόσφατο που έχω υπ’ 
όψιν μου είναι του Γιάννη Πα-
ντελάκη «Για ένα φανάρι» (Θε-
μέλιο, ∆εκέμβριος 2023). 

  ∆εν είναι εύκολο να μιλήσει 
κανείς για την αρρώστια του, μα 
ούτε και για τους αναγνώστες εί-
ναι πάντα εύκολο να διαβάζουν 
για αρρώστιες. Κατά κανόνα, ο 
άρρωστος που έγινε καλά θέλει 
να ξεχάσει, δεν θέλει ούτε απ’ 
έξω να περνάει από το νοσοκο-
μείο όπου νοσηλεύτηκε. Η πρώτη 
δυσκολία επομένως που πρέπει 
να αντιμετωπίσει εκείνος που πή-
ρε τη απόφαση να γράψει για την 
αρρώστια του είναι ακριβώς ότι 

κατά κάποιον τρόπο θα την ξα-
ναζήσει. Το πράγμα είναι ακόμη 
πιο δύσκολο για τους συγγενείς 
και φίλους, όταν πρέπει να ιστο-
ρήσουν την αρρώστια δικού τους 
ανθρώπου που έφυγε από τη ζωή. 
Η επόμενη δυσκολία για όποιον 
αποφασίσει τελικά να γράψει εί-
ναι να βρει τον σωστό τόνο. Το 
κυριότερο κατόρθωμα του βιβλί-
ου για το οποίο ο λόγος εδώ, εί-
ναι ακριβώς ότι ο συγγραφέας 
τον βρήκε αυτόν τον τόνο – τον 
δικό του. Επέλεξε το τρίτο πρό-
σωπο για να διηγηθεί την ιστο-
ρία του από κάποια απόσταση, 
ως τρίτος, αποδραματοποιημένα, 
χωρίς θρηνωδία, χωρίς γογγυσμό 
και παράπονο, χωρίς καταγγελίες 
για την απονιά του συστήματος 
και της κοινωνίας, με χιούμορ.  

  Μια απλή εγχείρηση καρω-
τίδων παρά τρίχα να στείλει τον 

αφηγητή, δύο ημέρες αργότερα, 
στον άλλο κόσμο. Σε μια κλωστή 
κρέμεται η ζωή μας, αλλά από ό,τι 
φαίνεται, με λίγη καλή τύχη, η 
κλωστή αυτή είναι γερή. Η καλή 
τύχη –και ας λέει ότι δεν πιστεύει 
σε αυτήν ο αφηγητής– είναι στην 
περίπτωσή μας ένα φανάρι που 
ήταν πράσινο την ώρα που με-
ταφερόταν επειγόντως στο νο-
σοκομείο. Αν η καλή τύχη –το 
πράσινο φανάρι– τον έσωσε, η 
κακή τύχη ήταν άραγε αυτή που 
παραλίγο να τον στείλει στον άλ-
λο κόσμο ή μήπως η ατζαμοσύ-
νη του γιατρού; Το ερώτημα τον 
απασχολεί, και όταν γίνει καλά θα 
πάει να συναντήσει τον γιατρό. 
Σπάνια βρίσκεις άκρη σε αυτές 
τις περιπτώσεις: ο γιατρός τού 
εξηγεί ευγενικά ότι έπεσε στο 
ένα τοις χιλίοις, χωρίς διόλου να 
αναρωτιέται μήπως σε κάτι ευ-
θύνεται κι εκείνος που έπεσε σε 
αυτό το μοιραίο ποσοστό. Η ατυ-
χία στην ιατρική επανορθώνεται 
από κάποιον άλλο γιατρό, όπως 
ακριβώς στην περίπτωσή μας, 
που θα κάνει τη σωστή κίνηση, 
μέσα σε λίγα δευτερόλεπτα μάλι-
στα εάν πρόκειται για λάθος στο 
χειρουργείο. 

Ενα ερώτημα
Τον βαριά άρρωστο στο νο-

σοκομείο τον κατέχει ένα μόνο 
ερώτημα, εάν θα ζήσει ή όχι, και 

το οποίο συνοδεύεται, όταν η 
πλάστιγγα γέρνει προς τη ζωή, 
με το ερώτημα πώς θα ζήσει, πώς 
θα είναι πια η ζωή του. Στον αμε-
τάθετο ορίζοντα αυτού του μό-
νου ερωτήματος, το μυαλό και η 
ψυχή του ανθρώπου δεν σταμα-
τάνε λεπτό να δουλεύουν, στον 
ύπνο και στον ξύπνο, και να γεν-
νάνε αμέτρητες παλαβές σκέ-
ψεις και εικόνες. Η ζωή πάντως 
στο νοσοκομείο δεν είναι μόνο 
σκέψεις και αγωνία, φόβος και 
ελπίδα, έχει την καθημερινότη-
τά της (τουαλέτα, μπάνιο κ.λπ.) 
με πολλές δυσάρεστες όψεις. Πί-
σω από την απλή φράση «ήρθαν 
να μου πάρουν αίμα για εξετά-
σεις» μπορεί να κρύβεται μεγά-
λη ταλαιπωρία, όταν σε τρυπά-
νε και σε ξανατρυπάνε και δεν 
βρίσκουν φλέβα. 

Κανείς δεν γίνεται καλά από 
μόνος του. Χρειάζονται πολλοί 
για να βοηθήσουν τον άρρωστο 
να γίνει καλά, εκτός από τους 
γιατρούς και τους νοσηλευτές. Ο 
αφηγητής είχε δίπλα του την κό-
ρη του, τη γυναίκα του και τους 
φίλους, και ας μην μπορούσαν 
για μεγάλο διάστημα να επικοι-
νωνήσουν μαζί του. Η αγάπη δεν 
μπορεί τα πάντα, μπορεί όμως 
πολλά. Η μοίρα των αρρώστων 
που δεν έχουν κανέναν στον κό-
σμο είναι πολύ βαριά. 

Χαίρομαι που ο συγγραφέας, 
σε αντίθεση με μια τρέχουσα ρη-
τορική, έχει πάντα, με μια-δυο 
εξαιρέσεις, έναν καλό λόγο να 
πει για τους γιατρούς και τους 
νοσηλευτές, κυρίως για εκείνους 
που ασκούν την ιερή εργασία 
τους με ανθρωπιά και συμμερι-
σμό. Ο συμμερισμός (αυτό που 
άλλοι ονομάζουν ενσυναίσθηση) 
δεν είναι απλώς μια ανθρώπινη 
αρετή, έχει μεγάλη θεραπευτι-
κή αξία. Οι γιατροί πρέπει να το 
καταλάβουν αυτό, πρέπει να το 
μάθουν, γιατί είναι πολύ σημα-
ντικό στη δουλειά τους. Υπάρ-
χουν τρόποι. Οι γιατροί, παρ’ όλη 
την κόπωση και την υπερεξά-
ντληση που βιώνουν σήμερα στα 
δημόσια νοσοκομεία όλου του 
κόσμου, είναι η πιο ευλογημέ-
νη επαγγελματική ομάδα: μόνον 
αυτοί δέχονται τέτοια αναγνώρι-
ση, παντοτινή αναγνώριση και 
ευγνωμοσύνη, από τον συνάν-
θρωπο που γιάτρεψαν!

Η Χρύσα Φάντη γεννήθηκε στην 
Αθήνα και σπούδασε νομικά και 
παιδαγωγικά στο ΕΚΠΑ. Ασχο-
λήθηκε με τη δικηγορία και επί 
μία εικοσιπενταετία εργάστηκε 
ως εκπαιδευτικός. Εχει εκδώσει: 
«Το δόντι του λύκου» (διηγήμα-
τα) Πατάκης, 2007  «Η ιστορία 
της Σ.» (μυθιστόρημα) Γαβριηλί-
δης, 2016  «Σε θολά νερά» (διη-
γήματα) Σμίλη, 2021  «Κάτι από 
το χνάρι τους» (δοκίμια), Σμίλη, 
2022. Στο πιο πρόσφατο, την «Οδό 
Ευτυχίδου» (μυθιστόρημα), Σμί-
λη 2023, ένας άνδρας βρίσκεται 
αντιμέτωπος με ερωτήματα που 
δεν έθεσε όταν αυτά θα μπορού-
σαν ίσως να απαντηθούν. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Την «Εξουθένωση» του Μισέλ Φάις 
και το τελευταίο βιβλίο του ∆ημή-
τρη Φύσσα «Ο Μέσκουλας αποσύ-
ρεται για να πεθάνει».
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χά-
ρη στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας το «Είμαι όσα έχω 
ξεχάσει» του Ηλία Μαγκλίνη, επι-
βεβαίωσα τη ρήση του συγγρα-
φέα του ότι «ο ανθρώπινος βίος 
δεν έχει κανένα νόημα αν δεν τον 
μεταστοιχειώσουμε σε ιστορία. Σε 
αφήγηση. Πραγματική ή επινοη-
μένη».
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

Το Μπουβάρ και Πεκισέ του Φλω-
μπέρ, σε μετάφραση Αχιλλέα Κυ-
ριακίδη.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Αν υπάρχει τέτοια συνθήκη, εξαρ-
τάται από την ωριμότητα και τη  δι-
άθεση του αναγνώστη και όχι από 
εξωτερικούς παράγοντες.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Στο παρελθόν, ένιωθα ένοχη για βι-
βλία που δεν μου άρεσαν. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Πρωτοτυπία, τόλμη, εκφραστική 
δεινότητα. 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε; 
«Ο δράκος της Πρέσπας: Η μνήμη 
του πάγου», της Ιωάννας Μπουρα-
ζοπούλου. 
 
Ποια συνταρακτικά βιώματα έχει 
ο αφηγητής στο βιβλίο σας «Οδός 
Ευτυχίδου» και σε ποιες πτυχές 
της ζωής του;
Στην «Οδό Ευτυχίδου», οι αμφίση-
μες σχέσεις με το οικογενειακό πε-
ριβάλλον, ο ανεκπλήρωτος έρωτας 
κι ένα πακέτο επιστολών από τον 
καιρό του Εμφυλίου θα γυρίσουν 
τον αφηγητή στα δύσκολα χρόνια 
της ενηλικίωσης, σε ένα αθηναϊκό 
διαμέρισμα της δεκαετίας του ’60. 
Στη μνήμη του, ακόμη και ο τρόπος 
που ήρθε στον κόσμο μοιάζει δυ-
σερμήνευτος και τρομακτικός.  
 
Ποια στοιχεία του εαυτού του θα 
βρει ενδεχομένως ο αναγνώστης 
και ποια ιστορικά/κοινωνικά της 
εποχής;
Στοιχεία υπαρξιακά, όπως ο φόβος 
και ο πόνος της απώλειας, το κενό 
και η αίσθηση της ρευστότητας σε 
συνάρτηση με τις ραγδαίες κοινω-
νικές και πολιτικές αλλαγές που 
επήλθαν τόσο στο τέλος του προ-
ηγούμενου αιώνα όσο και με την 
αλλαγή του, καθώς και γεγονότα 
ιστορικά από την εποχή της Μικρα-
σιατικής Καταστροφής, της Κατο-
χής και του Εμφυλίου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗΣ 
Eργα. Κατάλοιπα 1932-1944
επιμ. Εμμανουέλα Κάντζια
εκδ. ΜΙΕΤ, τόμοι 2, σελ. 679, 300

 
Δοκίμια και ποίηση μεταφρασμένα
εκδ. ΜΙΕΤ, σελ. 551

 
Πεθαίνοντας στα τριάντα δύο του 
χρόνια, ο μεσοπολεμικός ∆ημή-
τριος Καπετανάκης (1912-1944) 
αναμετρήθηκε στη δωδεκαετή 
περίοδο της παραγωγικής του 
δράσης με τις κορυφές των λο-
γοτεχνικών γραμμάτων και εξήλ-
θε νικητής. Ογδόντα χρόνια από 
τον θάνατό του απολαμβάνουμε 
τη διεισδυτική ευρυμάθειά του, 
κυρίως όμως το πάθος με το οποίο 
προσεγγίζει καταστατικά έργα 
της ευρωπαϊκής γραμματείας, 
ανταλλάσσοντας ισότιμα ιδέες 
με Ελληνες και Ευρωπαίους δια-
νοουμένους – με τον κύκλο του 
φιλολογικού «Ασκραίου» στην 
Αθήνα, με τον κύκλο του Καρλ 
Γιάσπερς στη Χαϊδελβέργη και με 
τον κύκλο του Bloomsbury στη 
Βρετανία. Είμαστε ευγνώμονες 
στη φιλολογική επιμελήτρια Εμ-
μανουέλα Κάντζια για την πεντά-
τομη ανάσταση ενός έργου, που 
οι παλαιότερες γενιές το γνώρι-
ζαν «κομματιασμένο» και ασφα-
λώς στο Μορφωτικό Ιδρυμα της 
Εθνικής Τραπέζης, που συνεχί-
ζει το επιτυχημένο εκδοτικό του 

πρόγραμμα, εγχείρημα που ανεξί-
τηλα σφράγισε τον μεταπολιτευ-
τικό πνευματικό πολιτισμό μας. 
Οι δύο πρώτοι τόμοι (2020) περι-
είχαν τα δημοσιευμένα έργα του 
Καπετανάκη. Οι δύο σημερινοί, 
τα κατάλοιπά του – διαλέξεις, μα-
θήματα και ανακοινώσεις. Και ο 
τελευταίος τα ξε-
νόγλωσσα αγγλι-
κά, γερμανικά και 
γαλλικά κείμενά 
του –δοκίμια και 
ποίηση– σε με-
ταφράσεις Φρ. 
Αμπατζοπούλου, 
Λ. Τσιριμώκου, Γ. 
Καλλιφατίδη, Μ. 
Tζιαντζή και Ευ. 
Stead.

Αναγνώσεις
Ποιες είναι οι 

κυρίαρχες ορίζου-
σες στις λογοτε-
χνικές αναγνώσεις που έκανε ο 
Καπετανάκης; Πρώτη, σύμφωνα 
με την Εμ. Κάντζια, η αντίληψή 
του για τη λογοτεχνία ως προ-
νομιακό πεδίο φιλοσοφίας. Στο 
«Μια εποχή στην κόλαση» του Ρε-
μπώ, στην «Τζέιν Εϊρ» της Σαρλότ 
Μπροντέ, στον Ντοστογιέφσκι ή 
στον Ζιλιέν Γκριν τίθενται, υπο-
στηρίζει ο μελετητής, τα σημαντι-
κότερα προβλήματα της ύπαρξης 
– ο θάνατος, ο έρωτας, η απουσία, 

το κενό, ο πόνος και η απόγνω-
ση. Και τίθενται επιπλέον με τον 
τρόπο της μεταφυσικής φιλοσο-
φίας, ως απασχόληση δηλαδή με 
ερωτήματα που δεν επιδέχονται 
απαντήσεις. Ο Ντοστογιέφσκι μά-
λιστα, συνεχίζει ο Καπετανάκης, 
φτάνει πολύ πιο μακριά από φι-

λοσόφους όπως ο 
Ντεκάρτ, ο οποίος 
διέκοψε την ανα-
ζήτηση στα μισά 
του δρόμου προ-
κειμένου να μην 
κατηγορήσει τον 
Θεό για την κακο-
μεταχείριση του 
ανθρώπου πάνω 
στη Γη. Ο Ντο-
στογιέφσκι δεν 
δίστασε, αντιθέ-
τως, να δικάσει 
τον Θεό, χωρίς 
βέβαια να εκδώ-
σει ετυμηγορία, 

καθώς όλα στον κόσμο του εί-
ναι ρευστά. Στην «Αναζήτηση του 
χαμένου χρόνου» ο Προυστ δεν 
κάνει άλλωστε τίποτα διαφορε-
τικό από ό,τι ορίζει η φιλοσοφία 
– αναζητώντας μια πραγματική, 
αξιοβίωτη ζωή.

O αγώνας του λόγου
Εφόσον τον μελετητή εμπνέ-

ουν λογοτεχνικά έργα της μετα-
φυσικής, λογικό είναι να δίνει έμ-

φαση στον οδυνηρό αγώνα του 
λόγου, που σε αδιάκοπη εγρή-
γορση αποπειράται να νοημα-
τοδοτήσει το ανεξιχνίαστο σύ-
μπαν, γνωρίζοντας εξαρχής πως 
θα αποτύχει. Κάτι που εντοπί-
ζει, όχι μόνον στους ρομαντικούς 
του 19ου αιώνα, αλλά και στην 
προγενέστερη αγγλική ποίηση, 
όταν οι βεβαιότητες του ευδαί-
μονος 18ου αιώνα έχουν αρχίσει 
να υποχωρούν. 

∆εν είναι μόνο η πολύγλωσ-
ση, λόγια και καλλιτεχνική ευ-
ρυμάθεια του Καπετανάκη που 
εντυπωσιάζει. Είναι και η οξυ-
δερκής αυτοπεποίθηση με την 
οποία εκφέρει τις κριτικές απο-
τιμήσεις του πάνω στους κλασι-
κούς: το μυθιστόρημα της Σαρλότ 
Μπροντέ θα ήταν δακρύβρεκτο 
έργο για γκουβερνάντες αν δεν 
σφραγιζόταν απ’ τον βαθύ πόνο 
της αφηγήτριας. Το τελευταίο βι-
βλίο της Τζέιν Οστεν (το έργο της 
οποίας αναλύεται κατ’ αντιδια-
στολή προς τους μεταφυσικούς) 
περιέχει σκιές μελαγχολίας που 
διαφοροποιούν την «Πειθώ» από 
τα υπόλοιπα μυθιστορήματά της. 
Αν και ποτέ δεν επέστρεψε στη 
Γερμανία του Χίτλερ, ο Στέφαν 
Γκέοργκε έγραψε φασιστική ποί-
ηση στρώνοντας, κι αυτός, τον 
δρόμο στους ναζί.  Τι κρίμα που 
η φωνή του ∆ημητρίου Καπετα-
νάκη σίγησε τόσο νωρίς!

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

«Ο Ντοστογιέφσκι έφτασε πιο μακριά από τον Ντεκάρτ»

Η κλωστή της ζωής

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οπως για το Ολοκαύτω-
μα είναι απολύτως ανα-
γκαίο να διαβάζουμε 
μαρτυρίες επιζώντων, 
το ίδιο και για την αρ-
ρώστια χρειαζόμαστε 
τον λόγο των αρρώστων 
και των συνοδών τους.

Μια καρέκλα μεταφοράς ασθενών κοντά στην έξοδο του νοσοκομείου. Ο 
άνθρωπος που τη χρειάστηκε σηκώθηκε, βγήκε από το νοσοκομείο και έφυ-
γε για το σπίτι του. Πολλοί αφήνουν πίσω ένα κομμάτι του εαυτού τους. Αλλοι, 
πάλι, προτιμούν να το μοιράζονται. Ελαφραίνει έτσι το βάρος του φορτίου.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Στις 19 Απριλίου, συμπληρώνο-
νται 200 χρόνια από τον θάνα-
το του Λόρδου Βύρωνα. Στα 36 
του χρόνια, ο Βρετανός ποιη-
τής άφηνε την τελευταία του 
πνοή στο Μεσολόγγι, ανάμε-

σα στους Ελληνες επαναστάτες 
που είχαν ξεκινήσει τον αγώνα 
της ανεξαρτησίας, υποφέροντας 
για μέρες από υψηλό πυρετό. 
Στο ελληνικό συλλογικό υποσυ-
νείδητο, ο Λόρδος Βύρων έχει 
ταυτιστεί με την έννοια του φι-
λελληνισμού· είναι ο Βρετανός 

αριστοκράτης, που εγκαταλεί-
πει τα προνόμιά του και είναι 
πρόθυμος να θυσιάσει τα πά-
ντα, ακόμη και τη ζωή του, για 
μια ευγενή ιδέα. Στη Βρετανία, 
θεωρείται ένας σημαντικός ποι-
ητής που επηρέασε τους ομοτέ-
χνους του και τα έργα του ξα-

ναδιαβάζονται σήμερα με μια 
άλλη ματιά. 

«Για εμάς, ο Βύρων ήταν πά-
ντα ένα από τα σημαντικότερα 
παραδείγματα του βρετανικού 
ενδιαφέροντος για τις ελληνικές 
ελευθερίες και της βρετανικής 
φιλίας με τον ελληνικό λαό», μας 

λέει ο πρώην πρέσβης του Ηνω-
μένου Βασιλείου στην Ελλάδα 
Τζον Κίτμερ, ο οποίος είναι και 
ο πρόεδρος του Αγγλοελληνικού 
Συνδέσμου. Ενόψει της βυρωνι-
κής επετείου, ο σύνδεσμος δι-
οργανώνει μια ημερίδα στις 19 
Μαρτίου στο Λονδίνο για την 

κληρονομιά του φιλέλληνα ποι-
ητή και η «Κ» ζήτησε από τους 
ομιλητές να απαντήσουν σε δύο 
ερωτήματα: Πώς βλέπουν τον 
Λόρδο Βύρωνα οι Ελληνες και 
οι Βρετανοί; Τι ρόλο έπαιξε στην 
οικοδόμηση των ελληνοβρετανι-
κών σχέσεων;

Ρόντρικ Μπίτον 
Ομότιμος καθηγητής της Εδρας 
«Κοραής» του King’s College London

Η εικόνα του 
στην Ελλάδα είναι 
«μονοκόμματη»
Οταν σπούδαζα αγγλική φιλολο-
γία στο Κέμπριτζ, πριν από μισόν 
αιώνα, δεν είχα διαβάσει ούτε 
μία λέξη από τον Βύρωνα! Στο 
Ηνωμένο Βασίλειο η αναγνώρι-
σή του ως ποιητή είχε μεγάλες 
διακυμάνσεις, κατά τη διάρκεια 
των 200 ετών από τον θάνατό 
του. Νομίζω ότι στη δεκαετία του 
’70 η δημοφιλία του ήταν χαμη-
λότερη απ’ ό,τι σήμερα – και η 
άνοδός της έχει να κάνει περισ-
σότερο με την κωμική ιδιοφυΐα 
των μεταγενέστερων ποιημάτων 
του και τη διαλεκτική ευφυΐα των 
επιστολών του, παρά με τα προ-
γενέστερα ποιήματα του, όπως 
«Το προσκύνημα του Τσάιλντ Χά-
ρολντ» και οι «Ανατολίτικες Μυ-
θιστορίες», που τον καθιέρωσαν 
ως κορυφαία φυσιογνωμία του 
ευρωπαϊκού ρομαντισμού.  

Στην Ελλάδα, η εικόνα του Βύ-
ρωνα εξακολουθεί να είναι «μονο-
κόμματη». Ο φιλελληνισμός του 
και ο θρύλος της ηρωικής αυτοθυ-
σίας του στη διάρκεια της Ελλη-
νικής Επανάστασης ήταν που συ-
νεπήραν τη λαϊκή φαντασία όταν 
πέθανε, και συνεχίζουν αμείωτα 
να τη συνεπαίρνουν. ∆ιαπίστωσα 
πρόσφατα με έκπληξη ότι το με-
γαλύτερο μέρος της ποίησής του 
δεν έχει μεταφραστεί ποτέ στα 
ελληνικά, ούτε και οι επιστολές 
του. Ενας λόγος μπορεί να είναι 
ότι ο Βύρων έγραψε στην πραγ-
ματικότητα πολύ λίγους στίχους 
που θα μπορούσαν να χαρακτη-
ριστούν καθαρά «φιλελληνικοί». 
Τον γοήτευε η Ελλάδα, όμως μπο-
ρούσε να είναι τόσο επικριτικός 
απέναντι στους κατοίκους της 
όσο και απέναντι στους περισ-
σότερους φίλους του. Θα ήθελα 
η επέτειος του θανάτου του να 
είναι μια ευκαιρία για τους Ελλη-

νες να γνωρίσουν καλύτερα τον 
ήρωά τους, λαμβάνοντας υπόψη 
όλες τις πτυχές του χαρακτήρα 
του, με όλες τις αντιφάσεις του 
και την ικανότητά του να επανε-
φευρίσκει τον εαυτό του.

Στη Βρετανία, μας άφησε την 
αίσθηση του χιούμορ του και την 
επιδεξιότητά του στη χρήση της 
γλώσσας μας. Η αφοσίωσή του 
στον Αγώνα, που ήταν και αγώ-
νας όλης της Ευρώπης, πρέπει 
να αποτελέσει παράδειγμα για 
την πιο εσωστρεφή εποχή μας. 
Οσο για την Ελλάδα, το γεγονός 
ότι η χώρα έγινε ένα σύγχρονο, 
ακόμη και πειραματικό, ευρωπα-
ϊκό εθνικό κράτος όταν κέρδισε 
την ανεξαρτησία της, λίγα χρό-
νια μετά τον θάνατο του Βύρωνα, 
οφείλεται, κατά τη γνώμη μου, εν 
μέρει στη στενή συνεργασία του 
με τον επαναστάτη ηγέτη Αλέ-
ξανδρο Μαυροκορδάτο.

Τζένιφερ Ουάλας
Διευθύντρια Αγγλικών Σπουδών, 
Peterhouse, Πανεπιστήμιο Κέμπριτζ 

Ηξερε πώς 
να επιμελείται 
το brand του
Ο Βύρων ήταν ο πιο ευπώλητος 
ποιητής της εποχής του, ο αντί-
στοιχος ροκ σταρ ή social media 
influencer των ημερών μας. Αν-
δρες ποιητές όπως ο Τζον Κιτς 
προσπάθησαν να τον μιμηθούν 
– οι γυναίκες αναγνώστριες τον 
ερωτεύτηκαν. Ηταν από τις πρώ-
τες διασημότητες που ήξεραν 
πώς να επιμελούνται την εικόνα 
τους, πώς να δημιουργούν ένα 
brand. Και όπως ο Μπομπ Ντί-
λαν ή η Μάιλι Σάιρους, ήξερε πώς 
να ανατρέπει και να αλλάζει αυ-
τό το brand, προς σύγχυση των 
αναγνωστών του.

Η Ελλάδα ήταν καθοριστική 
για τη φήμη του Βύρωνα. Από 
το 1809 έως το 1811, ταξίδεψε 
στην ανατολική Μεσόγειο, με-
τατρέποντας τις εμπειρίες του 
σε ποιήματα, όπως τα εξαιρετικά 

δημοφιλή «Το προσκύνημα του 
Τσάιλντ Χάρολντ» (1812) και «Ο 
Γκιαούρης» (1813). Τα ποιήματα 
αυτά βασίστηκαν στη μόδα της 
ανατολίτικης φαντασίας, απεικο-
νίζοντας την Ελλάδα ως έναν εξω-
τικό τόπο περιπέτειας, ρομαντι-
σμού και πρωτόγονου, έντονου 
πάθους. Συνδύαζαν όμως και το 
ενδιαφέρον για την αρχαία Ελ-
λάδα ως πιθανή απαρχή του δυ-
τικού πολιτισμού, με τα ερείπιά 
της να αποτελούν τα ίχνη ενός ξε-
χασμένου ένδοξου παρελθόντος. 
Σε αυτά τα ποιήματα, μαζί με την 
εξύμνηση της προσωπικής εμπει-
ρίας του ίδιου του Βύρωνα από τις 
περιπλανήσεις του στο ελληνικό 
τοπίο, ο ελληνισμός αποτελούσε 
έναν μοναδικό συνδυασμό Ανα-
τολής και ∆ύσης, συνδεδεμένο 
με την προσωπικότητα και την 
ιστορία του ιδίου του Βύρωνα. 

Η κληρονομιά του; Παρά το 
γεγονός ότι ο Βύρων ειρωνεύ-
τηκε και αμφισβήτησε τις ιδεο-
λογίες σχετικά με τον φιλελλη-
νισμό των ποιημάτων του, αυτό 
που πραγματικά έμεινε στις μνή-
μες και επηρέασε μια ολόκλη-
ρη γενιά ήταν η μυθοπλασία. Ο 
Πέρσι Μπις Σέλεϊ, ο Τζον Κιτς, 
η Φελίσια Χέμανς και η Λετίσια 
Ελίζαμπεθ Λάντον ήταν οι πρώ-
τοι από πολλούς οι οποίοι συνέ-
χισαν να γράφουν ποιήματα για 
την ελληνική ελευθερία, τα αρ-
καδικά τοπία, τα μελαγχολικά 
κλασικά ερείπια και τις σκλάβες 
που χρειάζονταν διάσωση από 
τους Οθωμανούς αφέντες τους. 
Ολα αυτά συνέβαλαν στη στροφή 
του ρεύματος της κοινής γνώμης 
στη Βρετανία, υπέρ του επανα-
στατικού αγώνα των Ελλήνων, 
τη δεκαετία του 1820.

Μπορούμε να πούμε ότι η δη-
μοτικότητα του Βύρωνα στους 
νέους έχει μειωθεί τα τελευταία 
χρόνια. Οπως σημείωσε ο Ουίλιαμ 
Χάζλιτ στο «Πνεύμα της Εποχής» 
(που εκδόθηκε τελικά το 1825), «ο 
Λόρδος Βύρων, που στην πολιτι-
κή του είναι φιλελεύθερος, στην 
ιδιοφυΐα του είναι υπεροπτικός 
και αριστοκρατικός», και οι φοι-

τητές συχνά σκοντάφτουν σε αυ-
τή την «υπεροπτική» στάση και 
την ανατολίτικη φαντασία. Ωστό-
σο η αντιιμπεριαλιστική, αποα-
ποικιοκρατική πολιτική πίσω από 
το έργο του Βύρωνα αναμφίβολα 
εξασφαλίζει ότι τα ποιήματά του 
θα προσελκύσουν νέα ακροατή-
ρια στο μέλλον. 

Ιωάννης Χουντής ντε Φάμπρι
Υπ. διδάκτωρ Ιστορίας των Ιδεών, 
Πανεπιστήμιο του Αμπερντίν, σύμβουλος 
στη Βουλή των Λόρδων

Υποστηρικτής 
της ελευθερίας και 
της ανεκτικότητας
Ο Λόρδος Βύρων αποτελεί ένα πρό-
σωπο με διαχρονική αναγνώρι-
ση και η επίδρασή του είναι εμ-
φανής σε διαφορετικές γωνιές 
του πλανήτη, ωστόσο, οι λόγοι 
της καταξίωσής του διαφέρουν 
σημαντικά μεταξύ των εθνών. 
Στον ελληνικό χώρο, το όνομά 
του αντηχεί στους κύκλους των 
ακαδημαϊκών και των διανοούμε-
νων· όμως, πλέον, φθίνει λυπηρά 
η βαθιά κατανόηση σχετικά με 
τον σημαντικό ρόλο του Βύρωνα 
στην ελληνική αφήγηση. Και αυ-
τό δημιουργεί πρόσφορο έδαφος 
για πολλές παρερμηνείες και ιδε-
αλιστικές προβολές. Πράγματι, 
υπάρχουν διαφορετικές απόψεις· 
ενώ μερικοί τον κατηγορούν ως 
απλό πιόνι του υπουργείου Εξω-
τερικών της Αυτού Μεγαλειότη-
τας, που διευκόλυνε την επιρροή 
στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, 
άλλοι επιλέγουν να αγνοήσουν 
τις λιγότερο κολακευτικές απει-
κονίσεις των σύγχρονων του Ελ-
λήνων στο λογοτεχνικό του έργο.

Πέρα από τη Μάγχη, το ανά-
στημα του Βύρωνα ως ποιητή 
απαράμιλλης εμβέλειας παρα-
μένει αδιαμφισβήτητο, παρά τη 
φθίνουσα αναγνωσιμότητα των 
στίχων του στη σύγχρονη επο-
χή, σε σχέση με παλαιότερα. Ο 
τολμηρός τρόπος ζωής του και 
η γοργά αυξανόμενη φήμη του 

τον εδραίωσαν στη δημόσια συ-
νείδηση της Βρετανίας.

Εξετάζοντας το βρετανικό το-
πίο μετά το Brexit, η οπτική του 
Βύρωνα για την ηπειρωτική Ευ-
ρώπη προβάλλει ως σημαντικό 
σημείο αναφοράς. Σε ένα περι-
βάλλον που συχνά χαρακτηρίζε-
ται από απομόνωση, η ευρωπαϊκή 
οπτική του Βύρωνα αποτελεί μο-
ναδική μαρτυρία των ευρύτερων 
οριζόντων που ήταν προσφιλείς 
στους διανοούμενους της εποχής 
του. Η ένθερμη υποστήριξή του 
για την ελευθερία και την ανε-
κτικότητα έχει βαθιά απήχηση.

Παράλληλα, στην Ελλάδα, το 
αδάμαστο πνεύμα του και η ακλό-
νητη δέσμευσή του στον αγώνα 
της χώρας για ανεξαρτησία, η πο-
λύπλευρη συμβολή του –υλική, 
πνευματική και διπλωματική– 
τον έχουν κατατάξει στο πάνθε-
ον των εθνικών ηρώων.  

Πάνω απ’ όλα, ο Βύρωνας αντι-
προσωπεύει τη μακρόχρονη σύν-
δεση μεταξύ Ελλάδας και Βρετα-
νίας. Ως σύμβολο της ενότητας 
και της συνεργασίας μεταξύ των 
δύο εθνών, η κληρονομιά του λει-
τουργεί ως απόδειξη της διαχρο-
νικής δύναμης των κοινών ιδανι-
κών και του αμοιβαίου σεβασμού.

Ντέιβιντ Ρικς
Ομότιμος καθηγητής Ελληνικών και 
Συγκριτικής Λογοτεχνίας, King’s College

«Ο Μπάιρον ξέρει 
πώς να το ζήσει 
το θείο Τραγούδι».
Ο Βύρων αποτελεί πάντα ενδιαφέ-
ρουσα μορφή στην Ελλάδα, όπως 
και σε άλλες χώρες, ωστόσο, έχει 
εμπνεύσει και πολλή κακή ποίη-
ση. Οταν ο κόμης ∆ιονύσιος Σο-
λωμός ξαναδιάβασε την αδημο-
σίευτη ωδή του «Εις τον θάνατον 
τού Λόρδου Μπάϋρον» (1824), η 
λέξη που χρησιμοποίησε για να 
αξιολογήσει τις 166 στροφές του 
ήταν ακατάλληλη για μια εφημε-
ρίδα. Και ακολούθησαν πολλοί 
Ελληνες ποιητές, δημιουργώντας 

αυτό που ο Βύρων θα αποκαλού-
σε ειρωνικά «ομάδα γραφιάδων». 
Ωστόσο –εν μέρει χάρη στο πα-
ράδειγμα του Βύρωνα– η νεοελ-
ληνική ποίηση διαθέτει μια πα-
ράδοση υψηλής επινοητικότητας, 
και πολλοί ποιητές προσπάθησαν 
να συλλάβουν τις αμφισημίες του, 
ως ανθρώπου και ως ποιητή.

Το 1912, ο Κωστής Παλαμάς, 
ο εθνικός ποιητής εκείνης της 
εποχής, περιγράφει στο ποίημά 
του «Το περιβόλι» τον Κήπο των 
Ηρώων στο Μεσολόγγι, με τους 
ανδριάντες του. Εκεί, στα μάτια 
του, ο Βύρων στεκόταν «απόμε-
ρα και μόνος, φεγγαροστάλαχτος, 
τρανός, από ’να θείο αστροπελέ-
κι ζηλόφτονο σημαδευτός, Μπά-
ιρον εσύ μεταγνωμένε, το νου 
ακατάδεχτο κρατάς, της αρνη-
σιάς Ολύμπιος πάντα, του κα-
ταφρόνιου Σατανάς». Παρουσι-
άζει τον Βύρωνα ως τον Σατανά 
του Μίλτον, που εξέπεσε σε αυ-
τό που ο Παλαμάς, κατά καιρούς, 
έβλεπε ως χαμένη υπόθεση. Ο 
Κώστας Καρυωτάκης, το 1924 
–εκατό χρόνια μετά τον θάνατο 
του Βύρωνα και δύο χρόνια μετά 
την αποτυχία της Μικρασιατικής 
Εκστρατείας– προσπάθησε να 
χωρέσει τον ποιητή σε ένα σο-
νέτο μόλις ενενήντα συλλαβών. 
Ξεκινάει με απόγνωση: «Ενοιω-
σεν ότι του ήσαν οι στίχοι άχαρη 
τύχη και ματαιότη», αλλά κατα-
λήγει με αγαλλίαση: «Κι ο Μπάι-
ρον ξέρει πώς να το ζήσει το θείο 
Τραγούδι».

Στις μέρες μας, αντίστοιχα, το 
σονέτο του Νάσου Βαγενά «Βύ-
ρωνας» (2010) φαίνεται αρχικά να 
ασπάζεται την απομυθοποίηση: 
«Ηρωας δεν ήσουν, ούτε βέβαια 
και παρίας. Εγνοια σου μόνη, να 
κοιμάσαι με τις Μούσες. Κι αν 
σου το ’λεγαν, θα γελούσες πως 
θα γινόσουν σύμβολο ελευθερί-
ας». Πάντως, το ποίημα τελειώ-
νει με μια έκκληση προς τον Βύ-
ρωνα: «Μια χάρη σου ζητώ. [...] 
δώσε μου έναν θάνατο σαν τον 
δικό σου».

Ο Βύρων, για τον Ελληνα ποι-
ητή, ζει και βασιλεύει.

Η άφιξη του Τζορτζ Γκόρντον Μπάιρον, 6ου βαρώνου Μπάιρον, στο Μεσολόγγι, στα τέλη του 1823. Λίγους μήνες αργότερα, θα άφηνε την τελευταία του πνοή.

Ενας ινφλουένσερ του 19ου αιώνα
Ο Λόρδος Βύρων έφυγε από τη ζωή πριν από 200 χρόνια, σε ηλικία 36 ετών, στο Μεσολόγγι, σαν ελεύθερος πολιορκημένος
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Διοργανώνεται για 10η συνε-
χόμενη χρονιά το φεστιβάλ 
Graphic Stories στη Λευκωσία, 
ένα φεστιβάλ που σταθερό στόχο 
έχει την προβολή και την ενημέ-
ρωση του κοινού γύρω από την 
οπτική επικοινωνία. Για τη φετι-
νή επετειακή διοργάνωση μιλή-
σαμε με την καλλιτεχνική διευ-
θύντρια και ψυχή του Φεστιβάλ 
Αγγελική Αθανασιάδη, η οποία 
μάς λέει πως το Graphic Stories 
έχει φροντίσει όχι μόνο να δια-
φυλάξει αλλά και να τονίσει την 
αξία των παραδοσιακών τεχνικών 
και μέσων έκφρασης, καθώς και 
της πλούσιας κληρονομίας της 
οπτικής επικοινωνίας σε τοπικό 
και διεθνές επίπεδο. «Η δέσμευ-
ση του Graphic Stories στη δημι-
ουργικότητα και την καινοτομία 
εκφράζεται μέσα από τις διάφορες 
δραστηριότητες που κάθε φορά 
ενσωματώνει». 
–Αισίως στη 10η έκδοση του 
Graphic Stories, ποιο είναι το 
αποτύπωμα που έχει αφήσει 
στον οπτικό σχεδιασμό/επικοι-
νωνία το φεστιβάλ;

–Το  Graphic Stories, ξεκινώ-
ντας ως μια αφορμή για τη συνά-
ντηση των σχεδιαστών οπτικής 
επικοινωνίας, τόσο των επαγγελ-
ματιών, όσο και των φοιτητών, 
έχει εξελιχθεί σε έναν σημαντικό 
θεσμό που εμπνέει και συνδέει 
την κοινότητα των σχεδιαστών 
στην Κύπρο και στο εξωτερικό. 
Το αποτύπωμά του στην οπτική 
επικοινωνία και το design είναι 
πολυδιάστατο. Έχει υποστηρί-
ξει την καινοτομία, εισάγοντας 

νέες ιδέες και προσεγγίσεις, ενώ 
παράλληλα έχει ενθαρρύνει την 
επαγγελματική ανάπτυξη μέσω 
εξειδικευμένων εργαστηρίων 
και παρουσιάσεων. Το Graphic 
Stories έχει εστιάσει σε σημα-
ντικές σύγχρονες τάσεις, όπως η 
τεχνητή νοημοσύνη και οι νέες 
τεχνολογίες, ανοίγοντας νέους 
δρόμους για την οπτική επικοι-
νωνία και τον σχεδιασμό. Παράλ-
ληλα έχει φροντίσει όχι μόνο να 
διαφυλάξει αλλά και να τονίσει 
την αξία των παραδοσιακών τε-
χνικών και μέσων έκφρασης, κα-
θώς και της πλούσιας κληρονομί-
ας της οπτικής επικοινωνίας σε 
τοπικό και διεθνές επίπεδο. Η δέ-
σμευση του Graphic Stories στη 
δημιουργικότητα και την καινο-
τομία εκφράζεται μέσα από τις δι-
άφορες δραστηριότητες που κάθε 
φορά ενσωματώνει, όπως θεμα-
τικές εκθέσεις, διαγωνισμοί, και 
ειδικότερα φέτος το ντοκιμαντέρ 
«Graphic Stories: Destination», 
το οποίο αναδεικνύει την εξέλι-
ξη και τη συνεισφορά του όλα 
αυτά τα χρόνια. Μέσα από αυ-
τές τις πρωτοβουλίες, το Graphic 
Stories ενισχύει τη συνοχή και 
την αλληλεπίδραση στην κοινό-
τητα των σχεδιαστών, επιδιώκο-
ντας να αναδείξει και να προωθή-
σει τον οπτικό σχεδιασμό ως ένα 
κρίσιμο στοιχείο της σύγχρονης 
επικοινωνίας.
–Πόσο εξωστρεφείς δημιουργι-
κά νομίζεις ότι είναι οι επαγγελ-
ματίες του χώρου στην Κύπρο;

–Στη διάρκεια των τελευταίων 
δέκα ετών, θεωρώ ότι ως Graphic 
Stories έχουμε κάνει πολύ σημα-
ντικά βήματα για την καλλιέργεια 
της εξωστρέφειας και της δημι-

ουργίας ενός ευνοϊκού κλίματος 
για δράσεις αποκέντρωσης. Αυτό 
έγινε αναπτύσσοντας δημιουργι-
κές ιδέες που υπερβαίνουν τα το-
πικά σύνορα και έχουν προβάλει 
και συνδέσει την τοπική σκηνή 
με διεθνής οργανισμούς και πα-

νεπιστήμια του εξωτερικού. Πα-
ρόλο που η κοινότητα των σχε-
διαστών έχει επιδείξει αξιόλογη 
πρόοδο, αναγνωρίζω ότι ακόμα 
ως Κύπρος δεν έχουμε φτάσει στο 
επίπεδο εξωστρέφειας που θα επι-
θυμούσαμε. Σε μια εποχή που η 
παγκόσμια αγορά γίνεται όλο και 
πιο ενιαία και αλληλένδετη, είναι 
κρίσιμο για τους επαγγελματίες 
να επιδιώξουν μεγαλύτερη δια-
σύνδεση με αυτήν, να ενσωματώ-
σουν τις παγκόσμιες τάσεις στη 
δουλειά τους και να επιδιώκουν 
συνεργασίες που ξεπερνούν τα 
τοπικά όρια. Το Graphic Stories, 
μέσα από τις διάφορες πρωτο-
βουλίες και δραστηριότητές του, 
επιδιώκει να συμβάλει σε αυτήν 
την κατεύθυνση, ενθαρρύνοντας 

την κοινότητα των σχεδιαστών 
να εξερευνήσει νέους ορίζοντες 
και να αναγνωρίσει τη σημασία 
της παγκόσμιας προοπτικής στον 
δημιουργικό τομέα.
–Μπορεί να λείψει ποτέ η έμπνευ-
ση; 

–Εδώ θα χρησιμοποιούσα την 
προσέγγιση του Erich Fromm για 
τη δημιουργικότητα, τονίζοντας 
ότι η έμπνευση στην οπτική επι-
κοινωνία απαιτεί το θάρρος να 
αφήσουμε πίσω τις βεβαιότητες 
και να αναζητήσουμε νέες προ-
οπτικές. Η έμπνευση δεν λείπει 
ποτέ πραγματικά, αλλά μεταμορ-
φώνεται και ανανεώνεται μέσα 
από την αναζήτηση, την ερεύνα 
και την κριτική σκέψη. Η έμπνευ-
ση ως δημιουργική δύναμη είναι 
διαρκώς παρούσα και διαρκώς 
μεταβαλλόμενη. Οι προσωπικές 
εμπειρίες, η κουλτούρα, οι κοι-
νωνικές αλλαγές και ζυμώσεις, 
καθώς και η αλληλεπίδραση με 
το περιβάλλον ενισχύουν τη δη-
μιουργική διαδικασία. Η δημι-
ουργικότητα είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένη με την ικανότητα να 
προσεγγίζουμε το άγνωστο και 
να χρησιμοποιούμε τη γνώση και 
την κουλτούρα των μέσων επι-
κοινωνίας για την επίλυση καινο-
φανών προβλημάτων. Η διαρκής 
αυτή αναζήτηση και εξέλιξη είναι 
αυτό που κρατά την έμπνευση ζω-
ντανή και δυναμική στον χρόνο.
–Ποιος είναι ο προορισμός τε-
λικά της οπτικής επικοινωνίας;

–Ο προορισμός της οπτικής 
επικοινωνίας, στην ουσία της, 
είναι να συνδέσει, να επηρεάσει 
και να εμπνεύσει το κοινό μέσω 
οπτικών μέσων. Πέρα από την αι-
σθητική αξία και την καλλιτεχνι-

κή έκφραση, η οπτική επικοινω-
νία φιλοδοξεί να παράγει νόημα, 
να προκαλεί σκέψη και να προ-
άγει την κατανόηση, παίζοντας 
έναν κρίσιμο ρόλο στην πληρο-
φόρηση και εκπαίδευση της κοι-
νωνίας. Ένας από τους πιο ση-
μαντικούς στοχαστές, ο Albert 
Camus στο έργο του «Ο Μύθος 
του Σίσυφου» μάς προσφέρει μια 
μοναδική προοπτική σχετικά με 
την ανθρώπινη ύπαρξη και την 
αναζήτηση νοήματος, που μπορεί 
να γίνει αντιληπτή και μέσα από 
την οπτική επικοινωνία. «Πρέ-
πει να φανταζόμαστε τον Σίσυφο 
ευτυχισμένο», γράφει ο Camus, 
υπογραμμίζοντας την αξία της 
επιμονής και της αντοχής μέσα 
από τις προκλήσεις.  Στο πλαίσιο 
της οπτικής επικοινωνίας, αυτό 
μπορεί να μεταφραστεί στη διαρ-
κή προσπάθεια των σχεδιαστών 
να επικοινωνήσουν, να συνδε-
θούν και να εκφράσουν μηνύ-
ματα με τρόπο που είναι συνά-
μα ουσιαστικός και αντηχεί τις 
ανθρώπινες εμπειρίες, παρόμοια 
με την επιμονή του Σίσυφου. Εν 
τέλει, ο προορισμός της οπτικής 
επικοινωνίας είναι να φέρει φως 
στις ανθρώπινες εμπειρίες, να 
προκαλέσει σκέψη και να προσ-
δώσει νόημα, συμβάλλοντας στην 
ευρύτερη ανθρώπινη κατανόηση 
και επικοινωνία.

Πληροφορίες: Graphic Stories 
ConFest, 8 - 10 Μαρτίου 2024, 
με διαλέξεις, εξειδικευμένα εργα-
στήρια, και παράλληλες δράσεις, 
ενώ οι εκθέσεις και οι διαδραστι-
κές εγκαταστάσεις θα διαρκέσουν 
ένα μήνα. Περισσότερα στο: www.
graphicstories.org

Πληροφόρηση και εκπαίδευση της κοινωνίας
Για δέκατη χρονιά διοργανώνεται το Φεστιβάλ Οπτικής Επικοινωνίας Graphic Stories στη Λευκωσία, ένα φεστιβάλ... έμπνευσης 

Φέτος το ντοκιμαντέρ 
«Graphic Stories: 
Destination» 
αναδεικνύει την εξέλιξη 
και τη συνεισφορά 
του φεστιβάλ 
όλα αυτά τα χρόνια.

Το Graphic Stories ενισχύει τη συνοχή και την αλληλεπίδραση στην κοινό-
τητα των σχεδιαστών, επιδιώκοντας να αναδείξει και να προωθήσει τον οπτι-
κό σχεδιασμό ως ένα κρίσιμο στοιχείο της σύγχρονης επικοινωνίας.
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Dune: Μέρος Δεύτερο ���
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2024)
Σκηνοθεσία: Ντενί Βιλνέβ
Ερμηνείες: Τιμοτέ Σαλαμέ, Ζεντάγια, 
Ρεμπέκα Φέργκιουσον

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το δεύτερο κεφάλαιο της επικής 
περιπέτειας φαντασίας, που 
μεταφέρει στην οθόνη το λο-
γοτεχνικό σύμπαν του Φρανκ 
Χέρμπερτ, έρχεται αυτή την 
εβδομάδα στις αίθουσες. Εδώ 
συναντάμε ξανά τον Τιμοτέ Σα-
λαμέ στον ρόλο του Πολ Ατρεί-
δη, ο οποίος αποκτά σταδιακά 
όλο και πιο ηγετική θέση ανάμε-
σα στους πολεμιστές των Φρέ-
μεν, έχοντας πάντα στο πλευρό 
και την αγαπημένη του, Τσάνι 
(Ζεντάγια). ∆ιαβλέποντας ωστό-

σο το μέλλον χάρη στις ενορα-
τικές ικανότητές του, ο ήρωας 
θα βρεθεί μπροστά σε ένα δύ-
σκολο δίλημμα, υποχρεωμένος 
να διαλέξει ανάμεσα στον έρωτα 
της ζωής του και στην κοσμική 
«σκακιέρα», η οποία σε μεγάλο 
βαθμό εξαρτάται από τις πρά-
ξεις του.

Εχοντας στη διάθεσή του μια 
πελώρια παραγωγή και ένα καστ 
αστέρων, ακόμη και σε... τρί-
τους ρόλους, ο Ντενί Βιλνέβ μάς 
βάζει αυτή τη φορά κατευθείαν 
στο κέντρο της δράσης. Εκεί οι 
Φρέμεν εξασκούν με επιτυχία 
τον ανταρτοπόλεμο κόντρα στις 
υπέρτερες τεχνολογικά δυνά-

μεις των Χάρκονεν, ενώ ο Πολ 
μαθαίνει πώς να «ιππεύει» τα 
γιγάντια σκουλήκια της ερή-
μου και παράλληλα παρουσιά-
ζεται ως ο «εκλεκτός» της προ-
φητείας του (νέου) λαού του. 
Ολα αυτά οδηγούν σε μια σει-
ρά από πραγματικά εντυπωσι-
ακές σκηνές μάχης, εκεί όπου 
ήχος και εικόνα ενώνονται σε 
μια επίδειξη του τι είναι ικανή 
να πετύχει η σύγχρονη κινημα-
τογραφική τεχνολογία.

Φυσικά εδώ δεν έχουμε μόνο 
θέαμα αλλά και ουσία. Η πνευ-
ματική εξέλιξη του ήρωα σχετί-
ζεται μονίμως με τη συνείδησή 
του και την ευθύνη που κου-
βαλά στις πλάτες του – ο Πολ 
δεν είναι απλώς ένας γενναί-
ος πολεμιστής στο πεδίο, αλλά 
θα κληθεί να γίνει και αληθι-
νός ηγέτης.

Ο κακός Βλάντιμιρ
Επιπλέον, η ταινία έχει σύγ-

χρονες πολιτικές αναφορές: οι 
θρησκευτικοί φονταμενταλι-
στές του Νότου, τους οποίους 
οι Φρέμεν προσεταιρίζονται ρι-
σκάροντας τα πάντα, αποτελούν 
προφανή αναφορά σε ομάδες 
φανατικών του δικού μας κό-
σμου, ενώ ο αρχηγός των κα-
κών ονόματι Βλάντιμιρ Χάρκο-
νεν δεν χρειάζεται προφανώς 
άλλες συστάσεις.

Από την άλλη, σε αντίθεση με 
την πρώτη ταινία, εδώ η αφη-
γηματική συνοχή θυσιάζεται 
ελαφρώς στον βωμό της δρά-
σης, καθώς και μιας πλοκής που 
μοιάζει υπερβολικά απλουστευ-
τική, ειδικότερα στο καταλη-
κτικό κομμάτι του φιλμ. Εκεί 
τα πολλά πέρα-δώθε, μαζί με 
κάποιες σεναριακές ευκολίες, 
προκαλούν σύγχυση, στρώνο-
ντας πάντως (ορθάνοιχτο) το μο-
νοπάτι για ένα τρίτο και τελευ-
ταίο μέρος, το οποίο σύμφωνα 
με τον δημιουργό του βρίσκεται 
ήδη στα σκαριά.

Masters of the Air
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2024)
Δημιουργός: Τζον Ορλόφ
Ερμηνείες: Οστιν Μπάτλερ, 
Κάλουμ Τέρνερ

Η δημιουργική ομάδα που μας 
έχει χαρίσει το αριστουργημα-
τικό «Band of Brothers» αλλά 
και το πολύ αξιόλογο «Pacific», 
με πιο διακεκριμένα μέλη τους 
Στίβεν Σπίλμπεργκ και Τομ 
Χανκς, επιστρέφει για να ολο-
κληρώσει(;) την τηλεοπτική τρι-
λογία του Β΄ Παγκοσμίου Πο-
λέμου στην Apple TV. Αυτή τη 
φορά, το ενδιαφέρον μεταφέ-
ρεται στους αιθέρες και συγκε-
κριμένα στη δράση των αμερι-
κανικών βομβαρδιστικών Β-17, 
των λεγόμενων «φρουρίων», τα 
οποία έπλητταν στόχους των 
δυνάμεων του Αξονα στη Γερ-
μανία και στη δυτική Ευρώπη. 
Φυσικά επειδή εδώ δεν μιλάμε 
για ντοκιμαντέρ αλλά για μυ-
θοπλασία, πολύ σημαντικοί εί-
ναι οι πρωταγωνιστές: πιλότοι, 
βομβαρδιστές, πολυβολητές, 
πλοηγοί κ.ο.κ. παίρνουν θέσεις 
μάχης κι εμείς τους ακολουθού-
με από κοντά στις επικίνδυνες 

αποστολές τους.
Εχοντας στη διάθεσή τους 

μια φανερά πλούσια παραγω-
γή, οι δημιουργοί της σειράς 
μάς βάζουν κατευθείαν στην 
καρδιά της εναέριας πολεμι-
κής σύγκρουσης, με σκηνές 
βομβαρδισμών και αερομαχι-
ών που δεν έχουν σε τίποτα να 
ζηλέψουν αντίστοιχα κινημα-
τογραφικά πρότυπα. Αξίζει επί-
σης να σημειωθεί ότι τέσσερα 
από τα εννέα επεισόδια είναι 
σκηνοθετημένα από τον σπου-
δαίο Κάρι Γιότζι Φουκουνάγκα, 
ενώ σε βασικούς ρόλους συνα-
ντάμε δημοφιλείς νεαρούς ηθο-
ποιούς όπως ο Οστιν Μπάτλερ, 
ο Κάλουμ Τέρνερ και ο Μπάρι 
Κίογκαν.

 
Ολη η ομορφιά 
και η αιματοχυσία ����
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2022)
Σκηνοθεσία: Λόρα Πόιτρας
Εμφανίζονται: Ναν Γκόλντιν, 
Ντέιβιντ Βελάσκο

Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε την ταινία που 
κέρδισε τον Χρυσό Λέοντα του 
Φεστιβάλ Βενετίας το 2022. Η 

σπουδαία ντοκιμαντερίστρια 
Λόρα Πόιτρας («Citizenfour») 
βιογραφεί τη διακεκριμένη καλ-
λιτέχνιδα Ναν Γκόλντιν, μέσα 
(και) από την πολύ σημαντική 
ακτιβιστική δράση που ανέ-
πτυξε εκείνη τα τελευταία χρό-
νια, με αφορμή την επιδημία 
των οπιοειδών στην Αμερική. 
Εχοντας πίσω της μια σχετι-
κή προσωπική ιστορία, η Γκόλ-
ντιν και η ομάδα της ξεκινούν 
έναν ανένδοτο αγώνα ενάντια 
σε μια πανίσχυρη οικογένεια 
φαρμακοβιομηχάνων, η οποία 
έχει πολύ στενούς δεσμούς και 
με τον κόσμο των τεχνών. Η 
Πόιτρας καταφέρνει να μπλέ-
ξει αριστουργηματικά δύο φαι-
νομενικά διαφορετικές μετα-
ξύ τους θεματικές: από τη μία 
το ψυχογραφικό πορτρέτο μιας 
ξεχωριστής καλλιτεχνικής φι-
γούρας και από την άλλη έναν 
γενναίο πολιτικό αγώνα που άλ-
λαξε τον κόσμο. Πρόσωπο-κλει-
δί, φυσικά, είναι η ίδια η Γκόλ-
ντιν, την οποία βλέπουμε να 
πρωταγωνιστεί στις σύγχρονες 
δράσεις, ενώ παράλληλα παρα-
κολουθούμε τη συναρπαστική 
–στα όρια του μύθου– ζωή της. 

Κάτι που σίγουρα πρέπει να πα-
ραδεχτεί κανείς είναι ότι ο προ-
γραμματισμός των συναυλιών 
που διευθύνει ο Βύρων Φιδε-
τζής δεν είναι ποτέ προβλέψι-
μος ή βαρετός. Ο αρχιμουσικός 
δεν κουράζεται να παρουσιάζει 
στο κοινό νέα έργα ή έργα που 
έχουν να παιχτούν αρκετά χρό-
νια. Αυτό συνέβη και πρόσφατα 
στις δύο συναυλίες που έδωσε 
σε διάστημα μιας εβδομάδας, 
στις 27 Ιανουαρίου με τη Φι-
λαρμόνια Ορχήστρα Αθηνών 
στο θέατρο Ολύμπια και στις 
2 Φεβρουαρίου με την Κρατική 
Ορχήστρα Αθηνών στην αίθου-
σα «Χρήστος ∆. Λαμπράκης».

Στα Ολύμπια, το πρόγραμμα 
εστίασε σε συνθέσεις εμπνευ-
σμένες από έργα του Σαίξπηρ. 
Ξεκίνησε με την εισαγωγή - φα-
ντασία «Αμλετ» που ενέπνευσε 
στον Τσαϊκόφσκι το θεατρικό 
του Σαίξπηρ. Σε ένα χώρο με 
ιδιαίτερα «στεγνή» ακουστι-
κή δίχως αντηχήσεις, που δεν 
ευνοεί τον πληθωρικό ήχο και 
τη γενναιοδωρία στην έκφρα-
ση, δηλαδή στοιχεία συνυφα-
σμένα με τη μουσική του Τσα-
ϊκόφσκι, ο Φιδετζής έκανε ό,τι 
ήταν δυνατό προκειμένου να 

αναδειχθεί η έντονα δραματική 
μουσική αλλά και οι φορτισμέ-
νες με πληθωρικό συναίσθημα 
μελωδίες.

Ακολούθησε απόσπασμα 
από έναν άλλο «Αμλετ», τελεί-
ως διαφορετικής αισθητικής, 
αυτόν του Γάλλου συνθέτη 
Αμπρουάζ Τομά. Η υψίφωνος 
Χριστίνα Πουλίτση απέδωσε 
την τελική «σκηνή της τρέλας» 
της Οφηλίας και λίγο αργότε-
ρα την άρια «Ελαφριά σκιά» 
της Ντινόρας από την όπερα 
«Η συγχώρεση του Πλοερμέλ» 
του Μεγερμπέρ. Η Πουλίτση 

διαθέτει τη δεξιοτεχνική άνεση 
όπως και την άνεση στη φωνη-
τική στρατόσφαιρα, που αποτε-
λούν προϋπόθεση για τις άριες 
αυτές. Ομως, η γαλλική μουσι-
κή του 19ου αιώνα και ρόλοι 
σαν τους παραπάνω έχουν ανά-

γκη από ελαφράδα στον ήχο 
όσο και στη διαμόρφωση των 
φράσεων, όπως επίσης από ένα 
τραγούδι αβίαστο, έτσι ώστε να 
αποκτά νόημα η ενίοτε διακο-
σμητική γραφή τους.  

Από συναυλία του Φιδετζή 

δεν θα μπορούσε, φυσικά, να 
λείπει έργο Ελληνα συνθέτη. 
Ετσι, λίγο πριν από το τέλος 
του πρώτου μέρους ακούστη-
κε η ρυθμική, χορευτική «Ρο-
μανιέσκα» από την όπερα «Η 
μάρτυς» του Σαμάρα, ενώ μετά 

το διάλειμμα η συναυλία επέ-
στρεψε στο κεντρικό της θέμα 
με τρία αποσπάσματα από τη 
δραματική συμφωνία «Ρωμαί-
ος και Ιουλιέτα» του Μπερλιόζ.

Κεντρικό έργο της συναυλίας 
με την Κρατική Ορχήστρα Αθη-

νών ήταν το «διπλό κοντσέρτο» 
του Μπραμς, έργο που άλλοτε 
ακουγόταν αρκετά συχνά αλλά 
εδώ και αρκετά χρόνια απου-
σιάζει από τους προγραμματι-
σμούς των συμφωνικών συνό-
λων. Τα απαιτητικά σολιστικά 
μέρη ανέλαβαν δύο νεαροί μου-
σικοί, ο 30χρονος βιολονίστας 
Τίμοθι Τσούι, ινδονησιακής κα-
ταγωγής, γεννημένος στον Κα-
ναδά αλλά μεγαλωμένος στις 
ΗΠΑ, και ο μόλις 18 χρόνων 
Νοτιοκορεάτης τσελίστας Τζα-
εμίν Χαν. Το πάθος κυριάρχη-
σε στις ερμηνείες τους. Εδωσε 
παλμό και ένταση στη μουσική, 
ενώ υποστηρίχτηκε με ανάλογη 
θέρμη από τον Φιδετζή και την 
ορχήστρα. Η βραδιά ξεκίνησε 
με ένα ακόμη έργο εμπνευσμέ-
νο από τον Σαίξπηρ, τη συναυ-
λιακή εισαγωγή «Οθέλλος» του 
Αντονίν Ντβόρζακ, και ολοκλη-
ρώθηκε με τρία από τα έξι συμ-
φωνικά ποιήματα του έργου 
«Η πατρίδα μου» του Μπέντριχ 
Σμέτανα: το «Βίσεχραντ», τον 
«Μολδάβα» και το «Μπλάνικ». 
Μουσική φωτεινή, γεμάτη χρώ-
ματα και συναίσθημα, που είναι 
πραγματική χαρά να απολαμ-
βάνει κανείς «ζωντανά». 

Επικές σκηνές από τις αερομα-
χίες στους αιθέρες της Ευρώπης 
υπόσχεται η σειρά «Masters 
of the Air».

Η Ναν Γκόλντιν ξεκίνησε μια 
μαχητική καμπάνια ενάντια σε μια 
πανίσχυρη οικογένεια φαρμακο-
βιομηχάνων, που διέθετε στην 
αγορά οπιοειδή σκευάσματα.

«Ιπτάμενα φρούρια» στον ουρανό της Apple TV

Γεμάτη πάθος ερμηνεία στο διπλό Κοντσέρτο του Μπραμς 

Ο διαστημικός
Ατρείδης...
επιστρέφει
Απέραντη έρημος, τεράστια σκουλήκια

και πολλές σκηνές μάχης στο «Dune II»

Ενδιαφέροντα όσο 
και λησμονημένα έργα 
παρουσίασε ο Φιδετζής 
στις δύο συναυλίες 
που διηύθυνε.

Μια πολύ μεγάλη 
παραγωγή με ένα καστ 
αστέρων ακόμη 
και σε τρίτους ρόλους 
και άφθονη δράση, 
με την υπογραφή 
του Ντενί Βιλνέβ.

Ο Τιμοτέ Σαλαμέ επιστρέφει στον ρόλο του Πολ Ατρείδη, του πρίγκιπα ο οποίος μετά την καταστροφή του οίκου του ζει με τους ανθρώπους της ερήμου.

Ο Τίμοθι Τσούι και ο Τζαεμίν Χαν απέδωσαν με επιτυχία ένα από τα δημοφιλέστερα έργα του ρεπερτορίου. 
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Τα γυάλινα αντικείμενα που δημι-
ουργεί, με πρώτη έμπνευση τα 
εκτοπλάσματα, είναι «το άυλο που 
γίνεται υλικό, ανθρώπινες ανάσες 
που παίρνουν μορφή». Τα κέρινα 
γλυπτά της ανάβουν και καίγονται 
σιγά σιγά. «∆εν είναι η δραματικό-
τητα που με ενδιαφέρει. Το φιτίλι 
ρουφάει την παραφίνη και με το 
οξυγόνο ζωντανεύει πυροδοτώ-
ντας την αναζωπύρωση μνήμης», 
λέει η εικαστικός Μαλβίνα Πανα-
γιωτίδη. Ηχοι ανερμήνευτοι, συμ-
βολική γραφή που δεν διαβάζεται 
αλλά αποκρυπτογραφείται από 
μύστες, θραύσματα αναμνήσεων 
που υπερβαίνουν τη χρονικότη-
τα. Η φύση που καθηλώνεται στο 
όνομα ξεθωριασμένων εικόνων 
– αυτή είναι η μαύρη μαγεία του 
συναισθηματισμού, γράφει ο Βάλ-
τερ Μπένγιαμιν στα «Ονειρά» του.

Η εικαστική έκθεση της Μαλ-
βί νας Παναγιωτί δη «All Dreams 
Are Vexing | Ολα τα ό νειρα εί ναι 
ενοχλητικά » –ο τίτλος είναι στίχος 
από ποίημα του Αμερικανού ποιη-
τή Γουάλας Στίβενς– αποτελεί νέα 
παραγωγή του Εθνικού Μουσεί-
ου Σύγχρονης Τέχνης (ΕΜΣΤ), σε 
επιμέλεια της Αννας Μυκονιάτη. 
Κι αφού ο κόσμος των ονείρων θα 
ήταν κούφιος χωρίς την αλληγορι-
κή σοφία των συμβόλων, η έκθε-
ση της Παναγιωτίδη, που εγκαινι-
άζεται στις 8 Μαρτίου, Ημέρα της 
Γυναίκας, δίνει σίγουρα έναυσμα 
για φεμινιστική ανάλυση. 

Γυναικεία ταυτότητα
Στην πραγματικότητα το καλ-

λιτεχνικό έργο της Παναγιωτίδη 
είναι εν τη γενέσει του συνδεδε-

μένο με το ζήτημα της συγκρότη-
σης της γυναικείας ταυτότητας 
αλλά με όρους εικαστικούς. Aυ-
τό το στοιχείο παραμένει αθέα-
το στο τελικό αποτέλεσμα, όπως 
και η έρευνα που προηγείται των 
projects της. Η ίδια στη συζήτη-
σή μας μιλάει για τον αποκρυ-
φισμό, τον πνευματισμό και τη 
μαγεία, σταθερές θεματικές στη 
δουλειά της η οποία εστιά ζει στη 
λειτουργί α του φαντασιακού  και 
της ανοί κειας ανθρώ πινης συμπε-
ριφορά ς σε διαφορετικέ ς κοινω-
νικοπολιτικέ ς συνθή κες. Μιλάει 
επίσης για το πλέξιμο μύθων και 
πραγματικότητας «σαν η συλλο-
γική μνήμη να είναι ένας ιστός κι 
εγώ να ενδιαφέρομαι για τους κό-
μπους που δημιουργούνται σε αυ-
τόν, για το κουβάρι που σχηματί-
ζουν οι προσωπικές μας προβολές, 
η πολιτισμική ιστορία, οι θρύλοι, 
το σύγχρονο βίωμα». Ουσιαστικά 
το έργο της μιλάει για το δικαίωμα 
που έχει το όνειρο στην ιστορία 

ακόμη και με τη μορφή της απο-
σιώπησης. Με αυτές τις σκέψεις 
και μια σχεδόν μυθοπλαστική διά-
θεση, η Παναγιωτίδη μελέτησε τη 
ζωή της Ελέ νης Μπού κουρα-Αλ-
ταμού ρα (1821-1900), της πρώτης 
Ελληνίδας ζωγράφου που πραγμα-
τοποίησε συστηματικές σπουδές 
στα εικαστικά κι έμελλε να γίνει 
γνωστή όχι για την καλλιτεχνική 
της πορεία αλλά για τη δραματική 
προσωπική της ιστορία. Πνεύμα 
ανήσυχο και δημιουργικό, η Ελέ-
νη τον Απρίλιο του 1848 πήγε με 
προτροπή του πατέρα της Ιωάν-
νη Μπούκουρη στην Ιταλία για να 
σπουδάσει ζωγραφική μεταμφιε-
σμένη σε άνδρα, αφού την εποχή 
εκείνη απαγορευόταν στις γυναί-
κες να σπουδάζουν. Εκεί γνώρισε 
τον εξόριστο γαριβαλδινό επανα-
στάτη, ζωγράφο και μελλοντικό 
σύζυγό της, Φραντσέσκο Σαβέ-
ριο Αλταμούρα με τον οποίο απέ-
κτησε τρία παιδιά, τη Σοφία, τον 
Ιωάννη ο οποίος αργότερα έγινε 

καταξιωμένος ζωγράφος, και τον 
Αλέξανδρο. Ο γάμος δεν κράτη-
σε πολύ. Αφού την εγκατέλειψε ο 
σύζυγός της η Ελένη επέστρεψε 
στην Ελλάδα με τα δύο μεγαλύ-
τερα παιδιά της, όπου λόγω της 
κοινωνικής θέσης της οικογένειάς 
της εντάχθηκε ισότιμα με τους 
άνδρες συναδέλφους της και με 
αξιώσεις στην καλλιτεχνική σκη-
νή της Αθήνας. Ωστόσο στα μέσα 
της δεκαετίας του 1870 η Σοφία 
και ο Ιωάννης προσβλήθηκαν από 
φυματίωση και πέθαναν με διαφο-
ρά λίγων χρόνων. Χτυπημένη από 
αλλεπάλληλες συμφορές η ζωγρά-
φος αποσύρθηκε στο πατρικό της 
σπίτι στις Σπέτσες και κατέφυγε 
στον πνευματισμό . Εζησε ολομό-
ναχη εκεί και απομονωμένη, σχε-
δόν έγκλειστη μέχρι τον θάνατό 
της, στις 25 Μαρτίου του 1900. 
Αφησε πίσω της πολλές ιστορίες 
στις οποίες η αλήθεια μπλέκεται 
με τις προκαταλήψεις μιας κλει-
στής επαρχιακής κοινωνίας του 

τέλους του 19ου αιώνα. Χάρη σε 
αυτές τις ιστορίες, αλλά και την 
προσωπικότητα της ζωγράφου, η 
Παναγιωτί δη επανεξετά ζει το έμ-
φυλο μοτίβο της «τρελή ς γυναί κας 
στη σοφί τα».

Μαγικά φίλτρα
Η ερευνά της για την Μπού-

κουρα-Αλταμούρα διήρκεσε 5 
χρόνια, κι όλα ξεκίνησαν από 
την πληροφορία σχετικά με ένα 
γριμόριο (grimoire), ένα είδος 
«εγχειριδίου» για μαγικές ιεροτε-
λεστίες. Από τα λίγα πράγματα, 
εκτός από το σπετσιώτικο αρχο-
ντικό, που κληροδότησε η ζωγρά-
φος στους δικούς της –σώζονται 
ελάχιστοι πίνακές της–, ήταν το 
πολυσέλιδο τετράδιο στο οποίο 
κατέγραψε τις μαγικές συνταγές 
της. Αυτό το χειρόγραφο, γεμάτο 
επικλήσεις και μια γραφή καμω-
μένη από κυματιστές γραμμές, 
σύμβολα και σιωπές στις οποίες 
αναπνέουν φαντάσματα, μπόρε-

σε να ξεφυλλίσει η Παναγιωτίδη 
χάρη στην ευγένεια της εναπο-
μείνασας ολιγομελούς οικογένει-
ας της Αλταμούρα-Μπούκουρα.

«Στο χειρόγραφο μελέτησα 
τη γραφή της και τα σύμβολα, 
και αυτό το υλικό εγγράφεται 
με πολλούς τρόπους στα έργα. 
Το ίδιο συνέβη και με το σπίτι 
των Σπετσών, στο οποίο είχα την 
ευκαιρία να φιλοξενηθώ ένα κα-
λοκαιρινό διήμερο. Αυτά τα δύο 
–τετράδιο και σπίτι– αποτελούν 
συστατικά στοιχεία της έκθεσης 
από τον αρχιτεκτονικό σχεδια-
σμό, μέχρι τις μεταγραφές κυ-
ριολεκτικά ή εννοιολογικά», λέ-
ει η Παναγιωτίδη, η οποία έχει 
σπουδάσει αρχιτεκτονική  στο 
Πανεπιστή μιο Θεσσαλί ας και 
ακολούθησε ένα μεταπτυχιακό 
πρό γραμμα Art in Context στο 
Βερολίνο.

Στόχος της ίδιας και της επιμε-
λήτριας ήταν η έκθεση να στηθεί 
έτσι ώστε ο θεατής να έχει μια 

εμπειρία, που αντανακλά κατά 
κάποιο τρόπο το βίωμα της καλ-
λιτέχνιδος κατά τη διάρκεια της 
έρευνάς της. «Ολο το υλικό έχει 
δομηθεί ως κτιριακά θραύσματα 
και ο επισκέπτης μπορεί να απο-
φασίσει για τη διαδρομή του σαν 
να περιπλανιέται σε έναν κήπο», 
εξηγεί. Αποσπάσματα από τον λό-
γο του χειρογράφου μεταγράφο-
νται σε κυματοειδείς μορφές συν-
θέτοντας μια άλλη «παρτιτούρα», 
ενώ δύο μόνιτορ προβάλλουν ει-
κόνες που μοιάζουν να ξεπηδούν 
από ένα περίεργο όνειρο.

Στην πράξη η έκθεση δο-
μεί ται μέ σα από  δύ ο ερευνητι-
κέ ς κατευθύ νσεις, πρώ τον την 
επαναπραγμά τευση του σπιτιού  
της Μπού κουρα-Αλταμού ρα ως 
συμβό λου θαλπωρή ς και εγκλει-
σμού , ως δεύ τερου δέ ρματος που 
την προστατεύ ει αλλά  και την 
πνί γει ταυτό χρονα. Και δεύ τε-
ρον, την οικειοποί ηση συμβό λων 
από  το «μαγικό » χειρό γραφο –από  
τα ελά χιστα που σώ ζονται στην 
ελληνική  γραμματεί α–, και την 
επανανοηματοδό τησή  τους ως 
φορέ ων συλλογικής μνή μης. Το 
Project Room 2 του ΕΜΣΤ μετα-
μορφώ νεται σε έ να σκηνικό  ό που 
γλυπτά  από  γυαλί , κερί  και χαλκό  
συνδιαλέ γονται με έ να βί ντεο και 
έ να ηχητικό  έ ργο. Μπαίνοντας 
στην έ κθεση, ο θεατή ς διεισδύ ει 
στους διαδρό μους του σπιτιού  
αλλά  και του μυαλού  της Ελέ νης 
Μπού κουρα-Αλταμού ρα. Καθώ ς 
τα κέ ρινα γλυπτά  καί γονται, με-
ταμορφώ νονται πριν αυτοκατα-
στραφούν. Τα μέ ρη από  φυσητό  
γυαλί , που παραπέ μπουν στην 
πνοή ενό ς αό ρατου κό σμου, συμ-
βολί ζουν το ανεί πωτο και το απο-

σιωπημέ νο. Τα χά λκινα στοιχεί α 
των γλυπτικώ ν της συνθέ σεων 
–ανθρώ πινα ό ργανα, πλοκά μια, 
μί σχοι φυτώ ν, λουλού δια ή  ό λα 
αυτά  μαζί – γί νονται μια άγκυρα 
που μας συνδέει με το εδώ  και 
τώ ρα. 

Ζώντας κατά κάποιον τρό-
πο μαζί της επί τόσα χρόνια και 
αντλώντας έμπνευση από το έρ-
γο της αισθάνεστε ότι έχετε συ-
ναντήσει με κάποιον τρόπο τη 
ζωγράφο, ρωτώ τη Μαλβίνα Πα-
ναγιωτίδη. 

«Με έναν τρόπο, ναι, όταν πή-
γα στο σπίτι της, παρόλο που κα-
τοικείται επί δεκαετίες από άλ-
λους ανθρώπους», απαντά. «Αλλά 
είναι σαν να υπάρχει ακόμη κάτι 
δικό της εκεί, στα γύψινα εκμα-
γεία που είχε φτιάξει, ή στο κατα-
πληκτικό ζωγραφιστό ταβάνι του 
υπνοδωματίου όπου κοιμήθηκα 
ένα βράδυ. Το πρωί άνοιξα τα μά-
τια μου και ένιωθα ότι στο σπίτι 
συμπυκνώνεται η μνήμη της».

Η εικαστικός,
αφού μελέτησε
την ιστορία της Ελέ νης 
Μπού κουρα-Αλταμού ρα, 
επανεξετά ζει το έμφυλο 
μοτίβο της «τρελή ς 
γυναί κας στη σοφί τα».

Μπαίνοντας στην 
έ κθεση, ο θεατή ς 
διεισδύ ει στους 
διαδρό μους του σπιτιού  
αλλά  και του μυαλου
της σπουδαίας ζωγράφου
με το δραματικό τέλος.

H Μαλβίνα Παναγιωτίδη εξηγεί ότι η έκθεση έχει στηθεί έτσι ώστε ο θεατής να έχει μια εμπειρία, που αντανακλά κατά κάποιον τρόπο το 
βίωμα της καλλιτέχνιδος κατά τη διάρκεια της έρευνάς της. «Ολο το υλικό έχει δομηθεί ως κτιριακά θραύσματα και ο επισκέπτης μπορεί να 
αποφασίσει για τη διαδρομή του σαν να περιπλανιέται σε έναν κήπο», λέει χαρακτηριστικά.
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Από αριστερά: «Repetitions of half-meanings» (φυσητό γυαλί), 2024, «Why do you imagine golden birds? II», (κερί παραφίνης, χρωστική ουσία, χάλυβας, βαφή αυτοκινήτου), «Repetitions of half-meanings» (φυσητό γυαλί, κερί παραφί-
νης, χρωστική ουσία, χάλυβας, βαφή αυτοκινήτου). Καθώ ς τα κέ ρινα γλυπτά  καί γονται, μεταμορφώ νονται πριν αυτοκαταστραφούν, ενώ τα μέρη από  φυσητό  γυαλί  παραπέ μπουν στην πνοή ενό ς αό ρατου κό σμου, συμβολί ζουν το ανεί πωτο.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Σύμβολα και μυστικιστική αλληγορία
Η έκθεση «Ολα τα ό νειρα εί ναι ενοχλητικά » της Μαλβίνας Παναγιωτίδη εγκαινιάζεται την Ημέρα της Γυναίκας στο ΕΜΣΤ
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